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PREFAŢĂ 

1950 a reprezentat în istoria României al treilea an în care partidul comunist, 
c~ preluase întreaga conducere a ţării în 1948, şi-a continuat politica şi a adoptat 
mruurile considerate utile pentru consolidarea poziţiei sale în stat. Acest lucru 
re2Ultă cu claritate din lectura documentelor prezentate în volumul de faţă. 

Alături de succesele înregistrate în activitatea de propagandă şi agitaţie erau 
senanalate şi deficinţe mari insuficientei pregătiri a cadrelor, care "abia puteau 
preda o lecţie" şi nu puteau vorbi în faţa a I OOO - I 500 de oameni, aşa cum 
re2Ultă dintr-o analiză a structurii de profil. Mulţi secretari de partid erau "străini" 
de probleme politice şi ideologice ale momentului, în timp ce alţi activişti 
manifestau tendinţe de "avangardism" sau vedeau munca de propagandă ca o 
"gHăgie", structurile de profil fiind considerate în unele locuri secţii de "vorbă 
multă". Celor bine pregătiţi li se cerea "să deschidă focul împotriva încercărilor 
imperialiştilor de a se strecura în aparatul de stat şi în alte părţi", să sporească 
vigilenţe şi să-i demaşte. 

În cadrul propagandei şi agitaţiei un loc aparte s-a acordat, încă de la 
începutul anului, activităţii duse în propagarea luptei pentru pace, demascării 
"goanei febrile de înarmări din ţările imperialiste în frunte cu Statele Unite ale 
Americii", combaterii oricăror manifestări de "pacifism burghez". 

Un loc aparte l-a avut şi popularizarea "marilor succese" repurtate de 
Uniunea Sovietică în domeniul economic, politic şi social, "uriaşa experienţă" a 
acesteia în lupta împotriva "nenumăraţilor duşmani". Pentru a cunoaşte mai bine 
această experienţă, s-a apelat la consilierii sovietici, inclusiv în structurile care 
aveau ca domeniu de activitate siguranţa naţională (Ministerul Forţelor Armate şi 
Mhisterul Afacerilor Interne) şi la trimiterea personalului român la studiu în 
şcclile din ţara vecină, în toate domeniile de activitate. Tot •'în semn de adâncă 
dragoste şi recunoştinţă pentru marele Stalin" - menţiona dr. Petru Groza şi 

Gheorghe Gheorghiu-Dej în scrisoarea adresată . ambasadorului sov1et1c 
S.IKavtaradze, în august 1950 - Consiliul de .Miniştri şi C.C. al P.M.R., 
"satisfăcând dorinţa exprimată de cetăţenii oraşului Braşov" au luat hotărârea ca 
acest oraş să poarte numele de Oraşul Stalin. 

Concomitent s-a acţionat pentru a se cultiva "ura fierbinte şi vigilenţa 

îm,otriva aţâţătorilor de război, împotriva slugilor lor din afară", în acel moment, 
ce, mai blamată fiind "clica de asasini şi spioni Tito-Rankovici". 

Lipsuri mari, aprecia Secţia de propagandă şi agitaţie a Comitetului Central 
al Partidului Muncitoresc Român la 13 martie 1950, existau şi în activitatea 
A~rpresului, care redacta buletine "anemice, lipsite de dinamism", care nu 
og:indeau cum trebuie modul de construire a socialismului "la noi în ţară". Într-un 
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mod asemănător, buletinele de actualităţi nu cuprindeau "probleme legate de 
practica construirii socialismului", care interesau cel mai mult în acel moment. 
Intre cauzele care detenninau acest lucru era semnalată compoziţia socială 

"nesănătoasă" (redactorii erau încă de origine "mic burgheză"), tendinţa de 
"înfumurare" etc. Într-un asemenea context, nu erau folosite pe deplin "ştirile din 
Uniunea Sovietică", iar cele din ţările capitaliste nu erau "politizate destul". În 
mod aproape incredibil s-a constatat că în acel moment nu existau buletine 
infonnative în limba rusă, ci numai în limbile franceză şi engleză. Tot la fel de 
anonnal era şi faptul că România era singura ţară din lume care nu avea 
corespondenţi în străinătate. 

Corelată cu această activitate a fost şi măsura de evacuare a suspecţilor din 
zona de graniţă româno-iugoslavă căreia i-au căzut victime mii de cetăţeni 

nevinovaţi. 

Atunci când unii dintre "tovarăşii de drum" au dezertat de la "cauza" 
partidului, conducerea centrală nu a ezitat să ia măsurile cele mai drastice, mergând 
până la excludere şi punerea celor în cauză la dispoziţia organelor de anchetă, în 
anumite cazuri cu discreţie pentru a nu strica imaginea partidului. În prima parte a 
anului 1950, "buna credinţă" a fost înşelată de Mişa Levin, rămas în străinătate. 
Cazul i-a dat prilejul lui Gheorghe Gheorghiu-Dej să atragă atenţia, la 4 mai 1950, 
în şedinţa Biroului Politic, că "trebuie bine cântăriţi, bine aleşi oamenii, bine 
verificaţi, să fie oameni legaţi de popor, legaţi de regim, legaţi de partid, devotaţi 
partidului dacă vrem să-i trimiiem în străinătate şi să nu avem asemenea neplăceri 
ca cu acest pezevenghi de Mişa Levin". "Nemernicia trădătorului" a fost înfierată 
"din fundul inimii" şi de alţi membrii ai Biroului Politic, unii propunând 
excluderea sa din partid cu "tam-tam", ca exemplu pentru alţii, fapt evitat de 
primul-secretar al partidului. 

Pentru a evita asemenea situaţii şi altele cu implicaţii mult mai grave în 
partid se desfăşura deja o amplă acţiune de verificare a celor 790 OOO de membri de 
partid, considerată, la 16 mai 1950, ca având o "importanţă deosebită pentru 
întărirea unităţii partidului", penniţând eliminarea elementelor considerate a fi 
duşmănoase, necorespunzătoare, mic-burgheze, carieriste, care erau "cu duiumul" 
în partid, reprezentând un "halast", un "pericol serios" pentn1 partid, în aprecierea 
lui Nicolae Ceauşescu. 

O situaţie anormală în domeniul cadrelor era considerată a fi şi în armată 
unde se manifesta o "atitudine împăciuitoristă" faţă de cadrele vechi, fapt care 
determina nepromovarea cadrelor noi cu "destulă hotărâre şi îndrăzneală". La 
9 ianuarie 1950, Secretariatul C.C. al P.M.R. imputa faptul că încă mai erau în 
funcţii elemente "în care nu se putea avea încredere" şi cerea lui Emil Bodnăraş să 
continue "cu hotărâre" linia Comitetului Central în politica de cadre şi să lichideze 
în cel mai scurt timp "lipsurile constate". Concomitent s-a decis să se selecteze din 
rândul cadrelor de conducere şi din activul de partid persoanele potrivite care să 
fie încadrate în armată în funcţii de conducere. După ce în şedinţă a Secretariatului 
C.C. al P.M.R. din 9 martie 1950, Vasile Luca considerase că Nicolae Ceauşescu 
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era "slab pentru Secţia agrară", cu el fiind de acord şi Alexandru Moghioroş, acesta 
a fost numit la 22 martie în funcţia de ministru adjunct şi şef al Direcţiei Superioare 
Politice a Armatei, după ce primise gradul de general-maior. Cu acelaşi prilej, au 
primit acelaşi grad şi au fost încadraţi în annată Leontin Sălăjan şi William Suder, 
ca adjuncţi de ministru, primul în funcţia de şef al Marelui Stat Major, iar al doilea 
în cea de şef al Spatelui Armatei. Schimbarea de cadre la vârful armatei a 
nemulţumit o serie de generali, tot dintre cadrele partidului care au primit alte 
funcţii pe linie civilă. Între aceştia s-a aflat şi Yalter Roman care, considerându-se 
nedreptăţit, s-a adresat, la 21 noiembrie 1950, printr-o scrisoare lui Gheorghe 
Gheorgiu-Dej, arătând că nu se ştia vinovat "cu ceva". Nemulţumirea sa creştea în 
contextul în care "partidul a trimis şi trimite în armată tovarăşi fără experienţă şi 
cunoştinţe militare, dar devotaţi". La fel de nedumerită era şi familia sa, 
semnificativă în acest sens fiind şi reacţia fiului său, "micul Petrişor", de patru 
ani, care l-a întrebat; "Tăticule, de ce ai fost dat afară din Statul Major? "Grav 
afectat, Valter Roman ruga să i se facă cunoscute "motivele măsurii" şi să i se dea 
posibilitatea, dacă va fi cazul, să dea toate lămuririle necesare privind trecutul său 
pentru face să dispară atmosfera încărcată ce dăuna atât partidului cât şi sie-şi 
personal. 

Analizei atente a conducătorilor de atunci ai României, în special a Direcţiei 
Securităţii, nu le-a scăpat nici comportarea membrilor fostelor partide politice, 
care deşi nu mai desfăşurau o activitate propriu-zisă se manifestau ca fiind "ostili 
regimului". În condiţiile în care era cunoscut că majoritate a opozanţilor partidului 
erau deja anihilaţi, Ana Pauker a ridicat, la 11 februarie 1950, în Consiliul de 
Miniştri, problema acuzaţiilor aduse de anglo-americani în legătură cu 
nerespectarea drepturilor omului, propunând ca Guvernul român să respingă 

categoric demersurile celor două state în acest sens. Aceasta cu toate că se ştia 
foarte bine care erau efectele luptei de clasă şi chinurile la care erau supuşi în 
închisori mii de oameni nevinovaţi. 

O situaţie deosebit de grea aveau şi cei care nu erau încă închişi, dar sufereau 
consecinţele luptei de clasă, îndeosebi cei cu o situaţie materială bună, realizată 
prin muncă, cât şi cei care mai dispuneau de o anumită avere în unna reformei 
agrare din 1945 şi a naţionalizării din 1948. Cu precădere aceştia din unnă au fost 
urmăriţi, prigoniţi, dislocaţi de la casele lor, deşi cei mai mulţi nu săvârşiseră acte 
contra regimului şi statului. La fel de gravă a fost şi situaţia celor ce nu dispuneau 
de averea acestora, dar au fost incluşi în mod greşit în categoria chiaburilor şi 

burghezilor suferind, pe nemeritat, măsurile represive ale regimului. 
Reliefând situaţia poporului român în anul 1950, volumul prezintă şi starea 

de spirit anticomunistă datorată abuzurilor (bătăi, arestări, confiscări de produse 
agricole etc.) petrecute în acţiunea de strângere a cotelor de colectare, care au dus 
la ciocniri între ţărani şi cei însărcinaţi să aplice respectivele legi şi instrucţiuni. 

Într-o formă sau alta reacţia de respingere din partea populaţiei a colectărilor a 
căpătat un caracter de masă. 
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Alături de activitatea economică propriu-zisă desfăşurată la canalul Dunărea 
- Marea Neagră o atenţie deosebită s-a acordat pregătirii politico-ideologice a celor 
puşi să lucreze în condiţii extrem de grele. "Noi - preciza la 22 martie 1950 
Gheorghe Gheorghiu-Dej cu prilejul instructajului făcut brigăzii de partid care 
urma să se deplaseze în zonă - nu facem numai un Canal. Acolo trebuie să 
construim odată cu Canalul şi omul pregătit din punct de vedere politic, să iese 
agitatori, propagandişti buni, să iese organizatori buni, să iese oameni cu pregătire 
profesională, cu calificare tehnică înaltă. Acolo noi experimentăm tot ce vreţi şi în 
materie de organizare, a construcţiilor lucrărilor de proporţii şi a normelor şi 
întrecerilor. Este un laborator, care timp de 4-5 ani cât o să dureze munca la Canal 
trebuie să ne dea după un plan anumit un număr de oameni calificaţi, disciplinaţi, 
cu nivel de conştiinţă ridicată, cu nivel politic, cu experienţă de organizare, 
conducători de şantiere". Dacă prin prisma conducerii politice, munca de la Canal 
era firească, realitatea de pe "magistrala morţii", a fost cu totul alta, acolo fiind 
puşi să muncească, în condiţii extrem de grele, mii de români din care foarte mulţi 
şi-a pierdut viaţa pentru împlinirea aspiraţiilor megalomanice ale celor care nu-i 
reprezentau. Semnificativă în acest sens este drama condamnaţilor politici, mulţi 
fără vină, care au fost maltrataţi şi batjocuriţi la Canal, precum şi a celor 
consideraţi duşmani ai regimului şi poporului. 

În afara folosirii acestora la Canal, ca urmare a rezistenţei tot mai active a 
"elementelor duşmănoase" şi a faptului că acestea "încearcă încontinu să saboteze 
în mod organizat măsurile guvernului şi partidului îndreptate spre întărirea 

dictaturii proletariatului şi construirea cu succes a socialismului" în primăvara 

anului 1950 au fost înfiinţate unităţi de muncă şi a fost instituit domiciliul 
obligatoriu pentru "a uşura supravegherea şi activitatea elementelor duşmănoase şi 
străine de clasa muncitoare". 

Documentele prezentate în volum se mai referă la activitatea de constituire a 
gospodăriilor agricole colective, la alegerile pentru Marea Adunare Naţională şi 
sfaturile populare, pregătirea elaborării unei noi Constituţii, adoptarea măsurilor 
necesare pentru electrificarea ţării, îmbunătăţirea structurii organizatorice a 
mişcării sindicale şi la alte numeroase probleme specifice perioadei. Lectura lor 
permite istoricilor sau simplilor cetăţeni sii-şi formeze o imagine reală despre 
unele aspecte ale vieţii politice, economice. sociale, militare, etc. petrecute în 1950 
în România. Deşi intenţia noastră a fost aceea de a aborda mai amplu aspectele 
represive ale regimului dur instaurat în acei ani. acest lucru nu a fost posibil. Nu 
din vina autorilor. 

Dr. ALESAN DRU DUŢU 
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la sate având drept ţintă lupta împotriva chiaburi/or şi demascarea imperialiştilor 

(fragment). (p. 96) 
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28. 1950 martie 22, Bucureşti. Stenograma şedinţei de instroctaj făcut de 

Gh. Gheorghiu-Dej, cu brigada de partid care urma să plece la Canalul Dunăre

Marea Neagră. (p. 100) 

29. 1950 martie 22. Ordin general nr. 12 al Ministrului Apărării Naţionale 

privind numirea generalului-maior Leontin Sălăjan, Nicolae Ceauşescu şi William 

Suder în funcţiile de ministru adjunct la Ministerul Apărării Naţionale. (p. 105) 

30. 1950 martie 22. Notă în legătură cu necesitatea prezenţei unor consilieri 

sovietici pentru construirea Teatrului Naţional, specialişti pentru operă şi balet 

care au făcut şi obiectul tratativelor în vederea încheierii noului acord economic 

cu U.R.S.S. (p. 106) 

31. 1950 martie 24. Proces-verbal încheiat în urma discuţiilor purtate de 

ministrol-adjunct M Jianu, general-maior A. Nicolschi şi colonel G. Birtaş pe 

tema folosirii în diferite munci a deţinuţilor din penitenciare. (p. 107) 

32. 1950 martie 25. Notă cu privire la problema plecărilor în Israel, 

intQcmită de Comitetul Democrat Evreiesc (C.D.E.). (p. 109) 

33. 1950 martie. Directivă a P.MR. către Armată privind sarcinile muncii 

organelor politice, organizaţiilor de partid şi a U T.M referitoare la pregătirea de 

luptă şi politică pe anul 1949-1950. (p. 112) 

34. 1950 aprilie 22. Ordinul general nr. 16 al ministrului Forţelor Armate 

referitor la respectarea prevederilor instrucţiunilor privind căsătoria militori/or. 

(p. 120) 

JS. 19S0 aprilie 22. Rt>furnt Întocmit de Serviciul de Securitafl" al judeţului 

Alba privind rechiziţionarea unei case parohiale ale cultului ortodox şi la 

ocuparea abuzivă a unor case de rugăciuni ale cultelor baptist. adventist de =iua a 

7-a şi creştin după Evanghelie. (p. 121) 

36. 1950 aprilie. Telegramă prin care se comunică decesul amiralului 

Gheorghe Koslinski. (p. 123) 
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37. 1950 mai 4, Bucureşti. Procesul-verbal al şedinţei Biroului Politic al 

C.C. al P.MR., în care a fost dezbătut cazul Mişa Levin, dezertor, .. în lagărul 

duşmanilor ţării noastre" şi s-a hotărât excluderea lui din P.MR. (p. 124) 

38. 1950 mai 9. Ordin de zi al ministrului Forţelor Armate al R.P.R., 

referitor la sărbătorirea zilei Victoriei. (p. 126) 

39. 1950 mai 12. Hotărâre C.C. al P.MR., privind problema emigrărilor în 

Israel. (p. 127) 

40. 1950 mai 13. Cuvântare rostită de generalul-colonel Emil Bodnăraş, 

ministrul Forţelor Armatei cu ocazia sărbătorii la 9 Mai a Zilei Victoriei Armatei 

Roşii asupra fascismului (fragmente). (p. 128) 

41. 1950 mai 16. Dezbateri pe marginea raportului prezentat de Comisia 

Centrală de Verificare a membrilor de partid, prilej de excludere a peste 20% din 

efectivul existent. (p. 137) 

42. 1950 mai 16. Ordonanţa nr. 146 de încetarea urmăririi generalului Ilie 

Ştef/ea emisă de Parchetul Curţii Bucureşti. (p. 140) 

43. 1950 mai 15-17. Raport cuprinzând principiile care au stat la baza unei 

organizări politice administrativ economice a teritoriului R.P.R., după modelul 

sovietic (fragmente). (p. 142) 

44. 1950 mai 19, Bucureşti. Proces-verbal al şedinţei Secretariatului C.C. 

al P.MR. în care au fost dezbătute: Raportul Comisiei de partid asupra 

constatărilor făcute pe şantierele Canalului Dunăre-Marea Neagră în zilele de 24-

28 martie 1950 (raportor L. Răutu) şi Raportul Direcţiei Generale a Canalului pe 

perioada oct. 1949-15 mai 1950 (raportor Gh. Hossu). (p. 144) 

45. 1950 mai 24, Bucureşti. Proces-verbal al şedinţei Biroului 

Organizatoric al C. C. al P.M.R, În care au fost abordate propunerile pentru 

îmbunătăţirea muncii de partid la sate, pentru înfiinţarea posturilor de directori 

adjuncţi politici la S.MT şi G.A.C., în acest context fiind dezbătută problema 

îngrădirii chiaburimii, fiind menţionate şi unele manifestări ale „duşmanului de 

clasă". (p. 154) 
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46. 1950 mai 24, Bucureşti. Raport cuprinzând concluziile asupra 

rezultatelor muncii în domeniul organizării Gospodăriilor Agricole Colective, 

prezentat de Ana Pauker în cadrul şedinţei Biroului Organizatoric al CC. al 

P.MR. (p. 158) 

47. 1950 mai 25. Nota SSI. referitoare la profesorul Mihnea Gheorghiu, 

membru al Uniunii Scriitori/or, căruia i se impută colaborarea sa cu Serviciul de 

Spionaj Britanic şi al SUA., în slujba cărora era din perioada războiului, 

înaintată lui IosifChişinevschi, vicepreşedinte al Consiliul de Miniştri. (p. 165) 

48. 1950 mai 29. Mandat de arestare a generalului Iosif Teodorescu, emis 

de Parchetul Curţii Bucureşti. (p. 169) 

49. 1950 mai. Rapoartele episcopi/or de Râmnic, Argeş, Buzău, în care 

evidenţiază rechiziţionarea caselor parohiale, izgonirea şi arestarea preoţilor, 

tratamentul jignitor şi umilitor la care au fost supuşi, sub pretextul că nu au 

îndeplinit planul de cultură şi nu au predat cota de grâu (fragmente). (p. 170) 

50. 1950 iunie 13. Proces-verbal al Şedinţei Secretariatului C.C. al P.MR 

în care sunt consemnate dezbaterile pe marginea Hotărârii Plenarei C.C. al 

P.MR cu privire la rezultatele verificării membrilor de partid şi recrutării de noi 

membri de partid. (p. 172) 

51. 1950 iunie 13. Hotărârea Comitetului Central al Partidului Muncitoresc 

Român cu privire la organizarea şi consolidarea gospodării/or agricole co/.ective. 

(p. 177) 

52. 1950 iunie 15. Notă re(eritnare la decesul Keneralului Nicolae !dacici. 

(p. 188) 

53. 1950 iunie 27. Proces-verbal al şedinţei Secretariatului CC al P.M.R. 

cuprinzând dezbaterile pe marginea alegerilor pentrn Sfaturile Populare. lP•- 188) 

54. 1950 iunie 28. Proces-verbal al şedinţei Secretariatului CC. al P.MR. 

fn care s-a dezbătut necesitatea adoptării unei noi Constituţii care să ţină .seama 

de transformările politice şi economice ale perioadei. (p. 196) 

55. 1950 iunie. Principiile de bază ale noii Legi electorale. (p. 201) 
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S6. 19S0 iunie. Hotărârea Consiliului de Miniştri privind regimul efectelor 

de strămutare în orice altă ţară a emigraţi/or români. (p. 204) 

S7. 1950 iulie 3. Raport al P.M.R. - Comitetul judeţean Giurgiu privind 

incidentele care au avut loc in comuna Tudor Vladimirescu cu prilejul inaugurării 

G.A.C.-ului „ 16 Februarie 1933", starea de spirit anticomunistă generată din 

cauza aplicării abuzive a cotelor de colectare. (p. 205) 

S8. 1950 iulie 5. Instrucţiuni asupra organizării şi desfăşurării muncii 

politice cu ostaşii ctg. 1948, semnate general-maior N. Ceauşescu, ministru 

adjunct şi şef al Direcţiei Superioare Politice a Armatei. (p. 206) 

S9. 1950 iulie 8, Giurgiu. Notă întocmită de Comitetul Judeţean Vlaşca al 

P.MR referitoare la ciocnirile dintre sătenii unor comune din judeţul Vlaşca şi cei 

însărcinaţi cu strângerea cotelor de colectare. (p. 209) 

60. 1950 iulie 8. Proces-verbal încheiat de reprezentanţi ai organelor de 

securitate privind unele slăbiciuni constatate in activitatea de pregătire a 

campaniei de colectări. (p. 212) 

61. 1950 iulie 11. Extras din Sentinţa nr. 699 a Tribunalului Militar 

Bucureşti pronunţată in procesul celor implicaţi in organizaţia „ Graiul Sângelui". 

(p. 21S) 

62. 1950 iulie 21. Sinteză informativă semnalând manţfestările cu„ caracter 

agresiv" Împotriva acţiunilor de colectare. (p. 217) 

63. 1950 iulie 31. Cuvântarea generalului maior Leontin Sălăjan, şeful 

Marelui Stat Major În şedinţa activului de partid referitoare la concluziile acţiunii 

de verificare a membrilor de partid. (fragmente) (p. 221) 

64. 1950 august 6, Bucureşti. Memoriu adresat de Todorov Petru, citat în 

procesul grupului de spioni aflaţi in slujba sen,iciului de spionaj al grupului Tito

Rancovici, care a avut loc la Tribunalul Militar din Bucureşti. (p. 237) 

65. 1950 august 23. Ordin de zi al ministrului forţelor armate ale R.P.R. 

privind sărbătorirea a 6 ani de la „ eliberarea ţării noastre de către glorioasa 

armată a Uniunii Sovietice ".(p. 239) 
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66. 1950 august, Bucureşti. Scrisoare adresată de C.C. al P.MR. şi 

Guvernul R.P.R. domnului S.1 Kavtaradze, ambasador extraordinar şi ministru 

plenipotenţiar al UR.S.S., prin care il înştiinţează de propunerea cetăţeni/or 

oraşului Braşov de a schimba denumirea localităţii lor în Oraşul Stalin; decretul 

Prezidiului R.P.R. în acest sens, cu rugămintea de aji remisă Guvernului UR.S.S. 

(p. 242) 

67. 1950 septembrie 1. Proces-verbal al şedinţei Biroului Organizatoric în 

care s-au dezbătut schemele de organizare ale comitetelor de partid regionale, 

orăşeneşti şi raionale. (p. ·243) 

68. 1950 septembrie 2. Stenograma şedinţei cu secretarii judeţeni 

cuprinzând dezbaterile pe problema transformării socialiste a agriculturii. (p. 247) 

69. 1950 septembrie 19. Referat asupra unor abateri de la linia partidului 

în legătură cu organizarea gospodării/or agricole colective. (p. 263) 

70. 1950 septembrie 22. Memoriul adresat ministrului Afacerilor Interne de 

Sofia Cihoski, prin care solicită să i se redea pensia soţului său. (p. 266) 

71. 1950 octombrie 7. Proces-verbal al consfătuirii cu primii secretari 

regionali, preşedinţii Comitetelor Provizorii regionale pe tema regimului pâinii 

(fragmente). (p. 267) 

72. 1950 octombrie 11. Proces-verbal al şedinţei prezidate de Gheorghe 

Gheorghiu-Dej cu instructorii Secţiei Agrare şi membri ai aparatului de partid din 

judeţul Trei Scaune, în legătură cu modul de organizare a gospodării/or agricole 

colective. (p. 271) 

73. 1950 octombrie 14. Proces-verhal al şedinţei Biroului Politic prezidate 

de Gheorghe Gheorghiu-Dej, pe tema electrţficării ţării. (p. 284) 

74. 1950 octombrie 16. Ordin general nr. 31 al ministrului apârării 

naţionale privind înfiinţarea Cenzurii Mi li.tari!. (p. 288) 

75. 1950 octombrie, Fişă biografică pril·ind activitatea revoluţionară a Anei 

Paulcer, vicepreşedintă a Consiliului de Miniştri şi ministru al afacerilor externe. 

(p. 289) 
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76. 1950 noiembrie 8. Stenograma adunării delegaţiilor venite din ţară cu 

ocazia zilei de naştere a secretarului general al partidului, Gheorghe Ghorghiu

Dej. (p. 29ţ)) 

77. 1950 noiembrie 16. Proces-verbal al şedinţei Secretariatului C.C. al 

P.MR, care a dezbătut problema îmbunătăţirii structurii organizatorice a mişcării 

sindicale din R.P.R., în condiţiile noii reorganizări administrative (fragmente). 

(p. 290) 

78. 1950 noiembrie 18. Stenograma şedinţei cu primii secretari ai 

comitetelor de partid regionale, în legătură cu stadiul de pregătire a campaniei 

electorale la oraşe şi sate (fragmente). (p. 303) 

79. 1950 noiembrie 21. Scrisoare adresată lui Gheorghe Gheorghiu-Dej de 

Valter Roman (prin intermediul lui Leonte Răutu) prin care solicită lămuriri 

privind adevăratele motive are îndepărtării sale din armată. (p. 310) 

80. 1950 noiembrie 28, Bucureşti. Notă informativă privind manifestări ale 

.,duşmanului de clasă" in timpul campaniei electorale. (p. 312) 

81. 1950 noiembrie. Notă informativă semnată de G. Dănălache prin care 

face cunoscute diferite manifestări potrivnice regimului comunist din regiunea 

Teleorman. (p. 315) 

82. 1950 noiembrie. Notă informativă privind activitatea Academiei R.P.R 

(p. 317) 

83. 1950 noiembrie. Hotărârea Secretariatului C.C. al P.MR. privind 

măsurile ce urmează a fi luate În cazurile de confiscări ale averii chiaburilor. 

(p. 318) 

84. 1950 decembrie 12-13. Stenograma discuţii/or Plenarei C.C. generate 

de raportul prezentat de Miron Constantinescu privitor la Planul Cincinal de 

dezvoltare a economiei naţionale a R_.P.R. pe anii 1951-1955 (fragmente). (p. 322) 

85. 1950 decembrie 20. Notă informativă semnată de V Em. Galan la 

adresa mitropolitului Moldovei, Sebastian Rusan, catalogat drept un element 

duşmănos şi periculos. (p. 337) 
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86. 1950 decembrie. Rechizitoriu privind trimiterea în judecată a 

generalului David Popescu. (p. 338) 

87. 1950. Scrisoarea semnată de !/ie Zaharia şi adresată lui Miron 

Constantinescu, membru al Biroului Politic al C. C. al P. C.R., prin care critica 

lipsurile constatate în activitatea acestuia. (p. 339) 

88. 1950. Raport asupra curentului antisemit. Informaţii referitoare la 

provocările antiromâneşti din Transilvania şi antiortodoxe dezlănţuite de 

Securitate la mănăstirile din judeţele Neamţ şi laşi (fragmente). (p. 340) 

89. 1950 decen:ibrie. Scrisoarea adresată ministrului de Interne prin care 

este denunţat generalul Ion llcuşu. (p. 344) 

90. 1950. Raport înaintat de Direcţia Superioară Politică a Armatei 

Comitetului Central al P.R.M, în legătură cu verificarea membrilor de partid din 

armată. (p. 344) 

91. 1950. Raport al Direcţiei Superioare Politice a Armatei privind munca 

politică şi de partid în armată. (p. 347) 

92. 1950. Raport susţinut în cadrul şedinţei Biroului Informativ al P.C.R., 

privind rezultatele acţiunilor organizate de partid împotriva „ bandei titois1e de 

spioni şi asasini", care îşi desfăşoară activitatea în R.P.R. şi măsurile luale la 

frontiera româno-iugoslavă. (p. 359) 

93. Notă informativă asupra activităţii Academiei de Ştiinţă a Republicii 

Populare Române. (p. 367) 

94. 1950. Raport statistic privind compnzi/ia socială a memhrilnr de partid, 

în perioada noiembrie l 94R -- aprilie 195 O. (p. 368) 

95. 1950. Raportul Anei Pauker pri, ind pregâtirea planului cincinal „ al 

construcţiei socialiste a ţării noastre ... (p. 370) 
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DOCUMENTE 

I. 1950 ianuarie 4, Bucureşti. Stenograma şedinţei cu respon
sabilii de propagandă şi agitaţie privind intensificarea muncii 
politico-culturale la sate (fragmente). 

Tov. Raica - Severin 
Biroul judeţean n-a dat importanţă planului pentru intensificarea muncii 

politico-culturale la sate în perioada de iarnă şi n-a urmărit realizarea lui până jos. 
Această muncă a fost lăsată secţiei de propagandă şi agitaţie. 

Mai jos s-a întâmplat acelaşi lucru: secretarii de plasă şi sectiare n-au dat 
importanţă acestui plan. 

După primirea instrucţiunilor pe linie organizatorică, s-a procedat altfel. A 
început să se arate o grijă mare, s-au luat semnături de primire pentru broşuri, a 
devenit o preocupare. 

Am discutat cu tov. Fericeanu să înfiinţăm un curs de propagandişti; tov. 
Doncea, care a venit după aceea, s-a opus: la o şedinţă la care a fost tov. Doncea şi 
Sisu, acesta a stat într-un colţ, fără ca tov. Doncea să-i acorde vreo atenţie. Se 
observă o totală despărţire între organizatoric şi propagandă şi agitaţie. Ar trebui 
insistat ca aceasta să dispară. 

Responsabilii secţiei organizatorice şi de cadre sunt tovarăşii care nu au nici o 
şcoală medie şi nu cunosc munca de propagandă; abea pot preda o lecţie, şi numai 
cu material privind munca lor. Cred că de aceea nu e coeziunea, pentru că nu se 
cunosc problemele. În zadar primim dispoziţii să antrenăm tot biroul; munca 
culturală-propagandistică e dusă numai de secţia noastră. Când e de prelucrat un 
material, sau de dus vreo acţiune, secţia de propagandă trimite toţi oamenii, pentru 
că celelalte secţii nu pot trimite oameni care să vorbească în faţa a I 000-1500 
oameni. 

La sectoare şi la plăşi e acelaşi lucru; secretarii sunt străini de probleme. De 
exemplu, secretarul de la Oţelul Roşu nu ştie cum trebuie pus la punct un cerc de 
politică curentă. Se insistă asupra muncii organizatorice şi a celorlalte munci, iar 
munca de propagandă e lăsată la urmă. Instructorii judeţeni niciodată n-au putut să 
dea un raport concret asupra muncii de propagandă şi agitaţie. Nu corespund, n-au 
şcoli şi sunt antrenaţi în munci de statistică, cerute de organizatoric. 

Ei nu îndrăznesc să ia parte la un seminar pentru că nu cunosc lecţiile. 
În ultimele luni, la insistenţele mele, s-a discutat în biroul judeţean despre 

munca de propagandă. Responsabilul cultural şi responsabilul Comisiei de 
propagandă au dat un raport asupra muncii lor, dar discuţiile au fost anemice pentru 
că tovarăşii nu cunosc problemele. În general, nu se discuta probleme de 
propagandă şi agitaţie în birou, când venea ceva legat de această muncă, mi se 
dădea mie. 

Tov. Dănălache: Când veneau de la Bucureşti tovarăşii instructori organiza
torici, se interesau şi de planul de muncă al Secţiei de propagandă şi agitaţie, pe 
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când instructorii pe linie de propagandă şi agitaţie nu făceau acelaşi lucru la 
celelalte secţii: nu luau parte la şedinţa de birou, ca instructorii organizatorici. 
Autoritatea propagandei trebuie întărită şi din această direcţie. 

În judeţul Prahova, munca organizatorică nu e o muncă politică, ci birocratică, 
de statistică. 

Se prevăzuse în plan, ca în şedinţele care se ţin cu activul secţiilor în judeţ să 
se discute probleme de propagandă; totuşi, niciodată n-am fost sesizaţi de pe teren 
de vreo lipsă a muncii de propagandă şi agitaţie, deşi lipsuri existau. Am cerut să 
facem un instructaj special de muncă de propagandă - agitaţie şi biroul a spus că 
activul cunoaşte muncile. În legătură cu sarcinile din ultimul timp, am spus că tot 
biroul răspunde, deci trebuie să contribuim cu toţii la realizarea lor. Mi s-a spus că 
am tendinţe de avantgardism de secţie, pentru că veneam des cu probleme. 

Tovarăşii din birou văd munca de propagandă ca muncă de gălăgie, adică 
agitaţia o consideră gălăgie. E o glumă care însă se reflectă până jos. Secretarii din 
plăşi se plâng că propaganda vine mereu cu tot felul de lucruri. 

Când e vorba de promovat un tovarăş într-o muncă, noi cercetăm dosarul, îl 
verificăm, dar pe urmă nu e acceptat, sub tot felul de pretexte. 

Pentru acţiunea de iarnă la sate am reuşit să mobilizăm întreg biroul; tovarăşii 
au dat sprijin, tot biroul a mers pe teren, la organizaţiile de bază. 

Dificultăţile sunt provocate de nivelul scăzut al tovarăşilor. La organizatoric 
avem un tovarăş foarte slab. 

Tov. Gălăteaou-Teleormao. 
Aspectele arătate de tovarăşi există şi în judeţul nostru. Secţiei noastre i se 

spune „secţia vorbă multă". 
Se întâmplă câteodată ca atunci când propunem un om, secţia de cadre să 

tergiverseze sau să se opună, pentru că mai târziu omul să fie pus în muncă de 
cadre sau în alt loc, unde au nevoie de oameni. 

În legătură cu acţiunea de iarnă, Biroul Judeţean a fost antrenat în această 
muncă. S-au făcut prelucrări până jos, în organizaţiile de bază, iar biroul judeţean a 
mers în fiecare duminică în control. 

Biroul judeţean nu citeşte. De 4 ori am început studiul Istoriei Partidului şi 
apoi am întrerupt. N-am reuşit să facem biroul să studieze. În schimb studiul cu 
activul merge bine. S-a început şi studiul Economiei Politice, cu seminarii. 

Cand au venit instrucţiunile pentru comanda de iarnă, pc li11ic orguniLatorică, 

mi le-au dat tot mie, iar cu telegrama au făcut la fel. 
Când e vorba de o muncă organizatorică e antrenat tot activul, dar când e 

vorba de o muncă de propagandă, o duce numai propaganda. Există tendinţa de a 
considera muncă de partid, numai munca organizatorică şi de cadre. Faptul că se 
spune Secţia centrală de propagandă şi Direcţia organizatorică, este pentru ei o 
dovadă că aceasta din urmă controlează munca de propagandă. 

Pentru îmbunătăţirea muncii se simte în judeţele agricole, cum e Teleorman, o 
mare nevoie de propagandişti ai secţiei care să poată fi întrebuinţaţi în diferite 
chestiuni. Cei doi pe care îi avem nu p,ot cuprinde toate muncile, nu putem să 
cuprindem întreaga muncă numai cu aceşttia. 
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Ar fi bine ca secretarii judeţeni să fie chemaţi să dea socoteală aici, de munca 
de propagandă. Sunt o serie de probleme pe care nici secretariatul, nici biroul nu le -
cunosc, deşi ar trebui să le cunoască. 

O deficienţă e că materialul pentru propaganda vizuală şi pentru agitaţie 
ajunge prea târziu. Materialul pentru 30 Decembrie a ajuns la l ianuarie; materialul 
pentru ziua tovarăşului Stalin a ajuns la 27 decembrie; Carnetul agitatorului pentru 
30 Decembrie a ajuns la judeţeană în noaptea de 29 decembrie. Urmarea este că nu 
putem să folosim acest material. 

Zov. Wasserman - Buzău. 

Cele spuse de tovarăşi se aplică şi la judeţul Buzău. 
Pe lângă acestea, sunt diferite ocazii când trebuiesc ţinute conferinţe. Secţia de 

propagandă le face, iar diferiţi tovi le citesc. Aceasta se obişnuieşte în toate 
judeţele. La fel la ziare. Câteodată nu faci altceva decât să scrii mereu conferinţe şi 
articole. 

Sunt de aceeaşi părere că doi tovarăşi la sectorul de propagandă e prea puţin. 
Avem sectorul forestier şi petrol descoperit; munca e slabă pentru că nu avem 
tovarăşi scoşi din producţie. Tovarăşii din secţii muncesc foarte mult. De şcolile 
ţărăneşti, cursurile duminicale şi cursul de 3 luni m-am preocupat eu pentru că 
tovarăşii nu puteau cuprinde. 

În sectorul forestier sunt exploatările, Nehoiul şi Fabrica. Acolo nici secretaro/ 
nu e scos din producţie. La petrol e acelaşi lucru. 

Tov. Tomescu - Dâmboviţa: 
Sarcinile de moment copleşesc pe cele cu caracter permanent. Facem un plan 

să stăm o zi la o întreprindere, dar dacă vine o circulară, rămânem în birou s-o 
discutăm şi ziua trece. Aşa se întâmplă cu munca de control, ne scapă din mână. În 
special instructorii judeţeni scapă din mână sarcinile permanente şi se ocupă de 
acţiuni. Vine un tovarăş de la propagandă şi cere un lucru, apoi unul de 
organizatoric cere alt lucru, pentru ca la urmă comisia de verificare să-i trimeată 
după referinţe. Au trimis elevii de la şcoli să se ocupe de cursuri, dar ei au rost 
trimişi de comisiile de verificare să culeagă referinţe. 

La propagandă este nevoie de 3 tovarăşi pentru ca munca să fie cuprinsă. 
Secţia de cadre nu face muncă de descoperire de cadre, ci cercetează greşelile· 

şi verifică oamenii ceruţi de C.C. Nu pleacă pe teren să descopere cadre. 
La noi, de 5-6 luni secţia n-a fost complectă cu toţi 7 tovarăşi. Biroul este de 

asemenea descompletat. În Târgovişte sunt 34 de organizaţii; ar trebui ca cel puţin 
un om să fie salariat şi să se ocupe de toate. 

Tov. Dănălacbe: Avem întreprinderi de 2000 de muncitori şi nici un salariat. 
Aşa e „ 1 Mai" şi Rafinăria nr. I. De asemenea, Băicoi ul ar trebui despărţit de plasa 
Ploieşti şi să formeze un sector aparte. 

Tov. Raica: Instructorii care vin de la C.C., de la Direcţia organizatorică se 
duc la birou şi la secretar. Cei care vin de la propagandă vin la secţie şi apoi pleacă. 
Nu asistă la şedinţa biroului ca să afle ce face biroul pentru aplicarea sarcinilor 
date de secţia centrală de propagandă. Trebuie reglementat de la C.C. ca toţi 
instructorii să vină întâi la biroul judeţean şi apoi la secţie. 

13 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Sectorul propagandă ar trebui lărgit. Noi avem regiuni miniere şi plăşi. Avem 
o formă de învăţământ pentru centre muncitoreşti şi altă formă pentru plăşi. 
Tovarăşii trebuie să pregătească pe prop.agandiştii care fac seminarii şi lecţii. Ei fug 
de la un loc la altul. 

Ar trebui să apară ca o hotărâre de la C.C. studiul obligatoriu pentru Biroul 
judeţean. Noi am introdus dimineaţa de la 7-9 citirea ziarelor şi broşurilor şi o 
jumătate de zi pe săptămână pentru citit. 

Avem greutăţi cu Secţia administrativă. Noi primim instrucţiuni să între
prindem o acţiune şi ei nu primesc. Ne spun că n-au bani şi ne trimit pe noi să ne 
interesăm. 

Ne îngreunează munca instrucţiunile care se modifică. Astfel pentru ziua de 
21 decembrie am primit instrucţiuni să facem meeting în capitala de judeţ. Am pre
gătit camioane, dar în ultima zi, seara am primit o telegramă să ţinem adunarea în 
săli închise. (La noi vremea era frumoasă). Mai târziu s-a reproşat că nu ştim să ne 
orientăm. 

Pentru 30 Decembrie am primit instrucţiuni să nu se lucreze de 30 şi să se 
lucreze de 31 decembrie. Această hotărâre s·-a schimbat de 4-5 ori. La noi s-a lucrat 
de 30 şi de 31 numai jumătate de zi. La sfârşit nu am mai vrut să schimb, pentru că 
se prelucrase în meetinguri fulger de două ori şi nu am vrut să zdruncin autoritatea 
Partidului. 

În plasa Găget avem 4 organizaţii de bază; în care să dea raport conducerea 
cooperativei? 

Tov. Wasserman: Unde sunt mai multe organizaţii, probleme generale sunt 
discutate în şedinţe plenare. 

Tov. Raica: In ceea ce priveşte difuzarea, ea se face de către Librăria Noastră. 
Responsabilul librăriei nu e om politic, dar el se suprapune responsabilului cu 
difuzarea din secţie. 

Tov. Răutu: Ne-am gândit că gazeta de perete e legată de agitaţie şi că e bine 
să fie la agitaţie. Sarcina ei e de a mobiliza pe oameni la întreceri, de a demasca 
lipsurile. 

Ne-am mai gândit că responsabilii de presă, cu excepţia oraşelor mari, nu au 
sarcini mari. De exemplu, la Prahova e un singur ziar, care trebuie controlat de 
secretarul judeţenei şi de responsabilul de propagandă şi agitaţie. Partea tehnică a 
difuzării au rezolvat-o; am luat un om, l-am salarizat la Librăria Noastră şi ci se 
ocupă cu asta, dar in secţie nu e nimeni care să vada în ce fel e raspllndilă cartea, în 
ce fel e popularizată şi citită. Ne-am gândit ca responsabilul cu difuzarea, cel care e 
la Librăria Noastră să iasă din secţie. iar în secţie să rămână un responsabil cu presa 
şi difuzarea care să aibă sarcina să supravegheze cum e răspândită presa care ne 
interesează, să supravegheze activitatea corespondenţilor locali, cum lucrează 
Librăria Noastră, Slova, cooperativele. 

Responsabilul de presă trebuie să ajute redacţiei în problema corespondenţilor 
locali şi să se ocupe de corespondenţii salariaţi ai ziarelor centrale. 

În ultirnile luni am luat măsuri pentru îmbunătăţirea propagandei de partid. 
Am scos broşuri, am înfiinţat forme noi de învăţământ, cercuri, etc. Se simte jos o 
creştere a interesului pentru învăţătură? 
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Tov. Wasserman: La ţară se simte foarte mult. Avem tovarăşi de la cursul cu 
activul de la ţară care s-au prezentat mai bine decât tovarăşii din cursul de 3 luni. 
Frecvenţa e mai bună ca niciodată. S-a asigurat o bună predare a cursului. În plasa 
Pogoanelor se întrebuinţează metode ca la cursul seral. Se frământă problemele. Şi 
broşurile ajută mult. Unii oameni vin de la I O km., pe ploaie. 

Tov. Gălăţeanu: La cursul duminical frecvenţa este de peste 100%. Vin 
oameni neînscrişi. 

Tov. Baternau: La ţară învăţătura merge mai bine decât cu minerii. Totuşi, 
faţă de cum era înainte, e o creştere şi la mineri . 

• 
Direcţia Arhivelor Naţionale Istorice Centrale, fond Comitetul Central al 

P.C.R., Cancelarie, dosar 3/1950,f 2-7. 

[ ... ] 

2. 1950 ianuarie 8. Scrisoarea cu caracter autobiografi,c 
adresată de Victor Duşa, organizaţia P.C.R. Constanţa, con
ducerii partidului insistând asupra rolului său în demascarea 
„ legăturilor lui Pătrăşcanu cu cercurile burgheze" ş.a., fapt 
pentru care acum este marginalizat (fragmente). 

Faptele bine dovedite şi controlate nu pot însă să nu înlăture aceste suspiciuni 
şi să mă pună în adevărata mea lumină. 

Dacă se va întreba Comisia de verificare din Constanţa (tovarăşul Naum, 
preşedinte) cât şi toate subcomisiile de verificare din întreaga Dobroge, se va putea 
vedea că mii de tovarăşi care au trecut prin verificare au declarat că au intrat în 
partid datorită faptelor şi îndrumărilor mele, ca învăţător, profesor, om politic, ca 
militar concentrat. Mulţi tovarăşi care erau ostaşi cu mine în timpul când purtam 
haina militară, fie în ţară, fie pe frontul de răsărit - unde eram dus şi unde eram cu 
sufletul strâns şi indurerat că eram acolo unde nu aveam ce căuta, toţi pot confinna 
faptele mele patriotice cu adevărat. Căci dacă eram silit să îmbrac haina militară nu 
am uitat nici un moment ce trebuie să fac. Numai de un fapt dacă pomenesc din 
multele fapte: 

Fiind ofiţer adjutant la Divizion, la Timăşevskaia lângă Krasnodar, am putut să 
scot aproape 300 cai din Annata română, otrăvindu-i cu orz şi ricin. Şi că acestea 
sunt foarte multe acţiuni săvârşite dintr-o justă şi la timp înţelegere a rolului meu, 
oriunde mă găseam, pe care le-am scris sau nu le-am scris în datele autobiografice. 

Am înţeles că annata este o largă organizaţie de masă în mijlocul căreia 
trebuie să lucrăm. Şi acest lucru l-am făcut (ceea ce reiese din datele autobiografice 
alăturate). Regimentul unde eram c~:mcentrat se transfonnase într-un loc de întâlniri 
şi şedinţe. 

Datorită agerimii cu care lucram, preveneam intenţiile duşmanului şi de aceea 
nu putea da de firul lucrurilor. Chiar în cele 2 procese, arestarea mea s-a produs 
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fără a fi prins în flagrant delict. Aceasta a făcut ca organizaţia de Dobrogea să nu 
fie descoperită până în aprilie 1943, deşi ne mişcam într-o zonă restrânsă, cu o 
poliţie extraordinară, cu o masă puţin educată în sensul luptei noastre. 

Şi nici după eliberarea mea, octombrie 1943 până la 23 August 1944 deşi am 
dus o muncă foarte intensă. Siguranţa nu a putut prinde nici un fir. 

De aci ura neîmpăcată a Siguranţei şi a organelor de Siguranţă militare contra 
mea, căci ei spuneau: ,,duşmanul era lângă noi şi noi nu l-am cunoscut". 

În procese le-am demascat agenţii şi provocatorii, punând partidul în gardă. 
Astfel pe provocatorul Tudor Stoian, care avea legături sus la 22 iunie 1941 l-am 
demascat şi am putut să-l izolez. Totuşi, provocatorul şi-a găsit alt om de lucru, pe 
Ion Marian, pe care C.C. l-a recomandat în contra voinţei mele şi părerii mele, să-l 
băgăm în comitetul judeţean la sfărşitul anului 1942. Prin acesta s-a produs căderea 
noastră în 1943, a tuturor (atitudinea lui în închisoare era elocventă în acest sens), 
pe când în 1941 numai a mea, organizaţia de partid rămânând intactă. 

Ura neîmpăcată a Siguranţei, a Parchetului militar contra mea, s-a manifestat şi 
prin acel Proces-verbal măsluit că eu aş fi recunoscut verbal faptele, refuzând să le 
comentez în scris şi aceasta am făcut-o pentru că - cum spuneau ei întotdeauna -
Duşa trebuie să fie condamnat la moarte, el este comandantul plutonului de 
comunişti, duşmanul nostru, din cauza lui Constanţa e mereu bombardată. 

La închisoare unde erau aproape 30 tovarăşi arestaţi, după ce eu tăcusem o 
unitate monolită, deşi la Siguranţă se recunoscuseră unii pe alţii - era aici o mică 
şcoală ceea ce Dumneavoastră tăceaţi la Doftana şi Caransebeş (să fie întrebaţi 
tovarăşii de răspundere care erau cu mine în acest timp) toţi negau faptele şi 
demascau schingiuirile Siguranţei antonesciene. Văzând aceasta, Serviciul secret al 
Armatei a trimis în septembrie 1943 la închisoarea unde ne aflam pe căpitanul 
Ismailescu din acest serviciu, care a bătut pe unii tovarăşi şi i-a cercetat - deşi nu 
avea calitatea - ameninţându-i că dacă nu-şi menţin declaraţiile de recunoaştere şi 
nu acuză pe Duşa, vor fi împuşcaţi chiar în acea noapte (există memoriu la dosarul 
procesului). Iar după achitarea mea, Siguranţa Generală, înfuriată de acest rezultat 
a cerut Curţii Marţiale Constanţa să-i trimită neîntârziat motivele achitării, lista 
martorilor şi aviz pentru internarea mea în lagăr. 

Iar după 23 August duşmanii regimu lui şi partidului mă loveau pe mine, pentru 
că învăţasem ceva din luptă. pentru că aplicam just linia Partidului. 

Nu întâmplător generalul Rădescu lovea prefectul de Constanţa şi cerea 
aproape zilnic Comandantului garnizoanei să mă aresteze. 

Nu întâmplător burghezo-moşierimea din guvern până la 6 martie 1945 cerea 
în Consiliul de Miniştri capul prefectului de Constanţa. 

Nu întâmplător grupul burghez Tătărăscu a deschis în iunie 194 7 - după 

faimosul memoriu - campania contra partidului nostru printr-un congres la 
Constanţa în care primul lovit a fost prefectul de Constanţa. 

Nu întâmplător cercurile burghezo-chiabureşti şi negustoreşti eliminate din 
Cooperaţie de mine - sprijin pentru ele economic şi politic - m-au lovit cu atâta 
furie, aşa cum ştiţi. 

Devotamentul meu nu poate fi pus la îndoială. 
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După 23 August 1941 am prezentat C.C. al Partidului, Tribunalului Poporului, 
Consiliului de Miniştri, Ministerului de Interne, Ministerului Justiţiei, Ministerului 
de Război, Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, tabele cu toţi cei pe care-i ştiam ca 
fiind duşmanii cei mai făţişi şi elementele cele mai devotate ale reacţiunii, ceea ce 
se constată azi că în unele procese apar trădătorii arătaţi de organizaţia noastră de 
Constanţa, semnalaţi la timp (cazul amiralului Măcelaru etc.). 

Şi în mod continuu am făcut aceste demascări: sunt raportate la Ministerul de 
Interne şi Ministerul de Război. 

Şi în dese rânduri şi cu ani în urmă, în numele partidului, am demascat prin 
rapoarte legăturile lui Pătrăşcanu cu cercurile burgheze, ceea ce s-a dovedit mai 
târziu. Iar în septembrie 1948, după ce am stat în Polonia aproape 2 săptămâni, am 
arătat drumul greşit pe care merge Duşa, poziţiile lui faţă de regiunile eliberate şi 
faţă de ţărani, ceea ce constatăm din faptul că acolo cooperaţia era numai în 
mâinile chiaburilor. 

Să nu socotiţi acestea ca laude sau întâmplări. Numai de acestea nu-mi arde. 
Dar trebuie să mă apăr că sunt prea greu lovit. Cetii a11icolul scris cu ocazia 
aniversării tovarăşului Stalin de tov. Melenkov şi îmi dă curajul să mă apăr şi să cer 
dreptatea pe care o am. 

Toate faptele spuse până aici nu arată altceva decât devotamentul şi lupta mea 
consecventă şi neîncetată şi lovirea mea permanentă de către duşman, tocmai ca o 
consecinţă a celor de mai sus. 

Nu pot învinui pe nimeni că azi sufăr în loc să mă bucur. Singur sunt vinovat 
pentru că am avut credinţa că tovarăşii din comisia de verificare ştiu despre mine 
ceea ce eu ştiu despre mine şi atunci autobiografiile mele şi explicaţiile mele nu au 
fost amănunţite. 

Şi în complexitatea de fapte de multe lucruri bune sau rele - nu mi-am adus 
aminte sau nu le socoteam prea importante, căci am avut credinţa că tovarăşii care 
mă verifică nu au pus la îndoială - din fapte - nici cinstea şi nici devotamentul meu. 

Nu ascund nimic pentru că n-am ce ascunde. 
Şi nimeni dintre noi nu are interes să distrugă moralmente şi fiziceşte un 

tovarăş. Îmi spuneaţi anul trecut că am suferit destul până când Cooperaţia s-a pus 
pe picioare. Eu mai mult sufăr de 9 luni! 

Şi poate aş fi meritat ca după o muncă administrativă - deşi cu greşeli - să 
merg într-o muncă de partid să mă refac şi să-mi completez cunoştinţele la o şcoală 
de partid. Dar nimic din toate acestea, ci din contră, izolarea. 

Eu mă ştiu cu conştiinţa curată şi că-n abaterile, slăbiciunile, lipsurile - eu am 
consacrat Partidului toată energia şi viaţa mea. 

Şi suferinţa mea porneşte de acolo că sunt văzut altfel decât sunt în realitate. 
De altfel nici nu ştiu ce să mai cred: Când unii îmi spun că am rămăşiţe ţărăniste şi 
mic burgheze - ceea ce poate fi adevărat - când alţii îmi spun că trebuie să fiu 
verificat nu ca un intelectual narodnicist ci ca pe un secretar regional de partid. 

Vă trimet alăturat şi datele autobiografice. 
Vă rog, tovarăşe Gheorghiu, să vă opriţi şi să cetiţi şi să mă vedeţi cum sunt în 

realitate. Este o mare nedreptate care se face cu mine fără să fi fost decât puţin 
ajutat şi îndrumat În munca şi lupta ce o ducem. 
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Vă rog să spuneţi - dacă credeţi - aceste lucruri tovarăşilor Ana Pauker, 
Teohari Georgescu, Vasile Luca. Staţi de vorbă cu soţia mea. Ea poate lămuri mai 
bine lucruri petrecute când eu eram la închisoare sau eram concentrat. Ea a fost o 
martiră pentru noi în Dobrogea în acest timp. căci făcea legăturile cu C.C. deşi nu 
era membră de partid şi era în împrejurări grele pentru ea. Nu trebuie să sufere nici 
ea, nici copiii, nici familia, nici eu. 

Controlaţi cele afirmate de mine prin a sta de vorbă personal cu tovarăşii 
Dumitru Coliu, Constanţa Crăciun, lvanca Rudenco, Constantin Pârvulescu, Iosif 
Rangheţ, Emil Bodnăraş. care mă cunosc din ilegalitate şi îmi ştiu munca din 
timpul războiului şi cu care aveam legături directe. 

Lupta a fost grea atunci şi eu cred că sunt printre foarte puţinii dintre cei care 
nu erau în lagăre sau închisori - care nu m-am dat în lături de a continua lupta şi 
cu rezultate destul de bune. 

Rugămintea mea caldă este: de a pune mai repede capăt unui chin care, susţin, 
că nu-l merit. 

Cu salutări tovărăşeşti. 
Victor Duşa 

8 ianuarie 1950 

• 
D.A.NIC.,fondC.C. al P.C.R .. Cancelarie, dosar 170/1950.f 7-12. 

3. 1950 ianuarie 9. Procesul-verbal al şedinţei Secretariatului 
C. C. al P. C. R., care a dezbătut şi a luat măsuri pe marginea ra
portului prezentat de Emil Bodnăraş, ministrul Apărării Naţio
nale asupra situaţiei armatei şi a problemelor de apărare 
naţională. 

La ordinea de zi: raportul tov. Em ii Bodnăraş asupra situaţiei Armatei şi a 
problemelor de apărare naţională. 

Participă tovarăşii: Gh. Gheorghiu-Dej, AnA Pauker, Vasile Luca, Tl'ohari 
Georgescu, Iosif Chişinenchi, Alexandru Moghioroş. 

Raportul tov. Emil Bodnăraş asistat de tov. Kolganov, consilier militar 
principal şi tov. Petre Bori1ă. 

* 
Secretariatul, luând în dezbatere rap'-1rtul prezentat a hotărât următoarele: 

I. AJUTORUL lJ.R.S.S. ACORDAT R.P.R. 
PENTRU ÎNTĂRIREA CAPACITĂŢII EI DE APĂRARE 

1. Secretariatul C.C. al P.M.R. mulţumeşte din toată inima tovarăşului I.V. 
STALIN, C.C. al P.C. (b) al U.R.S.S, Guvernului Sovietic şi Conducerii Forţelor 
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Annate ale U.R.S.S., pentru ajutorul imens şi multilateral acordat Partidului 
Muncitoresc Român şi Guvernului Republicii Populare Române, în legătură cu 
reorganizarea Armatei şi întărirea capacităţii de apărare a ţării. 

2. În legătură cu cererea adresată Guvernului U .R.S.S. în luna septembrie 
asupra fumizării către R.P.R. de material militar, consideră necesar a trimite în 
U.R.S.S. o delegaţie militară pentru studiul la faţa locului şi precizarea detaliilor 
privitoare la această comandă. 

Pentru aceasta, Ministerul Afacerilor Externe în legătură cu Ministerul 
Apărării Naţionale vor întocmi până la data de 15 ianuarie cerere către Guvernul 
UR.S.S. pentru aprobarea primirii delegaţiei. 

Delegaţia va fi compusă din: 
tov. Emil Bodnăraş 
tov. Teclu Iacob, subşef al Marelui Stat Major 
tov. Costescu Romulus, comandantul Artileriei Almatei 
tov. Focşăneanu Ion, şeful Transmisiunilor Almatei 
tov. Ionescu Grigore, şeful Geniului Armatei 

3. Apreciind rolul deosebit de important şi valoarea sprijinului primit din 
partea consilierilor militari sovietici, socoteşte necesar a se interveni la Guvernul 
U.R.S.S. pentru detaşarea pe lângă R.P.R. a încă unui număr de consilieri militari şi 
anume: 

I consilier pe lângă Direcţia Pregătirii de luptă a Armatei 
2 consilieri pe lângă Secţiile Pregătirii de Luptă ale Regiunilor Militare 2 şi 3 
I consilier pentru cele 4 Academii Militare 
I consilier pentru Serviciul Geografic al Annatei 
I consilier pe lângă toate şcolile militare 
1 consilier pe lângă Serviciul de Contrainformaţii al Armatei 
I consilier pe durată de 3 luni pentru proiectarea şi organizarea postului central 

de pe lângă Aero 
l consilier pe durată de 6 luni pentru organizarea Comisariatelor Militare 

4. În vederea grăbirii procesului de formare de cadre militare de tip nou, a se 
interveni pe lângă Guvernul U .R.S.S. de a admite şi în anul 1950 primirea în şcolile 
şi academiile militare ale U.R.S.S. a unui număr de 320 elevi şi ofiţeri, dintre care· 
20 pentru trebuinţele trupelor M.A.I. 

5. Tov. Bodnăraş va pregăti până la data de 20 ianuarie 1950, cererile necesare 
asigurării hotărârilor de la punctele 3 şi 4. 

II. ORGANIZAREA DE PACE, EFECTIVELE 
ŞI DISLOCAREA ARMA TEI 

1. Confinnă organizarea şi dislocarea Armatei în timp de pace aşa cum aceasta 
se prezintă la 1 ianuarie 1950, cât şi măsurile de completare prevăzute de M.A.N. 
pentru anul 1950. 
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Efectivul de pace al Armatei va însuma la data de 20 decembrie 1950 215.000 
oameni (ofiţeri, subofiţeri, trupă şi funcţionari civili). 

2. Pentru îmbunătăţirea conducerii nemijlocite a dotării cu armament, 
moniţiuni şi materiale tehnice de orice fel a Armatei, se va numi la M.A.N. un 
ministru adjunct destinat exclusiv acestor probleme. 

3. Ţinând seama că problemele de organizare a apărării pasive sunt strâns 
legate de organele Ministerului Afacerilor Interne, stabileşte ca aparatul apărării 
pasive să treacă asupra Ministerului Afacerilor Interne. 

Tov. Teohari Georgescu şi Emil Bodnăraş vor prezenta până la J februarie 
1950 Consiliului de Miniştri, proiectul de decret asupra organizării şi funcţionării 
Apărării Pasive în sensul arătat mai sus. 

4. Cercurile Teritoriale vor fi reorganizate şi transformate în Comisariate 
Militare. 

Direcţia Organizatorică a C.C. se însărcinează ca până la data de 25 ianuarie 
1950 să aleagă din cadrul Comitetelor Judeţene P.M.R. sau din activul judeţean de 
partid, un număr de 65 tovarăşi care, începând de la I februarie vor urma un curs 
special de pregătire, pentru ca la data de 15 aprilie 1950 să poată lua conducerea 
Comisariatelor Militare în calitate de Comisari Militari. 

Comisarii Militari vor fi încadraţi în Armată, vor avea grad militar cores
punzător şi vor fi membri ai birourilor judeţene, urmând a se ocupa exclusiv de 
probleme militare. 

M.A.N. se însărcinează cu organizarea cursului pentru pregătirea Comisarilor 
Militari şi cu numirea lor în funcţiuni. 

M.A.N. va _elabora până la data de I martie 1950 proiectul de regulament 
asupra atribuţiunilor şi funcţionării Corn isariatelor Militare. 

5. Odată cu intrarea în funcţiune a Comisariatelor Militare se va institui pe 
lângă comitetul provizoriu al fiecărui judeţ. câte o comisiune permanentă fom1ată 
din: preşedintele Comitetului Provizoriu. secretarul Comitetului Judeţean al PM.R. 
şi comisarul militar, având ca secretar al vomisiunii pe şeful Biroului Organizare
Mobilizare al Comisariatului Militar Judeţean. 

În atribuţiunile acestei comisiuni intră rezolvarea tuturor problemelor de 
mobilizare, conform ordinelor superioare. 

M.A.N. împreună cu Comisiunea de Stat pentru aplicarea legii Sfaturilor 
Populare, vor elabora până la data de I martie 1950 proiectul de decret de instituire 
şi regulamentul de funcţionare a acestor comisiuni. 

6. C,onfirmă măsura luată de M.A.N. de a lichida ordonanţele cât şi măsura de 
înlocuire treptată a personalului de serviciu militar cu personalul civil. 
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7. Pentru soluţionarea la timp a tuturor problemelor de apărare naţională, tov. 
Emil Bodnăraş se va prezenta Secretariatului C.C. al M.P.R. în fiecare lună pentru 
raport asupra executării hotărârilor luate, cât şi asupra problemelor curente. 

III. ORGANIZAREA, EFECTIVELE, IMOBILIZAREA 
ŞI CONCENTRAREA OPERA TIV Ă A ARMA TEI 

1. Aprobă planul de mobilizare şi de concentrare operativă a Annatei. 

2. Stabileşte efectivul de război al Annatei la 796.005 oameni. 

IV.CADRE 

1. Consideră că Ministerul Apărării Naţionale realizează în general just linia 
politică de înlocuire a cadrelor vechi şi de creştere şi promovare de cadre noi. 

2. Secretariatul C.C. al P.M.R. constată în acelaşi timp un şir întreg de lipsuri 
şi anume: 

a) Încă mai au loc atitudini împăciuitoare faţă de specialiştii vechi, fără a ţine 
cont de calitatea lor politică. Din această cauză, cadrele noi încă nu sunt promovate 
cu destulă hotărâre şi îndrăzneală. 

b) Încă mai sunt în funcţiuni de răspundere în diferite eşaloane ale Annatei 
elemente, în care nu se poate avea încredere. 

Ca unnare a acestui fapt nu sunt rare cazurile de sabotaj, spionaj şi activitate 
subversivă. 

3. Dacă în ceea ce priveşte creşterea, promovarea şi repartizarea justă a 
cadrelor active îndeosebi a celor noi, Ministerul Apărării Naţionale s-a orientat în 
general bine, Secretariatul constată că în ce priveşte cadrele de rezervă existente, 
verificarea şi repartizarea lor trebuie considerată complet insuficientă, iar în ce 
priveşte cadrele de rezervă noi, M.A.N. nu a reuşit încă să le realizeze. 

Cu o lipsă serioasă trebuie considerată împrejurarea că nu s-a făcut până în 
prezent repartizarea pe Armată în vederea mobilizării a cadrelor politice de rezervă. 

4. Ministerul Apărării Naţionale, tov. Emil Bodnăraş va continua cu hotărâre 
să aplice linia C.C. al P.M.R în politica de cadre şi va lichida în cel mai scurt timp 
lipsurile constatate. Asupra completării efectivelor în cadre active şi de rezervă, va 
prezenta raport Secretariatului la stărşitul fiecărui trimestru. 

5. Se aprobă numărul de cursuri, şcoli şi academii existente în Annată pentru 
formarea cadrelor active cât şi sistemul propus pentru formarea cadrelor de rezervă. 

6. În scopul întăririi cadrelor din conducerea Annatei, Direcţia Organizatorică 
şi Direcţia Cadrelor C.C. se însărcinează ca până la data de 1 februarie 1950 să 
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aleagă din activul de partid şi să predea M.A.N. tovarăşii necesari ocupării 
următoarelor funcţiuni: 

a) Ministrul Adjunct pentru armament, muniţiuni şi materiale tehnice. 
b) Şeful Direcţiei Agitaţiei şi Propagandei din D.S.P.A. El urmează să fie şi 

locţiitorul şefului D.S.P.A. 
c) Şeful Direcţiei Cadrelor Armatei. 
d) Locţiitorul şefului Secţiei II din Marele Stat Major. 
e) Locţiitorii Politici pentru următoarele organe: 
- Comandamentul Marinei Militare; 
- Regiunile Militare 1,2 şi 3; 
- Corpurile de Armată I, 2 şi 3 şi Corpul de Tancuri; 
- Comandamentul Apărării A.A. a Teritoriului; 
- Academia Militară Generală 
f) 3-4-- preşedinţi de tribunale militare 
g) Şeful Direcţiei Sanitare a Armatei 
h) Secretarul Comisiei de Partid a Armatei 

7. O comisiune formată din şefii Direcţiei Organizatorice, Direcţiei Cadrelor, 
C.C., D.S.P.A. şi D.G.P.-M.A.I. se însărcinează ca până la 15 martie 1950 să 
stabilească evidenţa tuturor cadrelor din obiectivul de partid, cât şi dintre membrii 
de partid, susceptibili să ocupe la mobilizare funcţiuni politice în Armată, şi să facă 
propuneri de repartiţia lor pe aceste funcţiuni, conform cu necesarul la mobilizare. 

Aceste cadre, alese, urmează cu începere din anul 1950, să fie chemate pe serii 
corespunzătoare la concentrare, în vederea calificării lor pentru funcţiunile ce 
urmează a îndeplini la mobilizare. 

M.A.N. va întocmi până la I aprilie 1950 planul de concentrare a acestor 
cadre, cu indicarea seriilor de concentrare cât şi a duratei lor. 

8. Însărcinează M.A.N. cu crearea Corpului Sergenţilor şi noua aşezare a 
gradelor acestui corp. Proiectul de decret privitor la Corpul Sergenţilor cât şi 
regulamentul serviciului militar al acestui corp va fi prezentat Guvernului de către 
M.A.N. cel mai târziu la/ aprilie 1950. 

9. M.A.N. va trece în rezervă pe data de· 15 ianuarie 1950 pe generalii Mihail 
Lascăr şi Nicolae Cambrea. 

V. PREGĂTIREA DE LUPTĂ; ACTIVITATEA ORG. DE PARTID 
ŞI MUNCA DE U.T.M.; MUNCA POUTJCĂ ÎN ARMATĂ 

1. Secretariatul C.C. al P.M.R. consideră că M.A.N. realizează just linia 
politică a C.C. al P.M.R. cu privire la pregătirea de luptă, munca de partid şi munca 
politică în Armată, obţinând rezultate importante. 

Cu toate acestea Secretariatul C.C. consideră că: 
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a) Pregătirea de luptă deşi se desfăşoară nonnal, calitatea ei rămâne încă la un 
nivel scăzut, îndeosebi în ce priveşte pregătirea cadrelor superioare şi a Statelor 
Majore. 

Faptul acesta se explică în primul rând prin conservatorismul cadrelor 
provenite din vechea annată cât şi prin opunerea ascunsă a marii majorităţi a 
acestor cadre faţă de noua annată clădită cu ajutorul U.R.S.S. 

b) Munca politică educativă cât şi de partid se face încă la un nivel politico
ideologic scăzut atât cu trupa cât şi cu cadrele . 

. Adeseori conţinutul muncii politice şi de partid este rupt de sarcinile pregătirii 
de luptă. 

c) Existenţa în Annată a unui număr mare de abateri, accidente şi atitudini 
negative, demonstrează nivelul scăzut al muncii de educaţie îndeosebi din partea 
organelor politice, de partid şi ale U.T.M. 

2. Pentru înlăturarea acestor lipsuri, M.A.N. va lua toate măsurile pentru a 
perfecţiona zi de zi capacitatea de luptă a Annatei şi a ridica cu stăruinţă nivelul 
politico-ideologic al muncii organelor politice şi a organizaţiilor de partid şi de 
U.T.M. în Annată. 

3. M.A.N. va lua măsuri ca Marele Stat Major şi Comisariatele Militare 
Judeţene să asigure în viitor o mai bună organizare a recrutării şi încorporării 

contingentelor, spre a împiedica pătrunderea în rândurile Annatei a elementelor 
străine şi duşmănoase. 

4. În vederea îmbunătăţirii pregătirii de luptă a unităţilor, aprobă propunerile 
M.A.N. referitoare la repartizarea terenurilor de instrucţie necesare garnizoanelor 
cât şi a câmpurilor de tabere militare. 

Tovarăşii Emil Bodnăraş şi Vasile Vaida vor prezenta Guvernului până la data 
de I februarie 1950 proiectul de Hotărâre cu privire la această problemă. 

5. M.A.N. de acord cu Ministerul Comunicaţiilor, Ministerul Afacerilor 
Interne şi Ministerul Agriculturii vor prezenta Guvernului până la data de 
I februarie 1950 proiectul de Hotărâre privitor la regimul Aerodromurilor existente 
în ţară, pentru a evita degradarea lor. 

VI. ACTIVITATEA Secţiei I a ARMA TEI, şi a Secţiei a II-a a JUSTIŢIEI 

1. Secretariatul C.C. al P.M.R. consideră că: 
a) Munca S.11 M.St.M. se află într-o stare inadmisibilă. 
b) Munca de contrainfonnaţie a fost îndrumată până în ultima vreme îndeosebi 

spre descoperirea abuzurilor administrative şi a abaterilor diferite, ocupându-se în 
mod redus de obiectivul ei principal: lupta împotriva spionajului şi a acţiunilor 
contrarevoluţionare; aceasta atât ca unnare a numărului mare de abuzuri din 
perioada 1943 şi, în parte, 1949 cât şi îndeosebi datorită încadrării în mare parte cu 
elemente vechi a acestui aparat. 
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c) Organele Justiţiei Militare sunt îmbâcsite de cadre vechi care în aplicarea 
politicei de clasă a partidului în practica jud ic iară, manifestă de cele mai multe ori 
atitudini duşmănoase şi şovăielnice. 

2. În vederea îmbunătăţirii organizatorice a organelor de informaţie, contrain
formaţie şi justiţie şi a muncii lor, Secretariatul C.C. al P.M.R. consideră necesar: 

a. Secţia a II-a MSt.M 
- Direcţia organizatorică şi Direcţia cadrelor C.C. vor alege şi pune la 

dispoziţia M.A.N. până la I februarie I 950 trei tovarăşi corespunzători pentru a fi 
numiţi ca ataşaţi militari în Franţa, Anglia şi Statele Unite ale Americii; 

- Tov. Ana Pauker şi Bârlădeanu Alexandru vor acorda concurs Secţiei a II-a 
M. St.M. în sensul de a-i propune câte 1-2 funcţionari de încredere din cadrul 
reprezentanţelor diplomatice şi comerciale ale R.P.R. în ţările capitaliste, care 
instruiţi şi îndrumaţi de S. II-a M.St.M să ducă muncă informativă militară; 

- Tov. Teohari Georgescu va da concurs M.A.N. dându-i spre folosinţă 
locuinţele necesare pentru muncă Secţiei a II-a din M.St.M.; 

- Tov. Bodnăraş Emil în înţelegerea cu tov. Teohari Georgescu vor asigura 
organizarea până la ]· februarie 1950 a 3 (trei) puncte de informaţie militară la 
graniţa româno-iugoslavă; 

- Tov.Profiri va primi pentru practică pe navele comerciale ale R.P.R. care 
navigă în străinătate, ofiţeri sau subofiţeri din Marina militară a R.P.R. la cererea 
M.A.N.; 

- Pentru a asigura în condiţiuni satisfăcătoare activitatea Secţiei a II-a 
Ministerul Finanţelor va suplimenta F.S.S.S. al M.A.N. pe anul I 950 cu suma de 
lei 29.430.00 lei în valutele indicate în procentul prezentat. 

b. Contrainformaţia 
- Serviciul de Contrainformaţie al Annatei (S.I.A.) se va trece din cadrul 

M.A.N. asupra M.A.I.; 
- Tov. Teohari Georgescu şi Emil Bodnăraş vor pregăti până la I 5 martie 1950 

toate măsurile necesare şi vor prezenta Secretariatului proiectul pentru executarea 
acestei hotărâri; 

- Până la data de 15 februarie cadrele S.I .A. vor trebui revizuite de acord cu 
M.A.I., elemente)~ necorespunzătoare înlăturate, iar funcţiunile devenite libere vor 
fi ocupate cu elementele noi ce au fost repartizate S.I.A.; 

- S11rci11a prim:ipala a Serviciului de Contrainformafii 111 r\111111t1:i urn1c::ază să 

fie lupta împotriva spionajului şi a acţiun il0r contrarevoluţionare din Armată, 
acţiunea sa urmând a fi dusă în strânsă colaborare cu organele politice ale Armatei. 

VII. DOTAREA MA TE RIA LĂ A ARMA TEI 

Consideră dotarea materială a Annatt'i în timp de pace, în general 
satisfăcătoare. În ce priveşte cazarea trupei cât şi a cadrelor constată lipsuri încă 
destul de serioase. La fel de serioase sunt lipsurile în adăpostirea materialului şi a 
muniţiilor, pe de o parte, din lipsă de depozite şi remize corespunzătoare, pe de altă 
parte, prin neînlăturarea încă a rămăşiţelor vechilor metode de administrare. 
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Dotarea materială pentru mobilizare este total nesatisfăcătoare, motiv pentru 
care capacitatea de război a Armatei se află la un nivel foarte scăzut. 

Această situaţie se agravează prin lipsa aproape totală a rezervelor de stat în 
vederea asigurării nevoilor de apărare naţională. 

Capacitatea de apărare a R.P.R. este redusă şi prin starea comunicaţiilor 
feroviare, rutiere şi a sistemului actual de telecomunicaţii. 

Materialul rulant de cale ferată cât şi parcul auto al R.P.R. nu satisfac astăzi 
trebuinţele atât militare cât şi economice ale ţării în caz de război. 

Industria R.P.R. încă are un plan de trecere pe picior de război la mobilizare, 
ea nefiind în stare să asigure în condiţiuni satisfăcătoare, toate trebuinţele de 
apărare naţională (armament, muniţiuni, echipament, etc.). 

Lipseşte un organ de stat care să planifice trebuinţele de apărare naţională în 
toate domeniile, ceea ce reduce şi mai mult cap?citatea de apărare a R.P.R. 

Pentru înlăturarea acestor lipsuri, Secretariatul C.C. al P.M.R. hotărăşte: 
1. Organizarea la Consiliul de Miniştrii, pe lângă primul vicepreşedinte, a unei 

secţii militare. 

2. Organizarea la C.S.P. a unei secţii militare de planificare. 

3. Crearea pe lângă Consiliul de Miniştri şi sub conducerea unui vicepre
şedinte a unei Comisiuni de Stat pentru problema mobilizării pentru lucru a 
rezervei, comisiune compusă din: 

- Preşedintele C.G.M. 
- Şeful Marelui Stat Major 
- Şeful Direcţiei Organizării a C.C. P.M.R. 
- Secretar al Comisiunii, şeful Secţiei 5 Organizare - Mobilizare din Marele 

Stat Major. 

4. Se însărcinează tovarăşii: Teohari Georgescu, Alexandru Moghioroş, Emil 
Botnăraş şi Miron Constantinescu ca până la 20 ianuarie 1950 să' prezinte 
Consiliului de Miniştri proiectul de decret pentru înfiinţarea şi funcţionarea 
organelor arătate la punctele I, 2 şi 3. 

5. Drepturile de hrană, întreţinere, combustibil şi echipament ale trupei şi 
cadrelor pentru timp de pace, vor fi stabilite prin Hotărârea Consiliului de Miniştri 
la începutul fiecărui an financiar. 

Pentru anul 1950 ministerele: Finanţelor, Afacerilor Interne şi Apărării Naţio
nale vor prezenta proiectul de hotărâre, pus de acord între aceste Departamente, 
până la data de 15 ianuarie 1950. 

6. Ministerele: Finanţelor, Apărării Naţionale, Afacerilor Interne şi Comerţul 
Interior vor lua măsuri pentru trecerea la sistemul de aprovizionare a trupelor direct 
prin ministere, Departamentul Aprovizionării Armatei urmând a fi lichidat succesiv 
până cel mai târziu la 1 martie 1950, întocmind pentru aceasta până la data de 
15 februarie un proiect de hotărâre. 
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7. Ministerul Comerţului Interior de acord cu M.A.N., M.A.I. şi Ministerul 
Finanţelor va lua măsuri pentru trecerea treptată, până la sfărşitul anului, la 
organizarea comerţului militar (magazie, popote, cantine, comerţ ambulant, etc.), 
proiectul de hotărâre urmând a fi prezentat până la data de I martie I 950. 

8. M.A.N. va elabora proiectul privitor la o mai bună aşezare a soldelor 
militare pe funcţiuni, grade şi vechime, fără a depăşi volumul bugetar al salariilor 
pe anul 1950. Proiectul pus de acord cu Ministerul Finanţelor va fi prezentat 
Consiliului de Miniştri cel mai târziu la I martie 1950. 

9. În vederea îmbunătăţirii cazării cadrelor nou ieşite din şcolile militare sau a 
cadrelor mutate în diferite garnizoane în interes de serviciu, Ministerul Afacerilor 
Interne va asigura în cea mai largă măsură concursul necesar. 

I O. Ţinând cont de lipsurile constatate în anul 1949, C.S.P. va lua toate 
măsurile necesare pentru ca materialele şi materiile prime prevăzute în planul de 
lucrări al M.A.N. pe anul 1950 să fie la timp asigurate. 

11. Pentru satisfacerea în cele mai bune condiţiuni a trebuinţelor Armatei, 
Ministerul Finanţelor va elibera Ministerului Apărării Naţionale integral cotele 
parte lunare care revin din bugetul ordinar şi cel de investiţii. 

12. În vederea unificării parcului auto al M.A.N. şi M.A.I. Comisia de Stat a 
Planificării şi Ministerul Comerţului Exterior, de acord cu M.A.N. şi M.A.I., vor 
lua măsuri de înlocuire a maşinilor acestor departamente cu tipuri sovietice 
respectiv cehoslovace sau ungare, în condiţiuni ce urmează a fi stabilite printr-o 
hotărâre a Consiliului de Miniştri. Hotărârea urmează. a fi elaborată în comun de 
către ministerele indicare mai sus până la 1 februarie 1950. 

Pentru a asigura nevoilor de apărare naţională un parc auto cât mai uniform, 
Ministerul Comerţului Exterior şi C.S.P. vor lua măsuri ca importul de maşini auto 
de orice categorie, să nu se facă decât pc tipurile şi modelele preconizate de, 
M.A.N. 

13. Ţinând seama de situaţia armamentului şi a muniţiilor existente, de 
diversitatea lor de tipuri, de gradul lor de uzură şi de insuficienţa cantitativă, 

Secretariatul C.C. al P.M.R. aprobă propunerea M.A.N. de a se trece integral pe 
măsura obţinerii de materiale din U.R.S.S .. la unificarea întregului armament şi 
muniţiuni pe tipuri sovietice. 

14. În legătură cu problema unificăiii armamentului şi a muniţiunilor 
Ministerului Metalurgiei şi Industriei Chimice are sarcina .de a se organiza cât mai 
grabnic în vederea producerii în ţară a întregului armament uşor până la aruncătorul 
de 120 mm inclusiv, cât şi toate felurile de muniţiuni, după tipuri sovietice. 
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În vederea acestui scop Ministerul Metalurgiei şi Industriei Chimice va elabora 
de acord cu C.S.P., până la 1 mai 1950 un proiect de organizare a industriei, făcând 
demersuri şi pentru obţinerea licenţelor de fabricaţie din U.R.S.S. 

15. Pentru a permite realizarea în condiţiuni cât mai economice a programului 
de construcţii navale în ţară, Ministerul Metalurgiei şi Industriei Chimice şi C.S.P. 
vor trece asupra M.A.N. Comandamentul Marinei Militare, Şantierul Naval Brăila. 

16. Pentru a asigura posibilitatea de întreţinere în bune condiţiuni a 
materialului aeronautic nou, Departamentul C.F.R. va restitui Ministerului Apărării 
Naţionale până la l martie 1950 Atelierele A.S.A.M. Mediaş ca întreg utilajul lor 
cu care au fost primite de către Departamentul C.F.R. 

17. C.S.P. şi Ministerul Minelor şi Petrolului vor lua măsuri ca în cursul anului 
1950 să se poată trece la fabricaţia de carburanţi şi lubrifianţi necesari aviaţiei şi 
tancurilor, după standarduri sovietice. 

18. Aprobă trimiterea în R.P. Ungară şi R.P. Bulgaria a unei delegaţii militare 
pentru încheierea convenţiei de colaborare a aviaţiei de vânătoare în combaterea 
evaziunilor aeriene şi a violării spaţiului aerian. M.A.N. va prezenta cel mai târziu 
la 15 ianuarie 1950 propuneri asupra compoziţiei delegaţiei. 

19. Secretariatul C.C. al P.M.R. hotărăşte curăţirea zonei de frontieră a 
Dobrogei (îndeosebi Litoralul), de toate elementele suspecte sau duşmane. 

M.A.N. şi M.A.I. vor prezenta Secretariatului cel mai târziu la 15 februarie 
1950, proiectul de propuneri pentru a asigura securitatea Litoralului şi a teritoriului 
Dobrogei faţă de spionajul străin. 

20. Se va institui pe lângă M.A.I. un serviciu pentru transportul corespondenţei 
secrete pentru toate ministerele, în vederea unei cât mai bune asigurări faţă de 
spionajul străin. 

M.A.I. va prezenta până la 15 februarie 1950 proiectul de hotărâre a 
Guvernului pentru intrarea în funcţiune a acestui serviciu. 

21. Secretariatul C.C. al P.M.R. consideră necesar ca în cursul anului 1950 să 
fie asigurat Ministerul Apărării Naţionale şi Ministerul Afacerilor Interne 
echipamentul necesar până la limita de 60% faţă de necesarul la mobilizare, 
urmând ca restul de 40% să fie realizat în prima jumătate a anului 1951. 

C.S.P. de acord cu Ministerul Finanţelor, Comerţul Exterior, Comerţul 

Interior, Industria Uşoară, Ministerul Apărării Naţionale şi Ministerul Afacerilor 
Interne vor prezenta Secretariatului până la l martie 1950 soluţiile cele mai 
potrivite pentru realizarea hotărârii de mai sus. 

22. Secretariatul C.C. al P.M.R. socoteşte de trebuinţă ca sub conducerea 
tovarăşului Gh. Gheorghiu-Dej, C.S.P., Ministerul Finanţelor, M.A.N. şi celelalte 
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departamente interesate să ia de urgenţă în studiu problema acordării de mijloace 
suplimentare pe anul 1950 după propunerile prezentate de M.A.N. privind 
următoarele sarcini: 

a) Lucrări de fortificaţii şi amenajării de orice natură pentru întărirea apărării 
Litoralului Maritim. 

b) Construirea Portului Militar Mangalia. 
c) Completarea construcţiilor de cazarmă (barăci) pentru asigurarea la limită a 

dislocării trupelor, prevăzută pentru 1950 (îndeosebi Banat). 
d) Depozite de armament şi mun iţi uni pentru adăpostirea în condiţiuni 

satisfăcătoare a materialului sovietic. 
e) Poligonul de tragere pentru A.A.A (Dobrogea). 
f) Continuarea construcţiei Academiei Militare din Mănăstirea Dealul 

(Târgovişte). 
g) Completarea lucrărilor de cale ferată (construcţii şi material rulant), a 

şoselelor cât şi a reţelei de telecomunicaţii. 
h) Construirea în Moldova a unui atei ier de bază pentru reparaţiuni de material 

aeronautic pentru care utilajul a fost comandat în U.R.S.S. 
i) Rezerve de mobilizare strict neces.are pe timp de 14 zile la hrană şi furaje 

pentru Armată; pe timp de 3 luni la corn bustibil şi carburanţi, pentru Armată. căi 
ferate şi flotă. 

j) Rezerve de stat pentru asigurarea tuturor trebuinţelor militare pe timp de un 
an de război. 

Până la data de 15 februarie 1950 tov. Gh. Gheorghiu-Dej va prezenta 
Secretariatului propuneri concrete cu privire la realizarea sarcinilor arătate la acest 
punct. 

• 
Bucureşti la 9 ianuarie 1950 

D.A.NI.C.,fond C. C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 4/1950,f 1-16. 

4. 1950 ianuarie 11. Declaraţia Postului de Radio -- Londra cu 
rrivirP la pnlitira agrară a re~imu/ui cnmunist de la Bucureşti. 

De vorbă cu sătenii 
Curând după sărbătorile Crăciunului, Guvernul comunist al doctorului Petru 

Groza a convocat Adunarea Naţională şi îri - şedinţe secrete care au durat câteva 
zile şi în cadrul cărora nu au existat discuţii - a obţinut aprobarea tuturor 
decretelor, conform principiilor de drept comunist, violând astfel constituţia şi 
drepturile fundamentale ale omului. 

Cu această ocazie, cei care deţin astă.zi conducerea afacerilor economice în 
România au rostit numeroase discursuri prin care au declarat că „comunizarea 
agriculturii constituie una din mari le r·ealizări ale regimului". S-a afirmat că 
numărul muncitorilor agricoli a crescut. 'S-au arătat cifre care să confirme că 
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totalitatea hectarelor cultivate a sporit şi că producţia s-a mărit mulţumită 
metodelor sovietice de mecanizare a agriculturii. S-a repetat din nou că, mulţumită 
planului cincinal nivelul de trai al muncitorilor se va ridica. 

În acelaşi timp, Miron Constantinescu, Gheorghe Gheorghiu-Dej, Petru Groza 
şi Teohari Georgescu au declarat că ţelul politicii economice pe anul 1950 este 
,,accelerarea colectivizărilor, sporirea numărului staţiunilor de maşini şi tractoare, 
precum şi adoptarea sistemului de întreceri socialiste şi în domeniul agriculturii. 

Această ultimă hotărâre este destul de curioasă, având în vedere faptul că, 
după câte ştim, ţăranul român a muncit totdeauna din greu, din zori şi până în 
noapte pentru a stoarce pământului tot ce acesta putea să dea în scopul de a-şi uşura 
viaţa; ţăranul român păstra o parte din producţie pentru viitoarele însămânţări, iar 
restul era destinat vânzării, banii realizaţi fiind destinaţi pentru îmbunătăţirea 
nivelului de trai. 

Subliniem faptul că atât în gospodăriile colective cât şi în fermele de stat, 
fiecare ţăran este nevoit să muncească din greu; nu strică să amintim că ţăranul care 
a intrat, nu de bună voie, desigur, în cadrul unei ferme colective, şi-a pierdut orice 
brumă de avere pe care o avea, câştigând în schimb „dreptul" de a fi veşnic legat de 
gospodăria colectivă, devenind astfel un şerb pe propriul său pământ. Nu există nici 
o deosebire între gospodăria colectivă şi ferma de stat: amândouă pun pe ţăran la 
cheremul funcţionarilor de stat. 

AGERPRES 
Strict confidenţial 

Prin instaurarea sistemului de întreceri socialiste ţăranul va munci şi mai mult, 
primind aceeaşi leafă ca mai înainte: experienţa a dovedit muncitorilor români că 
depăşirea normei nu înseamnă şi o sporire a rentabilităţii muncii. Întrecerile 
socialiste înseamnă de fapt să depui o muncă forţată pentru care nu eşti nici măcar 
plătit. 

Atunci când li se atrage atenţia anumitor comunişti asupra faptului că 
rezultatele metodelor comuniste nu sunt conforme aşteptărilor şi că ele sunt cu totul 
disproporţionate faţă de sarcinile făcute, aceştia răspund în mod invariabil: ,,Nu 
trebuie să fim nerăbdători: rezultatele concrete vor putea fi obţinute mai târziu, 
după împlinirea a cel puţin unui plan cincinal'·. 

Să ne îndreptăm atunci atenţia asupra Uniunii Sovietice, pentru a vedea ce 
rezultate au fost obţinute într-o ţară unde sistemul colectivizărilor este instaurat de 
aproape 30 de ani şi unde s-au îndeplinit până acum câteva planuri cincinale. 

Unii dintre voi au vizitat fermele colective şi fermele de stat din Uniunea 
Sovietică cu ocazia recentei călătorii făcută în această ţară. Dar ţăranii din România 
nu au putut vizita decât acele gospodării pe care Guvernul sovietic este dispus să le 
arate străinilor. Mai există însă zeci şi sute de ferme colective care nu pot fi vizitate 
de străini. 

Guvernul sovietic cheltuieşte sume importante pentru întreţinerea acestor 
ferme colective de stat, singurele unde accesul străinilor este permis, deoarece ceea 
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ce produce fenna singură este cu totul insufi,cient. Ar fi cazul să ne adresăm celor 
care au văzut Uniunea Sovietică aşa cum este ea într-adevăr. Nu de mult un 
cetăţean rus a publicat o carte în Statele Unite, in care descria adevărata înfăţişare a 
vieţii în Rusia. Dar, deoarece a fost acuzat de trădare, mulţi refuză să-i considere 
afinnaţiile drept valabile. 

Au existat însă şi alte persoane care au durit să cunoască adevărul asupra 
Uniunii Sovietice şi să compare viaţa de acolo ~u viaţa din alte ţări. 

Raportul asupra unor astfel de vizite a fost consemnat într-o carte despre care 
vom vorbi cu altă ocazie. Autorul ei a călători:t prin 40 de state diferite şi a subliniat 
că nu a văzut nicăieri în altă parte o mizerie mai mare la sate ca în Rusia Sovietică. 
Fennele colective reuşesc rareori să realizeze un surplus de producţie pe care 
ţăranii să-l poată vinde pe piaţă, bineînţeles dTUpă ce statul şi-a încasat „beneficiile". 

AGERPRES 
Strict confidenţial 

Sistemul comunist este acelaşi peste tot: comuniştii au desfiinţat proprietăţile 
particulare, fie cele mari, mijlocii sau mici şi au încurajat pe ţăranii fără pământ să 
se instaleze pe proprietăţi care nu le aparţineau. Statul a preluat apoi aceste 
proprietăţi, transfonnând astfel pe toţi ţăranii atât pe cei care au avut pământ, cât şi 
pe cei săraci, în simpli salahori. 

Pentru a dovedi cât de puţin eficace sunt metodele comuniste, putem să luăm 
un exemplu caracteristic din România, unde cinci ani de război pâinea este încă 
raţionalizată. Sub vechiul regim, aşa-zis „capitalist'' şi exploatator, nu existau 
raţionalizări de alimente, iar pâinea se găsea din belşug: pe atunci România exporta 
grâu şi alte produse agricole. Unde este astăzi grâul românesc? De ce în România 
de astăzi cetăţenii sunt împărţiţi în diverse categorii, căpătând cartele de diferite 
culori? De ce unii dintre cetăţenii României nu au dreptul la anumite produse 
raţionalizate, fiind puşi în afara legilor, împreună cu părinţii şi descendenţii lor? 

• 
D.A.N.J.C..fond C. Cal P.C.R .. Cancelarie. dosar 141/1950.f 1-3. 

5. 1950 ianuarie 13. Decretul Prezidiului ,f\,farii Adunări 
Naţionale a R.P.R. pentru înfiinţarea unităţilor de muncă. 

Art. 1. - Pentru reeducarea elementeiior duşmănoase Republicii Populare 
Române şi în vederea pregătirii şi încadrării lor pentru viaţa socială în condiţiunile 
democraţiei populare şi construirii socialismului, se înfiinţează unităţi de muncă. 

Art. 2. - Pot fi trimişi în unităţile de muncă: 
a. acei care prin faptele sau manifestării~ lor, direct sau indirect, primejduiesc 

sau încearcă să primejduiască regimul de democraţie populară, îngreunează sau 
încearcă să îngreuneze construirea socialismului în Republica Populară Română, 
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precum şi acei cari, în acelaş mod, defăimează puterea de stat sau organele sale, 
dacă aceste fapte nu constituie, sau nu pot constitui prin analogie, infracţiuni. 

b. condamnaţii pentru infracţiuni împotriva securităţii Republicii Populare 
Române, cari la expirarea executării pedepsei, nu se dovedesc a fi reeducaţi. 

Art. 3. - Trimiterea în unităţile de muncă se face prin Decizia Ministerului 
Afacerilor Interne. 

Art. 4. - Durata reeducării în unităţile de muncă va fi de şase luni până la doi 
ani. 

Ea poate fi redusă sau prelungită, în raport cu rezultatele reeducării, fără a 
putea depăşi cinci ani. 

Art. 5. - Părăsirea unităţii de muncă fără autorizaţie scrisă prealabilă, se 
pedepseşte cu închisoarea corecţională de la şase luni la cinci ani. 

Art. 6. - În cadrul Ministerului Afacerilor Interne, se creiază o direcţie a. 
unităţilor de muncă. 

Art. 7. - Organizarea şi funcţionarea unităţilor de muncă se va stabili prin 
Hotărârea Consiliului de Miniştri. 

• 
MINISTRUL AFACERILOR INTERNE, MINISTRUL JUSTIŢIEI, 

D.A.N.J.C..fond CC. al P.C.R., dosar 78/1950,f 3-4. 

6. 1950 ianuarie 23. Ordinul general nr. 4 al ministrului 
Apărării Naţionale privind introducerea gradului de 
locotenent-major. 

Pentru o justă aplicare a Decretului Nr. 453/1949, Ministerul Apărării Naţionale 

ORDONĂ: 

Prin Decretul Nr. 453 din 28.12.1949 s-a înfiinţat un grad nou, acela de 
Locotenent-Major. Cu introducerea acestui grad nou în Armată, vechile grade de 
Sublocotenent şi Locotenent, au devenit respectiv grade de Locotenent şi 

Lototenent-Ma j or. 
Gradul de Sublocotenent rămâne în vigoare şi se obţine în condiţiunile speciale 

de recrutare prevăzute de articolul 2 punctul I din acest Decret. 
Faptul că Decretul Nr. 453/1949 a fost pus în aplicare la 30.12.49 şi ca urmare 

Sublocotenenţii şi Locotenenţii au devenit la acea dată respectiv Locotenenţi şi 
Locotenenţi şi Locotenenţi-Majori, aceasta nu constituie o înaintare în grad, ci 
numai o schimbare în denumirea gradului. 

31 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Vechimile în noua denumire a gradelor rămân aceleaşi pe care cei în cauză le-au 
înainte de 30.12.1949 (de ex.: un Locotenent cu vechimea 23.08.1945 a devenit la 
30.12.949, Locotenent-Major, cu vechimea în grad 23.08.945). 

D.O. 
ŞEFUL DIRECŢIEI SECRETARIAT 
Colonel, 
I. MOISESCU 

• 
Arhivele Militare Române.fond Direcţia Secretariat, dosar 17/1950,f 30. 

7. 1950 ianuarie 23-24. Propuneri cu privire la organizarea 
organelor centrale şi a aparatului central al Partidului Munci
toresc Român. 

1. Înfiinţarea unui birou organizatoric al Comitetului Central al Partidului 
Muncitoresc Român. Împărţirea funcţiilor între Secretariat, Biroul Politic şi Biroul 
Organizatoric va fi următoarea: 

Secretariatul va lua ca şi acum hotărâri asupra tuturor problemelor curente ale 
activităţii de partid şi de stat; Biroul Politic va lua hotărâri asupra problemelor 
principale mai importante; Biroul Organizatoric se va ocupa cu analizarea 
activităţii organizaţiilor de partid în domeniul activităţii organizatorice şi politice. 
El va studia diverse aspecte ale activităţii organizaţiilor de partid judeţene, de 
plasă, de bază, va elabora hotărârile corespunî:ătoare care vor servi drept normă 
toate organizaţiile de partid. De exemplu: primirea de noi membri în organizaţia 
judeţeană Timiş, sau despre lipsurile în organizarea şedinţelor în organizaţiile de 
partid din jud. Braşov, sau despre munca cu agitatorii în marile întreprinderi 
siderurgice sau despre munca de partid în G.A.S. în judeţeana Dolj sau despre 
predarea ştiinţelor sociale în Universitatea din Iaşi ş.a.m.d. 

Hotărârile cele mai importante ale Biroului Organizatoric vor fi supuse 
aprobării Biroului Politic. 

lJe asemenea, Biroul Organizatoric se va ocupa cu coordlmarea muncii 
diferitelor secţii, în domeniul repartizării cadrelor. cu excepţia cazurilor când 
hotărârile se iau de Secretariat sau de Biroul Politic numirea de miniştri, miniştri 
adjuncţi, conducători ai secţiilor C.C.. conducători ai organelor centrale ale 
organizaţiilor de masă etc. 

Organizarea muncii întregului Comitet Central şi repartizarea problemelor 
între· Secretariat, Biroul Organizatoric şi Biroul Politic se va face de către 

Secretariat. 
Din Biroul Organizatoric vor face parte toţi secretarii C.C. al P.M.R., precum 

şi un nurriăr de 5-7 tovarăşi de răspundere, membrii ai. C.C., care conduc sectoare 
importante ale muncii de partid. 
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Intrarea întregului Secretariat în Biroul Organizatoric nu va îngreuna munca 
Secretariatului, întrucât Secretariatul va putea reglementa, după nevoie, 
participarea secretarilor la fiecare şedinţă a Biroului Organizatoric. 

Hotărârile luate de Biroul Organizatoric ca şi cele luate de Biroul Politic şi de 
Secretariat sunt considerate ca hotărâri ale Comitetului Central. 

2. Secţiile Comitetului Central. 
Secţiile formează aparatul ajutător executiv al C.C. al Partidului. 
Ele au următoarele sarcini principale: 
- selecţionarea, educarea .................. şi repartizarea cadrelor în domeniul lor 

de activitate, 
- acordarea de ajutor organizaţiilor de partid, în vederea îndeplinirii hotărârilor 

partidului, 
- controlul executării hotărârilor partidului şi ale guvernului. 
Fiecare secţie va avea un sector restrâns de evidenţă a cadrelor, cu sarcina 

exclusivă de a ţine evidenţa acelor cadre, care fac parte din nomenclatura secţiei 
respective. 

Aparatul central al partidului va avea următoarea alcătuire: 
- Secţia organelor conducătoare: de partid, sindicale şi de tineret 
- Secţia de Propagandă şi Agitaţie 
- Secţia Industriei Grele şi a Transporturilor 
- Secţia Industrie uşoară, Comerţ, Planificare Finanţe 
- Secţia Agricolă 

- Secţia Administrativă 

- Secţia Externă 

- Sectorul Nomenclaturii 
- Sectorul de Administraţie Internă. 
I. Secţia organelor conducătoare de partid, sindicale şi de tineret îndrumează şi 

controlează activitatea organelor conducătoare de partid /comitete judeţene, 

comitete raionale, comitete de plăşi etc./, controlează aplicarea statutului de partid 
de către organizaţii, controlează aplicarea liniei partidului în activitatea organelor 
locale ale puterii, selecţionează cadrele pentru întregul ei sector de activitate. 

Această copie va avea următoarele sectoare: 
1. Sectorul Carnetului unic de partid 
2. Sectorul chestiunilor statutare 
3. Sectorul organelor sindicale 
4. Sectorul organelor de tineret 
5. Sectorul documentării de partid 
6. Sectorul evidenţei cadrelor 
7. Sectorul organelor puterii locale. 
În cadrul secţiei funcţionează corpul de inspectori ai C.C. având fiecare sarcina 

de a controla activitatea organelor de partid. 
II. Secţia de Propagandă şi Agitaţie se ocupă de problemele propagandei de 

partid, ale muncii ideologice, ale muncii de partid în diferitele sectoare ale vieţii 
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culturale şi ale agitaţiei politice de masă. Ea se ocupă de selecţionarea ş1 
repartizarea de cadre, în sectoarele ei de activitate. 

Această secţie are următoarele sectoare: 
1. Propaganda, învăţământul de partid 
2. Agitaţia 
3. Presa 
4. Ştiinţa 
5. lnvăţământul Public 
6. Literatura şi Arta 
7. Munca cultural-educativă 
8. Edituri 
9. Sectorul evidenţei cadrelor 

m.-V. Secţiile Industrie Grea şi Transporturi, Industria Uşoară, Comerţ, 
Planificare, Finanţe şi Agricolă au sarcina de a controla executarea hotărârilor 
Partidului şi guvernului şi de a selecţiona şi repartiza cadrele în sectoarele de 
activitate respectivă. 

Ele vor avea următoarele sectoare: 
Secţia Industrie Grea şi Transporturi: 
1. Industrie Grea 
2. Mine şi Petrol 
3. Energie electrică 
4. Transport şi Comunicaţii 
5. Evidenţa cadrelor 
Secţia Industria Uşoară, Comerţ Cooperaţie, Planificare, Finanţe: 
1. Industria uşoară 
2. Industria alimentară 
3. Comerţ 
4. Planificare şi Finanţe 
5. Evidenţa Cadrelor 
Secţia Agricolă: 
I . Agricultură 
2. Silvicultură 
3. Colectări de stat 
4. Evidenţa cadrelor 
VI. Secţia Administrativă 
Întrucât Direcţia Superioară Politică a M.A.N. şi Direcţia Generală Politică 

M.A.I. funcţionează cu dreptul de secţii ale Comitetului Central, Secţia 
Administrativă are în acest seotor de activitate numai sarcina de a selecţiona şi 
repartiza cadrele. 

Totodată Secţia Administrativă va avea sarcina de a controla executarea 
hotărârilor partidului şi guvernului şi de a selecţiona şi repartiza cadrele în 
domeniul de activitate al Ministerului Justiţiei, Comisiei Controlului de Stat, Min. 
Sănătăţii, Crucii Roşii etc. În afară de aceasta în sfera de activitate a Secţiei 
Administrative va intra şi Ministerul Cultelor. 
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Secţia va avea un număr de 3 sectoare, precum şi un sector de evidenţă a 
cadrelor. 

VII. Secţia Externă se va ocupa cu relaţiile între Partidul nostru şi partidele 
frăţeşti. 

VIII. Sectorul Nomenclaturii. 
Atribuţiile pe care le-a avut înainte Secţia de cadre, în ce priveşte selecţionarea 

şi repartizarea cadrelor, trec asupra tuturor secţiilor Comitetului Central. 
In ce priveşte verificarea trecutului politic al cadrelor, ce se va face de către 

un sector al nomenclaturii. 
Acest sector verifică numai acele cadre care fac parte din nomenclatura C.C. 

adică urmează să, fie aprobată de C.C.: şefii secţiilor şi ai sectoarelor, secretari ai 
comitetelor de plasă, miniştri, miniştri adjuncţi, directorii direcţiilor şi ai 
centralelor din Ministere, preşedinţii Comitetelor Provizorii judeţene şi municipale, 
conducătorii principalelor instituţii centrale de cultură, conducerile centrale ale 
organizaţiilor de masă, directorii celor mai mari întreprinderi, procurorii până la 
procurorii judeţeni etc. 

IX. Sectorul Administraţiei Interne se va ocupa cu problemele de ordin 
gospodăresc şi financiare ale partidului. 

3. Numele Comisiei de control va fi: Comisia Controlului de Partid pe lângă 
C.C. al P.M.R. 

Sarcina Comisiei Controlului de Partid este de a chema la răspundere pe acei 
care s-au făcut vinovaţi de călcarea programului, statutului, a disciplinei şi a 
moralei de partid. 

Comisia Controlului de Partid va avea drept organe judeţene colegii de partid 
pe lângă fiecare comitet judeţean al partidului. 

4. Toate organele de conducere locale ale partidului Uudeţ, plasă, raion, 
orăşenesc vor fi organizate pe baza principiului teritorial, lichidându-se abaterile 
care au avut loc în acest domeniu. 

Alcătuirea birourilor judeţene va fi schimbată. În locul unui birou judeţean 
alcătuit din secretar şi conducătorii tuturor secţiilor, biroul judeţean va fi format 
dintr-un prim-secretar, 2-4 secretari, şi un număr de 7-11 tovarăşi salariaţi sau 
nesalariaţi ai comitetului judeţean. 

Se va recomanda includerea în biroul judeţean a preşedintelui Comitetului 
Provizoriu, a preşedintelui sau secretarului Consiliului Sindical Judeţean, a 
secretarului judeţean U.T.M., a conducătorului uneia din organizaţiile de massă: 
UFDR, Frontul Plugarilor, UPM, a unui director de mare întreprindere, a unui 
secretar de raion, a unui secretar de mare organizaţie de partid, a unui sau doi 
conducători ai secţiilor comitetului judeţean, de preferinţă secţia organizatorică şi 
secţia propagandei şi agitaţiei. 

Comitetul judeţean va avea între 21-31 membri. 
Comitetul judeţean va avea următoarele secţii: secţia organelor conducătoare 

de partid, sindicate şi tineret; secţia de propagandă şi agitaţie, secţia economică 
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(industrie, comerţ, planificare, finanţe): seqia agricolă; secţia administrativă (care 
se va înfiinţa pe măsura necesităţilor şi posihilităţilor) sectorul de nomenclatură, 
sectorul administraţiei interne. 

Comitetul de plasă va avea între 17 şi ~ I membri, biroul comitetului de plasă 
între 7 şi 9 membri. 

Comitetul de plasă va avea un prim-secretar şi 1-2 secretari. 
Comitetul de plasă va avea între 7 şi 11 salariaţi în afară de personalul 

administrativ. 
În centrele muncitoreşti nereşedinţe de judeţ se vor crea comitete orăşeneşti 

depinzând direct de comitetul judeţean. 
Oraşele mari vor fi subîmpărţite pe raioane pe baza principiului teritorial 

potrivit cu împărţirea administrativă a oraşului. 
În vederea aplicării consecvente a principiului teritorial de organizare, 

sectoarele de partid pe mari întreprinderi vor fi desfiinţate. 
La întreprinderile cu un număr mare de membri vor exista mai multe 

organizaţii de bază pe subunităţi de producţie conduse de un comitet de partid pe 
întreprindere. 

Acolo unde împrejurările o vor cere, organizaţia de bază va putea fi împărţită 
în organizaţii pe secţii, fără drepturi statutare (drept de a primi noi membri, de a 
exclude etc.). 

Grupurile de partid se vor înfiinţa numai acolo, unde o va cere specificul 
muncii sau în sectoarele mai importante ale întreprinderii (uzina electrică, 

turnătoria etc.). 
Acolo unde nu există numărul necesar de membri pentru crearea unei 

organizaţii de bază conform statutului, se va înfiinţa un grup mixt de partid şi 
U.T.M. care va funcţiona sub conducerea organizaţiei superioare de partid. 

În comunele rurale va exista o organizaţie de bază unică pe comună care va 
putea fi subîmpărţită în organizaţii săteşti fără drepturi statutare. 

5. Comitetul Organizaţiei de Bucureşti va avea un prim-secretar şi 4 secretari. 
Biroul Comitetului Organizaţiei de Bucureşti va avea între 9 şi 11 membri, iar 

Comitetul Organizaţiei de Bucureşti între 31-35 membri. 
Comitetul Organizaţiei de Bucureşti va avea următoarele secţii: 
Secţia organelor conducătoare de partid. sindicate şi tineret: secţia propagandei 

şi agitaţiei; secţia industrie grea transport: secţia industrie uşoară, planificare, 
comerţ, finanţe; secţia administrativă: sectorul gospodăriei comunale; sectorul 
nomenclaturii; sectorul administraţiei interne. 

Organizaţia de Bucureşti va avea 12-14 comitete raionale, organizate strict pe 
principiul teritorial. 

Organele de partid care au făcut parte din sectoarele centrale şi ministere vor fi 
incluse în organizaţia de Bucureşti. 

Comitetul raional va avea 21-23 membri, iar biroul comitetului raional 7-9 
membri. 

Comitetul raional va avea un prim-secretar şi 2 secretari. 
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Organizaţiile circumscripţiei vor fi transformate în organizaţii de bază care vor 
ţine legătură cu raionul. 

6. În cadrul departamentului C.F.R. va funcţiona o direcţie politică, care se va 
ocupa cu munca politică de masă în rândurile C.F.R.-iştilor. Ea va avea secţii 
politice pe regionale C.F.R. şi sectoare la nodurile de cale ferată. 

În cadrul Ministerului Agriculturii se va înfiinţa o direcţie politică, care se va 
ocupa cu munca politică de masă, în sectorul socialist al agriculturii. 

La fiecare SMT şi gospodărie de stat va exista un director adjunct politic. 

7. Membrii de partid din organele de conducere locale a aparatului de stat se 
constituie în interiorul acestor organe în grupe de partid. 

8. La întreprinderi sau şantiere mari de importanţă naţională, Comitetul 
Central al Partidului va numi în fruntea organizaţiei de partid a întreprinderii sau 
şantierului un organizator de partid al Comitetului Central, care va fi subordonat 
organului statutar superior (comitet local, comitet orăşenesc, comitet judeţean) şi 
totodată va răspunde pentru munca sa în faţa Comitetului Central. 

În întreprinderi sau şantiere deosebit de importanţe pentru viaţa judeţului, vor 
putea fi numiţi organizatori de partid ai comitetului judeţean. 

9. Pe măsura încheierii operaţiunilor de verificare pe judeţe, va începe primirea 
de candidaţi de partid. 

Totodată pe măsura terminării operaţiunilor de verificare vor avea loc alegerile 
organelor statutare de partid de la secretarul sau biroul organizaţiilor de bază până 
la comitetul judeţean. 

10. Plenara C.C. al P.M.R. va hotărî începerea pregătirilor pentru un congres 
al partidului. Data congresului va fi fixată ulterior. 

Se va forma o comisie de pregătire a unui document programatic al partidului 
şi o comisie pentru pregătirea modificărilor din Statut. 

Propuneri 

Tov. Gh. Florescu: 
I. Secretarul adjunct să fie însărcinat să participe la şedinţele de tineret. 
2. Mărimea numărului activiştilor salăriaţi şi la comitetele de plasă U.T.M. 
3. Să se facă un document special pentru demascarea trădătorilor în ilegalitate 

pentru că masa mare de membrii nu-i cunoaşte. 
4. Membrii U.T.M. în vârstă de 18 ani intraţi în partid, să nu mai muncească în 

rândurile tineretului când sunt însărcinaţi cu munci de partid. 

Tov. Alexa: 
Privitor la colectivizare sunt prea puţine exemplificări. Comisia de redactare să 

dea exemple concrete din munca de organizare a primelor gospodării colective. 
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Tov. Stoica: 
Să se treacă în Rezoluţia Plenarei problema amestecului org. de partid în 

activitatea organizatorică şi financiară a sindicatelor, în scoaterea cadrelor. 

Tov. Drighici: 
Să se admită ca numărul tovilor scoşi din producţie să fie stabilit de la caz la 

caz de către C.C. şi pentru organizaţiile de partid cu 300-800 m.d.p. pentru că 
problemele şi greutăţile sunt diferite. 

Să se adauge în material problema mişcării cadrelor, ca acestea să fie mişcate 
numai cu aprobarea org. de partid şi când se ivesc contraziceri, să vie hotărârea 
unui organ superior. 

Să se studieze problema abuzului de şedinţe. 
Organizaţia de Bucureşti să fie împărţită în 12 raioane. 
Iniţiativă şi mai multă. 

Tov. Pârvulescu: 
Inspectorii să nu fie la dispoziţia Secţiei Orgizatorice a conducerii de partid ci 

să fie inspectori ai Biroului Organizatoric. 

Tov. Vaida: 
Să se vorbească în material de reformă agrară care a fost o acţiune de 

importanţă foarte mare. 
Organizaţiile de bază să nu controleze activitatea administrativă a gospo

dăriilor colective, pentru că organizaţiile de partid la sate sunt slabe. 

Tov. Sălăjan: 
Să se precizeze că conducerea administrativă are dreptul să-şi mute cadrele 

unde este nevoie. 
Să se arate mai larg rolul Armatei sovietice, ajutorul de clasă pe care l-am 

primit din partea Uniunii Sovietice. 
Să nu fie un singur secretar al Organizaţiei de Bucureşti şi al jud. Ilfov. 

Tov. Braeşter: 
Org. de cartier să ţie o evidenţă şi a m.d.p. care lucrează în întreprinderi. 

Tov. Nicula: 
Comitetul antifascist german să fie mai activ în jud. Timiş unde trebuie bine 

lămurită problema gennană. 

Tov. P. Drăgoescu: 
Să se precizeze în ce raporturi se găseşte comitetul de plasă cu comitetul judeţean. 

Tov. Liuba Chişinevschi: 
Să se arate că este greşit că birourile judeţene sunt formate nu numai din 

reprezentanţii secţiilor, dar şi din reprezentanţii diferitelor organizaţii de massă, 
ceea ce duce acolo că este luată conducerea din mâna celor aleşi. 
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Să figureze în rezoluţie problema grijei de cadre, care la noi este prost înţe
leasă. Cadrele de partid care lucrează în altă parte nu sunt socotite cadre de partid. 

Să se pună în document şi faptul că se cere din partea cadrelor de partid o 
atitudine şi în viaţa de partid şi în viaţa particulară. 

Tov. Neamţu: 
Să se precizeze că directorul are conducerea personală, dar trebuie să ţină 

seama de unele chestiuni prezentate de organizaţiile de partid şi să ia măsurile 
necesare. 

Tov. Constanţa Crăciun: 
Să se treacă în document că secţia organizaţiilor de masă se ocupă de munca 

de partid în rândurile femeilor, deci şi U.F.D.R. şi în întreprinderi. 
Secţia organizaţiilor de masă să sprijine ca întreaga încadrare a U.F.D.R. să fie 

muncitorească, cel puţin a conducerilor. 
La S.M.T. propune ca adjunctul să fie o femeie pentru că există din partea 

directorilor atitudine nejustă faţă de femei. 

Tov. Ceauşescu: 
Să se precizeze în document că cu problema agrară va fi însărcinat unul din 

secretarii de partid judeţean. La plasă munca aceasta s-o aibe de asemeni unul din 
secretarii de plasă. 

Să se studieze posibilitatea ca conducătorii organizaţiilor de bază din S.M.T. 
să fie elemente muncitoreşti. 

Secţia centrală de propagandă să înfiinţeze un sector de propagandă la sate, 
care să concentreze întreaga muncă. 

Tov. Chivu Stoica: 
Problema duşmanilor pătrunşi în conducerea partidului nostru nu este suficient 

de hotărât arătată, că vorbim prea timid despre aceste lucruri. Trebuie prelucrat cu 
toţi şi cu nemebrii de partid pentm ca ei să cunoască intenţiile lui Pătrăşcanu. 

Nu este de acord că suntem un partid de tip nou tocmai prin existenţa acestor 
elemente provocatoare în partidul nostru. 

Tov. Sorin Toma: 
Propun ca-n Rezoluţia Plenarei să se menţioneze rolul presei centrale şi a celei 

locale în legătură cu munca de popularizare a hotărârilor plenarei. 
Propune ca pentru rubrica „Vieţii de Partid" să mi se dea oameni care au 

experienţa vieţii organizatorice. 
Este necesar ca, menţionând în rezoluţie că, critica şi autocritica sunt metode 

permanente de îmbunătăţire a muncii, să se arate că presa partidului joacă un rol 
important, că trebuie întărită şi să se menţioneze că toate organizaţiile de partid 
sunt obligate la primirea corespondenţelor sau la apariţia unui material cu caracter 
critic în presă, să cerceteze exactitatea faptelor, să ia măsuri de îndreptare şi să 
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informeze de acest lucru conducerea partidului şi organul de presă respectiv, ca să 
ştie dacă a ajuns la bună rezolvare. 

Corespondenţii de presă, să nu fie schimbaţi prea des, deoarece ei trebuie să 
folosească experienţa ce o capătă în această muncă. 

Propun ca Scânteia să-şi schimbe numele de „Organ Central al P.M.R." în 
acela de „Organ al Comitetului Central al P.M.R.". 

Tov. Olaru: 
Propun ca C.C.: să analizeze situaţia concretă din Valea Jiului, care a fost 

asemănătoare cu situaţia din Prahova şi atunci când se va adopta Rezoluţia să ţină 
cont de specificul Văii Jiului. 

Nerespectarea legilor din partea altor unităţi industriale determină ca spre 
acele unităţi să fie un aflux de braţe de muncă, care pleacă din Valea Jiului. 

Tov. Dalea: 
Când se fac propuneri pentru numirea oamenilor în diferite posturi, aceste 

propuneri să fie făcute în scris şi un exemplar să se pună la dosarul celui care 
propune, şi altul la dosarul celui propus. În felul acesta, când unul din aceste ele
mente se va dovedi a fi un element duşmănos, se va putea urmări cine l-a pro
movat. De asemeni muncitorii ridicaţi în munci de răspundere să nu fie schimbaţi 
cu uşurinţă, ca necorespunzători, ci să se controleze în ce măsură au fost ei ajutaţi. 

La primirea candidaţilor, să se ţină seama de compoziţia socială a partidului 
nostru. Propun ca prin instrucţiuni să se urmărească îmbunătăţirea compoziţiei 
pentru fiecare judeţ şi chiar localitate mai importantă în parte, nu numai compoziţia 
în totalitate a partidului nostru. 

Tov. Vasilache: 
Propun ca să se arate în Rezoluţie că în mod excepţional să se poată constitui 

organizaţii de partid pe un teritoriu, având Î!J vedere specificul unităţilor. E vorba 
de organizaţia Economat Chitila. 

La noi la C.F.R. secretarii au multe de lucru în timpul zilei, chiar atunci când 
oamenii sunt în producţie şi deci nu se pot ţine şedinţe, cu diferiţi reprezentaţi ai 
U.T.M., ARLUS, U.F.D.R., reporteri de la Scânteia etc. Aceasta îi scoate efectiv 
din producţie. Propun să so reglementeze aceasta, arătând cine poate intra în 
unităţile noastre şi lua contact cu organizaţia de partid. 

Să se reglementeze mişcarea cadrelor, să nu se mai scoată oamenii din muncă 
în mod anarhic. 

Tov. Emil Popa: 
·În ce priveşte selecţionarea cadrelor, trebuie avut în vedere că sunt o serie de 

elemente care n-au fost în câmpul muncii, de exemplu: băieţi de prăvălie, măcelari, 
elevi-de şcoală, care sunt îmbuibaţi de practica lumii burgheze. Să se ţină seama să 
se caute elemente în special provenite din câmpul muncii. Oamenii să fie întrebaţi 
unde au muncit; nu-i destul să aibe origină socială muncitorească, ci să răspundă 
din ce au trăit în ultimii ani. 
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În material se dă ca exemplu că în Valea Vinului din 85 capi de familiei, 65 au 
intrat în partid. Nu ştiu dacă infonnaţia este controlată, pentru că acest lucru nu 
este de mirare căci acolo trăiesc minieri care din moşi strămoşi lucrează în minele 
de pirită. 

În ceea ce priveşte denumirea instructorilor referenţi la Comisia Controlului de 
partid, propun ca aceasta să fie schimbată în denumirea de „Anchetatori referenţi". 

Tov. Răutu: 
În Statutul partidului nostru se arată că organizaţiile de bază sunt acelea care 

leagă conducerea partidului de masa membrilor de partid, şi prin aceştia de masa 
poporului mwicitor. 

Cred că una din concluziile Plenarei trebuie să fie concentrarea efortului nostru 
asupra întăririi organizaţiilor de bază. 

Cred că odată cu măsurile de întărire aparatului central a organelor judeţene şi 
de plasă - măsuri extrem de necesare şi importante - trebuie să dăm o deosebită 
atenţiune acestei verigi însemnate a întregii vieţi de partid, care e organizaţia de 
bază. Ea să fonneze centrul de preocupare a muncii organizatorice şi de 
propagandă şi agitaţie, ceea ce n-a fost decât în mică măsură în trecut. 

Tov. Petrescu: 
Materialul prevede pentru comitetul de organizaţie Bucureşti şi judeţene o 

secţie a gospodăriei locale. Cred că nu e nevoie de o secţie; e suficient să fie un 
sector, aşa cume la C.C. 

Tov. Doncea: 
Este nevoie să ne ocupăm serios de creşterea cadrelor şi cu alte metode decât 

cele de până acum, pentru a asigura cadrele de conducere numeroase de care avem 
nevoie. Acest lucru trebuie trecut în document. 

Elemente muncitoreşti pentru conducere nu putem să le scoatem decât din 
industria de bază. sunt de acord că această scoatere să se facă planificat. 

O mare lipsă este că multe ministere nu au dat nici până acum planul. 
Primirea de noi membri de partid să nu mai fie făcută la întâmplare, ci să se 

planifice pentru fiecare judeţeană ce compoziţie au şi de ce compoziţie au nevoie. 
Să se introducă şi în Rezoluţie planificarea în primirea în partid. 

În chestiunea aprovizionării sunt foarte multe greşeli şi lipsuri în comerţul de 
stat. Aceasta s-a dovedit la Comcar, la Aprozar şi acum la Alimentara. Cred că 
trebuie să ne mai dea tov. Chivu oameni pe care să-i punem în comerţul de stat. E 
un adevărat sabotaj ce se întâmplă acolo, pentru că noi alimente avem suficient 
chiar şi pentru export, dar aprovizionarea nu merge bine . 

• 
D.A.NI.C., fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 7, voi. I, 1950, p. 62-72; 

210-217. 
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8. 1950 ianuarie 23-24. Planul de desfăşurare a luptei pentru 
pace în Republica Populară Română (19 puncte) prezentat în 
cadrul Plenarei a V-a, C.C. al P.MR. 

I. 
1. Rezoluţia şedinţei Biroului Infonnativ din noiembrie 1949 despre „Apărarea 

păcii şi lupta împotriva aţâţărilor la război" au pus drept sarcină centrală a 
partidelor comuniste şi muncitoreşti mobilizarea maselor largi ale poporului la 
luptă în vederea asigurării unei păci trainice. Această sarcină trebuie să fie sarcina 
centrală în activitatea partidelor comuniste şi muncitoreşti. 

Aşa cum arată Rezoluţia Biroului Informativ, în ţările de democraţie populară, 
partidului îi revine „odată cu demascarea aţâţătorilor imperialişti la război şi a 
uneltelor lor, sarcina continuei consolidări a lagărului păcii şi socialismului, în 
numele apărării păcii şi securităţii popoarelor". 

2. În cadrul acţiunii pentru apărarea păcii trebuie demascată goana febrilă de 
înarmări din ţările imperialiste în frunte cu Statele Unite ale Americii, uriaşele 
cheltuieli militare ale acestor ţări, pennanenta propagandă de aţâţare războinică 
împotriva U.R.S.S. şi ţărilor democraţiei populare, dusă de imperialiştii anglo
americani, arătându-se că ar fi greşit şi primejdios pentru cauza păcii să se 
subaprecieze primejdia unui nou război. 

Combătând orice manifestare de pacifism burghez trebuie să explicăm celor 
mai largi mase populare că un nou război ar aduce popoarelor cele mai grele 
distrugeri şi nenorociri şi că războiul poate fi preîntâmpinat numai prin lupta unită 
a tuturor partizanilor păcii. Trebuie întărită încrederea oamenilor muncii în 
propriile noastre forţe, arătându-se totodată că ţara noastră duce lupta pentru pace 
alături de invincibila Uniune Sovietică, alături de marele popor chinez, alături de 
celelalte ţări de democraţie populară, alături de forţele uriaşe ale păcii din întreaga 
lume, în fruntea cărora stă puternica ţară a socialismului. 

3. Trebuie larg popularizat faptul că după victoria Uniunii Sovietice asupra 
fascismului şi în anii ce i-au urmat, raportul de forţe între lagărul imperialist 
antidemocraţie şi cel antiimperialist democrat s-a schimbat în favoarea acestuia din 
urmă, că lagărul imperialist a slăbit şi continuă să slăbească, iar cel democratic se 
întArt-ştt> încontin1111, di „pentm prima oară în istoria omenirii a apămt un front 
organizat al păcii, condus de Uniunea Sovietică". 

Această idee trebuie ilustrată prin fapte concrete ca: marile succese repurtate 
de U.R.S.S. în domeniul economic şi politic, comunicatul TASS cu privire la 
bomba atomică, formarea Republicii Democrate Germane, măreaţa victorie de 
importanţă istorică mondială a marelui popor chinez, marile succese repurtate de 
ţările de democraţie populară pe drumul 1..~onstruirii socialismului, lupta oamenilor 
muncii în frunte cu partidele comuniste din Franţa, Italia şi celelalte ţări capitaliste, 
avântul luptei de eliberare naţională din colonii, ascuţirea crizei, creşterea 

şomajului, mizeriei şi haosului economic in ţările ir, perialiste etc. 
4. Trebuie popularizată şi mai adânc în masă uriaşa experienţă a Uniunii 

Sovietice în construirea socialismului în lupta împotriva nenumăraţilor duşmani. 
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Trebuie popularizată adânc în masă invincibila forţă a Uniunii Sovietice - a 
popoarelor sovietice în frunte cu marele popor rus. 

Trebuie subliniată forţa uriaşă pe care o reprezintă mişcarea în necontenită 
creştere a partizanilor păcii, întinsă pe întregul glob şi în fruntea căreia se află 
eroicele popoare sovietice şi genialul învăţător şi conducător al oamenilor muncii 
din lumea întreagă, tovarăşul I.V. Stalin. 

„ Sunt încă prea vii în amintirea popoare/or grozăviile trecutului 
război şi sunt prea mari forţele sociale care sunt pentru pace, pentru 
ca elevii lui Churchill întru agresiune să le poată înfrânge, şi să 

întoarcă lucrurile înspre un nou război". (Stalin) 
5. În centrul acţiunii pentru pace trebuie să stea ideea că cel mai preţios aport 

al oamenilor muncii din ţara noastră la cauza apărării păcii îl constituie lupta pentru 
construirea socialismului, lupta pentru îndeplinirea şi depăşirea planului de stat, 
pentru întărirea statului nostru de democraţie populară şi întărirea capacităţii de 
apărare a Republicii Populare Române, consolidarea alianţei între clasa muncitoare 
şi ţărănimea muncitoare, întărirea unităţii clasei muncitoare, întărirea politico
organizatorică a partidului clasei muncitoare. 

6. Comuniştii trebuie să cultive în rândurile poporului patriotismul, dragostea 
fierbinte pentru patria noastră, unde se construieşte socialismul, dragostea şi 
devotamentul pentru Uniunea Sovietică, ţara socialismului victorios, solidaritatea 
internaţională cu forţele democraţiei, păcii şi socialismului din întreaga lume. 

Ei trebuie să cultive în rândurile poporului ura fierbinte şi vigilenţa împotriva 
aţâţătorilor la război, împotriva slugilor lor din afară, în special a social
democraţilor de dreapta şi a clicii de asasini şi spioni Tito-Rancovici cât şi a celor 
din ţara noastră (agenţi ai clicii Tito-Rancovici şi alţi agenţi ai spionajului 
imperialist, diverse rămăşiţe fascisto-reacţionare, sabotorii, răspânditorii de zvonuri 
provocatoare din rândurile elementelor burghezo-moşiereşti şi chiabureşti). 

Trebuie acordată o atenţie deosebită împletirii luptei pentru apărarea păcii cu 
demascarea clicii de spioni şi asasini Tito-Rancovici. După cum arată Rezoluţia 
Biroului Informativ asupra raportului tov. Suslov despre ,,Apărarea păcii şi lupta 
împotriva aţâţătorilor la război": ,,Imperiliştii anglo-americani acordă un rol 
important în realizarea planurilor lor agresive, mai cu seamă în Europa Centrală şi 
de sud-est, clicii naţionaliste a lui Tito - clică de spioni aflaţi în slujba 
imperialiştilor. Sarcina apărării păcii şi a luptei împotriva aţâţătorilor la război cere 
o continuă demascare a acestei clici, care a dezertat în lagărul duşmanilor 

înverşunaţi ai păcii, democraţiei şi socialismului, în lagărul imperialismului şi 

fascismului". 
Trebuie să ducem o luptă neobosită împotriva otrăvirii naţionalismului, 

şovinismului, cosmopolitismului, pe care imperialiştii şi slugile lor o răspândesc 
atât în rândurile populaţiei muncitoare româneşti cât şi în cele ale populaţiei 

muncitoare de altă naţionalitate, din ţara noastră. 
7. Acţiunea pentru apărarea păcii trebuie să contribuie la o largă popularizare a 

uriaşelor realizări ale Uniunii Sovietice pe drumul construirii comunismului şi a 

43 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



politicii externe a U.R.S.S. - forţa conducătoare a frontului păcii. Trebuie larg 
popularizată politica externă a ţării noastre ca factor activ al frontului democraţiei 
şi păcii, arătându-se legătura indisolubilă ce există între apărarea păcii şi apărarea 
intereselor naţionale ale Republicii Populare Române, a independenţei ei, a 
construirii în ţara noastră a socialismului, şi de a asigura poporului muncitor un 
viitor fericit. trebuie larg popularizat în mase faptul că putem construi cu succes 
socialismul în ţara noastră, datorită marelui ajutor al Uniunii Sovietice. Trebuie 
cultivată dragostea caldă a întregului popor pentru armata noastră populară -
apărătoarea păcii, a cuceririlor politice şi economice ale poporului nostru, a 
independenţei şi suveranităţii ţării noastre, şi ura împotriva imperialiştilor 

americani şi englezi care ameninţă pacea şi uneltesc împotriva independenţei şi 

suveranităţii popoarelor. 

II. 
1. ,,Partidul nostru are o serie de realizări în organizarea luptei pentru pace, dar 

realizările în această direcţie nu răspund nici pe departe sarcinilor puse la 
Consfătuirea Biroului Informativ. Noi trebuie să transformăm acest început de 
mişcare de luptă pentru pace într-o uriaşă mişcare care să cuprindă cele mai largi 
mase populare din ţara noastră". (Gh. Gheorghiu-Dej). Partidul a cuprins în 
mişcarea pentru pace 7 milioane de oameni, prin diferite meetinguri, adunări etc. S-a 
editat material de propagandă, dar pentru sate insuficient. În general satele n-au 
fost cuprinse în mod serios, mai ales femeile n-au fost atrase încă în masă în 
mişcarea pentru apărarea păcii. Atragerea acestor mase uriaşe la lupta pentru 
apărarea păcii este îndatorirea întregului partid. 

Noi n-am demascat şi combătut destul de concret pe duşmanii păcii, duşmanii 
regimului de democraţie populară, din întreprinderi, din sate, instituţii, din cultură, 
din ştiinţă. Lupta pentru apărarea păcii este de neconceput fără lupta necruţătoare, 
concretă împotriva feluriţilor duşmani, oricum s-ar masca. La lupta pentru pace, 
pentru libertatea şi suveranitatea naţională a ţării noastre, trebuie să ia parte 
întreaga clasă muncitoare, ţărănimea muncitoare, intelectualitatea legată de poporul 
muncitor. 

Mişcarea pentru pace trebuie să devină o mişcare a întregului popor. 
2. Îu vederea i11Uldrii şi desfăşurării largi a luptei pentru apanu-ca pa..:ii, în toate 

întreprinderile, instituţiile, cartierele, gospodăriile de stat, SMT-urile, în şcoli şi 

universităţi, în fiecare sat şi cătun se vor înfiinţa comitete de luptă pentru pace. 
Aceste comitete vor avea un rol de coordonare a acţiunii pentru pace. Ele vor 

cuprinde membri de partid, membri ai organizaţiilor sindicale, ai Frontului 
Plugarilor, .ai organizaţiilor cooperative, ai organizaţiilor de femei, de tineret, 
sportive etc., cât şi oameni neorganizaţi fără deosebire de naţionalitate şi credinţă 
religioasă. Din comitete vor trebui să facă parte elemente democratice cinstite -
fruntaşi în producţie de la oraşe şi sate, tehnicieni, funcţionari, oameni de ştiinţă, 
scriitori, artişti, profesori, învăţători, preoţi, invalizi şi văduve de război etc. 
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Aceste comitete trebuie să se constituie pe baza propunerilor oamenilor 
muncii, adică să fie propuse de jos şi să fie supuse aprobării în cadrul adunărilor 
largi de·masă. 

De asemenea se vor forma comitete de apărare a păcii pe judeţe şi plăşi. 
3. Fiecare organizaţie de partid până la organizaţia de bază inclusiv va elabora 

un plan concret de desfăşurare a luptei pentru pace în raza ei de activitate. Fiecare 
comunist trebuie să fie conştient de faptul că lupta pentru pace constituie o sarcină 
centrală a partidului nostru, că partidul nostru şi organizaţiile sale au rolul de 
organizatori şi îndrumători ai întregii acţiuni pentru pace în ţara noastră. 

Organizaţiile de partid vor pune sarcina luptei pentru pace în centrul muncii 
lor de propagandă şi agitaţie, împletind toate sarcinile ce stau în faţa partidului cu 
sarcinile de luptă pentru pace. 

O deosebită atenţie se va acorda agitaţiei de la om la om în întreprinderi, 
instituţii, cartiere şi sate, la care trebuiesc atraşi alături de agitatori ai partidului şi 
agitatori din rândurile tuturor organizaţiilor de masă. 

4. La desfăşurarea acţiunii pentru pace vor participa în mod activ Comitetele 
Provizorii ale Staturilor Populare, sindicatele, U.T.M., U.F.D.R., organizaţiile 

sportive, Frontul Plugarilor, cooperaţia, U.P.M. şi alte organizaţii sau comitete ale 
naţionalităţilor conlocuitoare, ARLUS, Crucea Roşie, FIAPP, Societatea pentru 
răspândirea ştiinţei, Academia, institutele ştiinţifice, universităţile şi şcolile, ate
neele şi căminele culturale, comitetele cetăţeneşti, Uniunile de scriitori, muzicieni, 
artişti plastici, ziarişti, societăţile de tehnicieni, federaţia meseriaşilor etc. 

Fiecare organizaţie va trebui să-şi elaboreze pe baza planului general un plan 
propriu de activitate concretă. 

Fiecare organizaţie îşi va desfăşura activitatea în aşa fel, încât să cuprindă în 
acţiune şi păturile neorganizate ale populaţiei muncitoare. 

5. Sindicatele trebuie să devină sub conducerea Partidului pivotul principal al 
mişcării partizanilor păcii în ţara noastră. Ele au un rol însemnat în educarea 
oamenilor muncii în spiritul unităţii proletare, în spiritul solidarităţii internaţionale, 
în cuprinderea întregii mase a salariaţilor în organizaţiile sindicale pentru 
activizarea lor în lupta pentru pace. Sindicatele trebuie să dea un nou avânt 
întrecerii socialiste sub semnul luptei pentru îndeplinirea şi depăşirea planului şi 
pentru apărarea păcii. Mobilizând clasa muncitoare la lupta pentru mărirea 

producţiei, a productivităţii muncii, pentru organizarea ştiinţifică a procesului de 
muncă, organizând încheierea noilor contracte colective şi lărgind întrecerea 
socialistă, organizaţiile sindicale trebuie să arate muncitorilor, inginerilor, 
tehnicienilor şi funcţionarilor că fiecare tonă de oţel, de cărbune sau petrol în plus, 
fiecare metru de stofă sau pereche de încălţăminte în plus, fiecare leu economisit 
asupra preţului de cost, fiecare succes obţinut în domeniul întăririi disciplinei, a 
sporirii productivităţii muncii, a îmbunătăţirii calităţii produselor, fiecare procent 
de depăşire a planului, contribuie la întărirea forţelor păcii, ale democraţiei şi 
socialismului. 
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Sindicatele din R.P.R. trebuie să contribuie în mod activ la întărirea F.S.M. şi 
la demascarea scizioniştilor mişcării sindicale - sociali democraţi de dreapta şi 

altor scizionişti ai mişcării sindicale. 
6. Sarcina de a organiza o mişcare de masă a luptei pentru pace, trebuie s-o 

aplicăm cu deosebită stăruinţă la sate. 
Trebuie explicat fiecărui ţăran muncitor şi fiecărei ţărănci muncitoare rostul 

luptei pentru pace, împotriva aţâţătorilor la război, şi scopurile criminale urmărite 
de imperialişti. Trebuie arătat ţărănimii muncitoare că fiecare succes pe care-l 
obţine pe tărâmul sporirii producţiei agricole, ajută la întărirea R.P.R. şi prin 
aceasta - a întregului front al luptei pentru pace. Desfăşurarea largă la ţară a 
acţiunii pentru pace va contribui la întărirea alianţei clasei muncitoare cu ţărănimea 
muncitoare, la mobilizarea întregii ţărănimi muncitoare la opera de construire a 
socialismului. Cei mai buni propagandişti şi agitatori, trebuiesc folosiţi pentru 
mobilizarea ţărănimii muncitoare la lupta pentru apărarea păcii. În această acţiune 
trebuiesc să participe în mod activ comitetele provizorii, sindicatele muncitorilor 
agricoli, cooperativele, Frontul Plugarilor, căminele culturale, învăţătorii de la sate 
ş.a.m.d. 

7. Uniunea Tineretului Muncitor are sarcina de a mobiliza în acţiunea de 
apărare a păcii masele cele mai largi ale tineretului muncitor de la oraşe şi sate, 
educându-le în spiritul dragostei înflăcărate pentru patria noastră R.P.R. şi pentru 
Ţara Socialismului victorios, forţa conducătoare a frontului păcii, Uniunea 
Sovietică. 

U.T.M.-ul trebuie să acorde o atenţie deosebită întăririi capacităţii de apărare a 
ţării noastre, cultivând în rândurile tineretului dragostea nemărginită pentru armata 
Republicii Populare Române, grija pentru întărirea ei, educând tineretului în aşa 
fel, încât să considere o cinste şi o bucurie chemarea în rândurile armatei. 

U.T.M.-ul trebuie să întărească activitatea educativă în rândurile pionierilor şi 
a şcolarilor în genere, atrăgând pe aceştia precum şi pe părinţii lor la o activă 
participare în lupta pentru apărarea păcii. 

8. U.F.D.R. trebuie să desfăşoare o muncă largă de masă., în primul rând în 
rândurile femeilor muncitoare de la sate cât şi în rândurile gospodinelor din 
carticn:::lc o.rn..;,elor, în vcdcn:::a. mobilizării lor la lupta pentru pa.~o. 

U.F.D.R. trebuie să arate femeilor că în lupta pentru pace ele reprezintă o forţă 
uriaşă, că fiecare mamă trebuie să-şi educe copiii în spirit de ură neîmpăcată 

împotriva imperialiştilor provocatori de război şi slugilor lor, în spiritul dragostei 
pentru patria noastră - R.P.R., pentru prietena şi sprijinitoarea noastră - U.R.S.S. 

U.F.D.R. trebuie să atragă la lupta pentru pace văduvele şi mamele care şi-au 
pierdut soţii şi copiii în război. 

9. Trebuie sporită editarea şi îmbunătăţită calitatea materialului de propagandă 
pentru ţărănimea muncitoare şi pentru femeile muncitoare de la oraşe şi sate. 

l O. Intelectualitatea progresistă are un rol de seamă în lupta pentru pace. 
Trebuiesc folosite diverse forme de activitate şi diferite organizaţii şi instituţii 
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culturale şi ştiinţifice pentru atragerea cercurilor largi ale intelectualilor la 
participare activă în luptă pentru pace, pentru demascarea otrăvirii ideologice 
imperialiste. 

11. Organizaţiile sportive trebuie să ducă o muncă permanentă de formare a 
unui tineret sănătos din punct de vedere fizic şi moral, apt de a întări şi apăra 

Republica Populară Română. 
Organizaţiile sportive trebuie să răspândească în mod deosebit acele forme de 

sport, care corespund intereselor de apărare a păcii: aviaţia sportivă, ski, înotul, 
atletismului etc. 

Comitetul pentru Cultură Fizică şi Sport, sindicatele, U.T.M., trebuie să 
organizeze o adevărată mişcare de masă pentru insigna G.M.A (Gata pentru muncă 
şi apărare). 

12. În cadrul acţiunii pentru pace, ARLUS-ul trebuie să-şi intensifice munca 
de popularizare a grandioaselor realizări ale Uniunii Sovietice, reazămul principal 
al păcii în întreaga lume să popularizeze politica sovietică de pace şi propunerile 
sovietice în ceea ce priveşte dezarmarea şi interzicerea armamentului atomic, să 
popularizeze pe larg politica stalinistă de egalitate între popoare şi marele ajutor 
politic, economic şi cultural pe care Uniunea Sovietică îl acordă ţării noastre. 

13. Uniunea Populară Maghiară, Comitetul Antifascist German, Comitetul 
Democratic Evreiesc şi toate celelalte organizaţii şi comitete ale naţionalităţilor 
conlocuitoare trebuie să mobiljzeze masele de oameni ai muncii în rândurile cărora 
activeaz.ă., la lupta activă în unire frăţească cu poporul muncitor român, împotriva 
imperialismului, pentru apărarea păcii. 

Aceste organizaţii şi comitete trebuie să dea o deosebită atenţie combaterii 
oricăror forme de şovinism şi naţionalism. În lupta împotriva duşmanilor interni şi 
externi ai păcii, democraţiei, socialismului şi independenţei naţionale, ele trebuie să 
demaşte curentele naţionaliste, ca armă a duşmanului de clasă pentru spargerea 
unităţii oamenilor muncii din R.P.R. 

14. Trebuie arătat oamenilor muncii că una din sarcinile principale ale luptei 
pentru pace în ţara noastră este lupta pentru demascarea şi lichidarea tuturor 
agenturilor imperialismului. Folosind învăţămintele proceselor spionilor cercurilor 
imperialiste Rajk, Kostov, precum şi propria noastră experienţă, trebuie să 
mobilizăm vigilenţa oamenilor muncii din întreprinderi, instituţii, din sate, pentru a 
lupta împotriva spionajului, împotriva actelor de sabotaj şi diversiune întreprinse 
de duşmani. 

Fiecare cetăţean cinstit al Republicii Populare Române trebuie să acorde un 
ajutor activ organelor de stat pentru a descoperi, demasca şi nimici fără cruţare 
agenturile imperialiştilor anglo-americani - duşmani de moarte ai păcii, ai 
cuceririlor democratice ale poporului nostru, ai independenţei şi libertăţii ţării 
noastre. Trebuie educat fiecare cetăţean să ştie să păstreze cu sfinţenie secretul de 
stat în întreprinderi, instituţii, aparatul de stat etc. 

Trebuie desfăşurată o muncă sistematică în rândurile populaţiei muncitoare 
sârbe din Banat, pentru că această populaţie să formeze un zid de nepătruns pentru 
agenţii criminalei clici de spioni şi asasini titoişti. 
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15. Biserica ortodoxă precum şi alte culte (mozaic, reformat etc.) trebuiesc 
atrase la participare activă în acţiunea pentru pace prin pastorale, prin predici, prin 
contactul pe care îl au reprezentanţii acestor culte cu credincioşii, pentru ca masa 
credincioşilor să ia parte la lupta pentru apărarea păcii şi să ia atitudine împotriva 
acelor elemente din cler, care servesc interesele imperialiştilor aţâţători la război. 
La această acţiune trebuie atrasă şi acea parte din clerul catolic de jos, care este 
dornică să participe la lupta pentru apărarea păcii. 

16. La trupele Ministerului Apărării şi a Ministerului de Interne acţiunea de 
apărare a păcii se va organiza în forme potrivite condiţiunilor specifice. 

Acţiunea pentru pace trebuie să contribuie la educarea ostaşilor în spiritul 
patriotismului, în spiritul dragostei pentru R.P.R., a dragostei pentru Uniunea 
Sovietică, a credinţei faţă de jurământ. Acţiune pentru pace trebuie să ajute pe 
fiecare ostaş să înţeleagă că întărirea puterii de apărare a ţării noastre este o 
îndatorire de căpetenie ce revine ţării noastre în lupta pentru apărarea păcii, că 
asigurarea unei păci trainice va fi cu atât mai posibilă, cu cât lagărul păcii va fi mai 
puternic şi mai capabil de a face faţă oricărui atentat imperialist împotriva păcii, 
libertăţii şi independenţei popoarelor. 

17. Toate acţiunile cu caracter politic, economic, cultural, duse de partid şi de 
organizaţiile de masă vor fi legate, de acţiunea pentru pace. Astfel, de exemplu, în 
perioada februarie-martie-apilie următoarele acţiuni vor trebui strâns împletite cu 
lupta pentru apărarea păcii: 

- Întrecerea socialistă în cinstea lui I Mai pentru îndeplinirea şi depăşirea 
planului de stat; 

- Congresul pe ţară al Căminelor Culturale săteşti; 
- Şedinţa C.C. al C.G.M. (sfârşitul lui ianuarie); 
- Congrese ale unor uniuni sindicale. 
- Ziua glorioasei Armate Sovietice; 
-Aniversarea a 5 ani de la evenimentele din 24 februarie 1945; 
- I Martie (Mărţişorul Păcii); 
- 6 Martie ( 1945-1950) 
- Ziua Internaţională a femeii (8 Martie); 
- Congresul Cooperaţiei (20-22 martie); 
- Săptămâna Mondială a Tineretului (21-28 martie) etc. 
De asemenea, acţiunea pentru pace trebuie împletită cu manifestările de 

solidaritatea clasei muncitoare şi a întregului popor muncitor din ţara noastră cu 
lupta dusă de oamenii muncii din ţările capitaliste şi colonii împotriva jugului 
imperialist, împotriva exploatării capitaliste şi pregătirilor de război, ca de pildă 
Ziua Solidarităţii Internaţionale a Tineretului cu tineretul din colonii (21 februarie), 
mişcarea de protest împotriva ternarei fasciste din Italia, Grecia, Spania, Vietnam, 
Indonezia, Argentina etc. 

18. În cadrul luptei pentru pace vor fi folosite toate formele de acţiune: adu
nări, mitinguri, demonstraţii, congrese, conferinţe publice, editarea şi răspândirea 
de cărţi şi broşuri, publicare de articole, reportagii şi anchete în presă, radioemisi-
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unile, cinematografia, propaganda vizuală (afişe, fotovitrine, expoziţii, caricaturi 
etc.). 

Un rol de seamă în lupta pentru pace îi revine presei cotidiene şi periodice care 
trebuie să privească această acţiune nu ca o companie de durată limitată, ci ca o 
preocupare centrală, permanentă. 

19. Comitetul permanent pentru apărarea păcii va fi lărgit cu o serie de fruntaşi 
ai producţiei de la oraşe şi sate. Biroul său executiv va fi reorganizat pentru a 
cuprinde reprezentanţi ai principalelor organizaţii şi pentru a putea desfăşura o 
muncă operativă concretă şi neîntreruptă. 

Comitetul permanent va avea un secretar scos din producţie, ajutat de 2 
secretari adjuncţi. 

Comitetul va ţine o şedinţă lărgită, în care va adopta planul de intensificare şi 
lărgire a acţiunii pentru pace şi de demascare a aţâţătorilor la război - imperialiştii 
anglo-americani. 

Comitetul va lansa un apel către oamenii muncii din întreaga ţară, chemându-i 
să organizeze comitete de luptă pentru apărarea păcii. 

Comitetul va supune Marii Adunări Naţionale apelul Comitetului Mondial al 
Partizanilor Păcii către parlamentele lumii în legătură cu interzicerea armei 
atomice. 

* 
Muncind cu energie şi spirit de iniţiativă pentru necontenita întărire a luptei 

pentru pace, partidul nostru se va putea achita cu cinste de sarcina pusă în faţa 
tuturor partidelor comuniste şi muncitoreşti de Consfătuirea Biroului Informativ, 
aceea de „a mări şi mai mult vigilenţa popoarelor faţă de aţâţătorii la război, de a 
organiza şi mai strâns masele largi populare pentru apărarea activă a cauzei păcii în 
numele intereselor vitale ale popoarelor în numele vieţii şi libertăţii lor". Victoria 
va fi de partea frontului păcii, democraţiei şi socialismului, pentru că acest front 
este condus de marele învăţător al omenirii muncitoare, tovarăşul I.V. Stalin . 

• 
D.A.N.I.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 7, voi. J.f 139-149. 

[ ... ] 

9. 1950 ianuarie 24. Stenograma celei dea V-a şedinţe plenare 
a CC. al P.MR., în care Chivu Stoica înfierează activitatea 
unor provocatori, elemente duşmănoase din partid, reproşând 
timiditatea în a lua poziţie faţă de banda lui F oriş sau Lucreţiu 
Pătrăşcanu (fragment). 

Tov. Chivu Stoica: Tovarăşi, în document se vorbeşte în câteva locuri despre 
vigilenţa de partid, despre înarmarea partidului pentru a fi în stare să descopere pe 
provocatori, pe elemente duşmănoase, pe agenţii imperialişti. 
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Ieri, tovarăşa Vass a arătat pe scurt ce a descoperit la verificare. Într-o serie de 
posturi de răspundere ale partidului, s-au perindat provocatori peste provocatori şi 
mai ales în sectoarele economice în provincie, posturile de răspundere la între
prinderile economice cred că încă le deţine o mulţime de elemente provocatoare, 
duşmănoase, care camuflate cu calitatea de membru de partid, pot să ducă munca 
de sabotaj, să înfrâneze economia ţării şi munca de construcţie a socialismului. 

M-am întrebat cum de a fost posibil că au putut în aceşti ani să existe aceşti 
provocatori, duşmani în partid care să deţină posturi de răspundere? Am ajuns la 
concluzia că noi foarte timid am luat poziţie faţă de elemente provocatoare, banda 
lui Foriş. Partidul nostru n-a fost înarmat cu toate acţiunile duse de această bandă 
în timpul dictaturii fasciste în ţar noastră. Trebuie să dăm dovadă şi de modestie, să 
arătăm membrilor de partid şi partidului, activitatea partidului în diferite faze de 
dezvoltare, rară să cruţăm elementele duşmănoase. 

Din ceea ce-mi reamintesc eu în timpul războiului sau a dictaturii, 
antonesciene, banda lui Foriş a căutat" să distrugă partidul, dar şi din timpul 
Doftanei, lucru pe care partidul nu-l cunoaşte. N-am înarmat partidul, n-am 
demascat metodele de distrugere a partidului de banda lui Foriş. 

Văd o legătură între activitatea acestei bande şi activitatea lui Pătrăşcanu şi 
cred că şi faţă de Pătrăşcanu ne-am comportat timid, n-am înarmat partidul cwn 
trebuie pentru a lupta împotriva metodelor lui Pătrăşcanu, care încă n-a fost singur 
şi care astăzi mai are adepţi. Aseară am citit într-un document din Baia Mare că 
elementele maoiste, tehnicieni la uzinele din Baia Mare, îl admiră pe Pătrăşcanu şi 
se întreabă cu milă că „unde-o fi săracu, să ne mai dea şi el ceva de veste" . 

• 
D.A.NJ.C..fond C.C. al P.C.R. - Cancelarie, d. 711950, voi. ll,f 134-135 

10. 1950 ianuarie 24. Tabel întocmit de Comisia Centrală de 
verificare a P.M.R. referitor la statistica pe categorii a 
membrilor de partid din 19 judeţe, care înainte de încadrarea 
în partid au făcut parte din alte partide. 
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V, 

COMISIA CENTRALĂ DE VERIFICARE P.M.R. 

TABEL STATISTIC PE CATEGORII 
al membrilor de partid confirmat (din 19 judeţe) care înainte de încadrarea în Partid, au flcut parte din diferite partide sau 

organizaţii burgheze, profasciste şi fasciste 

Nr. Judeţul 
IOlil.l 

P.N.T. P.N.T. uberali finJ,al:iz Înscrişi la u.t:..C. Imre- Partid. Aheorg IN.M.K. confir- Cuzişti F.RN. Avcn:sc DAR ~ Salasişti Sionişti Sind. crt. l1lllli (Alo) egion. legionari dişti Anieal. msc:iste Galb. 
I. Al1!.es 10964 450 106 286 181 86 21 10 10 - - - - - - - -
2. Romarutti 6716 204 - 135 - 286 19 - - - - - - - - - -
3. Neamt 12005 528 ·- 269 286 494 84 2 12 - ·- - - - - 160 -
4. DAmbovita 12654 999 - 478 523 269 123 - - - - I - - 5 - -
5. i Gori 5398 234 - 179 - 186 38 2 - - - - - - - - -
6. Resita 5013 51 - 46 - 425 20 28 - 387 709 - - - - - -
7. Bihor 19371 447 - 202 - 387 22 76 - - 6 91 128 70 154 175 -
8. Satu Mare 12416 133 - 147 - 113 41 63 - - 19 162 206 182 170 138 880 
9. Slllaj 9489 133 .. 45 - 129 19 5 - - 5 64 34 37 17 50 12 

10. Făwas 3767 62 - 43 - 210 36 15 - - - - - 3 - 9 -
11. Trei Scaune 9901 32 - 15 - 5 I IO - - 3 114 9 468 21 4 96 
12. Caras 3110 157 - 121 -· 325 52 9 - - 48 - - - - 5 5 
13. Ciuc 4027 9 - 9 - 10 ·- 6 - - - 2 13 74 6 16 102 
14. Rnl""8ni 6908 252 - 208 - 199 150 5 - - - - - - - 123 -
15. Muscel 6918 1050 - 429 - 384 16 - 20 - - - - - - - -
16. Cowrlui 13083 172 - 154 - 389 47 5 37 - ·- - - - - 91 -
17. Vaslui 6949 483 - 400 - 215 154 2 - - - - - - - 48 -
18. Maramures 3437 79 - 41 - 30 19 6 - - 4 30 2 2 I 39 -
19. Severin 8626 112 - 177 - 536 65 23 - - 512 - 2 - - 49 -

TOTAL 160749 5617 106 3384 990 4678 927 267 79 387 1306 464 394 836 374 907 1095 
Din totalul confinnaţi, e un 3,48 0,06 2,10 0,61 2,90 0,57 0,17 0,05 0,24 0,81 0,29 0,25 0,52 0,23 0,56 0,68 orocentai ., ,o 
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Din totalul de 160. 749 membri de partid, confirmaţi, 21.811 au făcut parte 
înainte de încadrarea în partid, din diferite partide sau organizaţii burgheze, 
profasciste şi fasciste, ceea ce reprezintă 13 ,52%. 

-• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 7, voi. I, p. 208-209. 

Bucureşti 

11. 1950 ianuarie 29. Informaţii transmise de Postul de Radio 
Atena (limba română) referitoare la campania antititoistă şi la 
procesul intentat împotriva fostului ministru al Justiţiei, Lu
creţiu Pătrăşcanu. 

La Bucureşti se înscenează o nouă serie de procese pentru a întări campania 
.împotriva lui Tito şi ;entru a arunca vina asupra agenţilor străini, pentru situaţia 
mizeră din România. 

Primul din aceste procese va fi intentat împotriva fostului ministru comunist al 
justiţiei, Lucreţiu Pătrăşcanu, exclus din Partidul Comunist pentru deviaţiune 
ideologică, înaintea izbucnirii conflictului Tito-Cominform. 

Bucureşti - arată că în România a fost dezlănţuit un nou val de epurări. În 
timpul din urmă au fost arestaţi mai mulţi ofiţeri de stat major, care - în ultimul 
război au activat în cadrul serviciului secret. 

Au fost arestaţi de asemenea membri ai partidelor politice „istorice" şi, în 
special, ai Partidului Liberal. 

La Bucureşti a fost arestat preşedintele comunităţii iugoslave, împreună cu 
fiul său, fiind acuzaţi de titoism. 

Alte informaţii arată că Ana Pauker riscă să fie înlăturată şi înlocuită de Liuba 
Chişinevschi, soţia şefului poliţiei secrete din România . 

• D.A.NI.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 165/1950.f 40. 

12. 1950 ianuarie 30. Proces-verbal încheiat la Comandamen
tul tropelor Ministerol Afacerilor Interne. în urma discuţii/or 
asupra evacuării suspeeţilor în zona de frontieră cu Iugoslavia. 

Astăzi treizeci ianuarie, anul una mie nouă sute cinci zeci, orele 9,30 la 
Comandamentul Trupelor M.A.I. s-a ţinut un colectiv la care au participat: 

1 Rezolutie pe document: 
Aceasta înseamnă că sunt crăpături în aparatul nostru pe unde pătrunde agenturile străine şi află 

câte ceva. Trebuie mărită atentiunea şi descoperite canalurile de informare ale duşmanului. 
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- Tov. General Locot. Drăgănescu Victor, Comandan!ul Trupelor M.A.I. 
- Tov. General Locot. Cristescu Pavel, Director Generai a Miliţiei 
-Tov. General Locot. Comişel Pantelimon, Comandantul Trupelor Grăniceri 
- Tov. Colonel Filoteanu Gheorghe, Subşeful de Stat Major al C.T.M.A.I. 
- Tov. Colonel David Gheorghe, Şeful secţiei I-a din C.T.M.A.I. 
- Tov. Lt. Col. Rey Valentin din C.T.M.A.I. 
- Tov. Lt. Col. Diaconu Leonida, Şeful Secţii a II-a din C.T.M.A.I. 
- Tov. Maior Bogdan din D.G.S.P. 
- Tov. Maior Mureşanu din D.G.M. 
Au fost luate în discuţie următoarele probleme: 

I. PROBLEMA EV ACUĂRil SUSPECŢILOR 
DIN ZONA DE FRONTIERĂ 

Comandantul Trupelor M.A.I. arată că în urma centralizărilor făcute la data de 
iulie 1949, erau în evidenţa sa ca suspecţi în zona de 7 km de la frontiera cu 

Iugoslavia, 800 indivizi care împreună cu membrii lor de familie totalizau circa 
4.500 persoane. 

Apreciind necesitatea de a cunoaşte în primă urgenţă numărul celor care 
prezintă un pericol imediat la această frontieră, în zona de 7 km, Comandantul 
Trupelor M.A.I. a ordonat ofiţerilor informatori convocaţi pentru azi 30 ianuarie 
1950 să aducă această situaţie. 

Din centralizarea situaţiilor parţiale, s-a stabilit că numărul suspecţilor care 
prezintă un pericol imediat în zona de 7 km de la frontiera cu Iugoslavia, este de 
225 care împreună cu membrii lor de familie totalizează 732 persoane. 

Diferenţa dintre prima situaţie documentară şi situaţia actuală adusă de ofiţerii 
informatori, constă în aceea că, în prima situaţie erau trecuţi ca suspecţi, şi 
elemente considerate ca atare în mod prezumtiv, fără ca acestea să fi comis în 
concret acte de duşmănie împotriva regimului, sau infracţiunii de frontieră. 

Tov. general Jocot. Comişel arată că este necesar că aceste 225 elemente 
periculoase din zona de 7 km de la frontiera cu Iugoslavia, să fie evacuate cât mai 
curând, împreună cu membrii familiilor lor. 

Tovarăşii generali Drăgănescu şi Cristescu opiniază că este necesar ca tabelul 
centralizator cu cei 225 suspecţi să fie trimis Regionalei de Securitate Timişoara 
pentru aviz, iar până la primirea avizului acestei Regionale, Direcţiunea Generală a 
Miliţiei să întocmească planul de evacuare şi să prezinte acest plan Ministerului 
Afacerilor Interne, la 10.11.1950. 

În caz de aprobare, planul ar urma să fie pus în aplicare la data de 15 februarie 
1950. 

Delegatul Securităţii Poporului, tovarăşul maior Bogdan, opiniază că trebuie 
găsită cea mai bună metodă pentru ca operaţiunea să se desfăşoare simultan şi cu 
repeziciune, pentru a nu crea stări de spirit dăunătoare în masa populaţiei. 

Apreciind că, în afara acestui prim lot de suspecţi identificaţi în zona de 7 km 
de la frontiera cu Iugoslavia, ar mai fi şi alte elemente, colectivul opiniază că este 
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de la părere a se întocmi noi tabele de suspecţi, până la data de I aprilie 1950, 
pentru zona de 7 km de la frontiera cu Iugoslavia extinsă şi pentru partea 
corespunzătoare de frontieră din ju'deţele Dolj şi Arad. 

Colectivul opiniază de asemenea că este necesar a se întocmi (cu caracter 
informativ), tabele de elementele suspecte din zona de 25 km de la frontiera cu 
Iugoslavia, până la I mai 1950. 

În acelaşi timp ar urma să se întocmească până la I aprilie I 950 şi tabele de 
suspecţi, până la data de I aprilie 1950, pentru zona de 7 km de la frontiera cu 
Iugoslavia extinsă şi pentru partea corespunzătoare de frontieră din judeţele Dolj şi 
Arad. 

În acelaşi timp ar urma să se întocmească până la I aprilie I 950 şi tabele 
speciale pentru funcţionarii de stat socotiţi suspecţi în zona de frontieră, fie prin 
aceea că au comis infracţiuni de frontieră, (contrabande, trafic etc.), fie că s-au 
manifestat împotriva regimului. 

Întrucât şi pe celelalte frontiere avem elemente care periclitează securitatea 
frontierelor şi care în trecut au comis infracţiuni de frontieră, iar în prezent necesită 
o supraveghere specială, colectivul opiniază că până la I mai I 950 să se 
întocmească tabele de suspecţi şi pentru restul frontierelor, în zona de 7 km de la 
frontieră. 

În toate cazurile de mai sus, tabelele de suspecţi urmează a se întocmi de către 
Miliţie cu avizul Securităţii şi Grănicerilor, luându-se şi avizul discret al 
organizaţiilor de partid respective. 

Tabelele întocmite la eşalonul plasă, ar urma să fie centralizate la Miliţiile 
judeţene, care după ce vor fi luat avizul Securităţii judeţene şi al Organizaţiei 
P.M.R. judeţene, să le înainteze Direcţiilor regionale de Miliţie. Acestea la rândul 
lor, să le înainteze la D.G.M., după ce vor fi luat în prealabil avizul Direcţiilor 
regionale de Securitate respective. 

Ordinul pentru executarea celor de mai sus, ar urma să se dea pe linie de 
securitate, Miliţie şi Trupe, având însă un conţinut comun. 

II. PROBLEMA ÎNTOCMIRII UNUI PLAN GENERAL 
DE CĂUTAREA INFORMAŢIILOR ÎN ZONA DE FRONTIERĂ, 

PF.NTRlT GRĂNTCF.RI. SF.CURITATE ŞI MILIŢIE 

Luând în discuţie proiectul de plan propus de Secţia II-a din Comandamentul 
Trupelor M.A.I., colectivul a fost de părere că dezideratele informative înscrise în 
acel proiect de plan sunt asigurate prin prevederile procesului verbal încheiat în 
urma colectivului M.A.I. din 13 decembrie 1949. 

Colectivul a opiniat că acţiunea informativă comună în vederea asigurării 
frontierei se poate asigura în cele mai bune condiţiuni prin schimb de experienţă şi 
info1maţii procesul şedinţelor de colaborare lunare, prevăzute în procesul verbal 
sau amintit. 
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PROCES VERBAL 

În aplicarea Directivei privitoare la dislocarea unor categorii de cetăţeni din 
zona de frontieră cu Iugoslavia se exceptează temporar din unele categorii după 
cum urmează: 

1. - Preoţii 

2. - Preşedinţii de Sfaturi Populare 
3. - Secretarii de Organizaţii de Bază 
4. - Ofiţerii deblocaţi şi pensionaţi, originali din zonă, cu manifestări 

duşmănoase. 

5. - Membrii Gospodăriilor Agricole Colective 
6. - Inginerii şi medicii de mare valoare profesională 
Dislocarea acestor categorii se va face ulterior pe linia instituţiilor respective, 

după tabelele şi indicaţiile date de M.A.I. 
Până la dislocarea lor va fi ţinuţi în evidenţă de D.G.M. 

MINISTRU AL AFACERILOR INTERNE, 
Teohari Georgescu 
Ministrul Adjunct, 
Drăghici Alex 

• 
Arhiva Serviciului Român de Informaţii, fond documentar, dosar 10090, 

f 18-20. 

13. 1950 februarie 10, Washington. Scrisoarea expediată de 
Constantin Vişoianu, fost ministru al Afacerilor Străine, omolo
gului său Grigore Gafencu În care îşi exprimă regretul faţă de 
lipsa de unitate din cadrul Consiliului Naţional Român, orga
nismul românilor aflaţi În exil, din cauza regimului comunist 
instaurat după 1944 în România. 

Dragă Grigore, 
Informaţiuni recente vin să confirme ceea ce, într-o mare măsură, ştiam de mai 

multă vreme: campania pe care o faceţi pe lângă Comitetul american „For Free 
Europe" pentru ca să-l determinaţi să se amestece cât mai mult în treburile 
Comitetului nostru. Ţi-aduci, desigur, aminte că am atras atenţia membrilor 
Comitetului nostru asupra greşelii ce se face astfel şi din punct de vedere românesc 
şi din punctul de vedere al colaborării între noi şi americani. 

Îmi pare rău să constat că aceasta nu este o întâmplare, ci o atitudine 
sistematică pe care unii din membrii Comitetului o au şi pe care au arătat-o şi cu 
prilejul Comitetului, când au solicitat şi obţinut intervenţia unui funcţionar - de 
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altfel foarte cumsecade - de la Departamentul de Stat în negocierile noastre, 
privitoare la alcătuirea Comitetului. 

Ştiu că e greu să schimbi mentalitatea şi mai ales sensibilitatea oamenilor la o 
anumită vârstă. Şi îmi dau seama că atitudinea în chestiunile naţionale este 
inspirată, mai mult chiar decât din înţelepciunea politică a fiecăruia, din 
sensibilitatea sa personală. Judecata este aproape întotdeauna destul de fertilă ca să 
găsească justificări pentru orice atitudine; dar simţi sau nu simţi că steagul ţării a 
fost înclinat. 

Şi în situaţia tragică în care se găseşte ţara noastră şi noi cu ea - trebuie să 
facem o mai mare atenţie la noile ei umilinţe. Este greu să le evităm pe toate, dar 
este o neiertată greşeală să le provocăm noi înşine. 

În_ainte de a lua alte deciziuni, ţin să atrag încă odată atenţia ta asupra greşelii 
pe care unii dintre noi o comit. Şi anume, cei cari au pretenţia să se plângă de o 
intervenţie abuzivă a Regelui în viaţa Comitetului. Nu ţi se pare curios să vezi 
oameni politici, care se arată atât de belalii faţă de actele Suveranului, arbitru 
constituţional şi firesc în toate neînţelegerile noastre politice şi, în aceeaşi vreme, 
fac apel la un Comitet american ca să arbitreze şi să decidă asupra lor? Nu ţi se 
pare nepatriotică şi neînţeleaptă dorinţa de a substitui autorităţii Regelui pe aceea a 
Comitetului „For Free Europe"? Nu ţi se pare mai indicat să spună Regele (în caz 
că noi nu ne înţelegem) cine să fie în Comitetul Naţional Român, decât să decidă 
Domnul Poale? Nu ţi se pare mai drept şi mai adevărat să decidă Regele ţării dacă 
Comitetul Naţional Român reprezintă în adevăr naţia română, decât să aprecieze 
Dl. Dolbeare, care nu a pus niciodată piciorul în România? Nu ţi se pare lipsită de 
înţelepciune şi de adevăr informaţiunea ce se dă Comitetului american că auto
ritatea şi popularitatea Regelui sunt diminuate în ţara noastră? 

Nu ţi se pare mai frumos şi mai util chiar că, printr-o atitudine de demnitate şi 
în acelaşi timp de mare bunăvoinţă, să organizăm o colaborare adevărată între noi 
şi Comitetul american? 

Toţi ceilalţi străini ne felicită că avem printre noi, în fruntea noastră, pe 
suveranul ţării şi că putem afla la el sfaturile şi hotărârile de care am avea nevoie. 
Şi cred că toţi ar fi înmărmuriţi să afle că, în locul unei chibzuite colaborări cu 
Regele, noi cerem, implorăm, arbitrajul unui Comitet american. 

Celelalte Comitete Naţionale au în sânul lor deosebiri de vederi mult mai 
gravo decât cole po caro le întâlnim noi, dar nici unul nu a avut nenorocita idee de a 
solicita Comitetul american să-i dea soluţiuni. Comitetul nostru a avut şi în ochii 
Americanilor şi în ochii celorlalte Comitete situaţiunea cea mai bună, până ce dl. 
gen. Rădescu, susţinut de unii dintre voi, a mers cu jalba în proţap la Comitetul 
american. Lor le-a spus că Regele doreşte o schimbare a Comitetului, iar Regelui 
i-a comunicat că acel Comitet o cere. Nici faţă de unul. nici faţă de celălalt, nu a 
ferit Comitetul, pe care el însuşi îl prezidează, de umilinţe şi de intervenţii inutile. 
Diml?otrivă, a solicitat în toate părţile un ajutor şi o intervenţie pentru a realiza 
propriile sale veleităţi. 

De el nu mă mir. Lipsit de orice experienţă politică şi de înţelepciune naturală, 
nu poate înţelege sau învăţa la 75 de ani ceea ce nu a cunoscut până.acuma. Mă mir 
de voi şi, - lasă-mă să ţi-o spun cu toată prietenia - mă mir, mai ales, de tine. 
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Nu mai este nevoie să-ţi declar. cred, că îmi dau seama în întregime de nevoia 
de a colabora în cea mai strânsă măsură cu orice organism american, capabil să 
ajute cauza ţării noastre. După cum îmi dau seama că, reprezentanţi fugari ai unei 
ţări mici şi subjugate, nu avem nici calitatea, nici interesul să arătăm vreo 
îngâmfare sau chiar un obraz prea sensibil. Orice american şi orice englez m-a 
cunoscut în România, ştie câtă cumpătare şi câtă modestie am arătat în treburile 
publice. Şi de asemenea cunoaşte dorinţa mea de colaborare cu ei. 

Dar, între altele, tocmai pentru ca să înlesnim această colaborare, trebuie să le 
evităm un amestec în treburile noastre. 

Iată, acuma, când este gata să izbucnească o bătălie în jurul felului cum trebuie 
să colaborăm cu Comitetul american, crezi tu că a fost potrivit să se facă această 
campanie pe lângă acest organism? Crezi că aceasta va conduce la o bună 
colaborare? Sau la o mai bună situaţie a Comitetului nostru? 

Bine a fost să se pună în cumpănă, în faţa Comitetului american, legăturile 
noastre cu regele? Să se prezinte acelui comitet scrisorile de la suveran, însoţite de 
comentariile răuvoitoare pe care le cunoşti? 

Avem nevoie de americani. Desigur. Dar nu cred, în ruptul capului, că mijlo
cul cel mai bun de a obţine ajutorul şi stima lor este cel pe care îl întrebuinţaţi voi. 

Colaborarea cu ei, ştiind că ei sunt mari şi puternici şi că noi suntem mici, 
nenorociţi şi neputincioşi - desigur. Dar să nu uităm niciodată că avem de apărat 
independenţa acestei ţări mici şi nenorocite. Şi să nu-i târâm pe americani, prin 
propriile noastre slăbiciuni, pe căi greşite şi lipsite de înţelepciune şi de demnitate. 
Să nu facem, fără nici o nevoie, ceea ce făceau legionarii faţă de gennani sau 
comuniştii de astăzi faţă de ruşi. Americanii nu au nevoie de asta şi au şi 
înţelepciunea să nu o pretindă. 

În orice caz, ţin să-ţi spun că eu nu mă voi asocia niciodată la o asemenea 
politică greşită şi nepatriotică a unui Comitet Naţional Român. Şi că, după ce voi 
atrage atenţia celor în drept, voi părăsi un Corn itet de care m-ar despărţi toate 
concepţiunile mele politice şi toată sensibilitatea mea. 

Îţi strâng mâna cu prietenie, 
Const. Vişoianu 

• D.A.N.I.C.,fond Grigore Gafencu, dosar 60,f 79-82. 

[ ... ] 

14. 1950 februarie 11, Bucureşti. Fragment din stenograma 
şedinţei Consiliului de Miniştri în care Ana Pauker ridică 
problema acuzaţiilor anglo-americane în privinţa nerespectării 
drepturilor omului. 

Tov. Ana Pauker: Tovarăşi, am două chestiuni. Prima se referă la o notă pe 
care ne-au trimis-o englezii şi americanii şi prin care ne anunţă că fiecare dintre ei 
şi-au numit delegaţi într-o comisiune cşre, după art. 38 al tratatului de pace, trebuie 
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să cuprindă 3 membri: câte un delegat al părţilor în litigiu şi un al treilea, neutru, 
hotărât de amândoi. 

Chestiunea pe care o pun în discuţie anglo-americanii este mult cunoscuta 
chestiune a nerespectării · de către noi a tratatului de pace, ceea ce numesc ei 
,,nerespectarea drepturilor omului" din acel tratat de pace. Este o chestiune pe care 
ei au prezentat-o până acum sub diferite forme şi anume: întâi ne-au sesizat pe noi 
că nu respectăm tratatul, ne-au chemat, au propus Uniunii Sovietice să formeze 
acea comisiune compusă dintr-un englez, un american şi un sovietic. La care 
Uniunea Sovietică a răspuns că nu există diferend şi că sunt numai motive 
artificiale, inventate, pentru ca să se creeze o chestiune care nu există, întrucât noi 
respectăm în totul tratatul de pace şi ei nu fac decât să apere pe nişte agenţi ai lor. 

Anglo-americanii au trecut mai departe şi au adus chestiunea la ONU unde 
ştiţi că din partea Uniunii Sovietice, Vâşinschi a spulberat-o în mod magistral. 

Au mers apoi mai departe, cerând Curţii de la Haga să judece dacă da sau ba 
există diferend între noi. Ne-au anunţat şi pe noi că ne cheamă la Curtea de Justiţie 
de la Haga, la care noi de asemenea am răspuns că nu avem ce căuta acolo, întrucât 
nu există un diferend. 

În sfârşit, acum ne anunţă că, urmând procedura art. 38, au făcut primul pas 
pentru menirea comisiunei şi ne cer şi nouă să desemnăm omul şi să ne punem de 
acord asupra celui de-al treilea, neutru. 

La aceasta, propunem ca guvernul nostru să răspundă englezilor şi 
americanilor în felul următor: întâi că respinge în întregime demersul formulat în 
nota despre care am vorbit şi reamintim că procedura declanşată conform art. 38 
este un pretext pentru amestecul în afacerile interne ale ţării noastre şi pentru a 
încerca să schimbe politica guvernului nostru în direcţia favorabilă intereselor 
imperialismului anglo-american şi împotriva intereselor poporului român. 
Aminteşte apoi guvernul nostru că această încercare a lor a fost respinsă de 
Uniunea Sovietică şi de noi şi că procedura prevăzută de art. 38 nu are ce căuta 
aici, neavând nici o aplicare 

[ ... ] 

• D.A.NlC., fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri - Stenograme, dosar 
2/1950.f 6. 

15. 1950 februarie 13, Bucureşti. Decrehil de ratificare a 
Tratatului Între R. P. R. şi U.R.S.S.. asupra regimului frontierei 
de stat româno-sovietice. 

PREZIDIUL MAREI ADUNĂRI NAŢIONALE 
A REPUBLICil POPULARE ROMÂNE 

În temeiul art. 44 pct. 2 şi art. 45 din Constituţia Republicii Populare Române; 
Văzând hotărârea Consiliului de Miniştri cu No. 94 din 11 Februarie 1950; 
Emite următorul: 
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DECRET No. 44 

Pentru ratificarea Tratatului între Guvernul Republicii Populare Române şi 
Guvernul Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste, asupra regimului frontierei de 
stat româno-sovietice, şi a Procesului Verbal de Încheiere, care face parte 
integrantă din Tratat, semnate la Moscova, la 25 noiembrie 1949. 

Articol unic. Se ratifică Tratatul între Guvernul Republicii Populare Române 
şi Guvernul Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste, asupra regimului frontierei 
de stat română-sovietice şi Procesul Verbal de Încheiere, care face parte integrantă 
din tratat, semnate la Moscova, la 25 noiembrie 1949. 

Dat în Bucureşti, în ziua de 13 februarie 1950 

♦ 

D.A.N.l.C..fond Consiliul de Stat, Decrete, dosar 1/1950.f 353. 

16. 1950 februarie 14. Sarcini ce revin CC. al P.C.R., 
Consiliului de Miniştri şi Confederaţiei Generale a Muncii În 
domeniul salarizării şi al normelor de muncă. 

Pentru aplicarea justă a sistemului socialist de salarizare după cantitatea şi 
calitatea muncii, Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Român, Consiliul de 
Miniştri şi Confederaţia Generală a Muncii hotărăşte: 

I. Ministerele vor lua măsuri ca până la întreprinderile şi instituţiile să 
procedeze la normarea întregului lor personal precum urmează: 

a. Pentru muncitorii de bază după fondul orelor de muncă, calculat în 
conformitate cu normele de producţie motivate din punct de vedere tehnic în 
funcţie de sarcinile de plan. 

b. Pentru muncitorii auxiliari pe baza normelor de deservire a locurilor de 
muncă şi a normelor de întreţinere a utilajului. 

c. Personalul tehnic şi administrativ pe baza sarcinilor ce le revin, în confor
mitate cu schemele şi regulamentele de organizare pe funcţiuni, a întreprinderii şi 
instituţiei respective. 

În acest scop, ministerele vor da instrucţiuni obligatorii pentru întreprinderile 
şi instituţiile tutelare, sub îndrumarea metodologică a Ministerului Finanţelor şi 
Comisiunii de Stat a Planificării şi vor lua măsuri ca până la întreprinderile şi 

instituţiile să-şi normeze personalul în conformitate cu aceste instrucţiuni, iar acolo 
unde se va constata că s-au săvârşit unele abuzuri la încadrare, ele vor fi înlăturate. 

Organizaţiile Sindicale vor colabora şi vor da sprijinul lor la întocmirea acestor 
scheme, cât şi la justa lor aplicare pe teren. 

2. Ministerele interesate în colaborare cu Comisia de Stat a Planificării, 
Ministerul Finanţelor şi Confederaţia Generală a Muncii, vor propune, Consiliului 
de Miniştri, toate modificările şi adăogirile necesare pentru corectarea greşelilor şi 
omisiunilor constatate în indicatoarele tarifare actualmente în vigoare. 
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3. Se va introduce un sistem premial unic pentru îndeplinirea sarcinilor 
calitative ale planului de stat. 

Ministerele vor elabora în colaborare cu uniunile sindicale, instrucţiuni pe 
ramuri pentru acordarea de premii pentru muncitori, ingineri şi tehnicieni, per
sonalul de conducere şi administrativ din întreprinderi, ministere şi instituţii 

tutelare, ţinând seama de: 
a. Importanţa politică-economică a diferitelor sectoare de producţie în cadrul 

economiei naţionale. 
b. Meritele individuale ale salariaţilor stabilite după criteriile economiilor 

realizate şi a îmbunătăţirii calităţii produselor. 
Premiile se acordă numai cu condiţia îndeplinirii integrale şi pe sortimente a 

tuturor sarcinilor cantitative şi calitative de plan. 
Sursa din care se acordă premiile este fondul de salarii; premiile se dau pe 

măsura creşterii productivităţii muncii. 
Acordarea premiilor trebuie să însemne răsplătirea individuală pentru merite 

deosebite ale muncitorilor, inginerilor şi tehnicienilor, personalului de conducere şi 
administrativ în producţie. 

Ministerele vor face propuneri Comisiei de Stat a Planificării de cote trimes
triale, pe ramuri pentru calculul premiilor, conform instrucţiunilor de premiere. 

Propunerile vor fi făcute pe bază de documente pe ultimele 3 luni din care să 
renască valoarea premiilor plătite lunar în raport cu fondul de salariu, precum şi 
valoarea economiilor realizate, Comisiunea de Stat a Planificării în colaborare cu 
Ministerul Finanţelor şi Confederaţia Generală a Muncii vor stabili pe baza datelor 
prezentate de ministere, cotele de premii trimestriale pe ramuri, din fondul de 
salarii planificat şi le vor comunica la începutul trimestrului pentru ca întreprin
derile să le poată cunoaşte şi diferenţia. 

Ministerele în colaborare cu uniunile sindicale vor lua măsuri ca aceste cote să 
fie diferenţiate pe întreprinderi, iar în interiorul întreprinderii, conducerea va lua 
măsuri împreună cu Organizaţia de Partid şi Comitetul Sindical, de diferenţierea pe 
secţii, ateliere, echipe, locuri de muncă şi om, în aşa fel ca premiile să oglindească 
efortul personal şi realizările calitative concrete ale salariatului premiat. 

Pentru ca premiile să nu-şi piardă efectul mobilizator, ministerele vor lua 
măsuri ca întreprinderile să le plăteasd'i odată cu salariul pe lunii re,;;pectivă. 

4.a. Ministerele tutelare şi Ministerul Finanţelor prin Banca de Stat, vor lua 
măsuri ca fondurile de salarii planificate să fie cheltuite în măsura în care se 
realizează sarcinile de producţie. salariul mediu va putea creşte numai în măsura 
creşterii nivelului productivităţii muncii. 

Ministerul Finanţelor va introduce prin Banca de Stat, controlul plăţii 
salariilor. 

4.b. Ministerele în colaborare cu Ministerul Finanţelor, Comisiunea de Stat a 
Planificării şi Conferinţa Generală a Muncii, vor studia şi lua măsuri pentru o justă 
salarizare a maeştrilor şi maeştrilor şefi, ţinându-se seama de rolul important pe 
care aceştia îl au în producţie. 

5. Comisiunea de Stat a Planificării împreună cu Ministeml Finanţelor, 

Confederaţia Generală a Muncii, vor aviza în mod cu totul excepţional, cote 
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trimestriale, de ore suplimentare numai pentru nevoile de producţie, la propunerea 
Ministerelor, ţinându-se seama în special de necesităţile industriei extractive, grele, 
de construcţii de maşini şi de industria construcţiilor. Cotele de ore suplimentare se 
vor acorda numai pe baza hotărârii Consiliului de Miniştri. Ministerele împreună 
cu Uniunile Sindicale vor diferenţia aceste cote pe întreprinderi. În întreprinderi 
orele suplimentare se vor acorda în colaborare cu Organizaţia de Partid şi 
Comitetul sindical, ţinând seama de sarcinile de plan. 

Comisiunea de Stat a Planificării împreună cu Ministerul Finanţelor şi 
Confederaţia Generală a Muncii va fixa un plan de reducere succesivă a orelor 
suplimentare în conformitate cu prevederile Codului Muncii. 

6. Comisiunea de Stat a Planificării împreună cu Ministerul Finanţelor şi 
Confederaţia Generală a Muncii. va studia şi propune măsuri pentru înlăturarea 
greşelilor făcute în aplicarea sistemului de salarizare, în aşa fel, încât să se 
restabilească raportul just între diferitele ramuri de activitate economică., după 
importanţa politico-economică a ramurii respective, precum şi între diferitele 
categorii de salariaţi, după importanţa muncii lor. Aceste măsuri se vor concretiza 
în planurile trimestriale începând cu trimestrul II 1950. 

7. Fondul directorului are rostul de a cointeresa întregul colectiv al 
întreprinderii la creşterea productivităţii muncii şi la bunul mers al întreprinderii, 
prin utilizarea lui la îmbunătăţirea condiţiunilor materiale şi culturale ale 
colectivului de salariaţi din întreprindere. 

Ministerele şi Confederaţia Generală a Muncii vor lua măsuri ca fondul 
directorului să fie utilizat în primul rând în scopuri social-culturale: locuinţe 
muncitoreşti, creşe, cantine, biblioteci, terenuri şi materiale sportive. Directorul 
întreprinderii răspunde personal de justa utilizare şi la timp a fondului directorului. 

Revine ca sarcină Confederaţiei Generale a Muncii de a prelucra în mod 
temeinic în Organizaţiile Sindicale importanţa politică, socială şi economică a 
fondului directorului. De asemenea. Organizaţiile Sindicale au sarcina să sprijine 
administraţiile întreprinderilor în vederea întocmirii anuale şi trimestriale a 
planului de cheltuieli a acestui fond. 

Organizaţiile Sindicale vor lămuri salariaţii că fondul directorului se 
alimentează din beneficiile realizate de întreprindere. deci că mărirea acestui fond 
este în strânsă legătură cu creşterea rt:ntabil ităţi i intrt:prinderilor. 

Fondul Ministrului se întrebuinţează în primul rând pentru scopuri social
cultural şi apoi pentru premii de activitate excepţională. 

8. Ministerele vor lua de îndată măsuri pentru verificarea justeţei normelor 
pentru munca în acord ce se practică în întreprinderi, cu scopul de a schimba pe 
cele necorespunzătoare. 

Ordinea sectoarelor de producţie în care se vor verifica normele şi planul de 
termene pentru aplicarea normelor noi se vor stabili de fiecare minister cu avizul 
Comisiunii de Stat a Planificării şi a Confederaţiei Generale a Muncii după gradul 
în care acestea nu mai corespund condiţiilor tehnice ~xistente în întreprinderi sau a 
nivelului de organizare a muncii; se va ţine seama de planul forţelor de muncă şi al 
fondului de salarii. 
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Pentru normele noi se vor studia în întreprinderi propuneri motivate din punct 
de vedere tehnic. Îndeplinirea acestor norme de către muncitori va fi asigurată prin 
studierea şi aplicarea de măsuri tehnico-organizatorice care să determine şi să 

asigure creşterea productivităţii muncii în întreprinderea respectivă. 
Normele noi de muncă şi tarifele de plată pe unitatea de produs vor fi supuse 

aprobării ministerului respectiv, cu avizul organelor sindicale corespunzătoare. 
Odată aprobate aceste norme nu vor mai putea fi schimbate de către întreprinderi 
după aprecierile sau după calculele proprii. 

Prin aplicarea măsurilor tehnico-organizatorice, producţia şi productivitatea 
muncii vor creşte, iar câştigurile vor creşte de asemenea. 

Numai acea creştere a salariilor, sprijinită pe creşterea şi mai mare a 
productivităţii muncii duce într-adevăr la ieftinirea produselor şi la îmbunătăţirea 
nivelului de trai al muncitorilor. 

Ministerele prin serviciile lor de muncă şi salarii şi prin cele din Direcţii 

Generale Industriale vor transmite întreprinderilor instrucţiuni pentru strângerea, 
prelucrarea şi sistematizarea materialului documentar necesar pentru elaborarea 
normelor noi de muncă, acolo unde normele nu sunt corespunzătoare. Aceste 
instrucţiuni vor fi făcute ţinând seama de îndrumările metodologice date de 
Comisia de Stat a Planificării pentru metode ştiinţifice de normare. 

Lucrarea va fi efectuată în întreprinderi la termenele ce se vor stabili de 
ministere în condiţiile de mai sus, în care termene rezultatele vor fi comunicate 
Direcţiilor Generale Industriale respective. 

Totodată întreprinderile vor studia împreună cu organele sindicale locale 
introducerea muncii în acord pe bază de norme juste şi în acele sectoare unde încă 
nu se lucrează în acord sau unde se lucrează în acord într-o măsură redusă. 

De executarea în bune condiţiuni a acestor lucrări vor răspunde în întreprinderi 
directorul şi inginerul şef. Ei se vor servi operativ la rezolvarea acestor probleme, 
de organul de muncă şi salarii, care în acest scop va fi reorganizat şi întărit cu 
personal tehnic de specialitate. 

În secţii şi ateliere elaborarea propunerilor pentru noile norme se va face de 
către colective organizate în vederea acestor lucrări, compuse din: 

- un normator tehnolog, delegat din partea organului de muncă şi salarii care 
va fi şi socrctarul coloctivului; 

- şeful secţiei sau atelierului; 
- maistrul sectorului în care se aplică nom1ele respective; 
- un delegat al Organizaţiei de Partid din întreprindere; 
- un delegat al Organizaţiei Sindicale de s~cţie. 
Delegaţii Organizaţiilor de Partid şi Sindicale vor fi aleşi dintre muncitorii cu 

cea mai bogată experienţă în meseria în care s~ elaborează propunerile de norme şi 
care au un nivel politic ridicat. 

Colectivele vor lucra pe baza materialului documentar existent în întreprinderi 
şi pe baza experienţei lor proprii examinând în special posibilităţile de îmbunătăţire 
a condiţiilor de muncă în locul de lucru. îmbunătăţirea pregătirii lucrului,. 
îmbunătăţirea deservirii locului de lucru cu materiale şi scule, sau trecerea la lucru 
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la mai multe maşini sau aparate acolo unde acestea prezintă perioade lungi sau dese 
de funcţionare automată. 

Pentru aceste lucrări, colectivele se vor servi de tot materialul documentar 
strâns din studiile şi cronometrările care au fost făcute în mod obişnuit de către 
normatori sau de către conducerea atelierelor în trecut. Cronometrările care se vor 
face totuşi, vor avea mai ales scopul verificării calculelor de normare. 

Muncitorii din secţii vor fi lămuriţi asupra necesităţii revizuirii normelor de 
muncă acolo unde normele nu sunt juste. În acest scop, pe linie sindicală, se vor 
organiza adunări în care se va explica cum se revizuiesc normele şi folosul adus 
clasei muncitoare de această acţiune, prin crearea de condiţiuni mai bune pentru 
creşterea productivităţii muncii. 

9. Ministerele vor lua măsuri pentru introducerea în planurile lor de şcola
rizare, organizarea de cursuri de normatori, necesari pentru îndepărtarea lipsurilor 
constatate în această direcţie. 

Organizaţiile de partid şi sindicale vor colabora cu conducerile întreprin
derilor, pentru trimiterea la cursurile de normatori a celor mai buni muncitori cu o 
înaltă calificare profesională şi un nivel politic ridicat. 

• 
D.A.Nl.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 9/1950, p. 52-57. 

17. 1950 februarie 17, Bucureşti. Decret pentru infiinţarea şi 
organizarea Comitetului de Stat pentru colectarea produselor 
agricole ca organ guvernamental pe lângă Consiliul de 
Miniştri. 

Art. 1. - Pe data publicării prezentului Decret se înfiinţează Comitetul de Stat 
pentru colectarea produselor agricole, ca organ guvernamental pe lângă Consiliul 
de Miniştri. 

Art. 2. - Comitetul de Stat pentru colectarea produselor agricole are ca sarcină 
asigurarea politicii unitare a Statului în materie de colectări, contractări, cumpărări 
şi livrări de produse agricole pe baza Planului de Stat. 

Art. 3. - Comitetul de Stat pentru colectarea produselor agricole are 
următoarele stribuţiuni: 

a. - Întocmeşte pentru produsele agricole, normale livrările obligatorii, 
standardele, preţurile şi mărimea cheltuielilor de colectare şi le prezintă Consiliului 
de Miniştri spre aprobare. 

b. - Întocmeşte planurile de colectări, contractări şi cumpărări de produse 
agricole şi le prezintă Consiliului de Miniştri spre aprobare. 

c. Confirmă planurile de contractare şi cumpărare a produselor, întocmite de 
alte departamente, instituţii, întreprinderi sau organizaţii de stat şi le supune 
Consiliului de Miniştri spre aprobare. 
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d. - Conduce operaţiunile de colectare a lucrărilor obligatorii de produse agri
cole de la gospodăriile agricole particulare şi colective, de preluare a produselor 
agricole de la gospodăriile agricole de stat şi de la alte forme de stat pe baza 
planurilor stabilite, de încasarea plăţii în natură a debitelor de la S.M.T., a ratelor 
de împroprietărire, a restituirilor de seminţe împrumutate de stat, precum şi 

operaţiunile de preluare a cumpărărilor libere de produse agricole făcute pentru 
stat, de către cooperative şi organizaţiile de stat. 

e. - Reglementează şi controlează executarea colectărilor contractărilor şi 

cumpărărilor de produse agricole, efectuate de alte departamente sau instituţii de 
stat, în cadrul prevederilor planului şi a normelor fixate. 

Reglementează şi controlează cumpărările tăcute de cooperative conform 
sarcinilor din plan. 

f. - Organizează colectarea, contractarea, cumpărarea, conservarea şi prelu
crarea furajelor. 

g. - Organizează achiziţionarea şi conservarea seminţelor de cereale, legumi
noase, oleangioase şi furajere necesare statului. 

h. - Organizează însilozarea produselor agricole colectate şi controlează buna 
lor conservare. 

i. - Elaborează împreună cu departamentele interesate şi în limitele 
repartizărilor prevăzute în Planul de Stat, planul de livrări de produse agricole 
centralizate pe beneficiari şi-l supune Consiliului de Miniştri spre aprobare. 

j. - Elaborează împreună cu Ministerul Agriculturii normele de plată în natură 
pentru muncile efectuate cu maşinile S.M.T. şi le supune Consiliului de Miniştri 
spre aprobare. 

k. - Organizează, îndrumează şi controlează organizaţiile propm de 
recepţionare şi conservare, silozurile, precum şi întreprinderile de morărit, de 
decorticat şi de brichetat furaje, subordonate Comitetului. 

CAPITOLUL II 
ORGAi1'lIZAREA COMITETULUI DE ST AT PENTRU COLECTAREA 

PRODUSELOR AGRICOLE 

Art. 4. - Comitetul de Stat pentru colectarea produselor agricole este condus 
de un preşedinte, ajutat de 2 vice-preşedinţi şi de 4 consilieri ministeriali. 

Preşedintele are rang de ministru. iar vice-preşedinţii au rang de miniştri 

adjuncţi. 

Preşedintele şi vice-preşedinţii vor fi numiţi prin decret prezidial, iar consilierii 
ministreriali prin Hotărârea Consiliului de Miniştri. 

Art. 5. - Stabilirea atribuinţelor vice-preşedinţilor şi consilierilor ministeriali 
se va face prin decizia Preşedintelui Comitetului de Stat pentru colectarea 
produselor agricole. 

Art. 6. - Comitetui de Stat pentru colectarea produselor agricole are organe 
centrale şi exterioare. 

A-l 
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Organele centrale sunt: 
- Direcţia Planificării; 

- Direcţia Organizării Colectărilor şi Contractărilor; 

- Direcţia de Investiţii; 
- Direcţia Financiară şi a Contabilităţii; 
- Direcţia Generală a Organizaţiilor de· Recep~onare şi Conservare a Produselor 

Agricole Colectate; 
- Direcţia Generală a Morăritului, Crupelor şi Prelucrarea Furajelor; 
- Direcţia Generală a Silozurilor; 
- Direcţia Cadrelor; 
- Direcţia Secretariatului; 
- Direcţia Administrativă; 

- Serviciul Controlului tehnic al calităţii şi conservării produselor agricole; 
-Corpul de Control; 
Organele exterioare sunt formate din împuterniciţii judeţeni şi de plasă, cu 

aparatul lor. 
Art. 7. - Comitetul de Stat în cadrul sarcinilor sale, va putea înfiinţa direcţii 

centrale şi întreprinderi economice proprii. 
Înfiinţarea, organizarea şi funcţionarea direcţiilor centrale şi întreprinderilor 

proprii se va face prin decizia Preşedintelui Comitetului de Stat, cu avizul 
Ministerului de Finanţe şi al Comisiunii pentru Simplificarea şi Raţionalizarea 

Aparatului de Stat. 
Art. 8. - Organizarea, atribuţiunile şi normele de funcţionare ale organelor 

Comitetului de Stat, se stabilesc prin Decizia Preşedintelui, dată cu avizul 
Comisiunii pentru Simplificarea şi Raţionalizarea Aparatului de Stat. 

Art. 9. - Comitetul de Stat pentru colectarea produselor agricole, are buget 
propriu, înglobat în bugetul general al statului. 

Art. 10. - Până la înfiinţarea organelor proprii, planurile de colectare din 
recolta 1949, aprobate de Consiliul de Miniştri, se vor executa de către comitetele 
provizorii ale judeţelor, plăşilor şi comunelor, prin colective de muncă., care vor 
lucra sub conducerea preşedintelui comitetului provizoriu respectiv. 

Finanţarea operaţiunilor de colectare pentru produsele agricole din recolta 
anului 1949 se face din fondul constituit prin aplicarea unui procent stabilit asupra 
produselor colectate. 

Art. 11. - Decretul Nr. 113 din 29 iunie 1948 şi Decretul Nr. 305 din 20 Iulie 
1949 se abrogă. 

17 februarie 1950 
C.I. Parhon 

• 
D.A.Nl.C..fond Consiliul de Stat, Decrete, dosar 211950,f 37-40. 
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18. 1950 martie 1. Sinteză informativă întocmită de Direcţia 
Securităţii Capitalei asupra activităţii Partidului Naţional 
Liberal-Bejan, Partidul Naţional Liberal-Brătianu şi Partidul 
Social Democrat Independent. 

P.N.L. - Bejan 
În cursul lunii februarie a.c. în cadrul P.N.L.-Bejan, se observă în continuare o 

stagnare a activităţii politice organizată, deoarece nu au avut loc şedinţe nici la 
clubul din Str. Polonă Nr. 100 şi nici la cel din Gabroveni nr. 24, însă au avut loc 
discuţii între unii membri ai acestui partid, în scopul de a se ţine consfătuiri în luna 
martie a.c., iar pe de altă parte au avut Ioc convorbiri la BEJAN acasă, între acesta 
şi cei cari l-au vizitat, conform directivelor date de el de a fi vizitat din când în 
când de unii membri ai partidului. 

Astfel VASILE GEORGESCU, preşedintele Sect. III Albastru, a luat iniţiativa 
să organizeze o reuniune cu fruntaşii Sect. I Galben, la un restaurant unde trebuia 
să participe şi 4-5 fruntaşi din Sect. III Albastru. Această propunere a fost făcută de 
VASILE GEORGESCU lui I. STAICU, secretarul Sect. I Galben, deoarece 
EFTIMIE GRICORESCU-PLĂVAN, nu se poate participa fiind bolnav. Această 
reuniune nu a avut loc nici până în prezent şi nu este cunoscut localul la care 
trebuia să se ţină. 

VASILE GEORGESCU a proiectat o reuniune pentru luna martie, unde 
urmează să fie convocată delegaţia permanentă a Sect. III Albastru. 

Această reuniune, după cum a afirmat GEORGESCU, în zilele de 20 şi 25.II. 
a.c. se face cu scopul de a numi un nou preşedinte la Circ. 29, în locul lui ŞTEF AN 
MUSCĂ (decedat) şi de a alege un nou comitet şi preşedinte al Sect. III Albastru 
P.N.L.-Bejan. 

Pe de altă parte, în sectorul IV Roşu, unii membri din comitetul de conducere 
al sectorului, l-au căutat pe dr. CEAPĂ, acasă la acesta, pentru a convoca o 
reuniune. 

Astfel, CEAPĂ, a fost vizitat de D. CONSTANTINESCU - Bucureşti Noi-, 
TITI PAPADOPOL şi PIŢA SOARE, iar acesta din unnă în ziua de 25.11.a.c., a 
propus ca reuniunea să aibe Ioc duminică 5 martie orele 11, Ia capul liniei 
trolleybusului la Herăstrău. 

Această reuniune se face cu scopul de a se clarifica situaiia ~t:lit:i Circ. 36, 
deţinută de PIŢA SOARE şi la care pretinde GH. PASCU (senior). 

Unii membri, pentru a clarifica litigiul dintre cei doi, au propus ca PIŢA 
SOARE, să rămână mai departe şef al Circ. 36, iar lui GH. PASCU, să i de dea 
postul de vice-preşedinte al Sect. IV Roşu P.N.L.-Bejan. 

Un alt scop al reuniunii, este acela de a se informa membrii comitetului de 
conducere asupra părerii partidului despre alegerile din Anglia, pentru ca aceştia la 
rândul lor, să ştie ce să spună celorlalţi membri din circumscripţii. 

Pe lângă activitatea arătată mai sus, mai este aceea că prin vizitele ce i se fac 
lui BEJAN de unii membri, acesta ţine legătura cu unele elemente fruntaşe ale 
sectoarelor. Astfel, în ziua de 4.II.a.c., BEJAN, a fost vizitat de VASILE 
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GEORGESCU, avocat CIUCĂ GH., şi dr. CEAPĂ V. S-a discutat despre 
reclamaţia fostului administrator al ziarului DRAPELUL, care I-a dat în judecată 
pe BEJAN, pentru neplata salariului şi despre realizarea Planului de Stat al R.P.R. 
pe 1949, care a fost discutat în planul Marei Adunări Naţionale, BEJAN afirmând 
că el nu crede că acest plan ar fi depăşit cu I 08% şi nici nu are posibilitatea să-l 
verifice. 

În ziua de 22.11.a.c., BEJAN a fost vizitat de dr. TOMA ILIE, înapoiat în ziua 
de 21.II.a.c. dintr-o deplasare pe care a făcut-o la Turda, Sibiu, Arad şi Timişoara. 

Scopul acestei vizite, a fost acela de a informa pe BEJAN, despre situaţia 
organizaţiilor din localităţile vizitate (nu s-a putut stabili ce informaţii a dat TOMA 
lui BEJAN). 

Pe de altă parte, unor membri le este teamă să-l viziteze pe BEJAN şi chiar să 
mai activeze în cadrul partidului acestuia. Astfel, EFTIMIE GRIGORESCU 
PLĂVAN, preşedintele Sect. I Galben, în ziua de 2.11.a.c., a afirmat că ar vrea să-l 
viziteze pe BEJAN, pentru a afla noutăţi asupra situaţiei internaţionale, iar numai 
după 11 zile, respectiv 13 februarie a.c., a făcut afirmaţii contrarii, spunând că din 
cauz.a necazurilor ce le are, cu fabrica sa de tâmplărie din Şos. Pantelimon, este 
decis să nu mai depună nici un fel de activitate politică şi chiar să treacă mai rar pe 
la BEJAN, deoarece a fost luat la ochi de „comunişti" şi chiar o să se ia bine cu 
comuniştii pentru ca să-şi facă o situaţie mai bună. 

În afară de cei cari îl vizitează mai sunt alţi membri din provincie, cari poartă 
corespondenţă cu BEJAN, raportând situaţiile ce se petrec în localităţile respective. 

Astfel, I.N. LUCA, învăţător pensionar din Câmpulung-Muscel, a trimis o 
sc-risoare lui BEJ AN, prin care a arătat situaţia partidului în localitatea respectivă şi 
în special a afirmat că preşedintele organizaţiei a pactizat cu comuniştii şi nu 
depune nici un fel de activitate, fapt pentru care a cerut delegaţia de secretar 
general, pentru a activa el în numele preşedintelui. 

În cadrul P.N.L.-Bejan, mai sunt însă şi unii, foarte puţin însă, cari 
simpatizează pe BEJAN şi cari se afirmă făţiş. Astfel, M. ŞERBĂNESCU, membru 
al Sect. IV Roşu, şi duşman al lui RIGO, a afirmat în ziua de 8.11.a.c., înainte de a 
pleca la muncă în provincie (comuna Hărnicia-Dolj), că a rămas liberal convins şi 
credincios lui BEJAN, şi că oricând acesta va da ordine, va fi gata la dispoziţia 
partidului şi va trece la luptă. A mai spus că în cazul vreunui eveniment politici să 
fie imediat chemat. 

Dar, contrar acestora cari simpatizeză cu BEJAN, sunt alţii cari nici nu vrea să 
audă de BEJAN, considerând atât pe acesta, cât şi pe TĂTĂRĂSCU, ca pe nişte 
oameni politici rataţi. 

Asemenea afirmaţii au fost făcute de N. TRESTIANU, la începutul lunii 
februarie a.c., care a mai spus că păstrează legătura cu cadrele din Sect. II Negru, şi 
că toţi împărtăşesc atitudinile lui (autodizolvarea P.N.L. Bejan), şi o dovadă 
concretă este aceea că BEJAN nu a putut organiza nimic în acest sector, cu toate 
sforţările depuse de el. 

Contrar acţiunei de organizare dusă în sect. IV Roşu de dr. CEAPĂ, este 
acţiunea de autodisolvare dusă de ANDREESCU RIGO, care a afirmat în ziua de 
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15.11.a.c., că singurul care poate stăpâni acest sector este el cu grupul său de 
prieteni, printre cari: av. EMIL GEORGESCU, general MILICESCU, dr. HAMAT, 
GRIGORE COLCIU şi alţii. 

El mai afinnă că va rămâne tot liberal şi că interesele politice dictează această 
poziţie a lui pe care BEJAN trebuie să o înţeieagă. 

Pe linia autodizolvării continuă şi SEVER PASCHIEVICI, care însă în ziua de 
10.11.a.c., afinnat că nu este departe momentul când va izbucni războiul (această 
afinnaţie a tăcut-o, menţionând că a auzit-o de la un preot), şi atunci va vedea 
BEJAN, care dintre ei doi a avut dreptate când el a procedat la autodizolvare, iar 
acesta, la excluderea sa din partid. 

Faţă de această activitate a foştilor şefi de sectoare şi pentru a-i compromite, 
BEJAN a însărcinat pe dr. V. CEAPĂ - după afinnaţiile acestuia tăcute în ziua de 
16.11. - să unnărească activitatea celor patru foşti şefi de sectoare şi să adune 
material împotriva lor, în acest scop. 

În altă ordine de idei, unii dintre liberalii tătărăscieni, se întâlnesc pe sălile 
Tribunalului, spre a schimba păreri şi infonnaţii şi pentru a comenta situaţia 
politică. 

Astfel, în primele zile ale Junei februarie a.c., s-au întâlnit GH. VÂNTU, 
MARIN FLORESCU, TACHE SLĂVESCU, POPESCU-DOLJ, V. TIROIU şi 
V.GH. BÂRCĂ. Acest grup se declară foarte pesin_:iist asupra situaţiei politice 
internaţionale, iar MARIN FLORESCU şi V. BARCA, spun că nu sunt semne de 
război şi că Uniunea Sovietică, pe zi ce trece se întăreşte mereu. La aceste discuţii, 
POPESCU-DOLJ a afinnat că se poate întâmpla să mai avem câţiva ani de aşteptat 
până va izbucni conflictul. 

În cursul acestei luni, BEJAN a continuat să facă obişnuitele sale intervenţii. 
Astfel, în unna intervenţiei pe care a tăcut-o pe lângă tov. CUMPĂNAŞU de la 
M.A.J., referitor la cazul moşierului A. DAVIDOGLU. a obţinut o audienţă pentru 
ziua de 3.JI.a.c., însă la acea dată i s-a telefonat de la M.A.I. că nu poate fi primit. 

În ziua de 20.11.a.c., BEJAN a mai adresat Ministerului Artelor, un memoriu 
prin care să i se plătească suma de 200.000 lei, costul aparatului său de filmat Bell
Hower, luat de către acest minister. 

Tot în cursul acestei luni, BEJAN a fost îngrijorat de cazul colonelului 
ARITON, în legătură cu transportul de vin de la Moceşti-Prahova, fapt pentru care 
l-a fosl teama sa nu lk cu11Jt111111at, lucru afomat de BEJAN în ziua de 10.II.n.c. 

Odată însă cu pronunţarea sentinţei. prin care ARITON, fost condamnat la 3 
luni închisoare sau 15.000 lei amendă. BEJAN i-a dat acestuia o anumită cantitate 
de stofă, spre a o vinde şi a plăti suma cu care a fost pedepsit. pentru a nu mai face 
închisoare. 

Lucru care a frământat însă pe membrii P.N .L.-Bejan, au fost alegerile din 
Anglia. Odată cu primele rezultate, ai au inceput să discute în diferite feluri. Astfel, 
în ziua de 26.11.a.c„ BEJAN a afinnat că era nonnal ca laburiştii să câştige în 
alegeri, deoarece ei întrunesc procentul de peste 50% din populaţie. El a mai spus 
că sistemul de a se ajunge la socialism este mai bun decât acela întrebuinţat de 
LENIN. 
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Tot în aceeaşi zi, dr. CEAPĂ fiind la BEJAN, a spus referitor la aceste alegeri 
că este deziluzionat de poziţia liberalismului din Anglia. 

ANDREESCU RIGO a afirmat în ziua de 26.11.a.c., REFERINDU-SE LA 
ALEGERILE DIN Anglia, că liberalii de acolo sunt inexistenţi, ca şi cei de la noi 
şi că, comuniştii au dat voturile laburiştilor. 

N. TRESTIANU, discutând despre aceste alegeri, a spus că se aştepta la un 
succes mai mare al laburiştilor, deoarece aceştia au satisfăcut revendicările 

maselor, însă nu au putut avea succesul mai mare, pentru faptul că ei nu au mai 
multe voturi decât acelea date de muncitori. 

Tot în ziua de 26.11.a.c., EFTIMIE GRIGORESCU PLĂVAN, referindu-se de 
asemenea, la rezultatul alegerilor din Anglia, a spus unui cunoscut că spera într-un 
succes deplin al lui Churchill, care ar fi dat altă directivă politicei internaţionale şi 
că el crede că se vor face alegeri noi. 

Din cele arătate mai sus, rezultă că activitatea P.N.L.-Bejan, continuă să 
stagneze şi nu se observă decât unele sforţări din partea lui V A SILE 
GEORGESCU şi dr. V. CEAPĂ, de a organiza reuniuni în sectoarele respective. 

Direcţia Securităţii Capitalei, continuă să urmărească prin supraveghere 
informativă, activitatea P.N.L.-Bejan. 

P.N.L.-Brătianu 
În cursul lunii februarie a.c., în activitatea P.N.L.-Brătianu, nu s-a observat că 

membrii acestui partid ar duce vreo activitate organizată sau că s-ar reuni. S-a 
observat însă că unii au doar întrevederi amicale pentru a se face schimb de păreri 
şi informaţii. 

Majoritatea membrilor P.N.L.-Brătianu, prin atitudinile lor pesimiste faţă de 
situaţia politică internaţională, devin ostili regimului, instigând şi preconizând un 
inevitabil război. 

Astfel, CONSTANTINESCU M. NICOLAE, funcţionar la Minele Orjanca
Buzău, a spus în ziua de 7.11.a.c., că datorită acţiunii sale de instigare, dusă în 
rândurile minerilor, a reuşit să determine pe minerul DUŢU de la susmenţionata 
mină, să se prezinte directorului minei şi să vocifereze pe considerentul situaţiei 
grele a minerilor din întreprinderea respectivă. 

În continuare, CONSTANTINESCU, a spus că el se teme de arestare, 
deoarece este unnărit şi suspectat pas cu pas, iar în cazul când pericolul va deveni 
inevitabil pentru el, va dispare de acolo. Totuşi, se consideră mulţumit până în 
prezent de starea de spirit încordată, creată în rândurile minerilor. 

În legătură cu procesul grupului TETORIAN, CONST ANTrNESCU a afirmat 
că aceştia au lucrat bine, dar au fost trădaţi de un evreu şi că în prezent cei 
condamnaţi se află la Gherla, după ce au fost purtaţi pe la mai multe penitenciare. 

În cele din urmă, CONSTANTINESCU, a cerut părerea numitului OSV ALD 
RACOVIŢĂ, dacă este cazul, în urma celor întâmplate, să plece de la Mina 
Orjanca. 

RACOVIŢĂ l-a sfătuit să ramana pe loc, urma caru1 fapt, 
CONSTANTINESCU NICOLAE, s-a şi înapoiat la Minele Orjanca-Buzău. 
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În ziua de 9.11.a.c., numitul MIRCEA POPESCU a spus că este foarte 
entuziasmat de noua bombă hidrogenică şi mai ales de faptul că Trumann a dat 
dispoziţiuni ca bombele să fie lucrate în serie. 

De asemenea, a mai afirmat că el este impresionat de declaraţia lui Johnsohn 
că „dacă la ora patru dimineaţa Rusia,. va ataca, la ora 5, regiunea Bacu, nu va mai 
exista", asta dovedeşte mai mult decât orice că America este dispusă să-i pună pe 
ruşi la locul lor. 

În ziua de 10.11.a.c., general de rez. STOENESCU, a spus că războiul este de 
neînlăturat. Rusia va fi învinsă pentru că istoria nu cunoaşte înfrângeri în 
războaiele iniţiate şi purtate de Anglia şi America. Armele de cari dispun aceste 
mari puteri sunt extraordinare ca efect. Nu degeaba se cheltuia atâtea milioane de 
dolari şi nu degeaba se înarmează ţările din Occidentul Europei, cu acest material 
distrugător. Lovitura ce se va da Rusiei, va fi mortală şi va fi dată cu elemente 
germane cărora li se face o educaţie în acest sens, adică de ură neîmpăcată contra 
comuniştilor. Noi, cred că nu prea vom fi băgaţi în seamă în acest război, care se va 
declanşa, mai mult în răsăritul îndepărtat. La noi ca şi în toate ţările aşa zise cu 
democraţie populară, trebuie să întărim rândurile bunilor români, printr-o educaţie 
de autoapărare, încât să nu pătrundă puhoiul galben din Răsărit, că atunci va fi vai 
şi amar de noi. 

În ziua de 10.11.a.c., ALEXANDRU DRĂGHICI, a spus că pe timpul lui 
Antonescu, era om de stânga şi dorea victoria armatelor sovietice, dându-şi seama 
că nemţii nu puteau să aibă dreptate. În prezent s-a schimbat, părerea lui este că 
războiul este inevitabil şi izbucnirea lui e posibil să fie în acest an, din cauza 
tensiunii crescânde între U.R.S.S. şi americani. 

În ziua de 14.11.a.c., POPESCU MIRCEA, a spus că el este foarte încrezător în 
forţa militară net superioară a americanilor, în domeniul tehnicii militare şi că ei nu 
au rivali prin noile descoperiri a bombei cu hidrogen. 

Mai departe, a arătat că pentru noi, situaţia este foarte grea şi că viaţa 
animalică pe care o ducem va mai dura încă. Trebuie să fim răbdători şi extrem de 
prudenţi, ca să nu avem neplăceri inutile. 

În ziua de 15.11.a.c., GHORGHIANZACHE DUMITRU. a spus că el a ascultat 
postul de radio Londra şi a aflat că Guvernul englez a luat măsuri de a fabrica 
bombe cu hidrogen şi depozitarea lor în stocuri mari. 

1n cursul acestei luni, s-au tăcut unnătoarele vizite: 
BEBE BRĂTIANU, a fost vizitat de către COSTACHE PILAT şi BURSAN 

CONST. şi au discutat despre situaţia politică internaţională precum şi despre 
alegerile din Anglia. În privinţa alegerilor din Anglia, BEBE BRĂTIANU, a spus 
că englezii merg spre stânga, dovadă că au reuşit laburiştii. 

Susnumitul s-a exprimat că ci este contra unui regim politic comunist în 
Anglia şi că este posibil să se facă noi alegeri, numai dacă va fi necesar pentru 
asigurarea unei majorităţi serioase în vederea unei legi deosebite. 

GHEORGHE SLAMĂ, a fost vizat de avocatul XANTOPOL, cu care ocazie 
au discutat despre persoana lui GH. BRĂTIANU şi alegerile din Anglia. În privinţa 
lui GH. BRĂ TJANU, SLAMA a spus că în timpul lui Antonescu, de repetate ori i 
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s-a oferit lui GH. BRĂTIANU, preşedinţia Consiliului de Miniştri, dar a refuzat 
deoarece nu a fost germanofil, şi ca dovadă că nu a fost niciodată germanofil, nu a 
primit nici preşedinţia Societăţii Româno-Germane, unde l-au numit fără a-1 
întreba. 

Mai departe, SLAMA a afirmat că GHEORGHE BRĂTIANU, nu a fost nici 
germanofil, ci a fost românofil. 

În legătură cu alegerile din Anglia, SLAMA a spus: ,,Căderea Conservatorilor 
înseamnă că poporul englez nu vrea război, iar slaba majoritate a laburiştilor, 

indică dorinţa englezilor de a merge lent pe calea refonnelor. Tradiţionişti cum 
sunt englezii, vor să rezolve reformele noi ale vremii de azi, suprapunându-le 
instituţiilor lor vechi, reforme, lente, încete, nu reforme revoluţionare". 

La plecare, av. XANTOPOL 1-a întrebat pe SLAMA: ,,Ce credeţi, scăpăm anul 
acesta de război", la care SLAMA a răspuns: ,,Nu va fi război nici anul acesta, nici 
la anul, dar sper să se facă o destindere pe plan internaţional, iar dacă totuşi, va fi 
un război, va fi cel mai groaznic şi cu consecinţe incalculabile". 

Avocatul XANTOPOL împreună cu un anume PETROVICI din jud. Trei 
Scaune, în cursul acestei luni, au luat masa la restaurantul ,,DURO" din Calea 
Dorobanţi. 

GHEORGHE BRĂTIANU îşi procură cărţi prin soţia lui, citind în special 
literatură sovietică. Se mai ocupă şi cu întocmirea unui studiu de istorie. 

ELENA BRĂTIANU a spus că în anul 1948, soţul său a fost citat de istoricii 
ruşi. 

ELIZA BRĂTIANU a fost somată de către Oficiul de Închiriere, să se mute 
într-o singură cameră, însă ea a refuzat acest lucru, motivând că nu îi este suficient 
spaţiul locativ ce i-a fost lăsat. 

Se urmăreşte, în continuare, pe linie informativă activitatea P.N.L.-Brătianu. 

P.S.D.I. 
În cursul lunii februarie a.c., nu s-a observat nimic deosebit în activitatea 

P.S.D.I., iar din supravegherea informativă, nu rezultă că se duce activitate 
organizată propriu zis, sau în vederea unei acţiuni de regrupare. 

Contrar lunii precedente, s-au observat la unii membrii ai P.S.D.I.-ului, 
tendinţe de a merge alături de regimul nostru, manifestându-se în acest sens. 

Astfel, la începutul lunii februarie a.c., IONESCU VICTOR, fost secretarul 
Sect. II Negru, spunea că a avut dreptate VLAD DUMITRU, când a afim1at acum 
doi ani că P.S.D.l. nu este valabil, pentru că acesta nu este un partid care să meargă 
spre socialism, ci doar vorbeşte despre aceasta, pe câtă vreme, comuniştii ştiu ce 
vor şi realizează. 

A mai spus că acum trebuie să lase toţi ambiţiile şi să nu mai urmeze P.S.D.I., 
ci să se „înhame la carul ăsta mare", la care nu are nimeni de pierdut, ci numai de 
câştiiat. 

In ziua de 1.11.a.c., dr. I. TURCU a afirmat că în prezent, orice s-ar întâmpla, 
intelectualii au alt câmp de activitate, mult mai bun ca în trecut şi mai ales în 
branşa lui, când în trecut nu se dădea atenţie deosebită bolnavilor. 
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El a continuat spunând că atât ţelul comuniştilor, cât şi al P.S.D.1-ului, este 
acelaşi, şi că numai tactica diferită, deoarece TITEL PETRESCU, nu ar fi putut 
înfăptui, realizările de astăzi, nici în câţiva ani, adăugând că sarcinile principale de 
astăzi, sunt de a lupta pentru menţinerea păcii. 

În ziua de 6.11..c., profesorul VĂRZARU, spunea că atunci când două lumi se 
contrazic, când sunt două ideologii opune una contra celeilalte, este necesar ca 
individul să adopte pe cea a celor mulţi şi oropsiţi, care vorbeşte şi înfăptuieşte 
socialismul şi atunci burghezimea încearcă să amâne construirea socialismului, 
muncitorimea îşi va spune cuvântul. 

În ziua de 21.11.a.c., profesorul BÂRLĂDEANU ALEXANDRU spunea că 
mare greşeală au făcut atunci când s-au înscris în P.S.D.I. şi mai târziu cari au 
urmat pe I. PREDARU şi mult mai bine au făcut acei care au plecat din acest 
partid, mai înainte, (a dat exemplu pe ATANASIU, BOGDĂNEASCA şi 
ŞELARU), deoarece drumul către socialism este unul singur şi nu interesează 

metoda de aplicare de care făceau caz fruntaşii P.S.D.I. 
El a spus că dacă vreodată va avea posibilitatea, se va înscrie în P.M.R., 

bineînţeles dacă va fi primit şi că va da dovadă că ştie să muncească pentru 
construirea socialismului. 

În ziua de 2.11.a.c., RADIAN CA T ANĂ acuza pe TITEL PETRESCU, 
ADRlAN DUMITRU, PREDARU şi alţii, că deşi au fost elevii săi, ei nu şi-au 
însuşit ideile socialiste, fapt pentru care a dus partidul de râpă şi membrii în 
suferinţă. El a mai afirmat că va veni timpul să lucrăm (P.S.D.1-ul) cu comuniştii, 
pentru că pe noi nu ne desparte de ei decât o barieră tactică, ţelurile fiind aceleaşi. 

În ziua de 19.11.a.c., a spus că nu a mai auzit nimic în legătură cu P.S.D.I. şi a 
afirmat următoarele: ,,Am spus şi o spun întotdeauna, ca fiecare să-şi vadă de 
treaba lui, deoarece P.S.D.I., nu mai există, iar care mai crede în existenţa acestui 
partid şi va face ceva, va răspunde cu piele lui". 

În cadrul acţiunii de strângere de fonduri, de la diferiţi membri ai P.S.D.1.-ului, 
s-a observat în cursul acestei luni, că PAVEL ALEXANDRESCU, membru al Sect. 
IV Roşu, P.S.D.I., şi prieten al lui ALECU GHEORGHE continuă să strângă bani 
sub formă de cotizaţii. Astfel, în ziua de 12.II.a.c., acesta a cerut unui alt membru 
al P.S.D.1.-ului din Sect. IV Roşu, suma de 100 lei, care reprezintă cotizaţia către 
partid, iar când acesta i-a cerut chitanţa. ALEXANDRESCU i-a spus că suma 
donată se trece într-w1 tabel, fapt pentru care nu se mai eliberează chitanţe. 

În cursul acestei zile, nu s-a observat dacă s-a continuat ajutorarea familiilor 
celor arestaţi, în schimb s-a observat că familiile acestora mai sunt vizitate de unele 
elemente foste P.S.D.1.-iste. 

Astfel, în ziua de 10.II.a.c., PROTOPOPESCU LILI, vizitând pe soţia lui 
PREDEARU, aceasta i s-a plâns că o duce greu, că se zbate în lipsuri şi că nu o 
ajută nimeni. 

Regretă că bărbatul ei (I.PREDARU), nu a avut atâta cap, după cum a afirmat 
ea, pentru ca să-şi vadă de treaba lui şi să nu se amestece în politică, pentru ca cel 
puţin acum la bătrâneţe, trebuia să o ducă şi ea mai bine. 
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Direcţia Securităţii Capitalei unnăreşte, în continuare, pe linie informativă, 
activitatea P.S.D.I. 

• 
A.S.R.I., fond documentar, dosar 8930, f 239-250. 

19. 1950 martie 2. Notă prin care Serviciului Special de 
Informaţii semnează interceptarea unui număr de 117 scrisori cu 
material de propagandă titoistă expediate cetăţeni/or români. 

Au fost interceptate 117 scrisori cu material obişnuit de propagandă titoistă, 
ex~iate, prin Italia şi Belgia, unor cetăţeni români. 

În afară de acestea, au mai fost interceptate 9 broşuri, sub banderolă, privitoare 
la „Democraţia populară în Iugoslavia" de Edvard Kardel. 

Menţionăm că materialul de mai sus nu a ajuns la destinaţie, fiind reţinut. 
Se anexează două broşuri şi opt plicuri. 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C al P.C.R. dosar 165/1950,f 56. 

20. 1950 martie 6. Notă privind reţinerea corespondenţei sub 
pretextul că „ ar conţine material de propagandă titoistă ". 

Au fost interceptate 5 scrisori, conţinând material obişnuit de propagandă 
titoistă, trimise prin Italia. 

Se menţionează că plicuril•nu au fost trimise la destinaţie, fiind reţinute. 
Se anexează două din sus-zisele plicuri . 

• 
D.A.NI.C.,fond CC. al P.C.R., Cancelarie, dosar 165/1950. 

21. 1950 martie 9. Dezbaterea proiectului de funcţionare a 
Biroului organizatoric şi al Secretariatului CC. al P.MR. 
Fragmente din intervenţiile lui Vasile Luca, Anei Pauker, 
Alexandru Moghioroş, Gheorghe Gheorghiu-Dej, I. Chişinevschi. 

Tov. V. Luca: Este natural ca convocarea acestor şedinţe în general este 
sarcina secretarului general. Însă pot de foarte multe ori să fie diferite probleme 
care vin Ia Bir. Org. şi Secretariatul însărcinează pe cutare să pregătească această 
problemă. Pot fi însărcinaţi şi alţi tovi decât membri ai Secretariatului. Convocarea 
o face Canceraria, iar dispuziţie îi dă secretarul general. Nu este nevoie de 
dispoziţie specială. Dacă este nevoie se poate din iniţiativă proprie. 
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Tov. Ana: Dacă avem zilele fixate, atunci n-avem nevoie să asistăm cu toţii ca 
să hotărâm convocarea. 

Cred că trebuie să eliberăm toţi secretarii de obligativitatea de a participa la 
toate şedinţele Biroului Organizatoric. 

Tov. Mogbioroş: Primul secretar, ajutat de încă unul şi un număr de cel puţin 
9 membri ai Biroului Organizatoric pot fi convocaţi, însă răspunderea trebuie 
fixată. Participă unul din secretari, de ex. la probleme din domeniul finanţelor tov. 
Luca, sau altul. şedinţa trebuie să fie planificată, pregătită şi operativă. 

Tov. Luca: Aşa cum spune tov. Moghioroş Secretariatul dispare, care se 
adună să constate dacă este necesar să convoace. Astfel înlocuieşti Secretariatul. 
Biroul Organizatoric nu trebuie să se transforme în Petrescu. Eu mă tem de lucrul 
acesta, pentru că aşa a început. Şi aceasta nu este numai vina noastră, este practica 
noastră. Dacă mergem pe această linie ca Biroul Organizatoric să se transforme 
într-un organ operativ, înlocuim Secretariatul. Secretariatul este organul operativ şi 
nu Biroul Organizatoric . Secretariatul hotărăşte care problemă merge la Biroul 
Politic şi care la Biroul Organizatoric. 

Tov. Gheorghiu: E adevărat, este o confuzie în text. Ordinea de zi a şedinţei 
Biroului Organizatoric se stabileşte de Secretariat. Aceasta este bine. Dar modifi
cările ordinii de zi nu vor putea fi făcute de Biroul Organizatoric de vreme ce s-a 
stabilit de Secretariat. 

Tov. Ana: Mai ales că planul este făcut mult înainte şi şedinţa este pregătită 
după plan. 

Tov. Gheorghiu: Consider o chestiune principală. Nu este politic just să 
ştirbim autoritatea Secretariatului. 

„Unul sau 2 secretari vor avea răspundere", iar mai jos spune că şedinţa este 
condusă de un secretar, desemnat de Secretariat. Se vede că este o încurcătură şi 
poate da loc la interpretări. 

Tov. Ana: Avem aici un material sovietic: planul de activitate al Biroului 
Politic şi Organizatoric al P.C.R. din 1927 (citeşte). Aşa că se vede că Biroul 
Organizatoric nu este deloc operativ. 

Tov. Gheorghiu: Aprobarea nomenclaturii ar fi trebuit să se facă în Plenară. 
Plenara a dat însărcinare Biroului Politic. Secretariatul să pregătească şi să ia 
hotărâre în numele C.C. Nu este vorba de a numi pe cineva. 

Tov. Chişinevschi: Nu cu aprobarea nomenclaturii, ci cu hotărârea privitoare 
la modul de numire trebuie să mergem la Biroul Politic. În proiect este tabelul 
nomenclaturii. Acesta trebuie să-l rezolve Secretariatul. Miniştrii şi miniştri 
adjuncţi, fără îndoială Biroul Politic. 

Tov. Gheorghiu: Este stabilirea cadrului principal, nu numiri nominale. 
Tabelul şi hotărârea trebuie să meargă împreună la Biroul Politic. Deci rămâne: 

Despre funcţionarea Biroul Organizatoric - La Biroul Politic 
Aprobarea schemei structurii organizatorice a Partidului - la Secretariat 
Aprobarea şefilor şi adjuncţilor secţiilor - la Secretariat 
Aprobarea nomenclaturii - la Biroul Politic 
Normele de confirmare în funcţiuni a nomenclaturii, cine pe cine numeşte - la 

Biroul Politic. 
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Planul de muncă al Biroului Organizatoric pe luna martie - Secretariatul 
pregăteşte şi şedinţa comună a Biroului Politic şi Biroul Organizatoric. 

Tov. Gheorghiu: În legătură cu numirea şefilor şi adjuncţilor secţiilor dau 
citire propunerilor (citeşte). 

Tov. Luca: Cred că Ceauşescu este slab pentru Secţia Agrară. 
Tov. Moghioroş: Sunt de acord că e slab. Am mai propus pe Malinschi. 
Tov. Gheorghiu: La Secţia Agrară ar fi foarte nimerit, este economist în 

probleme agrare. Dacă vrem într-adevăr să stăpânim acest sector dată fiind 
importanţa lui, să-l punem pe el. 

Tov. Luca: El este teoretician în probleme agrare, nu practician. Eu de ex. 
n-aş avea nimic împotrivă ca Malinschi să fie Ministrul Agriculturii. Nu este bine 
că l-am pus ministru şi acum să-l scoţi. 

Tov. Ana: Eu sunt de acord să punem oameni care se potrivesc, dar să nu 
procedăm pripit. Să luăm 2-3 oameni, pe care să-i pregătim pentru Ministerul 
Comerţului. Această Secţie ne va ajuta la pregătirea acestor oameni. Ceauşescu nu 
este potrivit. 

Tov. Luca: Să-l punem pe Chirtoacă. 
Tov. Moghioroş: El niciodată în viaţă nu s-a ocupat de probleme organiza

torice. Nu merge singur. Eu susţin Ceauşescu şi Chirtoacă să se completeze unul pe 
altul. 

Tov. Ana: Ceauşescu nu este bun organizator. El merge pentru M.A.I. 
Tov. Teohari: Eu l-am cerut pentru Corn. de Stat pentru sfaturi. 
Tov. Gheorghiu: Atunci rămâne Chirtoacă şi trebuie dat un adjunct, un 

organizator bun. 
Tov. Moghioroş: Cu Gizella Vass la Secţia Externe nu prea sunt de acord, 

pentru că noi am propus şi propun ca să fie adjunctul lui devotat. 
Tov. Luca: La Secţia organelor conducătoare de partid intră o mulţime de 

elemente bune, de la sindicat, tineret, se întăreşte. 
Tov. Gheorghiu: Atunci suntem de acord cu Gizella la Externe. 
Tov. Moghioroş: Eu nu sunt de acord. Propun pe tov. Raia 
Tov. Ana: I-am dat 2 funcţiuni, nu poate să ducă muncă şi la Cancelarie şi 

alta. 
Tov. Moghioroş: Am dat pe Manolache la Cancelarie. 
Tov. Gheorghiu: Tov. Moghioroş nu este de acord cu Gizella Vass. 

Majoritatea Secretariatului este de acord. Vass Gizella trece deci la Secţia Externe. 
( citeşte mai departe) 
Tov. Luca: Lui Babenco trebuie dat un adjunct care mai târziu să-l poată 

înlocui. 
Tov. Gheorghiu: ( citeşte mai departe) 
Tov. Luca: Şi cu Rogojinschi sunt de acord. dacă partea ceea a muncii cu 

plecările a trecut la Secţia Externe. 
Trebuie să atrag atenţia asupra unor lipsuri ale tov. Guină. prupus pc:11tru 

Comisia de Revizie. Principala sa lipsă este că n-are şira spinării când este vorha să 
ia o hotărâre, s-o aplice în practică. E foarte influenţabil. Când este influenţat 111 
aplicarea unei hotărâri, şovăie. O aplică, dar şovăie. 
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Tov. Luca: Aici sunt chestiuni administrative, poate să meargă. 
Tov. Gheorghiu: Atunci de acord. (citeşte mai departe) 
Stoica Gheorghe poate că o s-o ia razna. Este puţin stângist. Dar are foarte 

mare experienţă şi are spirit critic, dar mai puţin spirit autocritic. În orice caz dacă 
ţinem bine în mână lucrurile, pe primul secretar al organizaţiei de Bucureşti şi 
judeţeană, îi controlăm, poate că o să meargă, trebuie mereu controlat şi îndrumat. 

Tov. Luca: El a suferit de un oarecare carierism, pe care însă l-a părăsit. El era 
nemulţumit că nu era acolo unde credea că avea dreptul. Păcat că n-a lucrat în 
munca de partid aici la C.C. înainte de a primi acest post. Totuşi cu toate aceste 
slăbiciuni că este sectarist, nu ţine cont de condiţiuni şi atunci poate să facă abateri 
sectariste, dar cred că ajutat bine, intrând în munca de partid, şi controlat, se poate 
foarte repede să se lepede de acest sectarism. Cred că ar putea face faţă. 

Tov. Gheorghiu: De acord. (citeşte mai departe) 
Tov. Teohari: Nu sunt de acord ca Florescu Gheorghe să treacă la Organizaţia 

Bucureşti. Cred că nu am face bine să-l scoatem de la U.T.M. El a corespuns în 
munca aceasta. Suntem abia după un an de la unificare. Pe linie internaţională este 
un om cunoscut şi apreciat şi de mare ajutor pentru tovii sovietici din Comitetul 
Executiv al Federaţiei Mondiale, al cărui membru este. Tovii sovietici au vorbit 
foarte bine despre el. Pe de altă parte n-aş avea nimic împotrivă să-l trimitem la o 
muncă unde este nevoie. Avem însă o situaţie grea la tineret. Dintr-un colectiv de 5 
a plecat Lupu, Lala a fost exclus, iar Orşa a plecat la şcoală. Dacă pleacă şi 

Florescu rămâne numai Cornea. 
Tov. Gheorghiu: Are dreptate. La tineret avem bune elemente, dar sunt unele 

femei îngrijorătoare şi să nu ne jucăm cu asta. S-au ridicat tovi noi, sunt însă, prea 
tineri. Eu propun să-i mai dăm lui Florescu ca al doilea secretar pe Mihalache ca să 
întărim munca la tineret. 

Tov. Teohari: Propun ca la Organizaţia Bucureşti să-l punem pe Oproiu, cel 
mai bun secretar de judeţeană, cum spune tov. Petrescu. 

Tov. Moghioroş: E în ilegalitate. 
Tov. Gheorghiu: L-am remarcat şi eu. Este un băiat cu foarte mare 

perspectivă. Să-l punem la Bucureşti, dar să nu slăbim munca dincolo. 
Tov. Chişinevschi: A fost şi o propunere să-l scoatem pe Vinţe şi să-l dăm la 

Bucureşti, dar nu merge. 
Tov. Gheorahiu: Atunci hotărâm că trece Oproiu la Bucureşti. (citeşte mai 

departe). Acum am să citesc propunerile pentru adjuncţii şefilor de secţie. (citeşte) 
Tov. Moghioroş: Eu nu sunt de acord cu tov. Raia ca adjunct la Secţia 

organelor conducătoare de partid. Menţin propunerea cu tov. Gizella. 
Tov. Chişinevschi: Eu o propun ca adjunct la Propagandă. 
Tov. Gheorghiu: Este chestia dacă se împacă la treabă. Dar nu înţeleg de ce 

trebuie să existe asemenea situaţie. 
[ ... ] 

• 
D.A.Nl.C.,fonda/C.C. a/P.C.R., Cancelarie, dosarl5/1950J 13; 17-19. 
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22. 1950 martie 9. Hotărârea asupra organizării Secţiunilor 
C.C. al P.MR. şi a numirii şefilor de Secţiuni, adoptată în 
Şedinţa Secretariatului C.C. al P.MR. la care au fost prezenţi 
Gh. Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari 
Georgescu, Lotar Rădăceanu, I. Chişinevschi, Alex. Moghioroş. 

Secţiunea Organelor Conducătoare de Partid, Sindicale şi Tineret, Petrescu 
Dumitru 

Secţiunea Propagandă şi Agitaţie, Răutu Leonte 
Secţiunea Industrie Grea, Gavriliuc Mihai 
Secţiunea Industria Uşoară, Elena Tudorache 
Secţiunea Agrară, Chirtoacă Pavel 
Secţiunea Administrativ-Politică, Drăghici Alexandru 
Secţiunea Plan-Finanţe, Vass Ladislau 
Secţiunea Relaţiilor Externe, Ghizela Vass 
Secţiunea Gospodăriei de Partid, Babenco Simion 
Sectorul Verificării, Rogojinschi Al. 
Comisia Controlului de Partid, Pârvulescu Ctin 
Comisia de Revizie, Guină Nicolae 
Prim-Secretar al Comitetului Organizaţiei de Bucureşti şi Comitetului 

Organizaţiei Judeţene Ilfov, Stoica Gheorghe 
Comitetul Organizaţiei de Bucureşti, secretar C. Oproiu 
Comitetul Organizaţiei judeţene Ilfov, Niculescu Petre 
Al doilea Secretar al C.C. U.T.M., Mihalache Marin 
Şeful Cancelariei (provizoriu), Raia Vidraşcu 

• 
D.A.NI. C.Jond C. C. al P. C.R., Cancelarie, dosar I 5/1950,f 5. 

23. 1950 martie 10. Nomenclatura Comitetului Central al 
Partidului Muncitoresc Român stabilită în Şedinţa Biroului 
Politic. 

Nomenclatura C.C. de care se ocupă Secţia Organelor Conducătoare de 
Partid, Sindicale şi de U.T.M. 

A. Organe de Partid 
1. Aparatul C.C. 
a. şefii de secţie 
b. adjuncţii şefilor de secţie 
c. inspectorii C.C. 
d. şefii de sectoare 
e. instructorii secţiilor 
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2. Directorii Universităţii „Ştefan Gheorghiu". 
Profesorii şi asistenţii Universităţii „Ştefan Gheorghiu". 
3. Primul secretar şi secretarii Comitetului Organizaţiei de Bucureşti 
4. Membrii Comitetului Organizaţiei de Bucureşti 
5. Preşedintele şi membrii Colegiului de Partid (Bucureşti) 
6. Şefii secţiilor Comitetului Organizaţiei de Bucureşti 
7. Adjuncţii şefilor de secţie (la Comitetul Organizaţiei de Bucureşti) 
8. Instructorii Comitetului Organizaţiei de Bucureşti 
9. Directorii, profesorii şi asistenţii şcolii de 6 luni a Organizaţiei de Bucureşti 
I O. Primul secretar şi secretarii Comitetelor Judeţene 
11. Membrii birourilor Comitetelor Judeţene 
12. Preşedintele Colegiului de Partid 
13. Şefii secţiilor Comitetului Judeţean 
14. Directorii şi profesorii şcolilor medii (de 6 luni) 
15. Directorii, profesorii cursurilor de 3 luni 
16. Birourile Comitetelor Raionale- Bucureşti 

17. Primii secretari şi secretarii Comitetelor Naţionale din Bucureşti 
18. Primii secretari ai Comitetelor Raionale Săteşti (plăşi) 
19. Primii secretari ai Comitetelor Raionale Orăşeneşti 
20. Primii secretari ai Comitetelor Orăşeneşti 
21. Secretarii organizaţiilor de partid din mari întreprinderi. 
B. Organe sindicale 
I. C.C. al C.G.M. 
2. Şefii secţiilor C.C. al C.G.M. 
3. Birourile Comitetelor Uniunilor Sindicale 
4. Preşedinţii şi secretarii Consiliilor Sindicale Judeţene 
5. Preşedinţii şi secretarii sindicatelor din marile întreprinderi 
C. Organe U.T.M. 
I. C.C. al U.T.M. 
2. Şefii de secţie 
3. Instructorii C.C. 
4. Primii secretari şi secretari ai Comisiilor judeţene 
5. Birourile Comitetelor judeţene 
o. Prunii secretari ai Comitetelor raionale 
D. Sfaturi 
I. Şefii secţiilor Comisiei Centrale de Stat pentru aplicarea legii Sfaturilor 

Populare 
2. Instructorii Comisiei Centrale de Stat pentru aplicarea legii Sfaturilor 

Populare. 
3. Comitetele executive provizorii judeţene 
4. Preşedinţii şi secretarii Comitetelor Provizorii de plasă. 
E. Frontul Plugarilor 
1. C.C. al Frontului Plugarilor 
2. Instructorii C.C. 
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3. Şefii de secţie 
4. Birourile Comitetelor judeţene 
F.U.P.M. 
1. C.C. al U.P.M. 
2. Instructorii C.C. 
3. Şefii de secţie 
4. Birourile Comitetelor judeţene 
G. U.F.D.R. 
1. C.C. al U.F.D.R. 
2. Instructorii C.C. 
3. Şefii de Secţie 
4. Birourile Comitetelor judeţene 
H. Comitetul Ruso-Ucrainian 
Comitetul Grec 
Comitetul Armean 
Comitetul Antifascist German 
Comitetul Antifascist Bulgar 
C.D.E. 
Comitetul Slav (sârb) 
Comitetul Democrat Albanez 
Federaţia Micilor Meseriaşi 

Nomenclatura C.C. de care se ocupă Secţia de Propagandă şi Agitaţie 
Propaganda 

1. Directorul Şcolii de Înalte Ştiinţe Sociale „A.A. Jdanov". 
2. Directorul de studii a Şcolii de Inalte Ştiinţe Sociale „A.A. Jdanov" 
3. Directorii adjuncţi ai Şcolii de Înalte Ştiinţe Sociale „A.A. Jdanov" 
4. Profesorii Şcolii de Înalw Ştiinţe Sociale „A.A. Jdanov" 
5. Asistenţii Şcolii de Înalte Ştiinţe Sociale „A.A. Jdanov" 
6. Directorii Cursurilor Centrale de Propagandişti 
7. Directorii Universităţilor serale de marxism-leninism 
8. Directorii de studii ai Universităţilor serale de marxism-leninism 
9. Directorii Şcolilor serale de marxism-leninism 
Presa 
1. Redactorii responsabili ai tuturor ziarelor centrale şi publicaţiilor periodice 

din Capitală 
2. Redactorii responsabili adjuncţi ai „Scânteii". 
3. Secretarul responsabil al redacţiei „Scânteii" 
4. Membrii Comitetului de redacţie al „Scânteii" 
5. Şefii de secţie ai redacţiei „Scânteii" 
6. Redactorul responsabil al „Luptei de clasă" 
7. Secretar responsabil al redacţiei „Luptei de clasă" 
8. Colegittl redacţional al „Luptei de clasă" 

79 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



9. Redactorii responsabili adjuncţi ai redacţiilor: 
,,România Liberă" 
,,Viaţa Sindicală" 

,,Scânteia Tineretului" 
,,Contemporanul" 
,,Flacăra" 

10. Directorul Agenţiei Române de Presă „Agerpres" 
11. Directorii adjuncţi la „Agerpres" 
12. Directorul Presei şi Tipăriturilor 
13. Directorii adjuncţi ai Direcţiei Presei şi Tipăriturilor 
14. Şeful Serviciului Presei Interne din Direcţia Generală a Presei ş1 

Tipăriturilor 
15. Redactorii responsabili ai tuturor ziarelor - organe ale Comitetelor 

judeţene P.M.R. 
16. Redactorii responsabili ai publicaţiilor periodice din provincie 
17. Directorul „Casei Scânteii" 
18. Directorii adjuncţi ai „Casei Scânteii" 
Agitaţia 
I. Redactorul „Carnetului Agitatorului" 
2. Redactorul adjunct al „Carnetului Agitatorului" 
3. Secretarul de redacţie al „Carnetului Agitatorului" 
4. Directorii cursurilor centrale de agitatori 
Munca culturală de masă 
l. Preşedintele Comitetului Aşezămintelor Culturale 
2. Vicepreşedinţii Comitetului Aşezămintelor Culturale 
3. Membrii 
Ştiinţa 

I. Membrii Prezidiului Academiei Republicii Populare Române 
2. Membrii Secretariatului Academiei Republicii Populare Române 
3. Secretarii Secţiilor Academiei Republicii Populare Române 
4. Secretarii Filialelor laşi, Cluj ale Academiei Republicii Populare Române 
5. Directorul Bibliotecii Academiei Republicii Populare Române 
6. Directorii Institutelor de cercetări ştiinţifice ale Academiei Republicii 

Populare Române 
7. Directorii adjuncţi ai institutelor de cercetări ştiinţifice 
8. Preşedintele Societăţii pentru răspândirea ştiinţei şi culturii 
9. Vicepreşedinţii Societăţii pentru răspândirea ştiinţei şi culturii 
10. Secretarul Societăţii pentru răspândirea ştiinţei şi culturii 
11. Preşedinţii Societăţilor Ştiinţifice 
12. Secretarii Societăţilor Ştiinţifice 
13. Redactorii responsabili ai revistelor ştiinţifice 
14. Directorii Arhivelor Statului 
15. Preşedintele Comitetului Muzeelor şi Monumentelor istorice din R.P.R (în 

curs de organizare) 
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16. Membrii Comitetelor Muzeelor şi Monumentelor istorice din R.P.R. (în 
curs de organizare) 

17. Directorul Institutului pentru studiul istoriei Partidului pe lângă C.C. al 
P.M.R. 

18. Colaboratorii Institutului pentru studiul istoriei Partidului pe lângă C.C. al 
P.M.R. 

Învăţământul public 
1. Consilierii Ministerului Învăţământului Public 
2. Directorii Ministerului Învăţământului Public 
3. Rectorii universităţilor, politehnicilor şi ai institutelor de învăţământ 

superior, aparţinând M.I.P. sau altor departamente din sfera de preocupări a secţiei. 
Rectorii sau directorii institutelor de învăţământ superior, aparţinând altor 

ministere, vor fi propuşi spre aprobare de secţia respectivă, de comun acord cu 
Secţia de Propagandă şi Agitaţie. Evidenţa lor se va păstra la secţia respectivă. 

4. Directorii de studii ai universităţilor şi ai principalelor institute de 
învăţământ superior. 

5. Decanii Facultăţilor de Filosofie 
6. Decanii Facultăţilor de Istorie 
7. Şefii catedrelor de ştiinţe sociale: Bazele marxism-leninismului, materialis-

mului dialectic şi istoric, istorie, economie politică 
8. Profesorii şi conferenţiarii catedrelor de ştiinţe sociale. 
Asistenţii catedrelor de ştiinţe sociale 
Literatură şi Artă 

1. Consilierii Ministerului Artelor 
2. Directorii Ministerului Artelor 
3. Directorul Teatrului Naţional din Bucureşti 
4. Directorul Operei de Stat din Bucureşti 
5. Rectorul Institutului de Artă din Bucureşti 
6. Directorul de studii al Institutului de Artă din Bucureşti 
7. Directorul Institutului de Folclor din Bucureşti 
8. Directorul Galeriei Naţionale 
9. Directorul Societăţii ,.Romfilm" 
1 O. Directorul artistic al Societăţii „Rom film" 
11. Preşedintele Uniunii Scriitorilor din R.P.R. 
12. Secretarii Uniunii Scriitorilor din R.P.R. 
13. Preşedinţii Filialelor din laşi, Cluj, Timişoara, ale Uniunii Scriitorilor din 

R.P.R. 
14. Secretarii Filialelor din laşi, Cluj, Timişoara ale Uniunii Scriitorilor din 

R.P.R. 
15. Preşedintele Uniunii Compozitorilor din R.P.R. 
16. Secretarii Uniunii Compozitorilor din R.P.R. 
17. Preşedinţii Filialelor din laşi, Cluj, Timişoara, ale Uniunii Compozitorilor 

din R.P.R. 

81 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



18. Secretarii Filialelor din Iaşi, Cluj, Timişoara, ale Uniunii Compozitorilor 
dinR.P.R. 

19. Preşedintele Sindicatului Artiştilor Plastici din R.P.R 
20. Secretarul Sindicatului Artiştilor Plastici din R.P.R. 
21. Directorul Filannonicii din Bucureşti 
22. Preşedintele Comitetului de Radioficare şi Radiodifuziune 
23. Vicepreşedinţii Comitetului de Radioficare şi Radiodifuziune 
24. Directorul Radio-jurnalului la Comitetul de Radioficare şi Radiodifuziune 
25. Directorul Direcţiei muzicii a Comitetului de Radioficare şi Radiodifuziune 
26. Directorul Direcţiei artistice-educative a Comitetului de Radioficare şi 

Radiodifuziune 
27. Directorul Cadrelor al Comitetului de Radioficare şi Radiodifuziune 
28. Redactorul responsabil al Editurii P.M.R. 
29. Directorul administrativ al Editurii P.M.R. 
30. Redactorul responsabil adjunct al Editurii P.M.R. 
31. Redactorul Editurii P .M.R. 
Edituri 
1. Directorul general al Industriei poligrafice, Editurilorşi Difuzării 
2. Adjuncţii Directorului general al Industriei poligrafice, Editurilor şi 

Difuzării 

3. Directorul Editurii de Stat 
4. Directorul adjunct al Editurii de Stat 
5. Redactorul responsabil al Sectorului Ştiinţific al Editurii de Stat 
6. Redactorul responsabil al Sectorului Literar al Editurii de Stat 
7. Redactorul responsabil al sectorului Naţionalităţilor conlocuitoare al Editurii 

de Stat 
8. Directorul Editurii „Cartea Rusă" 
9. Directorul adjunct al Editurii „Cartea Rusă" 
I O. Redactorul responsabil al Editurii „Cartea Rusă" 
11. Directorul Editurii „ELPA" 
12. Directorul adjunct al Editurii „ELPA" 
13. Recl 01ctorul responsabil al Editurii „ELPA" 
14. Oin ctorul Editurii „C'GM·' 

15. Directorul adjunct al Editurii „CGM" 
16. Directorul responsabil a! Editurii „CGM" 
17. Directorul Editurii Tineretului 
18. Redactorul responsabil al Editurii Tineretului 
19. Redactorul responsabil: literatura pentru copii al Editurii Tineretului 
20. Directorul Editurii Tehnice 
21. Directorul adjunct al Editurii Tehnice 
22. Redactorul responsabil al Editurii Tehnice 
23. Directorul Editurii Comitetului pentru Cultură fizică şi Sport 
24. Redactorul responsabil al Editurii Comitetului pentru Cultură fizică şi 

Sport 
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Sport 
1. Vicepreşedinţii Comitetului pentru Cultură fizică şi Sport de pe lângă 

Consiliul de Miniştri 
2. Directorii Comitetului pentru Cultură fizică şi Sport de pe lângă Consiliul de 

Miniştri 
3. Responsabilul Secţiei Legăturilor sportive cu Străinătatea a Comitetului 

pentru Cultură fizică şi Sport 
4. Responsabilul Secţiei Construcţiilor sportive a Comitetului pentru Cultură 

fizică şi Sport 
5. Responsabilul Secţiei Inventarului sportiv a Comitetului pentru Cultură 

fizică şi Sport 
6. Responsabilul Secţiei Contabilitate a Comitetului pentru Cultură fizică şi 

Sport 
7. Responsabilul Secţiei Administrative a Comitetului pentru Cultură fizică şi 

Sport 
8. Responsabilul Cancelariei - Secretariat a Comitetului pentru Cultură fizică 

şi Sport 

1. Preşedintele ARLUS-ului 
2. Vicepreşedinţii ARLUS-ului 
3. Secretarul ARLUS-ului 
4. Secretarul adjunct al ARLUS-ului 

1. Preşedintele FIAPP-ului 
2. Biroul de conducere al FIAPP-ului 

• 
D.A.NI.C..fond al CC. al P.C.R., Cancelarie, dosar 16/1950.f 17-25. 

24. 1950 martie 11, Bucureşti. Decret pentru modificarea art. 7 
din 14 ianuarie 1950, privind înfiinţarea unităţilor de muncă. 

DECRET Nr. 60 
Pentru modificarea art. 7 din Decretul Nr. 6 din 14 ianuarie 1950 
Art. unic. Art. 7 din Decretul Nr. 6 din 14 ianuarie 1950 pentru înfiinţarea 

unităţilor de muncă se modifică după cum urmează: 
„Organizarea şi modul de funcţionare a Direcţiunii unităţilor de muncă precum 

şi a unităţilor de muncă înfiinţate în cadrul acestei Direcţiuni se vor stabili prin 
Decizia Ministerului Afacerilor Interne". 

Dat în Bucureşti la 11 martie 1950 . 

• 
D.A.NI.C..fond Consiliul de Stat, Decrete, dosar 2/1950.f 83. 
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25. 1950 martie 13. Stenograma Şedinţei Secţiei de 
Propagandă şi Agitaţie a CC cu participarea conducerii 
Agerpres-ului şi a reprezentanţilor presei din capitală. 

Tov. Popescu-Puţuri, în raportul său a arătat obiectul agenţiei care este de a 
pune la dispoziţia partidului, guvernului, societăţii de radio şi presei, diferite mate
riale din Uniunea Sovietică, ţările de democraţie populară, ţările occidentale, pre
cum şi din ţară. În acelaşi timp de a informa străinătatea asupra realizărilor noastre. 

Se recepţionează lunar cca. 42 I .OOO telegrame prin intermediul a I O agenţii; cu 
ştirile scoase din diferite ziare se ajunge la 500-600.000 ştiri lunar, la care se 
adaugă materialul din ţară. Se mai procură material din ascultarea diferitelor 
posturi străine. Din acest material se redactează I I buletine (plus unele buletine 
ocazionale). Din materialul din ţară se redactează 3 buletine interne iar pentru 
străinătate 3 emisiuni şi un buletin care apare în engleză şi franceză. 

Materialul trebuie să oglindească lupta lagărului păcii, demascarea aţâţătorilor 
la război, construirea socialismului în celelalte ţări de democraţie populară şi la noi. 

Făcând o analiză profundă a muncii, direcţia a ajuns la concluzia că Agerpres
ul şi-a îndeplinit sarcina de a procura material intern şi extern acceptabil, iar ştirile 
au început să capete un conţinut din ce în ce mai sănătos. 

Pe măsură ce munca s-a dezvoltat au reieşit o serie de slăbiciuni. 
Munca nu a fost planificată de sus până jos. Materialul intră în buletin uneori 

necontrolat şi nu era destul de folosit pentru a lovi pe duşmani. 
Ştirile din Uniunea Sovietică şi democraţiile populare, de asemenea nu au fost 

folosite în destul. 
A fost - şi mai persistă încă - o lipsă de colaborare între secţii. Munca se face 

încă birocratic, chiar şi la Secţia de cadre, care se ocupă cu de toate dar neglijează 
cunoaşterea şi controlarea oamenilor în muncă. În sectoare foarte importante, la 
fonie şi radiocomunicaţii, au fost descoperite o serie de elemente duşmănoase, în 
administraţie au fost câţiva oameni necinstiţi care au compromis agenţia. Scoaterea 
lor a durat prea mult. 

Nu s-au luat din timp măsuri organizatorice, ca pe măsură ce agenţia se 
dezvoltă, să asigure controlul în muncă. 

Dacă în ce priveşte informarea în ţară Agerpres a făcut progrese, a rămas însă 
in urma în ce pnveşte informarea stramătăţii; este singura agenţie din luuu;: 1:,1ue 11-dlc 

corespondenţi în străinătate. Pentru acoperirea golului, e nevoie de I 0-15 tovarăşi 
cu pregătire gazetărească. 

Toate ţările de democraţie populară au buletine în limba rusă; noi nu avem 
decât în franceză şi engleză. Ar fi necesar şi un buletin în limba germană. 

Până acum s-a făcut o analiză a acestor huletine, pentru ca să se ştie precis ce 
trebuie urmărit. 

Buletinele sunt anemice, lipsite de dinamism şi nu oglindesc cum se 
construieşte socialismul la noi în ţară. Stilul e şablon, de proces-verbal. 

Cu tot sprijinul multilateral al Partidului, munca şchioapătă din cauza cadrelor 
insuficiente şi necorespunzătoare. Proporţional cu numărul total al salariaţilor (520) 
numărul personalului redacţional e prea mic. 
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Unele secţii sunt fără conducere, iar dintre conducătorii existenţi, nu toţi 

corespund politiceşte. 
S-au bucurat de sprijinul multilateral al Partidului şi de ajutorul tov. Borscenko. 

De asemenea Comitetul de Partid a dat un sprijin efectiv, ca şi sindicatul. 
Agerpres nu are legături cu statul; aceasta e o lipsă care se simte în muncă. Ar 

trebui să fie infonnaţi când se pregătesc anumite evenimente pentru a asigura din 
timp transmiterea infonnaţiilor la ziare. Emisiunile pentru străinătate au fost 
folosite de Pravda, Tass, Isvestia etc. Aceasta înseamnă o mare răspundere pentru 
agenţie şi obligaţia de a verifica foarte bine materialul. Înainte de difuzare, 
materialul trece prin 4-5 mâini; totuşi, scapă greşeli, mai ales la Secţia reportaje. 

De asemenea verificarea datelor e slabă. 
S-a realizat un contact periodic cu presa din Capitală, care e util şi trebuie 

menţinut. 
La Agerpres mai există elemente duşmănoase care nu au fost îndepărtate. 

Astfel e ing. Georgescu căruia nu i se poate găsi înlocuitor. 

* 
* * 

La discuţii s-au arătat greutăţile în planificarea buletinului, din cauza lipsei de 
coordonare a materialului oficial de stat cu cel de partid. 

Materialele primite de la organele de partid şi de stat conţin greşeli şi trebuiesc 
redactate din nou. 

Tovarăşii au ridicat problema limitării timpului până la care diferitele organe 
de stat şi organizaţii de masă pot trimite materialul care să apară a doua zi. 

S-a cerut să se impună o anumită disciplină, să se fixeze un tennen şi numai în 
cazuri excepţionale să se revină asupra orelor fixate. 

Problema are şi un aspect politic căci întârzierea materialelor silesc şi ziarele 
să apară mai târziu. Ca unnare, unele regiuni mai îndepărtate nu primesc ziarele în 
acea zi, ceea ce provoacă fenomene supărătoare. Tov. Breazu - care se află în 
Valea Jiului într-o zi când n-au sosit ziarele - a arătat că oamenii au început să-şi 
pună tot felul de întrebări, care au adus apa la moară zvoniştilor. 

Deşi s-a atras atenţia ca ştirile din străinătate trebuie să fie mai mult din 
Uniunea Sovietică şi ţările de democraţie populară şi deşi se primeşte un material 
bogat, totuşi ceea ce se difuzează nu e de ajuns pentru popularizarea acestora, 
capacitatea de traducere şi stilizare a Secţiei externe fiind insuficientă. Nu se aleg 
cele mai interesante ştiri. Nu se arată activitatea multilaterală şi viaţa clocotitoare a 
oamenilor sovietici. Ştirile sunt date mecanic, nu se scoate esenţialul. 

Materialul este mai bine controlat în ultimul timp, dar Agerpres s-a întins prea 
mult tăcând buletine cu material teoretic, economic şi filosofie. aceasta a slăbit 
sectoarele importante. 

Pe linia ţărilor de democraţie populară nu există un colectiv de traducători. 
Ştirile din ţările occidentale nu sunt politizate destul. Nu se dau unele 

materiale prin care imperialiştii se demască singuri. Aceste materiale trebuiesc 
folosite, însoţindu-le de comentarii şi aici e nevoie de iniţiativă proprie. 
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Buletinul de actualităţi nu cuprinde probleme legate de practica construirii 
socialismului, care ne interesează în momentul de faţă. 

Pentru materialele din provincie, Agerpres are 47 corespondenţi (22 sunt 
redactori responsabili ai organelor de Partid judeţene). Ei sunt operativi şi trimit în 
general material bun, care e folosit din plin. Totuşi informarea din provincie e 
insuficientă, mai ales din sate. 

În ce priveşte activitatea Agerpres-ului în străinătate, ea nu joacă un rol activ 
internaţional. Nu are material cu caracter exclusiv şi de departe de agenţiile 
celorlalte ţări de democraţie populară. 

E nevoie să se precizeze linia care trebuie urmată în emisiuni, pentru ca să se 
dea materialul cel mai nimerit. Trebuie să se ţină seama de caracterul specific al 
ţărilor cărora ne adresăm. În general, nu ne arată destul străinătăţii cwn se 
construieşte la noi socialismul, cum se realizează lupta pentru pace, cum trăiesc 
oamenii. Lipseşte combativitatea (din 30 emisiuni, numai 3 cu demascări titoiste). 
Se dă prea mult material oficial. Nu se pune destul suflet în muncă. 

Se comit greşeli grave care pot fi folosite de duşmani. 
Se propune ca buletinul pentru străinătate să fie controlat de Ministerul 

Afacerilor Externe (având în vedere situaţia cadrelor). E necesară colaborarea cu 
acest minister şi pentru transmiterea de material ziarelor străine. 

Materialul trimis Agenţiei „Tass" este apreciat ca bun de tov. Borscenko. 
Se discută inutilitatea buletinului săptămânal de ştiri economice, care nu e 

folosit nici de presă, nici de institute. În cazul că nu va mai apare, un număr de 
cadre vor putea îmbunătăţi munca altor sectoare. 

În ce priveşte problema fotografiilor, deşi tov. Puţuri Ie consideră bune, din 
discuţii, ca şi din unele copii care ne-au parvenit, se poate constata (în afara 
faptului că nu se potrivesc cu comentariul respctiv) că fac un serviciu negativ. Un 
fruntaş în producţie a arătat cu pantalonii rupţi; la inaugurarea unei gospodării 
colective se văd feţe speriate; 2 oameni care mănâncă din aceeaşi farfurie, trebuie 
să arate ridicarea nivelului de trai ş.a.m.d. 

S-a discutat mult problema cadrelor. În această privinţă la Agerpres situaţia e 
gravă; o compoziţie socială nesănătoasă; o serie de elemente cunoscute ca 
neataşate regimului sau deschis duşmănoase nu au fost scoase încă din muncă (lng. 
Goorgoscu). 

Din 51 de redactori toţi sunt de origină mic burgheză. La buletinul confidenţial 
din 53 persoane, unul singur c de origine muncitorească şi numai 16 membri de 
partid. La radio-recepţie situaţia e mai bună din punct de vedere al originii sociale 
dar şi aici sunt numai 9 membri de partid, din 38. 

Din personalul care lucrează cu material confidenţial, unul a lucrat la serviciul 
secret în ! 940; altul are un frate legionar şi unul antonescian; alta are soţul fugit în 
Germania iar fratele soţului criminal de război; una e proprietăreasa unui bloc cu 
20 apartamente; trei originari din URSS fugiţi de acolo; unul a făcut propagandă 
manistă în alegerile din 1946 şi a ajutat maniştii arestaţi; la documentare a lucrat un 
element care avea o firmă în Anglia ş.a.m.d. 
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Afară de aceasta sunt o serie de oameni, deşi membri de partid, care având de
a face cu materialul propagandistic imperialist, îl discută şi pot deveni colportorii 
tuturor ticăloşilor. 

S-a ezitat de a se lua măsuri împotriva acelora care greşesc, Agerpres-ul având 
o atitudine fatalistă în problema înlocuirii elementelor necorespunzătoare. 

Tovarăşii îşi propun să reorganizeze serviciile, ceea ce le va aduce şi o 
economie de forţe. 

Deoarece problema cadrelor nu se poate rezolva decât cu timpul, se impune o 
muncă ideologică cu elementele mic burgheze, devotate. Membrii de partid sunt 
cuprinşi în cursuri iar membrii de partid cer cu insistenţă să fie sprijiniţi, munca lor 
profesională cerând un nivel ideologic ridicat. Se intenţionează să se înfiinţeze 
cursuri de limbi străine pentru elemente muncitoreşti. 

Pe lângă aceasta, tov. Hervian cere ajutorul partidului pentru completarea 
aparatului de conducere şi control. 

În munca Agerpres-ului se observă tendinţe de înfumurare, o oarecare lipsă de 
discernământ şi o teamă de răspundere care face să se apeleze prea des la alte 
focuri. Totuşi sunt o serie de progrese remarcabile. În ultimul timp au început să se 
facă în redacţie telegrame privind actualităţi din viaţa internaţională, care sunt bine 
redactate şi chiar combative. 

Din discuţii reiese necesitatea că Agerpres-ul din instrument de transmisie şi 
difuzare, să devină un aparat de redactare şi transmisie. 

În concluzie, tov. Răutu arată că analiza muncii Agerpres-ului n-a fost făcută 
destul de politic. Conducerea agenţiei n-a analizat problemele agenţiei, legate de 
cele generale ale partidului; popularitatea Uniunii Sovietice, demascarea mane
vrelor anglo-americane, realizarea planului de stat etc. 

Există o lipsă de spirit de autocritică, o tendinţă de a pune lipsurile pe seama 
condiţiilor obiective. 

În problema cadrelor se va da un ajutor dar Agerpres-ul trebuie să facă eforturi 
pentru rezolvarea chestiunii. 

În munca Agerpres-ului trebuie să domnească un spirit de partid mai pronunţat. 
Operativitatea trebuie să constea în aceea ca orice problemă pusă de partid să 

fie frământată şi să se procure pentru ea materialul necesar presei. 
Agenţia întrebuinţează un stil cazon, declamativ, acordând o importanţă 

exagerată aspectelor formale (cum se întâmplă cu protocoale). 
La informaţiile interne realizările noastre sunt prost popularizate, ca de altfel 

în întreaga presă. Gazetele au introdus acum o rubrică de ştiri interne, pentru care 
Agerpres-ul trebuie să procure material. 

Ştirile externe au mari slăbiciuni. O serie de materiale T ASS nu sunt primite 
sau nu sunt transmise, în orice caz nu apar în ziare. 

Nu se arată ce scrie presa sovietică despre ţara noastră. Ştirile despre ţările de 
democraţie populară sunt sărace. 

O serie de materiale care apar cu caracter confidenţial ar trebui folosite. Sunt 
unele lucruri care pot fi folositoare şi Agerpres trebuie să le pună la dispoziţie 
presei. Diferite declaraţii prin care imperialiştii se demască. 
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Organizarea Agerpres-ului trebuie îmbunătăţită. 
Buletinul economic nu e necesar şi nu trebuie să mai apară. Să se renunţe de 

asemenea la materiale teoretice. 
Trebuie neapărat să se facă un buletin săptămânal în limba rusă. 
Să se înfiinţeze o echipă de 2-3 oameni care să strângă articole scrise de 

personalităţi din ţara noastră, care să fie transmise în străinătate. 
Trebuie, în cel mai scurt timp să se organizeze o secţie care să redacteze 

materiale pentru presa din provincie. 
În redactarea materialului să se urmeze exemplu presei sovietice. 
Să se ţină cont de propunerile tovarăşilor de a se schimba orele de transmisie 

pentru presa din provincie. 
Trebuie îmbunătăţită compoziţia personalului. Elementele despre care s-a 

vorbit să fie date imediat afară, nu pot fi menţinute până vin alţii. 
Să se concentreze, în special, atenţia asupra sectoarelor care lucrează cu 

material confidenţial, iar pentru materialul propagandistic imperialist, să se pună 
acolo elemente devotate, eventual să fie mai puţine la număr. 

Agerpres să aibă cel puţin un corespondent în fiecare judeţ. De asemenea, să se 
pregătească corespondenţi pentru străinătate, înfiinţându-se un curs, pentru a se 
lichida situaţia de până acum. 

Trebuie să se organizeze un control eficace şi trebuie îmbunătăţit materialul, în 
special cel care merge în străinătate . 

• 
D.A.NI.C.Jond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 17,f 2-7. 

26. 1950 martie 14. Sinteză informativă Întocmită de Direcţia 
Securităţii Capitalei privind starea de spirit a salariaţilor din 
aparatul de stat. 

În rândul salariaţilor din instituţiile şi întreprinderile de stat sunt o serie de 
frământări care prin comentariile care se duc cristalizează stare de spirit a acestora. 

În ceea ce priveşte vechea salarizare discuţiile au luat o amploare în acest sens 
pentru faptul că nu le aiung salariul la cei cu salarii între 3 şi 6.000 lei, în felul 
acesta neputând face faţă cheltuielilor pe care le au şi aşteaptă ca această situaţie să 
fie îndreptată prin noua schemă de salarizare, care la uncie instituţii au apărut. 

De asemeni, la unele instituţii sanitare s-au făcut comentarii defavorabile 
pentru motivul că a fost suspendată plata orelor suplimentare, ore care în multe 
cazuri se efectuează, cât şi primele de muncă fiind motivate la unele instituţii că a 
fost redus bugetul. 

În legătură cu noile încadrări, care s-au făcut la unele instituţii, se remarcă 
nemulţumiri pentru faptul că elemente care au dat în muncă un randament 
excepţional, au fost încadrate într-o categorie inferioară muncii lor, iar alte 
elemente care dau un randament mai slab în muncă au fost incadrate în categorii 
superioare fiind susţinute de directori. 
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In rândurile salariaţilor de la R.A.T.B. se remarcă nemulţumiri datorită 
faptului că conducerea administrativă nu se îngrijeşte de condiţiunile în care 
prestează serviciul cei de la Serviciul Garaje. 

Se mai remarcă nemulţumiri în rândurile salariaţilor din Centrala Gostat-ului 
cât şi cei din provincie, deoarece la întocmirea primului plan pe 1950 care a fost 
întocmit greşit, astfel a fost nevoie să fie refăcut pierzându-se mai mult timp şi cu 
această ocazie s-a întârziat îndeplinirea planului la timp iar răsadniţele nu s-au 
putut face până la 15 februarie 1950, datorită greşelii de mai sus. 

Tot la Gospodăriile Agricole de Stat, muncitorii sunt nemulţumiţi pentru faptul 
că Ministerul Agriculturii, Direcţiunea Aprovizionării refuză să dea piesele de 
schimb, necesare Gostat-ului, datorită faptului că sunt păstrate pentru unităţile 
S.M.T.-ului. 

În legătură cu efectuarea concediului pe 1949, un număr mic de salariaţi sunt 
nemulţumiţi pentru faptul că până în febrnarie 1950 nu au primit concediul cuvenit. 

În rândurile salariaţilor de la Telegraful Central s-au creat nemulţumiri în ceea 
ce priveşte întocmirea tablourilor de concedii pe 1950 pentru faptul că majoritatea 
salariaţilor vor să plece în concediu în lunile iulie-august. 

Printre salariaţii de la fabrica „21 Decembrie", fost S.E.T. se fac comentarii 
defavorabile, pentru faptul că o serie de muncitori care au fost trimişi ca vârfuri 
conducătoare în alte întreprinderi unde s-au dovedit incapabili, fie din rea voinţă 
sau că nu au fost capabili de muncile ce li s-au dat de unde au fost îndepărtaţi şi 
reprimiţi în fabrică, fiind puşi tot în posturi de răspundere cu salarii mari. 

Datorită atitudinii pe care o au unele vârfuri administrative s-au creat 
nemulţumiri printre salariaţii respectivi şi datorită faptului că aceste vârfuri iau 
măsuri de unul singur şi fără aprobarea colectivului. 

În rândurile salariaţilor Băncii R.P.R. circulă zvonul că Comitetul de condu
cere al acestei instituţii, va fi schimbat, cu care ocazie se remarcă o frământare 
printre cei în cauză. 

În urma verificărilor membrilor de partid, unele elemente care au fost excluse 
din partid au mai rămas ca vârfuri administrative, cu această ocazie s-a dat naştere 
la comentarii defavorabile în rândurile salariaţilor membri de partid din Ministerul 
Metalurgiei şi Industriei Chimice. 

În legătură cu eliminarea elementelor ce s-a dovedit a avea atitudini antide
mocrate şi contrare liniei partidului, precum şi că susţine elemente reacţionare se 
constată printre salariaţii democraţi din Banca R.P.R. o vie satisfacţie că asemenea 
elemente au fost retrogradate. 

La unele Oficii de Închiriere se remarcă faptul că solicitanţii pentru ca să 
obţină locuinţe sunt nevoiţi să dea şperţuri, datorită cărui fapt se fac comentarii 
defavorabile. 

În judeţ în rândul salariaţilor Comitetelor Provizorii s-au înregistrat nemulţu
miri în ceea ce priveşte salarizarea şi lipsa de alimente raţionalizate, fiind nevoiţi ca 
atât pentru ei cât şi pentru familiile lor să se aprovizioneze de la bursa neagră. 

Faptul că unele Comitete Provizorii, nu depun suficientă muncă pentru pregă
tirea campaniei de însămânţări de primăvară şi fac chefuri cu chiaburii, făcând în 
felul acesta să scadă prestigiul în faţa maselor şi creând astfel nemulţumiri. 
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Astfel redăm mai jos cazuri concrete în spiritul celor afirmate mai sus: 
Salariaţii Spitalului nr. 5, fost Filantropia, din Bdul. I Mai sunt nemulţumiţi 

datorită faptului că salariul pe care-l primesc este mic şi nu pot face faţă 
cheltuielilor. De asemeni, aceste nemulţumiri se mai datoresc şi faptul că s-a 
suspendat plata orelor suplimentare, pe care personalul spitalului totuşi le prestează 
precum şi primele de muncă, motivându-se că Ministerul Sănătăţii a redus bugetul 
spitalului cu peste 500.000 lei. 

Aceşti salariaţi în număr de cca. 500 printre care I 00 medici, 150 surori şi 
moaşe, 100 tehnicieni iar restul oameni de serviciu, se mai plâng că din salariile ce 
primesc mai trebuie să plătească masa între 35-50 lei şi chirie între 3-700 lei lunar, 
precum şi celelalte taxe, astfel făcând ca unor salariaţi să le rămână lunar 7-800 lei. 

Aceşti sunt încadraţi în următoarele salarii: 
Medici Primari salariu între 7-14.000 lei 
Supraveghetori salariu între 4-6.000 lei 
Surori - Moaşe salariu între 3-5.5000 lei 
Tehnicieni salariu între 3.500-6.000 lei 
Oameni de serviciu salariu 3.600 lei 
O parte din salariaţii Centralei Industriale a Lemnului sunt nemulţumiţi pentru 

faptul că au salariu mic şi nu pot face faţă scumpirii ce domneşte pe piaţă. 
Cele de mai sus sunt întărite de funcţionara MARCUŞ PAULA din Centrala 

Industrială a Lemnului. 
În rândurile salariaţilor din Ministerul Metalurgiei şi Industriei Chimice, se 

constată nemulţumiri pentru faptul că orele suplimentare şi salariile personale nu se 
fac în aşa fel ca toată lumea să fie satisfăcută. 

Astfel la distribuirea primelor pe luna ianuarie 1950, care s-a făcut la începutul 
lunii februarie, au avut loc nemulţumiri pentru faptul cum au fost distribuite. 

Numitul CUSARU NICOLAE de la Direcţia Administrativă, spune că la acea 
direcţiune, aceste prime s-au distribuit în mod secret unui număr restrâns de 
salariaţi, fiind aceiaşi cari primesc în fiecare lună. 

O parte dintre ceilalţi funcţionari întrebând pe numitul FROST OSIAS care 
întocmeşte tabelele, acesta le-a răspuns că primele se vor da prim rotaţie, răspuns 
Ia care a fost întrebat că dacă se vor da prin rotaţie de ce nu s-a afişat lista celor 
care au primit această primă pe ianuarie. 

De: asc:111c:11i, se: 111ai rc:man.:a tul o nc111ul~u111in: în Dirc:cţiunc:11 Atlmi11i:str11tiva 
în rândurile oamenilor de serviciu. care a fost creată pentru faptul că direcţiunea a 
împărţit tot în mod secret salarii personale unui număr restrâns de camerişti şi câte 
o pereche de bocanci. 

Aflând ceilalţi oameni de serviciu s-au manifestat nemulţumiri dând naştere la 
vociferări iar alţii refuzând să mai lucreze până ce au fost lămuriţi că aceşti bocanci 
au rămas din anul trecut şi au fost daţi celor mai săraci şi cu greutăţi multe. 

Acest procedeu de a se da în ascuns a dat loc la suspiciuni. 
Aceiaşi nemulţumire în ceea ce priveşte distribuirea primelor a avut loc şi la 

Direcţiunea Contabilităţii, unde dintr-un număr de cca. 200 de salariaţi au primit 
prime numai 24, dintre care directorul CORNEL POPESCU a luat 25.000 lei. 
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Acest caz a produs serioase nemulţumiri din rândurile celorlalţi salariaţi, după 
cum realizează funcţionarea BANT AŞ FELICIA din această direcţiune. 

De asemeni, aceeaşi situaţie este şi la Direcţiunea de Plan şi Evidenţă. unde 
după cum spune numita BANTAŞ şi numitul NEAGU, desenator, pentru faptul că 
la ei nu s-a dat nici o primă. 

În urma încadrărilor ce s-au făcut în noua schemă a Serviciului Planului de 
Casă din Direcţia Planificării a Băncii R.P.R., se remarcă printre salariaţii acestui 
serviciu nemul_ţumiri pentru faptul că unii dintre ei care au muncit şi au dat un 
randament excepţional au fost nedreptăţiţi la încadrare, iar alte elemente care au 
muncit mai puţin au fost mai bine încordate, datorită protecţiei făcute de către 
numitul ELEFTERIE NICULESCU fostul director al Planificării. 

Astfel numitele LEROY ROMELIA şi BĂDESCU GETA au fost încadrate în 
categorie de salarizare inferioară muncii lor de 7 I I. 

Sus numitele pe lângă faptul că sunt elemente tinere sunt şi foarte bune 
funcţionare şi devotate instituţiei. 

Această nedreptate se datoreşte antipatiei pe care o are numitul ELEFTERIE 
NICULESCU faţă de sus numitele cât şi de alte elemente tinere, al căror nume însă 
nu s-a putut obţine. 

Pe de altă parte numitul ELEFTERIE NICULESCU a făcut serioase intervenţii 
pentru a încadra bine elementele susţinute de el cum este cazul numitei 
GLODARIU MARGARETA. 

În rândul salariaţilor ce prestează serviciul la garajele RATA se observă o 
nemulţumire prin faptul că Administraţia nu se îngrijeşte de condiţiunile în care 
prestează în momentul de faţă serviciul. 

Astfel numitul VASILESCU AGAPIE spune că toate garajele nu sunt dotate 
cu materialele necesare şi cu aparatele necesare pentru curăţenie şi regresare. În 
acest fel mecanicii sunt nevoiţi a intra sub maşini pentru diferite reparaţii fără a 
avea rogojini pentru protecţia îmbrăcămintei cât şi a sănătăţii. 

Deşi administraţia cunoaşte aceste greutăţi, după cum continuă să spună 

numitul VASILESCU, în special ale mecanicilor, nu ia nici o măsură deşi aceştia la 
rândul lor au cerut aceste revendicări să li se dea haine de protecţie şi. rogojini care 
să înlocuiască foile de cort ce se întrebuinţau în asemenea ocazii. 

Salariaţii şi tehnicienii atât cei din Centrala Gostatului cât şi cei din provincie 
sunt nemulţumiţi deoarece primul plan făcut pe anul 1950 a fost întocmit greşit, 
astfel că a trebuit să treacă mai mult timp pentru a se reface acest plan şi aşa s-a 
întârziat lucrările. 

Serviciul Planificării din Gostat, trebuia ca la întocmirea planului să consulte 
şi pe tehnicieni. 

Contra acestei dispoziţii numiţii BEK FRITZ, ORĂŞEANU GHERASIM, 
TOPOR şi EXARCU, sub motiv că nu au găsit pe tehnicienii indicaţi de a face 
această lucrare, au întocmit singuri exemplarele şi le-au expediat la unităţi, fără nici 
o prelucrare în prealabil, cu dispoziţia fermă de a fi terminate în 9 zile. 

După cca. 20 de zile a venit pentru centralizare la control la Centrală şi a fost 
găsită complect greşită această situaţie. 
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Pentru acest motiv s-au tăcut din nou fonnulare, dându-se noi instrucţiuni 
pentru ca unităţile respective să refacă planul. 

Această lucrare datorită greşelilor făcute a costat cca. 3.000.000 lei pentru 
imprimate şi diurne, de asemeni s-a întârziat finanţarea unităţilor respective pe luna 
ianuarie a planificării materialelor de exploatare, fapt care determină neexecutarea 
anumitor sarcini din plan în timp util. 

Spre exemplu, răsadniţele nu s-au putut face până la 15 februarie, deoarece 
Comlemnul nu a repartizat scânduri până la data respectivă, motivând că unităţile 
Gostatului, nu au un plan. 

Tot pentru acest motiv nu li s-a repartizat materialul lemnos necesar sectorului 
viticol. 

De asemeni, muncitorii de la Gospodăriile Agricole de Stat sunt nemulţumiţi 
pentru faptul că Direcţia Aprovizionării din Ministerul Agriculturii refuză să dea 
piesele necesare Unităţilor Gostatului, păstrându-le, pentru unităţile S.M.T.-ului. 

Datorită faptului că această dispoziţie este dată de către directorul BOŞ al 
Direcţiei Aprovizionării care este provenit din cadrele S.M.T. 

În unna acestui fapt funcţionarii Serviciului Magaziilor de- la Gostat, au 
neplăceri din partea delegaţiilor de la Serviciile exterioare, puşi pe drumuri 
degeaba iar în al doilea rând sunt obligaţi să refacă în fiecare zi planul de 
aprovizionare, pentru a nu stânjeni executarea în termen a planului de reparaţiuni. 

Aceste lucruri au fost afirmate de numiţii IONESCU FLORICA, NEAGU 
MARIA, şi POPESCU GA VRILĂ. 

De asemeni din cauza timpului neprielnic din toamna anului 1949 recolta 
cartofilor nu a fost bine condiţionată încât peste iarnă s-au stricat foarte mulţi. 

Cu toate instrucţiunile date pentru izolarea cartofilor precum şi a controlului ce 
trebuia făcut în timpul iernii la fiecare siloz, nedându-se destulă atenţie a 
determinat stricarea a 60 vagoane de cartofi rezidenţi la râia neagră, în jud. 
Suceava şi cca. 20 vagoane de cartofi care s-au stricat în jud. Rădăuţi. 

La Uzinele Sovrorn Transport din Braşov, delegaţii Gospodăriilor Agricole de 
Stat, trimişi să ridice piesele necesare unităţilor lor, până la eliberarea lor sunt ţinuţi 
câte o săptămână sau două. 

În rândurile tehnicienilor de la Gostat se mai remarcă unele nemulţumiri 
cauzate de foptul cii dispo7iţia dată de minister ca toate circ-11l11rele cu c11rncter 
tehnic să fie trecute spre verificare pe la centrală, cu toate că aceste instrucţiuni 
sunt verificate în colectiv, totuşi de la minister se reîntorc cu aceeaşi poziţie tehnică 
şi după aşa zisa verificare. 

In afară de acest fapt instrucţiunile întârzie cu câte 2-3 săptămâni, ajungând pe 
teren după perioada de lucru indicată în instrucţiunile respective. 

Cele de mai sus sunt cunoscute de numitul DEDIU IOAN inginer. 
În rândurile salariaţilor din Centrala Industrială Metalurgică Prelucrătoare, se 

observă o nemulţumire pentru faptul că un număr de cca. 40 salariaţi nu au primit 
concediul cuvenit pe anul 1949. Aceasta datorându-se unor modificări şi schimbări 
suferite de către Centrala respectivă, astfel că era necesar ca salariaţii în cauză să 
fie permanent la serviciu. 
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Întrucât Ministerul de Finanţe nu a alocat sumele necesare pentru plata 
concediilor aceştia cer să li se dea concediul în cursul acestui an, astfel după cum 
cer cei în cauză, vor concediul dublu, fapt ce a determinat vârfurile administrative 
să nu le aprobe, fixând un termen când toţii salariaţii care nu au primit concediu să 
lichideze cu el până la 31 martie 1950, de la această dată anulându-se. Acestea sunt 
întărite de afirmaţia numitului ŞTEFĂNESCU NICOLAE, inginer la Ministerul 
Industriei. 

În rândul salariaţilor din Telegraful Central se constată unele nemulţumiri şi 
discuţiuni în ceea ce priveşte întocmirea tablourilor de concedii. 

Aceasta de datoreşte faptului că majoritatea salariaţilor vor să plece în lunile 
iulie şi august, astfel că vârfurile administrative în colaborare cu organizaţia de 
Partid şi resp. asistenţei sociale, au fixat concediile la fiecare salariat, după cum a 
crezut, căutând ca în lunile de sezon să plece în concediu cei care sunt suferinzi şi 
evidenţiaţi în muncă. 

Salariaţii de la fabrica ,,21 Decembrie", fost S.E.T. sunt nemulţumiţi pentru 
faptul că o serie de muncitori au fost scoşi din câmpul muncii şi trimişi ca vârfuri 
conducătoare în alte întreprinderi unde s-au dovedit incapabili fie din rea voinţă sau 
că nu au fost capabili de muncile ce li s-au încredinţat, de unde au fost îndepărtaţi 
şi reprimiţi în fabrică fiind puşi tot în posturi de răspundere cu salarii mari. 

Astfel numitul MARINCIU de la fabrica mai sus arătată a afirmat într-o 
şedinţă plenară ce a avut loc la această întreprindere că aceste nemulţumiri ce sunt 
în rândurile muncitorilor se datoreşte celor de mai sus şi a cerut să i se spună dacă 
fabrica ,.21 Decembrie·' este mânăstire pentru pocăirea celor ce au greşit în altă 

parte. 
Numitul MARINCIU a afirmat că conducerea fabricii în frunte cu directorul 

CRISTIAN STOICA tolerează şi acoperă multe abuzuri cum a fost cazul unor 
muncitori care au fost prinşi furând. 

De asemeni, sus numitul a mai spus că a doua zi după şedinţă a fost chemat la 
direcţiunea fabricii şi a fost ţinut timp de 4 ore undei s-a spus că cele afirmate de el 
în şedinţa plenară trebuiau aduse la cunoştinţa direcţiunii în mod confidenţial şi 

nicidecum în plenară. 
Tot Marinciu mai spune că majoritatea muncitorilor sunt nemulţumiţi şi numai 

frica de a rămâne fără lucru şi fără cartele îi mai ţine în serviciu. 
La întreprinderea de construcţii din cadrul Comitetului Provizoriu al Capitalei, 

salariaţii sunt nemulţumiţi de modul cum se poartă directorul Ştefănescu faţă de 
ceilalţi salariaţi. 

Sus numitul lucrează de unul singur când trebuie să ia o hotărâre, fără să 

întrebe colectivul. 
Datorită comportării acestuia 3 ingineri şi-au dat demisia, angajându-se în altă 

parte. 
Dintre cei nemulţumiţi face parte şi inginerul RADU care este şeful şantierului 

de la spitalul Filantropia. 
În rândurile Comitetului de Conducere a Băncii R.P.R cât şi la ceilalţi salariaţi 

se constată o vie frământare în sensul că toată conducerea cât şi o parte din cei care 
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au posturi de răspundere mai mici ca a consilierilor, vor fi înlocuiţi datorită 
trecutului lor dubios şi anti-democrat. 

În acest sens, circulă diverse zvonuri printre care se fac şi preconizări cine va 
fi numiţi consilieri. 

Astfel nwnitul PREDESCU ST AMA TE funcţionar al Băncii R.P.R. de la 
agenţia Craiova, aflându-se în Bucureşti în luna februarie, a spus că toţi consilierii 
Băncii sunt îngrijoraţi, pentru că în curând vor fi înlocuiţi de la conducere din 
diverse motive, după cum urmează: 

Consilierul RĂDULESCU GHEORGHE va fi înlocuit de urgenţă pentru că a 
fost membru în P.N.L. Brătianu şi a fost demascat cu ocazia verificării unor 
membrii de partid că susţine elemente dubioase şi antidemocrat precum şi pentru 
faptul că tergiversează anumite lucrări, făcând în felul acesta să sufere bunul mers 
al serviciului. 

Cele de mai sus, sunt susţinute şi de numita LELIA ŞTEFĂNESCU care face 
parte din comitetul sindical şi care a afirmat faţă de Predescu că va fi numită 

1 

consilier în locul lui Rădulescu. 
De asemenea, Predescu a mai spus că consilierul CSAKANY BELLA va fi : 

schimbat pentru faptul că a avut legături cu organizaţia Săgeţile de Foc ale lui 
1 

Horthy din Ungaria, iar în Banca R.P.R. din cauza lui a suferit mai multe direcţii ; 
prin nerezolvarea lucrărilor la timp, cum este cazul Direcţiei Creditelor Industriale I 

şi a Serviciului Contencios. : 
Consilierul MAZILESCU va fi schimbat pentru faptul că are un trecut dubios 

şi a făcut unele afaceri în bancă după cum continuă să spună Predescu. 
Se remarcă o frământare ce a dat naştere Ia comentarii defavorabile pentru ! 

faptul că în Ministerul Metalurgiei şi Industriei după verificarea membrilor de 1 

partid au fost excluse unele persoane care aveau funcţiuni de răspundere · 
administrative, funcţiuni pe care le păstrează şi în prezent şi pentru care nu au dat 
dovadă că merită să facă faţă partidului. 

Astfel numitul VICTOR GRIGORE intendent se manifestă nemulţumit pentru 
faptul că şeful Serviciului Auto care este numitul ROPCEA a fost exclus din partid , 
pentru felul cum s-a purtat cu ceilalţi muncitori din Serviciul Auto, fiind sprijinit de I 

numitul BĂRBULESCU responsabilul organizatoric al Org. P.M.R. cum şi de şeful ! 

atelierelor de repararii auto ANTONESCU 1:an: este de asemeni cxdus din portid şi ' 

continuă a-şi păstra funcţiunile avute. 
Sus numitul mai arată că nu a dispărut încă favoritismul care face să se treacă 

cu vederea asupra anumitor greşeli. 
Numitul VICTOR GRIGORE mai spune că atât ROPCEA cât şi 

ANTONESCU sunt bucuroşi că au fost excluşi din partid deoarece nu mai sunt 
obligaţi a participa la şedinţe. , 

De asemeni se mai constată nemulţumiri că nu au fost îndepărtaţi din partid ; 
toţi cei ce meritau acest lucru, cum este cazul numitului BOTEZ din Direcţia · 
Cadrelor şi Învăţământului, care mai înainte a fost magistrat şi membri în Partidul 
lui Vaida Voevod. 
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Printre salariaţii Băncii R.P.R. se constată o vie satisfacţie în legătură cu 
hotărârea luată de tov. ministru Vijoli de a retrograda din funcţiile de directori 
următoarele persoane care s-au dovedit a avea atitudini antidemocrate şi a susţine 
elemente dubioase care în urma verificării făcute de partid au fost declaraţi excluşi. 

Astfel este cazul numiţilor MIHALACHE CONSTANTrN, fost director al 
cadrelor administrative în prezent referent tehnic de specialitate; BENEŞ, 

ATANASIE VASILIU, ambii foşti directori în prezent referenţi tehnici şi 
ALDOIU, fostul director în prezent trecut în c.d. 

Cele arătate mai sus sunt afirmate de numiţii DINU MIHĂILESCU şi 
IONESCU ELENA. 

Această satisfacţie pentru eliminarea din serviciu a elementelor duşmănoase au 
avut posturi de răspundere, se remarcă şi printre salariaţii soc. Alimentara, de unde 
au fost îndepărtaţi de la conducere inginerul ROMAN, GHERAR MOSCU şi 
IONESCU BEJU, care în prezent se află arestaţi. 

În legătură cu obţinerea camerelor de locuinţe la Oficiile de Închiriere printre 
solicitanţi se remarcă nemulţumiri datorită faptului că unii funcţionari de la aceste 
oficii iau şperţuri. 

Astfel numita ŞOV A MARIANA domiciliată în str. Brezoianu 29, a spus că 
MIA BRAIA care în prezent este căsătorită cu cpt. VOLOGA pentru ca să poată 
obţine o locuinţă pe care a solicitat-o acum câteva luni, la Oficiul de Închiriere, a 
dat şperţ I 0000 lei numitului GEORGESCU care funcţionează la Oficiul de 
Închiriere nr. 31 în urma cărui fapt, Mia Braia a obţinut un apartament pe str. 
Ştirbei Vodă, vis-a-vis de Marele Stat Major şi pe care în prezent îl locuieşte. 

În judeţ în oraşul Olteniţa, în rândurile salariaţilor din cadrul Comitetului 
Provizoriu cât şi a celorlalte comitete din această plasă sunt nemulţumiri din punct de 
vedere al salarizării pentru faptul că o mare parte din ei au salariu până la 4.500 lei. 

De asemeni, se mai remarcă nemulţumiri datorită faptului că pe cartele nu au 
fost distribuie săpun, paste făinoase etc. din luna octombrie 1949. 

Problema aprovizionării cu alimente raţionalizate, frământă majoritatea 
salariaţilor administrativi din oraşul Olteniţa, deşi iau masa la cantina Comitetului, 
au şi familii care nu se pot aproviziona pc cartela de alimente. 

Astfel sunt nevoiţi să se aprovizioneze de la bursa neagră. 
În rândurile ţărănimii sărace din comuna Valea Dragului jud. Ilfov, s-au 

înregistrat nemulţumiri datorită faptului că, Comitetul Provizoriu al acestei comuni 
care este compus din numiţii GH. PANAITESCU secretar, NICOLAE ST. PENE 
zis HAPCHI, vicepreşedinte şi agentul agricol MIHAIL I. CHIRAN, nu depun 
destulă insistenţă în cadrul pregătirii campaniei însămânţărilor de primăvară, ci 
favorizează pe unii chiaburi şi elemente exploatatoare, făcând chefuri împreună cu 
ei, iar cu ocazia diferitelor munci şi impuneri la cotele de colectare caută să-i 
favorizeze în felul acesta pierzându-şi prestigiul în faţa ţărănimii sărace şi 
îndepărtându-se de la linia partidului. 

Acest caz a fost semnalat de către Biroul de Securitate respectiv şi Comitetul 
Provizoriu al plăşii Vidra cât şi Organizaţiei P.M.R. a plăşii, însă nu s-au luat nici 
un fel de măsuri de îndreptare. 
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În perioada 27 ianuarie-28 februarie în Aparatul de Stat au fost identificate 
următoarele elemente duşmănoase. 

STĂNCIULESCU NICOLAE, funcţionar la Banca R.P.R. a fost membru activ 
în mişcarea legionară şi a activat în cuibul legionar ,.Ostaşi Români". A fost mem
bru în P.N.Ţ. Maniu. În prezent are atitudine duşmănoasă. Este exclus din P.M.R. 

COSÂMBESCU TEOFIL. funcţionar la Banca R.P.R. lansează zvonuri 
tendenţioase. 

VIJOLI BARTOLOMEU, director la Secretariatul General din Societatea 
Telecomunicaţii, este cunoscut ca legionar în timpul guvernării legionare a botezat 
un copil cu numele de Codreanu. 

Sus numitul desconspiră referinţele despre persoanele care se dau la această 
direcţie. 

IONESCU ALEXANDRINA zis SANDA, funcţionară la Ministerul Muncii, a 
fost legionară şi are atitudini antidemocrate. 

TRAUTESCU ALEXANDRU, revizor la Revizoratul Regional C.F.R., s-a 
dovedit a fi un element duşmănos regimul democrat prin manifestările sale. 

HUSON NICOLAE, din Ministerul Metalurgiei şi Industriei Chimice are 
manifestări antisovietice. 

Propuneri 
Opiniem ca în instituţiile de stat să se aibă în vedere salariaţii care au un 

salariu între 3-5000 lei pentru a le veni în ajutor cu ocazia noilor încadrări. 
Să se ia măsuri de îndreptare la instituţiile care nu se îngrijesc de dotarea cu 

cele trebuincioase personalului tehnic (cum este cazul RATA). 
Referitor la salariaţii care s-au dovedit că au atitudini antidemocrate şi o 

purtare nedemnă, nefiind pe linia trasată de partid, să se ia măsuri pentru a duce o 
muncă de lămurire cu ei şi a fi sancţionaţi în raport cu greşelile comise . 

• 
A.S.R.I., fond documentar, dosar R930, .f 493-499. 

( ... ] 

27. 1950 martie 22. Proces-verbal privind activitatea Sectoru
lui de Agitaţie des(liş11mtă În r<!nlrele industriale pe şantierul 
Canalului Dunăre-Afarea ,"f\'eagră şi la sale având drept ţintă 
lupta împotriva chiaburilor şi demascarea imperialiştilor 
(fragment). 

In luna decembrie sub conducerea directă a sectorului de agitaţie au avut loc în 
7 centre industriale importante, cursuri de agitaţie de 12 zile pe ramuri de producţie 
(siderurgie, mine, petrol, etc.) prin care au trecut 400 de activişti recrutaţi dintre 
responsabilii comisiilor de agitaţie judeţene şi cei mai buni agitatori. Seria din Arad 
a fost formată numai din femei. Programul şi materialul a fost pregătit de sectorul 
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de agitaţie, insistându-se în mod deosebit în aplicarea pe teren a metodelor practice 
a mupcii de agitaţie. Aceste acţiuni au contribuit la întărirea muncii de agitaţie. 

In legătură cu intensificarea muncii politico-culturale la sate în perioada de 
iarnă colectivul de agitaţie a contribuit la elaborarea instrucţiunilor precum şi la 
controlul aplicării lor pe teren în 19 judeţe; în urma controlului făcut şi pe baza 
rapo~rtelor şi din alte judeţe s-a scris un articol în „Scânteia" la „Viaţa de Partid". 

In ianuarie şi februarie, pe şantierul Canalului 5-re-Marea Neagră, s-au 
organizat~~- ajuto~~ sectorului de agi~aţie_tre! cu~suri • ·t~ţie de câte 12_ zile cu 
responsabilu muncn de propagandă ş1 ag1taţ1e dm orga ţule de bază ş1 cu cei 
mai buni agitatori; prin aceste cursuri au trecut 175 de tovi. 

În sectorul socialist din agricultură şi la sate, prin deplasările colectivului, s-a 
îndrumat şi controlat munca de agitaţie, intensificând munca de agitaţie prin 
trimiterea celor mai buni agitatori şi activişti, dându-se atenţie deosebită satelor 
unde existau cereri de a constitui Gospodării Agricole Colective. În judeţele unde 
au fost agitatori care au refuzat să intre în G.A.C. s-au dat îndrumări ca aceştia să 
fie schimbaţi. 

Colectivul de agitaţie a contribuit la pregătirea diferitelor materiale şi 

instrucţiuni privind problema ţărănească; a contribuit în mod efectiv, cu ocazia 
înfiinţării G.A.C. în primăvara aceasta, la pregătirea şi inaugurarea lor. 

Prin deplasările colectivului de agitaţie au fost ajutate Comitetele judeţene în 
acţiunea alegerii Comitetelor de pace. Din iniţiativa sectorului de agitaţie Editura 
P.M.R., şi Ministerul Artelor au editat 100.000 pliante „Lupta pentru pace" şi 
60.000 plicuri cu diferite broşuri pentru întreprinderi, sectorul socialist din 
agricultură şi pentru sate. 20% din aceste plicuri au fost editate în limba maghiară. 
Aceste plicuri au fost difuzate într-un cadru festiv celor mai buni agitatori. 

Pentru a veni în ajutorul colectivului de agitaţie al capitalei s-a ţinut la C.C. în 
ianuarie o şedinţă de rapoarte şi analiză a muncii, repartizându-se cu această ocazie 
fiecărui tovarăş din colectivul de agitaţie un sector de mare întreprindere, pentru o 
mai strânsă legătură cu capitala. 

S-au mai organizat consfătuiri de câte 2 zile la Arad, Braşov, Mehedinţi, 
Bacău şi sectorul IV Roşu din Capitală cu colectivele de agitaţie şi propagandă din 
principalele organizaţii de partid din întreprinderi şi sectoare, unde s-au dat 
rapoarte pe probleme urmate de discuţii. 

În ultima vreme deplasările pe teren au fost organizate de sectorul de agitaţie 
care a ajutat tovarăşii cu mai puţină experienţă cu munca pe teren. 

Conţinutul carnetului agitatorului în această perioadă s-a îmbunătăţit calitativ 
aducând colaborări de jos din câmpul muncii. Există o reţea de corespondenţi în 
judeţele mai importante recrutaţi după indicaţiile sectorului de agitaţie. Carnetul a 
crescut şi cantitativ de la 120.000 - 210.000. 

Toate cametele apărute în această perioadă s-au încadrat în sarcina centrală a 
partidului nostru, lupta pentru pace; s-au scos 2 camete speciale consacrate 
exclusiv luptei pentru pace. 

Majoritatea cametelor au cuprins material documentar asupra U.R.S.S. şi 
ţărilor de democraţie populară şi de demascare a lagărului imperialist. 
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Au fost scoase 2 numere speciale pe ramuri de producţie. 
Greutăţi: Colectivul de agitaţie a fost în toată această perioadă cu mult sub 

numărul de tovi, necesari şi încă din aceştia au fost ridicaţi tovarăşi în alte munci 
fără a mai fi înlocuiţi. Din această cauză colectivul a avut slabe posibilităţi de a se 
pregăti şi a lua măsuri preventive legate de munca de agitaţie într-o serie de 
probleme: aprovizionări, colectări, lemne, tichete. 

Lipsuri: Deşi co~ec "v,ul a avut un plan de muncă nu s-a urmărit sistematic 
realizarea acestui pi ' s-a urmărit organizarea model a muncii de agitaţie; 
legătura colectivului c rganizaţiile de masă şi sectoarele de mari întreprinderi; 
cursurile de agitaţie n-au mai fost în centrul preocupărilor şi astfel în unele judeţe 
ele nu mai funcţionează. Nu întotdeauna sectorul a luptat suficient pentru a obţine 
sprijinul presei centrale şi locale a ceea ce a dus la lipsă de material pentru 
agitatori. 

N-au existat legături organizate cu unele organe şi instituţii de stat care prin 
specificul muncii lor ar fi constituit un punct de orientare în muncă; de asemeni 
nici cu C.G.M. şi mai ales cu Uniunile Sindicale n-au fost legături organizate. 

Nu s-a sprijinit suficient munca de agitaţie pe Canalul Dunăre-Marea Neagră. 
După o perioadă de deplasări permanente a urmat o perioadă de studiere a 

materialelor şi problemelor ceea ce a dus la o ruptură de probleme ce se puneau pe 
teren. 

În ceea ce priveşte carnetele speciale pe ramuri de producţie s-au luat sarcini 
care depăşeau capacitatea colectivului, pe lângă aceasta la carnet există o muncă 
sectară nereuşindu-se să se creeze un colectiv larg de colaboratori. 

Nu există nici un plan pe probleme pentru mai multe numere ale carnetului. 
O lipsă a colectivului şi a tov. Cârcimărescu personal este că nu s-a ţinut 

şedinţe de analiză a muncii, n-a reuşit să controleze îndeplinirea sarcinilor, n-a 
existat o evidenţă a sarcinilor. 

Cu toate greutăţile şi lipsurile sectorului, munca de agitaţie, comparativ cu 
perioadele trecute, s-a îmbunătăţit dar nu în ritmul sarcinilor mereu crescânde. Este 
necesară întărirea şi completarea colectivului. 

După un raport tov. Cârcimărescu dă citire proiectului de plan pe 3 luni. 
Tov. Vass: Accentuează asupra faptului că agitaţia a muncit, nu suficient, dar 

mai mult decât a reieşit din raport, în ceea ce priveşte popularizarea Uniunii 
Sovietice, straduindu-se sa popularizc...:e expoziţiile ARLUS, broşuri ca: ,,O pilda 
măreaţă" etc., interesându-se în deplasări de activitatea ARLUS-ului. 

Agitaţia s-a organizat, în general, controlul asupra ei la fel, aceasta ne-o arată 
exemplul agitaţiei la S.M.T. şi G.A.C. a cursurilor de agitaţie sistate. Încă o lipsă 
cu care trebuie să lupte sectorul de agitaţie sunt metodele de răspândire a formelor 
şi experienţelor de agitaţie. Carnetul agitatorului este o metodă dar nu pare 
suficient; trebuie să se ceară în această direcţie ajutorul presei centrale. 

Va trebui, acolo unde sunt cabinete de partid să fie mobilizate în sprijinul 
agitaţiei; să dăm mai mult material la dispoziţia agitatorilor. 

În sectorul agitaţiei au fost improvizaţii începând de la tov. Vass. N-a existat o 
suficientă planificare a muncii, perseverenţă pentru aplicarea unor metode de 
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control şi ajutor al muncii. Nu s-a reuşit să se îmbine perioadele de deplasări pe 
teren cu perioadele de nedeplasări, când tovarăşii au stat aici. 

Tov. Goldberger: Sectorul de agitaţie şi-a îmbunătăţit munca iar agitaţia s-a 
simţit într-o serie de acţiuni. Însă nici raportul şi nici proiectul de plan de muncă nu 
se vorbeşte de lupta de clasă de la ţară, de ascuţirea acestei lupte, în ce măsură 
materialul nostru este sau nu, un ajutor pentru agitatori în lupta împotriva 
chiaburilor. Partea cea mai slabă a agitaţiei noastre este agitaţia Ia ţară. Este 
necesar ca planul de muncă să se preocupe de această problemă. Accentul să se 
pună asupra câtorva G.A.C., G.A.S. şi S.M.T., din centrele importante care să fie 
model de organizare şi agitaţie. 

Problema evidenţei sectorului de agitaţie este foarte importantă şi din raport a 
lipsit acest lucru; planul de muncă să se ocupe şi de această problemă. De asemeni 
e timpul ca metoda de muncă a sectorului să fie stabilită; să se facă şedinţe 
săptămânale cu cei care sunt aici, să se urmărească ce s-a realizat din planul de 
muncă. 

Tov. Răutu: Raportul a arătat o serie de realizări pozitive; sectorul de agitaţie 
a depus o muncă serioasă, a ajutat organizaţiile de partid sub diferite forme. 

Dar raportul n-a dat suficientă atenţie lipsurilor din care noi trebuie să învăţăm. 
Lipsuri ca de exemplu campania de însămânţări care n-a fost aproape deloc 
organizată. Şi aceasta e valabil şi pentru colectări şi G.A.C. - Acţiunile economice 
ale partidului trebuie să fie dinainte pregătite, mai ales cunoscând nivelul scăzut al 
judeţelor, pentru a evita întârzierile. Deşi sectorul de agitaţie are greutăţi - lipsa de 
cadre - totuşi se poate face cu ajutorul tovarăşilor din colectivul Carnetului 
Agitatorului. 

Pentru că nu putem cuprinde toate sectoarele dintr-o dată, să ne planificăm 
pentru o perioadă de 3 luni câteva centre importante de pildă: Canalul, I.S.S. 
Hunedoara, etc., ca să putem întări în aceste sectoare agitaţia. 

Trebuie să facem faţă unor chestiuni ca: sectele care sunt active, iar activitatea 
agitaţiei în acest domeniu e foarte abstractă; sau propaganda titoistă în Banat unde 
munca politico-culturală e slabă. Aceste chestiuni trebuie să constituie o 
preocupare pentru sectorul de agitaţie. 

În sectorul socialist în agricultură este o mare slăbiciune lipsa unei evidenţe a 
muncii de agitaţie în fiecare G.A.C.; trebuie organizată aceasta. În domeniul 
industrial sectorul de agitaţie e rupt de unele probleme economice şi nu duce 
agitaţie în jurul lor. Problema scăderii calităţii produselor este o preocupare a 
C.G.M.-ului şi ar trebui să fie şi pentru sectorul nostru de agitaţie, dar lipseşte 
legătura cu C.G.M.; asemenea neajunsuri trebuiesc lichidate şi pentru aceasta 
trebui împărţit colectivul pe probleme. 

Tov. Răutu arată sarcinile care vor veni şi pentru care sectorul de agitaţie 
trebuie să se pregătească. 

Alegerea Sfaturilor Populare, în legătură cu aceasta să se îmbunătăţească 
munca de agitaţie la sate. 

Acţiunea pentru pace: transformarea comitetelor de luptă pentru pace într-un 
activ pe care agitaţia să-l poată folosi în demascarea duşmanului. 
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E timpul ca agitaţia să deschidă focul împotriva încercărilor imperialiştilor de 
a se strecura în aparatul de stat şi în alte părţi. Agitatorii să ştie şi să arate 
muncitorilor că aceştia trebuie să fie demascaţi. Să concretizăm acţiunile noastre 
pentru vigilenţă, să vedem câţi duşmani au prins agitatorii noştri. 

Propune ca planul de muncă să mai cuprindă rapoarte verbale de la 2-3 
responsabili de secţie de agitaţie şi propagandă, cu responsabilii comisiilor de 
agitaţie. Este de acord cu propunerea tovarăşului Goldberger pentru a întări agitaţia 
în câteva G.A.C. Gazetele de perete să treacă la sectorul de agitaţie. 

Colectivul de agitaţie va fi întărit dar până atunci trebuie să facă faţă cu forţele 
proprii; trebuie întărită legătura cu organizaţiile de masă şi să fie ajutate în muncă. 

Planul de muncă să fie îmbunătăţit, concretizat. 

• 
D.A.NI.C.,fond CC. al P.C.R. - Cancelarie, dosar 2211950.f 2-8. 

28. 1950 martie 22, Bucureşti. Stenograma şedinţei de instruc
taj făcut de Gh. Gheorghiu-Dej, cu brigada de partid care urma 
să plece la Canalul Dunăre-Marea Neagră. 

Au participat la şedinţă tovii: Gheorghiu-Dej, I. Chişinevschi, L. Răutu, D. 
Petrescu, Raia Vidraşcu, Gh. Marussi, Comei Onescu, Niţescu şi I. Haber. 

Tov. Gheorghiu: Din cele câteva vizite făcute la Canal s-a căpătat impresia 
că deja s-a creat un spirit propriu Canalului, au început lucrări foarte întinse şi sunt 
în curs de permanentă perfecţie. 

Ceea ce ne-a izbit pe noi ca neajunsuri - poate să fie numai o impresie - că 

organizaţia de partid de la Canal lucrează slab. Nu are suficientă legătură cu masa. 
În unele locuri pare să fie izolată cu totul de mase, aşa se face că inspectând unul 
din punctele de la Canal, interesându-se cum sunt cazaţi. cum stau cu alimentaţia, 
s-a strâns o masă de oameni în faţa cantinei destul de importantă, care avea ceva de 
spus. Noi am crezut mai întâi că este o demonstraţie. Una din femei care a ieşit din 
masă, a raportat că se exercită o presiune asupra oamenilor, se plângea împotriva 
celor care aveau muncă de răspundere în acel sector. Că mâncarea nu este ca 
lumea, că îi sileşte la treabă, că nici cei de la punctul sanitar nu se interesează de 
starea sănătăţii oamenilor, că în loc să le dea sfaturi în privinţa sănătăţii îi 
batjocoresc, şi diverse nemulţumiri. 

Ceilalţi o susţineau. La un moment unul din cei de acolo a intervenit: .,Lasă, că 
te ştim noi că eşti rea de gură!'· Poate să fie şi un om nepr~gătit, dar el nu trebuia 
să-şi permită acolo. Atunci a întrebat-o de ce nu a spus până acum şi de ce o spune 
tocmai acum şi nu i-a spus lui. Asta arată felul birocratic cum lucrează oamenii. 

La intrarea în camerele organizaţiei de partid este un afiş că intrarea e strict 
interzisă. 
Se pare că organizaţia de partid de un timp destul de bunişor a dat o atenţie 
deosebită problemelor administrative, problemelor propriu-zise de Canal, de 
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organizare a muncii, de înlăturarea defecţiunilor în rezolvarea diverselor probleme 
de şantier şi că treptat înlocuia chiar aparatul administrativ. Aparatul administrativ 
- nu vorbesc în întregimea lui, dar probabil unor elemente le-a venit bine socoteala 
aceasta, pentru că le-a convenit să se amestece organizaţia de partid, pentru ca, 
atunci când s-a întâmplat ceva să spună că nu sunt ei de vină, ci organizaţia de 
partid. În loc ca organizaţia de partid să păstreze rolul de control, să sprijine 
conducerea tehnică, administrativă, s-o îndrepte, să reclame dacă sunt asemenea 
cazuri, chiar sus de tot, însă hotărârea să aparţină direcţiei, acolo şi organizarea 
administrativă şi tehnică, pentru că întreaga răspundere s-o poarte ei şi nu 
organizaţia de partid, pentru ca nemulţumirile care în mod firesc se produc ici şi 

colo să nu se descarce ca într-un paratrăsnet în organizaţia de partid. Masa să vadă 
în organizaţia de partid, sfătuitorul, conducătorul, care întotdeauna vine şi le dă un 
sfat, fără să submineze autoritatea administraţiei. Dacă omul are dreptate să-i spună 
acest lucu şi atunci însăşi conducerea administrativă şi tehnică ia măsuri. Se 
întâmplă de multe ori să fie făcute observaţii în mase de felul cum se utilizează 
maşinile, materialele, dacă se face risipă, sunt iniţiative foarte frumoase. 

Folosind metoda de a se adresa din când în când jos mobilizează masa, ţine 
trează grija şi atenţia conducerii că într-un moment sau altul o să vină cineva care 
să-i tragă la răspundere. 

Nu sunt nemulţumiri generale, însă sunt unele motive care dau loc la 
nemulţumiri. 

Mâncarea se găteşte bine, mâncare substanţială cu excepţia câtorva locuri şi 
asta numai din vina organizaţiei de partid. Trebuia să aleagă cei mai potriviţi, cei 
mai legaţi de mase, cu autoritate în masă, să controleze dacă se dă alocaţia 
respectivă de alimente, dacă se pregăteşte în condiţiuni igienice, dacă nu se fură, ba 
chiar să stabilească menu-ul. 

De lucrul acesta se folosesc elementele duşmănoase care sunt la Canal. Altfel 
nu pot să-mi explic sensul nemulţumirilor care mi-au fost aduse la cunoştinţă. Cine 
a mobilizat masa care m-a aşteptat afară? 

Organizaţia de partid nu pleacă urechea la masă, sunt izolaţi, nu se preocupă 
de toate problemele care frământă masa şi am văzut mai cu seamă că e lipsa de 
preocupare de problemele culturale şi politice. 

Se face ceva treabă, dar este infinit insuficient fată de ceea ce trebuie să fie. 
Noi nu facem numai un Canal, acolo trebuie să construim odată cu acest Canal şi 
omul, pregătit din punct de vedere politic, să iasă agitatori, propagandişti buni, să 
iasă organizatori buni, să iasă oameni cu pregătire profesională, cu calificare 
tehnică înaltă. Acolo noi experimentăm tot ce vreţi şi în materie de organizare, a 
construcţiilor lucrărilor de proporţii şi a normelor şi întrecerilor. Este un laborator, 
care în timp de 4-5 ani cât o să dureze munca la Canal, trebuie să ne dea după un 
plan anumit un număr de oameni calificaţi, disciplinaţi, cu un nivel de conştiinţă 
ridicat, cu nivel politic, cu experienţă de organizare, conducători de şantiere. 

Dar s-au găsit acolo şi oameni care n-au nimic comun cu Canalul, prostituate, 
vagabonzi, elemente lumpenproletare, care pot să îmbolnăvească sufleteşte masa. 
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Tov. Gheorghiu: Trebuie să vă documentaţi acolo asupra felului cum lucrează 
Partidul, dar amănunţit, temeinic, cum funcţionează organizaţia de partid, cum îşi 
organizează munca, dacă cuprinde sau nu munca. Despre relaţiile dintre organizaţia 
de partid şi administraţie, dacă înlocuieşte sau nu administraţia. dacă este o anexă a 
administraţiei. Dacă organizaţia de partid are un plan de lucru, de ex. în legătură cu 
viaţa internă de partid ce preocupări au şi de văzut o perioadă de câtva timp, de ce 
s-a ocupat organizaţia de partid. Trebuie să staţi de vorbă nu numai cu conducerea 
organizaţiei de partid de sus, ci şi cu membrii de partid de jos. De văzut dacă 
organizaţia de partid lucrează numai în funcţie de ce văd, sau analizează situaţia şi
şi propun sarcini? Ce rezultate a dat munca de ridicare a spiritului partinic, al 
simţului de răspundere partinic, legat cu sarcinile care le-au fost date. Cum îşi ţin 
şedinţele şi ce probleme au la şedinţe. Dacă îi scot din lucru pentru şedinţe pe 
socoteala lucrului de la Canal. 

Cum conduce acolo partidul şcolile, seminariile. Cum se asigură linia 
partidului în activitatea sindicală. Cum funcţionează sindicatul, organizaţiile de 
masă, tineretul. De câte ori într-un timp anumit au fost acolo organizate momente 
politice despre situaţia politică, despre situaţia politică de la Canal. Ce manifestări 
culturale au avut loc, subiectele tratate. Cum este privită presa de partid. Studiul 
problemelor clasicilor marxism-leninismului. (Cum este situaţia cu bibliotecile, 
dacă sunt cărţi, dacă sunt suficiente, cum se citesc, se îngrijeşte cineva de lucrul 
acesta, dacă cineva urmăreşte această treabă). Dacă se ocupă de problemele de 
cultură generală, dacă sunt preocupări permanente de problemele culturale. Cum 
este organizată viaţa culturală. Desigur, dacă nu este această preocupare este loc de 
a organiza altceva decât viaţa culturală, de a se ocupa de alte lucruri. Dacă au 
puncte de cinematograf, ce filme au fost acolo. Dacă au fost echipe teatrale, 
ansamble. Dacă au şi acolo organizate echipe. Dacă există un program, un plan cu 
probleme culturale, artistice, distractive. Aici poţi să pui oameni capabili să prindă 
câteva momente caracteristice frământărilor de la Canal, pentru a biciui, pentru a 
lua sub foc anumite scăderi, lipsuri de acolo. Motive se pot găsi foarte bune. S-au 
făcut şi ceva cântece, se lucrează şi la o piesă. Acestea nu le poţi face decât dacă 
cunoşti viaţa de acolo, frământările, oamenii. 

Să vă documentaţi asupra tuturor acestor lucruri, întrebând, aprofundând 
întrebările şi să vii împărtăşiţi treaha în aşa fel ca sii nu fiti cu toţii într-un loc. să 
puteţi cuprinde toată reţeaua de la Canal. 

Să aruncaţi un ochi şi la aparatul administrativ. În principal vă duceţi pentru a 
vă documenta asupra felului cum îşi face activitatea organizaţia de partid sub toate 
raporturile şi de văzut cum este cu munca culturală. 

Întreaga docwnentare s-o sistematizaţi ca să faceţi un scurt raport cu 
observaţiile, cu constatările pe care le-aţi făcut acolo şi să faceţi propuneri concrete 
pentru îndeplinirea lucrărilor de acolo, pentru îndeplinirea sarcinilor organizaţiei de 
partid, tineret, sindicat. 

(În activitatea surplusurilor de contingente văd posibilitatea de a face din 
aceste unităţi cadre tehnice şi politice, organizatorice, în proporţie de masă. Trebuie 
făcute şi câteva unităţi de excavatorişti, braghetişti din surplusul acesta de 
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contingent. Acolo sunt şi sectanţi, care sunt foarte periculoşi, fac propagandă, 
descompun. Cred că de acolo de la Canal trebuie scoşi. Băieţii de la surplusul de 
contingent vor primi şi anne şi întreaga pază să nu fie făcută de oricine, ci să fie 
făcute de aceste unităţi disciplinate). 

Voi n-o să daţi de acolo directive. Trebuie să vă purtaţi aşa fel ca oamenii să 
nu aibe frică, să nu se sperie. Să vă strângeţi din când în când. Să căutaţi să spargeţi 
zidul care se ridică de multe ori între noi şi cei cu care stăm de vorbă, ca să nu stea 
în gardă. De căutat să deschidem inima oamenilor, de stat de vorbă cu membrii de 
partid, de văzut cum lucrează şi cei care au răspundere acolo, poate să fie nişte 
dictatori. 

Lipsurile trebuie să ne intereseze, stările nesănătoase, neajunsurile. 
Să întărim, ca unnare a analizei pe care o s-o faceţi, munca în legătură cu 

organizaţia de partid, tineret, sindicat, să putem lua cele mai bune măsuri, să facem 
un model de organizaţie de partid acolo. (Este cea mai grandioasă lucrare pe care o 
facem. Poate o să cereţi să trimitem oameni acolo pentru un timp, fie pe linie de 
organizare, fie pe linie politică, eventual anumite schimbări care vor trebui făcute. 

Va trebui să vedeţi şi pe tov. Mihai ce metode foloseşte, dacă nu introduce 
metode marinăreşti, să nu producă frică). 

Disciplina n-a intrat încă în sângele oamenilor, nu sunt încă pătrunşi de 
disciplina în muncă. 

Trebuie pusă la punct întrecerea socialistă, organizată în toate domeniile. 
Desigur că vârful preocupărilor organizaţiei de partid trebuie să fie îndreptată 

spre lucrare. Însăşi munca politică, momentele politice să fie legate cu Canalul. 
Tov. Cbişinevscbi: Tov. Gheorghiu a cuprins problema. După aşa un 

instructaj totul este clar. Vroiam să mă refer asupra unor lucruri de amănunt. 
În primul rând trebuie ţinut cont în munca de acolo de sesizare, de faptul, că 

construcţia Canalului, în sistemul tuturor construcţiilor din ţara noastră şi în 
sistemul muncii noastre de partid este o sarcină centrală. Nu întâmplător Direcţia 
Canalului depinde de Consiliul de Miniştri şi nu este întâmplător că şi pe linie de 
Partid răspunde tov. Gheorghiu de această muncă. Aceasta trebuie să fie ca o 
orientare în descoperirea tuturor lipsurilor de la Canal. Este prima uriaşă 

construcţie a sute de mii de oameni care construiesc cu totul altfel decât am 
construit şi am moştenit, construim într-un fel nou, din iniţiativa Partidului. 
Pornind de la această idee centrală a instructajului tov. Gheorghiu, pentm a dovedi 
că apreciem aşa, trebuie să organizăm munca după modelul nou. A nu scăpa 

răspunderea. Trebuie văzut dacă în întreaga activitate este precizată răspunderea 
fiecărui membru de partid, începând de la secretarul organizaţiei de partid, 
secretarii organizaţiilor de bază, membrii de partid, dacă ştiu ce sarcini au. Cum îşi 
aplică fiecare sarcina. Să avem un plan clar, pentru cunoaşterea oamenilor, a 
cadrelor. De acolo o să apară buni conducători de întreprinderi, conducători de stat, 
de partid, bărbaţi de stat, oamenii noştri, educaţi de noi în muncă. 

În al doilea rând în ce măsură a pătruns acolo, cum a fost prelucrat şi cum se 
simte în munca de partid începutul spiritului după ultima Plenară a noastră, în ce 
măsură aplică critica şi autocritica şi cum le aplică şi în ce măsură se ocupă 
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educarea vigilenţei membrilor de partid şi în masă împotriva uneltirilor 
duşmănoase, a zvonurilor etc. 

La stabilirea răspunderii este foarte necesar, atunci când se vede că s-au dat 
sarcini, trebuie constatat ce fel de sarcini a dat organizaţia de partid secretarilor de 
celulă, membrilor de partid, cum se aplică. Dacă se observă că o sarcină dată n-a 
fost bine primită, ce spun oamenii. 

Pe baza unei astfel de documentări conducerea partidului va putea într-adevăr 
să cunoască bine situaţia. Misiunea voastră este o misiune de sesizare, un îndreptar. 

Tov. Gheorghiu s-a oprit asupra muncii culturale, de propagandă la Canal. În 
special acolo unde este o masă aşa pestriţă şi probleme aşa multe care stau în faţa 
noastră acolo, întregul sistem al muncii culturale pe linie sindicală trebuie să fie de 
un nivel mai superior decât oriunde. Presa, calitatea ei, participarea oamenilor în 
presă, dacă se ţine cont de observaţiile critice din presă. Dacă avem ziare de perete. 
Câte. Cum participă oamenii la aceste gazete. Cine este redacţia, dacă sunt oameni 
verificaţi, dacă nu cumva gazeta de perete se transformă în batjocorirea oamenilor, 
trebuie văzut şi acest lucru. Trebuie controlate cu foarte mare grijă bibliotecile, 
dacă s-au trimis cărţi acolo, ce cărţi, de unde, câte volume sunt, dacă nu se introduc 
cumva cărţi greşite, dacă sunt cărţi marxist-leniniste, romane, dacă sunt cărţi 

sovietice, cărţi despre construcţie. Cum este organizată activitatea artistică, pe linie 
de partid, sau de organizaţia de masă, cum este îndrumată. 

De văzut cine vine din Bucureşti, pentru că de aici se dau directive, dar de 
văzut dacă au fost. 

Trebuie văzut în ce măsură îndrumează organizaţia de partid activitatea 
sportivă. De aici din Bucureşti s-au fixat diferite lucruri. De văzut dacă au 
mijloace, dacă se ocupă de educaţia politică a sportului, dacă din Bucureşti 

Comitetul de Cultură Fizică şi Sport dă destulă importanţă, dacă este un 
responsabil care se ocupă de aceste probleme, ce au făcut acolo. 

Fiecare o să-şi noteze discuţiile cu oamenii. Este de dorit ca după o zi de 
muncă să fie totalizate, Aceasta ca sistem de muncă. Apoi la stărşit de redactat un 
document amănunţit, pe compartimente. 

Propune ca tov. Răutu să fie şeful brigăzii acestea. 
Tov. Răuh1: O să împărţim munca şi pe probleme şi pe teritorii. O să 

trebuiască să stăm acolo vreo 5-6 zile. Aş propune să plecăm vineri. Mâine facem o 
şedinţă ca să elaborăm planul de activitate. 

Tov. Gheorghiu: Să vă faceţi un plan de lucru, să vedeţi traseul. Sunt de acord 
să plecaţi vineri. 

Tov. Petrescu: Aş ruga ca unul din doi, sau tov. Marussi sau tov. Niţescu să 
nu plece. 

Tov. Răutu: În orice caz sunt de părere ca tov. Marussi să plece. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie văzut şi cum funcţionează şcolile tehnice. 
Tov. Răutu: După ce terminăm acolo comunicăm comitetului ceva din 

constatările noastre? 
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Tov. Gheorghiu: La început este bine să facem o şedinţă. 
Tov. Gheorghiu: Da. 

Au participat la această şedinţă tovii: 
Gheorghiu-Dej, I. Chişinovschi, L. Răutu, D. Petrescu, Raia Vidraşcu, 

Marussi, Onescu, Niţescu şi Haber. 

Brigada de partid care pleacă la Canale compusă din tovii: 

• 

L. Răutu 
Raia Vidraşcu 
Cornel Onescu 
Marussi 
Haber 

D.A.N.I.C.,fond C.C. al P.C.R. - Cancelarie, dosar 22/1950,f 2-8. 

29. 1950 martie 22. Ordin general nr. 12 al Ministrului Apără
rii Naţionale privind numirea generalului-maior Leontin Sălă
jan, Nicolae Ceauşescu şi William Suder În.funcţiile de ministru 
adjunct la Ministerul Apărării Naţionale. 

În unna Hotărârii Consiliului de Miniştri şi confonn Decretelor Prezidiului 
Marii Adunări Naţionale specificate mai jos, s-au făcut unnătoarele schimbări în 
conducerea Armatei Republicii Populare Române: 

1. Cu Decretul nr. 229 din 18 martie 1950, generalul-maior Leontin Sălăjan a 
fost numit Ministru Adjunct la Ministerul Apărării Naţionale şi Şef al Marelui Stat 
Major. 

2. Cu Decretul nr. 232 din 18 martie 1950, generalul-maior Ceauşescu 
Nicolae a fost numit Ministru Adjunct la Ministerul Apărării Naţionale şi Şef al 
Direcţiei Superioare Politice a Annatei. 

3. Cu Decretul nr. 233 din 233 din 18 martie 1950, generalul-maior Suder 
William se numeşte Ministru Adjunct la Ministerul Apărării Naţionale pentru 
probleme care privesc Spatele Armatei. 

Conform ordinului ministrului Apărării Naţionale, prezentul ordin va fi adus la 
cunoştinţa tuturor cadrelor Armatei . 

• 
Arhivele Militare Române, fond Direcţia Secretariat, dosar 17, f 152. 
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30. 1950 martie 22. Notă în legătură cu necesitatea prezenţei 
unor consilieri sovietici pentru construirea Teatrului Naţional, 
specialişti pentru operă şi balet care au făcut şi obiectul 
tratativelor în vederea încheierii noului acord economic cu 
UR.S.S. 

În legătură cu tehnicienii sov1et1c1 necesari pentru construcţia Teatrului 
Naţional din Bucureşti, şi anume: un arhitect specialist în construcţii de teatre, un 
inginer specialist în construcţii de scene, un inginer specialist în probleme de 
acustică şi un inginer electrician, s-au făcut diferite intervenţii începând din anul 
1948. 

Ultima intervenţie a fost făcută prin Ministerul Afacerilor Externe la începutul 
lunii august 1949. La 18 august 1949 Ministerul Afacerilor Externe a primit o notă 
din partea Ambasadei U.R.S.S. în R.P.R, prin care se tăcea cunoscut că Guvernul 
sovietic va trimite în scurtă vreme aceşti specialişti împreună cu cei ceruţi pentru 
fizică, cultură şi sport. 

Problema specialiştilor pentru Teatrul Naţional a figurat şi în lista pe care a 
înaintat-o o delegaţie economică română condusă de tov. Bârlădeanu, cu prilejul 
tratativelor pentru încercarea noului acord economic cu U.R.S.S. 

După audienţa pe care a avut-o la 28 decembrie 1949 la tov. Lebedev, 
Preşedintele Comitetului pentru Artă al U.R.S.S., în cadrul căreia am ridicat din 
nou această problemă împreună cu celelalte privind ajutorul în cadre pentru 
Ministerul Artelor, am fost întrebat prin Ambasada R.P.R. din Moscova, la ce dată 
ar fi oportun să sosească specialişti care pot fi trimişi imediat, adică acei pentru 
operă şi balet şi un arhitect şi un inginer constructor pentru Teatrul Naţional. Am 
propus data de 1 februarie. Cei trei specialişti au sosit la 30 ianuarie pentru operă şi 
balet. Cu prilejul ultimei audienţe pe care am avut-o la tov. Bespalov, 
vicepreşedintele Comitetului pentru Artă al U.R.S.S., am ridicat din nou problema 
lor şi am primit asigurări că nu vor întârzia. 

La data de 18 august 1949 ministrul nostru a primit de la ambasada ns. din 
Moscova o adresă (nr. 345) prin care comunică răspunsul ministrului Afacerilor 
Externe U.R.S.S. la cererile noastre repetate şi anume că: Guvernul U.R.S.S. a 
decis să trimită în R.P.R. specialişti ceruţi de noi: 3 ingineri pentru construirea 
Teatrului Naţional precum şi specialişti pentru construirea studiourilor de 
cinematografie. 

Nota verbală prin care ministrul a cerut aceste ajutoare, trimisă ambasadei 
U .R.S.S. la Bucureşti cu data de mai 1949 şi revine la notele trimise anterior adică 
la 19 ianuarie 1949 şi alte 2 la 3 I ianuarie şi 5 martie 1949". 

V.E.CHIVU 

♦ 

D.A.N/.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 165/1950,f 62. 
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31. 1950 martie 24. Proces-verbal încheiat în urma discuţiilor 
purtate de ministrul-adjunct M Jianu, general-maior A. Nico
lschi şi colonel G. Birtaş pe tema folosirii în diferite munci a 
deţinuţilor din penitenciare. 

PROCES-VERBAL 

Astăzi, 24 martie 1950, colectivul fonnat din tov. mm1stru adjunct Jianu 
Marin, general maior Nicolschi şi tov. colonel Birtaş Gavrilă, au luat în discuţie 
problema folosirii deţinuţilor din penitenciare, la diferite munci în interior şi 
exterior, căzând de acord asupra unnătoarelor propuneri: 

I. Vor putea fi folosiţi la şantierele de lucru de la Canalul Dunăre-Marea 
Neagră; 

a. Condamnaţii pentru port ilegal de annă şi pentru trecere frauduloasă de 
frontieră, cu pedepse până la 12 ani. 

b. Condamnaţii cu pedepse până la 1 O ani, pentru infracţiuni politice ca: 
- uneltiri împotriva ordinei sociale şi anume: răspândirea de zvonuri s-au in

fonnaţiuni false, privitoare la situaţia economică a ţării, nemulţumiri ale populaţiei 
etc. (art. 198 C.P.); instigarea locuitorilor de a se ridica contra ordinei consti
tuţionale şi sociale şi uneltirea contra ordinei constituţionale şi sociale şi uneltirea 
contra ordinei sociale (art. 207-209 C.P. ); încercarea de a provoca răzvrătire (art. 
21 O C.P.); producerea dezordinei în stat pentru uzurparea de funcţiuni militare (art. 
212 C.P.); crimele şi delictele prevăzute de art. 213 şi 214 C.P. 

- Omiterea denunţării infracţiunilor contra liniştei publice (art. 337 C.P.) adică 
a asocierii pentru comitere de crime şi delicte (art. 315 C.P.), a organiz.ării în 
formaţiuni militare fără încuviinţarea autorităţilor (art. 326 C.P.), fabricării, 
transportării şi păstrării de anne şi explozibile (art. 335 C.P.l); 

- Aţâţarea contra liniştii publice, adică purtarea de embleme, steaguri, 
wtiforme nepermise de lege, îndemnarea la dezordine (art. 322-324 C.P. şi 328, 
329,331 C.P.); strângerea, fabricarea, transportarea s-au păstrarea în mod 
clandestin de anne, muniţii de orice fel, maşini infernale etc. în scopul de a le 
întrebuinţa el însuşi sau a le da făcătorilor de rele (art. 335-336 C.P.); 

- Răspândirea de publicaţii interzise, adică reproducerea, vânzarea sau 
distribuirea de scrieri, desene sau imprimate, interzise de autorităţile în drept etc. 
(art. 325 C.P.); 

- Instigarea publică, adică instigarea directă a publicului la nesupunerea către 
legi sau către autorităţi, sau la comiterea de crime sau delicte (art. 327 C.P.), 
precum şi încercarea de a întreprinde sau întreprinderea de acţiuni împotriva fonnei 
de guvernământ democratice; 

- Injuria rasială, adică atingerea în orice mod a onoarei sau prestigiului 
naţionalităţilor conlocuitoare sau unei persoane şi aplicarea de tratamente 
diferenţiale pe temeiul de rasă, limbă etc. (art. 327 bis şi 330 C.P.). 

În categoriile indicate mai sus, vor intra numai acei legionari, muncitori şi 
ţărani, având condamnare până la un an. 
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Restul de legionari, nu vor fi scoşi pentru muncă afară din penitenciar. 
c. Condamaţii pentru devize şi deţinere de aur. 
d. Criminalii de război, cu pedepse până la I O ani, exceptându-se vârfurile 

periculoase. 
e. Condamnaţii de drept comun la pedepse de la 5-25 de ani. 
2. Vor putea fi folosiţi la Gospodăriile Agricole de Stat şi gospodăriile de sine 

stătătoare de pe lângă penitenciare: 
a. Condamnaţii de drept comun până la 5 ani; 
b. Condamnaţii pentru sabotaj până la I O ani, exceptându-se elementele 

capitaliste şi tehnicienii specialişti. 
c. Condamnaţii pentru chestiuni religioase (sectanţii) indiferent de pedeapsa ce 

o au, exceptându-se preoţii care urmează a rămâne în penitenciare. 
3. Vor putea fi folosiţi la atelierele de la penitenciare: 
a. Deţinuţii de drept comun preveniţi şi condamnaţi, meseriaşi, iar dintre 

nemeseriaşi cei ce vor să înveţe o meserie. Aceştia vor fi aleşi de către directorul 
gospodăriei de sine stătătoare în colaborare cu directorul şi educatorul 
penitenciarului. 

b. Condamnaţii legionari, spioni şi trădători, meseriaşi şi nemeseriaşi, cu o 
condamnare până la I O ani. 

- Vârfurile legionare precum şi ale grupărilor subversive, cei condamnaţi 
pentru spionaj şi înaltă trădare cu condamnări peste I O ani, vor lucra izolaţi în 
celule. 

Direcţia Generală a Securităţii Poporului, va indica pe toţi cei care se 
încadrează în categoriile de la pct. bal. 2. 

4. Vor putea fi folosiţi la diferite întreprinderi de stat: 
Condamnaţii de drept comun până la 5 ani. 
Tehnicienii de specialitate vor putea fi folosiţi la întreprinderile de stat, în care 

muncesc deţinuţii, numai în caz de absolută necesitate şi numai cu aprobarea 
ministerului. 

5. Vor putea fi folosiţi pentru munca în mine, elementele capitaliste 
condamnate pentru sabotaj, criminalii de război, condamnaţi pentru înaltă trădare, 
criminalii de drept comun (ucigaşii şi toţi cei care au fost condamnaţi pentru 
activitate în bandă sau organizaţii subversive, cu pedepse de la I O ani în sus. 

6. Vor putea fi folnsiti la şantierele de construcţii şi reparaţii ale 
penitenciare/or, deţinuţii preveniţi şi condamnaţi pentru fapte de drept comun şi 
sabotaj. 

7. În celulele şi camerele de deţinere ale penitenciarelor. vor putea să lucreze 
preveniţii în instrucţie, de toate categoriile penale, fiind separaţi unii de alţii, după 
categoria faptelor penale săvârşite. 

Cei cu instrucţie neterminată pot fi folosiţi la muncă numai cu asentimentul 
organelor anchetatoare. 

Condamnaţilor care vor fi folosiţi la şantierele de lucru de la Canalul Dunăre
Marea Neagră, li se va aplica regimul condamnaţilor care muncesc în prezent pe 
acele şantiere. 
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Regimul condamnaţilor care muncesc în afara penitenciarelor, la întreprinderi, 
ferme etc., va fi cel stabilit pe baza propunerilor ce se vor face în acest scop. 

De asemeni, pe baza propunerilor ce se vor face se va stabili şi regimul 
condamnaţilor folosiţi la munci în atelierele din interiorul penitenciarelor. 

Condamnaţii care prestează munci atât în afară cât şi în interiorul 
penitenciarelor vor beneficia de eliberare înainte de termen în condiţiile Decretului 
Nr. 72 din 16 martie 1950, şi a Deciziei de aplicare acestui Decret. 

• 

MINISTRU ADJUNCT, 
M. Jianu 
G-ral Maior de Securitate, 
A. Nicolschi 
Colonel de Securitate, 
G. Birtaş 

A.S.R.I.,fond documentar, dosar 10090,f 182-184. 

32. 1950 martie 25. Notă cu privire la problema plecărilor în 
Israel, întocmită de Comitetul Democrat Evreiesc (C.D.E.). 

Întrucât se acordă posibilităţi de plecare după criterii foarte largi şi indiferent 
de vârsta şi poziţia socială a solicitatorului, credem că această situaţie creează o 
atmosferă neprielnică, având în vedere că şi evreii sunt cetăţeni români şi că sunt 
lăsaţi să plece într-o ţară capitalistă, unde există şomaj şi mizerie. 

De asemenea, apare ca un regim acordat în mod excepţional evreilor, 
posibilitatea de a putea pleca, dacă vor, mai ales că printre cei care pleacă sunt şi 
oameni încadraţi în câmpul muncii. 

După ultima plecare organizată spre statul Israel, din ianuarie 1949, au mai 
avut loc, în primăvara aceluiaşi an, în faţa legaţiei statului Israel, unele manifestări, 
a celor care îşi exprimau dorinţa de plecare. 

Cu sprijinul partidului şi prin munca CDE-ului, aceste manifestări au încetat. 
Cererile de plecare, erau îndreptate către autorităţile competente, care le 

rezolvau, problema neprezentând caracter de masă, cu aspecte politice negative. 
La mişcarea proporţiei acestei probleme, a contribuit într-o măsură hotărâ

toare, importantul număr de încadrări în muncă productivă, în cursul anului 1949 
(peste 18000 evrei au fost încadraţi prin îndrumarea CDE-ului, pe lângă un număr 
de evrei încadraţi în acelaşi an, şi care nu sunt cuprinşi în numărul de mai sus. 

Aceste fapte au determinat ca la şedinţa Comitetului Democrat Evreiesc, 
Comitetul Central, din iunie 1949, să putem face aprecierea ,, ... se constată o 
scădere mare a influenţei sioniste din rândurile maselor muncitoare şi sărace a 
populaţiei şi o participare din ce în ce mai largă a acestora la oper~ de construire a 
socialismului". 
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În iama 1949-l 950, frământările pentru plecarea au cuprins din nou, într-un 
grad accentuat, o parte a populaţiei evreieşti. 

În mai multe oraşe, Bacău, Piatra-Neamţ, Oradea, Satu-Mare se stă „la coadă", 
chiar 24 ore, pentru a putea obţine fonnularul necesar, fonnelor de plecare. La 
Bacău s-au eliberat 3000 formulare faţă de o populaţie evreiască de 12000 oameni. 
La Focşani l OOO, Satu Mare 550, Cluj 400, Oradea 500, Tg. Mureş 300, Alba Iulia 
400, faţă de o populaţie evreiască de 1200 oameni ş.a.m.d. 

Între cei înscrişi, numărul celor aflaţi în câmpul muncii, este destul de mare. 
Spre exemplificare, putem arăta că de la 1-1 O martie 1950, s-au înregistrat în 
capitală un număr de l 074 cereri pentru certificate fiscale, necesare pentru 
formalităţile de plecare. Acest număr cuprinde 409 salariaţi, 227 fără profesiune, 
223 casnice, 73 fără muncă, 43 elevi şi studenţi, 38 pensionari, 33 mici meseriaşi, 
13 liber profesionişti şi 12 diverse categorii. 

Acest fenomen coincide cu faptul că prin organele administrative ale 
Ministerului de Interne, cererile de plecare sunt soluţionate favorabil, într-un număr 
mare, fără deosebire de vârstă şi poziţie socială a solicitantului. 

Sesizaţi de aceste frământări din întreaga ţară, am analizat fenomenul, am 
cercetat cauzele lui, şi am ajuns la următoarele constatări: 

- Munca de lămurire dusă de CDE, în rândurile populaţiei evreieşti şi de 
combatere a naţionalismului sionist, sub toate formele lui de manifestare, nu a fost 
suficient de adâncă. Elementele slab pregătite politiceşte sau controlate îndeajuns, 
au fost folosite în această muncă de lămurire. 

- Posibilităţile largi de plecare au creat rezerve serioase la cei neîncadraţi în 
producţie, care numai caută o asemenea încadrare, în aşteptarea zilei de plecare şi 
de teamă că încadrarea în producţie ar putea să constituie o greutate în plecarea lor. 

- Uneltirile sioniste şovine, reuşesc să influenţeze puternic o parte a populaţiei 
muncitoare evreieşti şi s-o antreneze pe calea plecărilor, adică împotriva intereselor 
regimului şi construcţiei socialismului în R.P.R., folosind mai ales în propaganda 
lor, pericolul special pentru populaţia evreiască de aici, în cazul unui nou război. 

- Cei încadraţi în producţie, depun . printre actele cerute pentru plecare, 
certificatele de la întreprinderile respective, prin care se arată că ei nu sunt necesari 
producţiei. 

- Este gre~lta aliluJi11c11 \;Unduccrilor acelor întreprinderi, care eliherea~A 
certificate, că evreii, oameni ai muncii, încadraţi în acele întreprinderi, nu sunt utili 
producţiei; deoarece în condiţiile construirii socialismului, toate braţele de muncă 
sunt necesare şi folosibile. 

De asemenea, prin eliberarea unor asemenea certificate se poate interpreta că 
ar exista dorinţa unor conducători de întreprinderi de a înlătura muncitorii evrei. 
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- În organizaţiile de m~ă., sindicate, U.T.M., U.F.D.R., şi nici în şedinţele 
organizaţiilor de partid, nu se prelucrează această problemă, şi noi nu am cerut 
sprijinul în această direcţie, deşi o parte din membrii acestor organizaţii, sub 
influenţa sionistă, sunt antrenaţi în plecare. 

- Foştii mici negustori, întâmpină mari greutăţi la încadrarea în producţie. 
- Deşi există unele manifestări antisemite şi deşi legea sancţionează aspru, 

astfel de manifestări, totuşi nu cunoaştem şi nu ştim să fi fost făcute cunoscut, vre
o sancţiune aplicată împotriva unor asemenea manifestări. sunt însă unele cazuri, 
chiar de achitări nejustificate. 

- Există un număr foarte restrâns de elemente muncitoare religioase, care vor 
să respecte repausul de sâmbătă., fapt care constituie o greutate în încadrarea lor în 
muncă. 

- Există categorii de evrei, care îşi vor manifesta dorinţa de plecare în orice 
caz, şi asupra cărora munca de lămurire, rămâne în cea mai mare măsură, ineficace, 
ca de exemplu: 

Părinţi vârstnici, ai căror copii sunt în Israel. 
Copii, până la 18 ani, ai căror părinţi sunt acolo. 
Soţi care se găsesc despărţiţi. 
Elemente refractare ale micii burghezii evreieşti. 
- În două rânduri, am ridicat partidului, noile aspecte ale acestei probleme a 

plecărilor. În amândouă cazurile ni s-a repetat că în această problemă., linia 
partidului este următoarea: ,,Cei care sunt obsedaţi de plecare, să plece", cu 
sublinierea în acelaşi timp, că munca politică a CDE-ului, trebuie intensificată 
pentru ca fenomenul, să nu pătrundă în rândurile masei muncitoreşti evreieşti. 

DIN ACESTE CONST AT ĂRI AM TRAS URMĂTOARELE CONCLUZII ŞI 
FACEM URMĂTOARELE PROPUNERI: 

1. Munca politică de lămurire de la om la om, ca şi sub alte forme a CDE
urilor, va fi intensificată şi îmbunătăţită. 

Va fi intensificată şi îmbunătăţită de asemenea, acţiunea pentru combaterea 
uneltirilor naţionaliştilor sionişti; adoptându-se în acest scop forme multiple şi 

variate de agitaţie (broşuri agitatorice, campanii de presă, popularizarea şi folosirea 
elementelor muncitoare evreieşti cu atitudine pozitivă şi hotărâri etc.). 

Activiştii care se deplasează pe teren, vor trebui să cunoască îndeaproape pe 
cei care îi vizitează, şi vor avea asupra lor material de lămurire, pentru a se putea 
astfel orienta mai uşor în munca lor. 

2. Dacă pentru: părinţii vârstnici ai căror copii sunt în Israel, 
Copii până la 18 ani ai căror părinţi sunt în Israel, 
Soţi care se găsesc despărţiţi, 

acordarea posibilităţilor de plecare este justificată, considerăm, că pentru 
elementele din câmpul muncii şi pentru elementele mic burgheze, reeducabile şi 
care pot fi încadraţi în muncă, acordarea dreptului de plecare, nu este în interesul 
construirii socialismului. 

De asemenea, plecarea elementelor refractare ale micii burghezii şi a 
elementelor mari burgheze, duşmane Republicii, nu este justificată. 
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3. Credem că ar fi bine să se dea indicaţii ca să nu se mai elibereze certificate 
doveditoare, că solicitantul nu este necesar în producţie. 

4. Propunem ca Partidul să dea sarcină organizaţiilor de masă, sindicate, U.T.M., 
U.F.D.R., să facă muncă de lămurire, în rândurile sindicaliştilor, tineretului şi 
femeilor, pentru combaterea influenţei sioniste şi a tendinţelor de plecare. 

De asemenea să se facă prelucrări în organizaţiile de Partid, şi să se dea ca 
sarcină, în special membrilor de partid, evrei, să ducă muncă de lămurire în 
rândurile populaţii evreieşti, cu atât mai mult, cu cât sunt şi membrii de partid 
antrenaţi în plecare şi care îşi fac chiar formele de plecare. 

Aceasta este cu atât mai necesar, cu cât o bună parte a oamenilor muncii evrei, 
încadraţi în producţie, sunt de puţină vreme în câmpul muncii, şi deci nu s-a format 
încă la ei, o conştiinţă muncitorească, capabilă să-i lege mai strâns de producţia 
socialistă, şi să-i facă astfel mai puţin şovăelnici în faţa uneltirilor sioniste. 

5. Socotim că este necesar de a se lua măsuri ca şi foştii mici negustori, să se 
poată încadra în producţie cu mai multă uşurinţă. 

6. Socotim că este necesar ca manifestările de antisemitism să fie sancţionate 
conform legilor în vigoare. Aceasta va însemna aplicarea justă a principiilor 
Partidului în problema naţională şi va aduce la micşorarea numărului acestor 
manifestări. 

De asemenea va avea o influenţă pozitivă asupra populaţiei evreieşti, şi va 
constitui astfel un sprijin în munca noastră politică. 

7. Dat fiind că în unele cazuri se dau aprobări de plecare unor persoane, a căror 
atitudine şi activitate duşmănoasă regimului nostru, de democraţie populară, este 
bine cunoscută de noi, şi pentru a se evita asemenea situaţii, care ridică şi greutăţi 
mari în munca noastră politică, propunem să se ţină seama de ajutorul pe care noi îl 
putem da în această problemă. 

8. Întrucât problema sub aspectul care se prezintă nu este una exclusivă a 
Comitetului Democrat Evreesc, ci una de ordin general, socotim că ar fi bine ca 
problema să fie din nou reexaminată, luând măsurile care vor reeşi din analizarea 
acestei situaţii. 

♦ 

D.A.N.I.C.,fund C.C. al P.C.R. - Cancelarie, dosar 91/1950.f 3-7. 

33. 1950 martie. Directivă a P.MR. către Armată privind 
sarcinile muncii organelor politice. organizaţiilor de partid şi a 
U. TM referitoare la pregătirea de luptă şi politică pe anul 
/949-1950. 

DJRECTIVĂ 
Către. 

Locţiitorii Politici ai Comandanţilor şi Şefii Direcţiilor Politice ale Regiunilor 
Militare şi Comandamentelor de Armă, 
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Locţiitorii Politici ai Comandanţilor şi Şefii Direcţiilor Politice ale Regiunilor 
Militare Aeriane, ale Forţelor Militare Navale, 

Locţiitorul Politic al Şefului Marelui Stat Major, 
Locţiitorii Politici al Comandanţilor şi Şefii Secţiilor Politice ale Corpurilor de 

Armată, ale Diviziilor, ale Brigăzilor ale Academiilor, ale Şcolilor Militare. 
Locţiitorii Politici ai Comandanţilor de Unităţi. 

DESPRE SARCINILE MUNCII ORGANELOR POLITICE, ORGANIZA ŢII
LOR DE PARTID ŞI ORGANIZAŢIILOR U.T.M., REFERITOR LA 
PREGĂTIREA DE LUPTĂ ŞI POLITICĂ PE ANUL 1949/1950 

În anul în care s-a scurs, ţara noastră, sub conducerea Partidului Muncitoresc 
Român, cu ajutorul frăţesc pe care nu 1-a acordat în toate domeniile Marea Uniune 
Sovietică, a făcut paşi însemnaţi pe calea construirii socialismului. Primul Plan de 
stat a fost îndeplinit cu I 08%. Producţia industrială a înregistrat creşterea 
considerabilă de 40% faţă de nivelul anului 1948. Alianţa clasei muncitoare cu 
ţărănimea s-a întărit şi pe baza acestei alianţe s-a păşit trainic pe calea transformării 
socialiste a agriculturii. 

Anul ce a trecut se caracterizează şi prin întărirea continuă a armatei, prin 
ridicarea capacităţii ei de luptă, prin succesele de o deosebită însemnătate pentru 
ridicarea şi educarea de noi cadre militare. Verificarea membrilor de partid, care 
este în curs, a contribuit la activizarea considerabilă a vieţii interne a organizaţiilor 
de partid. Membrii de partid şi U.T.M. au depus multă muncă şi energie în opera de 
perfecţionare a măiestriei militare a întregului efectiv, de întărire a disciplinei şi a 
ordinii militare, de ridicare a capacităţii de luptă a unităţilor şi subunităţilor. 

Organele politice şi organizaţiile de partid au acumulat experienţă în munca 
politică şi de partid, făcând progrese în legarea ei de sarcinile unităţilor şi Marilor 
Unităţi. 

S-a dus o muncă intensă pentru educarea ostaşilor în spiritul dragostei faţă de 
Patria noastră liberă, Republica Populară Română, în spiritul fidelităţii faţă de 
jurământul militar, al dragostei şi devotamentului faţă de Guvern şi Partidul 
Muncitoresc Român, al prieteniei şi al fidelităţii indestructibile faţă de Uniunea 
Sovietică şi al dragostei nemărginite faţă de Marele Stalin. 

Paralel cu succesele incontestabile obţinute în activitatea organelor politice, a 
organizaţiilor de partid şi U.T.M. mai există încă foarte multe lipsuri. 

I. Nivelul ideologic şi organizatoric al muncii desfăşurate de organele politice, 
organizaţiile de partid şi organizaţiile U.T.M. mai este încă scăzut, mai ales în 
domeniul educaţiei ideologice şi politice a cadrelor. 

2. Formalismul şi lipsa de iniţiativă în munca politică şi de partid, ruperea ei 
de sarcinile pregătirii de luptă şi politice a unităţilor şi Marilor Unităţi sunt încă 
departe de a fi învinse. Compania, unde se hotărăşte succesul pregătirii de luptă, a 
educaţiei politice şi ostăşeşti a întregului efectiv, n-a devenit încă centrul muncii 
politice şi de partid. Deseori lucrătorii politici şi activiştii de partid nu se îngrijesc 
de eficienţa măsurilor politice, de realizarea unor anumite rezultate în lupta pentru 
calitatea înaltă a pregătirii de luptă, pentru nivelul înalt al disciplinei militare. 
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Multe organe politice nu şi-au concentrat atenţia lor principală asupra 
problemelor educaţiei ideologice şi politice a comuniştilor şi U.T.M.-iştilor şi nu 
totdeauna îndrumează în mod eficace activitatea lor, pentru ca membrii de partid şi 
U.T.M.-iştii să devină în mod efectiv fruntaşi in pregătirea de luptă şi politică, în 
păstrarea disciplinei militare şi nu au obţinut ca toţi membrii de partid şi membrii 
U.T.M. să devină adevăraţi conducători şi organizatori ai celor fără de partid. 
aceste lipsuri se datoresc faptului că în numeroase organizaţii de partid nivelul 
muncii interne de partid este foarte scăzut, mai ales în organizaţiile de partid ale 
Statelor Majore şi în cele ale subunităţilor de gospodărie. Problemele arzătoare ale 
vieţii unităţilor aproape că nu îşi găsesc rezolvarea în adunările de partid şi U.T.M. 
Critica şi autocritica nu au devenit încă principiul fundamental al vieţii interne de 
partid a organizaţiilor din armată. Adunările de partid şi U.T.M. sunt pregătite în 
grabă şi nu au devenit încă o şcoală de educaţie bolşevică. Nu există grijă pentru 
repartizarea membrilor de partid şi U.T.M. în subunităţi, precum şi pentru 
asigurarea unui ajutor viu şi concret din partea organelor politice în munca 
organizaţiilor de partid de companie şi secretarilor organizaţiilor de bază, a 
secretarilor organizaţiilor de bază U.T.M. 

Nu sunt rare cazurile când problemele cele mai importante ale teoriei marxist
leniniste sunt studiate superficial, la un nivel ideologic scăzut, în afara legăturii cu 
politica curentă a partidului şi a guvernului. Nimic nu este mai străin leninismului -
care este o puternică armă a luptei revoluţionare a maselor decât abstractizarea. 
Teoria marxist-leninistă - ne învaţă tovarăşul Stalin - nu este o dogmă, ci o călăuz.ă 
în acţiune. 

Calitatea conţinutului ideologic al pregătirii marxist-leniniste depinde întru 
totul de nivelul pregătirii teoretice şi metodicea propagandiştilor. 

Din păcate munca propagandistică este deseori încredinţată unor oameni puţin 
pregătiţi, iar câteodată se încredinţează celor fără de partid, care nu sunt în stare să 
asigure un nivel ideologic şi organizatoric înalt al lecţiilor. Mai mult, unii locţiitori 
politici de unităţi şi şefi ai secţiilor politice s-au înlăturat singuri de la această 
primă îndatorire şi nu participă personal în munca de propagandă. Trebuie să fie 
clar că numai contactul nemijlocit cu subordonaţii va permite lucrătorilor politici să 
afle starea de spirit politic, nevoile şi cerinţele ostaşilor; numai printr-un contact 
viu cu cadrele putem determina calităţile lor militare şi politice. 

Nivelul ideologic şi organizatoric al lecţiilor politice -- ca metoda principala a 
educaţiei politice şi ostăşeşti a întregului efectiv - este scăzut. Nu sunt organizate 
seminarii permanente pentru pregătirea conducătorilor de lecţii politice; sunt slab 
folosite şi alte forme ale muncii de educaţie politică în afara orelor de program 
(convorbiri, referate, lecţii ş.a.m.d.). 

Citirea zilnică şi obligatorie a ziarelor cu ostaşii nu este organizată; în grupe nu 
sunt repartizaţi ostaşi care să citească cu voce tare ziarul, nu se face instructajul 
agitatorilor de plutoane şi munca lor nu este îndrumată pentru rezolvarea sarcinilor 
principale care stau în faţa unităţii sau a Marii Unităţi. Cerinţele ostaşilor în 
legătură cu problemele care îl interesează, în privinţa situaţiei internaţionale, a 
vieţii interne a ţării, nu sunt luate în considerare şi nu-şi găsesc oglindirea în 
planurile muncii de educaţie politico-culturală. 
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Lecţiile politice, infonnaţionale şi convorbirile cu întreg efectivul, se ţin de 
regulă în cadrul companiei cu forţele aparatului politic şi rare ori comandanţii sunt 
atraşi la educaţia politică şi ostăşească. 

3. Existenţa în annată a unui număr mare de încălcări ale regulilor vieţii 
ostăşeşti, de manifestări imorale şi cazuri de nepăsare condamnabilă, dovedeşte că 
organele politice, organizaţiile de partid şi U.T.M. nu duc o luptă pennanentă şi 
perseverentă pentru o disciplină militară de fier şi nu au creat o atitudine 
intransigentă faţă de cei care încalcă disciplina militară. În munca de educaţie, 
lucrătorii politici folosesc foarte puţin una din cele mai bune fonne de educaţie, -
popularizarea fruntaşilor în pregătirea de luptă şi politică, care dovedesc prin fapte 
înalta lor cunoştinţă politică. Aceste lipsuri ar fi fost mult mai puţine dacă organele 
politice ar fi renunţat la practica dăunătoare a conducerii pe hârtie a organizaţiilor 
de partid şi U.T.M. şi s-ar fi apropiat de unităţi, de trupe, de oamenii vii, acolo 
unde se hotărăşte succesul pregătirii de luptă şi politică. Unele organe politice şi 
unii lucrători politici nu au renunţat încă la vechile sisteme ale muncii de educaţie, 
nu dau activităţii lor un caracter de partid, nu o desfăşoară în spiritul metodelor de 
partid, nu conduc în mod concret organizaţiile de partid şi U.T.M. 

Activitatea politică crescândă a întregului efectiv şi sarcinile pentru ridicarea 
continuă a capacităţii de luptă a annatei cer organelor politice, organizaţiilor de 
partid şi U.T.M. îmbunătăţirea radicală a întregii lumi organizatorice şi politice de 
partid şi ridicarea ei până la nivelul sarcinilor politice trasate de către Comitetul 
Central al P.M.R. 

În acest scop se vor lua unnătoarele măsuri: 
I. Munca organelor politice, organizaţiilor de partid şi U.T.M. va fi reorgani

zată în conformitate cu instrucţiunile referitoare la organele politice şi organizaţiile 
de partid şi U.T.M. din armată, îndreptând efortul principal al muncii lor pentru 
educarea întregului efectiv în spiritul devotamentului faţă de P.M.R., faţă de 
Guvernul R.P.R., în spiritul dragostei faţă de Patria noastră liberă, Republica 
Populară Română, în spiritul prieteniei indestructibile faţă de Uniunea Sovietică şi 
al dragostei nemărginite faţă de Marele Stalin, al încrederii în superioritatea orân
duirii socialiste faţă de cea capitalistă, pentru a dezvolta la întregul efectiv ura faţă 
de duşmanii socialismului şi ai democraţiei, imperialiştii anglo-americani, pentru a 
cultiva fidelitatea faţă de jurământul militar şi pennanenta vigilenţă revoluţionară; 

- va fi îmbunătăţită radical munca organelor politice, organizaţiilor de partid şi 
U.T.M. pentru înlăturarea deficienţelor mari în pregătirea de luptă şi politică a 
unităţilor şi Marilor Unităţi şi pentru lichidarea definitivă a ruperii muncii politice 
şi de partid de sarcinile pregătirii de luptă a trupelor; 

- compania să devină centrul adevărat al muncii politice şi de partid; 
- organele politice să aibă planuri concrete de muncă pentru asigurarea 

sarcinilor şi pregătirii de luptă pe perioadele de instruire a trupelor; 
- prin întregul sistem al muncii de educaţie să se cultive dragostea faţă de 

mijloacele tehnice de luptă, să de îndrepte sforţările întregului efectiv pentru 
studierea şi păstrarea lor şi să se insufle întregului efectiv încrederea în puterea 
mijloacelor tehnice de luptă modeme; 
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- organele politice să lichideze în munca lor autoliniştirea şi indolenţa. 
2. Pe baza verificării membrilor de partid, care este în curs, se va activiza 

munca organizaţiilor de partid şi U.T.M. şi se va ridica nivelul muncii 
organizatorice de Partid, ţinând seama de indicaţia tovarăşului Stalin, că principiul 
în munca organizatorică este alegerea oamenilor şi controlul îndeplinirii sarcinilor. 

- se va îmbunătăţi opera de educare ideologică a membrilor de partid şi 
U.T.M.; 

- se va întări grija organizaţiilor de partid şi U.T.M. pentru starea pregătirii de 
luptă şi politică a unităţilor şi Marilor unităţi. La adunările de partid se va discuta 
mai des problemele vieţii unităţii, starea pregătirii de luptă şi a disciplinei militare 
şi pe baza criticii şi autocriticii bolşevice se vor descoperi lipsurile înregistrate în 
pregătirea de luptă şi politică şi a educaţiei ostăşeşti a întregului efectiv, pentru ca 
organizaţiile de partid şi U.T.M. să devină adevărate ajutoare ale comandantului în 
munca pentru crearea unei înalte capacităţii de luptă a unităţii; 

- se va ridica nivelul adunărilor de partid astfel ca ele să fie transformate într-o 
şcoală adevărată de educaţie bolşevică a membrilor de partid; se va intensifica 
activitatea membrilor de partid în adunările de partid şi în viaţa de partid; 

- pentru discutarea principalelor probleme ale vieţii interne de partid, ale 
sarcinilor pregătirii de luptă şi politice ale unităţilor şi marilor unităţi, ale 
problemelor vieţii politice a ţării, se vor convoca adunări ale activului de partid, la 
divizii, brigăzi, academii, şcoli; 

- Secretarilor organizaţiilor de partid şi U.T.M. li se va asigura un ajutor 
zilnic, în care scop, pe lângă secţiile politice ale diviziilor, brigăzilor şi similarelor, 
se vor organiza seminarii pentru secretarii organizaţiilor de bază ale partidului şi 
U.T.M.-ului şi pentru responsabilii grupelor de partid şi U.T.M., la care să se 
discute problemele muncii practice desfăşurată de către secretarii organizaţiilor de 
partid şi U.T.M. în subunităţi şi să generalizeze experienţa muncii lor; 

- se va acorda o atenţie deosebită repartizării juste a membrilor de Partid şi 
U.T.M. şi se va tinde ca în companie să fi creată organizaţia de companie şi 
organizaţia de U.T.M., iar unde acest lucru nu este posibil, în companie să se 
organizeze grupe de partid şi U.T.M.; 

- în timpul cel mai scurt se va pune ordin complectă în întocmirea şi 
administrarea documentelor de partid. se .va începe ţinerea unei evidenţe precise a 
membrilor de partid şi U.T.M., se va pune în ordine ţinerea şi păstrarea docu
mentelor de partid (procese-verbale. planuri de muncă, carnete de membri etc.); 

- se va organiza învăţământul de partid pentru membrii de partid şi U.T.M. în 
şcolile de partid, în afara orelor de program, în conformitate cu programul Direcţiei 
Superioare Politice a Armatei; 

- se vor folosi sarcinile de partid, ca mijloc de creştere ideologică şi politică a 
membrilor de partid şi U.T.M. şi de ridicare a capacităţii organizatorice a 
comuniştilor. 

3. Se vor lichida deficienţele înregistrate în opera de educare politică ş1 
ostăşească a întregului efectiv, la care trebuie să participe lucrătorii politici şi 
comandanţii de toate gradele: 
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- se va îmbunătăţi radical calitatea pregătirii marxist-leniniste a ofiţerilor şi se 
va trece la studierea profundă cu ei a „Cursului scurt de istorie a P.C.(b) al 
U.R.S.S.- enciclopedie a marxism-leninismului şi a lucrării tovarăşului Stalin 
„Despre Marele Război a Uniunii Sovietice pentru Apărarea Patriei", repartizând 
pentru aceasta 1 O ore pe lună de studiu; 

- organele politice vor crea toate condiţiunile necesare pentru studiul 
individual al ofiţerilor în vederea ridicării nivelului lor ideologic şi politic; 

- pentru ca ofiţerii să fie mai bine informaţi în problemele situaţiei 

internaţionale, a vieţii interne politice a ţării, precum şi a politicii curente, se vor 
introduce pentru ofiţeri şedinţe obligatorii de informaţie politică - o dată pe 
săptămână, cu o durată de un ceas; 

- se va duce o muncă susţinută pentru desrădăcinarea formalismului din 
pregătirea politică a întregului efectiv; pentru îmbunătăţirea conţinutului ei 
ideologic, legând-o de viaţa unităţilor; 

- în scopul ridicării calităţii lecţiilor politice cu ostaşii se va trece la ţinerea 
lecţiilor politice pe plotoane, sub conducerea conducătorilor de lecţii politice, aleşi 
dintre comandanţii de plotoane şi companie pregătiţi şi din aparatul politic al 
unităţii. În cadrul unităţii se vor organiza seminarii pentru conducătorii lecţiilor 
politice, la care se va face pregătirea acestora în privinţa conţinutului şi metodicei 
lecţiilor politice pe temele indicate de Direcţia Superioară Politică a Armatei; 

- pentru ostaşi se va introduce citirea zilnică obligatorie a ziarelor, destinând 
pentru aceasta, prin ordin de zi dat de către Comandantul Marii Unităţi, câte 30 
minute zilnic în programul unităţii. Pentru soldaţii cari nu pot să citească singuri 
ziarele, se vor repartiza ostaşi care să citească cu voce tare, dintre membrii de 
partid şi U.T.M., pregătiţi special pentru aceasta. De asemenea se vor lua măsuri ca 
ostaşilor care nu înţeleg româneşte să li se citească presa de către agitatori care pot 
traduce în bune condiţiuni în limba maternă a acelora cărora li se citeşte; 

- în scopul organizării muncii educativ-culturale de masă cu soldaţii şi 
sergenţii, se vor organiza în fiecare companie cluburi ostăşeşti, iar acolo unde acest 
lucru nu este posibil, se vor organiza cluburi ostăşeşti în cadrul batalionului; în 
aceste cluburi trebuie să se găsească ziare noi, reviste, instrumente muzicale pentru 
cercurile artistice, jocuri diferite; aici se va organiza ascultarea emisiunilor de 
radio; 

- Direcţia Superioară Politică a Armatei va elabora instrucţiunile pentru 
funcţionarea cluburilor ostăşeşti şi va da indicaţiuni organelor politice asupra 
conţinutului muncii acestor cluburi; 

- se va îmbunătăţi în mod radical deservirea prin cinematograf şi prin radio a 
militarilor şi a familiilor lor, în aşa fel încât fiecare ostaş sau ofiţer să aibă 
posibilitatea să vizioneze o dată pe săptămână un film. Pentru acest scop, în 
garnizoanele mari se va organiza instalaţiuni cinematografice fixe, iar acolo unde 
acest lucru nu este posibil, prin înţelegerea cu Sfaturile Populare locale, se vor 
folosi cinematografele existente; iar pentru deservirea acelor unităţi care nu au 
posibilitatea de a folosi instalaţiile cinematografice locale, se vor crea pe lângă 
Direcţiile Politice ale Regiunilor Militare, caravane cinematografice; 
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- se va mări fondul de cărţi al bibliotecilor existente; Direcţia Superioară 
Politică a Armatei va crea biblioteci de campanie pentru soldaţi. Direcţia Pregătirii 
de Luptă şi Direcţia Superioară Politică a Annatei va asigura unităţile cu inventar 
sportiv, cu jocuri, cu hârtie, cu caiete, cu instrumente muzicale în cantitate 
suficientă, pentru desfăşurarea muncii de cultură fizică de masă şi a activităţii 
artistice; 

- se va organiza în mod radical activitatea Caselor Armatei de Garnizoană şi a 
Cluburilor din unităţi, pentru ca ele să devină adevărate centre ale muncii politice şi 
culturale cu ofiţerii şi familiile lor (Organizarea diferitelor cercuri, organizarea 
muncii cabinetelor de partid, a bibliotecilor, a muncii sportive, a secţiilor de artişti 
amatori etc.). 

Casele Armatei trebuie să devină organizatoare ale muncii de cultură fizică şi 
sport de masă şi ale repaosului civilizat al ofiţerilor şi al familiilor lor; 

- gazetele ostăşeşti vor arăta mai larg experienţa fruntaşilor în pregătirea de 
luptă şi politică, generalizând experienţa pozitivă şi criticând lipsurile; va prezenta 
munca organizaţiilor de partid şi U.T.M. desfăşurată pentru educarea ideologică şi 
politică a întregului efectiv, pentru asigurarea politică a pregătirii de luptă a 
unităţilor, lupta pentru o disciplină militară de fier, precum şi problemele 
satisfacerii nevoilor de trai ale întregului efectiv; 

- se va îmbunătăţi în mod radical calitatea agitaţiei vizuale, pentru ca ea să 
aibă un caracter combativ şi operativ şi să nu piardă legătura cu viaţa unităţii şi cu 
problemele vieţii politice curente a ţării. 

4. Se va duce lupta hotărâtă împotriva autoliniştirii şi a nepăsării, împotriva 
lipsei de sinceritate faţă de organele de stat, precum şi împotriva sabotajului 
ascuns, pe care îl desfăşoară unele elemente; 

- se va duce munca pentru determinarea unei atitudini de intransigenţă faţă de 
dezorganizare, faţă de beţie, faţă de lipsa de vigilenţă, pentru lichidarea completă a 
familiarismului şi lipsei de exigenţă în muncă; 

- se vor pedepsi cu severitate acei care prin comportarea lor cornpromit titlul 
înalt de ostaş-cetăţean. Locţiitorii politici şi organele politice vor raporta just 
Direcţiei Superioare Politice a Armatei despre toate cazurile de abateri de la 
regulile militare, de manifestare imorală, precum şi despre starea capacităţii de 
luptă a unităţilor şi starea lor morală şi politică; 

- Organizaţiile de partid şi U .T.M. sunt obligate să mobilizeze: pc: tuţi militarii 
la luptă pentru o disciplină militară înaltă, pentru organizarea şi ordine în armată; 
este necesar, să criticăm pe toţi acei ce nu dau dovadă de grija adevărată pentru 
ridicarea măiestriei lor de luptă şi care nu fac nici un progres în cunoştinţele lor, pe 
acei care, prin comportarea lor şi lipsa de organizare, încalcă regulile stabilite prin 
legile şi regulamentele militare. 

Direcţia Superioară Politică a Armatei va elabora instrucţiuni privitoare la 
judeca!a de onoare a ofiţerilor. 

- In scopul popularizării fruntaşilor în pregătirea de luptă şi politică în unităţi . 
şi mari unităţi, se vor introduce tabele de onoare, pe care se vor trece numele • 
ostaşilor care s-au distins. Organul Central al Armatei şi gazetele ostăşeşti vor 1 

I 
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populariza mai larg experienţa pozitivă a fruntaşilor în pregătirea de luptă şi 
politică, publicând fotografiile lor la loc de cinste. 

Comandanţii de Mari Unităţi, locţiitorii lor politici şi şefii secţiilor politice, vor 
organiza convocări ale fruntaşilor în pregătirea de luptă şi politică, cu scopul de a 
face schimbul de experienţă şi popularizarea experienţei muncii lor. 

5. Organele politice şi organizaţiile de partid vor munci cu perseverenţă pentru 
ridicarea continuă a nivelului întregii munci U.T.M. îmbunătăţirea eficienţei ei, 
întărirea influenţei U.T.M.-iştilor asupra masei de tineret şi atragerea celei mai 
bune părţi a tineretului în rândurile U.T.M.-ului; 

- conducerea U.T.M.-ului de către partid trebuie să fie îndreptată în vederea 
ridicării activităţii organizaţiilor U.T.M. a mobilizării energiei şi spiritului de 
iniţiativă al membrilor U.T.M. la lupta pentru rezolvarea cu succes a sarcinilor 
pregătirii de luptă şi politice a unităţii, pentru întărirea disciplinei militare, pentru o 
atitudine plină de grijă faţă de bunurile obşteşti; 

- în anul curent trebuie să se ajungă ca toţi membrii U.T.M. să devină fruntaşi 
în pregătirea de luptă şi politică; 

- o atenţie deosebită trebuie acordată companiei unde se realizează practic 
pregătirea de luptă şi politică. Munca de partid trebuie să fie îndreptată în special 
spre activizare, prin toate mijloacele muncii organizaţiilor de partid de companie şi 
a organizaţiilor de bază ale U.T.M.-ului, dând o atenţie deosebită educării 
ideologice şi politice a membrilor U.T.M.; 

- organizaţiile U.T.M.-ului trebuie să fie în fruntea operei de lichidare a 
analfabetismului şi a organizării muncii educativ-culturale de masă (sport, 
activitate artistică etc.). 

6. O sarcină obligatorie a organelor politice, a locţiitorilor politici şi a 
organizaţiilor de partid trebuie să fie grija permanentă pentru educarea, creşterea şi 
repartizarea cadrelor, pentru cunoaşterea calităţilor lor militare şi politice, pentru 
studierea amănunţită a calităţilor şi defectelor fiecărui ofiţer, pentru cunoaşterea 
muncii unde îşi poate desfăşura mai bine fiecare om aptitudinile sale; 

Se va acorda o grijă deosebită creşterii cadrelor se va lucra cu răbdare cu ele, 
grăbind prin aceasta creşterea lor; 

- se vor ridica cu mai multă îndrăzneală la posturi de răspundere în armată 
noile cadre către tinere, verificate, care cresc şi care constituie fondul de aur al 
partidului şi al statului. 

- este necesar ca organele politice, locţiitorii politici de unităţi şi organizaţiile 
de partid să atragă mai larg cadrele tinere de muncă de educaţie politică şi 
ostăşească şi să le facă cunoscute formele şi metodele muncii politice şi de partid în 
armată. Se va ajuta prin toate mijloacele creşterea lor ideologică şi politică şi 
ridicarea calificării lor militare, în care scop se vor organiza pentru ei referate, 
lecţiuni în legătură cu problemele ştiinţei militare sovietice, ideologiei militare 
sovietice, educaţiei ostăşeşti şi se va face studierea experienţei de luptă a Armatei 
sovietice, acumulată în anii Marelui Război pentru Apărarea Patriei. 

Va fi sprijinită prin toate mijloacele iniţiativa creatoare şi chibzuită a 
comandanţilor şi locţiitorilor politici. Aceştia trebuie să-şi ridice considerabil 
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iniţiativa şi existenţa în muncă, să pună şi să ridice cu mai multă îndrăzneală 
problemele în faţa organelor superioare. 

În scopul introducerii ordinii în ţinerea evidenţei cadrelor de lucrări politici, 
D.S.P.A. va completa până la 15 mai 1950 dosarele personale pentru întregul 
Aparat Politic al Armatei. 

7. Organele politice, locţiitorii politici, organizaţiile de partid şi U.T.M. trebuie 
să pătrundă mai adânc în nevoile vieţii materiale a ostaşilor şi cadrelor, să studieze, 
din toate punctele de vedere, viaţa lor, ţinând seama că grija pentru condiţiile de 
trai ale oamenilor are consecinţe nemijlocite asupra capacităţii de luptă a unităţii 
sau a Marii Unităţi. Se va duce o luptă hotărâtă împotriva atitudinii nepăsătoare 
faţă de nevoile oamenilor; 

- Lucrătorii politici vor îmbunătăţi în mod radical legătura cu masele de ostaşi 
şi ofiţeri, vor studia oamenii, nu pe hârtie, ci prin contact viu în munca practică, vor 
cunoaşte starea lor de spirit, nevoile, cerinţele lor şi se vor îngriji în mod pennanent 
de satisfacerea nevoilor şi cerinţelor subordonaţilor lor. 

8. Prezenta directivă va fi adusă la cunoştinţa tuturor comandanţilor şi 
lucrătorilor politici, până la comandanţi de pluton inclusiv. Se vor stabili măsurile 
practice pentru îndeplinirea directivei, care vor fi discutate la adunările de partid şi 
U.T.M. 

Locţiitorii politici şi Şefii Direcţiilor Politice şi ai Secţiilor Politice vor raporta 
o dată pe lună despre îndeplinirea prezentei directive. 

Şeful Direcţiei Superioare Politice a Armatei va raporta despre măsurile 
stabilite pentru a asigura îndeplinirea prezentei directive la 15 aprilie 1950. 

MINISTRUL APĂRĂRII NA TTONALE 
GENERAL-COLONEL 

♦ 

Emil Bodnăraş 

MINISTRUL ADJUNCT AL APĂRĂRII NAŢIONALE 
ŞEFUL DIRECŢIEI SUPERIOARE POLITICE A ARMATEI 

GENERAL-MAIOR 
Nicolae Ceauşescu 

Arhivele Militare Române, fond Direcţia Superioară Politică a Armatei, 
dosar 3394,f 134-146. 

34. 1950 aprilie 22. Ordinul general nr. 16 al ministrolui For
ţelor Armate referitor la respectarea prevederilor instrucţiu-• 
ni/or privind căsătoria militarilor. 

Prin Decretul nr. 60/1949, s-au stabilit condiţiunile care trebuiesc îndeplinite 
de către militarii activi pentru a li se aproba căsătoria. Cu toate acestea s-a constatat 
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că s-au contractat căsătorii fără a respecta calea ierarhică, deoarece cei în cauză n-au 
cunoscut aceste dispoziţiuni. 

Pentru o justă şi întocmai aplicare a Decretului Nr. 60 din 17 februarie 1950 
cât şi a Deciziei Nr. 352 din 18 martie 1950, referitoare la căsătoria militarilor 
activi, Ministrul Forţelor Armate, 

ORDONĂ: 
1. Comandanţii de unităţi vor aduce la cunoştinţa trupei, subofiţerilor, 

maiştrilor militari şi ofiţerilor, dispoziţiunile Decretului Nr. 60/1949 şi Decizia nr. 
352/1950, - prin şedinţe speciale de instructaj. 

2. Locţiitorii politici, organizaţiile de partid şi U.T.M. din unitate, vor duce o 
muncă susţinută de lămurire în rândurile cadrelor şi ostaşilor, arătându-le că orice 
abatere de la această lege va fi sancţionată. 

• 

O.O. ŞEFUL DIRECŢIEI SECRETARIAT 
Colonel, 
I. MOISESCU 

Arhivele Militare Române.fond Direcţia Secretariat, dosar 1711950.f 205. 

35. 1950 aprilie 22. Referat întocmit de Serviciul de Securitate 
al judeţului Alba privind rechiziţionarea unei case parohiale 
ale cultului ortodox şi la ocuparea abuzivă a unor case de 
rugăciuni ale cultelor baptist, adventist de ziua a 7-a şi creştin 
după Evanghelie. 

REFERAT nr. 537/1950 

În ultimele luni în jud. Alba autorităţile au trecut la rechiziţionarea unor case 
parohiale ale cultului ortodox şi la ocuparea unor case de rugăciuni ale cultelor 
baptist, adventist de ziua 7-a şi creştin după Evanghelie. 

Aceste operaţiuni au creat la faţa locului şi în cadrul Cultelor o atmosferă 
încărcată. Verificând atât reclamaţiile înaintate de cultul creştin baptist direct la 
M.A.I., de cultul creştin după Evanghelie la Ministerul Cultelor, transmis la 
D.G.S.P., cât şi relaţiile obţinute de la informatorii din problemă, rezultă în esenţă 
următoarele: 

Toate aceste acţiuni au fost pornite din intervenţia tov. TUSINEANU 
FLAVIU, secretar de plasă al Judeţenei P.M.R. Tov. TUSlNEANU FLAVIU este 
necunoscut în evidenţele D.G.S.P. şi D.R.S.P. Sibiu. Aceste acţiuni au fost 
efectuate de organele comitetelor provizorii, cu ajutorul organelor de Miliţie şi în 
unele cazuri în prezenţa organelor de Securitate. 

Cazurile cele mai caracteristice au fost următoarele: 
În comuna Humor-Alba casa parohială ortodoxă a fost ocupată de postul de 

Miliţie. 
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Casa parohială din Aiud a preotului HINESCU a fost ocupată de Cooperativa 
23 August - Secţia textile, cel în cauză neprimind altă locuinţă corespunzătoare, 
neputând astfel activa pentru consolidarea unificării. 

Fructele şi iarba din cimitirul din comuna Ciucuzel-Alba au fost luate pentru 
taurii comunali, nedându-se nimic bisericii. 

RUSU IOAN, secretarul general adjunct al cultului baptist, a fost condus la 
Serviciul de Securitate de secretarul local al U.T.M.-ului şi percheziţionat, ,,pentru 
a se vedea dacă nu are manifeste cu caracter propagandistic"'. 

În 13 februarie I 950, Miliţia Judeţeană Alba a înaintat Serviciului Judeţean de 
Securitate şi predicatorul baptist ARTEMIE ZDRANC, pentru că a ţinut o adunare 
religioasă în comuna Noşlac-Alba, fără a avea „vreo autorizaţie prealabilă din 
partea Comitetului Provizoriu Judeţean". Menţionăm că predicatorii în deplasare 
necesită numai o aprobare a Ministerului Cultelor. 

În timpul celor 9 ore, cât a fost reţinut ARTEMIE ZDRANC la S.J.S.P. Alba, 
s-a prezentat acolo tov. TUSINEANU FLA VIU, care a relatat că în comuna Limba 
jud. Alba. ,,masele de credincioşi ortodocşi" au cerut ca localul de rugăciuni baptist 
să fie transformat în Cămin Cultural şi că el - TUSINEANU - prezentându-se 
baptiştilor pentru a cere cheia, a fost refuzat. 

Drept urmare tov. lt. major de securitate Cleju Ioan, şeful Serviciului Judeţean, 
a delegat pe tov. sit. Cormoş Petre de la S.J.S.P. să se deplaseze în comuna res
pectivă împreună cu tov. TUSINEANU cu maşina plasei P.M.R. Alba. La faţa lo
cului s-a constatat că spiritele sunt agitate şi nu se poate obţine în mod paşnic pre
luarea cheilor. Atuncii tovii s-au reîntors la Alba Iulia l-au invitat pe predicatorul 
ARTEMIE ZDRANC să-i întovărăşească în comună pentru a calma spiritele. 

Nereuşindu-se nici cu ZDRANC să se obţină predarea cheilor de bună voie, 3 
conducători baptişti din comună au fost ridicaţi de organele de securitate şi aduşi la 
S.J.S.P. Alba, unde au fost „convinşi" în I O minute să predea cheile, după care au 
fost puşi în libertate să pună la dispoziţie cheile respective. 

Numai cu sprijinul organelor de Miliţie, tov. TUSINEANU FLA VIU a trecut 
la sfârşitul lunii februarie la confiscarea caselor de rugăciuni baptiste din comuna 
Păclişa. Blândeana, Acmar şi Tăuţi. Se menţionează că din reclamaţia cultului 
creştin baptist rezultă că cu scurt timp înainte s-a încercat ocuparea şi a caselor de 
rugăciuni din comunele Sebiş, Petreşti, Daia Română şi Hăpria. 

Tot astfel a fost ocupată şi casa de rugăciuni a cultului creştin după Evanghelie 
din comuna Vingard-Alba şi dat în folosinţă ca locuinţă. 

Minsterul Cultelor, sesizându-se de situaţie, a trimis la faţa locului o inspecţie, 
care luând contact cu autorităţile locale, a reuşit să obţină restituirea către cult a 
majorităţii caselor de rugăciuni sus menţionate, precum şi a caselor parohiale în 
cauză. 

Din cele de mai sus expus, rezultă următoarele: 
Concluzii: 
- În jud. Alba tov. TUSINEANU FLAVIU, secretar de plasă P.M.R. şi cu 

colectivul lui, împreună cu organele Sfaturilor Populare, a Miliţiei şi într-un caz a 
Securităţii, au trecut la confiscarea unor case de rugăciuni sectante şi la ocuparea 
unor case parohiale, creând o stare de spirit agitată. 
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- Trecându-se apoi la restituirea caselor în cauză., prestigiul tuturor organelor 
care au efectuat confiscarea şi ocuparea, a fost diminuat. 

- Abaterea făptuită de organele S.J.S.P. Alba este mai gravă., pentru că: 
a. În problema cultelor s-au dat ordine instructive detailate pentru a se 

cunoaşte atitudinea de adoptat în astfel de cazuri, 
b. Tovii de la S.J.S.P. Alba fuseseră prelucraţi în mod special în 1949, pentru 

că trecuseră la reţinerea cu totul nejustificate de predicatori sectanţi şi 
c. Tov. lt. maj. Cleju fusese personal şi de repetate ori lămurit că are în această 

problemă păreri stângiste (,,daţi-mi un ordin să ridic toţi popii şi rezolv problema"). 
Considerând acestea, prezentăm următoarele: 
Propuneri: 
- A se comunica situaţia la C.C. P.M.R., D.G.M. şi Comisia pentru aplicarea 

Legii Sfaturilor Populare, pentru ca tovii în cauză să fie prelucraţi şi să adopte pe 
viitor o atitudine justă în problema cultelor. 

- A se majora sancţiunea de „ordin observatoriu", aplicată de tov lt. colonel 
Crăciun tov. lt. major Cleju pentru participarea sa la confiscarea casei de rugăciuni 
din comuna Limba-Alba; a se aproba deplasarea pe termen de I O zile a tov. cpt. 
Vaculin la Sibiu, Alba Iulia şi Blaj pentru instructaj, cu accent în problema 
catolică. 

• 
CĂPITAN DE SECURITATE, 

<indescifrabil> 

D.A.NJ.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 153/1950.f 1-3. 

36. 1950 aprilie. Telegramă prin care se comunică decesul 
amiralului Gheorghe Koslinski. 

Cont 10 D.T. 

Telegramă 

Doamna Koslinski Elena, născută Panaitescu, Bucureşti, Bulevardul Ana 
lpătescu nr. 41. 

Comunicăm: soţul Dvs. Koslinski Gheorghe decedat 30 aprilie 1950, suferind 
de congestie pulmonară. 

Directorul Penitenciarului Aiud, 
Farcaş Alexandru 

Nr. 5.203/1950 

• 
A.S.R.l,fond „P", dosar nr. 105.281, voi. 13,f 14; publ. de Florica Dobre 

şi Alesandru Duţu, în Distrugerea elitei militare sub regimul ocupaţiei sovietice în 
România, voi. II. 1 aprilie 1947 - 27 iulie 1964, Bucureşti 2001, p. 164. 
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37. 1950 mai 4, Bucureşti. Procesul-verbal al şedinţei Biroului 
Politic al C.C. al P.MR .. în care a fost dezbătut cazul Mişa 
Levin, dezertor, ,. În lagărul duşmanilor ţării noastre" şi s-a 
hotărât excluderea lui din P.MR. 

Prezenţi tovii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, V. Luca, T. Georgescu, L. 
Rădăceanu, I. Chişinevschi, Al. Moghioroş, Gh. Apostol, E. Bodnăraş, M. 
Constantinescu, T. Iordănescu, Gh. Vasilichi, Şt. Voitec, Chivu Stoica, M. Moraru, 
I. Rangheţ, Zaharia Tănase şi V. Vaida. 

Prezidă tov. Gheorghiu-Dej. 
Ordinea de zi: 
l. Comunicarea asupra trădării lui Mişa Levin 
Tov. Gheorghiu: S-a convocat Biroul Politic pentru a lua cunoştinţă despre un 

caz destul de neplăcut şi totodată de a lua o hotărâre privitor la acest caz. Este 
vorba de fuga lui Mişa Levin, despre dezertarea lui în lagărul duşmanilor ţării 
noastre, duşmanilor frontului socialismului şi a păcii. 

La unna unnei nu este vorba de un om politic excepţional, nu este vorba de un 
om care să fi avut o legătură cât de cât cu interesele clasei muncitoare şi cu 
interesele partidului nostru, un tip de carierist, tip de mic-burghez, lumpenproletar, 
care nu s-a mulţumit cu cinstea pe care i-a făcut-o partidul nostru, numindu-l în 
postul de consilier, care şi-a văzut probabil de interesele sale personale, de interese 
cu totul străine de ţelurile clasei muncitoare, străine regimului nostru şi şi-a luat 
tălpăşiţa, înşelând buna-credinţă a partidului nostru, încrederea care i s-a acordat şi 
s-a dus în băltoaca unde se simte mai bine, unde se simte acasă la el. 

Este neplăcută situaţia aceasta, pentru că totuşi ne-a înşelat buna noastră 
credinţă. Arată că nu am fost destul de atenţi, destul de vigilenţi. Unde s-a dus, ce 
va face acolo, asta nu este greu de înţeles, acolo se va întâlni fără îndoială cu alţii 
fugiţi din ţară, cu Voinea, Gherman şi alţii. Scurt, a dezertat de la datorie, este un 
dezertor, un trădător. 

Sigur, ca fost membru al C.C. el trebuie exclus din C.C. şi trebuie în această 
privinţă o hotărâre. 

Tov. Luca: Scos din C.C. şi exclus din partid. 
Tov. Gheorghiu: Da, cu menţiunea să nu dăm amploare, nu merită. Să 

menţionăm că este scos din C.C. şi este exclus din partid pentru dezertare, pentru 
trădare. 

Acest lucru trebuie să ne facă a fi mai atenţi pe cine trimitem în străinătate. 
Trebuiesc bine cântăriţi, bine aleşi oamenii, bine verificaţi, să fie oameni legaţi de 
popor, legaţi de regim, legaţi de partid, devotaţi partidului dacă vrem să le trimitem 
în străinătate şi să nu avem asemenea neplăceri ca. cu acest pezevenchi de Mişa 
Levin. 

Propun de a se lua o hotărâre în sensul arătat, totodată Biroul Politic să 
sublinieze - bine înţeles este vorba de o indicatie. o dispoziţie a noastră interioară 
- că în viitor să nu mai trimitem în străinătate în asemenea posturi sau altele 
asemănătoare, decât oameni absolut verificaţi şi oameni în care se poate avea 
încredere. 
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Consider că noi am făcut greşeală că l-am trimis pe Mişa Levin acolo. lată 
rezultatul. 

Aş da citire proiectului de hotărâri. 
Tov. Ana: Rămâne internă scoaterea din C.C. şi se publică că este exclus din 

partid. 
Tov. Gheorghiu: Sigur (citeşte textul hotărârii). 
În legătură cu cele spuse şi cu textul hotărârii are cineva de spus ceva? 
Tov. Voitec: Din fundul inimii înfierez nemernicia trădătorului Mişa Levin. 

Toată activitatea lui am socotit-o ca a unui oportunist, este un act de ticălos, de 
oportunist. Chiar în fostul partid social-democrat a activat din oportunism. A fost 
un nemernic. A fost o greşeală că a fost trimis. 

Tov. Rădăceanu: Aş putea găsi cuvinte şi mai tari. Regret că nu-l avem aici 
ca să capete ceea ce merită asemenea bandit. 

Tov. Vasilichi: Suntem de acord cu propunerea. 
Tov. Bodnăraş: Mai am o propunere: Asemenea act de trădare cred că trebuie 

sancţionat foarte grav. Excluderea din partid este o măsură grea, dar în hotărâre se 
spune că este trădător al partidului şi al R.P.R., el a avut şi calitate oficială şi cred 
în această calitate Mişa Levin ar trebui judecat şi condamnat ca trădător, cu măsuri 
corespunzătoare trădării. Trădarea de patrie este cea mai grea crimă, trebuie 
pedepsită şi pedepsit public. 

Noi publicăm că a fost exclus, deci în hotărârea noastră să fie şi propunerea 
către guvern de a-1 trimite în judecata instanţelor competente şi să-l pedepsim 
acolo. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord cu propunerea tov. Bodnăraş, însă în hotărâre 
nu este nevoie să punem aceasta. Pe linie de guvern potrivit acestei hotărâri 

consecinţele decurg din textul de Constituţie şi se iau măsurile necesare. 
În spiritul acestei hotărâri şi C.G.M. trebuie să ia o hotărâri. 
Tov. Bodnăraş: şi neamurile de aici trebuie să simtă. 
Tov. Vasilichi: Aş propune să nu se facă cu prea mult tărăboi. 
Tov. Gheorghiu: În hotărâre se dă calificativul de trădător al clasei 

muncitoare şi a R.P.R., de aici decurge sarcina pentru stat de a fi dat în judecată, 
dacă Biroul Politic este de acord cu propunerea. urmând ca tovii care au 
răspunderea pe linie de stat să ia măsurile corespunzătoare. 

Tov. Rangheţ: Sunt de acord, aş fi de acord chiar şi cu propunerea pentru 
neamurile să luăm măsuri. 

Tov. Gheorghiu: Neamurile lui sunt plecate. 
Tov. Rangheţ: Dar sunt alţii, de altă natură de infracţiuni. Neamurile sunt aici, 

îşi fac de cap, au legături şi nu i-am pus la punct. 
Tov. Gheorghiu: Asta este treaba Securităţii. 
Cred că ne mărginim la hotărârea citită. Atunci putem considera hotărârea 

luată şi să se dea curs spre publicare. Urmează ca pe linie de stat să se ia celelalte 
măsuri. 
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Proces-verbal nr. 6 al şedinţei Biroului Politic din 4 mai 1950 

Asistă tovii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, V. Luca, T. Georgescu, L. Rădăcea
nu, I. Chişinevschi, Al. Moghioroş, Gh. Apostol, E. Bodnăraş, M. Constantinescu, 
T. Iordăchescu, Gh. Vasilichi, Şt. Voitec, Chivu Stoica, M. Moraru, I. Rangheţ, V. 
Vaida şi T. Zaharia. 

Prezidă tov. Gheorghiu-Dej 
I. Excluderea din partid a lui Levin Mişa 
S-a hotărât: 
A se adopta hotărârea de excludere anexată. 
Hotărârea Biroului Politic al C.C. P.M.R. din 4 mai 1950 
Biroul Politic al Comitetului Central al Partidului Muncitoresc Român ! 

hotărăşte: 

Levin Mişa este exclus din rândurile Partidului Muncitoresc Român ca trădător 
al intereselor clasei muncitoare şi ale Republicii Populare Române . 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 31/1950.f 2-6. 

38. 1950 mai 9. Ordin de zi al ministrului Forţelor Armate al 
R.P.R., referitor la sărbătorirea zilei Victoriei. 

ORDIN DE ZI Nr. 2 
din 9 Mai 1950 

al MINISTRULUI FORŢELOR ARMA TE ALE R.P.R. 

Tovarăşi soldaţi, subofiţeri, ofiţeri şi generali, 
Sărbătorim astăzi ziua victoriei istorice dobândite de glorioasa Armată 

Sovietică împotriva Germaniei hitleriste. Totodată sărbătorim şi ziua independenţei 
noastre naţionale. 

Zdrobind acum 5 ani armata hitleristă şi silind statul fascist german să 
capituleze, Uniunea Sovielica a salvat intre::aga omenire:: progn:sbt.a Jc lu \;umplit4 
primejdie a înrobirii şi exterminării pe care i-o pregătea imperialismul german. 

În drumul glorios străbătut până la Berlin, Forţele Annate Sovietice au eliberat 
poporul nostru, care şi-a putut astfel căpăta deplina independenţă naţională, pentru 
care au sângerat laolaltă ostaşii ruşi şi români în războiul din 1877, când ţara 
noastră a scuturat jugul turcesc. 

Victoria Uniunii Sovietice în al doilea război mondial, dobândită sub 
conducerea gloriosului Partid Bolşevic şi a marelui Stalin, a produs o răsturnare a 
raportului de forţe în lume, în favoarea democraţiei şi socialismului. I 

Poporul nostru muncitoresc, sub conducerea clasei muncitoare şi a Partidului i 
Muncitoresc Român, a izgonit de la putere clasele exploatatoare şi a păşit pe 
drumul construirii socialismului, cu sprijinul frăţesc al Uniunii Sovietice. 
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Republica Populară Română participă tot mai puternic la lupta dusă de lagărul 
antiimperialist pentru pace, pentru împiedicarea planurilor războinice criminale ale 
imperiaşiltilor americani. 

Tovarăşi soldaţi, subofiţeri, ofiţeri şi generali, 
Cu prilejul Zilei Victoriei şi a independenţei naţionale, vă felicit şi vă urez noi 

succese în pregătirea de luptă şi pregătirea politică. 
Întăriţi disciplina militară, studiaţi tehnica nouă militară. Însuşiţi-vă arta 

militară şi experienţa de luptă a armatei sovietice, pentru făurirea unei armate 
populare puternice, care să apere cu hotărâre independenţa şi interesele de stat ale 
Patriei noastre. 

- Trăiască scumpa noastră Patrie, independentă şi suverană, Republica 
Populară Română! 

- Trăiască Partidul Muncitoresc Român, conducătorul poporului nostru 
muncitoresc pe drumul socialismului! 

- Trăiască Forţele Armate ale Republicii populare Române, apărătoare ale 
cuceririlor revoluţionare ale poporului muncitor! 

- Trăiască prietena, eliberatoarea şi aliata noastră, Uniunea Republicilor 
Socialiste Sovietice! 

- Trăiască invincibila Armată Sovietică, cea mai puternică forţă militară din 
lume, garanţia păcii şi independenţei popoarelor! 

- Trăiască genialul comandant de oşti, conducătorul şi învăţătorul oamenilor 
muncii din lumea întreagă, Generalisimul Stalin! 

♦ 

MINISTRUL FORŢELOR ARMATE ALE R.P.R. 
GENERAL-COLONEL, 

Emil Bodnăraş 

Arhivele Militare Române, fond Direcţia Secretariat, dosar 16/1950, f 5-6. 

39. 1950 mai 12. Hotărârea CC al P.MR., privind problema 
emigrărilor in Israel. 

Secretariatul Comitetului Central al P.M.R. luând în discuţie în şedinţa sa din 
12 mai 1950 problema emigrărilor în Israel, hotărăşte: 

1. Sunt libere de a pleca în Israel acele elemente din rândurile populaţiei 
evreieşti, care îşi vor exprima voinţa de plecare prin completarea formularelor 
distribuite de M.A.I. 

2. Organizaţiile de partid şi de masă vor duce o muncă sistematică de lămurire 
a populaţiei muncitoare evreieşti, în special în rândurile elementelor productive din 
întreprinderi şi instituţii (muncitori, tehnicieni, ingineri, contabili, medici) pentru 
ca aceştia să rămână în Republica Populară Română unde au un viitor asigurat. 
Instituţiile economice şi întreprinderile vor sprijini încadrarea în producţie a 
elementelor dornice de muncă, din păturile sărace şi mijlocii ale populaţiei 
evreieşti. 
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3. Prin presă, broşuri, conferinţe, prin agitatori speciali evrei, români şi 

maghiari, se vor duce acţiunile de lăihurir~ în problema emigrărilor: 
a. Se va arăta ce deosebeşte R.P.R. de statul Israel; ce înseamnă a schimba 

cetăţenia unui stat în care se construieşte socialismul, viaţa nouă, liberă, luminoasă, 
pentru a deveni cetăţean al unei ţări capitaliste unde la putere este burghezia; o ţară 
unde cei ce muncesc sunt exploataţi, asupriţi, o ţară aservită imperialismului 
american etc.; o ţară care serveşte imperialiştilor anglo-americani drept bază de 
pregătiri războinice împotriva ţărilor de democraţie populară şi împotriva Uniunii 
Sovietice. 

b. Se vor arăta condiţiunile economico-politice din ce în ce mai grele ale 
maselor muncitoare din Israel, şomaj, lipsă de locuinţe, foamete, mizerie. 

c. Se va intensifica demascarea şi combaterea sionismului a conţinutului său 
reacţionar, contrarevoluţionar etc.: se va trata problema evreiască din punct de 
vedere teoretic leninist-stalinist, în opoziţie cu punctul de vedere al sionismului, al 
bundismului, al Congresului Mondial Evreiesc, organizaţia care reprezintă 

interesele marii burghezii evreieşti internaţionale; s~ va arăta că problema evreiască 
există numai în ţările capitaliste, fiind legată de exploatarea capitalistă şi asuprire 
naţională, rezolvarea ei acolo unde proletariatul a răsturnat burghezia şi a luat în 
mâinile sale puterea politică; rezolvarea problemei evreieşti în U .R.S.S. şi ţările de 
democraţie populară, unde s-a desfiinţat exploatarea omului de către om şi 

asuprirea naţională. 
4. În centrele cu populaţie evreiască se vor trimite instructori speciali de partid 

pentru prelucrarea acestor probleme. 
5. Vor fi luate măsuri practice de către organele de stat împotriva organizaţiilor 

sioniste, cari îşi desfăşoară activitatea ilegal. 
Se vor lua măsuri speciale pentru ca, printre cei care pleacă, să nu se strecoare 

elemente urmărite de autorităţi. 
De asemenea vor fi luate măsuri pentru a împiedica înstrăinarea operelor de 

artă şi alte valori (aur, devize etc.). 
6. Nu se vor mai da comunicate în legătură cu emigrările indiferent de forma 

sau scopul acestor comunicate. 
7. Se vor lua măsuri de intensificare a transporturilor celor care emigrează . 

• 
D.A.NI.C,fond CC al P.C.R., Cancelarie, dosar 91/1950,f 1-2. 

Tovarăşi, 

40. 1950 mai 13. Cuvântare rostilă de generalul-colonel Emil 
Bodnăraş, ministrul Forţelor Armatei cu ocazia sărbătorii la 9 Mai 
a Zilei Victoriei Armatei Roşii asuprafrucismului (fragmente). 

Acum câteva zile, la 9 Mai. popoarele şi oamenii liberi din toată lumea au 
sărbătorit a V-a aniversare a marii victorii a Armatei Roşii asupra fascismului. 
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Această victorie repurtată sub conducerea tovarăşului Stalin (aplauze 
prelungite, ovaţii) este cel mai de seamă eveniment care a imprimat istoriei 
pecetea sa în tot ceea ce s-a desfăşurat de atunci încoace (. .). 

În domeniul politic nu putem să ocolim una din realizările care ne privesc pe 
noi, sectorul apărării naţionale, sectorul construcţiei Forţelor Armate. Aici, 
tovarăşi, sub îndrumarea partidului şi având ajutorul - poate cuvântul ăsta este 
prea slab dar n-avem altul - ajutornl oamenilor sovietici, noi în acest sector ne 
prezentăm cu numeroase realizări pozitive. 

Se ştie astăzi că Armata noastră nu mai seamănă cu armata din 1947, ca să nu 
iau decât acest ultim an În care armata ajunsese la un grad de decădere îngrijitor, 
sub influenţa politicii duse prin intermediul vechilor elemente din armată, a unora 
dintre ele, care au făcut din ea un corp demoralizat, decăzut. 

Armata de astăzi are altă înfăţişare, datorită îndrumări/or partidului, a 
sprijinului său şi datorită ajutorului oamenilor sovietici. 

Armata noastră mai are multe, multe lipsuri şi aceste lipsuri trebuie să le 
atribuim slăbiciunilor serioase pe care partidul nostru încă le are în Armată şi 
despre aceasta vor vorbi în partea a doua a acestei expuneri( .. ). 

În ceea ce priveşte Aparatul Politic şi organizaţiile de partid din Armată, prin 
prisma Rezoluţiei Plenarei a V-a, rezultă pentru acest aparat şi pentru 
organizaţiile noastre de partid o serie întreagă de sarcini. În primul rând de ordin 
organizatoric, pentru realizarea cărora am convocat conferinţa acestui activ de 
partid din Aparatul nostro Politic. 

Experienţa sovietică, învăţătura Partidului Bolşevic, aplicate la construcţia 
Forţelor Armate ne învaţă: capacitatea de luptă a Armatei este direct 
proporţională cu conştiinţa politică a oamenilor care sunt cuprinşi în organismul 
militar, este direct proporţională cu starea moralo-politică a trupei şi a cadrelor. 
Va fi conştiinţa politică mai ridicată, va fi starea mora/o-politică a trupei şi a 
cadrelor mai ridicată, capacitatea va fi şi ea mai ridicată şi invers. Cele mai 
perfecte tehnice rămân fără viaţă dacă omul nu are o conştiinţă, un nivel poliric 
superior. Aici este marea greşeală politică pe care o fac capitaliştii. Nu bomba 
atomică decide, nu tunurile decid. în ultimă instanţă, oamenii decid, omul potrivit 
ca individ şi omul organizat ca masă. Gradul său de conştiinţă, nivelul său politic, 
perspectiva pe care o întrezăreşte şi !!.pre care năzuieşte organizaţia, aceasta 
decide, abia atunci tunurile, maşinile, avioanele, bombele capătă sens. Altfel ele 
rămân mijloace oarbe. 

Spre acest om deci trebuie să ne îndreptăm atenţia şi aceasta în condiţiunile 
constrnirii socialismului, treaba pe care nu poate să o facă, care nu poată fi 
încredinţată decât unei singure forţe, partidul. Numai partidul, realizatorul 
învăţăturii lui Marx, Engels, Lenin şi Stalin, poate să formeze oamenii. Pentru a 
realiza aceasta partidul trebuie să fie tare, membrii care-l compun trebuie să fie 
ridicaţi pqliticeşte, organizaţiile sale trebuie să corespundă muncii politice, 
capacitatea lor de mobilizare trebuie să fie mărită, pentru a nu lăsa goluri în care 
să pătrundă duşmanul. 

Avem În armată, după ce am izgonit monarhia şi am păşit la construcţia 
armatei noi, organizaţii de partid, un aparat politic, căruia nu-i mai spunem 
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Educaţie, Cultură şi Propagandă, E. C. P. -ul de altă dată, căruia îi spunem limpede, 
acesta e partidul. Aceasta este învăţătura comunistă, învăţătura lui Lenin şi a lui 
Stalin aplicată la construcţia armatei populare, ca instrument de apărare a 
independenţei şi a securităţii noastre. 

Astăzi trebui să fie limpede pentru membrii de partid şi pentru ne membrii de 
partid din armată că organele noastre politice sunt în domeniul muncii de partid şi 
al muncii politice organe conducătoare de partid, organe conducătoare ale 
Partidului Muncitoresc Român in armată. Aceştia sunt organele noastre politice, 
organe conducătoare de partid, nu simple organe de cultură, propagandă. 

Aşa fiind, trebuie să fie clar că organele politice conduc organizaţiile de 
partid şi de tineret din armată, ele devin un sprijin al acestora, lor le revin sarcina 
să le educe În spiritul partidului, in spiritul învăţăturii comuniştilor, În spiritul lui 
Lenin şi Stalin, să le educe in acest spirit, tinzând să formeze din ele şi trebuie să 
formeze organizaţii de partid şi de tineret în armată, ajutor şi reazim pentru 
comandă, pentru conducere şi model in executarea îndatoririlor militare. Aceasta 
este obiectivul care stă in faţa aparatului nostru politic, ca organ conducător de 
partid. 

Ca organe conducătoare de partid, deci ca organe în întregime responsabile 
şi unic responsabile sub raportul muncii politice şi a muncii de partid În armată, 
acestor organe le revine sarcina grijii faţă de om. 

Este o lege fundamentală În viaţa partidelor comuniste legătura cu masele, 
dar o legătură nu formală şi abstractă, ci o legătură materializată prin contact 
zilnic şi prin grijă permanentă pentru om, pentru viaţa lui spirituală şi materială, 
pentru că politica izvorăşte din viaţa materială În care oamenii se mişcă. 

Sarcinile noastre În construcţia armatei noi, a armatei populare a Republicii 
noastre, le vom putea îndeplini in măsura în care ne vom pricepe să îndeplinim 
sarcinile noastre fundamentale de partid. 

La unii tovarăşi, membri de partid şi nemembri de partid, există confuzia că 
problema de construcţie a aparatului militar este deosebită de problema muncii de 
partid, că aceasta este treabă profesională şi cealaltă este treabă politică. Trebuie 
să atragem atenţia asupra gradului greşelii in a pricepe astfel problema. Aici nu 
sunt două treburi; pe una o face partidul, pe cealaltă o fac specialiştii militari. A ici 
este o singură treabă pe care nu poate s-o facă decât numai partidul. Şi vom arăta 
că sarcina lucrătorilor noştri politic, În armată nu este de a .te fnmilinrizn cu 

limbajul propagandistic. Una din sarcinile de hază a lor este de a-şi însuşi perfect 
ştiinţa şi arta militară modernă stalinistă. Partidul este acela căruia ii revine 
sarcina construirii armatei noi sub toate raporturile, şi politic, şi organizatoric, şi 
profesional. 

Nu se poate înţelege tactică şi .strategie militară fără teorie bolşevică, fără 
priceperea perspectivei istorice a clasei muncitoare, fără cunoaşterea in amănunt, 
nu superficial, a raportului de forţe pe plan politic internaţional şi naţional, fără 
cunoaşterea În amănunt a felului cum baza materială a celor care luptă pentru 
consolidarea libertăţilor se dezvoltă şi ce rezultă de aici, fără toate acestea 
profesiunea militară rămâne fără conţinut şi nu poate fi înţeleasă. 
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Numai partidul poate să dirijeze şi să creeze la oameni aceste perspective, 
aceste permanente cunoaşteri, cu ajutorul Învăţăturii noastre revoluţionare, a 
fenomenelor şi deci justa interpretare şi juste concluzii. 

Conducerea muncii de partid în Armată o are Direcţia Superioară Politică a 
Armatei. Direcţia Superioară Politică, care lucrează cu dreptul de secţie militară a 
Comitetului Central al Partidului, este organul conducător al muncii de partid în 
Armată, organ central conducător care conduce nemijlocit această muncă. 

În această privinţă regulamentul de întrebuinţare în luptă a Marilor Unităţi, 
la art. 82 este limpede şi recomand foarte stăruitor tovarăşilor noştri locţiitori 
politici să nu omită până a-şi însuşi pe dinafară, atât ca formulare, cât şi ca 
conţinut, acest regulament la capitolul V, art. 81 până la 94. 

Direcţia Superioară Politică a Armatei, ca organ de conducere a muncii de 
partid şi politice î» Armată, realizează această conducere prin secţiile sale 
politice, respectiv direcţiile sale politice. În secţiile politice, respectiv direcţii 
„numite", locţiitorii politici nu se aleg, şefii secţiilor politice nu se aleg, aparatul 
lor de lucru nu se alege, el se numeşte. 

În organismul de partid în Armată se aleg numai organele de conducere ale 
organizaţiilor de bază şi comisiile de partid. Astea sunt singurele organe alese. 

Pentru consideraţiuni legate de caracteristica deosebită a organismului 
militar, în Armată funcţionează organizaţiile de bază de partid ca organizaţii 
unice, pe care Aparatul Politic le conduce şi le înarmează, nu despărţite pe 
categorii, ci ca organizaţii unice, având în.fruntea lor un birou. 

Locţiitorii politici din regimente trebuiesc consideraţi şi sunt reprezentanţi ai 
secţiilor politice. În această calitate, întrucât Direcţia Superioară Politică 
realizează conducerea prin secţiile politice, locţiitorul politic de regiment capătă 
calitatea de a conduce organizaţia de partid respectivă, de a fi îndrumătorul, 
conducătorul ei, ca reprezentant al secţiei politice. Nu este ruptă de acest 
organism secţia politică care are.funcţiuni de conducere sub îndrumarea Direcţiei 
Superioare Politice a Armatei. 

Asta este structura organizatorică. Acum, din această structură derivă 
metodele de lucru asupra cărora probabil că s-a insistat, eu voi rezuma pe scurt. 

Munca politică şi de partid în armată trebuie să aibă un obiectiv bine definit. 
Dacă organizaţiile de partid, oriunde ar fi ele, în cadrul civil sau în cadrul 

militar, au sarcina de a ridica nivelul politic al oamenilor, al membrilor de partid, 
şi prin ei, prin legăturile lor, a masei fără de partid de oameni ai muncii, apoi 
sarcina specială, permanentă şi centrală a organizaţiilor de partid şi de tineret în 
armată, conduse de Aparatul Politic, este în timp de pace pregătirea de luptă. Asta 
este sarcina centrală. 

Comuniştii în armată trebuiesc determinaţi de dimineaţă până seară să se 
gândească la acest obiectiv central. 

Ce cere partidul în Armată? Să formăm valori militare, să creeze luptători 
conştienţi politic şi capabili să lupte; să întărim capacitatea de luptă a Armatei, să 
stăpânim bine tehnica, să stăpânim bine învăţătura militară, ştiinţa şi arta 
militară, să cunoaştem metodele de luptă modeme, să înscăunăm o disciplină de 
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fier, cu spirit de vigilenţă, toate acestea urmate de un nivel politic in general 
superior. 

Sarcina centrală este pregătirea de luptă. Trebuie să spunem, tovarăşi, că din 
constatările noastre făcute cu ocazia inspecţiilor, controalelor, a rapoartelor 
voastre, organizaţiile noastre de partid, Aparatul nostru politic nu întotdeauna s-a 
îndrumat consecvent şi permanent spre acest obiectiv, fără de care rolul nostru de 
membrii de partid, de organizaţii de partid, se anihilează, rămâne fără folos 
interese/or clasei muncitoare şi a partidului. 

Deci munca politică şi munca de partid trebuie să se concentreze pe fondul 
general al ridicării nivelului politic al oamenilor, spre pregătirea lor de luptă, 

ridicarea întâi a acestei pregătiri. 
Despre pregătirea de luptă, dacă am încercat să facem un bilanţ al perioadei 

care a trecut sau este pe trecute, a plutonului şi similarelor, noi n-a putem 
caracteriza decât satisfăcătoare, în progres faţă de anul trecut, dar numai 
satisfăcătoare. În cea mai însemnată măsură cred că acest calificativ de 
satisfăcător se datoreşte împrejurării că membrii de partid, comuniştii din Armată, 
organizaţiile noastre, Aparatul nostru Politic, nu şi-au concentrat in suficientă 
măsură atenţia asupra acestui obiectiv de bază al Armatei: pregătirea de luptă. 

Ne pregătim să intrăm în perioada pregătirii de luptă de vară a unităţilor 
noastre; in a doua jumătate a lunii mai începe perioada companiei şi odată cu ea 
trecerea unităţilor noastre la viaţa de tabără. Devine sarcina de bază pentru 
organizaţiile noastre de partid, pentru Aparatul nostru Politic, să acorde cea mai 
serioasă atenţie acestei faze, acestei etape a pregătirii de luptă de vară. (. .. ) 

Merită atenţie de asemenea problema cadrelor. În armata noastră avem acum 
o mulţime de cadre, creaţie a regimului nostru: cadre noi le spunem. Le spunem 
noi, fără însă a ne gândi să creăm o prăpastie între cadrele noi şi cadrele vechi, 
cum s-au manifestat tendinţe în unele unităţi . .. Noi suntem ăştia noi, voi sunteţi ăia 
vechi". Am văzut tendinţa la cadrele vechi de a persista în a se considera vechi şi 
de a nu voi să devină şi ele noi şi pe unii care tind să se înfumureze şi să spună: 
„ Noi avem pecetea P. M. R., voi nu aveţi pecetea aceasta", după cum şi pe alţii care 
spun: ,. noi suntem cei vechi, noi am intrat în şcoala militară nu cu 4 clase, ci 
bacalaureaţi" şi socoteli din acestea. 

Aparatul nostru Politic, comuniştii, vor trebui să ducă o luptă foarte activă 
pentru a explica oamenilor despre ce este vorba. Trebuie ştiut că şi cel „nou", 
dacă va merge de-a curmezişul drumului nostru, dacă se va îndrepta împotriva 
mersului nostru general, vom şti să-/ lovim. 

Ofiţerul vechi, atâta timp cât merge cinstit, deschis, cu încredere alături de 
noi, de partid, urmează îndrumările partidului nostru, luptă sâ realizeze zi de zi 
sarcinile pe care i le dă partidul. ,şi ridică nivelul său politic şi profesional, poate 
să doarmă liniştit şi să meargă cu noi la drum, cu toată încrederea. 

Este una din sarcinile Aparatului nostru Politic, a organizaţiilor noastre de 
partid, să se priceapă cu dibăcie sâ cree=e acest sentiment de siguranţă, de 
încredere în capacitatea omului, de a putea să-şi repare micile greşeli din trecut, 
de a-şi putea să-şi gă.sească o viaţă nouă, o viaţă care să-i mulţumească, viaţă 
constructivă, viaţă care să-i aducă stima şi preţuirea tuturor. 
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După cum nimeni să nu creadă că dacă poartă steguleţul partidului, o să ne 
închidem ochii în faţa neglijenţelor, a diferenţelor sau a uşurinţelor sale, sau, mai 
mult, a.fărădelegilor sale. Lovim fără milă. 

Prin această atitudine faţă de problema cadrelor, Partidul ne va ajuta, 
organizaţiile de partid ne vor ajuta să putem duce o sănătoasă politică de cadre. 

Aparatul nostru central, Direcţia Cadrelor Armatei, responsabilă cu organi
zarea şi îndrumarea acestei politici de cadre va avea în aceasta un preţios sprijin. 

Tot în cadrul acestei griji pentru om, iată ce spune tot acelaşi articol 88 al 
Regulamentului: 

„ Contractul personal al locţiitorilor politici şi al cadrelor Aparatului Politic 
cu subalternii, este forma principală a muncii politice în Armata Republicii 
Române". 

Un locţiitor politic sau un secretar de organizaţie de partid, indiferent gradul, 
subofiţer, ofiţer sau soldat, care omite să profite de cel mai neînsemnat prilej 
pentru a lua contact personal cu subalternii, calcă Regulamentul. Acela care 
dovedeşte contactul personal cu subalternii prin hârtii, săvârşeşte o infracţiune 
faţă de legile partidului, exprimate în acest regulament. Regulamentul acesta este 
Regulament Sovietic, acesta este experienţa partidului Bolşevic şi este şi 

experienţa Partidului nostru. 
Comunistul, lucrătorul politic, trebuie să se priceapă să se aşeze cu soldatul şi 

pe o buturugă, pe o margine de gard: ,.Ia spune, mă Ioane, cume pe la voi? unde 
te doare?" Să vezi unde au rămas rămăşiţe, putregai, şi săi le scoţi. 

V-am mai spus de multe ori să-/ citiţi pe Furmanov; să creăm oameni vii, nu 
birocraţi şi atunci vor întări legăturile noastre cu masa, autoritatea comuniştilor 
va creşte, autoritatea partidului va creşte şi vom putea mai uşor construi Armata 
populară, decât o facem astăzi. 

Educaţia de partid a comuniştilor, a utemişti/or, asta este treabă foarte 
delicată. Trebuie să creezi spiritul partidului, să nu se simtă omul călcat pe 
bătătură, că a trecut subalternul pe lângă el şi nu i-a dat bună ziua cum trebuie. Să 
aibă grijă să analizeze care este cauza acestei atitudini, să o combată, dar cu cap. 

Un locţiitor politic care iese din biroul său şi pândeşte în dreapta şi stânga să 
vadă care l-a salutat mai întâi, el căpitan, să vadă dacă maiorul i-a dat mai întâi 
bună ziua sau nu, ăsta nu este locţiitor politic, care-i preocupat de exterior. Pe el 
trebuie să-l intereseze fondul şi dacă fondul ii va interesa şi se va apropia de 
oameni, să fii sigur că va fi salutat cu multă plăcere, cu multă bucurie şi de mai 
mari ca el. 

El trebuie să le cunoască toate, să le priceapă toate şi asupra tuturor să 
acţioneze cu experienţa partidului, transformând omul, schimbându-l. Burghezia a 
făcut educaţia la cei mai mulţi, nu Partidul Comunist. Abia acum încep să răsară 
tinerii copii pe care îi educăm noi şi Încă n-am reuşit să-i educăm în masă, să-i 
cuprindem în totalitate sub influenţa partidului şi a experienţei sale. Va dura multă 
vreme până când rămăşiţele educaţiei burgheze vor dispare din practica lor. 

Problema disciplinei. Eu cred că nu este un cuvânt care să fie mai des 
întrebuinţat în Armată cu disciplina, însă dacă observăm Armata noastră astăzi, eu 
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cred că nu este calitate care să lipsească mai mult decât această disciplină, deşi 
vorbim foarte mult de ea. 

Noi avem două mijloace de a acţiona asupra acestui factor, disciplina: 
convingerea şi constrângerea. Noi trebuie .~ă ne pricepem să uzăm de ambele. 
Dacă ne vom limita numai la unul, n-o să atingem obiectivele în condiţiunile 
noastre de dezvoltare. 

Comuniştii trebuie să uzeze şi de unul şi de altul. 
Trebuie spus că mulţi din tovarăşii noştri au înţeles problema formării şi 

afirmării disciplinei nu tocmai just, că ei s-au limitat numai la convingere, numai 
la prelucrări. 

În Regulament, deci tot după Regulamentul sovietic, veţi vedea că există acolo 
un punct care spune că comandantul n-are voie să-l sustragă de la pedeapsă pe 
acel care a călcat o dispoziţie regulamentară. Noi trebuie să operăm cu amândouă 
aceste elemente, convingerea şi constrângerea, oriunde călcarea regulamentelor, a 
ordinelor, periclitează securitatea organismului militar. 

Alături de disciplină merge vigilenţa. Acolo unde disciplina este înaltă şi 
vigilenţa este bună, acolo unde disciplina scade, şi vigilenţa este în scădere. 

Burghezia era sălbatică când vedea câte un agitator comunist în ilegalitate, cu 
manifestul comunist în buzunar sau lipind câte un afiş Într-un cartier muncitoresc, 
însă era şi mai nemiloasă când îl prindea într-o cazarmă. Ea ştia ce înseamnă 
politiceşte să scape din mână influenţa asupra ostaşilor. 

Lupta de clasă în Armată, caracterizată prin încercările duşmanului de a slăvi 
organismul militar, de a mina unitatea şi disciplina sa, nivelul politic al oamenilor 
care o compun, al cadrelor, capătă forme mai ascuţite decât în viaţa civilă. 

Trebuie să ne pricepem să vedem pe duşmanul de clasă. Şi numai un comunist 
vigilent poate să facă treaba aceasta. Duşmanul de mult nu mai lucrează deschis. 
El ştie ce înseamnă astăzi să scoată capul, că e foarte periculos. El nu renunţă la 
luptă, el nu poate să renunţe, el nu cunoaşte însă situaţia ca o clasă să se predea, 
să spună, să capituleze fără condiţii. Deocamdată clasele luptă, mor luptând. O 
singură măsea găunoasă ar mai exista poate să muşte. 

Lupta de clasă se manifestă sub diferite forme: spionaj, diversiune, 
întreţinerea sub formă sentimentală, de legături cu ofiţerii deblocaţi, daţi afară, 
care nu au ce căuta in familia noastră. Chiar aceasta din urmă este o formă a 
luptei de clasă. Duşmanul nu vrea să piardă contactul cu aceste elememe. 

Lui Truman nu-i poate fi indţferent faptul că în ţările de democraţie populară 
se construiesc armate de tip nou, când vede că aceste armate se construiesc după 
modelul Armatei Sovietice, că ele, prin stmctura lor, sunt unitare. Lui nu-i poate fi 
indiferent când ştie ce pericol reprezintă pentru regimul capitalist, pentru 
societatea capitalistă, asemenea armate. Aceasta nu e bomba atomică, e mai rău, 
că are şi bomba atomică. Aici sunt masele. De aceea, ei vor face tot posibilul ca să 
împiedice organizarea acestor armate, să le dezorganizeze, sau cel puţin să 
întârzie formarea acestora. Şi ei găsesc În rândurile noastre aliaţi, găsesc 

elemente duşmănoase, ascunse. Cel mai preţios aliat este uşurinţa noastră, 

neactivitatea organizaţiilor de partid şi a Aparatului Politic. 
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Comunistul care aude un zvon că circulă să dea imediat alarma. Este departe 
de a merita titlul de membru de partid acela care nu ia imediat atitudine. Nu 
merită titlul de membru de partid acela care nu caută să tragă lanţul zvonului, să 
vadă de unde vine, unde e duşmanul, care are interes să ne compromită, să ne 
zăpăcească, să ne încurce. Acela care stă şi spune: .,Hai să mai aştept, poate nu o 
fi aşa", nu este un bun comunist, acela e un rătăcit în partid Vigilenţa noastră 
trebuie să descopere şi aceste elemente care s-au strecurat în partid. 

Tovarăşi, 
Am trecut verificările în mare masă, acum sunt în curs la trupă. Să nu ne 

imaginăm că prin acestea, gata, ne punem perdele la ochi, am terminat. Comuniştii 
se verifică permanent, în fiecare zi, în fiecare ceas, în fiecare minut, în orice 
acţiune a lor. Aparatul nostru Politic nu trebuie să tocească ascuţirea vigilenţei 
comuniştilor. Aceştia trebuiesc mereu controlaţi, veri.ficaţi şi ajutaţi unde e nevoie 
de ajutor. 

Morala trebuie să fie morală proletară. Am văzut ofiţeri ieşiţi din şcoli, 
tăvălindu-se în beţii, în petreceri. Nu este bine acest lucru. Nu aşa vrem noi să 
vedem pe ofiţerul Armatei populare nu aşa putem să-l admitem. Aici este o treabă 
a comuniştilor faţă de membrii de partid, faţă de oricare din organismul nostru 
militar care încalcă morala. 

Nu trebuie însă să devenim nişte înăcriţi, nişte chei de biserică; poţi merge şi 
la joc, poţi să bei şi un pahar cu vin, să rămâi însă om cu răspundere, grijuliu/aţă 
de morala noastră proletară, să nu facem compromisuri cu ea. 

În sfârşit, tovarăşi, ajung la una din problemele de bază în viaţa noastră de 
partid, la problema criticei şi autocriticei. Am auzit pe unul spunând: .. Cum o să 
mă apuc să critic pe comandant, cum este posibil treaba aceasta? Hai să nu-l 
criticăm!" Şi este de ajuns să renunţi la asta şi să continui: .. Păi dacă renunţ la 
critica comandantului, dă-mi voie să renunţ şi la autocritică". Şi iată cum două 
mijloace de bază pentru creşterea activităţii noastre sunt aruncate la o parte. 

Critica şi autocritica este de mult lege de dezvoltare a partidului. Fără critică, 
fără a scoate în evidenţă ce este rău, fără autocritică, fără a lupta pentru a te ajuta 
singur, să înlături aceea ce este rău, comuniştii nu pot creşte, dimpotrivă, se 
transformă în nişte mecanisme fără conţinut. 

Noi n-avem voie nici în Armată să renunţăm la aceste arme ale criticii şi 
autocriticii, decât că în aplicarea lor trebuie să asigurăm toate măsurile ca ele să 
nu lezeze principiile şi regulile de via{ă militară. Ce vreau să zic cu aceasta? Că 
nu pot fi discutate şi criticate ordinele, hotărârile comandantului. Ordinele şi 
hotărârile comandantului trebuiesc executate, dar trebuieşte sever criticat acolo 
unde elementele duşmănoase, elementele care nu vor să ne ajute să meargă cu ei, 
refuză să execute ordinele sau le execută prost. 

Noi presupunem că ordinele noastre nu ies fără cap pe toată scara avem 
locţiitori politici care sunt direct responsabili alături de comandant şi 
contrasemnează ordinele şi când locţiitorul politic este conducător de partid în 
Armată, atunci când se dă un ordin el pune toată răspunderea sa şi deci ordinele 
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nu le discutăm. Asta nu este critică, asta ar Însemna destrămarea disciplinei şi 
ordinei militare, dar trebuie să pedepsim cu toată asprimea pe cei care nu execută 
ordinele, pe cei care se abat de la executarea ordinelor. 

Acolo unde un comandant este de criticat, acolo biroul organizaţiei şi 

locţiitorul politic apreciază unde, în ce caz se face această critică. Comandantul de 
regiment nu poate fi discutat şi criticat în organizaţia lui de hază, de membrii de 
partid vorbesc. Cazul lui şi el personal este discutai în eşalonul superior. 

Comisia de Partid de la divizie, - sau până vom avea acele comisii de partid, 
le-am pus la Direcţiile Politice ale Regiunilor Militare, respectiv Comanda
mente/or de Armă, - la sesizarea biroului, a secretarului, a locţiitorului politic, sau 
după cum se produce cazul, dacă e să se critice un ofiţer, noi am stabilit 
deocamdată provizoriu până la eşalonul batalion, până la eşalonul comandantului 
de batalion. Acest lucru poate fi făcut în birou şi numai după consultarea 
locţiitorului politic, eventual într-un activ mai lărgit, afară din birou, dar 
totdeauna nu recomandăm în întreaga organizaţie de bază. 

De la batalion în sus chestiunea trece la Direcţia Politică. Mai târziu, când 
vom avea comisii de partid, chestiunea trece la comisiile de partid de divizie, 
respectiv mai sus, de regiune. 

Acelaşi lucru cu sancţiunile de partid şi suntem limpezi că ele privesc pe acei 
membri de partid care nu execută însărcinările, sau care din alte încălcări mai 
implică şi sancţiuni de partid. Sancţiunile de partid se aplică după aceeaşi regulă 
pe care am arătat-o aici, până la comandamentul de batalion şi de la comandantul 
de batalion în sus. Direcţia Superioară Politică va da şi instrucţiuni în această 
privinţă. 

Este limpede că organizaţia de bază nu poate da dispoziţiuni comandantului, 
organizaţia de bază nu poate să impună o hotărâre, organizaţia de bază nu poate 
discuta funcţiunile comandantului în exercitarea profesională. Să nu facem 
greşeala să începem să transformăm organizaţia de bază, nerespectând această 
recomandaţiune, in organ care începe să discute conducerea unităţii. 

Comandantul şi locţiitorul politic împreună au întreaga răspundere şi 
sarcinile lor pe această linie de comandă nu pot fi discutate, nu pot fi frământate în 
organizaţia de bază, în ceea ce priveşte funcţiunea lor de comandanţi. 

Tovarăşi, 

Eu închei cu ultima recomandaţie care rezultă din una din prescripţiun_ile de 
bază ale Regulamentului şi care formează o sarcină permanentei a Aparatului 
nostru Politic şi organelor de partid, şi anume articolul 86: 

„ Cadrele Aparatului Politic sunt datoare să-şi însuşească cu toată 

perseverenţa cunoştinţele militare, să le completeze şi pe,fecţioneze, pentru a 
deveni maeştri in arta militară, asţfel i'ncal să poată ocupa in orice moment funcţii 
de comandă". 

Articolul 86 spune: 
„ Cadrele Aparatului Politic suni datoare să-şi insuşească cu toată 

perseverenţa cunoştinţele militare, să le complete::e şi perfecţioneze, pentru a 
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deveni maeştri în arta militară, astfel încât să poată ocupa în orice moment funcţii 
de comandă. " 

Eu consider această prescripţiune una din dispoziţiunile esenţiale în Armata 
noastră, pentru a afirma în întregime rolul partidului şi pentru a putea face o 
bună, o justă politică de partid. 

Cadrele Aparatului Politic sunt datoare să-şi însuşească, cu toată 

perseverenţa spune Regulamentul, pentru a deveni ce? nu simpli cunoscători, 
maeştri. Şi Regulamentul, care însumează experienţa făcută cu sute de milioane de 
oameni, arată că Aparatul nostru Politic trebuie să stăpânească bine ştiinţa şi arta 
militară. Atunci vor putea spune că aparatul nostru Politic, că organizaţiile de 
partid şi-au găsit una din cele mai pozitive realizări informarea unor cadre de 
asemenea tip, şi politic tari, dar şi profesional la un nivel de maestru în arta 
militară. 

Cu aceste însărcinări, cu care am completat partea I a expunerii politice, 
urmează să vă întoarceţi acasă, la unităţile voastre. Direcţia Superioară Politică 
va stabili în detaliu cum urmează să prelucraţi în unităţi problemele care au fost 
dezbătute aici. Noi să plecăm de aici cu hotărârea de a ne pune serios pe muncă, 
de a fi la înălţimea Rezoluţiei Plenarei a V-a, in munca noastră organizatorică, 
politică şi de partid in Armată, de a fi la înălţimea Directivei în care se vorbeşte 
despre sarcinile organelor politice, a celor de partid şi U.TM, de a.fi la înălţimea 
chemării partidului nostru, acum când hotărârea clasei muncitoare în drum spre 
construirea socialismului este mai fermă, când sarcinile noastre, pe care nu le-a 
dat partidul, de a construi o armată populară, sunt deosebit de mult uşurate prin 
ajutorul pe care îl primim de la consilierii militari sovietici, din partea Uniunii 
Sovietice, din partea Partidului Bolşevic, din partea tovarăşului Stalin (aplauze). 

Să plecăm de aici cu hotărârea de a fi pătrunşi de acest ajutor şi de 
încrederea pe care clasa muncitoare şi partidul o pune în Aparatul Politic, în 
organizaţiile sale din Forţele noastre Armate (aplauze) . 

• 
Arhivele Militare Române, fond Direcţia Superioară Politică a Armatei, 

dosar 3430.f 317, 335. 338-344, 352-363. 

41. 1950 mai 16. Dezbateri pe marginea raportului prezentat 
de Comisia Centrală de Verificare a membrilor de partid, prilej 
de excludere a peste 20% din efectivul existent. 

Tov. N. CEAUŞESCU: 
Raportul prezentat de Comisia Centrală de Verificare şi rezultatele obţinute în 

unna verificării membrilor de partid au scos în evidenţă o stare de lucruri destul de 
serioasă care exista la un moment dat în partidul nostru. Numărul de 20 şi ceva la 
sută de excluşi şi cu cei care nu s-au prezentat, a arătat de asemeni că în Partid au 
reuşit la un moment dat să pătrundă o serie de elemente care reprezentau un balast 
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şi un pericol pentru unitatea partidului nostru, pentru asigurarea conducerii luptei 
clasei muncitoare de către partidul nostru. În acest scop, cred că verificările au avut 
o importanţă deosebit de mare pentru întărirea muncii partidului nostru. Ele ne-au 
ajutat foarte mult să curăţim în parte partidul nostru de o serie de elemente - pentru 
că nu putem spune că noi am reuşit să curăţim partidul de toate elementele 
duşmănoase, necorespunzătoare, de elementele mic burgheze şi carieriste, care au 
mai rămas cred cu duiumul în partidul nostru şi care mai reprezintă încă un pericol 
serios pentru bunul mers al partidului nostru. 

Verificarea a arătat însă - şi cred că e necesar de a trage învăţăminte pentru 
activitatea viitoare - felul de muncă pe care l-am dus noi un timp îndelungat, în 
primul rând în ceea ce priveşte primirea de membri de partid. Cred că putem spune 
fără să greşim, că am călcat însuşi Statutul Partidului nostru, pentru că Statutul 
prevede totuşi că primirea de membri de partid trebuie să se facă de organizaţia de 
bază, cu aprobarea ei. De fapt, un număr de membri de partid intraţi în partid, nici 
n-au trecut, nici n-au fost văzuţi de organizaţiile de bază. Dacă a-şi lua numai 
capitala, unde şi eu am lucrat câteva luni, se făcea întrecere pentru a se ajunge la 
I 00.000 membri de partid şi a fi în fruntea întrecerii. Deşi aveam organizaţii de 
bază în fabrici, înscrierea se făcea peste capul organizaţiilor de bază, de oameni 
trimişi din-afară, elemente de multe ori mic burgheze, care înscriau oamenii fără 
să-i cunoască, peste capul organizaţiei de bază. Şi deci nu este întâmplător că au 
pătruns tot felul de legionari, de informatori. Cifrele nu oglindesc tot ceea ce am 
constatat. Întâmplător am lucrat la această muncă din însărcinarea C.C.-ului şi 
cunosc o serie de aspecte. Noi am avut un număr mai mare de agenţi provocatori la 
Timişoara, numai în corn. jud. au fost 3 agenţi provocatori. Acelaşi lucru şi în alte 
părţi. Aceştia n-au pătruns întâmplător. Aceasta se datoreşte tocmai faptului că noi 
am călcat în picioare regulile elementare ale partidului nostru. 

În această privinţă trebuie să spun că şi eu, în munca care am dus-o scurt timp 
la capitală, am călcat în picioare aceste principii ale statului nostru, m-am lăsat 
antrenat în această întrecere condusă pe atunci de tov. Miron Constantinescu, de a 
ajunge la un număr de I 00.000 membri de partid, şi apoi de Neagu etc. 

Trebuie să spun, în al doilea rând, că nu-i întâmplătoare nici situaţia de azi din 
Oltenia. La un moment dat, partidul nostru în Oltenia era condus de naţional
ţărănişti: la Vâlcea naţ. ţăr.; la Gorj naţ. ţăr., la Romanaţi naţ. ţăr., aşa-zişi de 
stânga, dar care de tapt duceau o politică politicianistă mic burgheza, şi nu 
întâmplător acolo au pătmns cele mai multe elemente chiabureşti, reacţionare şi se 
ducea o politică de îndepărtare a elementelor muncitoreşti. 

Cred că trebuie să spunem că în politica noastră de ridicare a cadrelor, la un 
moment dat toţi am dus o politică greşită. 

Trebuie să spunem că şi la capitală, şi cred că şi la ridicarea aici, la C.C., s-au 
ridicat de foarte multe ori elemente mic-burgheze, numai pentru faptul că vorbeau 
mai bine, că veneau mai bine îmbrăcaţi, că ştiau să ţină un discurs, pentru că citeau 
acasă pe Lenin şi Stalin şi vorbeau la şedinţe frumos, dar care de fapt nu aplicau 
învăţămintele lui Lenin şi Stalin. De ce să nu spunem că la capitală, secţia de cadre 
în majoritate era formată din elemente mic-burgheze sioniste, şi când am asistat la 
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verificare, am văzut că un fost vânzător din piaţă era şef de secţie de cadre la 
capitală. Ce politică de cadre putea duce acesta. De ce să nu spunem că s-au ridicat 
la muncă oamenii pentru că erau şomeri şi neavând de lucru au fost luaţi la muncă 
de partid. Aceasta a fost situaţia şi la Ilfov şi în alte părţi. Chiar la C.C. a reuşit să 
pătrundă un criminal de război. Aceasta este o situaţie care arată o lipsă serioasă a 
vigilenţei şi a controlului nostru. 

Eu pun această problemă, pentru că cred că analizând acum munca., după 
aproape doi ani, trebuie să tragem învăţăminte foarte serioase pentru activitatea 
viitoare a partidului nostru. 

În primul rând trebuie să spunem că mai sunt asemenea elemente, că încă şi 
acum în multe locuri unii tovarăşi se orientează după faptul că cineva vorbeşte 
bine, şi-l pune la anumite munci, fără un control serios şi acest lucru se întâmplă în 
multe locuri, şi mai ales în aparatul de stat trebuie să dăm bătălie pentru a ridica 
elemente muncitoreşti. 

Trebuie să spunem aici de situaţia de la Planificare şi Statistică: Nu-i 
întâmplător că statistica ne-a dat de 4 ori date greşite pentru agricultură, pentru că 
la Statistică există elemente care au fost sub Antonescu. Şi nu-i întâmplător ce se 
întâmplă în multe locuri la Planificare, fiindcă verificarea ne-a arătat că acolo e o 
grupă de bandiţi şi nu s-au luat măsuri pentru îndepărtarea lor. Aceasta este o stare 
de lucru serioasă. 

E just că, comisiile de verificare n-au dreptul să schimbe oamenii din diferite 
munci, dar ele vin şi propun aceasta., ele atrag atenţia conducătorilor de ministere 
asupra stării de lucruri şi le pun în faţă că trebuie să ia măsuri pentru că aceasta 
nu-i problema unui minister, ci a partidului nostru. Şi existenţa unor astfel de 
elemente în posturi de răspundere nu asigură o justă planificare şi nici îndeplinirea 
Planului de Stat. 

Iată de ce cred că totuşi e necesar ca tovii de la ministere să ţină seama de 
aceste lucruri. Şi în unele părţi, ei n-au vrut să ţină seama de aceste recomandări şi 
păstrează în unele posturi bandiţi. Dacă comisia de verificare n-are dreptul să dea 
afară, dar ele pot cere tovilor şi organizaţia de partid din ministere poate cere 
tovilor din conducere, să scoată pe bandiţi şi să nu fie puşi ca directori sau şefi de 
secţii. Cred că totuşi ar fi bine ca în această privinţă, C.C.-ul să exercite un control 
mai serios, asupra felului cum se duce politica de cadre în ministere şi atitudinea 
faţă de unele elemente de acest fel, pentru că numai în felul acesta vom putea ca 
autocritica care ne-o face aici, că am greşit, că am călcat, să fie aplicată în practică. 
Pentru că am mai vorbit de şedinţele C.C.-ului despre aceste lipsuri, dar foarte 
mulţi dintre noi nu aplică aşa cum trebuie nici acum aceste învăţăminte. Şi de aceea 
cred că în Rezoluţia C.C. în legătură cu verificarea membrilor de partid să se atragă 
şi serios atenţia asupra constatărilor făcute în ceea ce priveşte munca de până acum 
şi în ceea ce priveşte politica de cadre şi îndeosebi politica controlului muncii de 
cadre şi a ridicării de cadre în ministere, unde e încă o situaţie serioasă . 

• 
D.A.N/.C.,fond Cancelarie C.C. al P.C.R., dosar 32/1950.f 74-77. 
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42. 1950 mai 16. Ordonanţa nr. 146 de încetarea urmăririi 
generalului Ilie Ştejlea emisă de Parchetul Curţii Bucureşti. 

Republica Populară Română 
Parchetul Curţii Bucureşti 
Crime de Război 
Dosar nr. 1.906/1948 

Noi, Stan Alexandru, procuror delegat pe lângă Parchetul Curţii Bucureşti. 

Având în vedere dispoziţiunile legii nr. 291/1947, modificată prin Decretul 
Prezidiului Marii Adunări Naţionale nr. 207 / 1948, pentru unnărirea şi sancţionarea 
celor vinovaţi de crime de război sau împotriva păcii sau umanităţii. 

Având în vedere actele şi lucrările dosarului nr. 1.906/1948, privitor pe: 
Şteflea Ilie, de 58 ani, fost general, născut în comuna Sălişte, judeţul Sibiu, în 

prezent decedat. 
Având în vedere că instrucţia în cauză este terminată. 

Expunem unnătoarele: 
Generalul Ilie Şteflea, a ocupat în 1939 postul de subşef al Marelui Stat Major, 

până la 6 octombrie 1940, când a fost chemat să îndeplinească funcţia de secretar 
general al Ministerului Apărării Naţionale, unde titular era mareşalul de tristă 

memorie Ion Antonescu. 
Luând în primire acest post, generalul Ilie Şteflea a devenit un fel de locţiitor 

al lui Ion Antonescu, jucând un rol foarte important. 
Din răspunsurile date de generalul Ilie Şteflea la interogatoriul ce i s-a luat, 

reiese că pe timpul când avea funcţia de subşef al Marelui Stat Major, în atribuţiile 
sale avea conducerea Secţiei Infonnaţii, precum şi a acelei operative. 

În consecinţă, el declară că avea cunoştinţă de forţa ce o reprezenta Annata 
Roşie, precum şi de pregatirile de război ce se tăceau de nemţi ~i de Antone~cu. 

De asemeni, atât din declaraţiile generalului Ilie Şteflea, cât şi din actele 
dosarului, reiese clar rolul jucat de el în declanşarea războiului contra Uniunii 
Sovietice. 

Un rol important a avut şi în organizarea masacrului îndreptat împotriva 
populaţiei evreieşti de la Iaşi. 

În prima perioadă a războiului a luat parte, în calitate de comandant al diviziei 
la operaţiunile de la Odessa, fără a-şi neglija însă atribuţiunile pe care le avea pe 
lângă Ion Antonescu. 
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La 20 ianuarie [ 1942) acceptă şefia Marelui Stat Major, pe care i-o 
încredinţează Ion Antonescu, pentru încrederea şi devotamentul ce le avea faţă de 
acesta. 

La unul din interogatoriile ce i s-au luat generalului Ilie Şteflea, pretinde că el 
s-a opus la trimiterea trupelor pe front în număr mare. Însă acest lucru este în 
contrazicere totală cu actul nr. 317.185 din 14 februarie 1943, aflat la dosar şi 
semnat de el, în care cerea tuturor să-şi unească toate eforturile pentru a lupta 
,,până la înfrângerea duşmanului nostru de totdeauna". 

Generalul Ilie Şteflea a încheiat o serie de convenţiuni cu reprezentanţii 

armatei hitleriste, cu privire la capturile de război de pe teritoriile sovietice 
ocupate. În calitatea lui de şef al Marelui Stat Major a făcut toate propunerile de 
felul cwn trebuie evacuate toate materialele de la est la Nistru. Într-o şedinţă a 
consiliului de colaborare militară la care a participat şi generalul Şteflea Ilie, au 
fost aprobate propunerile sale în [cu] referire la evacuarea în ţară a tuturor 
instalaţiilor industriale, a tractoarelor agricole, a animalelor etc. 

Răspunderea generalului Ilie Şteflea mai este angajată şi în alte domenii: 
împiedicarea acţiunii antifasciste prin orice mijloace de represiune; măsuri cu 
privire la regimul de discriminare rasială a evreilor, propagandă şi contrpropagandă 
de natură fascistă. 

Din declaraţia dată de generalul Dumitru Popescu reiese că Marele Stat Major, 
cu o lună înainte de începerea războiului de agresiune contra Uniunii Sovietice, a 
cerut arestarea şi internarea în lagăre a unui mare număr de adversari politici, care 
erau contra în dezlănţuirea unui război injust. 

În privinţa regimului aplicat evreilor, socotim suficient a menţiona 
recunoaşterea generalului Şteflea Ilie, atunci când spune că măsurile de trimitere la 
muncă obligatorie a evreilor erau luate de Marele Stat Major. 

Cu privire la propaganda şi contrapropaganda duse în tot timpul războiului, 
generalul Ilie Şteflea recunoaşte că prin conducerea Statului Major s-a făcut o 
propagandă de sprijinire a războiului contra Naţiunilor Unite şi în special contra 
Uniunii Sovietice. În acest scop primea de la nemţi materialul necesar, care era 
răspândit la annată şi care avea un caracter aţâţător şi vexatoriu la adresa 
popoarelor cu care erau în război şi a evreilor. 

În concluzie, din toată activitatea desfăşurată de generalul Şteflea Ilie, reiese 
devotamentului şi convingerea că activitatea dusă de el pentru războiul hitlerist se 
identifica cu planurile şi intenţiile regimului antonescian, al cărui colaborator 
conştiincios era şi, în consecinţă, este responsabil de faptele sale. 

Având însă în vedere că din extrasul de moarte nr. 1.456/1946, eliberat de 
Comitetul Provizoriu Bucureşti, rezultă că la data de 21 mai 1946, generalul Şteflea 
Ilie a încetat din viaţă şi, întrucât confonn art. 4 din procedura penală, moartea este 
o cauză legală de încetare a unnăririi, 

Pentru aceste motive, 
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Dispunem: 
Încetarea urmăririi penale deschisă contra lui Ilie Şteflea, fost general şi şeful 

Marelui Stat Major al regimului antonescian, actualmente decedat. 
Dat în cabinetul nostru astăzi, 16 mai 1950. 

Procuror delegat Alexandru Stan 

♦ 

A.S.R.l.,fond „P", dosar nr. 20. 727, voi. l,f 41-42; publ. de Florica Dobre 
şi Alesandru Duţu, op. cit., p. 164-166. 

43. 1950 mai 15-17. Raport cuprinzând principiile care au stat 
la baza unei organizări politice administrativ economice a 
teritoriului R.P.R., după modelul sovietic (fragmente). 

Supunem discuţiei Plenarei Comitetului Central al Partidului şi aprobării sale 
următoarele principii ale noii organizări politice administrativ-economice a 
teritoriului R.P .R. 

1. Raionarea trebuie să corespundă organizării statului de tip nou, regimului de 
democraţie populară care îşi exercită puterea prin organe alese - Sfaturile Populare. 

2. Să oglindească rolul politic conducător al clasei muncitoare în stat. 
3. Să asigure înfăptuirea legăturii nemijlocite între organul central al Puterii de 

Stat, organele puterii locale şi marea masă a poporului muncitor. 
4. Să înlăture separarea artificială a centrelor industriale pe regiunile agricole, 

să ducă la crearea de unităţi administrative armonioase întemeiate pe: 
a. Studiul structurii sociale - economice şi perspectivei de dezvoltare; 
b. Unităţi naturale geografice şi 
c. Reţeaua căilor de comunicaţie. 
5. Să înlesnească transformarea socialistă a agriculturii. 
În raportul său la Congresul al XVI-iea al Partidului Comunist (b) al U.R.S.S., 

Tovarăşul Stalin a spus că: 
„Nu poate exista îndoială că noi nu am fi putut executa munca uriaşă de 

restructurare a agriculturii şi de dezvoltare a mişcării colhoznice, dacă nu am fi 
exercitat raionarea. Mărirea valusti-lor şi prefacerea lor în raioane, desfiinţarea 
guvemiilor şi prefacerea lor în unităţi mai puţin mari ( cercuri) în sfărşit înfiinţarea 
regiunilor, ca puncte directe de sprijin a C.C. - acesta este aspectul general al 
raionării. Scopul raionării - de a apropia aparatul de partid, sovietic şi economic, 
cooperatist de raion şi stat, pentru a obţine posibilitatea de a rezolva la timp 
problemele urgente ale agriculturii, a ridicării ei, a reconstruirii ei. În acest sens ... 
împărţirea în raioane a dat un câştig uriaş întregii noastre construcţii". 

6. Raioanele să devină unităţi economice administrative de mare însemnătate, 
puncte de întâlnire a structurii socialiste la sate. 

Să se asigure apropierea de raion şi comună a aparatului de partid, de stat, a 
organizaţiilor de masă, pentru a rezolva la timp problemele economice, politice şi 
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social-culturale şi pentru a putea mobiliza poporul muncitor în vederea îndeplinirii 
Planului de Stat şi a sarcinilor legate de construirea socialismului. 

7. Să corespundă dezvoltării forţelor de producţie ale ţării, condiţiilor stabilite 
în Planul de Stat, pentru a contribui la lichidarea rămânerii în urmă a unor unităţi 
politice - administrative la valorificarea resurselor locale, ţinând seama de 
perspectivele apropiate de dezvoltare economică a noilor unităţi. 

8. Să se ţină seama de condiţiile geografice, istorice şi naţionale. 
9. Să corespundă posibilităţilor de comunicaţie dintre unităţi şi centrale 

administrative. 
l O. Să corespundă intereselor apărării naţionale (despre punctul acesta nu se va 

vorbi public). 

Noua organizare politico-administrativă a teritoriului R.P.R. va cuprinde urmă
toarele unităţi administrative: judeţul (sau regiunea), oraşul, raionul şi comuna. 

1. Judeţul (sau regiunea) trebuie să fie o puternică unitate politică

administrativă teritorială, pe care să se sprijine direct Comitetul Central al P.M.R. 
şi Guvernul R.P.R. în aplicarea politicii partidului şi statului. Pe cât posibil, această 
unitate va trebui să aibă baze proprii de aprovizionare locală. 

2. Oraşul trebuie să fie un centru politic-administrativ important, industrial şi 
comercial, reprezentând o concentrare masivă de populaţie muncitorească în prim 
rând. 

Vor fi trei feluri de oraşe: oraşe de însemnătate republicană (fost „asimilate cu 
judeţele"), oraşe subordonate direct judeţului, care nu fac parte din raioane, oraşe 
subordonate raioanelor. 

3. Raionul să constituie o unitate teritorială operativă din punct de vedere 
economic, politic administrativ, alcătuit din mai multe comune, capabile să 
mobilizeze masele muncitoare pentru construirea socialismului (la delimitarea 
raionului se va ţine seama de particularităţile locale, de posibilităţile de dezvoltare 
a industriei, pe baza resurselor locale, de căile de comunicaţii etc). 

Vor fi două feluri de raioane: 
a. raioane alcătuite din mai multe comune şi 
b. raioane orăşeneşti, subîmpărţiri ale oraşelor. 
4. Comuna este un centru important de populaţie ţărănească alcătuit din mai 

multe sate apropiate şi având în medie o populaţie de 3.000 locuitori. 

m 
După cum am arătat la începutul acestui raport, întreaga lucrare de pregătire a 

noii împărţiri administrativ-economice a teritoriului R.P.R., lucrare deosebit de 
grea şi de complicată, ar trebui să fie făcută sub conducerea şi controlul partidului. 

Toate organizaţiile de partid vor trebui să fie mobilizate în vederea reuşitei 
acestei operaţii, de bună însuşire şi aplicare a principiilor şi instrucţiunilor stabilite 
de partid în privinţa raionării, va depinde rezultatul. 

De asemeni, organizaţiilor sindicale, Comitetelor Provizorii ale Sfaturilor 
Populare, Uniunii Tineretului Muncitoresc, Uniunii Femeilor Democrate din 
R.P.R. le vor reveni sarcini însemnate în vederea înfăptuirii raionării. 
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Propun ca întreaga lucrare de pregătire a raionării să se desfăşoare sub 
conducerea unei comisiuni desemnată de Comitetul Central al Partidului, şi 

formată din reprezentanţi ai Comisiunii de Stat pentru Aplicarea Legii Sfaturilor 
Populare, Comisiunii de Stat a Planificării, Ministerul Forţelor Annate . 

• 
D.A.N.I.C..fond C.C. al P.C.R .. Cancelarie, dosar 72/1950.f 4-6. 

44. 1950 mai 19, Bucureşti. Proces-verbal al şedinţei Secreta
riatului C.C. al P.MR. in care au fost dezbătute: Raportul 
Comisiei de partid asupra constatărilor făcute pe şantierele 
Canalului Dunăre-Marea Neagră În zilele de 24-28 martie 
1950 (raportor L. Răutu) şi Raportul Direcţiei Generale a 
Canalului pe perioada oct. 1949-15 mai 1950 (raportor Gh. 
Hossu). 

Asistă tovii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, V. Luca, T. Georgescu, L. 
Rădăceanu, I. Chişinevschi şi Al. Moghioroş. 

Prezidează tov. Gheorghiu-Dej. 
Au fost invitaţi la şedinţă tovii: L. Răutu, D. Petrescu, Gh. Hossu, P. Borilă, 

M. Gaston, ing. Grilnberg şi Mihai. 
Despre mersul lucrărilor de construcţie a Canalului Dunăre-Marea Neagră. 
Secretariatul a ascultat: 
a. Raportul comisiei de partid asupra constatărilor făcute pe şantierele 

Canalului în zilele de 24-28 martie 1950. Raportor tov. L. Răutu. 
b. Raportul Direcţiei Generale a Canalului pe perioada octombrie 1949-15 mai 

1950. Raportor tov. Gh. Hossu . 
. c. Raportul Comitetului de Partid al şantierului Canalului Dunăre-Marea 

Neagră. Raportor tov. Mihai, secretarul Comitetului de Partid. 
S-a hotărât: 
A se primi rapoartele prezentate. 

... 

A se aproba proiectul de hotărâre a C.C. al P.M.R. cu pnvtre la munca 
organizaţiei de partid a Canalului Dunăre-Marea Neagră conform anexei. 

Şedinţa Secretariatului C.C. din 19 mai 1950 
Asistă tovii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, V. Luca, T. Georgescu, L. 

Rădăceanu, I. Chişinevschi şi Al. Moghioroş. 
Prezidează tov. Gheorghiu-Dej. 
Au fost invitaţi la şedinţă tovii: L. Răutu, D. Petrescu, Gh. Hossu, P. Borilă, 

M: Gaston, ing. Grtinberg şi Mihai. 
Despre mersul lucrărilor de construcţie a Canalului Dunăre-Marea Neagră. 
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Tov. Răutu: (citeşte raportul Comisiei de partid). 
Îşi exprimă impresia că în unele cazuri tov. Hossu se lasă influenţat de 

explicaţiile specialiştilor şi se ştie că aceştia pot explica orice, dar problema este că 
şi se poate schimba orice. 

Tov. ing. Griinberg: Arată greutăţile în transporturi, pentru că toată cheia este 
o lucrare de transporturi. Trebuie 250 vagoane din parcul circulabil şi au încheiat o 
convenţie cu C.F.R. pentru repararea a încă 500 vagoane. Explică cum se urmăreşte 
Planul: Planul trimestrial se desparte de Direcţia Generală în planuri lunare şi este 
apoi trimis unităţilor chemate să-l realizeze. Este discutat apoi cu colectivul de 
tehnicieni şi defalcat pe fiecare grup. S-a introdus fişa prin care se urmăreşte 
productivitatea zilnică a lucrului efectuat. Sub îndrumarea tovilor sovietici s-a 
introdus fişa de producţie anuală pe fiecare escavator şi fişă de evidenţă zilnică. 
Pentru a activiza maiştrii escavatorişti li se acordă un premiu de fiecare escavatorist 
calificat şi aceştia îşi dau astfel interesul să califice cât mai mulţi oameni. 

Tov. Gheorghiu: întreabă ce observaţii au tovii din conducerea Canalului la 
raportul prezentat de Comisia de partid. 

Tov. Hossu: spune că ei au arătat lipsurile lor şi că lipsa sesizată de tov. Răutu 
le-a mai fost arătată când din lipsă de documentare oscila faţă de părerile 
specialiştilor. Că şi-a organizat un curs tehnic personal şi angajează uneori discuţii 
tehnice. 

Tov. Răutu: spune că n-a reieşit din raport dacă Direcţia e preocupată de 
curăţirea aparatului de elemente duşmănoase. 

Tov. Hossu: arată felul în care a fost recrutat personalul, arată că au curăţat în 
bună parte, şi numai la începutul lui mai au fost scoşi 70-80 oameni. La 
reîncadrarea personalului s-au mai scos 170 oameni necorespunzători. Pe măsura 
ridicării de elemente corespunzătoare se vor scoate şi alţii. 

Tov. Mihai: (expune raportul) 
Tov. Luca: arată că construirea Canalului Dunăre-Marea Neagră este o operă 

din cele mai mari începută de noi în perioada începerii construirii socialismului dar 
în afară de interesul partidului şi guvernului această lucrare interesează şi pe 
duşmani şi ei mobilizează totul pentru a strica, pentru a afla tot ce se face acolo. Au 
fost la început neajunsuri. A existat mentalitatea veche la cadrele tehnice, dar nici 
nu am avut de unde alege. Nu am dat, de asemenea, atenţie problemei cadrelor şi 
tot felul de deblocaţi au intrat în posturi de conducere. În multe posturi 
administrative putem lua elemente muncitoreşti verificate şi să înlăturăm duşmanii. 
Aceştia au pătruns mai mult la Ministerul Construcţiilor. 

La început nu era disciplină financiară, se cheltuia fără răspundere, se pornise 
pe o pantă periculoasă. Dacă analizăm just atât părţile bune, cât şi părţile negative, 
nu putem să nu apreciem munca gigantică ce trebuie dusă pentru a fac ordine la 
Canal. În acelaşi timp duşmanul caută să împiedice construcţia Canalului, să 
dezorganizeze munca. 

Tovii în timpul scurt au avut succese serioase şi după vizita la Canal a brigăzii 
C.C. s-au făcut îmbunătăţiri. Din raport lipsesc însă datele financiare şi în legătură 
cu disciplina financiară. Trebuie să luptăm ca lucrările să fie cât mai bune şi să 
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coste cât mai puţin. Canalul va fi o mândrie pentru ţara noastră. Apoi la asemenea 
lucrări căpătăm cadre, ce le vom avea pentru lucrările din viitor. Trebuie de aceea 
să ducem o politică de cadre, să unnărim serios creşterea lor politică şi să curăţăm 
partidul de elemente duşmănoase la Canal. Lupta pentru Canal se ascute şi trebuie 
să spunem că noi nu vom construi aşa uşor. Trebuie să întărim vigilenţa. 

Propun ca agitaţia şi propaganda să lucreze mai adânc în ce priveşte arătarea 
scopului Canalului din punct de vedere tehnic economic. Trebuie dusă o muncă de 
lămurire în legătură cu revendicările care nu sunt juste. 

Trebuiesc luate măsuri pentru lichidarea lipsurilor şi să nu se lucreze fără 
proiecte şi devize căci aceasta nu este o muncă de un an, doi. Proiectele trebuie 
controlate şi văzute de tovii sovietici, mai ales proiectele de urbanistică. 

Este de acord să se dea ajutor în chestiunea transporturilor şi cu sarcinile 
arătate. 

Este de acord cu numirea unui partorg, legat cu C.C. 
Tov. Ana: arată că oricine a asistat la începerea lucrărilor, îşi dă seama că într

un an s-a făcut o muncă imensă, atât în munca de construcţie, cât şi în munca de 
partid. Raportul tov. Răutu, deşi critic, prezintă slab realizările. Sarcinile cer 
extrem de multă muncă şi în primul rând fonnarea de cadre noi. 

Atrage atenţiunea tov. Hossu că e bine că are o înclinaţie deosebită pentru 
cunoştinţe şi să nu uite că a fost pus la canal ca m.p. tov. Mihai e un cadru serios, 
cuprinde munca, dar nu e bine ca locurile să le facă rupt de organizaţia de partid 
Constanţa. Nu poţi lucra bine dacă nu eşti legat de Comitetul judeţean Constanţa. 
C.C. nu poate fi rupt de Canal, el trebuie şi pe linie de partid să exercite controlul. 
Se impune legătura cu Constanţa şi tov. Mihai să facă parte din birou. 

Tov. Teobari: arată că a avut ocazia să vadă locul unde se lucrează la o lună 
după hotărâre. Acum I lună jumătate a văzut ce muncă uriaşă s-a făcut în acest 
timp. O serie de lipsuri au fost înlăturate. Tovii să aibe mare grijă ca în această 
sarcină de cinste să nu se găsească în situaţia de a face planuri, care nu realizează. 
Termenul trebuie respectat şi tovii să aibe mare grijă în această privinţă. Atrag 
atenţia că greul abia începe. 

Începând cu organizaţia de partid să nu se considere că problemele au fost 
rezolvate în vreun sector. O problemă foarte serioasă este fluctuaţia şi va trebui 
gil.sită o motodă pentru a împiedica aceasta. Duşmanul poate lucra în această. 

situaţie, să stea 1-2 săptămâni şi pe unnă să plece. 
Pe linia tineretului, organizaţia de tineret să trimită un grup din cei mai buni pe 

şantier. 

Unul din succese este că s-a reuşit să se mobilizeze membrii de partid în 
demascarea duşmanului. Zeci de oameni au fost descoperiţi pe această cale. 
Trebuie să ştim că pe măsură ce vor înainta lucrările, duşmanul va încerca acţiuni 
de sabotaj. Să se pună de aceea organizaţia de partid sarcina să ridice vigilenţa. 

Tov. Chişinevschi: arată că a fost de două ori la Canal şi a văzut deosebirea 
mare. Din materiale care au dat un tablou clar a reieşit în linii mari că construcţia , 
merge bine. Aprecierea din hotărâre este încurajatoare. Au fost lipsuri, care tre- · 
buiesc combătute. Acum mergem înainte pe baza realizărilor. Lupta pentru desco- ' 
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perirea duşmanilor e datoria fiecăruia. Organizaţia de partide sănătoasă, tov. Mihai 
cunoaşte Canalul, are capacitate, s-a pierdut în chestiuni tehnice, dar pe baza 
criticei şi a autocriticei putem spune că vom merge înainte. Trebuie dat ca lozincă 
„Canalul îl construieşte întreaga ţară". Să se evite izolarea de Judeţeana de Partid 
Constanţa. 

La Construcţii este o infecţie şi să mobilizăm organizaţia de partid pentru 
îmbunătăţire. 

Principial să hotărâm ca raportul să fi primit, la fel şi cererile Direcţiei 
Generale a Canalului în sprijinirea construcţiei. Ar fi bine să constatăm, că în 
îndreptarea lucrurilor în construire a Canalului o contribuţie serioasă o dă tov. ing. 
Griinberg, care-şi dă foarte multă silinţă şi învaţă de la tovii sovietici. 

Simultan cu creşterea de cadre profesional să fixăm ca sarcină şi pregătirea de 
cadre politice pentru viitor, cadre comuniste, pe care să le aruncăm ca echipe de 
şoc în alte părţi. Poate ar fi bine să creăm un sector de femei pe lângă organizaţia 
de partid. 

Organizaţia de partid din Bucureşti şi a Canalului ar fi bine să fie încadrată la 
Organizaţia Bucureşti. 

Tov. Moghioroş: este de acord cu aprecierea făcută asupra muncii şi arată că 
se lucrează pe linia de partid. 

Ajutorul muncitorilor de pe şantier ne-a ajutat şi pe noi, pentru că am primit 
unele sesizări de acolo. Sunt o serie de fapte, care arată că duşmanul se pregăteşte 
să lovească. La silozurile de lângă Canal au pătruns foşti legionari activi şi se 
încearcă o încercuire în jurul Canalului. Să ne punem ca sarcină să vedem ce e cu 
întrebările din jurul Canalului. Să întărim vigilenţa, iar cei ce conduc Canalul nu 
trebuie să vadă numai Canalul, trebuie participarea întregului popor. Acum la 
Canal toată atenţia duşmanului este aţintită spre a zădărnici activitatea în domeniul 
folosirii utilajului mecanizat, pentru că aici poate da lovitura cea mai grea. Sunt 
informat că un escavator transportat cu trenul a fost lovit la un pod şi stă şi acum şi 
asta e o mare lipsă. 

O altă problemă e a fluctuaţiei, care favorizează duşmanul şi dezorganizează 
munca. Două lucruri pot împiedica aceasta: munca politică de masă şi crearea con
diţiilor pentru a lega pe muncitori de Canal, mai ales calificarea lor. Noi am mai 
trimis cadre, dar trebuie să punem ca sarcină ridicarea nivelului politic al tovilor. Şi 
pe tov. Mihai ar fi bine pentru un timp să-l băgăm într-o şcoală de partid. Trebuie 
să dăm şi pe linie de partid atenţie, să meargă din când în când 2-3 tovi din câteva 
secţii. 

Chestia partorgului este justă. Ca formă tov. Mihai trebuie să fie unul din 
secretarii judeţeni, altfel nu va putea munci dacă rămâne izolat când se pune 
problema Canalului, care este o problemă a întregului partid. 

Tov. Gheorghiu: arată că cele două rapoarte au reuşit să prezinte 
Secretariatului un tablou complet asupra felului cum îşi desfăşoară organizaţia de 
partid şi de masă activitatea, cum îşi îndeplineşte conducerea de partid sarcinile, 
care sunt succesele şi greşelile. De asemenea, completat cu raportul Directorului 
General al Canalului putem să considerăm ca întemeiate concluziile puse în 
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raportul brigăzii la Canal şi întemeiate cererile tov. Hossu. Cu rezolvarea lor şi cu 
hotărârea nu numai că se vor în lătura lipsurile, dar se va produce un salt în munca 
organizaţiei de partid şi de masă şi în activitatea Directorului General. 

Puşi în faţa unor lucruri cu totul noi, fără ajutorul pe care ni l-a dat Uniunea 
Sovietică prin specialişti, ar fi de neconceput să credem că ne-am fi putut gândi la o 
asemenea lucrare. Am întâmpinat două feluri de greutăţi: lipsa de cadre, de oameni 
care să cunoască ceea ce e un Canal şi ce experienţă de organizare presupune. 
Prima încercare de probă a fost trecută cu succes, cu lipsurile de care s-a vorbit -
lucru fără plan, lipsă de proiecte etc. Au fost la început şi puţine pierderi, dar ele 
ne-au dat posibilitatea să învăţăm din ele. Partidul şi guvernul au dat sprijin şi am 
reuşit să determinăm cursul unui curent, să interesăm întreaga populaţie a ţării şi să 
trecem la cea de a doua fază când lucrurile devin mai bine conturate. De la început 
Canalul constituie un punct de experienţă, de încercare a cadrelor partidului, un loc 
unde vor creşte noi m.p., cu experienţă de organizatori, propagandişti etc. Va 
trebuie să se creeze o armată de m.p. cadre tehnice, care însuşind tehnica sovietică, 
să fie în stare să facă faţă şi altor sarcini. 

Oamenii au început să se preocupe serios de lichidarea calificării tehnice, să 
aprecieze eforturile tov. Hossu şi a altora care şi-a propus să devină stăpân pe 
tehnică, pe organizarea muncii şi aceştia reprezintă viitoarele cadre. 

Lozinca ce va trebui dată tuturor membrilor de partid şi de tineret, este să-şi 
însutească cunoştinţele tehnice din domeniul lor de activitate. 

Intrecerile nu vor fi o vorbă goală. Această lozincă poate şi trebuie realizată, 
îmbrăţişată acolo cu entuziasm. Însă ridicarea nivelului cunoştinţelor tehnice nu 
trebuie să ducă la uitarea că sunt membrilor de partid. Cu cât vor studia, se vor 
ridica conducători politici. 

Din raportul tov. Mihai s-a simţit că era ca un al doilea raport al tov. Hossu, 
şi-a însuşit critica, s-a dus la şedinţe, dar asta nu-l împiedică să participe la 
şedinţele biroului. Dacă tov. Hossu crede că va putea trece greutăţile care vin şi 
sunt foarte serioase, fără să se sprijine pe organizaţia de partid, se înşeală. 

Organizaţia de partid este forţa care va trebui să mobilizeze muncitorii. Tov. Mihai 
a început să cunoască puţin tenninologia tehnică, n-a învăţat-o încă aşa bine şi mă 
tem să n-o uite pe cea de partid. 

Sunt de ac-orei c-11 c-onch17iile raportului hrig:ăzii şi propunerile făcute de tov. 
Hossu. Adaug că trebuie asigurată unitatea de conducere a lucrărilor Canalului. Nu 
mai poate merge cu fâţâiala de delegaţi. cu faptul că nu se ţine seama de hotărârile 
guvernului. Tov. Hossu n-a reuşit să pună ordine în activitatea celorlalte 
departamente. Dacă lucrurile nu merg dincolo, nu merg nici aici. Trebuie rezolvată 
problema organizatorică, căci numai aşa vom putea elimina frecăturile. Aici nu mai 
e vorba de un patriotism local, ci o ignorare a importanţei unităţii de conducere. 
Trebuie un singur organ, din care să facă parte trimisul C.C. şi el să conducă 
organizaţia de partid direct. Trebuie intensificată activitatea politică de masă. 
Canalul este o lucrare cu care ne putem mândri şi la ea participă întregul popor sub 
diferite forme. Dacă noi n-o să vorbim despre Canal, o să vorbească Canalul. 
Trebuie să predicăm sentimentul de mândrie. trebuie să înconjurăm duşmanul prin 
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precizia în stabilirea sarcinei. Să luăm măsuri pentru paza bunurilor. Paza o făceau 
într-o vreme oamenii din mahalale care furau împreună cu toţii. Acum s-au luat 
măsuri şi se foloseşte plusul de contingent pentru pază, care este un corp bine 
organizat. 

Trebuie de asemenea mobilizate femeile, tineretul şi sindicatul. Ne vom mai 
gândi dacă să facem un sector de femei. 

Noi am întrerupt construcţia oraşelor noi, pentru că se făceau clădiri 
caraghioase. Trebuie să ţinem seama că ar fi greşit să construim oraşele odată cu 
Canalul. ele trebuie să crească de la sine. De aici vom scoate şi o parte din bani şi 
material. Va trebui să se pregătească modele de locuinţe şi problema oraşului să 
formeze un proiect al Guvernului. Ministerul Construcţiilor trebuie oricum să dea 
ghes ca proiectele să fie făcute, pentru că vor trebui făcute şi lucrări permanente. 

Secretariatul va studia propunerile Direcţiei Generale pentru ca să nu fie o 
piedică lipsa de transport, lipsa de oameni etc. 

Tov. Hossu: arată că-şi însuşeşte critica făcută de tov. Ana, că-şi ia 
angajamentul să rămână un activist de partid, că el învaţă să cunoască problemele, 
urmează şi un curs seral, caută să dobândească experienţa pentru a nu putea fi 
înşelat de elementele tehnice, care spun odată într-un fel şi altădată în alt fel. Îşi ia 
angajamentul de a se îndrepta spre munca de partid şi timpul de pregătire să-l 
împartă între pregătirea teoretică de partid şi pregătirea tehnică. 

Tov. Gheorghiu: arată că este de acord cu propunerea tov. Moghioroş, ca 
atunci când va fi posibil, tov. Mihai să fie trimis la un curs de partid. 

Tov. Mihai: arată că a vrut să prezinte un raport mai detaliat, dar din cauza 
timpului s-a văzut silit să prezinte numai unele aspecte. Consideră că chemarea în 
faţa Secretariatului va fi un eveniment de seamă şi tot ce s-a spus în şedinţă va fi 
pentru organizaţia de partid. a Canalului program de lucru, pe care vor dovedi că-l 
vor aduce Ia îndeplinire. 

Hotărârea Comitetului Central al P.M.R. cu privire la munca 
Organizaţiei de partid a Canalului Dunăre-Marea Neagră 

Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Român constată că Biroul 
organizaţiei de partid de pe Canalul Dunăre-Marea Neagră se achită în genere de 
sarcinile sale şi are rezultate pozitive în munca sa. 

Canalul Dunăre-Marea Neagră este una din principalele lucrări întreprinse în 
cadrul construcţiei socialiste în ţara noastră. Canalul Dunăre-Marea Neagră va 
permite industrializarea regiunii de Sud-Est a ţării, va asana regiunea mlăştinoasă şi 
va crea condiţiuni pentru înflorirea agriculturii în aceste regiuni. 

Şantierul Canalului este primul şantier de asemenea proporţii din ţara noastră. 
El va sluji drept şcoală pentru muncitori, tehnicieni, ingineri, activităţi de partid. 

Organizaţia de partid a Canalului Dunăre-Marea Neagră a avut o activitate 
pozitivă în executarea lucrărilor de pe şantierele Canalului - escavaţii, îndiguiri, 
linii ferate, exploatări de cariere de piatră, cât şi în construirea de locuinţe şi 

asigurarea unor bune condiţiuni de trai pentru muncitori. 
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Biroul se preocupă de problemele producţiei. În şedinţele sale, Biroul de 
partid a analizat o serie de probleme importante din domeniul activităţii economice 
şi administrative. 

Ca rezultat al muncii depuse de Biroul de partid, cu toate greutăţile întâm
pinate, s-a reuşit să se organizeze în mod satisfăcător majoritatea organizaţiilor de 
bază, promovându-se în mod satisfăcător majoritatea organizaţiilor de bază, 
promovându-se în conducerea lor elemente sănătoase, cu perspectivă. 

Organizaţia de partid a canalului are realizări pozitive în domeniul muncii 
politice; pe şantier s-au creat diferite fonne ale învăţământului de partid; se 
răspândeşte în număr mare presa de partid; se duce muncă de agitaţie în rândurile 
muncitorilor de pe Canal. 

S-au obţinut rezultate pozitive în domeniul muncii sindicale. O preocupare de 
seamă a sindicatului a fost îmbunătăţirea condiţiilor de trai ale muncitorilor şi 
tehnicienilor. 

U.T.M. desfăşoară o largă activitate în rândurile tineretului, antrenând tinerii 
în lupta pentru realizarea cu succes a sarcinilor în domeniul producţiei. 

Datorită muncii depuse de organizaţia de partid, starea de spirit a masei de 
oameni şi muncii de pe şantier e sănătoasă. A crescut combativitatea şi vigilenţa 
muncitorilor; sunt cazuri frecvente când muncitorii şi funcţionarii, membri şi 
nemembri de partid ajută la descoperirea şi demascarea elementelor duşmănoase. 

Totodată, în munca Biroului de partid al Canalului Dunăre-Marea Neagră se 
constată o serie de lipsuri serioase. În unele cazuri Biroul organizaţiei de partid şi 
secretarul său neglijează problemele vieţii de partid, ocupându-se mai mult de 
probleme administrative. 

Biroul organizaţiei de partid a Canalului nu se preocupă în mod sistematic de 
munca organizaţiilor de bază. Ajutorul acordat acestora poartă de multe ori un 
caracter superficial şi general. Cadrele de partid sunt în mod greşit repartizate. 
Biroul organizaţiei de partid are un aparat numeros, în timp ce sectoarele nu-şi pot 
realiza sarcinile din lipsă de oameni. 

Problemele producţiei sunt tratate de Birou în mod general. 
În şedinţele lui, Biroul nu a analizat o serie de probleme centrale ale 

producţiei: munca în timpul iernii, repararea şi întreţinerea utilajului, formarea de 
cadre calificate ş.a.m.d. 

Diroul nu II luat măsuri energice cu caracter politic şi organizatoric în vederea 
stăvilirii fluctuaţiei care continuă şi după ce s-au creat pe şantier bune condiţii de 
trai. 

Biroul organizaţiei de partid nu a ridicat la nivelul cuvenit munca sindicală. El 
a neglijat comitetele de întreprindere. Sindicatul lucrează slab; nu are un contract 
strâns cu masa de muncitori, nu rezolvă problemele ridicate de muncitori. 

Există lipsuri serioase şi în domeniul muncii politico-culturale. Biroul organi
zaţiei de partid nu s-a ocupat suficient de o pregătire a agitatorilor; cercurile de 
politică curentă funcţionează foarte slab. Slabe sunt gazetele de perete; agitaţia 
vizuală e aproape inexistentă; bibliotecile sunt sărace şi prost organizate. 

Biroul organizaţiei de partid nu s-a ocupat în mod temeinic de organizarea 
întrecerii socialiste, lăsându-se influenţat în practică de părerea că în condiţiunile 
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de iarnă, întrecerea nu este posibilă. Nu s-a luat o atitudine hotărâtă împotriva 
încercărilor de a discredita minunatul exemplu al mişcării stahonoviste. Mari 
slăbiciuni au fost şi în ce priveşte organizarea diferitelor forme de calificare a 
muncitorilor. Organizaţia de partid n-a cultivat în măsură suficientă în rândurile 
muncitorilor spiritul de disciplină, grija faţă de bunurile obşteşti, în deosebi faţă de 
utilaj. Biroul nu s-a preocupat suficient de problema muncii în rândurile 
tehnicienilor, Biroul organizaţiei de partid nu s-a ocupat în mod sistematic de 
munca în rândurile femeilor. 

Din punct de vedere organizatoric, faptul că Biroul de partid al Canalului 
funcţionează paralel şi cu totul independent de Comitetul Judeţean Constanţa, 
creează anumite dificultăţi care vor creşte pe măsura desfăşurării largi a lucrărilor 
pe Canal. Faptul că Biroul de partid nu se află pe şantier, ci în oraşul Constanţa, 
contribuie la slaba legătură a Biroului cu masa de partid şi cu masa muncitorilor de 
pe Canal. 

Ţinând seama de lipsurile constatate în munca Biroului de partid al Canalului, 
C.C. al P.M.R. hotărăşte: 

1. Orgaizaţia de partid a Canalului va fi condusă de un organizator de partid al 
C.C. al P.M.R. care va fi totodată şi secretarul Comitetului de partid al Canalului. 
Biroul organizaţiei de partid va avea compoziţia prevăzută de hotărârea Plenarei a 
V-a a C.C. al P.M.R., pentru birourile comitetelor judeţene. Tov. Hossu, directorul 
general al Canalului, va face parte din Birou. 

Biroul organizaţiei de partid se va muta din Constanţa în Oraşul Nou-Poarta 
Albă. 

Cele 2 organizaţii de bază ale Direcţiei Generale a Canalului din Bucureşti vor 
fi încadrate în Organizaţia de Bucureşti a P.M.R. 

2. Comitetul Judeţean P.M.R. Constanţa va fi serios întărit. Relaţiile între 
Biroul de partid al Canalului şi Comitetului Judeţean Constanţa vor fi cele hotărâte 
de Plenara V-a a C.C. al P.M.R. pentru organizaţiile conduse de un organizator de 
partid al C.C. al P.M.R. 

Această schimbare urmează să se facă treptat, în termen de câteva luni, în 
urma întăririi Comitetului Judeţean Constanţa. 

3. Pentru a întări simţul de răspundere şi spiritul de iniţiativă a Biroului de 
partid, organizaţia de partid a Canalului nu va avea detaşat pe lângă ea un 
instructor permanent al C.C. al P.M.R. Activitatea ei va fi controlată de C.C. al 
P.M.R. prin instructorul care are în seama lui judeţele Constanţa şi Tulcea. 

4. Aparatul Biroului de partid al Canalului va fi simţitor redus, întărindu-se în 
schimb aparatul celor 3 comitete de sector (Cernavodă, Medgidia şi Midia). 

5. Formele organizatorice ale sindicatului şi U.T.M.-ului vor fi analoage cu 
cele ale organizaţiei de partid. 

6. Se va indica Biroului de partid necesitatea de a aprofunda problemele 
producţiei, desfăşurând o persistenţă muncă politică în vederea realizării în termen 
şi înainte de termen a lucrărilor Canalului. Biroul de partid trebuie să elaboreze de 
îndată un plan al măsurilor cu caracter organizatoric şi politic în vederea lichidării 
fluctuaţiilor de pe Canal. 
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7. Călăuzindu-se de hotărârile Plenarei a V-a a C.C. al P.M.R. privitor la 
întărirea organizaţiei de bază - veriga principală în munca partidului, Biroul de 
partid al Canalului trebuie să mute centrul de greutate a întregii munci de partid în 
organizaţiile de bază, de a acorda un ajutor concret, zilnic, organizaţiilor de bază şi 
secretarilor lor, punând în centrul activităţii lor problemele producţiei, de a strânge 
legătura Biroului de partid cu masa de muncitori de pe Canal, de a studia cu atenţie 
cerinţele şi nevoile oamenilor muncii şi a lua în mod operativ măsuri concrete de 
rezolvare justă a problemelor ridicate de muncitori. 

Biroul de partid trebuie să organizeze în mod temeinic controlul executării 
sarcinilor de către activiştii de partid sau membrilor de rând ai partidului şi să 
cultive la ei un înalt simţ de răspundere. 

Organizaţia de partid trebuie să cultive în masele cele mai largi ale oamenilor 
muncii de pe Canal, entuziasmul în muncă şi sentimentul de mândrie a 
constructorilor Canalului - operă grandioasă, iniţiată de partid pentru a întări patria 
noastră R.P.R. şi a contribui la întărirea frontului păcii şi al democraţiei. 

8. Biroul de partid trebuie să îmbunătăţească conducerea de către partid a 
organizaţiilor sindicale. Pe măsura înaintării lucrărilor pe Canal, întrecerea 
socialistă trebuie să se lărgească şi să devină o metodă permanentă de luptă pentru 
realizarea planului de construcţie. Inginerii, tehnicienii, personalul administrativ 
trebuie atraşi şi ei în întrecere alături' de muncitori. 

Ziarul Canalului, ziarul Comitetului Judeţean Constanţa şi presa de perete au 
rolul să se ocupe în permanenţă de lărgirea întrecerii socialiste, de popularizarea 
celor evidenţiaţi în producţie, de răspândirea experienţei lor. Membrii de partid 
trebuie să fie în fruntea întrecerii, dând exemple de disciplină şi atitudine socialistă 
faţă de muncă. 

Trebuie larg popularizată experienţa stahanoviştilor sovietici. Fruntaşii în 
muncă de pe şantier trebuiesc popularizaţi, iar metodele lor de muncă larg 
răspândite. 

C.G.M. va trimite pe şantier un grup de tovarăşi experimentaţi pentru a ajuta la 
îmbunătăţirea muncii sindicale. Alegerile sindicale de pe Canal trebuiesc folosite 
pentru întărirea organizaţiilor sindicale. O deosebită atenţie trebuie acordată 
lichidării rămânerii în urmă a sindicatului în ce priveşte munca culturală de masă, 
în special în ce priveşte munca cluburilor, a colţurilor roşii şi a bibliotecilor. 
Î11t11::11g11111um.:a 1.:ulturalii trebuie subordonată sarcinilor producţiei. 

9. Pentru aceasta Biroul de partid al Canalului va trebui să ia măsuri urgente 
pentru îmbunătăţirea muncii politice, acordând o deosebită atenţie cursurilor serale, 
cercurilor de politică curentă şi altor fom1e ale învăţământului de partid, agitaţiei 
politice de masă pe locul de muncă şi în barăci, presei şi literaturii de partid, 
agitaţiei vizuale. 

În centrul muncii politice, trebuie să stea lupta pentru îndeplinirea în termen şi 
înainte de termen a lucrărilor Canalului, popularizarea realizărilor poporului 
muncitor din R.P.R. pe drumul construirii socialismului, lupta pentru apărarea 
păcii, pentru demascarea imperialiştilor anglo-americani, aţâţători de război, 

popularizarea grandioaselor realizări ale Uniunii Sovietice, patria socialismului. 
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Se va recomanda organizaţiilor de partid ale Canalului să desemneze la fiecare 
baracă un membru de partid care să răspundă pentru munca politică-culturală în 
baracă, fiind ajutat de agitatori şi activişti sindicali şi de U.T.M. 

IO. Biroul organizaţiei de partid a Canalului trebuie să asigure o permanentă 
conducere şi îndrumare organizaţiilor U.T.M.-ului, cultivând în rândurile 
tineretului elanul în muncă, pentru ca tineretul de pe Canal să joace un rol de seamă 
în lupta pentru construirea în termen a Canalului. O atenţie deosebită trebuie 
acordată calificării tineretului muncitor de pe Canal. 

11. Pentru îmbunătăţirea muncii în rândurile femeilor se va crea pe lângă 
Comitetul sindical al Canalului un colectiv de 3-4 femei. 

12. Biroul de partid al Canalului va trebui să aibă, drept una din preocupările 
centrale problema însuşirii de către muncitori membri şi nemembri de partid 
utilajului, în special al celui greu, să vegheze la buna lui întreţinere, să asigure 
înmulţirea şi buna funcţionare a şcolilor şi cursurilor de calificare. Membrii de 
partid trebuie să-şi însuşească cei dintâi tehnica şi să stimuleze pe ceilalţi muncitori 
să se califice în ramura utilajului greu (draglinişti, excavatorişti etc.). 

13. Biroul organizaţiei de partid trebuie să ducă o permanentă muncă în 
rândurile tehnicienilor, mobilizându-i să-şi dea toate cunoştinţele şi toată energia 
construirii Canalului. 

14. Biroul de partid al Canalului trebuie să-şi întărească vigilenţa faţă de toate 
formele de activitate a duşmanului de clasă, acordând o deosebită atenţie 
încercărilor de sabotaj prin alcătuirea de planuri greşite, să cultive spiritul de 
vigilenţă la ingineri, tehnicieni, funcţionari, muncitori; să ia grabnice măsuri de 
îmbunătăţire a pazei şi securităţii materialelor şi documentelor. 

15. Biroul de partid trebuie să combată tendinţa unei părţi din cadrele admi
nistrative de a introduce în aparatul administrativ sub fonnă de specialişti elemente 
dubioase din punct de vedere politic sau chiar duşmănoase. D.G.C. trebuie ajutată 
de a ridica în posturile cheie elemente muncitoreşti devotate Partidului. 

16. Comitetul Judeţean Constanţa va fi obligat să desfăşoare în rândurile 
populaţiei din judeţ o largă acţiune de lămurire asupra însemnătăţii Canalului 
Dunăre-Marea Neagră pentru întreaga ţară şi îndeosebi pentru judeţul Constanţa. 
De asemeni, în întreaga ţară se va intensifica acţiunea de popularizare a Canalului 
Dunăre-Marea Neagră. 

17. Secţiile C.C. al P.M.R., redacţia ziarului „Scânteia" şi conducerile 
organizaţiilor de masă vor îmbunătăţi şi intensifica ajutorul acordat organizaţiei de 
partid şi organizaţiilor de masă de pe Canal în vederea îmbunătăţirii muncii lor. 

18. Ministerele Învăţământului, Comerţului, Sănătăţii, Artelor, Comitetul de 
Radio, Comitetul de Cultură Fizică şi Sport, Comitetul Aşezămintelor Culturale, 
Direcţia Generală a Editurilor vor fi obligate de a acorda cea mai mare atenţie 
satisfacerii nevoilor sociale şi culturale ale oamenilor muncii de pe Canal. 

19. Prezenta hotărâre va fi prelucrată într-o şedinţă a activului organizaţiei de 
partid a Canalului Dunăre-Marea Neagră, iar apoi în întreaga organizaţie până jos. 

♦ 

D.A.N.I.C.Jond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 37/50,f 3-16. 
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45. 1950 mai 24, Bucureşti. Proces-verbal al şedinţei Biroului 
Organizatoric al CC al P.M.R. în care au fost abordate 
propunerile pentru îmbunătăţirea muncii de partid la sate, 
pentru înfiinţarea posturilor de directori adjuncţi politici la 
S.M T. şi G.A.C., în acest context fiind dezbătută problema 
îngrădirii chiaburimii, fiind menţionate şi unele manifestări ale 
.. duşmanului de clasă". 

Discuţii: 
Tov. Luca: În raport a fost arătată amănunţit situaţia colhozurilor şi au fost 

date o serie de propuneri, cu care nu pot decât să fiu de acord. Tov. Ana a dezvoltat 
ascuţirea luptei de clasă la ţară şi metodele chiaburilor. Ei vor fi un pericol 
permanent care vor căuta să păgubească, să distrugă recolta gospodăriilor colective. 
1n concluzii se prea vorbeşte de problema securităţii recoltei şi a vigilenţei. 

Noi suntem pentru îngrădirea chiaburimii, fiindcă avem încă nevoie de 
produsele ei şi atunci nu putem permite să nu muncească şi statul să le ia surplusul. 
Dar îngrădirea şi deschiaburimea, acestea nu sunt despărţite cu un zid chinezesc. Şi 
dacă colhoznicii nu au deschiaburit singuri pe unii chiaburi, foarte just au făcut. 
Pentru că nu este posibil de menţinut colhozul într-un sat unde chiaburii au 
influenţă asupra majorităţii satului. Nu chiaburul o să dea acolo foc recoltei, ci o să 
pună pe cel mai nenorocit muncitor agricol să o facă. Acolo nu mai că au făcut bine 
că I-au gonit, dar trebuie să luăm măsuri ca paralel cu dezvoltarea colhozurilor, pe 
măsura dezvoltării lor, să începem deschiaburirea, pentru că avem acolo colhozul 
care să înlocuiască pe producătorul chiabur. 

Propun că acolo unde se fac colhozuri, să fie scoase în primul rând elementele 
cele mai duşmănoase chiabureşti, şi pe măsura dezvoltării colhozurilor, să fie scoşi 
chiaburii din satul respectiv. 

Tov. Petrescu: Şi unde să-i ducem? 
Tov. Luca: Se poate găsi unde, la muncă: Ce vom face când îi vom scoate cu 

miile: Aceasta nu vine cu nimic în contrazicere cu linia noastră de îngrădire a 
chiaburimii. 

Cu totul alta e problema când cineva e primit în colhoz şi apoi dat afară. Nu e 
bine ca cineva să fie primit şi apoi dat afară pentru motive din trecut. Ori să nu fie 
primit, dar dacă e primit, atunci să-l ţină, căci aceasta devine o problemă a alianţei 
cu mijlocaşul. Imediat iese vestea în I O judeţe, că a fost primit ca să i se ia 
pământul şi apoi dat afară. 

O altă problemă este că vin instructori de ex. de la UFDR şi dau la gospodării 
colective sfaturi, în lucruri unde nu se pricep, peste capul organizaţiei de partid 
judeţeană sau de plasă. Să ferim colhozurile de aceşti protectori nechemaţi. A lăsa 
pe oricine să meargă când vrea la colhozuri, înseamnă a crea o atmosferă 
nesănătoasă sau a da îndrumări păgubitoare. La noi peste tote un liberalism putred 
faţă de chiaburi. După impozitul agricol, n-vem decât 2½% chiaburi şi venitul 
mediu al chiaburilor pe baza cărora au fost impuşi este socotit la 80.000 lei anual. 
Ori acesta nici nu poate fi socotit chiabur. Pe de altă parte. am găsit ţărani săraci, 
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care n-aveau 12.000 lei venit anual, impuşi pe criterii politice drept chiaburi. Sau se 
întâmplă aşa: Nevasta unui „chiabur" a vorbit ceva împotriva colhozului s-a 
intervenit la Securitate să-l ridice pe bărbatul chiabur. El are 15 jugăre, dar are 9 
copii, toată viaţa a muncit şi n-avea nici o cămaşă pe el. Mai ales unele elemente 
stângiste au lansat că de la 5 jugăre în sus trebuie consideraţi chiaburi. În felul 
aceasta facem ca ţăranul mijlocaş să fugă de colhoz. De multe ori adevăratul 
chiabur rămâne protejat de Sfatul Popular, iar în alte locuri mijlocaşii sunt 
confundaţi cu chiaburii, ceea ce este extraordinar de periculos. Mult mai mare 
pericol este a confunda pe un mijlocaş cu chiaburul, decât a scăpa 1-2 chiaburi. 

Sunt de acord cu forma aceasta, ca populaţia să ceară să fie gonit de chiabur. 
Sunt de părere ca în legea comasării să se treacă că cine nu munceşte 

pământul, n-are drept la pământ. Excepţie poate 1-2 pogoane de muncitor. 
Nu trebuie permisă fărâmiţarea pământului. Rezervele de Stat mai bine să fie 

date întovărăşirilor, cu perspectiva de a trece la colhoz sau la stat, la cooperativă. În 
nici un caz nu trebuie mers de a lucra pământul nici pe linie de sfaturi populare, 
nici altfel, în bucăţele, ci comasat şi lucrat cu mijloace tehnice, pentru a întări 
colectivizarea. 

Tov. Petrescu: Propun că dacă sunt propuneri concrete să se facă, şi să se 
închidă discuţiile, întrucât raportul a fost destul de clar. 

Tov. Gheorghiu: Este aici un pasaj unde se face constatarea că organizaţiile 
de partid n-au fost suficient mobilizate, au aşteptat de la centru. Sunt de acord cu 
această apreciere. Ar trebui să antrenăm organizaţiile de partid pentru a dezvolta o 
iniţiativă cât mai largă, nu să limităm aceasta la sarcina unei comisii. Aceasta 
îngustează baza însă şi a acţiunii de transformare socialistă a agriculturii. 

Tov. Luca: Dar aprobarea trebuie să rămână cum a fost. 
Tov. Gheorghiu: Baza de acţiune pentru organizarea de gospodării colective e 

îngustată. Însăşi organizaţiile de partid nu vor creşte, nu vor simţi o răspundere mai 
mare faţă de sarcina de creare a gospodării colective. Însăşi aspectul luptei 
împotriva chiaburimii e diminuat dacă nu vom da sarcini organizaţiilor de partid, 
sub îndrumările date de sus, condiţionat cum s-a spus mai înainte ca să nu scape 
din mâna conducerii partidului controlul creării noilor gospodării agricole 
colective, atingerea obiectivelor care se fixează. Însă trebuie făcută o mobilizare 
largă a organizaţiilor de partid. Dacă am fi dezvoltat iniţiativa organizaţiilor de 
partid, dacă le-am fi mobilizat pe linia hotărârii Plenarei în această problemă, 
rezultatele ar fi fost mai bune. Numărul oamenilor cuprinşi de această problemă ar 
fi fost mai mare. 

Tov. Moghioroş: Eu am stat de vorbă cu I 0-15 secretari judeţeni şi când i-am 
întrebat de ce au numai aşa puţine propuneri de înfiinţare de gospodării colective, 
ne-au arătat Rezoluţia Plenarei din martie şi au spus: E adevărat, dar noi socotim că 
am mers în litera şi spiritul rezoluţiei care spune că aceste gospodării colective se 
înfiinţează numai acolo unde condiţiunile sunt îndeplinite şi aceste gospodării 
colective trebuie să aibe un caracter model care să fie un exemplu pentru ţărănime. 
Nu trebuie să mergem pe chestiunea aceasta larg, trebuie să ţinem cont de 
capacitatea noastră tehnică etc. Atunci ei spun: noi nu ştim care este această 
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capacitate tehnică şi cum sunt cadrele, nu ştim care sunt intenţiile partidului, nu 
cumva să avem un număr prea mare. A trecut un an de la Rezoluţia aceasta, şi toţi 
tovii ştiu că numărul înscrierilor făcute este destul de mare, ţinând cont de această 
timiditate cu care am mers, timiditate care se dovedeşte în însăşi metodele noastre. 
Acest lucru are repercursiuni asupra organizaţiilor noastre de jos. De ex. avem 
cereri unde sunt condiţiuni bune, încă din februarie şi noi încă nu le-am acceptat, 
iar tovii din comune ne spun: Cât ne mai chinuiţi? Ce ne facem dacă C.C. spune 
nu? ... Eu cred că după trecerea acestui an, putem să vedem ce vrem, cât vrem şi 

cum trebuie să mergem. Secretarii au înţeles că în munca aceasta trebuie să 

mergem timid. 
Tov. Ana: În alte părţi n-au înţeles aşa. 
Tov. Moghioroş: Eu susţin că trebuie arătat că a nu merge masiv la 

colectivizare nu înseamnă a nu organiza munca de lămurire, a nu pregăti partidul, a 
nu lămuri ţărănimea muncitoare. 

Tov. Gheorghiu: Crezi că trebuie schimbată hotărârea şi principiile care stau 
la baza ei? 

Tov. Moghioroş: Nu, dar trebuie schimbată metoda. Trebuie spus tovilor: Nu 
mai aşteptăm să formăm un buchet şi când avem cereri într-un loc unde 
condiţiunile sunt bune, se poate înfiinţa, cu aprobarea Consiliului de Miniştri şi a 
partidului, nu strânse multe cereri laolaltă. 

Tov. Gheorghiu: Dezlegarea de a înfiinţa gospodării colective e în primul 
rând în funcţie de asigurare acelor condiţiuni despre care se vorbeşte în Rezoluţia 
din Martie. Datoria noastră era de a prelucra această Hotărâre. Dacă am aduna 
faptele, am vedea că nu sunt chiar aşa timizi. 

Tov. Moghioroş: Ca perspectivă, trebuie să examinăm şi măsurile pentru 
înzestrarea cu maşini şi cadre. 

Tov. Luca: Trebuie să vedem cât poate SMT să asigure. 
Tov. Ana: SMT a lucrat 250.000 ha. Acum poate cuprinde 500.000. 
Tov. Chişinevschi: E just că ceea ce s-a făcut s-a făcut pe linia Hotărârii din 

Martie. De făcut poate am fi putut face mai multe colhozuri. dar ce ne facem cu 
ele? ... Cred că Rezoluţia din martie este actuală şi corespunde capacităţii noastre. 
Desigur în acest an industria noastră socialistă a crescut într-un anumit grad şi 

poate să contribuie la înzestrarea mai multor colhozuri. De asemenea şi SMT. 
Faptul că unii tovi n-au îndrăznit să meargă mai hotărât, nu e din cauza Rezoluţiei. 
Este nevoie numai de o prelucrare mai temeinică a Rezoluţiei. Să trecem la 
colectivizarea în masă nu suntem în stare. aceasta ar fi un stângism. Însă pe baza 
celor expuse şi la redactarea hotărârii, ar fi bine ca să fi incluse câteva date 
convingătoare în care să arătăm ce putem face. Vorbesc de creşterea capacităţii 
noastre, a potenţialului industrial. Aceasta ar fi o încurajare şi corespunde realităţii. 
Cred că facem o hotărâre, nu o rezoluţie. 

Tov. Vaida: Propun să se facă asigurarea producţiei gospodăriilor colective, 
asupra cărora se abat diferite calamităţi . 

Tov. Luca: Trebuie să pregătim introducerea asigurării obligatorii pentru toate 
gospodăriile agricole şi colhozuri şi Gostat. 
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Tov. Vaida: Până acum am făcut noi registrele pentru ţinerea evidenţei la 
gospodăriile colective. Acum trebuie dat ca o sarcină Editurii de Stat să tipărească 
registre şi prin cooperative să le pună la dispoziţia colhozurilor. 

Tov. Ana: Să punem în hotărâre şi chestiunea luptei împotriva chiaburilor şi 
ca sindicatele să apere mult mai serios interesele ţăranilor care lucrează la chiaburi. 
Aceasta pentru apărarea intereselor lor şi pentru a lovi serios în chiaburi prin 
această apărare. 

Tov. Liuba Chişinevschi: Tov. Ana a vorbit de a da colhozurilor pământul 
din rezervele de stat. Dar mai avem o hotărâre a C.C. că din rezervele de stat trebuie 
dat şi pentru gospodăriile ajutătoare. Trebuiesc combinate aceste două lucruri. 

Tov. Ana: Desigur se va ţine seama. În unele locuri, de ex. în Banat, nici nu-i 
nevoie de dat. 

Tov. Gheorghiu: E primită propunerea tov. Petrescu de a se aproba raportul 
cu propunerile, pe baza cărora să ne facă un proiect de hotărâre, adăugându-se 
acele propuneri care sunt în cadrul hotărârii Plenarei în chestiunea transfonnării 
socialiste a agriculturii. 

Eu propun, după ce va fi alcătuită hotărârea să fie examinată de Secretariat. Pe 
baza hotărârii să se dea sarcină de a întocmi un plan de acţiune, în care să fie 
propuse sarcini concrete. Mă refer la propunerea din raport, de pregătire a cadrelor 
necesare pentru colhozuri, pentru asigurarea mijloacelor mecanice necesare, puse 
în perspectiva creşterii numărului colhozurilor. Noi fixăm să înfiinţăm I OOO, dar 
aceasta nu se va trece în hotărâre. Când vorbim de cadre înţeleg şi contabili, adică 
socotitori. 

Să se prevadă sarcinile organizaţiilor de partid sunt de acord cu aprecierea că 
anul trecut, în munca de organizare a primelor gospodării agricole colective, 
centrul de greutate a căzut pe aparatul C.C. şi al Ministerului Agriculturii. În 
primăvara acestui an, organizaţiile de partid au fost antrenate mai activ. Ele n-au 
fost antrenate în lupta directă împotriva chiaburimii. Dar nu cumva prin aceasta să 
iasă acţiuni izolate de masă, prin măsuri administrative. E calea cea mai grea, dar 
cea mai bună, de a pregăti ţărănimea săracă şi mijlocaşă, de a-i crea o astfel de 
dispoziţie împotriva chiaburului, încât aceasta singur să fie mulţumit când scapă cu 
pielea întreagă. În asemenea cazuri, ţinând seama de toate condiţiunile puse de 
Plenară, anumite vârfuri ale chiaburimii vor trebui să cadă. Însă mă tem că dacă nu 
vom instrui bine organizaţiile de partid şi ne va scăpa din mână controlul acţiunilor 
întreprinse de organizaţile de partid, de masă, să nu ajungem acolo unde s-a referit 
tov. Luca. Noi. încă n-avem o bază de aprovizionare cu cereale. Chiaburul are de 
jucat un rol, deci atunci când îl deschiaburim trebuie să fie îndeplinit un şir întreg 
de factori, aşa ca în această bătălie destul de serioasă să nu pierdem noi şi să 
frângem gâtul chiaburului cu cât mai puţine pierderi din partea noastră. Nu voi 
confunda acea parte a chiaburimii, care vrea să se deschiaburească singură. 
Chiaburul vrea să pară generos, dar din aceştia avem un număr destul de mic. Însă 
totuşi aceasta este cea mai mare primejdie, de a solidariza ţărănimea săracă şi 
mijlocaşă împotriva măsurii politice şi economice ale guvernului, de a-şi împărţi 
pământul de a-l fărâmiţa, de a câştiga ţărănimea săracă şi mijlocaşă de partea sa, 
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donând pământul. Lupta pentru aliaţi, de a câştiga definitiv şi serios ţărănimea 
săracă şi mijlocaşă este foarte importantă şi trebuie evitate cazurile arătate aici de 
tovarăşii Ana şi Luca, de confundare a mijlocaşului cu chiaburul. Acest lucru îl 
întâlnim şi la colectări. 

Deci, în acţiunile împotriva chiaburului trebuie să ajungem a interesa şi 

mobiliza ţărănimea săracă şi mijlocaşă pe această bază şi nu pe baza măsurilor 
luate de tov. Teohari, ca să nu se creeze dispoziţia la ţărănimea muncitoare să 
plângă după chiaburi, şi să-l privească ca pe un duşman. 

Problema deschiaburirii este legată de un lucru de mare importanţă; noi nu 
putem spune că am ajuns în stadiul că chiaburii s-au demascat, a devenit limpede 
figura lor hidoasă în ochii ţăranilor săraci şi mijlocaşi. Dacă îi scoatem cu mijloace 
administrative o să-l plângă. Până când ponderea în problema asigurării, 

aprovizionarării cu produse agricole nu începe să se apropie, să tragă balanţa, până 
atunci chiaburul, din interesele economice la care s-a referit tov. Luca, trebuie 
numai să-l îngrădim, obligându-l să-şi lucreze pământul, împiedicându-l de a-şi 
dona pământul şi a deveni astfel un binefăcător în ochii ţărănimii muncitoare şi a 
munci stăruitor pentru a-l face urât de oameni. Atunci e uşor de scăpat de el din sat. 

În comitetele de plaşă, responsabilitatea muncii de organizare a gospodăriilor 
colective să fie dată personal secretariatului comitetului de plasă. Aceasta să devină 
o sarcină centrală, de bază a organizaţiilor de partid. De aceea ne propunem să 
întărim org. de clasă de a arunca cele mai bune cadre în sectorul muncii de partid la 
ţară, altfel comisia aceasta, sau Secţia, care este un aparat al C.C., va organiza 
gospodăriile şi nu aparatul de organizat gospodăriile colective, nici Ministerul 
Agriculturii, care este una din pârghii, ci C.C.-ul . 

Trebuie pornit neapărat chiar dacă nu punem aceasta în hotărâre, să întărim 
conducerea Ministerului Agriculturii. Chiar de la Plenara când ne-am pus sarcina 
de transformare socialistă a agriculturii, s-a luat curs în această privinţă. 

Trebuie să spunem că conducerea e slabă şi oricâtă bunăvoinţă ar avea, nu 
poate face faţă. Numai mobilizând organizaţiile de partid, ţinându-le mereu sub 
presiune, aruncând cadre bune acolo, să nu ne pară rău să trimitem acolo cadre 
bune, chiar dacă le scoatem din alte părţi numai aşa vom avea succes. Nici 
industria nu se mai poate dezvolta în actualele condiţiuni. Nu facem un plan de 
cinci ani dar nevoile de aprovizionare ak pupula\iei sunt uin 1:e iu \.:C moi 11u1i-i. 

Dacă noi nu vom lua măsuri nu vom avea succes. Hotărârea e bună, dar noi lucrăm 
prost, nu suntem de vină că n-am lămurit pe secretari ci i-am ţinut cu lucruri 
generale. Nu vreau să mă abat de la rezoiuţie. totuşi probabil mai târziu, pe baza 
unui studiu care se pregăteşte, planul cincinal Partidul probabil va preveni să vină 
în mod public cu un document în care să fie fixat precis pentru organizaţiile de 
partid, obiectivele în legătură cu sarcina de transformare socialistă a agriculturii . 

• 
D.A.NI.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 38/1950.f 20-26; 50. 
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46. 1950 mai 24, Bucureşti. Raport cuprinzând concluziile 
asupra rezultatelor muncii în domeniul organizării Gospodă
rii/or Agricole Colective, prezentat de Ana Pauker în cadrul 
şedinţei Biroului Organizatoric al C.C. al P.MR. 

Din cele arătate mai sus se poate trage concluzia că organizarea primelor 
gospodării colective, pe baza Rezoluţiei Plenarei C.C. din 3-5 martie 1949 a dat 
rezultate pozitive. 

Atât în cele 56 gospodării colective organizate în vara anului 1949, cât şi în 
cele 120 organizate în primăvara anului 1950, a fost colectivizat pământul, 
inventarul viu şi mort, au fost aduse în mare parte în regiunile unde au fost 
recoltate seminţele şi furajele cuvenite conform statului, fără greutăţi deosebite. 

În regiunile cu recoltă slabă, membrii gospodăriilor colective au avut o 
atitudine serioasă, faţă de aplicarea acestui punct din Statutul Model, aducând 
seminţe, cu toate că nu aveau nici un fel de rezerve pentru hrană. 

Un rezultat pozitiv este şi faptul că gospodăriile colective organizate în vara 
anului 1949, au terminat într-un termen foarte scurt construcţiile necesare. În multe 
gospodării colective aceste lucrări au fost executate cu mare entuziasm şi 

însufleţire. 

Cu excepţia câtorva gospodării colective, lucrările de însămânţare din toamnă 
şi primăvară s-au desfăşurat în mod organizat, au fost terminate mai devreme, în 
termene mai scurte şi la un nivel agrotehnic mai înalt, decât la gospodăriile 
ţărăneşti individuale. Plivitul şi prăşitul au fost începute la timp şi se desfăşoară în 
condiţiuni bune. 

Un număr însemnat de gospodării colective au trecut la crearea de ferme 
zootehnice (vaci, oi, porci, păsări, albine). 

Îndeplinirea cu succes a muncilor agricole dovedesc că majoritatea 
covârşitoare a membrilor gospodăriilor colective respectă disciplina muncii 
prevăzută de Statut. Absenţele şi eschivările de la muncă se observă numai în unele 
gospodării colective. 

În toate gospodăriile colective, la adunările generale, au fost prelucrate şi 
adoptate normele de muncă şi evaluarea muncii în zile muncă. 

O altă concluzie este aceea că în primele gospodării colective s-au unit în fond 
gospodării ţărăneşti sărace; iar procentul gospodăriilor mijlocaşe este de 29,5%. 
Majoritatea gospodăriilor colective au o bază tehnică materială insuficientă şi în 
deosebi se simte în multe gospodării colective insuficienţa vitelor trăgătoare. 

De aceea C.C. şi Guvernul au trebuit să dea o serioasă atenţie ajutorării lor. 
După cum se ştie, acest ajutor a fost dat prin S.M.T. sub forma executării unor 
munci agricole cu tractoarele şi maşinile şi prin acordarea de credite de stat în 
valoarea de 120.000.000 lei, pentru construcţii şi cumpărarea de vite. 

În prezent gospodăriile noastre colective stau în faţa unei foarte serioase etape 
din viaţa lor. Se apropie strângerea recoltei, îndeplinirea obligaţiunilor faţă de stat 
şi facerea socotelilor a primului an de activitate economică. Aceasta este un 
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moment foarte important, care constituie de fapt un examen al întregii noastre 
activităţi anterioare în chestiunea organizării gospodăriilor colective. De 
îndeplinirea cu succes a măsurilor de mai sus, depinde direct întreaga noastră 
muncă de viitor, pentru transformarea socialistă a agriculturii 

Nu vom greşi dacă vom spune că spre aceasta este îndreptată nu numai atenţia 
membrilor gospodăriilor colective, ci şi a tuturor prietenilor şi a duşmanilor 
agriculturii socialiste. Orice greşeală în executarea acestei munci, poate provoca 
serioase complicaţii. 

De aceea trebuie să fim bine pregătiţi pentru strângerea recoltei, colectarea 
produselor agricole în sectorul gospodăriilor colective şi repartiţia veniturilor. 
Trebuie găsite căi juste pentru rezolvarea tuturor problemelor practice care stau în 
faţa noastră ca de ex.: stabilirea cotelor obligatorii de predare, a termenelor de 
restituire a seminţelor împrumutate şi a altor obligaţiuni naturale. Trebuie de 
asemeni găsită o cale justă pentru rezolvarea problemei avansurilor pentru membrii 
gospodăriilor colective. 

Organele de partid trebuie să dea o îndrumare justă întregii munci care stă în 
faţa noastră. 

Cu toate acestea există destule neajunsuri şi greutăţi care încurcă munca. 
Trebuie arătat în primul rând lipsurile în organizarea şi evidenţa muncii membrilor 
gospodăriilor colective. 

Din pricina acestor neajunsuri în unele gospodării colective nu sunt atraşi la 
muncă în mod egal toţi membrii gospodăriilor şi nu se ţine o evidenţă justă a 
muncii lor, deşi este ştiut că participarea la munca colectivă şi evidenţa justă a 
zilelor muncă efectuate determină rezultatele anului economic, pentru fiecare 
membru al gospodăriei colective. 

Există serioase greutăţi în chestiunea construcţiilor, care sunt legate de 
insuficienţa materialelor de construcţie şi a conducerii tehnice. 

De asemenea, nu este organizat aşa cum se cuvine ajutorul agronomic ce 
trebuie dat gospodăriilor colective. 

Există un şir întreg de alte neajunsuri şi greutăţi. Toate acestea depind în 
primul rând de lipsa de experienţă de organizarea muncii din partea organelor 
conducătoare ale gospodăriilor colective. 

E necesar să analizăm starea lucrurilor din gospodăriile colective, starea 
conducerii lor în tiecare Judeţ şi plasă, să scoatem la iveală toate lipsurile existente 
şi să asigurăm aplicarea tuturor măsurilor necesare, pentru întărirea gospodăriilor 
colective existente. 

Mai trebuie să rezolvăm acum. munca pe mai departe de organizarea 
gospodăriilor colective. Ca urmare a influenţei pozitive a primelor gospodării 
colective, ca urmare a muncii de lămurire dusă de organele de Partid, s-a întărit în 
sânul ţărănimii muncitoare curentul către formele colective de organizare a 
agriculturii. 

În ultimul timp au sosit la C.C. circa 900 de cereri, de la grupe de ţărani 
muncitori din diferite colţuri ale ţării, care îşi manifestă dorinţa de a organiza 
gospodării colective. 
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În această privinţă, pe baza numărului de cereri, este necesar să tragem 
concluzia că nu toate organele locale de partid şi de stat, au înţeles just linia 
partidului în chestiunea transformării socialiste a agriculturii, rolul lor în aplicarea 
hotărârilor Plenarei C.C. din 3-4 martie 1949. 

În unele judeţe organizarea gospodăriilor colective este lăsată să meargă de la 
sine. Tovarăşii noştri de jos aşteaptă ca ţăranii să se organizeze singuri în 
gospodării colective, nu duc o muncă de lămurire, nu ajută ţăranii muncitori să 
pornească pe acest drum. 

Principiul organizării gospodăriilor colective este dorinţa benevolă a ţăranilor 
muncitori. Aceasta ne-a învăţat Lenin, aceasta a subliniat de nenumărate ori tov. 
Stalin, acest principiu a fost adoptat şi de Plenara C.C. al partidului nostru. 

Dar aceasta nu înseamnă că organizarea gospodăriilor colective trebuie lăsată 
să meargă de la sine. Partidul trebuie să stea în fruntea acestei mişcări, să sprijine 
tendinţa ţăranilor muncitori de a trece la forma socialistă de organizare a 
gospodăriilor colective, să ducă muncă de lămurire şi să-i ajute pe ţărani prin toate 
mijloacele. 

Justeţea acestei teze e confirmată de experienţa uriaşă a transformării socialiste 
a agriculturii din U.R.S.S. 

În chestiunea organizării noilor gospodării colective sunt şi greşeli politice din 
partea unor organe locale de partid. Ele se manifestă prin aceea că în unele judeţe, 
s-a mers pe drumul de a nu supăra pe chiaburi şi de a rezolva problema organizării 
gospodăriilor colective ţinând cont de starea de spirit a chiaburimi, adică au lăsat 
chestiunea organizării gospodăriilor colective pe seama chiaburilor. 

În primăvara cestui an, formele de organizare a muncii noastre au fost întru 
câtva schimbate. 

Dacă în anul trecut în munca de organizare a primelor gospodării colective 
centrul de greutate a muncii a căzut pe aparatul C.C. şi al ministerului, apoi în 
primăvara acestui an, organele judeţene de partid şi de stat au fost antrenate mai 
activ în această muncă. Această experienţă a dat un rezultat pozitiv şi ea trebuie 
folosită în munca noastră de mai departe, adică fără a scăpa conducerea din mâinile 
C.C., urmărind zi de zi desfăşurarea muncii, să fie atrasă la o participare mat 
activă, organele noastre locale de partid şi de stat. 

Problema transformării socialiste a agriculturii, este una din cele mai 
importante sarcini ale partidului nostru şi ca trebuie să devină o preocupare 
permanentă a întregului partid, a tuturor organelor lui, a tuturor membrilor lui şi 

noi trebuie să luăm un şir de măsuri practice, care să asigure succesul muncii mai 
departe. 

PROPUNERI 
1. Primul lucru asupra căruia trebuie să fie concentrată atenţia noastră, este 

întărirea economică organizatorică gospodăriilor colective existente. Plenara din 
martie a partidului nostru arată că „aceste prime gospodării agricole colective, vor 
avea rolul unor gospodării colective model, de la care ţăranii săraci şi mijlocaşi 

neorganizaţi în astfel de gospodării să înveţe că este gospodăria colectivă şi să se 
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convingă cu ochii lor, de avantajele acestei fonne superioare de cooperativă de 
producţie agricolă". 

Şi fără îndoială că aceasta aşa este. Ţăranul trebuie convins de justeţea 
drumului arătat de Partid prin exemple practice, care să poată fi înţelese de el. 
Aceasta înseamnă că toate gospodăriile noastre colective trebuie să fie puternice şi 
politiceşte şi economiceşte, să-şi conducă munca pe baza Statutului adoptat şi să 
arate ţăranilor avantagiile unirii lor în astfel de gospodării. În acelaşi timp se cere 
întărirea conducerii lor de către noi. 

Pentru a asigura întărirea economică, organizatorică a gospodăriilor colective 
şi.a îmbunătăţi conducerea muncii lor, este necesar să fie luate unnătoarele măsuri 
practice: 

Să fie întărită munca organelor locale de partid, privitoare la conducerea 
gospodăriilor colective existente şi la viitoarele gospodării. 

În acest scop, pe lângă Comitetele Judeţene de Partid, trebuiesc create secţii 
agrare, în primul rând în judeţele agricole mari. În comitetele de plasă 
responsabilitatea muncii de organizare a gospodăriilor colective să fie dată personal 
secretarilor comitetelor de plasă. 

2. Este necesar de asemenea să fie reorganizată munca organizaţiilor de bază 
de Partid, să fie mărită responsabilitatea lor pentru desfăşurarea activităţii 

economice a gospodăriilor colective existente şi pentru organizarea celor noi. 
Trebuie dusă o luptă hotărâtă contra conducătorii lor, în timpul organizării primelor 
gospodării colective. 

3. Întărirea muncii organizaţiilor U.T.M. în vederea atragerii tineretului în 
acţiunea de transformare socialistă a agriculturii, ca tineretul să fie în primele 
rânduri în această acţiune. În acest scop organele de partid trebuie să întărească 
conducerea organizaţiilor de U.T.M. 

4. Întărirea conducerii activităţii economice a gospodăriilor colective din 
partea Comitetelor Provizorii a Sfaturilor Populare şi a organelor agricole. În 
această privinţă e necesară verificarea unor activişti însărcinaţi cu această muncă, 
curăţirea or~anelor locale de personal duşmănoasă faţă de fonnele socialiste ale 
agriculturii. lntărirea organelor agricole cu cadre capabile, mărirea responsabilităţii 
Comitetelor Provizorii a Sfaturilor Populare şi a secţiilor agricole pentru munca în 
gospodăriile colective. 

~- Întărirea disciplinei muncii in gospodăriile 1.:ole1.:tive. Să nu :se admit4 

călcarea Statutului adoptat de gospodăriile colective. Brigada trebuie să fie unitatea 
de bază de producţie şi pentru întărirea ei trebuie concentrată atenţiei noastră. 
Trebuie asigurată respectarea necondiţionată şi strictă a Statului, care prevede că 
brigăzii i se dau în seamă parcele de teren din câmpul asolamentului, pe timpul cât 
durează asolamentul, vitele şi uneltele necesare muncii. Ne trebuie o mică 

despersonalizare în munca brigăzii. 
6. Să se introducă cu orice preţ cea mai precisă evidenţă a fiecărui membru al 

gospodăriei colective, unele încurcături care există în unele gospodării colective în 
această privinţă să fie lichidate până la începutul strângerii recoltei. Ca să fie ordine 
pusă în evidenţă din gospodăriile colective, le trebuie dat un ajutor zilnic, iar pentru 
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aceasta trebuie că nu mai târziu de I O zile să fie adusă la îndeplinire Hotărârea 
despre completarea Secţiilor Agricole Judeţene, cu contabili instructori pentru 
gospodăriile colective. Responsabilitatea pentru aceasta să fie dată Ministerului 
Agriculturii. 

7. Să se ia măsuri de întărire muncii, pentru crearea şi dezvoltarea unor noi 
ramuri de producţie agricolă în gospodăriile colective care să permită folosirea mai 
perfectă a forţei de muncă din gospodăriile colective, mărirea veniturilor lor şi 

întărirea lor economică. Pe lângă mărirea suprafeţelor cu plante industriale, care 
cer mai multă muncă, trebuie dat în primul rând atenţie creării formelor zootehnice, 
ţinând cont în primul rând de condiţiunile locale. În acest scop, trebuie mai cu 
seamă pe linia Ministerului Agriculturii, asigurată îmbunătăţirea elaborării 
planurilor de producţie, trebuie acordat ajutor tehnic şi material, folosind just 
creditele ce le-au fost date de către stat. 

8. Să fie asigurată îndeplinirea planurilor de construcţii stabilit, organizând 
ajutorarea tehnică a gospodăriilor colective pe linia Ministerului de Agricultură şi a 
Comitetelor Provizorii. Gospodăriile colective trebuiesc orientate către folosirea 
materialelor de construcţie locale. Totuşi noi va trebui să ajutăm gospodăriile 
colective cu materiale deficitare şi blocate. va trebui să eliberăm prin C.S.P. -
pentru gospodăriile colective cca. 60.000 m3 material lemnos, cca. 220 tone fier, 
300.000 kg. cuie, precum şi alte materiale. 

9. Să fie organizată valorificarea produselor gospodăriilor colective, să nu se 
lase să se desfăşoare de la sine. Un principiu de bază trebuie să fie contractarea 
producţiei gospodăriilor colective care nu este supusă cotelor obligatorii către Stat, 
în condiţiuni avantajoase. Să fie ajutate gospodăriile colective pentru transportarea 
produselor agricole. 

l O. Să se acorde o atenţie deosebită intensificării muncii de pregătire a 
cadrelor de conducere pentru gospodăriile colective. În cursul acestui an, să fie 
pregătiţi prin cursuri au mai puţin de 900 preşedinţi de gospodării colective, 900 
brigadieri şi 900 socotitori. 

În cadrul Ministerului de Agricultură, trebuie studiată problema organizării 
şcolilor permanente pentru pregătirea cadrelor de conducere a gospodăriilor 
colective. Să fie elaborate planuri şi programe de învăţământ pentru aceste şcoli," 
ţinând seama de sarcinile care stau în faţa noastră, pentru transformarea socialistă a 
agriculturii. 

Să fie revăzute planurile şi programele de învăţământ ale tuturor şcolilor în 
chestiunea organizării producţiei colective. 

11. Să fie îmbunătăţită conducerea agronomică în gospodăriile colective. 
Acolo unde există S.M.T., aceasta se va face prin agronomi de sector de la S.M.T., 
iar în celelalte gospodării, prin agronomii de la plasă. 

Ministerul Agriculturii să organizeze în acest an, numărul necesar de agronomi 
de sector pentru S.M.T., şi ridicarea calificării specialiştilor care lucrează la exterior. 

Copiilor membrilor gospodăriilor colective, să li se dea întâietate în şcolile de 
agricultură. 
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12. Să fie menţinut şi pe mai departe principiul conducerii gospodăriilor 

colective de către partid, prin organizatorii de partid ai Comitetelor Judeţene, să fie 
îmbunătăţită instruirea şi conducerea muncii lor. 

13. Organele de partid trebuie să ia în mâna lor chestiunea patronajului 
muncitorilor industriali asupra gospodăriilor colective, ca el să devină efectiv. 

14. Să fie revăzută chestiunea amânării restituirii creditelor de producţie care 
au fost acordate membrilor gospodăriilor colective înainte de intrarea lor în 
gospodării colective. 

În chestiunea organizării noilor gospodării colective, să fie aplicate urmă
toarele măsuri: 

1. Trebuie atraşi la o muncă mai activă pentru noile gospodării colective 
organele locale de partid şi de stat, fără a slăbi, ci a întări conducerea din partea 
Comitetului Central al P.M.R. şi al Ministerului Agriculturii. 

2. Cel mai târziu până la 15 iunie a.c., să fie studiate toate cererile primite în 
vederea organizării de gospodării colective, să fie ajutaţi ţăranii care au făcut cereri 
de organizare a acestei gospodării colective, aşa încât această muncă să fie 
terminată înaintate de pregătirea terenului însămânţărilor de toamnă. 

3. În munca viitoare pentru organizarea de noi gospodării colective, să nu se 
procedeze mecanic limitând numărul gospodăriilor noi colective, prin cifre stabilite 
de sus, ci să se ducă această muncă, pe baza studierii situaţiei de la faţa locului, pe 
baza unei juste munci de lămurire a ţărănimii muncitoare, sprijinind iniţiativa 

ţăranilor muncitori. 
4. Socotim raţională crearea gospodăriilor colective nu numai în regiunile de 

câmp ale republicii noastre, ci şi în regiunile muntoase şi păduroase, unde pe lângă 
cultura plantelor, sunt dezvoltate şi alte ramuri ale agriculturii, pomicultură, 

creşterea vitelor etc. 
5. Să fie întărită munca pentru apărarea ţărănimii muncitoare, contra agitaţiei 

chiabureşti şi a acţiunilor duşmane. 
Contra persoanelor care manifestă atitudine duşmănoasă contra gospodăriilor 

colective, să fie luate măsuri severe de pedepsire. 
6. Paralel cu organizarea de noi gospodării colective, să fie intensificată 

munca pentru organizarea celor mai simple forme de întovărăşire, pentru folosirea 
în comun a maşinilor agricole, pentru cultivarea în comun a pământului şi altele, ca 
o bază p011tru oreanizaroa viitoarelor gospodării colective. Să fie dnt în foln„intii 
vremelnică acestor întovărăşiri, terenurile libere cu condiţiunea ca să contracteze 
predarea producţiei către stat. 

Este necesar, să atragem în munca de întărire a sectorului solicitat la sate şi 
toate celelalte depattamente şi organe de stat. În executarea planurilor lor de 
producţie la ţară, fiecare minister, trebuie să se bazeze in primul rând pe gospodării 
colective şi pe gospodării de stat. 

~ceasta priveşte în primul rând Ministerul Comunicaţiilor, in chestiunea 
introducerii comunicaţiilor telefonice, în gospodării colective, a îmbunătăţirii 

drumurilor şi construirii podurilor; Ministerul Electrificării, în chestiunea 
electrificării gospodăriilor colective: Ministerul Sănătăţii, Artelor şi Învăţământului 
Public în domeniul muncilor. 
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În scopul întăririi economice, organizatorice, a gospodăriilor colective, a 
precizării unor prevederi din Statutul Model - e necesar ca în noiembrie a.c., să fie 
convocată prima conferinţă a membrilor gospodăriilor agricole colective din ţară . 

• 
D.A.NI.C..fond CC. al P.C.R., Cancelarie, dosar 38/1950.f 28-35. 

47. 1950 mai 25. Nota SSI. referitoare la profesorul Mihnea 
Gheorghiu, membru al Uniunii Scriitori/or, căruia i se impută 
colaborarea sa cu Serviciul de Spionaj Britanic şi al S V.A., in 
slujba cărora era din perioada războiului, înaintată lui Iosif 
Chişinevschi, vicepreşedinte al Consiliul de Miniştri. 

Născut la 5.V.1919 în Bucureşti, fiul lui Dumitru şi Alexandra, căsătorit cu 
Jvonne Neamţu, zisă Fraga, născută în 1925 în Sibiu, domiciliat în Bucureşti, str. 
Aviator Iuliu Tetrat, Nr. 1. 

Fost membru în Comitetul Central al Tineretului Progresist şi fost redactor 
responsabil la „Scânteia Tineretului". 

Fost consilier de presă în Ministerul Informaţiilor şi fost profesor de limba 
engleză la Universitatea din Bucureşti (Facultatea de Litere). 

Din anchetele Gh. Tomaziu şi Annie Samuelly, precum şi din materialul 
existent la fişier, rezultă următoarele: 

- La 28.11.1941, fiind student al Facultăţii de Litere din Bucureşti, este 
semnalat că transmite legaţiei americane rapoarte asupra activităţii studenţeşti. 
Materialul îl transmitea prin numita ANA SOFIA TOMESCU (căsătorită apoi cu 
ing. CARTIANU), asistentă la Catedra de limbă engleză. 

Cu aceeaşi ocazie, se arată că numitul era un acolit al profesorului englez 
JOHN BURBANK. 

- La 11.IV .1941, este semnalat că împreună cu TIBERIU TRETINESCU şi 

DAN DUTESCU (devenit după 23 August şeful de cabinet al lui Pătrăşcanu), fac 
intensă propagandă anglo-filă, având contact cu cercurile anglo-file care l-ar 
fumiza chiar uncie sume de bani. 

- La 20 şi 28.XI.1941, este semnalat că împreună cu BERNARD, secretarul 
Institutului de Înalte Studii Franceze şi cu ajutorul mai multor studenţi democraţi, 
ar desfăşura o intensă activitate în cercurile studenţeşti, în vederea unei participări 
masive la cursurile de propagandă De Gaulle-iste. 

Tot aici este prezentat şi ca omul de încredere al prof. englez JOHN 
BURBANK şi al lui MICHEL DARD, director la Institutul Francez de Înalte 
Studii, profesor la Facultatea de Litere şi înfocat susţinător al politicii lui De 
Gaulle. 

Paralel cu aceasta, diferite alte semnalări din 1942, 1943 şi 1944 îl arată a fi în 
legătură cu: 
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- REMUS ŢEŢU cel care, după 23 August 1944 a pus bazele organizaţiei „T". 
Acesta în colaborare cu legionarul TEODOR MIHADAS conducea în 1942 un 
grup de studenţi. 

- ZUCA TEODOR şi 
- DIDIT A TĂNASE, legionari, studenţi la Facultatea de Litere. 
De asemeni cu: 
- ANTON DIMITRIU, (fost şef al Tineretului Liberal tătărăscian, condamnat 

în procesul Xenopol) 
- DUTESCU C. DAN, 
- OVIDIU RÂUREANU, 
- VICTOR ISAC, 
- OCTAV ILIESCU, 

- AURELIU RĂDULESCU, şi alţii, împreună cu care ar lucra pe linia politicii 
liberale-democratice. 

- La 17. VII.I 943, este semnalat că ar urma să facă parte dintre colaboratorii 
unei reviste, pe care ar intenţiona să o scoată CONSTANTIN VISOIANU, cu 
colaborarea lui MillAIL RALEA, MIRON R. PARASCHIVESCU, BADEA 
MARINESCU şi GEO BOGZA. 

- La 15.1.1944 este semnalat că, din însărcinarea lui MIHAIL RALEA, caută o 
persoană reprezentativă din Oltenia, care să extindă acolo activitatea politică a lui 
MIHAIL RALEA. 

- La 17 .VI.1944 a fost descoperită o organizaţie de spionaj britanic condusă de 
către prof. universitar ECK ALEXANDRU, care avea misiunea de a culege în 
spectacol date în privinţa activităţii armatei germane în România şi pe front. 

- Din cercetările făcute, care au durat până în preajma lui 23 August 1944, a 
rezultat că din această organizaţie au făcut parte următoarele persoane: Prof. 
PIERRE GUIRRAUD, supus francez, domiciliat în Bucureşti, Bd. Dacia Nr. 7; 
MARGARETA HALLER, domiciliată în str. Dr. Lister Nr. 5; GHEORGHE 
TOMAZIU, pictor domiciliat în Bucureşti str. Vasile Conta Nr. 2; DINU 
ALBULESCU, domiciliat în Str. Plantelor Nr. 16; MIHNEA GHEORGHIU, 
concentrat la acea dată în Reg. 9 Artilerie, cu graduJ de subit. rez.; GHIGORESCU 
CONSTANTIN, subit. rez. Reg. 27 Infanterie; subit. rez. MUNTEANU MIRCEA 
din Reg. 13 Dorobanţi: Caporal T.R. BUJOR GHEORGHE, din Reg. 27 Infanterie; 
IRINA şi TATIANA OLSEWSKI, domiciliate în Bucureşti str. Dr. Lister, Nr. 67. 

Pentru transmiterea informaţiilor, organizaţia se servea de: un post de radio
emisie, deservit de doi polonezi; curieri; persoane din Legatia Turciei sau Franţei. 
Legătura se făcea cu centrul „Intelligence Service" de la Instanbul. 

- În referatul cuprinzând rezultatul cercetărilor făcute de către Biroul Juridic 
Cernăuţi şi de către Sectia de Poliţie Militară Judiciară Cernăuţi, se arată despre 
numitul următoarele: ,,MIHNEA GHEORGHIU, doctorand în anul II Litere şi 
Filosofie, licenţiat în Franceză şi Engleză, domiciliat în Craiova Str. Madona Dudu 
Nr. 47, în prezent mobilizat în Reg. 9 Artilerie P.A. cu gradul de subit. rez., este un 
filo-francez şi filo-englez convins. A cunoscut pe TOMAZIU GHEORGHE la 
Facultatea de litere din Bucureşti în timpul guvernării legionare. A fost recrutat în 
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organizaţia de spionaj de către Tomaziu, începând să culeagă informaţiuni despre 
deplasările de trupe germane în Oltenia. A cunoscut pe DINU ALBULESCU la 
TOMAZIU acasă. A primit iniţial, prin Tomaziu Gh., câte 15.000 lei lunar, iar 
apoi din ce în ce mai mult până la suma de lei 70. OOO lunar. A cunoscut pe 
ALEXANDRU ECK, sub numele de „Monsieur Le Professeur" şi redacta notele 
informative în limba franceză. A cunoscut pe MARGARETA HALLER sun 
numele de „Micuţa". Prin intermediul acesteia, trimiterea notele informative lui 
ECK. A cunoscut pe surorile IRINA şi TATIANA OLSEWSCHI la TOMAZIU. A 
lucrat în organizaţie numai cu TOMAZIU, MARGARETA HALLER şi prof. ECK. 
În organizaţie era cunoscut sub numele de „Marcel". A recomandat lui 
TOMAZIU GH., ca om de legătură şi informator pentru Moldova, pe 
GRICORESCU CONSTANTIN. A activat începând din 1941, cunoscând pe prof. 
ECK în 1943. După 4.IV.1944, nu a mai activat". 

Cu prilejul cercetărilor, MIHNEA GHEORGHIU a dat un număr de 4 
declaraţii, datate 26, 27, 29 VJ.1944 (toate aflate în original la dosar), în care arată 
în amănunţime întreaga activitate pe care a dus-o în cadrul acestei organizaţii. 
După ce în prima parte a declaraţiei sale din 26. Vl 1944 îşi motivează întreaga 
acţiune dusă prin sentimentele sale puternice anglo-franco-file, el afirmă că după 
4.IV.1944 şi-a dat seama „că s-a năruit un castel de iluzii, că ceea ce mi se 
făgăduise în privinţa ajutorului aliat împotriva tuturor dictaturilor teroriste (mi s-a 
insinuat chiar o separaţiune profundă între Aliaţi şi UR.S.S.), era o minciună". 
Arată apoi că fiind concentrat şi trimis pe front, el a uitat cu totul de organizaţie şi 
că acolo a trăit o viaţă nouă. ,,Am fost observator informator pe malul Nistrului 
pentru Gruparea Tactică „Nord", -scrie el mai departe. Am dat informaţii de cea 
mai mare importanţă, prin truda mea. Am predat o serie de partizani anchetaţi de 
mine şi în ultimul timp mi s-a încredinţat rolul de ofiţer cu siguranţa zonei, în 
cadrul căreia am procedat la evacuarea populaţiei civile şi la semnalarea 
suspecţilor. Ordinul de arestare m-a găsit în dimineaţa ce a urmat unei activităţi 
de 24 ore la observator şi cu mâna pe telefon. Solicit trimiterea mea înapoi pe 
front, pentru a-mi ispăşi vina de afi crezut în făgăduielile pe care am/ost informat 
că enplezii le-au făcut ţării mele. 

ln cadrul aceleiaşi declaraţii, el arată că a fost propus pentru „brevet", ceea 
ce însemna ofiţer în armata britanică. 

În declaraţia sa din 29.Vl.1944, vorbind despre legăturile sale cu străinătatea, 
în afara celor pe linia Inteligence Service-ului, el arată că a cunoscut numeroşi 
studenţi englezi, americani şi francezi, în cadrul congreselor studenţeşti 
internaţionale, la care a participat. De asemenea, el arată că a fost secretarul 
Societăţii Studenţilor români, în cadrul Uniunii Studenţilor din întreaga lume şi a 
Ligii Naţiunilor, până la venirea legionarilor. Tot el mai arată că a fost singurul 
lector român tânăr la Institutul Britanic din România (Britisch Council), 
recomandat de profesorul JOHN BURBANK şi de asistentul său !VOR PORTER, 
secretar de legaţie şi protejat personal atât de fostul ministru la Bucureşti, Hoare, 
cât şi de prof Sir John Amery. A fost prieten cu Peter Neagoe, şeful românilor din 
America. 
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- La 23 August 1944, numitul ca şi toţi componenţii organizaţiei de spionaj 
mai sus menţionată - car se aflau în arestul S.S.I., au fost eliberaţi şi cauza clasată 
prin Decretul-Lege care s-a dat în această privinţă atunci. 

După 23 August 1944, MIHNEA GHEORGHIU devine membru în Comitetul 
Central al Tineretului Progresist şi secretar al „Scânteii Tineretului". 

Este ales de asemeni reprezentant al Tineretului Progresist în Biroul de 
Pregătire al Congresului Anti-Fascist din Balcani, în care calitate a solicitat, în 
iunie 1945, eliberarea unui paşaport pentru Iugoslavia. 

În acelaşi an, a făcut o călătorie la Londra, participând ca reprezentant al 
Tineretului Progresist din România la un congres care s-a ţinut acolo. 

Paralel cu această activitate, MIHNEA GHEORGHIU îşi păstrează însă şi 

legăturile de strânsă prietenie cu GH. TOMAZIU şi DINU ALBULESCU, deşi din 
discuţiile ce le aveau putea să bănuiască faptul că ei îşi continuă activitatea de 
spionaj din timpul războiului şi după 23 August 1944. 

O notă din 25 august 1945 îl arată de asemeni ca prieten cu legionarul 
MARCU JUSTIN, care ar căuta o apropiere din cercurile Tineretului Progresist, cu 
intenţia de a produce diversiuni. 

O altă notă din 7.XIl.1945 îl arată ca făcând parte din Comitetul de Redacţie al 
revistei ,,Româno-Americană" editată de către Asociaţia „Amicii Statelor Unite". 

- Între 16-30 martie 1946, a fost pus sub supraveghere. Nu a luat contact cu 
nici o persoană suspectă. 

S-a constatat însă că vizita blocul din Str. Dionisie Lupu Nr. 12, unde deţinea 
cu rechizitie o cameră goală şi unde îşi primea corespondenţa. 

La data de 31.VII. 1946 a fost angajat de Ministerul Infonnaţiilor în calitate de 
consilier de presă. Lucrează în acelaşi timp şi la S.R. de Radiodifuziune în 
colectivul Orei „Naţiunilor Unite", de unde pleacă în noiembrie I 94 7, 
descoperindu-se (potrivit unei comunicări făcută pe linie de partid de către tov. 
Iosif Ardeleanu, de la Comitetul de Radio) ca fiind responsabil al orei britanice 
primea bani atât de la Societatea de Radiodifuziune cât şi de la Legaţia britanică, 
prin I vor Porter. 

În anul 1948, Mihnea Gheorghiu îl recomandă pe Gh. Tomaziu la Ministerul 
Informaţiilor ca specialist în prezentarea grafică a tipăriturilor. Pe baza acestei 
recomandaţii Gh. Tomaziu este angajat. 

în plus, prin FRAGA (IVONNE) GHEORGHIU - soţia lui MIHNEA 
GHORGllllJ - funcţionară la Ministerul Comerţului Exterior, Gh. Tomaziu a mai 
obţinut să i se atribuie numeroase lucrări. 

În schimb, la începutul anului 1950, după concedierea sa de la Universitate -
unde fusese între timp numit profesor de limba engleză - MIHNEA GHEORGHIU 
i-a cerut lui Gh. TOMAZIU să dea despre el o reterinţă în care să prezinte 
colaborarea lui cu Serviciul de Spionaj Britanic despre un act de patriotism. 
Referinţa trebuia prezentată tov. VERA CALIN, pe care MIHNEA o considera 
vinovată de concedierea lui. GH. TOMAZllJ a refuzat să dea referinţa, considerând 
că nu are calitatea să o facă. 
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GH. TOMAZIU mai afirmă că MIHNEA GHEORGHIU participa la 
vizionările de filme organizate de Oficiul de Informaţii American, era invitat de 
americani la recepţii şi avea corespondenţa unor ziare româneşti din America. 

Soţia sa, FRAGA GHEORGHIU a continuat a frecventa spectacolele engleze 
şi americane şi după ce MIHNEA GHEORGHIU nu se mai ducea, deşi acesta 
căuta să o oprească spre a nu fi suspectată. 

Asupra caracterului şi convingerilor sale politice, considerăm interesant a 
transcrie cele arătate despre MIHNEA GHEORGHIU într-o semnalare din 
13.XII.1947: 

„Este un tip care speculează orice situaţie, trăgând foloase personale. A făcut o 
căsătorie de afaceri, însurându-se cu o fată bogată, pe care se spune că nu o iubeşte 
petrecându-şi timpul liber cu alte femei. În cercurile apropiate este cunoscut ca 
unul ce nu ar fi sincer membru al P.C.R. Este fanfaron şi superficial. Este 
nestatornic, amestecându-se în toate, plăcându-i să se afişeze, lăsându-le pe toate 
baltă la un moment dat, nereuşind să le ducă pe toate la bun sfărşit." 

În prezent, MIHNEA GHEORGHIU - neîncadrat oficial nicăieri - este 
membru al Uniunii Scriitorilor din R.P.R. 

• 
D.A.N.I.C.,fond CC. al P.C.R.; Cancelarie, dosar 165/1950,f 72-77. 

48. 1950 mai 29. Mandat de arestare a generalului Iosif 
Teodorescu, emis de Parchetul Curţii Bucureşti. 

Parchetul Curţii Bucureşti 
Cabinetul I Instrucţie 
Criminali de Război 

Mandat de arestare nr. 2.354 

În numele legii şi al Prezidiumului Republicii Populare Române, 
Noi, Gheorghe Diaconescu, Procuror Şef al Curţii din Bucureşti, aistat de dl. 

Ion Tănăsescu, grefier la acest Cabinet. 
Având în vedere actele de procedură aflate în dosarul Cabinetului nr .... 194 ... 

încheiate contra lui Iosif Teodorescu, de 64 ani, născut în corn. Rucăr, jud. Muscel, 
fost comandant militar al Capitalei şi apoi inspectorul Infanteriei, cu ultimul 
domiciliu în Bucureşti, Calea Victoriei nr. 68, azi necunoscut, acuzat că a săvârşit 
crime contra umanităţii, prin aceea că în calitate de comandant militar al Capitalei 
în 1944, intenţionat a participat şi a dat dispoziţii la executarea excesivă a legilor 
derivate din starea de război, trimiţând în judecată un detaşament de evrei bătrâni şi 
bolnavi, sub pretextul neexecutării întocmai a unei ordonanţe - oameni care au fost 
condamnaţi, executând parte din pedepse. 

Având în vedere că din cercetările făcute în cauză şi din actele dosarului 
rezultă sarcini şi indicii grave de culpabilitate contra acuzatului. 
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Având în vedere [că] faptele mai sus expuse [sunt] prevăzute de art. I pct. c şi 
4 Legea 207/1948 de urmărire şi sancţionare a celor vinovaţi de crimă de război 
sau împotriva păcii ori umanităţii [care modifică legea] cu nr. 291/1947, publicată 
în „Monitorul Oficial" nr. 189 din 18 august 194 7 şi se pedepsesc cu muncă silnică 
pe viaţă. 

Văzând şi Jurnalul Consiliului de Miniştri nr .... prin care sus-numitul inculpat 
este deferit pentru cercetări pentru infracţiunile de mai sus acestui Parchet, conform 
art. 5 din legea 291/1947, pentru urmărirea şi sancţionarea celor vinovaţi de crime 
de război sau împotriva păcii sau umanităţii, publicată în „Monitorul Oficial" nr. 
189 din 18 august 1947. 

Văzând şi disp. art. 6 al. 1 şi 2 din aceeaşi lege, 
Pentru aceste motive, 

Dispunem: 
Arestarea preventivă a acuzatului Iosif Teodorescu. 
Ordonăm tuturor agenţilor forţei publice ca, în conformitate cu legea, să-l 

aresteze şi să-l conducă la Penitenciarul Jilava. 
Invităm pe toţi depozitarii forţei publice să dea concursul cuvenit pentru 

executarea acestui mandat care s-a semnat de noi şi s-a investit cu sigiliul 
Cabinetului nostru. 

Agentul însărcinat cu executarea acestui mandat este dator a lăsa copie de pe 
dânsul acuzatului şi să se conformeze disp. art. 256, 258, 259, 260 şi 442 din Codul 
de Proc. Pen. 

Dat în Cabinetul nostru din Palatul Justiţiei din Bucureşti, astăzi 29 mai 1950. 

Procuror şef Gheorghe Diaconescu 

Grefier I. Tănăsescu 

• 
A.S.R./..fond„P", dosar nr. 20.724, voi. J,f 159;publ. de Florica Dobre şi 

Alesandru Duţu, op. cit., p. 168-169. 

[ ... ] 

49. 1950 mai. Rapoartele episcopi/or de Râmnic, Argeş, Buzău, 
În care evidenţiazâ rechiziţionarea caselor parohiale, izgonirea 
şi arestarea preoţilor, tratamentul jignitor şi umilitor la care au 
.fâst supuşi, sub pretextul că nu au îndeplinit planul de cultură 
şi nu au predat cota de grâu (fragmente). 

9. Episcopul Râmnicului şi Argeşului comunici'i prin Raportul Nr. 16.669/1950 
că un număr de 18 Case Parohiale au fost luate de Comitetele Provizorii, Miliţie, 
Dispensare etc. fără aprobarea Eparhiei iar preoţii au fost izgoniţi din ele. 

170 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Protoeria Plăşii Caracli a fost scoasă din localul său, imobilul clerului 
romanaţean şi mutată într-un imobil dărăpănat şi insalubru. 

Preoţii din comuna piatra Olt, Mărghineni, Doba, Cârloga, Cefari, Greci şi 

Pleşoiu, au fost arestaţi, sub pretextul că nu au îndeplinit planul de cultură şi nu au 
predat cota de grâu. ,,Ţin să adaug, continuă raportul revizorului contabil al 
Episcopiei, că întreaga recoltă li s-a luat, nelăsându-se nici pentru sămânţă. Au fost 
duşi din post în post unii la Caracal, alţii la Slatina. Preotul de la Cârlogani a fost 
pălmuit de preşedintele Sfatului, care s-a exprimat de a termina mai repede 
biserica, ce este în reparaţie, trebuind să facă un cinematograf în ea. Preotul de la 
Găneasa a fost arestat pentru motivul că a făcut parastase sâmbăta. Cu preşedintele 
Sfatului de la Doba Romanaţi, am stat personal de vorbă şi mi-a spus că lor nu le 
trebuie biserică, că mai sunt câteva zile şi termină ei şi cu aceasta". 

Preşedintele Sfatului Provizoriu din comuna Ursa Jud. Romanaţi, în ziua de 6 
februarie a.c., pe un ger puternic, dimpreună cu învăţătorul Cârcu, directorul şcolii, 
au scos pe preotul Ioan Delcea din casa lui cu cei 5 copii şi cu toate lucrurile şi 
zvârlit în şosea, după ce în vara anului 1949 îi luaseră Casa Parohială, 

transformând-o în magazie de lemne şi cereale. Preotul cu cei 5 copii este găzduit 
acum de un enoriaş dormind cu toţii în aceiaşi cameră. Cererea originală anexată 
prezentului raport. 

Cu raportul Nr. 2195, Episcopia Râmnicului şi Argeşului, ne încunoştiinţează 
că în plăşile Grădiştea, Lădeşti, Horeu etc., au fost convocaţi preoţii, învăţătorii, 
preşedinţii de Comitete Provizorii etc., unde un oarecare Constantinscu, în calitate 
de delegat al A.R.L.U.S.-ului din jud. Vâlcea, ,,a făcut un rechizitoriu vulgar şi 
jignitor, în stil pamfletar la adresa preoţilor şi a familiilor lor, producând mâhnire 
în sufletul poporului sau ilaritate unde ar fi găsit vreun ins cu aceleaşi greşite vederi 
[ ... ] Respectivul deserveşte regimul de democraţie populară, susţinut de biserică şi 
vorbeşte în numele său personal, neavând consimţământul conducerii politice, iar 
în al doilea rând pune Guvernul R.P.R. într-o dizonanţă cu poporul prin aceasta, 
deoarece este element politic". Această propagandă s-a făcut în cursul lunii 
ianuarie şi februarie 1950. 

I O. Episcopul Buzăului a fost insultat de către Dl. Zirbo, responsabilul şcolii 
de contabili din oraşul Buzău, pentru că nu-i cedează localul în care funcţionează 
Şcoala de cântăreţi bisericeşti. 

Episcopia Buzăului, prin raportul Nr. I 0.496/1950, raportează că în jud. Brăila 
s-a luat cărămida destinată construcţiei bisericilor Parohia Nicoleşti Jianu etc. 
,,Unii preoţi au fost evacuaţi din Casele Parohiale Parohia Batogu jud. Brăila; 
Parohia Pârscov jud. Buzău etc. 

♦ 

D.A.NJ.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 156/1950.f 2-3. 
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50. 1950 iunie 13. Proces-verbal al Şedinţei Secretariatului 
C. C. al P.MR. în care sunt consemnate dezbaterile pe 
marginea Hotărârii Plenarei C.C. al P.MR. cu privire la 
rezultatele verificării membrilor de partid şi recrutării de noi 
membri de partid. 

Au luat parte tovii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, V. Luca, T. Georgescu, Al. 
Moghioroş şi I. Chişinevschi. 

1. Hotărârea Plenarei C.C. al P.MR. cu privire la rezultatele verificării 

membrilor de partid şi recrutarea de noi membri de partid. 
Tov. Moghioroş propune ca hotărârii să-i urmeze o instrucţie precisă pe 

judeţe, ţinându-se seama de situaţia respectivă, deoarece trebuie reglementată 
primirea noilor membri de partid şi scoaterea elementelor necorespunzătoare. 

Tov. Gheorghiu-Dej arată că în primul rând hotărârea trebuie să fie clară, ca 
ea să ajute organizaţiile de partid pentru realizarea sarcinilor. trebuie de aceea un 
cadru de plan, pe baza căruia să se mobilizeze comitetele judeţene să-şi 

întocmească planul în conformitate cu situaţia de acolo. Să se întocmească de 
asemenea un plan de prelucrare a hotărârii, în cadrul căruia să participe membri ai 
Biroului Politic şi ai C.C. 

În legătură cu proiectul de hotărâre, consideră că unele lucruri nu sunt suficient 
de clar exprimate, că este prea slabă pentru rezultatul uriaş care a fost verificarea. 
Sunt apoi necesare unele precizări. Consideră că termenul de „recrutare" dă un sens 
de campanie. 

Arată apoi că numărul membrilor de partid 790.000, este prea mare şi 

elementul muncitoresc formează abia 42,6%. Trebuie redus acest număr pe seama 
elementelor mic burgheze şi în hotărâre trebuie stabilite precis criteriile. Consideră 
că formularea de la pag. 6 că „organizaţiile de partid vor începe recrutarea ... şi a 
altor pături muncitoare neproletare" nu este justă. 

Tov. Luca: arată că formularea este falsă şi nu este în spiritul Plenarei. 
Compoziţia socială a partidului este proastă, de asemenea şi calitatea membrilor de 
partid. De aceea Plenara a hotărât să se ţină cont de aceasta la primirea membrilor 
de partid, pentru a îmbunătăţi compoziţia şi să se facă recrutarea dintre fruntaşii în 
producţie. În acest sens trebuie arătat că trebuie dusă o muncă pentru recrutarea 
oh,montdor muncitoreşti fruntaşo în producţie, iar pc de :iltii parte că 111 primiren în 

partid a elementelor neproletare trebuie condiţiuni mai multe. Sunt aşadar două 
probleme: pe de o parte primirea în general iar pe de altă parte recrutarea în special 
a fruntaşilor în producţie, cu care trebuie să ducem muncă şi să-i convingem să 
intre în partid. 

Numai în acest sens poate rămâne termenul de „recrutare". 
Tov. Chişinevschi: consideră că este mai nimerit să spunem primire, deoarece 

jos recrutarea ar putea fi înţeleasă în sens de campanie. Dacă însă putem asigura ca 
jos să fie înţeles în sensul arătat de tov. Luca, poate rămâne termenul de 
,,recrutare", dar trebuie dată o fonnulă foarte bine alcătuită ca să nu se dea 
posibilitatea de a se transforma în campanie. 
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Tov. Ana: arată că situaţia noastră este deosebită de cea a Partidului bolşevic 
în 1928, care era după luptele grele cu troţkiştii. Cu toate acestea, s-a cerut să se 
înceapă o verificare, iar în partid au rămas numai cei care au dat dovadă în luptă că 
sunt luptători activi. Ori, noi avem în partid oameni cu totul pasivi, care timp de 4 
ani de când au dat adeziunea nu au făcut nimic şi s-au trezit că au fost chemaţi la 
verificare, care, întrucât nu erau bandiţi, i-a făcut membri de partid. Şi în Partidul 
bolşevic, după 1928, s-a pus ca sarcină să fie recrutaţi muncitorii buni, care n-au 
vrut să se înscrie şi au trebuit să fie convinşi. Va trebui şi noi să punem ca sarcină 
în faţa organizatorilor de partid, pentru a căpăta anumite elemente în partid şi 
pentru aceasta trebuie dusă o muncă de recrutare şi nu o muncă birocratică, de a 
primi pe cine vrea să vie. Ne trebuie oameni care să schimbe compoziţia partidului 
şi în primul rând oameni din industrie. Ar fi deci greşit să nu spunem clar, să nu 
vorbim de necesitatea de a recruta elementele vechi în producţie din întreprinderile 
mari. Nu facem apoi numai muncă de recrutare, ci şi de primire, de ex. a 
muncitorilor agricoli. Nu vom putea primi pe fiecare şi va trebui o muncă -de 
verificare. De asemenea vom primi şi ceva intelectuali, care se vor fi dovedit 
deosebit de valoroşi, de devotaţi, legaţi de clasa muncitoare. 

Deci, în titlu, să se spună „despre recrutarea de muncitori în partid", iar în 
cuprins să clarificăm, ca să iasă limpede din hotărâre că este vorba de recrutarea 
anumitor oameni. 

Tov. Moghioroş este de acord că noi n-am făcut curăţire în partid şi chiar în 
hotărârea cu privire la începerea verificării se sublinia că nu este vorba de elemente 
inactive, ci numai de elemente duşmănoase. Noi avem astăzi o serie de oameni în 
partid care nu corespund, sunt o mulţime de elemente carieriste. O problemă care 
se pune la primirea noilor membri de partid este aceea a organizaţiilor de partid, 
care trebuie să primească noi membri şi care nu sunt compuse din cele mai bune 
elemente. Dacă nu vom avea grijă să curăţăm balastul şi să punem în fruntea 
organizaţiilor de partid cele mai bune elemente, care să fie în stare să primească la 
rândul lor elementele cele mai bune, vor fi primiţi oameni de aceeaşi calitate cu cei 
care trebuie să-i primească. Trebuie deci foarte mare atenţie în punerea problemei 
recrutării de noi membri de partid. Să nu punem recrutare în general, pentru că va 
începe o recrutare în masă. Materialul trebuie foarte mult îmbunătăţit, pentru că 
este o repetare din materialul în problemele organizatorice. A accentuat că curăţirea 
trebuie să fie o sarcină permanentă pentru că au rămas încă destule elemente 
necorespunzătoare. În legătură cu stagiul, în Uniunea Sovietică cei care făcuseră 
parte din partidele burgheze trebuiau să aibă un stagiu mai mare şi să spunem şi noi 
clar acest lucru. 

Tov. Teohari: este de acord că trebuie o grijă foarte mare pentru scoaterea 
elementelor străine şi recrutarea celor mai bune elemente. Realitatea arată că sunt 
încă nenumăraţi membri de partid duşmani provocatori şi ceea ce s-a întâmplat de 
ex. la Adam Clisi este o dovadă. Scoaterea mai departe a elementelor duşmănoase 
este o preocupare principală. Consideră însă că problema recrutării nu trebuie 
limitată numai la marile întreprinderi, ci trebuie extinsă şi la sate. În ultimii doi ani 
sunt elemente care s-au dovedit alături de partidul nostru. Trebuie să ţinem seama 
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de lupta pe care o dăm la sate şi de aceea recrutarea trebuie să cuprindă şi satul. 
Consideră că în material nu reiese că pe primul plan trebuie să fie problema 
curăţării de elementele duşmănoase. 

Tov. Gheorghiu: este de acord cu părerile exprimate în legătură cu situaţia în 
care se găseşte partidul după verificare. Sinteza materialului rezultat din verificare 
dă o imagine bine conturată a situaţiei în care se găseşte partidul. Noi am pornit să 
curăţăm partidul de elemente duşmănoase şi consider că am procedat just. Am 
înţeles prin elemente duşmănoase, elemente conducătoare legionare, agenţi de 
siguranţă, provocatori, criminali de război etc. Aceasta era orientarea. S-a întâmplat 
în practică că atunci când am început să răscolim, am constatat că au mai rămas 
elemente legionare, care au trecut prin verificare şi au rămas membri de partid. Noi 
am prevăzut că elementele duşmănoase vor trece la o nouă tactică, că vor încerca 
să-şi ascundă faţa şi vor încerca să ne împingă să lovim în elementele cinstite. Mai 
sunt încă elemente duşmănoase nedescoperite şi trebuie subliniat în material ca o 
datorie a tuturor organizaţiilor de partid sarcina de continuare a acţiunii de 
descoperire a acestor elementare. 

Dacă ne-am limita însă aici, nu am face mare lucru. Avem 790.000 membri de 
partid. Stăm în faţa primirii de noi membri de partid. În faţa partidului se pune 
problema calităţii membrilor de partid. Faţa de sarcinile mari de transformare a 
agriculturii, ne trebuie un partid de cadre. Este vorba de partea cea mai avansată a 
clasei muncitoare. Ori suntem un partid de masă, ori suntem un partid de clasă şi 
atunci în compoziţia partidului trebuie să domine elementul proletar, şi nu 
elementul proletar în general. În toate documentele partidului bolşevic trece ca un 
fir roşu că nu este vorba de orice fel de muncitori, pentru ca aceasta ar duce la 
diluarea partidului, la transformarea lui în organizaţie de masă. În perioada 
ilegalităţii, se punea problema trecerii fiecărui membru de partid prin încercări 
serioase, ca să poată fi primit în partid. Acum nu mai există teama de siguranţă, dar 
sunt alte probleme care rezultă din situaţia în care ne găsim. De ex. muncitorii care 
se luptă pentru realizarea planului, care aplică linia partidului în acest sens. În 
material se foloseşte o formulă generală: ,,cele mai revoluţionare, cinstite" se pun 
într-o cofă toate elementele. Când pomenim cuvântul de recrutare să se vadă că e 
vorba de muncitorii din marile întreprinderi, din marea industrie, care să aibă un 
stagiu la maşină şi în primul rând muncitorii din industria grea. Pentru aceştia să se 
stabilească un stagiu de 6 luni, iar celorlalţi un stagiu mai mare. Şi ţăranilor săraci 
trebuie să li se stabilească stagiu mai mare. elementului mic burghez trebuie fixat 
un stagiu şi mai mare, de asemenea şi intelectualilor burghezi. Întărindu-şi poziţia, 
micşorându-şi numărul şi îmbunătăţind calitatea, partidul va putea mobiliza masele 
cele mai largi. 

Deci în material să punem accentul: 1. pe sarcina permanentă de a se elibera de 
balast, pe calea curăţirii permanente şi a micşorării numărului elementului mic
burghez; 2. pe regularea compoziţiei sociale, atragerea în partid a elementelor celor 
mai bune şi spus precis muncitori din industria grea etc. ca nici un secretar să nu 
mai poată spune că n-a înţeles. 
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Este o problemă reorganizarea conducerii organizaţiilor de partid, pentru a 
putea supraveghea şi a ţine în mână acţiunea de primire. Trebuie să spunem că mai 
uşor vom primi, dar mai greu vom da afară elementele necorespunzătoare. 

Tov. Ana: Consideră că va trebui să se fixeze un număr anumit de membri, de 
ex. printr-o curăţire continuă şi prin primirea de noi membri de partid, ne 
propunem ca în 2 ani să avem 600.000 membri de partid. Să spunem că vom primi 
100.000 noi membri de partid, din care 80.000 muncitori şi va trebui să scoatem 
300.000 membri de partid. Să ne fixăm şi un timp, să zicem 2 ani. Ca la sfârşitul 
acestei perioade, să ajungem la o compoziţie muncitorească şi la scoaterea 
elementelor necorespunzătoare. Noi nu putem ajunge la o mişcare printr-o acţiune 
mecanică, date fiind condiţiunile noastre speciale: unificarea etc. Peste vreo câţiva 
ani, va trebui să facem o adevărată „cistcă" 1 şi atunci ne vom fixa să mai scoatem 
încă 200.000. Propune ca formulele greşite să fie scoase şi formele neîndeajuns de 
clare să fie îmbunătăţite. Propune ca în titlu să se pună „primire", iar în cuprins 
numai acolo unde este vorba de muncitori să se pună „recrutare". 

Tov. Luca: Consideră că hotărârea are mai mult un caracter de rezoluţie, adică 
se ocupă mai mult de probleme principale, pe când hotărârea, pe baza liniei, 
stabileşte sarcini concrete. Propune ca în introducere să se arate compoziţia socială 
proastă şi calitatea slabă a membrilor de partid, că Plenara a dat sarcină pentru 
îmbunătăţirea calităţii şi a caracterului social. De aici am arătat pe puncte ce trebuie 
făcut: Recrutarea elementelor foarte bune care s-au evidenţiat în aceşti doi ani şi 
aceasta foarte rapid. Apoi pregătirea primirii în partid a celorlalte elemente. Pentru 
îmbunătăţirea calităţii partidului nu trebuie să mergem pe linia compromisurilor 
faţă de Statut. Să punem ca sarcină urmărirea mai strânsă a aplicării Statutului. 
Ţărani care nu pot fi convinşi să intre în colhoz, care agită contra colhozului, nu 
pot conduce ei transformarea socialistă a agriculturii, fiind în partid. Suntem foarte 
buni prieteni cu ei şi dacă sunt în afara Partidului. De asemenea elemente care nu 
vin la şedinţă, care nu plătesc cotizaţia, să rămână în afara partidului. Dacă aplicăm 
strict Statutul putem să dăm afară 300-400.000 membri de partid, pentru că balastul 
acesta nu ne ajută, ci dimpotrivă, înlăturându-l, întărim calitatea partidului. Propun 
aplicarea Statutului şi a pus sarcini concrete de ce trebuie făcut pentru 
îmbunătăţirea situaţiei partidului. Este de acord ca în titlu să se spună „primirea" şi 
în cuprins într-un singur loc să se spună „recrutare", unde e vorba de muncitori. 

Tov. Gheorghiu-Dej: În legătură cu fonnularea din hotărâre privitoare la 
rezultatele pozitive ale verificării, consideră că sunt prea slab arătate, că nu sunt 
fixate punctele cele mai caracteristice ale rezultatelor pozitive ale verificării şi nu 
sunt interpretare. Consideră că formularea de la pag. a 2-a că „verificarea a 
demonstrat unitatea de voinţă şi de acţiune" nu este justă, pentru că manifestările 
care au avut loc nu arată această unitate de acţiune şi de voinţă. 

Tov. Luca: consideră că în general s-a păstrat unitatea, dar au avut loc 
manifestări foarte periculoase. 

Tov. Gheorghiu arată că ideea conţine o atitudine oportunistă faţă de greşeli, 
grija de rotunjire a colţurilor, că ar fi greşit şi nejust să tăcem şi să nu criticăm. Că 

1 În limba rusă, .. curătire, epurare". 
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am trecut printr-un foarte mare pericol când în toată ţara izbucneau focare şi ceea 
ce ne-a salvat a fost că în Partid a intrat şi o parte sănătoasă şi datorită acestei părţi 
sănătoase noi am putut trece peste aceste pericole. Fonnularea să fie deci 
schimbată pentru că este o cocoloşire a lipsurilor. Trebuie să vorbim de efectul 
prezenţei elementelor duşmănoase în partid - de fonnări ale liniei şi directivelor 
conducerii partidului, iată ce înseamnă prezenţa elementelor duşmănoase. În 
interpretare, să dăm o sinteză strânsă, logică, pentru ca jos să se vadă ce pericol a 
însemnat prezenţa elementelor duşmănoase. Analizând lucrurile critic, avem 
posibilitatea să arătăm şi felul cum am trecut aceste pericole, să vorbim de partea 
sănătoasă din partid, care a învins şi duşmanul n-a putut abate proletariatul de la 
linia sa. Că elementul sănătos este adevăratul partid. La fel şi în ceea ce priveşte 
punctul 3, unde se spune că au fost călcate reguli elementare de vigilenţă. Aceasta 
este tot o menajare a lucrurilor. Trebuie să ne referim la perioada în care a avut loc 
abaterea de la principiile leniniste, să dăm o caracterizare principială a devierii şi să 
nu spunem că numai unele organizaţii de partid s-au abătut. 

Tov. Luca atrage atenţiunea să nu se meargă la fonnulări care subminează 
autoritatea CC, să nu cocoloşim lipsurile, dar să dăm o fonnulare care să întărească 
autoritatea conducerii. 

Tov. Gheoghiu-Dej arată apoi că sunt unele fonnulări care se repetă şi pe 
seama lor s-ar putea îmbunătăţi analiza. La pag. 3 ultimul aliniat „verificarea 
hotărâtă de C.C. a permis ... " consideră că s-ar putea da o fonnulare mai precisă, de 
arătat ce am da afară şi să nu ne facem iluzii că n-au mai rămas elemente 
duşmănoase. De asemenea, aliniatul unnător nu merge ,.elemente şovăielnice". 

Formularea „în unele locuri este în floare familiarismul ... ", consideră că este o 
figură de stil care nu merge în document. De asemenea, fonnularea „toate acestea 
au uşurat pătrunderea elementelor duşmane ... " nu este o analiză suficientă. 

Consideră că nu este just să ne spună că ,.activul fără de partid trebuie să 
formeze principalul rezervor", că este fals din punct de vedere principial marxist
leninist, deoarece principalul rezervor sunt sindicatele, U.T.M.-ul. 

De asemenea., din cuprins se lasă impresia că membrii tuturor colhozurilor 
trebuie să fie băgaţi în Partid. În înţelegere este just dar trebuie dată o formulare cât 
mai clară. 

Să se fixeze în material când să înceapă şi cât să dureze recrutarea. 
Tov. Chtştnevscht: la stagiu să se spună că „se stabileşte·· şi nu .. se va stab11l"". 

De asemenea să nu se spună că ,.Plenara cheamă întregul partid să transfonne 
critica şi autocritica" ci „trebuie să explice". (pag. 5) 

Tov. Ana propune ca aceeaşi comisie care a lucrat materialul să îl refacă pe 
baza observaţiunilor făcute în şedinţă, împreună cu tov. Gheorghiu, în tennen de 2-
3 zile, şi materialul în noua redactare c;ă fie prezentat fiecărui tov. secretar, pentru 
a-şi face observaţiile. 

Tov. Gheorghiu este de acord ca tov. Ana să se ocupe de redactarea 
materialului până la plecarea ei. 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 42/1950.f 5-11. 
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51. 1950 iunie 13. Hotărârea Comitetului Central al Partidului 
Muncitoresc Român cu privire la organizarea şi consolidarea 
gospodăriilor agricole colective. 

Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Român constată că în perioada de 
timp scursă de la Plenara din 3-5 martie 1949 a C.C. al P.M.R., Partidul a obţinut 
succese însemnate în lupta pentru transformarea socialistă a agriculturii. 

În cursul anilor 1949-1950 s-au depus eforturi pentru lărgirea şi întărirea bazei 
materiale şi tehnice necesare în vederea transformării socialiste a agriculturii. 
Mulţumită muncii fără regret a clasei muncitoare, din ţara noastră şi ajutorului 
neprecupeţit şi multilateral din partea Uniunii Sovietice, industria noastră socialistă 
produce un număr tot mai mare de maşini agricole şi tractoare. Aceasta a făcut 
posibilă înfiinţarea până în prezent a 138 Staţiuni de Maşini şi Tractoare, bine 
înzestrate atât cu utilaj tehnic cât şi cu cadre calificate. Prin lucrările executate în 
bune condiţiuni, prin munca dusă de organizaţiile de partid şi sindicale, prin munca 
de lămurire desfăşurată de tractorişti la sate, S.M.T.-urile au devenit în mare parte 
puternice pârghii de atragere a ţărănimii muncitoare pe drumul mecanizării 
agriculturii şi al unirii micilor gospodării individuale în mari gospodării agricole 
colective. În tovărăşiile ţăranilor muncitori pentru folosirea în comun a tractoarelor 
statului, rezultat al muncii politice de lămurire desfăşurată de organizaţiile de partid 
din sate şi de către tractorişti, ducând la desfiinţarea haturilor, a constituit un pas 
înainte pe drumul trecerii de la mica gospodărie individuală la marea gospodărie 
socialistă. În acelaşi timp în gospodăriile agricole de stat, fiind mecanizate 
principalele munci agricole şi fiind introduse metode agrotehnice şi zootehnice 
sovietice înaintate, a sporit simţitor producţia culturilor şi productivitatea anima
lelor faţă de micile gospodării ţărăneşti individuale. Aceasta a dat posibilitatea unui 
număr tot mai mare de ţărani muncitori, să-şi dea seama de superioritatea marii 
întreprinderi agricole faţă de cea mică. 

In urma creării acestor condiţiuni materiale şi a muncii politice de convingere 
a ţărănimii muncitoare, desfăşurată de organizaţiile de partid şi folosind experienţa 
P.C. (b) al Uniunii Sovietice în organizarea colhozurilor. Partidul nostru a reuşit să 
determine în sânul ţărănimii muncitoare un curent din ce în ce mai puternic pentru 
unirea micilor gospodării individuale în mari gospodării agricole colective. Astfel 
au luat fiinţă în cursul anului 1949 şi în primăvara anului 1950 primele 176 
gospodării colective, care îşi încheie acum primul an de activitate. 

Aplicând prevederile Statutului adoptat, membrii primelor 176 gospodării 
colective au comasat pământul, au colectivizat vitele de muncă şi uneltele mari, au 
executat lucrările agricole la timp şi în condiţiuni mult mai bune, decât în 
gospodăriile individuale, au construit clădirile gospodăreşti necesare, au pus bază 
unor ramuri de producţie noi, au organizat munca pe brigăzi introducând în acelaşi 
timp şi o disciplină superioară în muncă. 

Ca urmare a aplicării prevederilor statutului model, cele 176 gospodării 
colective au obţinut o recoltă de cereale şi alte culturi agricole mai mari decât 
gospodăriile ţărăneşti individuale. 
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Gospodăria colectivă „Viaţa Nouă" din comuna Sântana, regiunea Arad, a 
obţinut o recoltă de grâu de 2.800 kg la ha, cea mai mare recoltă din regiune. 

Gospodăria colectivă „Gheorghe Doja" din comuna Turia, fostul judeţ Trei 
Scaune, a obţinut o recoltă de două ori mai mare faţă de recolta medie obţinută de 
gospodăriile individuale din aceeaşi comună. Numai din vânzarea legumelor, 
această gospodărie a obţinut o sumă de 2.500.000 lei. 

Gospodăria colectivă din comuna Cenadul Mare, regiunea Timişoara, a 
realizat o producţie medie de grâu de 2.030 kg la ha, de pe o suprafaţă de 224 ha. 

Cu toată seceta, care a bântuit în această parte, gospodăria colectivă din 
comuna Sălciile, fostul judeţ Prahova, a obţinut o recoltă medie de I .400 kg grâu la 
ha, în timp ce gospodăriile individuale din aceeaşi comună, au obţinut cel mult 600 
kg la hectar. 

Numeroase gospodării colective au obţinut recolte superioare de porumb, 
floarea soarelui, cartofi şi alte culturi. 

Cu toată seceta puternică din regiune, gospodăria colectivă „Secera şi 
Ciocanul" din comuna Ion Corvin, regiunea Constanţa, a obţinut un venit de 
2.000.000 lei numai din vânzarea unei părţi a recoltei de zarzavaturi. 

Obţinerea unor recolte mari, permite celor mai multe gospodării colective 
chiar din primul an, să asigure membrilor lor la împărţirea veniturilor însemnate 
cantităţi de produse şi sume de bani, în raport cu zilele de muncă făcute. 
Numeroase gospodării colective au împărţit de pe acum membrilor lor o mare 
cantitate de grâne sub formă de avans din fondul de 15%. 

Membrii gospodăriei colective „Viaţa Nouă" din comuna Sântana, regiunea 
Arad, au primit ca avansuri câte 7,4 kg de grâu pentru o zi de muncă. Foarte multe 
gospodării colective au eliberat avansuri câte 2-3 kg cereale pentru o zi de muncă, 
în afară de alte produse. 

Folosind resursele lor interne şi în parte cu ajutorul creditului acordat de Stat, 
numeroase gospodării colective şi-au creat ferme pentru creşterea vacilor de lapte, 
a porcilor, a oilor şi a păsărilor, şi-au organizat stupine, şi-au construit 
întreprinderile anexe, cărămidării, ţesătorii, tâmplării ş.a. care au început să aducă 
venituri însemnate. 

În acelaşi timp, sub conducerea organizaţiilor de bază, ale P.M.R., s-a 
desfăşurat în aceste gospodării o intensă activitate de educaţie politică şi culturală a 
colectiviştilor, s-au creat biblioteci, echipe culturale artistice, contribuind activ şi 
la activitatea culturală a satelor din jur. 

Prin muncă organizată, lucrarea mai bună a pământului şi obţinerea recoltelor 
superioare faţă de gospodăriile individuale, prin justa împărţire a veniturilor şi prin 
noile relaţii de colaborare şi ajutor reciproc create între membrii lor, primele 
gospodării colective din ţara noastră au avut o bună înrâurire asupra ţărănimii 
muncitoare din jurul lor, care manifestă un interes crescând şi o pornire tot mai 
pronunţată de a trece la formele colective de gospodărie. 

Folosind rezultatele obţinute şi întărindu-şi munca de lămurire în rândurile 
ţărănimii muncitoare din sate, organizaţiile de bază ale partidului şi membrii 
gospodăriilor colective au reuşit să atragă noi familii de ţărani săraci şi mijlocaşi în 
aceste gospodării. 
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În gospodăria colectivă din comuna Botiz, regiunea Baia Mare, numărul 
membrilor a crescut de la 52, până la 156 familii, în gospodăria colectivă din 
comuna Pechea, regiunea Galaţi, au intrat peste I 00 de noi familii, în comuna Ion 
Corvin, judeţul Constanţa, numărul membrilor gospodăriei colective a crescut de la 
48 până la I 04 familii, iar în gospodăria colectivă din comuna Berveni, regiunea 
Baia Mare au intrat 491 noi familii. Acest lucru s-a petrecut în majoritatea 
gospodăriilor colective. 

Organizaţiile de partid din întreaga ţară, folosind experienţa câştigată prin 
organizarea primelor gospodării colective şi înrâurirea pozitivă exercitată de 
acestea asupra ţărănimii muncitoare din jur, au trecut la intensificarea muncii de 
lămurire în mase, reuşind să convingă un număr din ce în ce mai mare de ţărani 
săraci şi mijlocaşi de a se uni în noi gospodării agricole colective. Astfel în vara 
acestui an s-au constituit încă 830 gospodării colective. 

În majoritatea acestor gospodării colective, aplicând prevederile Statutului 
model pe care l-au adoptat, colectiviştii îndrumaţi de organizaţiile de bază ale 
partidului şi în consiliile de conducere ale gospodăriilor, au trecut la organizarea 
muncii pe brigăzi, au dus vitele de muncă, uneltele, seminţe şi furaje, construiesc 
grajduri, remize pentru maşini şi au început în colectiv muncile agricole de toamnă. 

Astfel de pildă: În regiunea Timişoara, din 58 gospodării colective înfiinţate în 
vata aceasta, în 54 dintre ele colectiviştii au terminat aducerea vitelor de muncă, a 
restului inventarului şi a seminţelor, şi în toate au început în bune condiţiuni 
muncile agricole de toamnă. 

În regiunea Buzău, din cele 22 gospodării colective noi la 18 dintre ele 
colectiviştii au terminat aducerea vitelor, uneltelor, seminţelor şi furajelor şi peste 
tot se construiesc şi se repară grajdurile şi remizele. Colectiviştii au început în toate 
gospodăriile însămânţările de toamnă. 

C.C. al P.M.R., analizând munca de organizare a gospodăriilor agricole colec
tive, constată că cele I 006 gospodării colective constituite până acum, cuprinzând 
peste 60.000 familii de ţărani muncitori, precum şi rezultatele obţinute în 
activitatea lor, reprezintă un succes însemnat al partidului pe drumul transformării 
socialiste a agriculturii, pe baza liniei trasate de Plenara C.C. din 3-5 martie I 949. 

Aceasta dovedeşte în acelaşi timp, că ţărănimea muncitoare din ţara noastră 
înţelege din ce în ce mai mult că drumul arătat de partidul nostru este singurul 
drum care duce la înlăturarea exploatării chiabureşti şi la făurirea unei vieţi 
îmbelşugate şi fericite. 

Odată cu succesele obţinute de partidul nostru prin organizarea în decurs de un 
an a peste I OOO gospodării colective, dintre care cea mai mare parte se dezvoltă 
sănătos, pe baza principiilor leninist-staliniste, C.C. al Partidului constată că unele 
organe locale şi activişti de partid s-au abătut de la linia partidului, călcând în mod 
grosolan Hotărârile Plenarei C.C. din 3-5 martie 1949 în problema transformării 
socialiste a agriculturii. 

I. În locul muncii politice de masă, pentru lămurirea şi convingerea ţărănimii 
muncitoare asupra avantajelor şi superiorităţii pe care le prezintă marile gospodării 
colective faţă de micile gospodării individuale, ei au folosit metode de constrângere 
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cu totul străine de metodele de muncă ale partidului. Aceşti membri de partid au 
nesocotit învăţătura marxist-leninistă, experienţa istorică a Partidului Comunist 
(bolşevic) al Uniunii Sovietice şi indicaţiile precise al tovarăşului Gheorghe 
Gheorghiu-Dej care în raportul său ţinut în faţa Plenarei C.C. din 3-5 martie 1949 a 
spus: ,,Partidul va duce o muncă sistematică în sânul ţăranilor săraci şi mijlocaşi 
spre a-i convinge de necesitatea de a se uni treptat în gospodării colective, deoarece 
colectivizarea agriculturii e posibilă numai în baza liberei consimţiri a ţăranilor". 

C.C. constată că mai mulţi activişti din fostele judeţe Trei Scaune, Argeş, 
Târnava Mică, Baia, Alba, Dolj, Sibiu, Arad, în goană pentru realizarea „planului" 
de creare a gospodăriilor colective au început să folosească metode administrative 
pentru atragerea de membri, abătându-se astfel de la linia clară a partidului nostru. 

2. Pentru a-şi uşura munca, unele organizaţii de jos ale partidului şi chiar unii 
activişti din fostele comitete judeţene au mers pe calea promisiunilor demagogice 
încălcând prevederile statutului model. S-a promis astfel în unele locuri că acei 
care intră în gospodăriile colective nu vor plăti impozite către stat, vor fi scutiţi de 
cotele de colectare, că vor primi cartele, că numai ei vor avea dreptul la mărfurile 
din cooperative şi aşa mai departe. 

3. De repetate ori, conducerea partidului a atras atenţia asupra grijii ce trebuie 
avută că ţăranii săraci şi mijlocaşi, ce deocamdată nu sunt hotărâţi să intre în 
gospodăriile colective, să nu fie nedreptăţiţi cu ocazia comasărilor. Totuşi, în unele 
locuri, în mod greşit, s-a ales pentru gospodăriile colective pământul cel mai bun şi 
mai apropiat de sat, iar un însemnat număr de ţărani săraci şi mijlocaşi au fost siliţi 
să accepte în schimb pământ mai prost şi mai departe de vatra satului. Aceşti 
membri de partid s-au abătut de la indicaţiile tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej 
care spune: ,,Trebuie accentuat că alcătuirea gospodăriei agricole colective va avea 
loc nu pe baza ruinării şi distrugerii gospodăriilor mici şi foarte mici, nu pe calea 
luptei cu ele, ci pe calea ridicării lor economice, a ridicării lor la un nivel mai înalt 
al tehnicii, culturii şi organizării lor. Gospodăria colectivă nu se opune 
gospodăriilor individuale mijlocaşe sau sărace ca o forţă duşmană lor, ci li se 
alătură şi constituie un ajutor pentru ele, un exemplu de superioritate a gospodăriei 
mari, un îndemn de unire treptată a lor în gospodării mari. 

4. În loc de a duce o muncă stăruitoare de atragere a ţăranilor mijlocaşi alături 
de ţăranii săraci, unii activişti în goana după pământ au obligat salariaţii să intre în 
gospodăriile colective. 

5. C.C. al P.M.R. constată că sub pretextul creării bazei materiale pentru 
gospodăriile colective, unele organe locale de partid au mers pe drumul greşit al 
primirii donaţiilor din partea chiaburilor, uitând că în felul acesta chiaburii, 
duşmanii de moarte ai ţărănimii muncitoare, apăreau ca binefăcători ai acesteia. 
Rezultatul a fost că în aceste locuri, chiaburii în luc să fie demascaţi şi izolaţi de 
ţărănimea muncitoare, au reuşit să-şi păstreze vremelnic influenţa chiar asupra unei 
părţi din membrii gospodăriilor colective, influenţă pe care au încercat ulterior s-o 
folosească pentru destrămarea gospodăriilor. În alte locuri, unele organe locale ale 
partidului, lipsite de vigilenţa revoluţionară au mers până acolo încât sub pretextul 
că chiaburii sunt buni gospodari au permis pătrunderea lor în sânul gospodăriilor 
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colective şi chiar în organele lor de conducere, dând astfel duşmanului posibilitatea 
să le submineze dinăuntru. Acei membri de partid care au comis asemenea grave 
greşeli au nesocotit că partidul are datoria să intensifice lupta de clasă la ţară, 
mobilizând sărăcimea satelor şi ţărănimea mijlocaşă împotriva exploatării 
capitaliste pentru îngrădirea chiaburimii". (Raportul tov. Gh. Gheorghiu-Dej la 
Plenara C.C. al P.M.R. din 3-5 martie 1949). 

6. În timp ce în unele locuri chiaburii au fost primiţi în gospodăriile colective, 
în unele părţi s-a trecut la măsuri de deschiaburire, călcându-se linia politică a 
Partidului trasată de Plenara D. C. din 3-5 martie, care stabileşte că „În etapa 
actuală, lupta împotriva exploatării capitaliste la sate trebuie dusă prin aplicarea 
unei politici de îngrădire a chiaburimii, pentru a-l împiedica pe chiaburi de a-şi 
mări bogăţia prin exploatarea ţărănimii sărace şi mijlocaşe, şi a îngrădi exploatarea 
muncitorilor agricoli" (Rezoluţia Plenarei C.C. al P.M.R. din 3-5 martie 1949). 

7. Toate greşelile şi abaterile grosolane de la linia partidului constatate mai 
sus, C.C. al P.M.R. constată că au luat forme şi mai grave în fostul judeţ Trei 
Scaune. Unii membri de partid şi chiar activişti ai fostului comitet judeţean au 
înlocuit munca politică de masă cu metode care n-au nimic comun cu linia politică 
a Partidului. Au exercitat presiuni asupra ţărănimii muncitoare, au comis acte 
abuzive, au făcut promisiuni demagogice, au primit chiaburi în gospodăriile colec
tive, înlesnindu-le chiar pătrunderea în organele de conducere ale gospodăriilor. Şi 
mai grav este faptul că, sub influenţa naţionalismului burghez, unii membri de 
partid au încercat să „teoretizeze" această chestiune, susţinând teza falsă că în 
secuime nu sunt chiaburi, ci numai „buni gospodari". 

8. Aceste grave greşeli şi abateri au pus în pericol alianţa clasei muncitoare cu 
ţărănimea muncitoare şi în condiţiile de ascuţire a luptei de clasă au înlesnit şi 
favorizat acţiunile criminale ale chiaburilor şi altor elemente duşmane ale ţărănimii 
muncitoare şi ale regimului nostru de democraţie populară. 

Acţiunea duşmanului de clasă a fost favorizată şi de faptul că unele comitete 
judeţene de partid în goana după înfiinţarea unui număr cât mai mare de gospodării 
colective, n-au mai avut grijă de ele, lăsându-le fără ajutor după inaugurare, dând 
astfel chiaburilor posibilitatea să-şi desfăşoare nestingherit activitatea lor 
duşmănoasă. 

9. C.C. al P.M.R. constată că aceste greşeli şi abateri de la linia partidului au 
putut avea loc în primul rând din cauza insuficientei însuşiri de către membrii de 
partid a liniei politice a partidului trasată prin Hotărârile Plenarei C.C. al P.M.R. 
din 3-5 martie 1949. Din această cauză unii membri de partid nefiind convinşi de 
justeţea linii partidului, nu numai că n-au intrat în gospodăriile colective, ci căzând 
sub influenţa chiaburilor au o atitudine ostilă faţă de ele. 

Unele din fostele comitete judeţene, neglijând munca politică de pregătite a 
organizării gospodăriilor colective, au ascuns totodată greşelile şi abaterile lor, 
inducând în eroare C.C. Unii activişti din aparatul de control al Comitetului Central 
ducând o muncă superficială pe teren, n-au sesizat sau n-au dat importanţă acestor 
abateri şi greşeli săvârşite de organele locale ale partidului şi nu au informat la timp 
conducerea partidului despre ele. 
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Toate aceste fapte arată că unii membrii de partid au călcat în picioare linia 
politică a partidului nostru şi n-au ţinut seama de marea experienţă a Partidului 
bolşevic şi învăţătura lui Lenin şi Stalin în chestiunea colectivizării. 

„Leninismul ne învaţă - spune tovarăşul Stalin - că ţăranii trebuie aduşi de 
bună voie pe calea gospodăriei colective, convingându-i de superioritatea gospo
dăriei sociale, colective faţă de gospodărie individuală. Leninismul ne învaţă, că 
ţăranii pot fi convinşi de superioritatea gospodăriei colective numai în cazul când li 
se arată şi li se dovedeşte în fapt, prin experienţă că colhozul este mai bun decât 
gospodăria individuală, că el este mai avaptajos decât gospodăria individuală, că 
colhozul deschide ţăranului sărac şi celui mijlocaş o poartă de ieşire din lipsuri şi 

mizerie. Leninismul ne învaţă, că fără aceste condiţiuni, colhozurile nu pot fi trai
nice. Leninismul ne învaţă, că orice încercare de a i se impune cu sila gospodăria 
colectivă, orice încercare de a întemeia colhozuri cu forţa, poate da numai rezultate 
negative, poate numai să îndepărteze pe ţărani de mişcarea colhoznică". (I.V. 
Stalin, Problemele Leninismului, Ediţia P.M.R., 1948, pag. 498) 

m. 
Pentru a asigura o îmbunătăţire radicală a muncii de organizare a gospodăriilor 

colective şi pentru a ajuta la consolidarea şi dezvoltarea gospodăriilor colective 
existente pe linia trasată de Plenara din 3-5 martie 1949, C.C. al Partidului 
Muncitoresc Român hotărăşte: 

1. Comitetele de partid regionale şi raionale vor organiza prelucrarea temeinică 
în lumina situaţiei concrete locale, în toate organizaţiile de bază a rezoluţiei istorice 
a Plenarei C.C. al P.R.M. din 4-5 martie 1949, care stabileşte linia politică a 
partidului nostru cu privire la transformarea socialistă a agriculturii, linie ce trebuie 
însuşită de către toţi membrii de partid şi în primul rând de către cadrele partidului. 

În prelucrarea acestei rezoluţii se va insista asupra principiului unirii de 
bunăvoie fără nici o constrângere, că prin convingere, a ţărănimii muncitoare, în 
gospodării agricole colective; asupra faptului că chiaburii n-au ce căuta în aceste 
gospodării, asupra împărţirii produselor gospodăriei colective numai pe baza 
zilelor-muncă efectiv prestate. Se va arăta că organizarea gospodăriilor colective 
nu se face în dauna ţăranilor muncitori cu gospodărie individuală ci în interesul 
accstora şi ca dcci gospodăria colectivă trebuie astfel creată încât să nu lovească în 
interesele ţăranilor săraci şi mijlocaşi rămaşi în afara gospodăriei. Se va acorda o 
atenţie deosebită popularizării largi a realizărilor minunatei agriculturii colhoznice 
din Uniunea Sovietică şi a gospodăriilor agricole fruntaşe din ţara noastră. 

În adunările organizaţiilor de bază ale partidului se va sublinia că linia politică 
a partidului la sate în etapa actuală, este: sprijinirea temeinică pe ţărănimea săracă, 
închegarea unei alianţe trainice cu ţăranul mijlocaş şi lupta neîncerată împotriva 
chiaburimii. Se va arăta în mod concret măsurile luate de partid şi guvern, pentru 
îmbunătăţirea condiţiilor de trai şi de muncă ale ţăranilor săraci şi mijlocaşi pentru 
a-i apăra de exploatarea chiaburilor, şi măsurile luate împotriva chiaburilor pentru 
îngrădirea posibilităţilor lor de exploatare. 
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2. Comitetele de partid regionale şi raionale şi organizaţiile de partid de la sate 
vor lua măsuri concrete de prelucrare a acestei rezoluţii şi de răspândire a cărţilor, 
broşurilor şi presei de partid în masele ţărănimii muncitoare, în aşa fel încât 
cuvântul drept şi luminos al partidului să ajungă la fiecare ţăran sărac şi mijlocaş, şi 
să devină călăuza sa cea mai sigură, pe care s-o urmeze cu căldură şi s-o apere în 
interesul său şi al viitorului copiilor lor, în interesul construirii socialismului în 
scumpa noastră patrie. 

Comitetele de partid regionale şi raionale vor lua măsuri de întărire şi lărgire a 
tuturor formelor de muncă politică de masă (agitaţia, cercurile de politică curentă, 
cercuri de cetire, colţuri roşii, conferinţe pentru răspândirea ştiinţei, cercuri 
agrotehnice, difuzarea presei de partid la timp, difuzarea cărţii filmul, manifestările 
artistice etc.) atât în gospodăriile colective cât şi în sate pentru a înarma ţărănimea 
muncitoare cu o conştiinţă de clasă clară, pentru a înţelege bine interesele sale, care 
sunt alături de clasa muncitoare şi pot fi rezolvate numai în alianţă şi sub 
conducerea clasei muncitoare, în lupta împotriva chiaburimii exploatatoare. 

,3. Comitetele de partid regionale şi raionale vor lua măsuri imediate de 
anchetare a tuturor cazurilor de abatere de la linia partidului în domeniul 
transformării socialiste a agriculturii, săvârşite de unii activişti şi membri de partid 
din fostele judeţe, de sancţionare a acestora conform Statutului partidului nostru, şi 
înlocuirea lor cu tovarăşi care şi-au însuşit linia partidului nostru în mod temeinic 
şi sunt în stare s-o aplice şi s-o apere cu devotament. 

Comitetele de partid vor îndruma organizaţiile de masă şi organele de stat din 
raza lor de a lua măsuri asemănătoare împotriva activiştilor lor, care au săvârşit 
abateri în aceeaşi chestiune, de la linia partidului. 

4. În mod special Comitetul de partid al regiunii Stalin va lua măsuri în 
raioanele Târgu Secuiesc şi Sfăntul Gheorghe fost judeţul Trei Scaune) de 
cercetare şi sancţionare severă a tuturor celor ce s-au abătut de la linia partidului, 
pe chestiunea aderării de bună voie a ţăranilor săraci şi mijlocaşi la gospodăria 
colectivă, a celor ce au îndemnat sau permis primirea în gospodăria colectivă a 
chiaburilor şi au înlocuit lupta de clasă împotriva acestora cu „unitatea naţională 
deasupra claselor" şi va înlocui pe cei destituiţi cu acei tovarăşi care au stat cu 
fermitate pe poziţia apărării liniei partidului. 

5. Comitetele de partid regionale şi raionale vor lua măsuri în întreaga ţară 
pentru întărirea organizatorică a organizaţiilor de partid şi organizaţiilor de bază de 
la sate. Vor fi revizuite toate comitetele de partid şi birourilor organizaţiilor de 
bază, vor fi eliminaţi din rândul lor toţi acei care sunt împotriva liniei partidului sau 
şovăie în aplicarea ei, şi vor fi înlocuiţi cu cei mai buni membri de partid, care şi-au 
însuşit linia partidului şi sunt hotărâţi a o aplica şi a o apăra împotriva oricărei 
devieri. Se va intensifica munca de ridicare a nivelului politic şi ideologic al 
membrilor de partid de la sate, dându-se o atenţie deosebită membrilor de partid 
cinstiţi, dar care datorită nivelului politic scăzut nu sunt în stare să înţeleagă şi să-şi 
însuşească în întregime linia partidului. Vor fi demascaţi şi excluşi din partid toţi 
acei aşa zişi membri de partid din organizaţiile de bază de bază de la sate, care de 
fapt, căzând sub influenţa chiaburilor au trecut de partea duşmanului de clasă. 
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Partidul nostru nu are nevoie de asemenea membri de partid. El se întăreşte 
curăţindu-şi rândurile de elemente oportuniste şi duşmane. 

6. Întrucât ţărăncile muncitoare au dovedit că acolo unde sunt bine lămurite şi 
organizate, sub conducerea organizaţiilor de partid, constituie o forţă socială 

deosebit de activă şi combativă în lupta pentru transformarea socialistă a 
agriculturii şi aduc un aport deosebit de însemnat în munca şi viaţa gospodăriilor 
colective, C.C. al U.F.D.R., ajutat de Comitetele de Partid regionale şi raionale, au 
sarcina de a termina cu subaprecierea acestor probleme, de a-i da o atenţie 

deosebită şi de a lua măsuri concrete de îmbunătăţire a muncii de organizare şi 
educare a femeilor de la sate pentru că ele să-şi poată îndeplini rolul ce li se cuvine 
în măreaţa operă de transformare socialistă a agriculturii. 

7. C.C. al U.T.M. împreună cu Comitetele de partid regionale şi raionale 
trebuie să ia măsuri concrete de îmbunătăţire a muncii organizaţiilor de U.T.M. din 
gospodăriile colective şi a muncii de organizare şi educare a tineretului muncitor de 
la sate, pentru ca acesta să lupte în primele rânduri sub conducerea organizaţiilor de 
partid, canalizând entuziasmul său nesecat, în opera de transformare socialistă a 
agriculturii, chezăşie a unui viitor luminos pentru tineretul muncitor de la sate. 

8. Comitetele Centrale ale F.P., U.P.M., Uniunii Sindicatelor de salariaţi 

agricoli, ajutate de Comitetele de partid regionale şi raionale vor lua măsuri de 
întărire a organelor şi organizaţiilor de la sate ale acestor organizaţii de masă. 
Organele lor de conducere vor fi întărite cu cadre bine alese şi vor fi îndrumate a 
demasca şi exclude pe chiaburii rămaşi încă în rândurile lor, pentru a-şi îmbunătăţi 
munca de lămurire a ţăranilor săraci şi mijlocaşi, folosind exemplul gospodăriilor 
agricole fruntaşe, create până acum, pentru a convinge mase din ce în ce mai largi 
din sânul ţărănimii muncitoare, să pornească cu încredere pe drumul agriculturii 
socialiste. 

9. Pentru consolidarea celor I 006 gospodării agricole colective existente, 
Comitetele de partid regionale şi raionale vor lua următoarele măsuri: 

a. Vor îndruma organizaţiile de bază din gospodării pentru a-şi întări rolul lor 
conducător în viaţa gospodăriilor, care de la început să se dezvolte pe baza 
respectării stricte a Statutului, a urmăririi şi aplicării metodelor agrotehnice 
înaintate sovietice, a unei discipline interioare conştiente, să-şi dezvolte baza 
economică prin înfiinţarea de gospodării anexe rentabile, să-şi respecte obligaţiile 
faţă de stat, să creeze şi să dezvolte astfel de relaţii între colectivişti şi o astfel de 
viaţă în gospodărie, încât ea să devină modelul de urmat de către ţărănimea 
muncitoare din afara gospodăriei. 

b. Organizaţiile de Partid din gospodăriile colective vor mobiliza pe membrii 
gospodăriilor colective pentru a demasca şi exclude din sânul lor pe chiaburi, acolo 
unde aceştia au reuşit să se strecoare, datorită lipsei de vigilenţă sau spiritului 
împăciuitorist al membrilor de partid şi al celorlalţi ţărani săraci şi mijlocaşi intraţi 
în gospodărie. 

Acest lucru trebuie făcut cu o deosebită atenţie sub controlul organelor de 
partid superioare, pentru a nu confunda pe ţăranul mijlocaş, aliatul clasei 
muncitoare în opera de transformare socialistă a agriculturii, cu chiaburul, 
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duşmanul de moarte al ţărănimii sărace şi mijlocaşe, care caută să pună piedici, pe 
faţă sau în ascuns, din afara sau din lăuntrul gospodăriilor colective, eliberării 
ţărănimii muncitoare de exploatarea chiaburească, prin construirea agriculturii 
socialiste. 

c. Vor îndruma organizaţiile de bază din gospodăriile create în vara aceasta 
pentru a mobiliza pe colectivişti la aducerea neîntârziată a vitelor de muncă, a 
uneltelor, la aducerea seminţelor şi furajelor, conform Statutului model, acolo unde 
acest lucru încă nu s-a terminat; la organizarea muncilor agricole de toamnă pe 
brigăzi şi la ţinerea unei evidenţe stricte a zilelor-muncă. 

d. Vor iniţia şi organiza întrecerea socialistă între gospodăriile colective, între 
brigăzi şi membrii pentru ridicarea productivităţii muncii. 

e. Vor da W1 ajutor efectiv la terminarea grabnică a construcţiilor necesare 
pentru grajduri şi remize de maşini, pentru a asigura îngrijirea în bune condiţiuni a 
inventarului viu şi mort, proprietate colectivă a gospodăriilor, aduse de membrii săi 
conform statutului, mobilizând în cât mai mare măsură rezerve locale şi munca 
membrilor gospodăriilor colective, precum şi sprijinul temeinic al Comitetelor Pro
vizorii ale Sfaturilor Populare şi al întreprinderilor ce patronează aceste gospodării. 

Se va arăta colectiviştilor că trebuie să conteze în primul rând pe propriile lor 
forţe, pe propriile lor mijloace şi să nu aştepte să primească totul de la stat. Baza 
economică a gospodăriilor colective o constituie în primul rând avutul 
colectiviştilor şi munca lor: statul ajută gospodăriile colective să-şi completeze 
minimul necesar dezvoltării lor. 

f. Vor îndruma pe directorii şi directorii adjuncţi precum şi organizaţiile de 
bază din S.M.T.-uri să acorde o atenţie mai mare muncilor, pe care trebuie să le 
presteze şi ajutorului permanent politic şi agrotehnic, pe care trebuie să-l acorde 
gospodăriilor colective, ţinând cont de importanţa rolului, pe care îl au S.M.T.-urile 
în acţiunea de organizare şi consolidare a gospodăriilor agricole colective. 

g. Să îndrumeze organizaţiile de bază şi consiliile de conducere ale 
gospodăriilor colective, să ia măsuri temeinice de păstrare şi pază a bunurilor 
gospodăriilor pentru a preveni şi împiedica deteriorarea lor şi distrugerea de către 
duşmanii de clasă, chiaburii şi uneltele lor. 

h. Vor îndruma organizaţiile de bază şi consiliile de conducere ale gospodă
riilor colective care au recoltat în toamna aceasta în comun să pregătească în mod 
temeinic repartizarea justă a produselor, în conformitate strictă cu Statutul, imediat 
după strângerea întregii recolte, după ce au fost predate obligaţiunile către stat şi au 
fost asigurate fondurile de seminţe şi furaje şi fondurile indivizibile ale gospo
dăriei. 

i. Vor îndruma organizaţiile de bază din gospodăriile colective şi consiliile de 
conducere ale acestora de a crea prin toate mijloacele astfel de relaţii între 
gospodăria colectivă şi restul ţăranilor muncitori din sat, încât aceştia să privească 
cu simpatie gospodăria colectivă, s-o ajute şi să dorească a deveni membrii ei. Vor 
îndruma organizaţiile de bază din gospodăriile colective asupra felului cum trebuie 
dusă de către membrii de partid şi de către ceilalţi colectivişti munca politică de 
lămurire şi atragere în gospodăria colectivă a unor noi familii de ţărani săraci şi 
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mijlocaşi pe baza respectării stricte a aderării de bunăvoie, fără nici un fel de 
constrângere. 

j. Vor ajuta pe organizatorii de partid de pe lângă gospodăriile colective pentru 
ca să-şi poată îndeplini mai bine sarcinile şi vor controla îndeaproape munca lor. 

10. Întrucât învăţătura leninist-stalinistă, experienţa marii Uniuni Sovietice şi 
propria noastră experienţă obţinută pe baza aplicării liniei trasate de Plenare C.C. al 
P.M.R. din 3-5 martie 1949 ne-a dovedit că pe drumul transformării socialiste a 
agriculturii cooperaţia de consum şi de desfacere şi cu deosebire cooperaţia de 
producţie agricolă, joacă un rol deosebit de important, comitetele de partid 
regionale şi raionale vor da o atenţie deosebită acestei chestiuni, mobilizând 
organizaţiile de partid şi de masă de la sate, pentru a da o extindere din ce în ce mai 
mare cooperativelor în general şi secţiilor lor de prelucrare a produselor agricole în 
special, înarmându-le cu cadre de conducere bine selecţionate capabile şi devotate 
Partidului nostru, pentru a obişnui din ce în ce mai mulţi ţărani săraci şi mijlocaşi 
de a lucra în comun, şi pentru a crea cât mai multe produse de larg consum, pentru 
intensificarea schimbului de produse între oraşe şi sat. De asemeni cooperativele 
vor fi îndrumate a-şi intensifica munca de convingere a ţăranilor săraci şi mijlocaşi 
de a închiria maşini şi unelte agricole de la centrele de închiriat ale cooperativelor, 
spre a scăpa de exploatarea şi specula chiaburilor. 

11. Comitetele de partid regionale şi raionale vor îndruma organizaţiile de 
partid de la sate, precum şi organizaţiile de partid din S.M.T.-uri spre a-şi 

intensifica munca de lămurire şi convingere a maselor de ţărani săraci şi mijlocaşi, 
de a se uni în mari întovărăşiri pentru folosirea în comun a tractoarelor statului, 
desfiinţând haturile şi asigurând astfel o mai bună arătură, însămânţări în mai bune 
condiţiuni, garanţie a unor recolte mai îmbelşugate. Va fi controlată îndeaproape 
calitatea muncii tractoriştilor, pentru ca munca cu tractoarele pe pământurile 

ţăranilor întovărăşiţi să convingă pe aceştia de avantajele muncii agricole 
mecanizate pe suprafeţe mari. 

12. În ceea ce priveşte organizarea de noi gospodării colective. Comitetele de 
partid regionale şi raionale, înainte de a trece la organizarea lor, vor cerceta la faţa 
locului şi în mod minuţios cererile ţăranilor, pentru a vedea dacă într-adevăr le-au 
făcut de bună voie, având în acelaşi timp grija să nu pătrundă chiaburi şi -alte 
elemente duşmănoase; vor asigura ca în primul rând membrii de partid şi apoi 
ceilalţi ţărani muncitori înscrişi în gospodărie să cunoască în mod detailat statutul 
gospodăriilor colective, pentru ca ei să-l adopte în mod conştient; vor controla să 
nu se facă nici un fel de promisiuni, care sunt în contradicţie cu statutul; vor acorda 
o atenţie deosebită controlului proiectului de comasare şi a schimbului de pământ, 
pentru a nu fi lovite interesele ţăranilor săraci şi mijlocaşi individuali, vor organiza 
vizite ale ţăranilor ce vor să se unească în gospodărie colectivă, la gospodăriile 
colective create şi consolidate, pentru a se convinge cu proprii lor ochi de 
avantajele muncii în comun. 

În acţiunea de organizare a gospodăriilor colective, în munca de agitaţie în 
masă la sate pe această linie, trebuiesc folosiţi numai tovarăşi bi:ie selecţionaţi, 
dintre muncitori de la oraşe şi dintre membrii gospodăriilor colective şi ţărani 
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muncitori din sate care şi-au însuşit temeinic linia partidului şi nu vor permite nici 
o abatere îndreptată împotriva ei. 

Pentru mărirea avutului ţăranilor ce se unesc în gospodăriile colective, nu 
trebui îngăduit a se primi aşa zise „donaţiuni" de la chiaburi, care încearcă pe 
această cale să câştige influenţa asupra colectiviştilor, pentru a le toci simţul de 
clasă şi a putea apoi să-i lovească., îmbrăcaţi în piese de oaie. 

Trebuie să înceteze în acelaşi timp însă şi acţiunile de deschiaburire. Există 
legi ale Republicii Populare Române îndreptate împotriva exploatatorilor şi 
celorlalte elemente duşmănoase, pe care organele dictaturii proletariatului sunt 
chemate a le aplica acelora care le calcă. Aceste legi trebuiesc respectate cu 
stricteţe şi în primul rând de către membrii de partid. 

13. Atât în acţiunea de organizare cât şi în munca de consolidare a 
gospodăriilor agricole colective, comitetele de partid regionale şi raionale trebuie 
să educe pe membrii de partid şi prin ei pe toţi ţăranii săraci şi mijlocaşi să dea 
dovadă de vigilenţă de clasă ascuţită, împotriva chiaburilor, care în mod direct sau 
prin uneltele lor strecurate în aparatul de partid şi de stat de jos caută să împingă şi 
pe oamenii cinstiţi, dar nelămuriţi suficienţi, la călcarea liniei partidului nostru, 
pentru a-şi putea crea condiţiuni prielnice, acţiunilor lor duşmănoase. 

14. Se păstrează şi pe viitor regula de a se cere C.C. al P.M.R. aprobarea de 
constituire a gospodăriilor colective, pe baza prezentării materialului detailat 
asupra condiţiunilor existente în comuna respectivă, situaţie de a cărei exactitate 
răspunde Comitetul de partid regional. 

15. Ministerul Agriculturii trebuie să ia măsuri grabnice de îmbunătăţire a 
muncii, de îndrumare şi ajutorare a gospodăriilor agricole colective. Trebuiesc 
controlate echipele de tehnicieni care fac proiectele de schimb şi comasare a 
pământului pentru a preveni nedreptăţirea ţăranilor săraci şi mijlocaşi. 

Ministerul Agriculturii trebuie să accelereze acordarea creditelor şi 
repartizarea materialelor de construcţie pentru gospodăriile agricole colective, să 
îmbunătăţească şi să accelereze creşterea cadrelor tehnice, socotitori, contabili, 
agronomi etc. necesari acestor gospodării şi să-şi îmbunătăţească munca de control 
a organelor sale în subordine, care se ocupă de gospodăriile colective. 

16. Comitetul de artă şi Comitetul Aşezămintelor Culturale, Societatea pentru 
răspândirea ştiinţei şi culturii trebuie să ia măsuri de întărire a muncii lor la sate, 
îmbunătăţind calitatea şi înmulţind mijloacele de răspândire a cunoştinţelor 
politice, a ştiinţei şi artei, în masele ţărănimii muncitoare, susţinând activ prin 
munca lor linia partidului în problema transformării socialiste a agriculturii. 

17. Secţia Organelor Conducătoare de Partid, Sindicale şi de U.T.M. şi Secţia 
Agrară a C.C. al P.M.R. trebuie să-şi îmbunătăţească radical munca de control ce o 
desfăşoară pe teren în ceea ce priveşte organizarea şi consolidarea gospodăriilor 
agricole colective. 

Ele vor lua măsuri de revizuire a metodelor şi aparatului lor de control pe 
teren, pentru a asigura un control mai profund, mai temeinic, la faţa locului, a 
condiţiilor de creare a gospodăriilor colective şi a felului cum au desfăşurat 

organele şi organizaţiile de partid şi de masă., munca politică de convingere a 
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ţărănimii muncitoare pentru a se uni, de bună voie, în gospodăriile agricole 
colective. Controlul va trebui făcut treptat, începând cu momentul înaintării 
cererilor de înscriere în gospodăria colectivă şi cu proiectul de comasare şi a 
schimbului de pământ. 

18. Secţia de Propagandă şi Agitaţie a C.C. va controla mai temeinic felul cum 
desfăşoară comitetele de partid regionale şi raionale, precum şi organizaţiile de 
bază agitaţia politică de masă pentru convingerea ţărănimii muncitoare de a pomi 
pe drumul gospodăriei colective. Ea va controla presa de partid, centrală şi din 
provincie asupra felului cum oglindeşte această muncă, cum popularizează linia 
partidului, succesele sale în domeniul transformării socialiste a agriculturii şi cum 
combate abaterile de la linia partidului. Îndeosebi „Scânteia", organul central al 
P.M.R. va lua măsuri de îmbunătăţire a muncii sale în acest domeniu. Secţia de 
propagandă şi agitaţie a C.C. va controla îndeaproape felul cum este asigurată 
răspândirea în masele ţărănimii muncitoare a literaturii şi presei de partid destinată 
satelor şi va ajuta instituţiile de cultură care le editează, să-şi îmbunătăţească 

munca lor. 
19. Prezenta hotărâre va fi prelucrată în mod amănunţit în toate organele şi 

organizaţiile de partid şi în organizaţiile de masă şi vor fi întocmite planuri de 
măsuri practice pentru aplicarea ei . 

• 
D.A.NI.C.fond CC al P.CR .. Cancelarie, dosar 42/1950.f 14-30. 

52. 1950 iunie 15. Notă referitoare la decesul generalului 
Nicolae Macici. 

În ziua de 15 iunie 1950 a decedat la penitenciarul Aiud condamnatul politic 
Macici Nicolae, suferind de paralizie cardiacă . 

• 
A.S.R.1.,fond„P", dosar nr. 40.0JJ, voi. 26.f 248:publ. de Florica Dobre 

şt Alesamlru Duţu, op . .:îl., p. lr59. 

53. 1950 iunie 27. Proces-verbal al şedinţei Secretariatului 
C.C. al P.MR. cuprinzând dezbaterile pe marginea alegerilor 
pentru Sfaturile Populare. 

Au asistat tovii: Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Teohari Georgescu, I. 
Chişinevschi, Al. Moghioroş. 

Tov. Teohari Georgescu: Problema alegerilor pentru Sfaturile Populare a fost 
pusă de Secretariat de mult timp. În legătură cu această pregătire a alegerilor, s-a 
dat ca sarcină să se pregătească un material, în care să fie subliniate directivele şi 
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planul pentru pregătirea alegerilor, care să fie supus Secretariatului şi Biroului 
Politic spre aprobare. Problema alegerilor Sfaturilor Populare a devenit o problemă 
care nu mai poate să întârzie. Comitetele Provizorii au devenit cam pennanente. 
Funcţionarea lor timp de un an şi jumătate ne-a dat o experienţă foarte bogată, ne-a 
învăţat cum trebuie să vedem aceste Sfaturi Populare. O primă retuşare de la fonna 
în care ele au fost iniţial create a fost în unnă cu câteva luni, când la Secretariat şi 
Biroul Politic s-a pus problema lărgirii Comitetelor Provizorii. Când le-am creat 
aşa era situaţia, când am adâncit mai mult pregătirea materialului necesar pentru 
Sfaturile Populare, abia acum ne-am dat seama de felul cum se aplică în viaţă toate 
învăţămintele în legătură cu Sfaturile Populare. Ele sunt aplicate în Uniune 
Sovietică în condiţiuni diferite. De ex. noi am avut în comune la început 3 membri 
în Comitetele Provizorii, la plasă 3, la oraşe 5 şi în oraşe mai mari 7. Apoi am lărgit 
la comune 5, plasă 7, oraşe 11. Însă când se spune că sovietele sunt o şcoală de 
conducători şi trebuie să se sprijine pe milioane de oameni, ele reprezintă firele 
care leagă milioanele de oameni de soviete, aceasta se traduce în viaţă cu totul 
altfel pentru Sfaturile Populare. De ex. la comunele cele mai mici, un minimum de 
9 deputaţi, mergând până la Bucureşti, unde să aibă I .OOO deputaţi. Aceste cifre pot 
fi discutate şi se vor preciza când se va stabili tehniceşte, pe baza mărimii şi 
importanţei oraşelor, însă în felul acesta se ridică la sute de mii de deputaţi, fără 
comisiuni şi secţiuni, care atrag alte sute de mii de oameni în munca de conducere 
a ţării. În felul acesta, şi la noi vom avea pentru prima dată Sfaturi Populare largi, 
fonnate nu din salariaţi. Acum noi le-am mai lărgit, însă sunt încă foarte înguste. 
La regiuni poate merge până la 200 deputaţi, la raioane 70-80, la oraşe mari sute de 
oameni. În felul acesta îşi capătă conţinut problema Sfaturilor Populare. 

Pe baza acestei sarcini, am căutat să elaborăm un material care să fie discutat 
şi să primim din partea Secretariatului îndrumări, pentru ducerea la bun sfârşit a 
acestei probleme. 

Eu a-şi propune să luăm materialele prezentate, să le citim şi asupra fiecăruia, 
tovii să-şi spună părerea. 

În privinţa legii electorale, noi am pornit de la ideea că principiul care să stea 
la baza ei să fie principiul sovietic. Pentru prima dată ar trebui să aplicăm: 
circumscripţia şi deputatul. Noi am frământat problema cum putem aplica aceasta 
la noi. Am ajuns la concluzia că putem face aceasta la regiuni şi raioane în ce 
priveşte comunele rurale, n-am văzut posibilitatea, în condiţiunile de azi, să facem 
circ. şi deputatul. În Uniunea Sovietică e uşor de aplicat acest principiu. Dacă noi 
luăm o comună de 8-9000 locuitori, care trebuie să aibă 9 deputaţi, ar însemna să 
facem 9 circumscripţii. Ne-am gândit că trebuie să facem un compromis de la acest 
principiu just. Principiul care unnează este revocabilitatea deputatului. Atunci e în 
practică posibilă revocabilitatea, deputatului, când îşi are circumscripţia. Când n-o 
are, e o problemă mai grea. Deci propunem la comune rurale să mergem pe 2-3 
circumscripţii care să aleagă numărul de deputaţi respectivi. 

(Citeşte materialul) 

Tov. V. LUCA: Acesta este un material care a avut grijă de toate problemele, 
conţine propuneri concrete, şi noi trebuie să-l primim. Aceste alegeri trebuiesc 
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făcute cât mai repede. Sarcinile care stau în faţa partidului depăşesc fonnele 
organizatorice actuale ale statului. Sunt astăzi imense sarcini, cărora Comitetele 
Provizorii nu le pot face faţă, mai ales în domeniul economic-financiar. Deci este 
necesară crearea acestor organe corespunzătoare, lărgite. Eu sunt de acord cu 
propunerile. Trebuipc făcute o serie de lucrări pregătitoare. În ce priveşte comisia, 
pentru că alegerile vor costa multe parale, propun ca un ministru adjunct de la 
Finanţe, Modoran sau Iacob, să participe în comisie, ca să asigurăm toată 

coordonarea financiară a alegerilor. Astfel pennanent vor fi greutăţi. 
Tov. Gheorghiu: Să fie un element împuternicit din partea Ministerului de 

Finanţe, care să rezolve toate problemele de ordin financiar. 
Tov. Luca: Cu principiile sunt de asemenea de acord. E greu ca şi în sate să 

facem circumscripţii după deputaţi, până nu vom înfăptui transfonnarea aparatului 
organelor locale de stat, la noi există tendinţa de a umfla aparatul şi a-l izola de 
masă, şi aceasta din cauză că funcţionarii sunt elemente salarizate. Conducătorii 
acestor secţii ale diferitelor ministere, care sunt şi secţii ale Sfaturilor Populare, 
trebuie să se bucure de încrederea poporului, să aibă legătură cu el. Acesta nu 
trebuie să fi un aparat de stat birocratic. Atunci aici să nu mergem pe linia de a 
lărgi numărul salariaţilor sau să căutăm a salariza cât mai mulţi care n-au altă 
ocupaţie, ci să fie candidaţi şi aleşi în Sfaturile Populare conducătorii secţiilor 
respective, să fie legaţi de popor. Nu poţi pune acolo un conducător al întregii 
munci agricole, rară să aibă încrederea ţăranilor. El trebuie să fie neapărat ales în 
Sfaturile Populare şi chiar în comitetul executiv, unde în afară de sarcina concretă 
de a se ocupa de agricultură, participă la toate problemele comunei respective şi 
astfel nu stă izolat, astfel Sfaturile Populare vrând nevrând e obligat să discute, să 
controleze munca fiecărei secţii. De ex. în ce priveşte comerţul, avem la Sfatul 
Popular secţia comercială. Comerţul local încă nu-i organizat şi dezvoltat, Sfatul 
Popular nu se interesează deloc de comerţ, ci aşteaptă să vină fonduri centrale. Sf. 
Pop. nici măcar nu se gândesc să stabilească locul unde se deschide un magazin. 
Sau el stabileşte unde se deschide un restaurant, el dă local unul lângă altul, unul al 
Sfatului Popular, altul al cooperativei. Deci iată cum Sfatul Popular nu se ocupă cu 
organizarea comerţului. În general, pentru că totul e centralizat, greşit nu se ocupă 
ca pe lângă fondul central să creeze fonduri locale, regionale, schimbul între 
regiuni a mărfurilc,r. Fi au sarc-ini din ce în ce mai mari să organizeze producţia 
locală şi să creeze mărfuri de larg consum local. Aceasta este o sarcină a Sfatului 
Popular. De aceea, dacă şeful Secţiei comerciale nu-i membru ales, ce comerţ poate 
să facă el, cum poate să coordoneze cu celelalte organe. Dacă însă ele membru al 
Sfatului, atunci Sfatul se va interesa nu în general cu problemele locale, ci adânc, 
cu sarcini concrete, zi de zi. Astăzi acest control lipseşte complet. Dar în acest fel 
cum punem acum, putem coordona toată viaţa economică, politică, culturală, jos, şi 
Sfatul va asculta rapoarte ale chestiunilor comerciale. învăţământ, sănătate etc. 
Deci nu trebuie să mergem pe principiul lărgirii aparatului, ci coordonării. De ex. 
au venit azi la mine să ceară un aparat de 800 inşi care să controleze cum se cultivă 
bumbacul, când au la Sfatul Popular veterinari, agronomi, secţie agricolă. Poate să 
fi nevoie pentru aceasta de un om la regiune, dar în nici un caz nu de 800. Vom 
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avea preşedinţi, vicepreşedinţi, secretari - restul membrilor să nu fie salariaţi la 
Sfat, să lucreze în altă parte. Desigur alta este chestiunea aparatului tehnic, a 
funcţionarilor de acolo. Unele funcţiuni se pot face şi în comun, de ex. organizarea 
transportului, pe baza unor norme stabilite, pot fi garaje comune etc. 

O altă chestiune care trebuie rezolvată este salarizarea şefilor de secţii. Se 
întâmplă lucruri foarte ciudate. Un şef de secţie administrativă are un salariu mai 
mic ca un funcţionar în subordine, când el de fapt umblă cu miliarde şi trebuie să le 
gospodărească. Un administrator de moară plătit mai bine ca şeful secţiei 
respective. Ai situaţia când oamenii cer să fie eliberaţi, vor să plece în altă parte, şi 
pot căpăta salarii de 2-3 ori mai mari, pentru că au căpătat pregătire economică, 
financiară. Trebuie controlată disciplina financiară. Oamenii aceştia răspund, şi au 
salarii de mizerie. Trebuie studiată această problemă care creează greutăţi în 
muncă, delăsare, demoralizare, corupţie. 

Tov. Chişinevschi: Cred că materialul e bine studiat şi pe baza lui se poate 
pomi. Legea electorală trebuie pregătită şi pe baza ei începută campania. Comisia 
face parte integrantă din campanie, dar problema centrală va fi cum se va lucra 
ulterior. Aceasta trebuie pregătit din vreme, cum vor lucra Sfaturile şi secţiile. 

Trebuie să existe o comisie care să se ocupe cu studiul activităţii Sfaturilor şi care 
să întocmească regulamentele secţiilor, incluzând toate aspectele de muncă. 

Trebuie să fie azi alegerile, şi mâine Sfaturile să poată să-şi înceapă munca. 
Rămâne de stabilit sub ce nume mergem. Părerea mea este să mergem tot ca 

Frontul Democraţiei Populare, fără un organism special pentru asta. La el vor 
participa comunişti, organizaţiile sociale, culturale şi economice, precum şi cei fără 
de partid. 

O altă problemă: În Comisia centrală de conducere a alegerilor sunt prevăzuţi 
3 secretari. Eu cred că este suficient unul. 

Tov. Teobari: Când s-a propus s-a avut în vedere ca fiecare secretar să 
conducă câte o subcomisie. 

Tov. Cbişinevschi: Eu mă bazez pe experienţa alegerilor trecute. Trebuie o 
singură mână să concentreze. Ceilalţi să ajute, să intervină. 

Din vreme o comisie de partid să înceapă să lucreze asupra normelor şi 
regulamentelor de funcţionare a Sfaturilor Populare şi a secţiilor, să nu aşteptăm 
până după alegeri. 

Tov. Mogbioroş: Eu propun să grăbim lucrurile. Problema raionării e fixată 
pentru 1 septembrie. Eu cred că e cam târziu. Eu propun ca termenul de aprobare să 
fie la 15 august. Sunt de acord să fie un singur secretar. 

Tov. Gheorghiu: Eu cred că dacă facem la termenul pus de Plenară e lucru 
mare! 

Tov. Luca: Trebuie să avem în vedere că după raionare trebuie numite noi 
comitete provizorii, pe baza noii împărţiri. Şi aceştia trebuie verificaţi. 

Tov. Teohari: Comisia însărcinată de Secretariat a lucrat mult, zi şi noapte. 
Materialul acesta se mai poate mult îmbunătăţi. 

Sunt de acord cu problemele ridicate de tov. Luca să fim atenţi să nu se umfle 
aparatul, căci există această tendinţă. Şi mai e tendinţa la unele ministere de a 
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considera schimbarea justă făcută cu secţiile de la Finanţe, de a căuta şi ei să iasă 
de sub controlul Sfaturilor, şi va trebui să arătăm departamentelor că e o greşeală şi 
nu-i permis să alunece de la principiile stabilite prin lege, şi ei nu trebuie să 
confunde situaţiile. 

Tov. Luca: Şi noi de aceea numim prin lege „Secţia Financiară a Sfaturilor 
Populare", pentru ca să simtă că sunt legate şi acolo, nu numai sus cu Finanţele. 

Tov. Teohari: Până acum, experienţa ne-a arătat că dacă facem o 
restructurare, am putea face o scădere a aparatului în multe secţii. 

Eu susţin propunerea ca în comisie să fie 3 secretari. Problema nu-i uşoară, ca 
trebui să venim din săptămână în săptămână în faţa Secretariatului să vedem cum 
stăm cu lucrările, şi va trebui ca secretariatul să revadă toate problemele, legea 
electorală, legea raionării etc. Un singur secretar nu va reuşi să cuprindă toate trei 
subcomisiile. Dacă noi o să ne adunăm, nu va fi nici o greutate, nici o piedică în 
munca noastră, ci din contră, va fi garantată introducerea în viaţă a hotărârilor luate 
de Secretariat. 

Tov. Gheorghiu: Şi eu susţin propunerea. 
Tov. Luca: Aici nu-i vorba numai de campania electorală. 
Tov. Teohari: Va fi o serie de probleme şi unul singur nu le va putea urmări 
În ce priveşte propunerea tov. Chişinevschi cu regulamentele, sunt de acord să 

se pregătească materialul, dar nu sunt de acord cu formarea unei comisii. Există o 
Comisie a Sfaturilor Populare. În momentul de faţă ea a pregătit regulamentul de 
funcţionare, materialul trebuie revăzut şi făcut aşa ca în momentul când facem 
alegerile să fie gata. Noi am lucrat pe baza materialelor sovietice. Trebuie revăzut, 
ca atunci când facem alegerile, să pute, trece la aplicarea lui. Această comisie este 
şi de partid, acolo intră şi tov. Vasilichi şi eu. Vom ruga pe tov. Luca să vadă 
materialul. 

Sunt de acord să mergem la alegeri sub numele de F.D.P. 
În ce priveşte problema ridicată de tov. Moghioroş, noi am căutat să nu 

pierdem nici o zi însă întâmpinăm greutăţi, se ivesc probleme noi. De ex. sunt sate 
care sunt îndepărtate, vor avea ele Sfaturi? Unii spun să aibă numai delegaţi în . 
comitetul comunei. Sunt probleme pe care trebuie să le lămurim. Noi ne străduim · 
să terminăm înainte de tennen. În măsura în care vom putea, e bine, dar să punem 
termenul de 15 august pentru aprobarea de C.C. şi Parlament, dacă punem aceasta 
în fata comisiunii, noi ne- vom strădui s-o realizăm. dare posibil să iasă în paguba 
calităţii muncii, şi aceasta este o chestiune foarte serioasă. Eu aş fi pentru ca tovii 
să ia ca bază ce s-a propus, şi e datoria ns. să ne străduim să o realizăm înainte de 
termen. 

Tov. Moghioroş: Renunţ la părerea mea să fie un singur secretar. Eu am 
înţeles propriu zis pentru campania electorală. Şi vrând nevrând, chiar dacă n-am să 
fiu în comisie, tot acolo am să ajung. 

Tov. Gheorghiu: Nici campania electorală nu o poţi lăsa pe baza unui singur 
om. 

Tov. Gheorghiu Dej: De discutat nu mai avem ce, materialul este bun prin 
aceea că face propuneri concrete, stabileşte date şi linia e corespunzătoare. Pe baza 
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acestora vor trebui întocmite materiale care stabilesc principiile în legătură cu legea 
electorală etc. 

Sunt de acord cu propunerea făcută în numele cui să mergem: Frontul 
Democraţiei Populare prezintă o platfonnă largă pentru condiţiile noastre, exprimă 
şi în fonnă şi în conţinut caracteristica regimului nostru cu partidul ca forţă 

conducătoare, clasa muncitoare care are puterea în alianţă cu ţărănimea săracă şi 
mijlocaşă. 

În al doilea rând, neapărat trebuie făcute regulamentele de funcţionare a 
Sfaturilor Populare, şi din timp. Avem de unde ne inspira în această privinţă. 
Funcţionarea Sfaturilor Populare şi a aparatului Sfaturilor trebuie să răspundă 
sarcinilor care se pun acestor organe ale puterii noastre de stat. Se va putea atinge 
şi problema că există o tendinţă de umflare a aparatului şi nu e necesar să înlocuim 
un aparat birocratic cu altul. Trebuie să avem organe ale puterii poporului, care să 
aibă sprijin, să se bucure de încrederea maselor, să fie cele mai largi organizaţii de 
masă, Sfaturile, ele vor fi chemate să realizeze sarcinile Comitetelor Provizorii. 

Cu privire la termen, cred că 1 septembrie e un tennen record, dacă vrem să 
facem treabă bună, să luăm toate măsurile, să stabilim astfel planul de lucru al 
comisiei, ordinea de executare a lucrărilor, ordinea pregătirii lor, aprobarea, votarea 
de Marea Adunare Naţională şi până la mergerea la raionare, să avem gata oamenii. 
Va fi o muncă foarte serioasă şi vom întâmpina şi dificultăţi în chestiunea 
raionărilor. Odată stabilit şi aceasta, conturul raioanelor, vom şti cam ce număr de 
oameni trebuie să cuprindă, dacă nu cu precizie, cu aproximaţi oamenii de care 
avem nevoie pentru a cuprinde aceste raioane şi regiuni. Trebuie deci de pe acum 
pregătite cadre şi aceste cadre trebuie să înveţe regulamentele acestea de 
funcţionare a Sfaturilor Populare pe de rost, să le cunoască bine şi nu mecanic, 
trebuie de făcut cu aceşti oameni pregătire prealabilă. De la început să ne 
propunem ca aceşti oameni care vor fi trimişi în Comitetle Provizorii în epoca de 
tranziţie după raionare, să fie consideraţi ca viitori candidaţi care vor fi aleşi jos în 
Sfaturile Populare. Depinde şi de ei, şi de felul cum îl pregătim, ca să câştige 
autoritate, încrederea maselor. E posibil ca unii să nu corespundă şi atunci îi vom 
schimba, ţinând seama de principiul că deputatul trebuie să aibă autoritate, să fie 
cunoscut, legat de mase, să se bucure de încrederea maselor. 

Tov. Luca: În Uniunea Sovietică, fiecare conducător de secţie financiară etc., 
are obligaţia de muncă obştească, au împărţite circumscripţii unde să meargă din 
casă în casă să facă muncă de agitaţie, de lămurire, mai ales în timpul campaniei 
electorale. 

Tov. Gheorghiu: Deci, numărul acesta de oameni, pe care îi vom desemna, 
vor fi propuşi pentru a face parte din Comitetele Provizorii, să-i considerăm ca 
viitori candidaţi pentru Sfaturile Populare. În timpul când vom face campania, 
aceştia să fie bine pregătiţi şi trebuie să ne ocupăm o lună de aceşti oameni, fiindcă 
multe greşeli vin din lipsa de înţelegere cum să răspundă, ce misiuni au acei 
reprezentanţi ai puterii locale. Avem manifestări de patriotism local, când spun de 
ex. că aici avem recoltă mai puţină. Tendinţa de a privi ca o republică autonomă 
regiunea, localitatea respectivă. Deci trebuie pregătiţi să-şi cunoască misiunea lor, 
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să fie fiecare ca şi un ostaş pe front. Şi ei vor fi pe primul front de luptă, mai cu 
seamă că avem lupta de clasă care se ascute. Ei trebuie să ştie cum să acţioneze 
acolo. De vreme ce e organul puterii, o şcoală, un organism prin care exercităm 
puterea. El trebuie să cunoască deci misiunea lui, ca să nu se transforme într-un 
aparat birocratic, trebuie să lichideze lipsurile Comitetelor Provizorii. sunt însă 
puternice reminiscenţe ale vechilor fonne ale aparatului de stat şi sigur că oamenii 
din Comitetele Provizorii au putut face unele greşeli, au făcut acte împotriva 
legilor. Sunt oameni buni de trimis în judecată pentru călcarea legilor statului 
nostru. De aceea trebuie nu numai bine aleşi, dar şi bine pregătiţi, şi pentru aceasta 
nu-i suficient să le ţii o conferinţă despre Sfaturile Populare, ci trebuie să 
prelucreze bine partea politică tehnică a lucrărilor, să cunoască precis întreaga 
tehnologie de lucru, cum trebuie el să rezolve problemele ce se pun în faţa 
organului puterii locale. Pentru aceasta trebuie timp. Ori, termenul de 15 august 
înseamnă o lună şi jumătate. Noi de acum avem material, ca de ex. regulamentul, şi 
aceasta este foarte important, despre rolul şi funcţionarea aparatului Sfaturilor 
Populare. Se pot da anumitor secţii sarcini speciale: de ex. la secţiile financiare, 
trebuie să ţinem seama de nivelul politic cultural şi conştiinţa cetăţenească, deci de 
calitatea şi nivelul Sfaturilor noastre Populare. Dacă de ex. la păduri am luat o 
hotărâre bună, dar vedem acolo o serie de fapte pozitive şi negative: se arată cum 
se pradă avutul naţional, se distrug păduri, bunuri materiale, fără rost. De ex. dacă 
luăm secţiile financiare, vedem că dacă le-am fi lăsat aşa cum le-am prevăzut la 
început, am fi tăcut cea mai mare prostie, ne-am fi răpit articulaţia principală. 
Principial era foarte just, dar în practică nu putem merge aşa. Deci în această 
privinţă să nu ne considerăm legaţi. 

Tov. Luca: Trebuie să înţeleagă Sfaturile Populare că îndeplinesc sarcini de 
stat şi disciplina financiară de stat în primul rând. 

Tov. Gheorghiu: Să cunoască misiunea lor practic, cum o pune viaţa. E un 
fenomen foarte interesant: Secţiile, potrivit dispoziţiilor venite în mod birocratic, 
opreau dispoziţiile de la Ministere şi desconsiderau Sfatul, considerat amestecul 
Sfatului ca nepotrivit; sau Sfatul împiedica secţia să aplice dispoziţiile ministerului. 
Aceasta deoarece oamenii n-au fost lămuriţi. E posibil să fie aici şi mâna 
duşmanului şi am fi proşti să credem că e numai nepricepere. Unii lucrează aşa 
încât stârnesc ura şi indignarea împotriva regimului. Şi cred că n-ar strica în această 
privinl,il Jo filcut un matorial documentar, pentru a ne servi, de ex. cum nu trebuie 
să se lucreze. Aceasta este experienţa felului cum am lucrat până acum. Să luăm 
cele mai caracteristice întâmplări şi fapte, considerând că ar constitui un material 
extrem de bun pentru pregătirea celor care vor fi propuşi pentru comitetele 
provizorii. Deci nu mergem pe linia de conferinţe, ci prelucrarea temeinică a 
materialelor aprobate de partid. Înainte de a căpăta putere de lege, trebuie câştigat 
timp şi am fi bucuroşi să îndeplinim toate până la I septembrie. Ar fi aventuros 
dacă ne-am lua sarcină să facem până la 15 august, să dăm lucrurile peste cap. 

Chestiunea cine să răspundă: e evident Secretariatul, Biroul Politic a dat 
anumite indicaţii pe baza cărora s-a lucrat materialul, însă pregătirea pentru alegeri 
nu poate fi tăcută de un singur secretar. Nici fiziceşte, nici răspunderea, toate 
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depăşesc cu mult limita răspunderii unui singur secretar. Aceste subcomisii 
prevăzute în material, sunt nişte pârghii principale. Noi trebuie să considerăm 
aceasta ca o sarcină imediată, centrală, a noastră, pentru că un eşec datorită lipsei 
de prevedere, ar putea compromite toată lucrarea. Să nu uităm că la noi alegerile 
pentru Sfaturile Populare trebuie să fie un răspuns categoric dat ţărilor imperialiste, 
regimurilor burgheze, lui Tito, cărora să le arătăm. Iată ce înseamnă regimul de 
democraţie populară - respectarea drepturilor poporului muncitor şi nu admitem 
duşmanului de clasă să-şi bage coada. Însăşi alegerile trebuie să fie privite ca 
rezultatul ciocnirii luptei împotriva duşmanilor regimului de democraţie populară. 
Va fi o desfăşurare de forţe, vom întâmpina rezistenţa duşmanului, care va căuta să 
opereze pe linie interioară, în sensul că va căuta să se bage în Sfaturi, alţii vor căuta 
să meargă la cei pe care-i vom propune - şi vom propune şi nemembri de partid 
altfel am face o greşeală, pentru că am îngusta, de ce sunt Sfaturile organe ale celor 
mai largi mase, cărora le face educaţia - aşa că aici trebuie să avem atenţia trează, 
chiar să ne gândim la un fel de raport în ce priveşte membri de partid şi cei fără de 
partid. Duşmanul va căuta să pătrundă, se va duce la oamenii de bună credinţă, 
cinstiţi, curaţi, dornici să ia parte activă la viaţa politică a ţării, să construiască o 
viaţă nouă, şi le vor spune: Eşti nebun, o să te spânzure de limbă englezii şi 
americanii că ai fost pe listă pentru Sfaturile Populare! ... Aceasta se va verifica 
fără îndoială mâine, poimâine, când vom propune oameni candidaţi pentru Sfaturi. 
Deci trebuie pregătită această chestiune, lovit în duşmani prin măsuri pe care le 
vom lua, în sensul de a lămuri bine. Aceasta este cel mai important: lămurirea celor 
mai largi mase populare asupra conţinutului, obiectivelor acestui organ al puterii de 
stat, ca masa nu numai să înţeleagă, dar să considere aceste Sfaturi ca organul 
puterii care apără interesele sale, şi pe care el îl sprijină. Deci părerea mea este că 
un singur secretar nu este suficient. Sunt de acord să fie 3 iar în ce priveşte 
campania propriu-zis, Secretariatul va avea aceasta ca principală treabă în 
momentul declanşării campaniei. Unul din secretari va avea regiunea cutare, altul 
alta ... zi şi noapte , permanent va trebui să lucrăm, va fi o bătălie serioasă, aşa că 
dacă înainte a fost posibil să fie o comisie, cu un preşedinte şi un secretar care a 
făcut toată treaba efectivă, astăzi aceasta nu mai e posibil. Acum nu avem numai 
simple alegeri. Aş ruga să fim cu toţii de acord să fie 3 secretari: Tovii Moghioroş, 
Teohari, Chişinevschi, iar tov. Luca, care s-a ocupat de problema aceasta şi 
cunoaşte probleme de drept şi o serie întreagă de lucruri, va trebui să ia curs pentru 
pregătirea acestui material, să-l vedem în Secretariat, să-i dăm drumul. 

Aici, în legătură cu legea electorală, se pomeneşte de Constituţie. Părerea mea 
este că Constituţia nu mai exprimă stările de lucruri actuale, au intervenit asemenea 
schimbări că ea nu mai corespunde. Ea constituie o mulţime de frâne şi lasă o 
mulţime de neclarităţi şi confuzii. Eu aş propune să luăm curs de studiere temeinică 
a problemelor legate de Constituţie şi să întocmim un material, pe baza căruia să 
aducem schimbări Constituţiei. 

Tov. Luca: Ar fi logic ca până la alegeri să facem şi aceste schimbări. 
Tov. Gheorghiu: Constituţia nouă o vom face cu ocazia alegerilor pentru 

Marea Adunare Naţională. 
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Tov. Teohari: La 20 iulie e pus în plan directive în legătură cu modificarea 
Constituţiei şi alegerile pentru Marea Adunare Naţională. Noi am discutat aceasta 
şi am ajuns la propunerea ca viitoarele alegeri pentru Marea Adunare Naţională să 
se facă cu Constituţia aceasta, şi Marea Adunare Naţională nouă să dea o nouă 
Constituţie. 

Tov. Luca: În campania de alegeri ar trebui să mergem cu proiectul noii 
Constituţii. În primăvara viitoare să facem alegerile. 

Tov. Gheorghiu: Odată cu prezentarea acestui material în faţa Biroului 
Politic, să facem şi propunerea aceasta de alcătuire a unei comisii mai largi de 
partid, sub preşedinţia unuia dintre noi, care să facă pe grupe de probleme grupuri, 
colective de oameni, şi pe baza unei directive să începem studiul pentru noua 
Constituţie. Constituţia actuală, la o primă analiză vom constata că nu corespunde 
împrejurărilor, că au intervenit schimbări în diferite domenii ale vieţii economice, 
culturale, sociale, de stat, fundamentale, pe care ea nu le cuprinde. Avem o 
Constituţie învechită. Deci trebuie să punem problema de pe acum în faţa Biroului 
Politic şi el să însărcineze o comisiune de partid, care într-un timp anumit să 
prezinte materialul pentru noua Constituţie. 

Tov. Luca: O comisiune de partid în frunte cu tov. Gheorghiu. Trebuie să 
venim din partea Secretariatului cu propuneri concrete în faţa Biroului Politic. Voi 
face eu propunerile. 

Tov. Gheorghiu: Putem considera materialul prezentat şi propunerile făcute -
ca primite. Mâine le vom prezenta în faţa Biroului Politic tov. Teohari va face 
expunerea. Tov. Luca va propune comisia, consultându-se şi cu alţi tovi. La şedinţă 
se va prezenta materialul prezentat aici plus propunerile . 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 47/1950,f 4-14 

54. 1950 iunie 28. Proces-verbal al şedinţei Secretariatului 
C.C. al P.MR. în care s-a dezbătut necesitatea adoptării unei 
noi Constituţii care să ţină seama de transformările politice şi 
t::cu11umi,.;t:: uit:: pt:riuud.:i. 

Tov. Miron: Eu cred că materialul este bine pregătit şi propunerile sunt juste. 
Dar m-am gândit că în toamna acestui an vom avea o serie de lucruri mari de făcut: 
raionarea, noile alegeri, Planul Cincinal, colectările, Congresul Păcii. Va trebui 
depus un mare efort, care va duce la rezultate bune numai dacă vom organiza astfel 
lucrurile şi vom avea un calendar astfel întocmit, încât să nu se încalece sarcinile 
una peste alta. Trebuie făcut un plan şi să ţinem riguros de el, pentru că altfel se pot 
încurca lucrurile şi va suferi calitatea. Planul Cincinal trebuie să iasă în octombrie, 
cu atât mai mult cu cât în campania electorală pentru alegerile din noiembrie
decembrie, planul trebuie să fie una din marile arme electorale ale partidului ns. În 
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jurul lui să fie mobilizat poporul. De altfel sunt de acord cu cele enunţate. Sunt încă 
unele lucruri de detaliu, în legătură cu restructurarea aparatului de stat. În altă 
parte, nu reiese dacă se referă la organe centrale. Trebuie precizat clar. S-a atras 
atenţia că se copiază prea mult şi în mod mecanic alcătuirea organizatorică a 
partidului. 

Tov. Voitec: Cooperaţia este şi ea o organizaţie de masă, va trebui şi ea 
adaptată la raioane, de aceea rugăm partidul să ne dea sprijin în această 

restructurare, să reorganizăm tot aparatul cooperatist. 
Tov.Gbeorghiu: E o chestiune pentru care trebuie să vă strângeţi şi să hotărâţi 

voi. 
Tov. Luca: Trebuie să studiem dacă organizăm Uniuni pe raioane, dacă creăm 

regionale. O să discutăm aceasta. 
Tovarăşii votează în unanimitate pentru textul prezentat de tov. Teohari 

Georgescu, cu observaţiile făcute de tov. Miron. 
Tov. V. Luca: citeşte proiectul de hotărâre cu propunerea secretariatului de 

elaborare a unei noi Constituţii. 
Tov. Gheorghiu-Dej: arată că Constituţia nu mai corespunde nici în formă 

nici în conţinut situaţiei actuale, ci constituie o frână pentru mersul înainte. 
Propune să se întocmească o comisie, care atrăgând şi pe alţi oameni ai muncii din 
diferite domenii de activitate, pentru elaborarea materialului acesta, pentru 
sistematizarea lui, pentru a da orientare, pentru a organiza întreaga lucrare, a o 
pune la punct şi a o prezenta Biroului Politic sub formă de ante-proiect. Timpul 
până la care se consideră posibile alegerile pentru Marea Adunare Naţională va fi 
abia anul viitor Alegerile pentru Sfaturile Populare vor merge încă pe baza acestei 
Constituţii. Marea Adunare Naţională va fi Constituantă. În discuţiile secretaria
tului ne-am gândit să aducem îmbunătăţiri Constituţiei actuale. Însă nici din punct 
de vedere politic nu-i just să aducem cârpeli actualei Constituţii. Ea a fost întocmită 
în condiţiunile colaborării cu burghezia, în Parlament mai avem liberali. Însă 
transformările prin care am trecut, o fac să nu mai corespundă. Decât să avem o 
Constituţie cârpită, mai bine să avem una care să exprime noile împrejurări, să 
exprime conţinutul politic, social, al împrejurărilor în care ne găsim noi. De aceea 
ne-am gândit să propunem Biroul Politic textul acestei hotărâri, pentru a lua curs de 
pe acum, întrucât e vorba de o lucrare de mare răspundere. 

Tov. Iordăchescu: Constituţia actuală e făcută pe baza principiilor de 
democraţie populară. Democraţia populară mergând spre socialism, înseamnă că 
noi trebuie să îndeplinim toate condiţiunile, să avem primele etape ale societăţii 
socialiste. Când vom considera că aceste etape sunt îndeplinite, vom considera că 
suntem în stadiul socialist, nu mai suntem în stadiul de democraţie populară. Fără 
îndoială că atunci va fi nevoie de o Constituţie cu totul deosebită, o Constituţie care 
să conţină toate principiile socialiste. După cum am mers până acum, condiţiile de 
creare a primei etape ale societăţii socialiste, şi după cum merg şi prietenii din 
lagărul nostru, celelalte ţări de democraţie populară, nu mai avem cale aşa de lungă 
până să intrăm în stadiul socialist. Cred că până atunci, cu anumite modificări, care 
n-ar fi tocmai cârpeli, Constituţia actuală ar putea să ne servească, ca să nu trecem 
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prin prea multe Constituţii. Dacă e vorba de anumite îmbunătăţiri politice, necesare 
să curăţim drumul spre socialism, cred că putem face aceste îmbunătăţiri, ca după 
câtva timp să mergem la Constituţia adevărată, socialistă, a statului nostru. 

Tov. Miron: O nouă Constituţie trebuie să exprime un stadiu nou. Într-un an 
nu vom avea realizată societatea socialistă în linii fundamentale, aşa cum a fost 
realizată în Uniunea Sovietică în 1936, când s-a dat Constituţia Stalinistă. Deci 
constituţia de anul viitor va fi tot o constituţie de democraţie populară, a dictaturii 
proletariatului. Aici mă deosebesc de tov. Iordăchescu. Tov. lordăchescu a făcut o 
oarecare confuzie între stat şi societate. Statul nostru e actualmente un stat de tip 
socialist, e o formă a dictaturii proletariatului, e un stat de tip socialist, e o formă a 
dictaturii proletariatului, e un stat de tip socialist cum a fost Comuna din Paris, cum 
e regimul sovietic din Uniunea Sovietică. Şi democraţiile populare sunt de acelaşi 
tip, deosebite însă ca formă. Însă societatea socialistă nu-i încă construită în ţara 
noastră, pentru că aceasta ar presupune o transformare socialistă a agriculturii, pe 
lângă transformarea socialistă a industriei. Apoi, în noua Constituţie, va trebui mai 
mult subliniată importanţa transformărilor economice care s-au produs în ţara 
noastră, pentru că Constituţia din 1948 era făcută înainte de naţionalizare, şi 
constituţia de acum va trebui să cuprindă tocmai transformările economice 
esenţiale. În Constituţia din 1948 erau prevăzute ca forme de proprietatea 
socialistă, însă într-o formă vagă şi foarte generală. Acest lucru va trebui acum bine 
formulat şi precizat. De asemenea în privinţa Sfaturilor Populare, există acest lucru, 
dar nu suficient conturat. Şi aceasta va trebui accentuat. Deci o nouă Constituţie, 
faţă de cea din 1948, va trebui să exprime aceste două lucruri esenţiale: din punct 
de vedere politic - importanţa Sfaturilor Populare în organizarea statului, şi 
transformările economice în viaţa economică a ţării, consolidarea sectorului 
socialist şi apariţia modului de producţie socialist, care în Constituţia din 1948 încă 
nu era. Însă această Constituţie nu va putea exprima o societate nouă socialistă 
pentru că în 1951 nu vom putea spune că avem societate socialistă construită în 
linii fundamentale, cum era în 1936 în Uniunea Sovietică din cauză că 

transformarea socialistă a agriculturii va fi abia la început. Aşa că aici am vrut să 
subliniez deosebirea faţă de 1948 şi în acelaşi timp ceea ce va lega această nouă 
Constituţie cu cea veche. 

Tov. Gheorghiu: Referindu-te la formularea tov. Iordăchescu, ai făcut o 
observaţie pe care n-am pulul s-o previn, .:ă fa.:c .:un fuLic î11lrc stat şi societate şi ai 

spus câteva categorii ... 
Tov. Miron: Eu am spus aşa. De ce tip e statul în ţara noastră? De tip 

capitalist? Nu. N-avem burghezie. E dictatura proletariatului. Un astfel de stat este 
de tip socialist. Dar statele de tip socialist pot avea mai multe forme: forma 
Comunei din Paris, forma sovietică şi forma democraţiei populare. În legătură cu 
societatea socialistă: societatea socialistă încă nu-i înfăptuită la noi. Statul e de tip 
socialist, din moment ce proletariatul a preluat puterea, dar abia construim 
societatea socialistă. De aceea nu-i încă înfăptuită societatea socialistă, şi încă n-am 
atins stadiul pe care l-a atins Uniunea Sovietică în 1936. Şi atunci chiar, tov. Stalin 
a spus că societatea socialistă e construită în liniile sale fundamentale, nu în toate 
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detaliile. La noi acest lucru încă nu-i şi suntem în curs de construire a socialismu
lui. Dar statul nostru, ca formă a dictaturii proletariatului, e un stat de tip socialist. 

Tov. Bodnăraş: Observaţiile tov. Iordăchescu şi Miron, la care nu a pus 
concluziile, au pus în discuţie dacă e cazul să facem o Constituţie nouă, sau dacă e 
de ajuns să modificăm actuala Constituţie. Tov. Miron a adus în discuţie câteva 
elemente, care constituie ele înşişi temeiuri suficiente care să justifice elaborarea 
unei noi Constituţii şi nu modificarea celei vechi. Eu vreau să adaug că la data când 
am făcut Constituţia actuală, ideea că regimul de democraţie populară realizează cu 
succes sarcinile dictaturii proletariatului nu era conturată, şi aceasta este ideea 
esenţială, şi de aceea în Constituţia noastră noi nu găsim nici în structura puterii de 
stat, nici în definirea rolului conducător al clasei muncitoare. 

În al doilea rând, la data când noi am făcut Constituţia actuală, materializarea 
alianţei dintre clasa muncitoare şi ţărănimea muncitoare, prin colectivizare, în 
construcţia socialistă, care are nevoie de expresie şi statutare în mod constituţional, 
la fel nu există şi nici nu se putea pune. Dar azi ideea aceasta de construire a 
socialismului la ţară a căpătat contur precis şi activitate temeinică. Deci socot că pe 
lângă consideraţiile de ordin economic şi politic de care a vorbit tov. Miron, 
naţionalizarea care s-a produs după şi elementul acesta al Sfaturilor Populare, toate 
acestea sunt temeiuri nu pentru revizuirea actualei Constituţii, ci pentru aşezarea 
unei Constituţii noi. De aceea sunt de acord cu proiectul de hotărâre al 
Secretariatului şi consider că aceasta este unica soluţie justă a problemei şi nu 
revizuirea actualei Constituţii. 

Tov. Vasilichi: Cred că tov. lordăchescu a pus o problemă care n-ar fi just 
privită din punct de vedere al bazei pe care trebuie să se fixeze Constituţia. El poate 
îşi închipuie că aceasta va fi ultima noastră Constituţie. Noi am schimbat relaţiile 
de producţie din 1948. Ori, a face modificarea, înseamnă a pune stofă nouă la 
nasturi vechi. Pentru că însăşi baza a fost schimbată, nu mai există. Însă cred că 
forma statului, de democraţie populară, nu ne împiedică pe noi să mergem cu 
această formă până la socialism, pentru că forma aceasta a democraţiei populare, 
unde proletariatul îşi exercită dictatura sa de clasă, este cea mai potrivită în 
condiţiunile de azi. Peste 4-5-1 O ani, fără discuţie că va fi nevoie de o altă 

Constituţie, pentru că atunci vor surveni elemente noi, cum e de ex. naţionalizarea 
pământului, care este o condiţie de bază. Azi când vrei să faci ceva undeva, te 
împiedici să calci peste pământul cuiva. Noi avem de-a face cu schimbări 

structurale, şi noua Constituţie trebuie să corespundă cu această stare de fapt. În ce 
priveşte chestiunea ridicată de tov. Miron, care a vorbit de Comună, cred că nu se 
poate pune chestiunea că Comuna în sine a fost o societate de tip socialist. 

Tov. Gheorghiu: Propun să nu discutăm această chestiune. 
Tov. Vasilichi: Cred că sarcina noastră este să nu stabilim principiile, ci să 

numim o comisie care să vie cu proiectul. 
Tov. lordăchescu: Eu n-am fost lămurit asupra principiilor, care din discuţie 

au reieşit mai concret. Acum sunt de acord. 
Tov. Apostol: Noi am făcut acum Codul Muncii şi principiile de bază ies în 

afara principiilor Constituţiei. Cu atât mai mult se cere ca Constituţia să 
corespundă situaţiei. 
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Tov. V. Luca: Problema ridicată de tov. lordăchescu izvorăşte dintr-o 
neînţelegere a regimului de democraţie populară. Există tendinţa de a se pune un 
zid chinezesc, când se termină regimul burghezo-democratic şi când începe 
democraţia populară. Democraţia populară n-a început în forma sa actuală. La 
început clasa muncitoare avea o influenţă foarte puternică, predominantă, atunci 
când am început să ne numim dem. pop. cu toate că încă puterea era împărţită, 
conţinutul acestei democraţie populară nu era cristalizat cum este astăzi, încă nu a 
fost pusă problema că democraţia populară poate şi trebuie să îndeplinească cu 
succes sarcinile dictaturii proletariatului. Şi din moment ce democraţia populară 
poate să îndeplinească cu succes sarcinile dictaturii proletariatului, atunci această 
formă de stat a democraţiei populare poate foarte frumos să construiască 

socialismul. Interesant este că noi, într-o serie de chestiuni, chiar nu lichidăm unele 
rămăşiţe feudale, totuşi am păşit la construirea socialismului. Acestea sunt 
caracteristici proprii ale regimului de democraţie populară, care nu ne împiedică să 
mergem înainte şi să construim socialismul. De ex. nedespărţirea religiei de stat. 
Din contră, noi căutăm colaborarea Bisericii cu statul, în lupta împotriva 
războiului, face un front larg popular chiar pentru construirea socialismului, şi 
rămânem cu denumirea de democraţie populară - şi e just aşa - cu toate că am 
început construirea socialismului. Însă de la naţionalizare încoace, democraţia 
populară a căpătat un conţinut noi, s-a schimbat ceva, şi încă ceva esenţial. Această 
Constituţie nu conţine în sine dictatura proletariatului. În Parlament participau 
atunci liberali, ţărăniştii lui Lupu, care au fost scoşi - şi aici am depăşit Constituţia. 
Între timp s-au făcut schimbări fundamentale. Sunt o serie de formulări care nu mai 
corespund, de ex. ,,puterea emană de la popor" ... Şi Codul Muncii, de asemenea, 
depăşeşte Constituţia. E necesar ca pe baza acestor schimbări, să facem schimbări 
fundamentale în Constituţie, trebuie elaborată o Constituţie nouă, pentru că' nu 
putem să modificăm Constituţia din 48, şi apoi peste 3-4-5 ani s-o modificăm din 
nou. Aceasta este o Constituţie care exprimă o perioadă, aceea a începutului 
democraţiei populare când clasa muncitoare avea deja preponderenţa, însă nu era 
singură la putere şi nu putea trece la aplicarea deplină a dictaturii sale. Nu trebuie 
să ne uităm că în guvern nu mai erau reprezentanţi ai capitalismului, dar în fabrici 
era o situaţia intolerabilă şi a trebuit să gonim burghezia din fabrici, căci capitaliştii 
aveau în mână întreprinderile economice, atunci când am făcut Constituţia. Până ce 
n-o.m fllcut naţionalizarea, noi luam hotărâri de slnbilizurc, şi ci sabotau în fobrici. 
Dictatura proletariatului nu era încă. Una din caracteristicile democraţiei populare 
la începutul ei este că clasa muncitoare din ce în ce mai mult dărâmă puterea 
burgheziei, nu deodată, ci treptat, gonind-o întâi din guvern, apoi am făcut 
naţionalizarea şi am trecut la construirea socialismului. 

Tov. Gheorghiu: De multe ori nici n-am respectat Constituţia. 
Tov. Luca: Cum poate să trăiască dictatura proletariatului, atunci când menţii 

capitalismul la fabrică, la proprietatea pământului? Aceasta se poate numai atunci 
când conducerea partidului trădează interesele clasei muncit-oare. Aceasta o face 
Tito, care nu conduce decât un guvern marionetă a imperialismului. Aşa am fi 
ajuns şi noi, dacă am fi menţinut situaţia de atunci. am fi pierdut puterea politică. 
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Nu se poate să fie puterea politică a proletariatului şi puterea economică a capi
taliştilor. Numai atunci a trecut întreaga putere în mâna proletariatului, când am 
smuls principalele mijloace de producţie din mâinile exploatatorilor. De la primul 
punct al Constituţiei, unde vorbeşte de statul popular este deja o formulă vagă. 

Tov. lordăchescu: Hotărârea aceasta se va publica? 
Tov. Luca: Nu. 
Tov. Miron: Constituţia nu subliniază că clasa muncitoare e clasa 

conducătoare, nici că statul e al clasei muncitoare, aşa că consider că propunerea 
Secretariatului e justificată, să fie elaborată o nouă Constituţie şi nu făcut numai 
modificări. 

Tov. Gheorghiu: Putem considera că Biroul Politic în unanimitate a aprobat 
proiectul de hotărâre propus de Secretariat cu privire la schimbările necesare ce 
trebuiesc aduse, la întocmirea şi pregătirea materialului necesar, care să exprime 
transformările ce s-au produs în ţara noastră. Consider că este o hotărâre de mare 
importanţă şi orice întârziere poate să dăuneze. Noi de fapt operăm cu funcţiunile 
dictaturii proletariatului în mai toate domeniile, fără să apelăm la Constituţie. Cred 
că numai o minimă parte din juriştii noştri mai consultă Constituţia, care trebuie să 
fie legea fundamentală a statului nostru. Era şi firesc ca această Constituţie să 
oglindească raportul de forţe din împrejurările de atunci. Dacă studiaţi puţin veţi 
vedea că domină elementele· corespunzătoare stadiului burghezo-democratic. Nu 
mai vorbesc de funcţiunile statului însuşi, cum este el formulat, dacă suntem stat 
popular, care e temelia de bază, sarcinile sale, dacă puterea emană de la popor, 
poporul nu poate fi luat ca o unitate, căci încă n-am lichidat clasele. De aceea, 
propunerea Secretariatului de a înlătura clasele aruncate de la putere şi expropriate, 
de la dreptul de vot trebuie prevăzută. În împrejurările actuale trebuie să vedem 
care e ponderea spre socialism. Constituţia trebuie să oglindească stările de lucruri 
de fapt, să înlăture orice frână care ne-ar împiedica să mergem înainte. Hai să 
spunem că pentru moment am pune formularea că facem schimbări, dar aceste 
schimbări vor însemna practic tot o nouă Constituţie, fiindcă majoritatea 
prevederilor Constituţiei nu corespund stadiului de dezvoltare în care ne găsim. 
Constituţia trebuie să exprime fermitate, claritate. Este propusă o comisie. Fără 
îndoială că vor fi discuţii când va trebui de precizat caracterul statului, ce stat 
suntem, care sunt sarcinile etc. După ce luăm hotărârea, o vom supune Consiliului 
de Miniştri care va forma comisia guvernamentală. 

- Se aprobă . 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 48/1950,f 3-9. 

55. 1950 iunie. Principiile de bază ale noii Legi electorale. 

Noua lege electorală trebuie să reglementeze atât alegerile pentru Marea 
Adunare Naţională cât şi alegerile pentru Sfaturile Populare. 
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Legea ar urma să cuprindă patru părţi: 
I. Dispoziţiuni generale; 
2. Dispoziţiuni speciale pentru alegerile de deputaţi în Marea Adunare 

Naţională; 

3. Dispoziţiuni speciale pentru alegerile deputaţilor în Sfaturile Populare; 
4. Dispoziţiuni comune. 
La baza legii electorale trebuie să stea următoarele principii: 
I . Votul universal 
Votul să fie universal, fiind asigurat dreptul de a alege tuturor oamenilor 

muncii. 
Întrucât însă în Statul nostru clasele exploatatoare răsturnate n-au fost încă 

nimicite şi ele îşi înteţesc împotrivirea, urmează să fie excluşi de la dreptul de a 
alege exploatatorii (patronii şi chiaburii) şi foştii exploatatori (moşieri, fabricanţi, 
bancheri etc.). 

Excluderea de la dreptul de a alege a acestora se va realiza în felul următor: 
Constituţia prevede la art. 18 alin. 3 că „nu se bucură de dreptul de vot persoanele 
interzise, lipsite de drepturi civile şi politice şi nedemne declarate ca atare de 
organele în drept conform legii". Pe baza acestui text legea electorală va prevedea 
că sunt nedemni exploatatorii şi foştii exploatatori, declaraţi ca atare de Sfaturile 
Populare, pe bază de liste nominale ce se vor aduce la cunoştinţă publică la sediul 
Sfatului Popular respectiv. 

Astfel se va realiza excluderea de la dreptul de vot a elementelor 
exploatatoare, pe cale de texte de lege. 

2. Votul egal 
Vot egal înseamnă că cetăţenii au un singur vot, că dreptul de a alege, dreptul 

de vot, se exercită pe baze egale. 
Această egalitate a votului, a votului ţăranului muncitor cu a muncitorului, nu 

împiedică realizarea în fapt a rolului conducător a clasei muncitoare care nu este 
exprimat prin Constituţia Republicii Populare Române. 

3. Vot direct şi secret 
În ceea ce priveşte principiile votului direct şi secret ele au fost înscrise în 

Constituţia Stalinistă odată cu înscrierea principiului votului egal. 
În consecinţă introducându-se în noua lege principiul votului egal urmează a se 

illtroduce şi principiile votului direct şi secrel. 

4. Legătura strânsă dintre deputaţi şi alegători. Răspunderea deputatului 
faţă _de alegători 

ln regimul de democraţie populară trebuie să existe o legătură strânsă între 
deputaţi şi alegători, deputaţii fiind răspunzători de activitatea lor în faţa poporului 
şi putând fi revocaţi de către alegători. 

Pentru ca principiile sus amintite să aibă înfăptuire deplină, propunem ca 
pentru alegerea deputaţilor în Marea Adunare Naţională, Sfaturile Populare de 
regiune, de raion, de oraşe cu împărţire raională precum şi de oraşe, candidaturile şi 
votarea să se facă individual, formându-se înlăuntrul acestor unităţi administrative, 
circumscripţii electorale, care vor alege un singur deputat. 
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Astfel, pentru alegerea deputaţilor în Marea Adunare Naţională se va forma în 
cadrul aceleiaşi regiuni, printr-o grupare potrivită a populaţiei, mai multe 
circumscripţii electorale care vor alege câte un deputat. Aceste circumscripţii vor 
cuprinde cca. 40.000 locuitori, şi se vor fixa prin Hotărârea Consiliului de Miniştri. 

Cu acest sistem, la populaţia ţării de cca. 16.000.000 locuitori am avea 
aproximativ 400 deputaţi. 

Pentru alegerea Sfaturilor Populare de regiune, circumscripţiile electorale se 
vor forma grupându-se o comună sau mai multe la un loc, fixându-se atâtea 
circumscripţii câţi deputaţi va alege fiecare regiune. 

Pentru buna gospodărire şi conducere a unei regiuni, propunem fixarea unei 
circumscripţii, deci a unui deputat la o populaţie de 5.000 locuitori. În felul acesta 
regiunile vor avea între 80-180 deputaţi. 

Pentru alegerea Sfaturilor Populare de raion, circumscripţia electorală se va 
forma pe principiul stabilirii numărului de deputaţi necesari pentru conducerea şi 
administrarea raionului, pe care îl propunem să fie între 40-60 deputaţi, ceea ce ar 
reveni un deputat la I .OOO locuitori. 

Pentru oraşele cu împărţire raională şi pentru oraşe, circumscripţiile electorale 
se vor stabili pe principiul numărului de deputaţi necesari pentru conducerea şi 
administrarea acestor unităţi administrative, pe care îl propunem să fie între 25-100 
deputaţi, cu excepţia capitalei. Circumscripţiile se vor fixa grupând de la 300-1.000 
locuitori. 

5. În ce priveşte alegerea deputaţilor Sfatului Popular comunal, propunem ca 
circumscripţia electorală să fie formată din întreaga comună, adică deputaţii care 
vor fi aleşi în această unitate administrativă să candideze pe o listă comună. 

Această excepţie de la principiul candidaturii şi alegerii individuale a deputaţilor, 
se propune pentru Sfaturile Populare comunale deoarece, deocamdată, ar fi o 
greutate extrem de mare constituirea circumscripţiilor electorale cu comisii şi 
birouri electorale pentru comunele care au între l.000-5.000 locuitori şi care vor 
trebui să aleargă între 9-25 deputaţi. 

Cifrele de 40.000 locuitori pentru circumscripţiile electorale formate în 
vederea alegerilor pentru Marea Adunare Naţională, de 5.000 pentru alegerile 
Sfaturilor Populare de regiune, 1.000 locuitori pentru alegerea Sfaturilor Populare 
de raion şi de 500-1.000 la oraşe cu împărţire raională şi oraşe, trebuiesc priviţe 
numai ca propuneri, ca bază indicativă. 

6. Revocabilitatea deputaţilor 
Art. 4 din Constituţie prevede că reprezentanţii poporului în toate organele 

puterii de stat „pot fi revocaţi prin voinţa alegătorilor în condiţiile prevăzute de 
lege"'. Pentru a se da viaţă acestui principiu democratic propunem ca legea 
electorală să prevadă condiţiile şi modalităţile revocării deputaţilor Marii Adunări 
Naţionale şi ai Sfaturilor Populare, precizând forma de exprimare a voinţei 
alegătorilor în aceste cazuri. 

• 
• • 
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În ce priveşte modul de dezvoltare a principiilor mai sus arătate, observăm că 
legea se va limita la enunţarea principiilor generale, iar dezvoltarea principiilor se 
va face prin Hotărârea Consiliului de Miniştri. 

* 
* * 

Observăm că înlăturarea claselor exploatatoare de la dreptul de vot după 
propunerea noastră se face pe cale de interpretare a dispoziţiunilor art. 18 alin. 3 
din Constituţie şi că o excludere expresă ar necesita modificarea Constituţiei . 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 47/1950.f 21-24. 

56. 1950 iunie. Hotărârea Consiliului de Miniştri privind 
regimul efectelor de strămutare în orice altă ţară a emigraţilor 
români. 

Începând din ziua de 8 iunie 1950, regimul efectelor de strămutare pentru 
emigranţii în orice ţară, este următorul: 

1. Se interzice scoaterea din ţară a următoarelor: mobile, obiecte de artă, 
tablouri, covoare de orice fel, aparate de radio, aparate electrice de orice fel, 
răcitoare electrice, maşini de gătit cu aragaz şi buteliile lor, patefoane, aparate 
fotografice, aparate de proiecţie, orice fel de instrumente muzicale, orice fel de 
obiecte tehnice, biciclete, motociclete, automobil, arme, blănuri, cărţi de ştiinţă, 
orice fel de obiecte fabricate din metale preţioase cu excepţia unei verighete şi a 
unui ceas de mână sau de buzunar. 

2. Se permite ca emigranţii să ia cu ei bagaj cu efecte personale şi de uz casnic, 
cu condiţia ca acestea să nu fie noi, în următoarele cantităţi: 

a) Oamenii din câmpul muncii: muncitori, mici meseriaşi, funcţionari, 

pensionari, salariaţi - 70 kg. de persoană; 
b) Alte categorii - 40 kg. de persoană. 
3. Copiii până la 12 ani pot avea cu ei efecte personale în greutate cu IO kg 

mai mică decât părinţii. 
4. Liberii profesionişti, artiştii, meseriaşii, vor putea lua uneltele sau 

instrumentele muzicale strict necesare exercitării profesiunii lor, cu aprobare 
specială, prezentând un certificat eliberat de autoritatea tutelară respectivă, însoţită 
de cartea de muncă doveditoare că îşi exercită în mod efectiv profesiunea. Aceste 
unelte se vor calcula în greutatea efectelor de strămutare admisă la export persoanei 
respective. 

5. Obiectele personale servind cultului religios (pentru rugăciune) sunt 
permise, ele calculându-se în greutatea efectelor de strămutare admisă la export 
persoanei respective. 
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6. Nu se permite exportul de efecte de strămutare persoanelor care au părăsit 
ţara. 

7. Din ziua de 8 iunie 1950 nu mai este necesară eliberarea permiselor de 
export pentru strămutare, decât în cazurile prevăzute în art. 4 . 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 124/1950,f 1. 

57. 1950 iulie 3. Raport al P.MR. - Comitetu/judeţean Giurgiu 
privind incidentele care au avut loc în comuna Tudor Vladi
mirescu cu prilejul inaugurării G.A.C.-ului „ 16 Februarie 
1933 ", starea de spirit anticomunistă generată din cauza 
aplicării abuzive a cotelor de colectare. 

Pe 2 iulie 1950, în comuna Tudor Vladimirescu, plasa Corbii Mari, s-au 
întâmplat următoarele acţiuni cu ocazia inaugurării Gospodăriei Colective 
,,16 februarie 1933". 

La sosirea unei delegaţii, care venea să participe la inaugurarea G.A.C., s-a 
plâns că dintr-o curte s-a aruncat cu pietre în ei. De asemeni, la plecarea 
delegaţiilor, după terminarea inaugurării, căruţele delegaţiilor din comunele vecine 
au fost întâmpinare de cca. I 00 cetăţeni dintre care mai multe femei având asupra 
lor ciomege şi furci. Unele căruţe au fost oprite lovind câţiva delegaţi cu acele 
unelte şi odată depărtându-se aruncau cu pietre în ei. 

Astfel au fost bătuţi mai mulţi delegaţi, dintre care 2 tovarăşi mai grav, şi 
anume Ion Iancu, muncitor la G.A.S. Corbii Ciungi, care se află internat în spital şi 
tov. Gheoghe Neagu, care în urma bătăii, scuipă sânge. 

Aceasta s-a produs la o distanţă de cca. 200 m departe de sediul Gospodăriei 
Colective. Tovarăşii din partea Comitetului judeţean care se aflau acolo, sesizaţi de 
aceasta s-au deplasat la ei pentru a potoli spiritele care erau foarte agitate, în 
fruntea cărora se aflau mai multe femei, care se agitau împotriva Gospodăriei 
Agricole Colective, spunând că au primit pământ mai departe şi mai prost, cu 
ocazia comasării, că prin aplicarea cotelor rămân fără grâu şi porumbul în comuna 
lor este compromis - pentru aceasta nu vor să audă de Gospodăria Agricolă., 
Colectivă. 

Este adevărat că, cu aplicarea cotelor de colectare nu este o atmosferă bună în 
comună, cu toate că au aplicat just, însă nemulţumirile provin că ei nu au respectat 
planul de cultură. 

La serbare după amiază, la inaugurarea gospodăriei, au participat numai cca. 
250 cetăţeni, familiile celor înscrişi, delegaţiile din comunele vecine şi un număr 
foarte mic de tineri din comună. 

Cetăţenii din comună care au vrut să vină la serbare, au fost opriţi de acele 
grupuri, care stau la o depărtare de gospodărie, unde discutau şi puneau la cale 
acţiuni duşmănoase. 
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În această situaţie, fost nevoie de intervenţia Miliţiei, care a ajutat la 
restabilirea acestei situaţii, fără a face uz de armă. 

Această acţiune şi atmosferă s-au creat prin faptul că pentru crearea Gospo
dăriei Agricole Colective au fost deschiaburiţi 2 chiaburi, care au antrenat cetăţenii 
la această acţiune legată de problema colectărilor, comasărilor, cooperativei etc. 

Astfel de situaţie s-a observat că s-a mai manifestat într-o măsură mai mică şi 
în comunele Arsache, unde cca. 200 cetăţeni s-au adunat în faţa Comitetului 
Provizoriu, foarte agitaţi, spunând că nu sunt mulţumiţi de felul cum sunt aplicate 
cotele de colectare, fiindcă nu le mai rămâne grâu aproape de loc; cazuri 
asemănătoare au mai fost în Purani, plasa Siliştea, Cinac, Braniştea, plasa Giurgiu, 
Bălăria, Schitu şi Mihăileşti, plasa Ghimpaţi. 

Aceştia opun şi o rezistenţă la începutul treierişului motivând că producţia la 
hectar este slabă şi cotele sunt prea mari. 

Măsurile care au fost luate în această privinţă sunt: Biroul judeţean s-a întrunit 
într-o şedinţă operativă unde a analizat această situaţie, luând hotărârea ca, 
Comitetul Provizoriu Judeţean să ia măsuri pentru îndreptarea acestei situaţii dacă 
există nemulţumiri şi aplicarea mecanică a Hotărârii C.C. al P.M.R. şi Guvernului. 

Notă: 

De la Oinac a venit o delegaţie la I iulie la Judeţeana Partidului. 
La Puieni la 2 iulie circa 200 săteni s-au adunat la Comitetul Provizoriu. După 

ce au fost prinşi instigatorii, sătenii s-au dus la Miliţie şi-au cerut eliberarea lor. 
La celelalte s-au dus sătenii la 2 iulie la Comitetul Provizoriu Comunal. 
Şedinţa operativă a Biroului s-a ţinut în ziua de 3 iulie. Urmează să se trimită 

tov. de la Comitetul de Partid al plăşii şi de la judeţeană pentru a se constata dacă 
hotărârea a fost aplicată mecanic, să se rectifice, iar dacă nu, sătenii să predea cele 
prevăzute. 

SECRET ARUL COMITETULUI JUDEŢEAN 
Florea Pavel 
ŞEFUL GRUPULUI CU DOCUMENTARE DE PARTID 
Dănică Petre 

♦ 

D1ht<.:ţiu Jud.:ţt:u11t1 Giurgiu u Arhfrdur 1Vuţiu11ult:, fund C.C. al l'.C.R. org. 
Bucureşti, dosar 8609,f 40-41. 

58. 1950 iulie 5. Instrucţiuni asupra organizării şi desfăşurării 
muncii politice cu ostaşii ctg. 1948, semnate general-maior 
N. Ceauşescu, ministru adjunct şi şef al Direcţiei Superioare 
Politice a Armatei. 

În toamna anului acesta urmează să fie lăsaţi la vatră ostaşii contingentului 
1948. 
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Potrivit sarcinilor trasate annatei de către P.M.R. organele politice din armată, 
organizaţiile de partid şi tineret au datoria să pregătească pe aceşti tineri astfel ca 
fiecare ostaş înapoiat în câmpul muncii să fie un cetăţean conştient în îndeplinirea 
îndatoririlor faţă de Patrie, să-şi cunoască bine sarcinile ce îi revin în mijlocul 
tovarăşilor săi de muncă, să contribuie în mod efectiv la construirea socialismului 
în ţara noastră şi să fie un luptător neobosit pentru cauza păcii. 

În acest scop, în afară de lecţiile politice programate se vor ţine cu ostaşii ctg. 
1948 încă patru lecţii cu următoarele teme, care vor fi trimise la timp de către 
D.S.P.A.: 

l. Să sprijinim activitatea Sfaturilor Populare organe ale puterii de stat; 
2. Cum se organizează o gospodărie agricolă colectivă; 
3. Organizarea muncii şi plata muncii în gospodăria agricolă colectivă; 
4. Să fim propagandişti şi agitatori de frunte în satul nostru, pentru atragerea 

ţărănimii muncitoare la opera de organizare socialistă a agriculturii. 
Membrii de partid, utemiştii şi ostaşii agitatori vor desfăşura o temeinică 

muncă de lămurire în rândurile ostaşilor ce urmează a fi lăsaţi la vatră cu privire la 
sarcinile ce le revin odată înapoiaţi în câmpul muncii. În acest scop ei se vor 
docwnenta din articolele ce vor apare în „Carnetul Agitatorului" în lunile iulie, 
august şi septembrie 1950. 

În cadrul cluburilor ostăşeşti aparatul politic din unităţi va organiza câteva 
conferinţe privind problemele colectivizării agriculturii şi lupta împotriva 
superstiţiilor şi misticismului, dând toată atenţia pregătirii conferenţiarilor. 

Locţiitorii politici de garnizoane vor lua legătura cu filialele Societăţii pentru 
Răspândirea Ştiinţei şi Culturii şi cu responsabilii gospodăriilor agricole colective, 
de stat, S.M.T., căminele culturale etc., pentru a obţine specialişti care să 
conferenţieze despre aceste probleme. 

Conferinţele se vor organiza în cadrul Caselor Annatei de garnizoană. Vor 
participa la ele toţi ostaşii ctg. 1948 din unităţi. De asemeni, ostaşii ctg. 1948 vor fi 
duşi să participe şi la alte conferinţe care au loc în garnizoană şi care tratează 
despre aceste probleme. 

Prin grija cluburilor ostăşeşti se vor organiza vizite colective la G.A.C., S.M.T. 
şiG.A.S. 

Se vor organiza expoziţii de fotomontaje cu tematici legate de superioritatea 
gospodăriilor colective asupra celor individuale. Se va ţine o conferinţă instructaj 
în cadrul clubului ostăşesc în legătură cu „Rolul şi activitatea căminelor culturale". 

Echipele artistice vor avea în programul lor material din revista „Educaţia 
Artistică", privitor la colectivizarea agriculturii (poezii, prezentări muzicale în 
legătură cu lăsarea la vatră a ctg. 1948 etc.). 

Cu ostaşii fruntaşi în sport se va face un instructaj privitor la rolul lor în 
conducerea sau sprijinirea cercurilor sportive săteşti. 

Bibliotecile vor organiza expoziţii de cărţi, în legătură cu conferinţele ce se vor 
ţine la cluburile ostăşeşti. De asemeni, vor duce o acţiune susţinută de popularizare 
a broşurilor legate de transfonnarea socialistă a agriculturii. 

Organele politice şi de partid vor duce muncă specială pentru a face din fiecare 
ostaş ce urmează a fi lăsat la vatră, un bun propagandist A.R.L.U.S. 
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Se va organiza vizionarea filmelor cu subiecte legate de activitatea pe care o 
vor desfăşura ostaşii după lăsarea la vatră şi în deosebi a unnătoarelor filme: 

- Cazacii din Cuban, 
- Trei întâlniri, 
- Chirchizia Sovietică, 
- O pildă măreaţă, 
- Logodnica bogată, 
-Jurnale documentare în legătură cu G.A.C., G.A.S., S.M.T., întovărăşiri etc. 
Organele politice şi de partid vor da o deosebită atenţie organizării citirii în 

colectiv a presei de către ostaşii ce urmează a fi lăsaţi la vatră, insistându-se asupra 
articolelor ce vor apare în presă, special pentru ei. 

De asemeni, este necesar a se mobiliza ostaşii ctg. 1948 pentru a scrie articole 
la „Glasul Armatei" şi la gazetele ostăşeşti, asupra angajamentelor ce şi le iau în 
vederea activităţii ce o vor desfăşura după plecarea din cazannă. 

Comandanţii şi locţiitorii politici ai unităţilor vor înmâna ostaşilor care s-au 
evidenţiat în mod deosebit pe timpul îndeplinirii stagiului militar, ,,Menţiuni" a 
căror imprimate se vor trimite de D.S.P.A. De asemeni, se vor trimite scrisori de 
apreciere, familiilor acestora, unităţilor de producţie unde au lucrat ostaşii şi 
Comitetelor Provizorii din comunele de origină. 

Pentru fiecare ostaş ctg. 1948 care urmează să fie lăsat la vatră, aparatul politic 
din unităţi va întocmi câte o scurtă caracterizare (pe o singură pagină), care va 
trebui să scoată în evidenţă părţile pozitive şi negative din activitatea ostaşului 
timpul îndeplinirii serviciului militar. 

Forma caracterizărilor va fi cea arătată în Anexa nr. I. 
Caracteristicile astfel întocmite vor fi îndosariate (fără a fi cusute) de către 

unităţi, pe judeţe şi comune în ordinea alfabetică, conform Anexei nr. 2. 
Dosarul cu caracteristicile ostaşilor dintr-un judeţ vor avea în faţă şi tabele 

nominale cu cei ce li s-a făcut caracterizarea. 
M.U. vor centraliza caracterizările primite de la unităţi potrivit aceluiaşi pro

cedeu şi le vor înainta Regiunii Militare sau Comandamentului de Armă de care 
aparţin. 

Regiunile Militare şi Comandamentele de Annă, procedând în acelaşi fel, le 
vor înainta la D.S.P.A., Direcţia Organizare şi Instructaj. până la dat de 
1 octombrie 1950. 

Caracterizările vor fi semnate de locţiitorul politic al unităţii, care vor fi ajutat 
la întocmirea lor de către locţiitorii politici de companie şi secretarii organizaţiilor 
de bază partid şi U.T.M. Pe caracterizări nu se va pune nici o ştampilă unităţii şi 
nici numele unităţii. 

Afară de aceste caracterizări ce se fac pentru toţi ostaşii, secretarii 
organizaţiilor de bază vor face pentru membrii de partid câte o scurtă caracterizare 
(de partid), în care se va arăta cum a muncit şi activat ostaşul în calitate de membru 
de partid pe timpul cât a fost militar. 

Aceste caracterizări se vor îndosaria separat, tot pe judeţe şi se ,or trimite la 
D.S.P.A odată cu dosarele ce conţin caracterizările tuturor ostaşilor. 
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Pentru ostaşii care au unnat şcolile de tractorişti, contabili de cooperative de 
consum, socotitori, organizatori de partid pentru gospodăriile agricole colective şi 
locţiitori politici pentru gospodăriile agricole de stat şi S.M.T., se vor întocmi de 
către aparatul politic din unităţi tabele confonn Anexei nr. 3. 

Tabelele semnate şi de ostaşii ce sunt trecuţi în ele, vor fi trimise la D.S.P.A. 
în dosar separat odată cu caracterizările tuturor ostaşilor ce se lasă la vatră. 

Aceste tabele vor fi făcute separat pe fiecare categorie: 
- tractorişti, 

- contabili pentru cooperative, 
- socotitori pentru gospodăriile agricole colective, 
- organizatori de partid pentru gospodăriile agricole colective şi locţiitori 

politici la gospodăriile agricole de stat şi S.M.T. 
De exactitatea celor conţinute în caracterizări şi tabele, răspund cei ce le vor 

întocmi şi semna. 

MINISTRU ADJUNCT ŞI ŞEF AL D.S.P.A. 
GENERAL MAIOR 
N. Ceauşescu 

♦ 

Arhivele Militare Române, fond Direcţia Superioară Politică a Armatei, 
dosar 3393,f 152-156. 

59. 1950 iulie 8, Giurgiu. Notă întocmită de Comitetul 
Judeţean Vlaşca al P.MR. referitoare la ciocnirile dintre 
sătenii unor comune din judeţul Vlaşca şi cei Însărcinaţi cu 
strângerea cotelor de colectare. 

În unna şedinţei din ziua de 5 iulie a.c. ţinută cu Comitetul Provizoriu şi 
conducerea organizaţiei de bază în comuna Ciuperceni, plasa Siliştea. Pe ziua de 6 
iulie la orele 6 dimineaţa un grup de cetăţeni s-au dus la preşedintele Comitetului 
Provizoriu ca să le spună unde este directorul şcolii şi cine a dat dispoziţii să-l 
aresteze (directorul şcolii care este chiabur, Marin Ionescu, a făcut investigaţii, 
antrenând pe cetăţeni să nu treiere şi să nu dea nici un fel de cotă la colectare). 

Aflând că tovarăşul Palade Ion, care ţinuse şedinţă şi luase unele măsuri ca toţi 
cei din Comitetul Provizoriu şi organizaţia de bază să treiere şi să-şi ducă cota. 

Acest tovarăş trecând cu bicicleta prin faţa Comitetului Provizoriu, unde erau 
strânşi, mergând spre Siliştea, unii din acel grup a spus: ,,Uite mă, ăsta a dat 
dispoziţii să-l aresteze pe Marin Ionescu şi a spus să dăm grâul Ia colectare" şi 
astfel un grup de 6-7 ţărani s-au luat cu o căruţă după el, prinzându-l şi tăbărând cu 
furci şi ciomege asupra lui, aruncându-l în căruţă şi mergând cu el spre Comitetul 
Provizoriu, reţinându-l acolo după data de 6 iulie până în ziua de 7 iulie a.c. 
dimineaţa. 
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În tot acest timp veneau grupuri de cetăţeni ( câte I O), întrebându-l şi lovindu-l, 
spunând: ,,Tu eşti acela care vrei să ne ei grâul". 

Între timp pe la orele 12 s-a deplasat în acea comună., locotenentul major 
Toader, comandantul Securităţii Vlaşca, împreună cu încă doi tovarăşi locotenenţi, 
care apropiindu-se de Comitetul Provizoriu unde erau strânşi cca. 400 cetăţeni şi 
întrebându-i despre ce este vorba, îndemnându-i să-şi vadă de treaba lor, iar 
cetăţenii i-au înjurat şi reţinut în Comitetul Provizoriu, spunându-le că dacă nu-l 
aduce pe Marin Ionscu, îi omoară. 

La orele 6 dimineaţa pe data de 7 iulie au sosit 4 maşini cu o companie de 
securitate şi trecând prin faţa Comitetului Provizoriu, aceste maşini au fost atacate 
cu foc de armă, dintr-o curte de lângă Comitetul Provizoriu. 

În această situaţie s-a deschis foc asupra lor, împuşcând trei inşi mortal. 
În acest timp veneau grupuri a I 0-20 cetăţeni, din următoarele comune: 

Cosmeşti, Siliştea, Scurtu, Selaru, Negreni şi Baciu (care) unde vizitau pe cei 
arestaţi, iar la venirea lor în comună erau primiţi cu urale spunând că le-a venit 
ajutoare de luptă. 

Pe ziua de 7 iulie a.c. în comuna Siliştea s-a strâns pe la orele 8 dimineaţa cca. 
40-50 cetăţeni în faţa Comitetului Provizoriu care spuneau că nu vor să treiere după 
cum spune Comitetul Provizoriu, pentru că rămâne fără grâu, însă tovarăşii de la 
plasa P.M.R. şi cei de la Comitetul Provizoriu i-au îndemnat să ducă să treiere şi să 
nu se mai ia după zvonurile mincinoase ale chiaburilor, că rămân fără grâu. 

În acest timp a venit Vişa C. Petre împreună cu încă un cetăţean din comuna 
Ciuperceni la Judecătorie având proces, iar în acest timp a venit un grup de femei 
în frunte cu Frusina, Maria Caraşol şi Veta M. Răducu care au început să agite acel 
grup de cca. 200 cetăţeni, spunând: ce staţi mă aicea degeaba şi nu mergeţi să 
scăpaţi pe cei doi arestaţi din comuna Ciuperceni. Atunci toţi acei cetăţeni i-au luat 
pe cei doi de la judecătorie şi de acolo s-au îndreptat spre Comitetul Provizoriu 
tăcând agitaţie astfel: jos comuniştilor, fiindcă ne-aţi luat tot grâul, nu ne-aţi dat 
stambă şi am ajuns muritori de foame şi dezbrăcaţi. În fruntea acestui grup se aflau 
mai multe femei şi copii care au început să strige: hai să mergem la biserică să 
tragem clopotul să vină tot satul să putem omorî pe comunişti. 

În acel timp tov. Vârban Dumitru, responabil cu Educaţia şi Propaganda din 
Biroul judeţean al F P. cart> se găsea acolo, a117ind !'HI dus repede şi a tăiat sfoara 
de la clopot şi la un moment dat toată acea mulţime de oameni au venit la sediul 
Plăşii P.M.R. începând să arunce cărămizi, pietre şi bucăţi de lemn în geamuri, apoi 
intrând înăuntru cu forţa, luând la bătaie pe tov. Vârban Dumitru, care tăiase sfoara 
de la clopot şi pe cei 11 tovarăşi din activul plăşii în frunte cu secretarul. Din 
aceştia în urma bătăii 4 se află internaţi în spital. 

După aceasta s-au dus la centrala telefonică a plăşii distrugând un telefon şi 
spunându-i dirigintelui ca să nu dea cumva legătura telefonică comuniştilor că-l 
omoară. În continuare, au mers la cooperativă spunând: să spargem cooperative şi 
să luăm totul că e a noastră. 

Pe la orele l O a venit o maşină cu 24 miliţieni care a oprit la o distanţă de cca 
50 m. faţă de cei 6-700 cetăţeni strânşi spunându-le: măi fraţilor ce vreţi, mai 
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duceţi-vă acasă, nu vă luaţi după zvonurile chiaburilor. Aşa au fost sfătuiţi cca o 
oră. Ei căutau să se apropie în acest timp să înconjoare miliţienii, cu uneltele ce le 
aveau asupra lor ca: topoare, ciomege etc., un grup de 50-60 femei conduse de 
Frusina (fugită din Basarabia) s-a dus la biserică unde a tras clopotul din nou, 
chemând şi pe alţi cetăţeni la această acţiune. 

În acest timp venea şi din comuna Purani un convoi de cca 200 cetăţeni, în 
ajutorul comunei Siliştea. La un moment dat cetăţenii s-au apropiat la l O m de 
miliţieni ca să-i atace, spunând că mai bine vor să moară decât să trăiască în 
regimul ăsta şi continuând să se apropie, manifestând. Miliţienii au început să tragă 
pe deasupra pentru a-i intimida şi până nu au tras în plin în aceea din frunte care 
agitau, împuşcând mortal cca. 2 cetăţeni şi 7 răniţi. 

Cetăţenii văzând că nu glumesc, iar cei din faţă sunt împuşcaţi s-au retras. 
De asemeni şi cei din comuna Purani. 
Astfel au mai venit întărituri cu câteva maşini, cu trupe de securitate şi s-a 

putut linişti situaţia din comuna Siliştea. 
Tot în aceeaşi zi, în cătunul Şopârleşti, Preajba, Bleşeşti, au dat drumul 

cetăţenii la vite în lanurile Gospodăriilor Agricole de Stat şi au tăiat orzul pe o 
suprafaţă de 5 pogoane. 

De asemenea au bătut tractoriştii şi au demontat piesele tractoarelor ca să nu 
mai poată strânge recolte, cu scopul de a o fura ei. 

Pe la orele 19, s-au deplasat trei maşini cu o companie de securitate, fiind 
condusă de tov. colonel Câmpeanu, unde prin cercetări au descoperit cine e 
vinovatul, luând măsuri. 

Nu se cunoaşte până în prezent dacă membri de partid au luat parte la această 
acţiune. 

Astfel de situaţii s-a observat şi în comunele Baciu, Negreni, Purani şi Scurtu, 
însă datorită intervenţiei batalionului de securitate care a mers demonstrativ în 
câteva comune, ridicând câte un chiabur din principalii instigatori nu au mai 
continuat astfel de acţiuni. Astfel de acţiuni agitate s-au mai observat şi în comuna 
Cămineasca, plasa Ghimpaţi, unde pe ziua de 6 iulie a.c. s-au strâns circa 400-500 
cetăţeni în faţa Comitetului Provizoriu, manifestând că ei nu dau cota cu cât au fost 
impuşi şi nici treieratul nu vor începe dacă nu se stabileşte să dea 2 dai. la pogon. 
Printre acestea se afla şi fiul chiaburului Dumitru T. Otetoc, care spunea către tov. 
secretar al Comitetului Provizoriu de plasă şi un tov. activist de la plasă" de ce aţi 
venit aici, să ne luaţi grâul? - să poftiţi pe arie să luaţi că băgăm furcile în voi". 

Aceasta s-a întâmplat de la orele 20 până la 3 noaptea. 
Cazuri asemănătoare au mai fost şi în comunele Bila, Bălăria şi Iepureşti. 
În comuna Bila au spart geamurile Comitetului Provizoriu şi au vrut sa-1 

lovească pe tov. Preda Niculae de la Frontul Plugarilor Plasă şi pe Riza Victoria de 
la U.F.D.R. 

Au fost luate măsuri pentru principalii instigatori şi se duce muncă de lămurire 
temeinică pentru a preveni aceste situaţii. 

Secretarul Comitetului Judeţean, 
Florea Pavel 
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Şeful grupului documentare de partid, 
Dănică Petre 
Notă: 
Marin Ionescu avea în 1950, doi cai, o vacă, patru oi, doi porci şi 25,24 ha 

teren (A.N. Giurgiu, Sfatul Popular Giurgiu, Biroul special, ds. 49/1950 - 1952, 
f. 275, poziţia 35) . 

• 
Direcţia Judeţeană Giurgiu a Arhivelor Naţionale, fond P.C.R. - Regiunea 

Bucureşti, dosar 8609/1950.f 37-39. 

60. 1950 iulie 8. Proces-verbal încheiat de reprezentanţi ai 
organelor de securitate privind unele slăbiciuni constatate in 
activitatea de pregătire a campaniei de colectări. 

Noi, colonel Patriciu Mihai asistat fiind de lt. col. Cuteanu Gheorghe, am 
trecut la analizarea unor slăbiciuni în munca noastră în general şi în special în 
activitatea noastră în legătură cu pregătirea campaniei de colectări. Totodată am 
trecut la prelucrarea sarcinilor imediate ce stau în faţa unităţilor noastre, sarcini 
trasate de către Direcţiunea noastră Generală prin tov. ministru Pintilie Gheorghe, 
la conferinţa ţinută la Bucureşti în ziua de 7 iulie 1950. 

Au fost de faţă: tov. Maior Kovacs Mihai, şeful Serviciului Turda, tov. Maior 
Gligor Viorel, şeful Serviciului Bistriţa, tov. cpt. Mihaly Alexandru şeful 
Serviciului Mureş, tov. lt. Stern locţiitorul şefului de Serviciu Someş, tov. lt. maj. 
Breiner Gheorghe, şeful Secţiei I, tov. lt. maj. Dascăl Eugen şeful Secţiei II, tov. lt. 
maj. Stănescu Aurel, şeful Secţiei V, tov. lt. Mureşan Alexandru, şeful Bir. de 
Securitate Huedin, tov. lt. maj. Bogacenco Vitalie, şeful Bir. de Securitate Mociu, 
tov. lt. Crişan Iuliu, şeful Bir. de Securitate Hida. 

Sarcina centrală a partidului nostru, a guvernului nostru, deci şi a Securităţii 
Poporului în momentul de faţă este asigurarea desfăşurării în bune condiţiuni a 
campaniei de colectări. 

Comitetul Central al Partidului nostru, prin hotărârea adusă în legătură cu 
pregătirea campaniei de colectări ne-a atras atenţia la timp şi ne-a trasat sarcinile ce 
stau în faţa 00:l'-tră în legătură Cil campania aceasta şi în afară de aceasta prin 
organul de partid „Scânteia" ne arată zilnic ce avem de făcut. 

De reuşita campaniei de colectări depinde în mare măsură reuşita planurilor 
noastre în celelalte domenii şi chiar de aceea duşmanii de clasă, agenţi ai 
imperialismului, caută cu o furie turbată să stânjenească buna desfăşurare a acestei 
campanii. Deja sunt cazuri când din cauză că organele noastre nu au luat măsurile 
necesare şi la timp, chiaburii şi chiar ţărani muncitori instigaţi de aceştia, au trecut 
la atac direct contra organelor partidului, a securităţii. 

Că în regionala noastră nu s-au întâmplat încă astfel de cazuri, nu se datoreşte 
faptului că noi am luat toate măsurile preventive trasate la mai multe şedinţe 

anterioare şi, în special, trasate de Comitetul Central al partidului nostru, ci se 
datoreşte faptului că la noi suntem încă num~i la începutul acestei campanii. 
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Cu toate că s-au trasat sarcini concrete, pentru luarea măsurilor ca: verificarea 
oamenilor care vor constitui paza ariilor, verificarea proprietarilor de batoze, 
controlarea batozelor ca acestea să fie reparate în bune condiţiuni până la începerea 
treierişului, luarea de măsuri pentru prevenirea incendiilor la arii etc., până în 
prezent nu s-a raportat nimic de felul cum s-a dus la îndeplinire această sarcină. 
Sunt deja cazuri, unde din cauză că organele noastre nu au luat măsurile necesare, 
au fost aprinse ariile, batoze şi s-au dat foc chiar la cereale încă nesecerate. Nu 
trebuie să căutăm duşmanul numai între chiaburi, căci pe aceştia în majoritate îi 
cunoaştem şi îi putem găsi cu uşurinţă, ci trebuie să căutăm duşmanul chiar şi între 
organele executive, care prin măsurile luate neconform directivelor partidului şi 
guvernului, pot să provoace nemulţumiri în sânul ţărănimii muncitoare, prin care să 
provoace pe aceştia la acţiuni contra regimului. De exemplu: s-a întâmplat că 
organele în drept, adică unii duşmani infiltraţi între aceştia, au impus pentru 
predarea cotelor de cereale, ţărani săraci, care nici nu cultivă cereale etc. 

Pentru reuşita acţiunilor noastre în legătură cu desfăşurarea campaniei de 
colectare, să fie asigurată, este nevoie ca în special în această perioadă, să avem o 
colaborare zilnică cu partidul, neconspirând nimic în faţa organelor de partid în ce 
priveşte această campanie. Totodată trebuie să colaborăm în mod permanent cu 
Comitetul Provizoriu, Comisia de Colectări, pentru că astfel împreună vom putea 
asigura buna desfăşurare a acestei campanii. 

Trebuie să intensificăm colaborarea noastră cu Miliţia, care de asemenea are 
instrucţiuni precise în acest sens. Dar noi având experienţă mai mare să-i sprijinim 
şi să-i mobilizăm pentru îndeplinirea sarcinilor comune. Trebuie să lichidăm cu 
neîncrederea care există în unele locuri faţă de Miliţie. Să nu privim Miliţia prin 
prizma unor elemente necinstite care mai există în Miliţie. Să lichidăm cu 
tendinţele de suprapunere faţă de Miliţie, să creăm o atmosferă de colaborare 
tovărăşească, în urma căreia vor primi un ajutor foarte mare din partea Miliţiei, 
deoarece organele acesteia sunt răspândite din partea Miliţiei, deoarece organele 
acesteia sunt răspândite şi mai numeroase decât organele noastre. Acest lucru nu 
înseamnă însă, să nu urmărim elementele necinstite infiltrate în Miliţie, dar aceasta 
cu mult tact şi prudenţă. Să nu se mai întâmple ca faptele sesizate de către Miliţie 
să nu se raporteze imediat şi de către organele noastre şi, în special, în legătură cu 
colectările. Sigur că cele raportate trebuiesc în prealabil verificate. 

Trebuie să luăm măsurile cele mai hotărâte contra acelora care caută să 
împiedice desfăşurarea în bune condiţiuni a campaniei de colectări. Trebuie să fim 
atenţi, să nu lovim în oameni săraci, nelămuriţi, care sunt instigaţi de către 
duşmanul principal, chiaburul. Să căutăm pe adevăratul duşman şi să lovim fără 
cruţare în acesta. 

Ni s-au mai arătat o serie de lipsuri din partea tovarăşilor directori de la 
Direcţia Generală. Lipsuri care provin nu din lipsă de pregătire a noastră, ci din 
superficialitate care mai există în munca noastră. 

Sunt unii tovarăşi care mergând la diferite conferinţe la Direcţiunea Generală, 
vin înapoi încrezuţi şi câteodată se şi îngâmfează, că au ieşit printre primii pe ţară. 
Trebuie să lichidăm cu această manifestare nesănătoasă, care duce la adormirea 
vigilenţi noastre şi la necăutarea lipsurilor care există în munca noastră, în urma 
cărora urmează delăsarea. 
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Ni s-au arătat lipsurile în legătură cu propunerile pentru U .M.S., au propus 
tehnicieni, profesori, studenţi, care au mai avut I lună până la examene, iar în unele 
locuri au fost ridicaţi toţi chiaburii din comună, în loc ca din fiecare comună, să fi 
fost ridicat chiaburul cel mai agresiv, tânăr, sănătos, cu putere de muncă. Trebuie 
să analizăm propunerile noastre prin prisma politică, ca să nu îngreunăm prin 
măsurile noastre îndeplinirea Planului de Stat, să căutăm ca prin aceste măsuri să 
micşorăm numărul duşmanilor şi să-l mărim. 

S-a mai observat că nu se dă suficientă importanţă educării personalului de 
pază şi nu se efectuează un control permanent asupra muncii acestora. Sunt cazuri 
când organul de pază a fost un mijlocitor între arestat şi familia acestuia, sau chiar 
între complicii nearestaţi încă. Trebuie să mărim vigilenţa noastră şi să veghem ca 
duşmanul de clasă să nu aibă posibilitate să intre în rândurile noastre, şi dacă a 
intrat să-l descoperim, având totodată grijă să nu ne transformăm în organe de 
urmărire în interiorul instituţiei. 

În celelalte munci operatoare, de asemeni se observă lipsuri destul de serioase, 
organele de filaj sunt de cele mai multe ori descoperite, investigaţiile nu se adân
cesc, percheziţiile se fac superficial, din care cauză materialul compromiţător care 
ar ajuta la uşurarea anchetei, nu este descoperit la timp. Sunt o serie de elemente 
urmărite pe ţară, dintre care foarte puţini sunt identificaţi de organele noastre, pen
tru faptul că nu se dă importanţă cuvenită acestei munci. Nu este o preocupare per
manentă a noastră de puterea bandelor de fugari, care sunt duşmanii cei mai 
înverşunaţi ai regimului nostru. Trebuie să lichidăm urgent cu aceşti bandiţi şi în 
general să lichidăm cât de repede lipsurile pe care le avem în munca noastră 
operativă. 

Trebuie să întărim conspirativitatea, să se sisteze pentru totdeauna perindarea 
dintr-un birou în altul, nu trebuie să ştie nimeni din munca noastră, mai mult decât 
cade în competenţa lui. Fiecare şef de unitate, răspunde personal pentru activitatea 
tovarăşilor în subordine. 

De asemenea, s-au observat lipsuri în pregătirea tovarăşilor, care merg în 
operaţii şi din această cauză sunt expuşi uşor atacului duşmanului şi chiar în unele 
cazuri se întâmplă accidente grave, din cauză că tovarăşii nu sunt instruiţi de felul 
cum trebuie mânuit armamentul şi s-au împuşcat ei înşişi. 

În întocmirea dosarelor de anchetă, de asemeni se observă lipsuri care se 
datoresc superficialităţii în muncă. În multe cazuri sunt contraziceri neclarificate. 
Propunerile nu swll fnlemeiate pe baze reale, nu sunt sprijinite cu material 
documentar suficient. Trebuie să lichidăm de urgenţă aceste lipsuri. 

Ce sarcini imediate avem: 
1. Urmărirea de ceas cu ceas a desfăşurării campaniei de treieriş şi colectări. 
Luarea măsurilor cele mai hotărâte şi urgente necesare pentru asigurarea 

desfăşurării în bune condiţiuni a acestei campanii (seceriş, treieriş, desmiriştit, 
colectări). 

Să se ţină legătura strânsă cu organele de partid şi celelalte organe ale puterii 
de stat locale. 

Să se urmărească cu stricteţe îndeplinirea întocmai a sarcinilor trasate de către 
Comitetul Central al Partidului şi guvernului nostru. 
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Să se identifice şi să se ia măsurile cele mai drastice contra acelor care caută să 
saboteze măsurile luate de partid şi guvern, fiind atenţi ca să lovim în duşmanul 
principal. 

Să se raporteze zilnic şi dacă este cazul în interval şi mai scurt, felul cum 
decurge campania de treieriş şi colectări, starea de spirit în legătură cu măsurile 
)uate de guvern în acest sens şi în alte domenii. 

Trebuie să întărim munca informativă prin crearea unei armate întregi de 
informatori, care să fie cuprinse de rezidenţi bine verificaţi, instruiţi. Aceşti 
rezidenţi trebuie să fie recrutaţi pe circumscripţii poştale în comune, iar în oraş pe 
străzi. Trebuie să-i verificăm şi să-i instruim pe aceşti rezidenţi în aşa fel, ca după 
un timp să fie posibil încadrarea lor în Securitate. 

Până la I septembrie 1950, trebuie să organizăm cel puţin 50% din aceşti 
rezidenţi. 

Trebuie să ne fie o preocupare permanentă încadrarea unităţilor noastre cu 
elemente capabile, cinstite, devotate. 

Trebuie să sprijinim în permanent cadrele noastre pentru a putea cuprinde 
munca. 

În tovarăşii noştri trebuie să fie întruchipate toate calităţile bune, ce pot să 
existe într-un om. Trebuie să fie în aşa fel educaţi, ca să-şi iubească patria, partidul, 
Instituţia, familia şi cartea. 

Este necesar ca vigilenţa noastră să fie în permanenţă trează. După cum am 
văzut noi, nu numai în Ungaria, Bulgaria etc. au fost şi sunt spioni şi trădători, ci 
există şi la noi, numai că noi din lipsă de vigilenţă, i-am descoperit mai târziu. 
Trebuie să lucrăm din ce în ce cu mai multă conştiinciozitate, să eliminăm cât mai 
curând lipsurile care le avem, pentru a putea duce la îndeplinire sarcinile mari, cu 
care ne-a încredinţat partidul nostru. 

2. Tov. lt. col. Cuteanu, atrage atenţia ca forţele noastre să fie împărţite 
planificat, după importanţa regiunii. 

3. Să veghem ca cerealele colectate să ajungă la destinaţie. 
4. Să se urmărească ca imediat după seceriş, recolta să fie transportată la arii, 

unde este asigurată prin pază. 
Tov. lt. maj. Bogacenco Vitalie, arată că în raza lui nu este încă asigurată peste 

tot siguranţa ariilor prin pompe de apă şi minimaxuri. Propune să se ia măsuri prin 
Comitetul Provizoriu Judeţean. 

În urma lămuririi problemelor în legătură cu cele de mai sus, şedinţa s-a 
ridicat. 

Drept pentru care am adresat prezentul proces-verbal. 

Colonel de securitate: 
Patriciu Mihai 

Lt. col. de securitate, 
Cuteanu Gheorghe 

• 
A.S.R.I., fond documentar, dosar 4638, f 110-115. 
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61. 1950 iulie 11. Extras din Sentinţa nr. 699 a Tribunalului 
Militar Bucureşti pronunţată În procesul celor implicaţi în 
organizaţia„ Graiul Sângelui". 

Tribunalul Militar Bucureşti 
Secţia a II-a 
Dosar nr. 972/ l 950 

Prezidiul Republicii Populare Române. 
Astăzi 6 iulie 1950, 
Tribunalul Militar Bucureşti, Secţia a II-a, compus conform art. 9-14 C.J.M. din: 

preşedinte: maior magistrat Fănică Gheorghe; Membri: Nichifor Constantin; maior 
Angheliu Grigore; căpitan magistrat Florea Marin; căpitan Luca Gheorghe Ion; procuror 
militar: căpitan magistrat Sorescu Iulian; grefieri de şedinţă: Anastasiu Grigore. 

S-au întrunit în şedinţă publică, cu respectarea dispoziţiunilor prevăzute de art. 19-
22 C.J.M. şi având toţi prestatjurământul conform legii, în scopul de a judeca pe: 

I. Vulcănescu Ion, de 34 de ani, născut în Buzău, fiul lui Dumitru şi Tatiana, 
profesor, domiciliat în Bucureşti, str. Doamna Oltea, Aleea C nr. 11, condamnat a 
mai fost la I an de închisoare pentru tipărituri interzise.[ ... ] 

I. Vulcănescu Ion, în primăvara anului 1945, împreună cu Balaban Nicolae şi 
Constantinescu Victor, pune bazele unei organizaţiuni subversive, politice, cu 
nume conspirativ de „Graiul Sângelui" şi alcătuiesc un program, ce urma să se 
ramifice în nuclee, la centrele ce le considerau mai importante şi care să fie dotate 
cu armament şi muniţiuni necesare. 

Întocmeşte un manisfest semnat cu iniţialele „G.S.", ce cupruindea idei la 
modul de acţionare şi scopurile urmărite de organizaţie, iar în toamna anului 1945, 
prin Constantinescu Victor, recrutează în organizaţie pe Şendrea Vasile şi Coifan 
Virgil, care la rându-i aduce pe Iorgulescu Dumitru. În primăvara anului 1946, 
numărul membrilor crescând cu Ciupercă Nicolae şi Râmniceanu, recrutaţi prin 
Şendrea Vasile, Vulcănescu Ion are până în mai 1946, 4-5 şedinţe în casa lui, cu 
membrii organizaţiei, unde Ciupercă depune jurământul faţă de aceasta şi le sunt 
prezentaţi comandanţii unităţilor de şoc: locotenent rez.av. Coifan, sublocotenent 
rez. farmacist Iorgulescu Dumitru, locotenent-colonel Constantinescu V. şi general 
activ Râmniceanu. Ciupercă fiind pus :itunci 1:i curent cu plecare lui Riides~11 din 
ţară, înlesnită de Vulcănescu. În mai [noiembrie - n.ed.] 1946, Vulcănescu fiind 
implicat în complotul Aldea, este condamnat la 1 (un) an închisoare, iar Coifan şi 
Constantinescu la câte 6 (şase) luni pentru aceleaşi motive. Coifan Virgil urmând 
să se elibereze, e trimis Vulcănescu la Ciupercă acasă, pentru a-i duce veşti despre 
el, ceea ce Coifan a şi executat. În anul 194 7, Vulcănescu ieşind din închisoare, 
reia legătura cu membrii organizaţiei, cum şi cu generalul Ciupercă, Coifan, 
Constantinescu Victor şi Iorgulescu Dumitru, pentru reorganizarea şi lărgirea 
activităţii subversive, iar în vara acelui an. Vulcănescu plecă la Turnu-Severin, 
constituind un grup subversiv cu Jilavu Petre, Bedreag Ştefan şi Ene Nicolae. Le dă 
sarcini acestora să coopteze cât mai mulţi membri în organizaţia lui şi în primăvara 
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anului 1948, recrutează pe Ion Sabin, ce avea în plus sarcina să constituie un grup 
subversiv la Cluj.[ ... ] 

În consecinţă, 
Tribunalul, 
În numele legii 

Hotărăşte: 

Cu unanimitate de voturi, făcând aplicaţiunea art. 209 partea III-a C.P. 
combinat cu art. unic legea 212/1948, art. 304 şi 463 C.J.M., condamnă pe: 

1. Vulcănescu Ion la 25 ( douăzecişicinci) ani muncă silnică şi 1 O (zece) ani 
degradare civică, confiscarea averii şi 5000 (cincimii) lei chelutieli de judecată, cu 
socotirea prevenţiei de la data de 30 aprilie 1949. [ ... ] 

• 
Arhivele Militare Române, fond Tribunalul Militar Bucureşti, Secţia a II-a, 

dosar sentenţier pe anul 1950; publ. de Florica Dobre şi Alesandru Duţu, op. cit., 
p. 170-180. 

62. 1950 iulie 21. Sinteză informativă semnalând manifestările 
cu „ caracter agresiv" Împotriva acţiunilor de colectare. 

I. MANIFESTĂRI DE MASĂ CU CARACTER AGRESIV 
Judeţul Gorj 
În ziua de 19 iulie a.c., mai mulţi ţărani săraci, mijlocaşi şi chiaburi din 

comuna Sărdăneşti, satul Piscuri, au refuzat să predea cota la colectare. 
Trecându-se la verificarea cauzelor ce au determinat pe aceştia să refuze a 

preda cotele, s-a stabilit că au fost instigaţi de către numiţii Constantin V. Carcea, 
Ioan I. Constantinescu şi Dumitru Vlădoianu, care au fost reţinuţi de către organele 
noastre pentru cercetări. 

După ridicarea acestora, starea de spirit a ţăranilor, s-a liniştit. 
În cursul nopţii de 19/20 iulie a.c. mai mulţi ţărani săraci şi mijlocaşi în stare 

de ebrietate instigaţi fiind de către chiaburii Bratu V. Grigore, Constantin 
Constantinescu şi Gheorghe Piscoveanu s-au dus la domiciliul agentului agricol pe 
care l-au bătut grav, în urma căruia acesta a încetat din viaţă. 

În ziua de 20 iulie la orele 12, o bandă organizată de către numiţii Constantin 
Constantinescu chiabur cu 20 pogoane, fost P.N.T.-ist, Grigore Bratu, Ştefan Bratu, 
Ştefan Cinca, Gheorghe Scerdeanu, Pârvu Ioan, Grigore Predescu şi Ioan Popescu 
s-au adunat în casa numitului Dumitru D. Ioan unde au consumat o cantitate de 
ţuică, îmbătându-se, apoi au trecut la mobilizarea întregului sat pentru a porni la 
agresiuni contra organelor puterii de stat care i-au impus să dea cote la colectare. 

Pe ţăranii care refuzau să se alăture lor, aceştia îi băteau şi îi schingiuiau. 
Doi din instigatori au trecut într-un sat vecin pentru a agita şi pe aceştia. 
După ora 12, aceştia s-au deplasat la aria de treer unde au bătut pe delegaţii 

ariei de treer. 
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Pentru restabilirea ordinii în această comună, s-au deplasat la faţa locului 
organele Serviciului de Securitate Gorj şi organe ale Miliţiei, formând total o 
echipă de I O oameni. 

Intrând în sat, aceştia au fost întâmpinaţi de aproximativ 250 de oameni printre 
care femei şi copii, toţi înarmaţi cu securi, topoare etc., care fără a scoate vreo 
vorbă au sărit asupra lor, începând să-i lovească, reuşind în acest timp să 

dezarmeze 3 tovi din Org. de Securitate. 
Faţă de această situaţie, organele noastre au tras focuri de armă pentru 

intimidarea agresorilor, însă nu au obţinut rezultate, aceştia continuând să lovească. 
Agresorii, cu cele 3 pistoale luate, au tras în tovarăşii noştri, rănind 5 din ei. 
În învălmăşeală, tov. cpt. Nabadan Gheorghe şeful Serviciului de Securitate 

Gorj, a fost lovit cu un par în cap de către agresorul Ioan Boboioc, fracturându-i 
baza craniului. 

Astfel au mai fost răniţi tov. lt. Goga Vasile, sit. Brăiloiu Constantin, 
plutonierul Cojocaru şi alţi doi. 

Cu mare greutate tovarăşii noştri au reuşit să scape cu maşina din încercuire. 
Cei răniţi au fost transportaţi la spitalul din Gorj, unde tov. cpt. Nabadan a încetat 
din viaţă în urma loviturilor primite. 

În momentul de faţă, în satul Piscuri nu mai există nici un bărbat, deoarece 
aceştia fiind agresori, au fugit în pădurile de care este înconjurat acest sat. 

Organele noastre fac cercetări pentru identificarea şi prinderea agresorilor. 
De menţionat este că în pădurea ce înconjoară satul, rebelii găsesc un loc 

foarte prielnic pentru ascunzişuri, unde greu pot fi găsiţi. 
Dintre cei în cauză, a fost prins numai numitul Popescu Ioan care a luat parte 

la organizarea acestei agresiuni, restul fiind dispăruţi. 

III. MANIFESTĂRI CARE AU CUPRINS GRUPURI DE OAMENI 
CARE ÎŞI MANIFESTĂ NEMULŢUMIREA FAŢĂ DE COLECTĂRI 

Judeţul Olt 
Majoritatea ţăranilor săraci şi mijlocaşi din comuna Cristoara, sunt foarte 

nemulţumiţi din cauză că în urma predării cotelor nu mai le rămâne grâu nici măcar 
de sămânţă pentru anul viitor. 

Printre aceştia se află numitii Ioan I. Cristl:"ll, 011mitrn Gheorghe şi Olteanu 
Gheorghe, cărora nu le-a ajuns grâul nici cel puţin pentru completarea cotelor la 
care au fost impuşi. 

Judeţul Totova 
În aceiaşi situaţie se găsesc şi ţăranii din comuna Carja unde un număr de 23 

de ţărani care au treierat în cursul zilei de ieri (20 iulie) au plecat în urma predării 
cotelor la colectare, fără nici un pic de grâu. 

De asemeni sunt nemulţumiţi de cotele la care au fost impuşi, membrii 
Gospodăriei Agricole Colective din comuna Carlomăneşti. 

În urma manifestărilor de nemulţumire a acestora, a fost sesizat Comitetul 
Provizoriu Judeţean care urmează a lua măsuri. 
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Judeţul Ciuc 
Numitul Boeru Tudor din comuna Bicaz-Chei, care a fost impus să predea la 

colectare 228 kg boabe de porumb, 1440 kg cartofi şi 1364 kg făn, şi-a manifestat 
nemulţumirea deoarece nu are de unde să predea aceste cote, deoarece terenul 
acestei comune fiind foarte slab, recolta a fost redusă. 

Acelaşi lucru se petrece şi cu numitul Moldovan Simion din comuna Bicaz 
Ardelean, care a fost impus să predea la colectare 385 kg cartofi, 897 kg făn şi 88 
kg boabe de porumb. Acesta are 9 copii, iar din recolta obţinută nu-i este suficient 
nici pentru predarea cotei. 

De această situaţie a fost sesizată comisia de stat pentru colectări din Ciuc, 
care urmează a lua măsuri. 

Ţăranii săraci şi mijlocaşi din mai multe comune din plasele Ciuc şi 
Gheorgheni, s-au manifestat nemulţumiţi faţă de felul cum organele locale au 
aplicat impunerile de colectare, deoarece aceştia au favorizat pe chiaburi, iar 
ţăranilor săraci le-a fixat cote încât aceştia în majoritatea au rămas fără cereale. 

Astfel în comuna Lăzăreşti, chiaburul Szanta Coloman a fost impus să predea 
la colectare 307 kg şi 2.500 kg cartofi, deşi avea posibilităţi mult mai mari, iar 
numita Balin Ştefan, văduvă cu 5 copii, posedând 4 ha de teren, a fost impusă să 
predea 307 kg secară, 178 kg orz, 24 kg ovăz, 2.400 kg cartofi, 500 kg făn şi 66 kg 
borceag, în urma cărui fapt aceasta din urmă rămâne fără posibilităţi de a se mai 
întreţine pe ea şi copiii ei. 

Organele locale până în prezent nu au luat nici o măsură. 
Acelaşi lucru s-a întâmplat şi în comuna Păuleni unde chiaburul Regher Petru 

care posedă 3, 16 ha teren productiv, a fost impus să predea la colectare 100 kg 
cartofi în timp ce văduva Tamaş care nu posedă decât 2,806 ha teren dintre care nu 
este arabil decât 1, 16 ha, a fost impusă să predea 400 kg cartofi. 

De către organele noastre a sesizat Comisia de Stat pentru colectări din Ciuc, 
căreia i s-a arătat lipsurile ce le au organele în aceste comune. 

VI. ACŢIUNI IZOLATE INDIVIDUALE PRIN INCENDIERI, ACTE 
DE SABOTAJ, INSTIGĂRI, LANSĂRI DE MANIFESTE ETC. 

Judeţul Ilfov 
Preşedintele Comitetului Provizoriu din comuna Mogoşoaia, numitul 

Paraschivescu Gheorghe, împreună cu agentul agricol Tănase Buzatu au creat 
nemulţumiri în rândurile ţăranilor, prin faptul că în timpul nopţii au treierat recolta 
după 3 ha, împărţind grâul între ei. 

Cazul a fost semnalat Organizaţiei P.M.R. pentru a lua măsu_ri. 
La aria de treier din comuna Podul Pitarului, a fost descoperit chiaburul Petre 

Niţă proprietarul batozei, împreună cu numitul Gogu Costache (ţăran sărac) 
responsabilul ariei, în timp ce înregistra cantităţi de grâu mai mici decât cele reale, 
rezultate din treieriş. 

Cazul este în cercetarea organelor de Miliţie. 
Judeţul Someş 

În comuna Laszlo numiţii Alexandru Ioan, ţăran sărac şi numitul Rebau 
Gheorghe, au agitat băgătorii furcaşi să silească pe preşedintele Comitetului 
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Provizoriu din comuna Cristeşti pentru a le da lor grâul rămas la arie ca uium, 
contrar dispoziţiunilor Comitetului Provizoriu, ca acest grâu - fiind de calitate 
superioară - să rămână pentru sămânţă. 

În urma instigării făcute de susnumiţii, aceştia au sărit cu furcile asupra 
preşedintelui Comitetului Provizoriu, ameninţându-l cu moartea în cazul când nu le 
cedează grâul. Întrucât acesta a refuzat, furcaşii au luat cu forţa cantitatea de 1.080 
kg grâu pe care l-au transportat la ei acasă. 

Instigatorii urmează a fi reţinuţi de către organele noastre. 
Judeţul Constanţa 
În comuna Misleanu numitul Apostol Constantin fiu de chiabur, s-a manifestat 

ostil faţă de regim, încercând totodată să-l lovească pe agentul agricol al comunei, 
pentru faptul că tatăl său posedând 28 ha teren arabil, i s-a oprit la colectare 
aproape toate cerealele produse. 

Cazul a fost adus la cunoştinţa organelor Miliţiei. 
În rândurile ţărănimii sărace şi mijlocaşe din plasa Ostrov, s-a creat o stare de 

spirit agitată prin faptul că deşi _li s-a promis că li se va lăsa câte 80-100 kg cereale 
de fiecare persoană, totuşi organele competente nu au procedat conform celor 
stabilite. 

Astfel, ţăranul sărac Tănase Nicolae cu 6 ha teren arabil având 5 copii, la l ha 
însămânţat cu secară a scos 449 kg din care i s-a reţinut sămânţa şi uiumul, 
rămânând cu 220 kg. 

Neagu N. Neagu cu 2 ha pământ având 4 copii, din producţia de 650 kg secară 
recoltată de pe 1,5 ha după predarea cotei i-a mai rămas pentru familie cantitatea de 
266 kg. 

Starea de spirit arătată mai sus se datoreşte atitudinii pe care preşedintele 
Comitetului Provizoriu al Comunei Ostrov care o are faţă de ţărănimea săracă şi 
mijlocaşă, deoarece atunci când i-a spus că li s-a luat prea mult la colectări şi nu 
mai au ce mânca, acesta le-a spus „să mănânce iarbă şi pământ". 

De asemeni atunci când o serie de ţărani săraci au solicitat bonurile de 
măciniş, susnumitul a refuzat să le elibereze dându-i afară. 

Cazul a fost adus la cunoştinţă Judeţenei P.M.R.-Cta. şi Comitetului Provi
zoriu Judeţean. 

Judeţul Sibiu 
Numitul l\ifuntc::mu Gh. din Comuna Suhcctntc satul Bucium cnnd i s n adus la 

cunoştinţă de cota ce trebuie să o dea la colectare s-a exprimat printre altele că el 
nu vrea să moară până când nu se va schimba acest regim, pentru că are satisfacţia 
să moară neapărat doi oameni. 

Organele noastre îl supraveghează pe susnumitul, strângând totodată material 
necesar cercetării lui. 

De asemeni Inăsescu Pavel din Comuna Sânpetru plasa Haţeg în urma primirii 
obligaţiunilor de predarea cotei la colectare s-a manifestat ostil strângând pe stradă 
printre altele că asta nu este democraţie. Întrucât susnumitul este membru de partid 
organele noastre a semnalat cazul organizaţiei P.M.R. din localitate. 

Ţăranul mijlocaş Petric Cosma din Comuna Lapugiul Superior se manifestă cu 
orice ocazie contra regimului, făcând instigări printre ţărani, cărora le arată „că ce 
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bine era în trecut, că nu le lua nimeni cotă la colectare. De asemenea acesta 
îndeamnă pe ţărani să nu ducă grâul la arii şi să nu dea cotă la colctare. 

Susnumitul este cercetat de către organele noastre 
Judeţul Olt 
Ţăranii din Comuna Cristioara sunt nemulţumiţi datorită faptului că numitul 

Cărămizescu Gh. împuternicit cu colectările îi înşeală cu diferite cantităţi de cereale. 
Susnumitul instigă ţăranii să nu predea cotele de grâu la colectare. Astfel că 

numiţii Niculae Vătafu şi Dumitru Vătafu din această comună în urma sfatului 
primit de la susnumitul colector, nu au predat nici o cotă la colectare. 

DIVERSE 
Judeţul Dâmboviţa 
În Comuna Lazuri, plasa Matei Voievod nu se poate trece în bune condiţiuni, 

deoarece batoza şi locomobila repartizată aici nu funcţionează în bune condiţiuni, 
deoarece din cauza turaţiei prea mici pe care o are amestecă grâul cu paiele. 

Cazul a fost semnalat Comitetului Provizoriu Judeţean. 
Judeţul Buzău 
Pe aria Comuna Cândeşti se află depozitat cca 25000 kg grâu neputând fi 

transportat din lipsa mijloacelor de locomoţie fiind astfel expus stricăciuni. 
Judeţul Suceava 
În raza acestui judeţ s-a început seceratul grâului, orzului, ovăzului şi secarei, 

însă nu se poate face treierişul din cauza lipsei de combustibil, ca: benzină, 
motorină, petrol şi ulei. 

Judeţul Bihor 
Numitul Barău Nicolae din Comuna Ciomegiu care posedă 4 ha pământ nu a 

predat la colectare decât pentru un ha. A fost sesizat Comitetul Provizoriu al plasei 
Salonta pentru a lua măsuri. 

♦ 

A.S.R.J., fond documentar. dosar 9449, f 3-9. 

Tovarăşi, 

63. 1950 iulie 31. Cuvântarea generalului maior Leontin 
Să/ăjan. şeful Marelui Stat Major În şedinţa activului de partid 
referitoare la concluziile acţiunii de verificare a membrilor de 
partid. (fragmente) 

În numele Comitetului Central al Partidului Muncitoresc Român, cât şi din 
partea Conducerii Ministerului Forţelor Armate, vă aduc un cald salut (aplauze 
prelungite). 

Verificarea membrilor de partid, efectuată în perioada din noiembrie 1948 
până acum, în mai 1950, a constituit, aşa cum arată Rezoluţia Plenarei Comitetului 
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Central, unul din cele mai importante şi deosebite evenimente în viaţa partidului 
nostru. 

Ca să ne putem da seama mai bine de întreaga importanţă pe care au avut-o 
verificările, trebuie să ştim să ne reamintim de condiţiunile politice interne şi 
internaţionale în care s-au desfăşurat aceste verificări. 

Acţiunea de verificare a activului de partid s-a desfăşurat într-o perioadă când 
lupta dintre cele două lagăre, lagărul păcii, al democraţiei şi al socialismului pe de
o parte, iar pe de altă parte lagărul imperialist, lagărul duşmanilor democraţiei şi a 
păcii, când această luptă s-a ascuţit din ce în ce mai mult. 

E cunoscut, tovarăşi, de toţi dintre dumneavoastră că astăzi ca şi ieri în tabăra 
imperialistă situaţia economică se caracterizează prin coacerea unei noi crize 
economice, se caracterizează prin tot ceea ce fac imperialiştii pentru a-şi servi ţările 
coloniale, ţările capitaliste în cadrul planului Marshall sau în cadrul planului 
Schumann, prin încercările disperate pe care le fac imperialiştii de a-şi supune 
economia altor ţări precum şi libertăţile popoarelor. 

Pe tărâm politic vedem cum zi de zi trec la fascizarea ţărilor lor, la conducerea 
ţărilor lor prin metodele fasciste. 

Ultima acţiune mârşavă a imperialiştilor americani în Coreea, dovedeşte că 
imperialiştii sunt gata cu orice preţ să treacă la sugrumarea libertăţii popoarelor, că 
ei au dovedit prin fapte în ultima vreme, prin agresiunea împotriva Chinei şi prin 
atacarea Coreei, că vor cu orice preţ să dezlănţuie un al treilea război mondial. 

Deci se poat~ spune, tovarăşi, că pericolul de război în urma acestui atac, în 
urma acestei politici a imperialiştilor s-a mărit foarte mult. 

De asemenea, tovarăşi, se poate socoti în această tabără a duşmanilor păcii, pe 
unul dintre cei mai mârşavi agenţi ai imperialiştilor, banda titoistă, care provoacă zi 
de zi împotriva ţărilor de democraţie populară şi în primul rând împotriva Uniunii 
Sovietice. 

Pe de altă parte vedem, tovarăşi, un alt aspect, ceea ce se petrece în ţara 
socialismului şi în ţările de democraţie populară. În primul rând în Uniunea 
Sovietică vedem construcţia paşnică a comunismului, întărirea zi de zi a sistemului 
economic socialist, îmbunătăţirea vieţii celor ce muncesc din Uniunea Sovietică. 

De asemenea, în ţările de democraţie populară se duce o muncă uriaşă pentru 
îndeplinirea planurilor economice. pentru bunăstarea şi fericirea popoarelor; aici 
vedem colaborarea economică frăţească pe care o au ţările de democraţie populară, 
în contrast cu ce se petrece în lagărul imperialist unde capitaliştii sunt gata să se 
sugrume şi între ei pentru a avea unul sau altul predominaţia economică. 

În lagărul nostru, tovarăşi, ţările noastre se dezvoltă cu ajutorul dezinteresat, 
neprecupeţit al Uniunii Sovietice. 

Victoriile popoarelor din lumea întreagă în lupta pentru pace, în lupta pentru 
libertate şi independenţă, sunt în toi şi putem vedea cu mare satisfacţie rezultatele 
importante ale acestor victorii care au dus la eliberarea poporului chinez în lupta 
împotriva imperialiştilor şi a slugilor lor din această ţară. 

De asemenea, vedem, tovarăşi, cum luptă poporul coreean, cum îşi apără 

independenţa şi unitatea sa naţională; el luptă într-un aşa mod de i-a speriat pe 
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imperialişti şi a dat încredere popoarelor coloniale, le-a dat îndemn îl plus pentru a 
vedea că rezultatele luptei popoarelor pentru libertate nu sunt zadarnice. 

Spună imperialiştii câte minciuni ar spune, tovarăşi, fapt este că poporul 
coreean vrea să fie liber, vrea să fie unit. Oricâte încercări, oricâte explicaţii şi 
oricâte tunuri şi tancuri ar mai duce americanii în Coreea, voinţa de a învinge a 
poporului coreean nu poate fi înfrântă. 

Tovarăşi, 

Pentru noi este clar şi trebuie să fie clar pentru toată lumea că fără hotărârea, 
voinţa poporului coreean, fără convingerea poporului coreean de a se scutura de 
jugul imperialiştilor, fără ajutorul deosebit de mare pe care îl au ei în familia 
popoarelor din lumea întreagă, care îi sprijină astăzi, fără voinţa lor zi de zi de a 
învinge, e clar că ei n-ar fi obţinut rezultatele pe care le cunoaştem astăzi. Oricâte 
minciuni s-ar ţese în legătură cu Coreea, fapt este - şi asta nu poate fi dezminţit -
că poporul coreean doreşte să fie liber de sub stăpânirea americană şi acesta este 
lucrul cel mai important din tot acest război şi aceasta va şi duce la victoria deplină 
a poporului muncitor din Coreea. 

Lupta pentru pace se desfăşoară în întreaga lume. E o luptă uriaşă care capătă 
un caracter nou, un caracter deosebit. Această luptă pentru pace se duce astăzi 
împotriva imperialiştilor, care în mod concret din nou au arătat că sunt gata să 
provoace un al treilea război mondial. Semnăturile care s-au pus pe apelul de pace 
de la Stockholm, pentru interzicerea armei atomice şi declararea de criminali de 
război a celor care vor folosi primii arma atomică, dovedeşte că popoarele sunt 
hotărâte să lupte pentru apărarea păcii. 

Nu este greu de înţeles, tovarăşi, că această voinţă a popoarelor, această 
mişcare uriaşă a popoarelor pentru pace, nu poate să fie înfrântă. Oricâte bombe, 
oricâte mijloace de distrugere ar avea imperialiştii, fără oameni şi ei oameni n-au 
decât mercenari, pentru că oamenii cinstiţi sunt pentru pace, sunt gata să lupte să-şi 
dea viaţa pentru pace - ei nu pot şi nu vor putea să înfrângă această voinţă de pace, 
de libertate a popoarelor. (Aplauze prelungite). 

Tovarăşi, 

În timpul acestor verificări - şi semnificativ pentru aceste verificări - a fost 
lupta poporului nostru muncitor înlăuntrul ţării, de a merge hotărât pe drumul 
construirii socialismului în ţara noastră. Primul plan de un an, primul plan 
economic, cât şi cel de-al doilea pe anul acesta se desfăşoară cu succes, iar cel de 
anul trecut a fost îndeplinit, după cum ştiţi, cu deplin succes. Acum, ţara noastră se 
pregăteşte cu un plan economic de 5 ani, care va însemna îmbunătăţirea vieţii 
economice, sociale, culturale a poporului nostru, cum puţin au visat-o. Volumul de 
investiţii, din cifrele de control care sunt stabilite de guvern, arată un asemenea 
nivel pe care nu l-a avut burghezia în existenţa ei în tot ceea ce a investit ea. 

Această situaţie, tovarăşi, trecerea cu curaj înainte pentru a construi o ţară 
nouă, având o bază puternică economică, industrială, nu poate să nu aducă pentru 
poporul nostru bunăstarea şi fericirea. 

De asemenea, tovarăşi, în domeniul agriculturii în ţara noastră tot mai mult se 
merge pe drumul construirii agriculturii pe baze noi, socialiste, prin întărirea 
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gospodăriilor agricole de stat, a S.M.T.-urilor, iar în ultima vreme - şi aceasta în 
ciuda tuturor prevestirilor duşmanului - prin trecerea la colectivizare, la crearea de 
gospodării agricole colective. Cu toată propaganda duşmanului, pe care o 
cunoaştem, că ţăranul nostru n-o să vrea colhozul, ţăranul nostru muncitor vrea 
atunci când este lămurit şi este convins de treaba aceasta şi după felul cum 
munceşte şi după rezultatele pe care le-au dat primele gospodării agricole colective, 
se vede că ţăranul nostru muncitor a înţeles să meargă pe drumul colectivizării. 

Desigur, toate aceste realizări nu le uităm nici o clipă şi aceste realizări de 
proporţii aşa de mari n-ar fi fost posibile dacă noi nu avem ajutorul continuu al 
Uniunii Sovietice, a experienţei uriaşe a Uniunii Sovietice, a Partidului Comunist 
(bolşevic) din Uniunea Sovietică. 

Tovarăşi, 

Dar aceste transformări uriaşe, istorice din ţara noastră nu se desfăşoară în 
mod lent, liniştit şi paşnic. E de presupus pentru orice om cu mintea luminată, că a 
smulge din mâinile unui pumn de exploatatori puterea politică şi economică, a le 
smulge raiul din mâna lor, nu este o treabă care să o poţi face pe cale paşnică, că 
aceasta presupune o luptă îndârjită pe viaţă şi pe moarte. 

Aici, aşa cum ne arăta Lenin pe vremuri, se pune problema care pe care şi noi 
ştim, după rezultatele la care a ajuns politica în Uniunea Sovietică, care din aceste 
două o să învingă, anume forţele clasei muncitoare, forţele oamenilor muncii din 
ţara noastră (aplauze prelungite). 

Tovarăşi, 
Dacă lupta noastră pentru nimicirea claselor exploatatoare este dusă în alte 

condiţiuni decât a fost dusă în Uniunea Sovietică, nu înseamnă tovarăşi că noi nu 
avem zi de zi ciocniri mai mult sau mai puţin violente cu duşmanii noştri, că lupta 
pe care o ducem noi şi astăzi nu este încă o luptă dusă cu jertfe şi această luptă 
trebuie continuată cu mai multă îndârjire, pentru a simţi duşmanul nostru hotărârea 
poporului muncitor de a învinge, de a-şi crea o viaţă nouă şi fericită. 

În aceste condiţiuni de luptă ascuţită s-a dus acţiunea de verificare. În aceste 
condiţiuni s-a făcut o operaţiune deosebit de importantă. 

Partidul nostru, Partidul Muncitoresc Român este forţa conducătoare în statul 
nostru. E normal ca de acest partid, de felul cum este el. de felul cum se comportă 
:;,i c~ foi 1.k d~m~lllc :;unt 111 acc:st partid, dt:pind o st:ric dt: rt:aliL.al'i, dt:pimJ 
realizările din ţara noastră în toate domeniile. 

Şi atunci este clar pentru toţi că problema curăţirii Partidului, problema 
întăririi partidului prin curăţenia sa, prin calitatea sa, joacă un rol deosebit de 
important pentru dezvoltarea ţării noastre pe drumul socialismului. Ca rezultat al 
acestor verificări noi vedem cât de justă a fost hotărârea Congresului din februarie 
1948, când s-a stabilit trecerea la verificarea membrilor partidului nostru. 

Tovarăşi, 
Dacă duşmanul duce lupta împotriva noastră prin fel de fel de mijloace, fel de 

fel de căi, apoi nici în cadrul acestei acţiuni de verificare n-a lipsit duşmanul, care a 
încercat prin toate mijloacele fie să compromită Comisiile de verificare, fie prin 
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altfel de mijloace, introducând neîncrederea în sânul membrilor de partid, arătând 
că de acuma toată lumea o să fie spânzurată, semănând neîncrederea în propriile 
forţe, lansând zvonuri şi aşa mai departe. Prin astfel de mijloace ei au încercat să 
împiedice această acţiune importantă a partidului nostru. 

Tovarăşi, 

Rezultatul îl cunoaştem cu toţii. Marea majoritate a membrilor partidului 
nostru au trecut cu hotărâre verificarea, venind în faţa comisiilor, arătându-şi 
situaţia, trecutul şi lipsurile lor şi astfel au reuşit să-şi îmbunătăţească munca, să-şi 
limpezească o serie de lucruri care nu le erau clare înainte. 

Mai mult, tovarăşi. În această acţiune de verificare noi am avut sprijinul 
deosebit de larg al maselor fără de partid. Peste 200.000 de muncitori pe întreaga 
ţară, aşa cum arată Rezoluţia, au venit şi ne-a ajutat, arătând o serie de elemente 
care au intrat în Partidul nostru, demascându-le şi în felul acesta ei înşişi s-au 
apropiat şi au înţeles ce este partidul nostru, devenind un activ puternic de sprijin al 
partidului nostru. 

De asemenea, Plenara constată că verificarea s-a desfăşurat în spiritul 
principialităţii partinice şi a dus la consolidarea organizaţiilor noastre de partid, a 
dus la întărirea autorităţii partidului în faţa maselor largi muncitoare. Să ne gândim 
tovarăşi şi fiecare dintre noi ştim câte elemente străine, banditeşti, n-au fost până 
mai ieri în partidul nostru şi câte elemente cinstite mai stau pe din afara partidului 
şi care se întrebau: ,,Oare omul ăsta care vorbeşte despre ţeluri aşa de înalte, cum 
de rabdă în sânul lor asemenea stârpituri care au putut pătrunde în partid?" Era o 
întrebare legitimă a oamenilor cinstiţi din afara partidului, care au văzut elementele 
exploatatoare, elementele duşmănoase regimului, legionari, carierişti, care au servit 
fel de fel de regimuri. Vedeau elementele acestea şi se întrebau: ,,Ce caută ăştia, 
care e adevărul aici? Ori partidul ăsta nu e partidul aşa cum îşi spune el, ori ce-i cu 
oamenii aceştia acolo?" 

De aceea, tovarăşi, problema curăţirii partidului a avut o influenţă deosebit de 
mare în sânul maselor muncitoare, care au văzut că partidul nostru nu afinnă pur şi 
simplu anumite lucruri, nu-şi afinnă ideologia sa ca paravan doar, ci este 
consecvent acestor principii pe care le-a fixat. 

De aceea, tovarăşi, importanţa aceasta a verificărilor nu poate să fie în 
întregime arătată cât a fost de mare. 

Plenara Comitetului Central, Rezoluţia sa arată o serie de părţi pozitive care au 
fost atinse, care au fost realizate în cadrul acestor verificări. 

Primul lucru şi cel mai mare succes al partidului nostru, că partidul a scăpat de 
192.000 elemente duşmănoase, elemente exploatatoare, carieriste, oportuniste, 
duşmane regimului nostru. (aplauze prelungite). 

Aceasta constituie 20 procente din efectivele partidului nostru. 
Aceasta de fapt este una din fonnele de autocritică; de altfel întreaga verificare 

constituie o metodă din cele mai superioare de autocritică, pe care şi-o face partidul 
în faţa maselor largi muncitoare, prin faptul că-şi curăţă rândurile, că îşi vede 
greşelile că a primit în partid elemente care nu meritau să intre. 

Aceasta de fapt este o fonnă autocritică superioară şi prin eliminarea acestor 
192.000 oameni - desigur că aici au fost şi multe elemente care erau înscrise 
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formal, unii nici nu s-au prezentat la verificare - noi am scăpat de un balast şi nu 
numai de un balast, noi am scăpat de un duşman care ne rodea în interiorul 
partidului nostru; pentru că, tovarăşi, cine poate să dea o altă interpretare la o serie 
de acţiuni care erau duse în momente grele, în 1946-1947, când ba ici, ba dincolo, 
apăreau acţiuni duşmănoase împotriva partidului, acţiuni duse chiar în fabrici, o · 
serie de manifestări la „I.T.A.", într-o serie de locuri unde existau o serie de 
membri de partid? ce erau acestea de fapt altceva decât acţiuni de multe ori 
dinăuntru partidului, duse de elementele duşmănoase. Deci, noi nu am scăpat 
numai de un balast, ci ne-am curăţit rândurile, ceea ce a dus şi nu putea să nu ducă 
la întărirea unităţii de acţiune, a unităţii de voinţă a partidului nostru. 

De asemenea, tovarăşi, un mare succes a fost că scăpând de aceste elemente, 
eliminându-le din partid - aceste elemente de fapt erau cele mai multe din sânul 
micii burghezii - partidul nostru după verificare şi-a îmbunătăţit compoziţia sa 
socială. Astfel, procentul de muncitori pe ţară a crescut cu 4%, iar în organele de 
conducere ale partidului şi în aparat, procentul de muncitori a crescut de la 53-64; 
în posturile de răspundere în aparatul de stat procentul de muncitori a crescut de la 
24-40. De asemenea au fost ridicaţi un număr de peste 40.000 membri de partid la 
o serie de munci de răspundere. 

Deci, tovarăşi, prin aceasta partidul şi-a întărit şi mai mult ceea ce numeam noi 
una din caracteristicile sale de bază, aceea că partidul este al clasei muncitoare, o 
parte a clasei muncitoare. 

Prin eliminarea acestor elemente mic-burgheze, exploatatoare, desigur că 
compoziţia Partidului s-a îmbunătăţit, deşi nu îndeajuns; acţiunea trebuie să fie 
dusă mai departe. 

Al treilea lucru pe care îl constată Plenara este că a crescut vigilenţa 
revoluţionară a organizaţiilor de bază cât şi a membrilor de partid. Odată cu 
demascarea elementelor duşmănoase, acţiunea aceasta de verificare tocmai a avut 
darul că au participat toţi membrii de partid, care au putut să stea la aceste şedinţe, 
să se examineze pe sine, să analizeze lipsurile altor tovarăşi atât în şedinţele 
individuale, cât mai ales, în cele colective, unde au putut să înveţe toate aspectele 
de manifestare a duşmanului împotriva partidului nostru. 

Când am avut noi asemenea prilej ca în mod special, în mod deosebit să ne 
ocupăm cu aceste probleme, cum se manifestă duşmanul, care sunt metodele sale 
de lucru, caro i!iiUnt lipsurile, în gc11cral, ale oamenilor, care sunt riimii:;;iţclc 

învechite, mentalitatea lor, să analizeze omul de la naştere până în prezent? Acest 
prilej l-am avut la verificare şi această muncă a reuşit să ajute membrii de partid, să 
ajute sute de mii de membri de partid ca să cunoască duşmanul, să-şi asculte 
vigilenţa împotriva duşmanului. 

O altă realizare importantă pe care ne-o aduce verificarea este că una din 
armele noastre care în multe locuri este destul de tocită, arma criticii şi autocriticii, 
care pentru noi constituie una din metodele de bază pentru educarea şi creşterea 
membrilor noştri, a fost pusă în mod deosebit în mişcare. De altfel, cum arătam mai 
înainte, însăşi toată verificarea este o metodă de critică şi autocritică superioară. 
Critica şi autocritica a putut să fie folosită şi a putut fi înţeleasă importanţa ei de 
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membrii noştri de partid, în lupta pentru îmbunătăţirea muncii, pentru a putea scăpa 
de lipsuri şi de neajunsuri în muncă. 

De asemenea, tovarăşi, cu prilejul acesta au ieşit la iveală o serie de metode 
care nu erau juste şi în felul acesta membrii de partid s-au putut mai bine convinge 
de necesitatea metodelor noastre de muncă care trebuie să fie în partid, a metodei 
de convingere, a principiului democraţiei interne de partid, precum şi alte metode 
pe care le avem noi în munca noastră de partid. 

De asemenea, tovarăşi, Plenara scoate la iveală o serie de lipsuri pe care le-am 
avut în trecut în ceea ce priveşte păstrarea documentelor de partid, evidenţa 
membrilor de partid. Într-adevăr, la o serie de organizaţii - şi la noi în armată vom 
vorbi noi despre treaba aceasta în mod deosebit - era această anarhie în 
documentele de partid. Luni de zile nu putem da de situaţia unui membri de partid. 
Despre aceasta noi vom mai vorbi, în orice caz acţiunea aceasta a fost importantă 
pentru că s-a putut pune în ordine pe toată ţara toate documentele, s-au putut găsi 
formele corespunzătoare pentru păstrarea lor, pentru ţinerea evidenţei exacte a 
membrilor de partid. 

Tovarăşi, 
Desigur în ceea ce priveşte părţile pozitive ale verificării, despre acestea s-ar 

putea vorbi mai mult; vom insista însă în mod deosebit asupra unor lipsuri pe care 
le-a constatat Plenara Comitetului Central, analizând modul cum s-au desfăşurat 
verificările. 

În primul rând Plenara Comitetului Central a arătat că principalul rezultat al 
verificărilor a fost descoperirea şi eliminarea din rândurile partidului a cca. 192.000 
elemente exploatatoare, duşmane şi străine de clasă, necinstite, necorespunzătoare; 
aici vedem una dintre lipsurile noastre serioase şi aici cred că trebuie să ne punem 
fiecare întrebarea cum de a fost posibil ca 192.000 oameni să fi pătruns în partid şi 
câţi dintre aceştia n-or mai fi încă în partid, care nu au fost încă descoperiţi? Cum a 
fost posibil să intre aceste elemente la noi în partid? O întrebare care trebuie să şi-o 
pună orice membru de partid când aude cifra aceasta: ,,dar ăştia nu au venit singuri, 
că doar oamenii la noi în partid se primesc nu intră singuri". 

Tocmai acesta este una din cele mai serioase lipsuri pe care le-am avut noi, 
felul cwn s-a făcut primirea membrilor în partid. Au fost călcate în mod grosolan 
principiile leninist-staliniste de primirea membrilor în partid. Nu se poate altfel 
explica că într-o serie de locuri au fost atraşi în partid oameni pe liste, în grupuri, 
ba în multe locuri cu anumite ademeniri. Noi cunoaştem cazuri când i-a înscris pe 
oameni, s-au dus la oamenii din cartier şi i-a întrebat: ,,Care vrea mălai?" - şi s-au 
înscris oamenii pentru mălai şi la urmă s-au trezit că sunt membri în partid. Am 
avut asemenea situaţii, tovarăşi. 

S-au călcat principiile noastre de bază, de a lua om cu om şi a vedea dacă el 
poate şi merită să fie membru în partidul nostru. Îmi amintesc că în 194 7 am avut o 
şedinţă chiar cu câţiva militari, - nu-i mai văd pe aici, n-am mai dat de ei. Era o 
celulă celebră, mi se pare tovarăşul Rabb cunoaşte chestiunea, era Apostol, secretar 
şi arăta unul cum duce lupta pentru primirea în partid şi spunea: ,,Eu la ai mei le
am spus aşa: ,,azi avem în 20, până în ziua de 1 vreau să vă văd pe toţi înscrişi în 
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partid!" E clar, cu asemenea metode nu puteau intra elemente devotate partidului 
nostru. 

Pe urmă la ministere era metoda aceasta că îi punea omului în faţă adeziunea şi 
îi spunea: ,,gândeşte-te dacă vrei să te înscrii, în orice caz gândeşte-te bine" - şi 
lăsa hârtia acolo. Omul se gândea „doamne fereşte dacă nu mă înscriu ce-o să fie 
cu mine, mă dă afară din servici!" Şi asemenea grosolănii s-au petrecut. 

De aceea, Comitetul Central şi-a făcut şi el autocritica că nu a combătut cu 
toată hotărârea aceste lucruri, că de arătat s-a arătat linia Comitetului Central: tov. 
Gheorghe Gheorghiu-Dej încă la conferinţa Partidului Comunist Român din 1945 a 
arătat principiile după care trebuie să fie primiţi oamenii în partid, nu în bloc, nu pe 
liste, ci în mod individual, căci aceasta este o treabă a fiecărui om în parte, el 
trebuie să consimtă, să înţeleagă ce este partidul, astfel nu poate fi de nici un folos 
partidului nostru. 

Plenara constată că: ,,datorită lipsei de vigilenţă revoluţionară, nivelului politic 
scăzut şi influenţelor străine, datorită „bunăvoinţei" oportuniste şi atitudinii 
nepăsătoare de gură cască, manifestare de numeroşi membri de partid, a fost 
posibilă pătrunderea în rândurile partidului a unui însemnat număr de elemente 
duşmane, străine de clasa muncitoare, descompuse, carieriste, oportuniste". 

Desigur, tovarăşi, partidul nostru avea în conducerea statului un rol hotărâtor, 
prin legea din 1945 din primăvară - şi în felul acesta s-a făcut că pe o serie întreagă 
de elemente oportuniste, carieriste, îi atrăgea această situaţie a noastră de partid de 
guvernământ şi noi nu am fost destul de vigilenţi, nu ne-am dat seama îndeajuns ce 
înseamnă întregul acest balast care a intrat şi aceste elemente duşmănoase care au 
intrat în partidul nostru. În special, aceste elemente strecurate în partid preferau să 
ajungă în aparatul de stat, unde se ducea munca de cadre, şi apoi unul după altul îşi 
atrăgeau acolo oamenii lor, elementele duşmănoase. Într-adevăr te întrebai la o 
serie de acţiuni care o fi cauza că nu merge treaba, o întorceai pe o parte şi pe alta 
să vezi care a fost cauza, însă ei erau destul de pricepuţi ca să mascheze toată 
treaba aceasta a sabotajului lor. 

Aceste elemente se mai găsesc într-o serie de posturi unde pun piedici în 
această maşinărie a noastră şi de aici încă se trag multe şi multe greutăţi şi 

nenorociri pentru mulţi oameni ai muncii din cauza acestor elemente care se mai 
găsesc şi în partid, şi în aparatul de stat etc. 

Desigur că în această situaţie autoritatea partidului nostru a slăbit, pentru că 
masele largi se uitau după faptele oamenilor şi faptele acestor oameni pe care i-am 
dat afară din partid ce fel de fapte puteau să fie, ne dăm seama cu toţii. 

Mulţi tovarăşi, eu cunosc din trecut, introduceau aceste elemente fasciste, care 
erau fasciste pur şi simplu ca mod, ca mentalitate, ca totul şi vă dafi seama cât rău 
ne-au produs nouă aceştia. 

Partidul nostru s-a umflat îndeajuns, a ajuns la 700.000 membri. dar apoi mai 
târziu, la unificarea cu Partidul Social Democrat a dat încă o năvală de elemente 
mic burgheze, carieriste, exploatatoare, duşmănoase. Păi doar este cunoscut că 
Partidul Social-Democrat la un moment dat chiar cu această lozincă îi atrăgea: 
,,veniţi încoace ca să luptăm contra comuniştilor!" 
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Pentru burghezie Partidul Social-Democrat era de fapt o platformă bună pentru 
a lupta împotriva Partidului Comunist şi atunci vă daţi seama că o parte ne era 
duşmănoasă, desigur nu toată lumea, pentru că numai partea de stânga a putut intra 
în partid, însă în orice caz şi această parte de stânga şi-a avut elementele ei de 
dreapta, cu atât şi noi aveam asemenea elemente în partid. 

(Pauză 15 minute) 

[ ... ] 
Tovarăşi, 

Trecem acum la partea care ne priveşte pe noi concret. [ ... ] 

Tovarăşi, 

În ceea ce priveşte munca Comisiei Centrale de Verificare şi a comisiilor 
noastre, fără doar şi poate au avut şi ele lipsuri. 

Nici aici la noi nu s-au analizat toate problemele, oamenii nu au avut 
experienţă în chestiunea aceasta. Desigur că au fost o serie de lipsuri, unele au fost 
îndreptate cu ajutorul Comisiei Centrale şi în felul acesta ne-am mai îmbunătăţit 
munca. Fără doar şi poate că au mai fost lipsuri acolo unde eventual s-au strecurat 
greşeli şi care vor fi îndreptate la timpul lor. 

(Pauză 15 minute) 
Tovarăşi, 
Din Analiza asupra verificărilor, Plenara a stabilit o serie de sarcini concrete 

pentru întregul nostru partid, sarcini care au izvorât din însăşi analiza care am 
arătat-o aici şi care am tăcut-o în parte. 

De aceea, ca primă sarcină pe care o pune partidul, este îndreptarea acestor 
greşeli care s-au constatat în ceea ce priveşte compoziţia partidului, felul cum s-a 
tăcut primirea de membri, care ne-a dus la situaţia cunoscută. De aceea, Plenara 
constată că compoziţia socială a partidului de acum, cu 42% elemente muncitoreşti, 
este nesatisfăcătoare şi de aici apoi sarcina ca în 2-3 ani, aşa cum arată Rezoluţia, 
partidul să-şi îmbunătăţească compoziţia socială, ajungând la o creştere până la 
60% elemente muncitoreşte. 

Tovarăşi, 
Cu atât mai mult astăzi, când în faţa noastră stau sarcini mari, stă în faţa 

noastră Planul de 5 ani şi nu-i o jucărie, va trebui să ne mobilizăm toate forţele, 
când în faţa noastră stă problema transformării socialiste a agriculturii care, după 
aprecierile tovarăşului Stalin, reprezintă în Uniunea Sovietică, ca factor de luptă 
împotriva duşmanului, ceva asemănător sau egal cu Revoluţia din Octombrie. 

Deci, pentru noi tovarăşi, dacă la naţionalizarea întreprinderilor la o serie de 
succese pe care le-am avut până acum, am avut ajutorul Uniunii Sovietice, desigur 
că-l vom avea şi de acum înainte, dar problema transformării socialiste a 
agriculturii pune sarcini de aşa natură încât toate forţele vii ale poporului nostru, 
elementele cinstite, valoroase din sânul clasei muncitoare trebuie să lupte cu 
abnegaţie pentru îndeplinirea acestor sarcini. 

Afară de aceasta, tovarăşi, pentru noi, în mod special pentru armată, situaţia 
internaţională nu este de aşa natură ca să ne culcăm pe lauri, nu este de aşa natură 
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ca să ne mulţumim, mă rog, avem câteva succese în annată şi rămânem la treaba 
aceasta. În faţa noastră stau sarcini mari şi duşmanul din afară, ca şi dinăuntru 
numai în măsura în care noi vom şti să ne ridicăm forţele la un nivel deosebit de 
ridicat, numai în această măsură vom reuşi să-l convingem, fie prin această 
demonstraţie a forţelor noastre, fie prin alte mijloace care ar fi nevoie, pentru a ne 
apăra cuceririle poporului muncitor din ţara noastră, pentru a asigura libertatea şi 
independenţa ţării noastre. 

De aceea, în problema întăririi partidului, în problema compoziţiei de partid, 
burtăverzimea, mica-burghezie nu poate să ne înţeleagă şi nici nu avem nevoie 
dealtfel să ne înţeleagă. Nu ne putem aştepta ca elementul mic-burghez, care ştie să 
facă larmă, care ştie să vorbească mult şi care ne-a înşelat pe mulţi dintre noi, am 
crezut că ăsta e de-al nostru dar faptele lui sunt contrarii de ceea ce cere partidul, 
deci cu asemenea elemente noi nu putem să ne îndeplinim sarcinile. De aceea, o 
problemă de bază în viaţa partidului nostru, a statului nostru, este întărirea 
compoziţiei sociale, este îmbunătăţirea acestei compoziţii, este asigurarea cu 
elemente care cu trup şi suflet sunt gata să se sacrifice la nevoie pentru interesele 
proletariatului. 

De aceea, problema îmbunătăţirii compoziţiei este o sarcină fundamentală şi 
cu aceasta începe ca sarcini pentru noi Rezoluţia Plenarei noastre. 

Asta nu înseamnă, tovarăşi, că această reglementare a compoziţiei sociale a 
partidului trebuie să se facă în mod mecanic, dând sarcini de calendar, aşa cum se 
flcea înainte, când până şi la staţiile de tramvai se recrutau membri de partid, nu 
însemna ca de acum să se facă întreceri care să aducă mai mulţi membri de partid. 

Acţiunea aceasta de recrutare, de primire în partid, trebuie să fie rezultatul 
muncii întregului partid, a organizaţiilor noastre de partid, care prin munca lor de 
lămurire de zi cu zi în mijlocul maselor, prin exemplele pe care le dau acolo, vor 
ridica elemente noi, sănătoase, care să zică: ,,Vreau să fiu şi eu membru de partid 
ca cutare, care este cinstit, munceşte cu dragoste pentru poporul nostru muncitor". · 

Aşa trebuie să se desfăşoare treaba aceasta. nicidecum după planuri întocmite 
sus în birou. Desigur că în privinţa aceasta partidul, Comitetul Central va avea un 
plan, acela de a recruta elemente în primul rând din industria de bază. 

Trebuie, tovarăşi, să ne fie un lucru clar: nici pe muncitori noi nu-i punem în 
mod egal, nu-i considerăm în mod egal. Noi în primul rând ne orientăm spre acei 
muncitori din industria de bază, muncitori cu palmele bătătorite, oameni care prin 
tot ce este viaţa lor de muncitori sunt gata de luptă în producţie, sunt fruntaşi în 
toate activităţile din ţara noastră. dau dovadă de muncă, de luptă. 

Spre asemenea elemente din industria de bază în primul rând ne vom orienta şi 
vom recruta, adică ce înseamnă a recruta? Înseamnă că vederile partidului vor fi 
îndreptate în primul rând în spre industria de bază, în spre industria grea pe care o 
are ţara noastră şi acolo, prin muncă sistematică, crescând oamenii, ne vom ridica 
în primul rând elementele de care are nevoie partidul. 

De aceea, Plenara arată că aceste primiri de membri de partid nu pot şi nu 
trebuie să se desfăşoare ca o campanie oarecare ci aceasta trebuie să fie, aşa după 
cum v-am arătat, printr-o muncă continuă, zi de zi pentru ridicare oamenilor. 
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Plenara însă ne recomandă ca aceste primiri să se facă conform statutului, 
adică primirea membrilor să se facă individual. Ce înseamnă individual? Mi-aduc 
aminte că nu pe toată lumea am primit-o prin liste la urma urmei. Omenii au dat 
adeziuni, aşa au venit majoritatea la noi. Dar asta însă nu epuizează problema 
primirii individuale, pentru că primirea în partid în mod individual este aceia când 
noi ne ocupăm de fiecare om în parte, când omul nu intră în partid pe baza unei 
atmosfere: ,,hai măi, tu nu vii în partid, hai să mergem în partid!" Primirea 
individuală se face printr-o muncă intensă, de zi cu zi, ca omul singur să ajungă la 
această convingere, să spună: ,,Ce o fi cu toată lumea nu-mi pasă, or mai fi alţi 
membri de partid, n-or mai fi, dar eu vreau să fiu membru de partid". 

La această convingere trebuie să ajungă, să vrea el indiferent ce se întâmplă cu 
alţii. El să aibă această convingere, acolo să ajungem şi atunci într-adevăr vom 
avea activişti în sânul poporului. Membrul de partid trebuie să fie un activist care 
în fond trebuie să fie recunoscut de masele din jurul său ca conducător, ca membru 
al avantgardei clasei muncitoare. De aceea, problema primirii individuale nu 
trebuie epuizată la formalităţi birocratice, ci trebuie stat de vorbă cu oamenii 
lămurindu-i luni de zile, nu aşa „vii, nu vii, bagă de seamă". 

Când omul ajunge la o asemenea convingere poţi spune că ai un partid 
puternic, altfel ne lăbărţăm, ne întindem şi asta nu ne ajută la nimic. 

O altă recomandaţie: trebuie să ne îndreptăm preocuparea principală spre 
calitatea membrilor de partid nu spre cantitate. Ce dacă suntem 192.000 membri 
mai puţin, suntem mai slabi? Partidul nostru este mult mai tare pe ţară şi eu cred că 
mai putea încă ceva, ceva de acolo să mai scadă şi cred că ne întăream şi mai mult. 
Tocmai aceasta este şi concluzia Rezoluţiei, că n-am descoperit toate elementele 
duşmănoase şi prin descoperirea lor ne vom întări şi mai mult. 

Să întărim disciplina, să ridicăm vigilenţa, revoluţionară la nivelul sarcinilor 
partidului. Sarcinile sunt mari, sunt istorice; noi creăm o viaţă nouă pentru generaţii 
şi generaţii. Nu-i o treabă care o facem numai pentru noi, nouă ne este dat să trăim 
în aceste momente când lupta este cea mai ascuţită. Noi să punem mâna fiecare şi 
să ajutăm poporul muncitor, copiii noştri, generaţiile viitoare, şi de aceea, trebuie 
întărită disciplina, trebuie înţeles momentul în care ne găsim actualmente. 

Plenara pentru primirea candidaţilor de partid dă următoarele directive: 
„Vor fi primiţi candidaţi şi membri în partid dintre elementele cele mat 

devotate cauzei clasei muncitoare, care luptă cu fennitate pentru introducerea în 
viaţă a hotărârilor partidului şi guvernului, care muncesc cu devotament şi abne
gaţie la locul lor de muncă pentru îndeplinirea şi depăşirea planului de producţie, 
care prin exemplul personal ridică productivitatea muncii şi disciplina în muncă; 
muncitori şi muncitoare care arată tărie politică în faţa greutăţilor, se dovedesc 
hotărâţi în combaterea manifestărilor anarhice şi şovăielilor mic-burgheze şi luptă 
pentru întărirea Republicii Populare Române şi aplicarea legilor ei". 

lată, tovarăşi, punctul de bază în jurul căruia noi trebuie să privim toată 
problema aceasta a primirii de candidaţi şi de membrii de partid. 

Rezoluţia mai arată că apoi vor fi primiţi elemente din industria grea, elemente 
care prin munca lor, prin atitudinea lor pot fi socotite elemente de avantgardă ale 
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clasei muncitoare. Apoi, în a doua ordine vin elementele din sânul clasei munci
toare, din restul întreprinderilor, din S.M.T., din gospodării agricole colective, din 
instituţii şi aşa mai departe. 

De asemenea, se vor primi candidaţi din rândul tehnicienilor, inginerilor, 
oamenilor de ştiinţă care şi-au pus toate cunoştinţele şi forţele lor de muncă în 
slujba constituirii socialismului şi au dovedit ataşament faţă de clasa muncitoare. 

De asemenea, tovarăşi, sigur că va trebui să se dea o atenţie deosebită feme
ilor, care reprezintă fără îndoială o forţă importantă, revoluţionară, în statul nostru. 

De asemenea, problema tineretului, ţinând seamă că noi avem aici un rezervor 
deosebit de important în mâna noastră; tot tineretul trece prin mâna noastră şi stă 
aici doi ani de zile. Zi de zi îl ai în mână, îi faci şcoală, educaţie, îl disciplinezi, îl 
faci să gândească. Nici nu ştim ce comoară avem noi în mâna noastră, ce elemente 
alese. Fiii de chiaburi, de elemente exploatatoare noi nu primim şi să ne dăm seama 
de lucrul acesta. De multe ori nici nu apreciem pe cine avem în mână, ce izvor 
extraordinar de important avem şi ce elemente se pot crea. 

De aceea, creşterii cadrelor tinere trebuie să-i dăm o importanţă deosebită. Nici 
unul dintre noi nu are contract să devină nemuritor. Fiecare trebuie să-şi dea seama 
de aceasta, de entuziasmul tineretului, care poate aduce îmbunătăţiri, care oricât ar 
încerca o serie de elemente mai vechi, nu vor fi în stare să le rezolve aşa cum le 
rezolvă tineretul şi pentru armată chestiunea aceasta este capitală. Tineretul este 
plin de viaţă, de entuziasm, gata de sacrificii, trebuie numai îndrumat ca să devină 
rezervorul nostru de bază. 

Aici mai este un punct special în ceea ce priveşte armata. 
,,Vor putea fi primiţi în partid ostaşi ai Armatei Republicii Populare Române, 

devotaţi cu trup şi suflet partidului, poporului muncitor şi apărării cuceririlor lui 
revoluţionare, care dau dovadă de patriotism fierbinte şi îşi însuşesc cu stăruinţă 
ştiint_a militară". 

In privinţa aceasta desigur că noi trebuie să dăm o mare atenţiune. Desigur, noi 
trebuie să ne mărim rândurile partidului nostru în armată, însă va trebui să 

verificăm pe fiecare, să cunoaştem ce visează omul, aşa să-l cunoaştem, să nu fie 
făcută munca aceasta de mântuială. 

Unii locţiitori politici au mers la cei excluşi şi le-a spus: ,,Du-te măi şi fă cere
re să te reprimească". Deşi ştiau că sunt elemente duşmănoase, totuşi îi îndemnau 
sa faca cerere de reprimire. Ce-o 11 în 1.:apul a1;c~tur luqiituri puliti..:i 11u :;,tim. 

Desigur, noi dăm dreptul oamenilor să ceară reprimirea, dar nu-i forţăm: sunt 
însă o serie de elemente care pot cere mult şi bine şi nu vor fi primiţi în partid. Pot 
fi o serie de elemente unde comisia a avut scăpări şi vor fi reprimiţi, dar n-o să 
începem în privinta aceasta o campanie de făcut cereri, când nici ei singuri nu sunt 
convinşi, nu vor aşa ceva: ,,Iar încep ăştia cu partidul, iar mă ia ca prin 194 7!" 

Deci, la primirea în partid va trebui să fim cu deosebită grijă. Aici se mai arată 
şi formele după care se intră în partid. Omul trebuie să ceară să fie primit în partid, 
să spună „vreau să intru în partid", să auzim aceasta de la el, pentru că în timpul 
verificării din aceşti 192.000 sau găsit multe elemente care au spus: ,,tovarăşe, eu 
nu m-am înscris în partid, nu ştiu nimic de treaba aceasta, eu nu am cerut aceasta", 
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şi într-adevăr noi nu aveam un document să-i arătăm că s-a înscris. Este o chestiune 
destul de neplăcută ca omul să se trezească să fie în partid. 

Apoi treaba aceasta de primire în partid este treaba organizaţiei de partid. 
Organizaţia de partid trebuie să vadă pe om, să-l cunoască, să-l asculte şi în faţă cu 
cei care îl recomandă să se hotărască şi apoi eşalonul superior să-şi spună părerea 
în privinţa aceasta, dacă este cazul să-l primească sau nu ca membru de partid sau 
candidat. 

Desigur că atunci când organizaţia de partid trebuie să facă munca aceasta nu 
înseamnă că organul de conducere, Biroul Organizaţiei de Bază nu trebuie să se 
preocupe în mod personal de oameni, să-i ajute, să-i cunoască, să-i urmărească. 

Deci întreaga organizaţie de bază trebuie să urmărească problema şi cu atât mai 
mult conducerea organizaţiei de bază. 

Rezoluţia arată că din cel care vor fi primiţi în partid 80% să fie elemente 
muncitoreşti şi 20% din restul categoriilor sociale. Aceasta este iarăşi o problemă 
categorică în privinţa îmbunătăţirii compoziţiei sociale. 

Pe baza statutului se arată că stagiul de candidatură pentru cei care vin din 
industria de bază, din sânul muncitorimii, din industria grea, va fi de 6 luni şi vor 
trebui să fie recomandaţi de doi tovarăşi membri de partid cu o vechime de cel 
puţin 3 ani în partid. Pentru ceilalţi muncitori stagiul va fi de un an, iar 
recomandările trebuiesc făcute de 3 membri de partid cu o vechime de cel puţin 3 
ani în partid. Pentru celelalte ·categorii sociale stagiul de candidat va fi de un an şi 
jumătate, recomandaţi de 4 membri de partid cu o vechime de 4 ani. 

De asemenea, cel care recomandă trebuie să aibă un stagiu de lucru împreună 
cu cel recomandat, să-l cunoască de cel puţin un an. Este însă de dorit ca 
recomandările să se caute de la oameni care îl cunosc de ani de zile. 

Aici se mai dau sarcini comitetelor judeţene de raion, pe care le vom avea du
pă raionare, cum să urmărească această muncă, pentru că adevărul este că în trecut 
organele de conducere nu s-au preocupat în mod sistematic de această chestiune. 

Faptul acesta de a fi în partid, primirea şi excluderea oamenilor sunt chestiuni 
de cea mai mare importanţă în viaţa unui om. Cinstit să recunoaştem fiecare că n
am ştiut să apreciem acolo unde ne-am găsit ce înseamnă să fii membru de partid şi 
de aici se trage toată superficialitatea în această muncă. 

Noi am văzut în timpul verificării, că oamenii îşi expuneau viaţa lor şi uitau să 
spună momentul când au intrat în partid, îşi făceau autobiografia şi nu ştiai „a intrat 
sau nu în partid?" Pentru ei aceasta nu a fost un eveniment. Ce fel de membru de 
partid este acesta? Eu nu uit toată viaţa mea ziua exactă când am auzit că m-a 
primit în partid; era cea mai mare bucurie şi în momente desigur când partidul nu 
era la putere. 

De aceea, problema primirii membrilor de partid este de cea mai mare 
însemnătate, să-i facem conştienţi pe oameni să înţeleagă ce înseamnă a fi în partid. 
Nu este un oarecare partid, este un partid deosebit. 

Partidele comuniste din toată lumea şi-au pus o sarcină mare pe care trebuie s-o 
ştie fiecare membru care intră în partid. În felul acesta noi vom putea să le dăm 
oamenilor întreaga imagine de ce este partidul nostru şi cum trebuie să se 
comporte, să nu le fie indiferent acest lucru. 
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Oamenii de partid trebuie să gândească tot timpul: ,,Măi merit să fiu în partid 
dacă fac treaba cutare şi cutare?" 

Mai departe, tovarăşi, o problemă nouă care până acum nici n-am prea înţeles
a, problema activului fără de partid. Îl mai chemăm câte odată la adunare şi îl 
botez.ăm noi aşa? 

Aici în Rezoluţie vine şi lărgeşte masa de oameni muncitori din jurul 
partidului nostru, lărgeşte această masă în ce sens? Nu de a avea nişte oameni care 
simpatizează cu partidul, stau la distanţă şi se uită cum te zbaţi în greutăţi şi ei spun 
că simpatizează. Noi de la oamenii care spun că sunt activ fără de partid cerem ca 
aceştia să fie activi, nu în partid căci n-au ajuns la nivelul de a fi membri de partid, 
dar poţi să le dai o sarcină concretă şi s-o ducă la îndeplinire. 

Tovarăşul Gh. Gheorghiu-Dej ne-a dat un exemplu zilele acestea, pe care l-a 
citit din „Pravda", cum a dat organizaţia de partid sarcina unui grup de activ fără de 
partid să rezolve o serie de chestiuni foarte importante pentru uzină. Deci erau 
importante? Iată, unor oameni din afara partidului, partidul îi mobilizează, desigur 
specialişti, oameni de bază, oameni cu capacitate, pe care i-a pus la treabă. 

Deci nu numai că partidul este fruntaş, dar reuşeşte să mai strângă în jurul său 
asemenea oameni. 

Deci, problema activului fără de partid are o importanţă deosebită. De 
asemenea, ei trebuie să fie recomandaţi, nu se declară singuri ca făcând parte din 
activul de partid şi organizaţia de bază le dă sarcini concrete, le dă să înveţe, le dă 
m1sturu. 

Tovarăşi, 

De asemenea, o altă situaţie importantă este că mulţi din membrii de partid 
care au rămas după verificare nu sunt la nivelul unui membru de partid, nici la 
şedinţe încă n-au înţeles să vină regulat, nici să-şi ducă o sarcină, ba chiar cotizaţia 
n-o plătesc regulat. Ei n-au ajuns nici la nivelul de a înţelege problemele 
ideologice-politice. 

Este cazul să-i ţii în partid pe oamenii aceştia, ce rost are aceasta? Ar însemna 
să scădem importanţa acestei denumiri de membru de partid. Atunci este clar că de 
aceste elemente partidul trebuie să se elibereze, iată, să devină candidaţi de partid, 
să li se dea o posibilitate, poate că trecând prin situaţia aceasta se vor îndrepta în 
orice caz este o situaţie foarte grea să treci de la membru de partid, candidat, nu-i o 
ln::abll :.ii fii 111c111bru Jc p,utiJ :;,i pc urmii :.ii lrc1,;i în 1,;alilalc Jc ,.;a111JiJal. Pualc ,.;ă 
aceste elemente, care sunt în această situaţie, vor munci, poate se vor trezi, vor 
pune mâna cu râvnă şi le vom da pe urmă posibilitatea să redevină membri de 
partid. Totuşi se pune chestiunea foarte serios de a continua curăţirea partidului 
nostru. Asta este o sarcină care nu poate să nu scape nici unuia din noi. În ce sens? 
Nu ca o campanie, ci pe baza muncii fiecărui om, pc baza atitudinii sale. 

Eu sunt sigur că au mai rămas o serie de elemente necorespunzătoare, care au 
ştiut să-şi arate trecutul frumos - noi n-am cunoscut prea multe despre ei - au 
scăpat vigilenţii noastre şi au rămas să-şi ducă activitatea lor duşmănoasă împotriva 
noastră, unii mai deschis, alţii pe ascuns, în orie„ caz aceste elemente trebuiesc 
descoperite şi trebuiesc scoase. 
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Statutul partidului nu dă posibilitatea să scoatem acele elemente din partid care 
nu merită să fie în mijlocul nostru. Iar în ceea ce priveşte trecerea de la calitatea de 
membru de partid la calitatea de candidat, aceasta trebuie făcută cu toată grija. Aici 
să fim atenţi, să analizăm bine pe fiecare om în parte, posibilităţile lui, condiţiunile 
lui, ajutorul tovarăşilor, pentru că recunoaştem că şi ajutorul dat de organizaţie n-a 
fost de cea mai bună calitate. 

Rezoluţia încheie cu următoarea frază: 
„Ar fi o iluzie periculoasă să credem că după încheierea acţiunii de verificare 

n-au mai rămas în partid elemente duşmane neidentificate, cu atât mai mult cu cât 
există pericolul infiltrării şi mai departe în rândurile partidului a elementelor străine 
şi duşmane. Fiind partid de guvernământ, singurul partid politic din Republica 
noastră Populară, Partidul Muncitoresc Român nu poate să nu ţină seama de faptul 
că spre rândurile sale se vor mai îndrepta fără îndoială, în cursul unui şir de ani, 
elemente străine, că duşmanul îşi va înzeci sforţările şi va folosi mereu noi şi noi 
mijloace şi vicleşuguri pentru a pătrunde în partid. Procesele lui Rajk, Costov şi 
Koci Dodze, cazul Pătrăşcanu şi al altor trădători în slujba burgheziei au arătat că 
încercarea de a pătrunde în partidele comuniste cu scopul de a submina pe 
dinăuntru constituie o metodă obişnuită a duşmanului". 

De aceea, tovarăşi, noi trebuie să le luăm această sarcină ca să urmărim ca 
elementele să nu pătrundă în partid, spre a nu lovi în unitatea partidului. 

Tovarăşi, 

Ca sarcini de bază care se mai pun pentru partidul nostru pe lângă acestea care 
sunt în Rezoluţie, sunt sarcinile noastre speciale. Este vorba de problema pregătirii 
de luptă, pregătirii politice, însuşirii noilor regulamente militare, aplicării lor cu 
măiestrie, problema cunoaşterii tehnicii noi militare. Noi avem în toate aceste 
domenii lipsuri serioase, atât în pregătirea de luptă, atât în cunoaşterea regulamen
telor, atât în cunoaşterea tehnicii, cât şi în îngrijirea acestei tehnici. 

Noi nu avem partid ca să avem partid, partidul este să îndeplinim o serie de 
sarcini. Noi trebuie să îmbunătăţim şi să ne perfecţionăm baza militară, ca oamenii 
muncii să aibă siguranţă şi încredere că ei pot munci liniştiţi, că sunt aici forţa care 
la nevoie pot să le apere cuceririle lor, pot să apere independenţa Patriei noastre, să 
aibă acest sentiment care este foarte important că prin munca noastră de zi cu zi 
fiecare membru de partid poate să stea în fruntea acestei pregătiri. 

Să nu creadă membru de partid că dacă a ieşit să ţină un discurs, să facă o 
prelucrare, apoi s-au terminat sarcinile lui. El este în armată, el trebuie să cunoască 
problemele milităriei. Desigur, pe lângă munca aceasta concretă, specială de partid, 
el trebuie să fie exemplu, să fie în frunte, să antreneze după el pe ceilalţi oameni 
fără de partid. Aceasta este sarcina noastră, a membrilor de partid. 

În ceea ce priveşte disciplina, tovarăşul Stalin ne învaţă că cea mai importantă 
condiţie a capacităţii de luptă a forţelor noastre armate este disciplina militară 
fermă. 

Indisciplina trebuie combătută pe toate căile. Aici este armată, o forţă 
organizată, care nu-şi poate permite situaţii din aceştia ca oamenii să-şi facă de cap 
şi noi să facem prelucrări cu ei. Şi aici, mai ales, tovarăşii noi, care au venit din 
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câmpul muncii, trebuie să le atragem foarte serios atenţia. Oamenii care au venit 
din câmpul muncii trebuie să fie în fruntea acestei discipline. Disciplina la ei este 
din convingere, pentru că i-a trimis partidul şi ei sunt convinşi de lupta pe care o 
duc aici. 

Ori, sunt unele manifestări chiar exterioare, că intră cu chipiul în cap la supe
rior, intră cu ţigara în gură, lucruri mici dar care au importanţă pentru disciplina 
militară., care nu permite acest lucru. 

Eu am stat de vorbă cu tovarăşii consilieri, care ne dau un ajutor deosebit, şi 
care ne-au spus că în timpul serviciului trebuie disciplina cea mai severă, aici nu 
este voie să facem compromisuri. Orice inimă largă a cuiva, nu face decât rău 
individului respectiv, căruia îi permite asemenea lucruri. De asemenea, vigilenţa, 
despre ea putem vorbi foarte mult. Pentru noi chestiunea aceasta este de cea mai 
mare importanţă. Munceşti ani de zile, gândiţi-vă la treaba aceasta, şi cad 
documentele noastre în mâinile duşmanului şi duşmanul îţi cunoaşte planul tău de 
operaţii. Vă daţi seama ce crimă este aceasta la adresa poporului nostru. Neglijenţa 
nu poate fi iertată, ea trebuie sancţionată cu cea mai mare asprime, ca omul să-şi 
dea seama că aici este într-o instituţie specială, că el trebuie să aibă grijă de 
documentele secrete ale statului nostru şi că aici nu se pot permite delăsări. Noi 
cunoaştem foarte multe abateri în ceea ce priveşte păstrarea documentelor secrete, 
şi aşa mai departe. 

De asemenea, tovarăşi, vigilenţă faţă de duşman, faţă de manifestările sale, 
faţă de elementele care spionează legăturile lor din afară. Nu aşa cum fac unii cu 
aprobarea de căsătorie. Nu se prea interesează cu cine umblă omul, cui face curte. 
Numai când vine cu cererea şi i-o prezintă, îi spune: ,,Stai să-ţi facem dosar, nu te 
poţi însura aşa!" În loc să ne ocupăm din vreme cu ofiţerul tânăr, să ştim cu cine 
umblă, nu după ce s-a încurcat, că el trăieşte de luni de zile şi vine să facă doar o 
formalitate. ,,Trăieşte cum poţi cu ea, dar eu nu-ţi aprob căsătoria!" 

Un tovarăş de la Informaţii spunea cum căuta o femeie în jurul Statului Major 
să stea de vorbă cu un soldat: 

- E greu, eşti supărat ... 
- Nu mi-e greu deloc - a spus soldatul. 
- Dar cum merge la voi? 
Acesta era un soldat mai priceput şi a simţit că vrea să prindă ceva de la el. Pe 

unnă l-a invitat şi acasă. Sunt trimişi special. plătiţi bine ca să afle ce facem, ce 
pregătim, ce armament avem, deci chestiunea aceasta trebuie să ne fie de cea mai 
mare atenţie. 

Pe urmă educaţia de partid, pentru aceasta este o altă rezoluţie. Trebuie să 
recunoaştem că stăm foarte slab cu creşterea nivelului politic. Trebuie pus mâna 
serios pe carte şi învăţat. Nici nu putem conduce altfel dacă nu cunoaştem 

experienţa aceasta bogată a partidului, experienţa clasei muncitoare. 
Aici trebuie să accentuăm de o mie de ori că fără partid nu putem construi o 

armată. Ori cât de deştepţi am fi noi, cei care conducem aparatul propriu zis 
administrativ, dacă în fruntea ministerului s-ar găsi nu ştiu ce geniu, nu este posibil 
de creat o armată nouă, o armată populară, fără ajutorul partidului, fără un 
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instrument care să se întindă în întreaga masă, de jos de la ostaşi până sus la toate 
eşaloanele, care să fie o forţă, un motor. De aceea, problema întăririi armatei 
noastre este strâns legată de partid, de dumneavoastră, de noi toţi, de toţi membrii 
de partid care îi avem. 

Să muncim - şi sunt sigur că vom munci - să punem umărul să luăm 
experienţa bogată a Uniunii Sovietice, căci nouă nu ne trebuiesc mulţi ani căci 
avem o experienţă câştigată de la ei. 

Pe drumul acesta, pe linia aceasta, pe drumul indicat de Comitetul Central, de 
partidul nostru, de tov. Gheorghiu-Dej, să mergem cu toată hotărârea pentru 
crearea armatei noi, Armatei noastre Populare! (aplauze prelungite) 

• 
Arhivele Militare Române, fond Direcţia Superioară Politică a Armatei, 

dosar 3430.f 258-268, 279-290. 

64. 1950 august 6, Bucureşti. Memoriu adresat de Todorov 
Petru, citat în procesul grupului de spioni aflaţi în slujba 
serviciului de spionaj al grupului Tito-Rancovici, care a avut 
loc la Tribunalul Militar din Bucureşti. 

În legătură cu faptul, că la procesul grupului de spioni aflaţi în slujba 
serviciului de spionaj al clicii fasciste Tito-Rancovici care s-a ţinut în faţa 
Tribunalului Militar din Bucureşti, a fost pomenit numele meu şi anume după cum 
mi-a comunicat tov. Vass Ghizela, Silin Miladin afirma că m-ar fi recrutat ca 
informator, iar Adamov Milorad afirma că aş fi semnat chiar un angajament că voi 
lucra pentru el, subsemnatul am să declar următoarele: 

Pe Silin Miladin l-am cunoscut pe la sfârşitul lunii aprilie 1948. Şi anume: în 
acel timp eu am fost asistent la şcoala medie de cadre de la jud. Timiş. lmpreună cu 
tov. Goanţă Andrei care este acum activist al C.C. al P.M.R. şi cu tov. Taco Elena 
de la jud. Timiş am făcut parte dintr-o comisie care avea ca sarcină să propună 
oamenii de pe teren pentru a fi scoşi din producţie şi pentru a fi ridicaţi la diferite 
posturi de conducere. Atunci am vorbit pentru prima oară cu Silin Miladin care era 
învăţător la Diniaş - şi secretarul comitetului de partid. 

A doua oară am vorbit cu Silian Miladin imediat după publicarea Rezoluţiei 
Biroului Informativ asupra situaţiei din P.C.I. Borislav Popovici preşedinte al 
Uniunii Asociaţiilor Culturale Democratice Slave din Timişoara, Miloş Todorov 
fost pe atunci secretar general la organizaţia slavă din Timişoara şi cu mine am fost 
trimişi de către comitetul judeţean P.M.R. Timiş în comuna Diniaş să demascăm pe 
Paia Stoianov, fost corespondent la Taniug, care se afla pe atunci vreo câteva zile 
la Diniaş şi făcea propagandă împotriva Rezoluţiei Biroului Informativ. 
Demascarea lui Paia Stoianov s-a făcut în cadrul organizaţiei slave din localitate, 
adică la o adunare care a fost organizată în acest scop. 

După aceea, Silin a fost adus la Timişoara la „Pravda" şi la „Îndrumătorul 
Cultural". 
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' La sfărşitul lunii iulie 1948 eu am fost trimis cu munca la Bucureşti la C.C. al 
P.M.R. unde mă aflu şi acum. După vreo lună de zile am fost trimis să muncesc la 
Radiodifuziune numai înainte de masă, după masă munceam la secţie. Silin 
Miladin era însărcinat să trimită la radio pe cale telefonică ştiri şi materiale în 
legătură cu populaţia slavă din Banat. Cine l-a însărcinat cu această muncă nu-mi 
este cunoscut. Eu am primit telefonic de 2 ori astfel de material de la Silin Miladin. 

În august 1949 pe când mergem în concediu am fost trimis din partea 
Radiodifuziunii să prelucreze cu tov. de la „Îndrumătorul Cultural" cum să ne 
trimită datele necesare în legătură cu populaţia slavă din Banat. De faţă a fost Silin 
Miladin şi Dobrivoi Iovanovici. Cu această muncă a rămas însărcinat şi pe mai 
departe Silin. 

În legătură cu aceeaşi problemă am stat de vorbă şi cu tovarăşii de la 
organizaţia slavă, cu tov. Curici Alex, Bojin Borislav, Lazarov Olrad, care sunt la 
şcoala în limba sârbă din Bucureşti. De atunci n-am mai vorbit niciodată şi n-am 
avut nici o legătură cu Silin Miladin. 

N-am avut nici un fel de relaţii de prietenie cu Silin. Veneam în contact cu el 
numai în legătură cu munca. 

Nu mi-a vorbit şi nu mi-a propus niciodată să fiu informatorul lui. 
Pe Adamov Milorad l-am cunoscut la Sânnicolau Mare. Nu pot să precizeze 

dacă în 1945 sau în ) 946. El venea la Sânnicolau şi se întreţinea la Conici Borislav. 
Eu l-am cunoscut cu numele „Brataş" cred că la Sânnicolau sunt puţini care ştiu că 
se numeşte Adamov Milorad. Venea pe la Sânnicolau de multe ori, l-am văzut de 
vreo câteva ori în uniformă de partizan şi înarmat, mergea pe stradă fără să ascundă 
acest lucru. 

În decembrie 1946 am fost împreună cu Conici Borislav, Kelici Vitomir şi 
Peici Costa ultimii doi din comuna Variaş în Iugoslavia. Am stat 3-4 zile. Scopul 
pentru care am fost în 1946 în Iugoslavia este: 

1. Să-mi aduc certificatul de şcoală care se afla şi poate că se află şi acum la 
Belgrad. În 1940-194 l am urmat anul I la teologie din Sremski Karlovoi, am fost 
acolo vreo 6-7 luni. 

2. Să cumpărăm cărţi. 
3. Vroiam să văd cum este în Iugoslavia după eliberare. 
Pentru aceleaşi motive spunea că merge şi Conici. În afară de aceasta el mai 

nvc:a aculo rude:. Cu nu am rudo în Iugoslavia. Kelici are o soră în Chichinda la care 

am stat 2 zile cu toţii spunea că merge s-o vază. · 
Peici Costa a urmat în Iugoslavia Medicina Veterinară câte îmi amintesc. 
După ce am stat noi două zile la sora lui Kelici venise între timp acasă 

Adamov Milorad. Conici şi cu mine am plecat şi am stat atunci la el. Zicea să nu 
facem greutăţi acestei familii. Dintre autorităţi am fost de faţă când ne-am întâlnit 
cu un sublocotenent care-şi zicea Krivokapici -- nu ştiu dacă acesta este adevăratul 
lui nume, poate este şi el vreun „Brataş". Acest sublocotenent era din OZN-a 
Spunea Kosta Peici că el ar fi telefonat la graniţă să ne lase să trecem. Dar planul 
nostru de a merge mai departe la Belgrad a rămas baltă, deoarece sublocotenentul a 
spus că nu este permis să plecăm mai departe fiindcă este interzis, că se fac razii 
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prin trenuri etc. Am văzut că Peici Costa îl cunoştea mai dinainte pe acest 
sublocotenent. 

La Chichinda am mai vorbit cu Tihomir Raicici care este din Sânnicolaul 
Mare. Prin 1945 a plecat cu nişte rude de ale lui din Ivanda la Ioşa Tomici unde se 
află poate şi acum. Menţionez că eu l-am chemat telefonic. Lucra acolo pe la 
Percepţie. 

După ce am stat o zi sau două la Adamov Milorad, deoarece nu ni s-a permis 
să mergem mai departe ne-am întors tot prin Nakovo-Lunga Comloş acasă. 

De atunci nu l-am mai văzut şi nu am vorbit niciodată cu Adamov Milorad. 
Nu mi-a propus niciodată nici verbal nici în scris să devin informatorul lui. 
Nu am semnat niciodată nici un angajament de informator. 
Aceşti bandiţi şi Silin şi Adamov dar, mai ales, Silin cunoşteau foarte bine 

activitatea mea, mai ales, după publicarea Rezoluţiei Biroului Informativ. 
Prin această provocare ei încearcă să mă compromită pentru a nu mai putea 

munci mai departe. 
Tovarăşii cu care am muncit şi cu care muncesc cunosc activitatea mea pe care 

eu mă bazez pentru a mă apăra împotriva acestei provocări josnice din partea 
acestor spioni şi trădători de partide. 

Am deplină încredere în partidul nostru. Cer ajutorul partidului pentru a aduce 
lumină în această chestiune. 

Am luptat şi am să lupt neîncetat alături de oamenii muncii cinstiţi din întreaga 
lume pentru doborârea bandei fasciste de la Belgrad Tito-Rancovici. 

Cu salut tovărăşesc 
ss. Todorov Petru 

Bucureşti, 6 august 1950 

• 
D.A.N.l.C.,fond C.C. al P.C.R .. dosar 165/1950.f 110-113. 

65. 1950 august 23. Ordin de zi al ministrului forţelor armate 
ale R.P.R. privind sărbătorirea a 6 ani de la „ eliberarea ţării 
noastre de către glorioasa armată a Uniunii Sovietice". 

Tovarăşi soldaţi şi matrozi, sergenţi şi cartnici. ofiţeri şi generali. 
Se împlinesc astăzi 6 ani de la eliberarea ţării noastre de către glorioasa armată 

a marii Uniuni a Republicilor Sovietice Socialiste. 
Mândrii de drumul pe care l-au străbătut timp de şase ani prin luptă grea, 

recunoscători din adâncul inimii Marelui Stalin şi Uniunii Sovietice pentru 
neîntreruptul ajutor frăţesc pe care ţara noastră l-a primit şi-l primeşte, pătrunşi de 
dragoste faţă de partidul care-i conduce, oamenii muncii din ţara noastră întâmpină 
istorica aniversare a eliberării lor de sub jugul fascismului cu noi şi însemnate 
succese. 
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Ţara noastră nu mai este şi nu va mai fi niciodată la dispoziţia hancherilor şi 
fabricanţilor, ea nu mai este şi nu va mai fi niciodată cap de pod pentru agresiunile 
războinice ale clicilor imperialiste, soarta şi interesele ei nu vor mai fi hotărâte 
niciodată la bursa combinaţiilor capitaliste. 

Sub conducerea partidului ei, clasa muncitoare a ţării noastre în strânsă alianţă 
cu ţărănimea muncitoare construieşte socialismul. 

Se întăreşte puterea de stat a celor ce muncesc, răsar noi fabrici şi uzine 
socialiste, nenumărate şantiere de construcţie clocotesc de muncă creatoare, sute şi 
mereu alte sute de gospodării agricole colective, baze ale socialismului la sate, 
deschid ţărănimii noastre muncitoare drum de viaţă nouă. 

Zeci de mii de oameni talentaţi ieşiţi din masa celor ce muncesc vin să adauge 
la creaţia inginerilor, tehnicienilor şi oamenilor de ştiinţă nouă putere, noi izvoare 
de muncă creatoare. 

Lumina învăţăturii lui Marx-Engels-Lenin-Stalin, dă oamenilor muncii tot mai 
puternic sentimentul valorii lor nenumărate în aşezarea lumii noi, a lumii socialiste, 
ridică zi de zi conştiinţa femeilor muncitoare ale ţării noastre, tovarăşe de luptă 
egale în făurirea socialismului alături de bărbaţi, deschide tineretului nostru 
minunatele căi ale unui viitor fericit. 

Ţara noastră liberă, constructoare a socialismului este o forţă activă în marele 
lagăr al popoarelor iubitoare de pace, în frunte cu Uniunea Sovietică, bastionul 
păcii, democraţiei şi socialismului. 

Oamenii muncii din ţara noastră luptă pentru pace şi sunt hotărâţi să o apere cu 
toate forţele. Peste zeci de milioane de semnături puse pe apelul păcii de la 
Stockholm stau mărturie neclintită a acestei hotărâri. 

Poporul nostru înfruntă neşovăitor uneltirile aţâţătorilor la război americani şi 
englezi şi a instrumentelor lor ticăloase şi trădătoare de felul bandei mârşave a lui 
Tito. 

Poporul nostru salută cu entuziasm lupta pentru libertate şi independenţă a 
eroicului popor coreean şi victoriile sale: salută cu entuziasm lupta popoarelor din 
celelalte părţi ale lumii împotriva hoardelor cotropitoare ale imperialiştilor 

americani, englezi şi francezi, lupta necruţătoare a clasei muncitoare din Franţa, 
Italia şi Belgia şi a oamenilor progresişti din toate ţările împotriva robiei 
marshalizate 

Aducem un frăţesc omagiu memoriei celor căzuţi sub lovituri le teroarei 
imperialiştilor, pentru marea cauză a libertăţii oamenilor muncii şi a păcii între 
popoare. 

Tovarăşi soldaţi şi matrozi, sergenţi şi cartnici, ofiţeri şi generali. 
De a şasea aniversare a eliberării sale naţionale poporului nostru trimite un 

fierbinte salut frăţesc gloriosului popor sovietic şi genialului său conducător 

tovarăşului Stalin, marelui popor chinez victorios în lupta împotriva imperialiştilor 
pentru libertatea şi independenţa sa, popoarelor prietene din Republica Populară 
Ungară, Republica Populară Bulgaria, Republica Cehoslovacă, Republica Polonă, 
Republica Populară Albania, Republica Democrată Gennană, Republica Populară 
Mongolă şi Republica Democraţiei Vietnam. 
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Suntem mândri de succesele noastre de până acum în munca de construirea 
socialismului şi de consolidare a Republicii noastre Populare. 

Toţi oamenii muncii din ţara noastră se pregătesc cu voinţă din ce în ce mai 
călită să treacă la realizarea sarcinilor măreţe ale primului nostru plan de cinci ani. 
Sub conducerea partidului vom spori prin realizarea acestui plan, puterea 
economică a ţării noastre, vom întări şi mai mult statul şi regimul nostru de 
democraţie populară, vom crea mai bune şi mai multe mijloace pentru a ridica 
bunăstarea celor ce muncesc. vom duce cu şi mai mult succes înainte lupta pentru 
sfărâmarea metodică a resturilor capitalismului în ţara noastră. 

Forţele noastre armate construite sub îndrumarea partidului şi a guvernului pe 
baza experienţei glorioase a celei mai înaintate armate din lume, a Armatei 
Sovietice, îşi reamintesc cu prilejul aniversării eliberării noastre naţionale de 
îndatorirea lor de bază de a păzi cu vigilenţă şi înflăcărat patriotism independenţa şi 
suveranitatea Republicii noastre Populare, pacea şi munca creatoare a poporului 
nostru. 

Soldaţii, matrozii, sergenţii, cartnicii, ofiţerii şi generalii noştri au datoria să-şi 
desăvârşească necontenit pregătirea lor politică şi militară, să înveţe neîntrerupt din 
bogata experienţă a Armatei Sovietice, să studieze şi să-şi însuşească cu tot mai 
multă stăruinţă ştiinţa şi arta militară stalinistă cât şi tehnica modernă de luptă 
pentru a merita dragostea şi încrederea oamenilor muncii în îndeplinirea sarcinii de 
cinste de a sta de strajă neclintită păcii şi muncii lor cât şi a apăra oricând interesele 
de stat ale Republicii Populare Române. 

De a şasea aniversare a eliberării noastre naţionale vă felicit şi vă urez succes 
pe drumul întăririi armatei noastre populare. 

Pentru sărbătorirea acestei aniversări, 
ORDON: 
Astăzi 23 August 1950. orele 21,00, în capitala patriei noastre, Bucureşti, se 

vor trage în semn de salut 20 salve de artilerie. 
Trăiască scumpa noastră patrie, Republica Populară Română şi Forţele sale 

Armate! 
Trăiască Partidul Muncitoresc Român, forţa conducătoare a luptei poporului 

muncitor din Republica Populară Română pentru pace, bunăstare şi socialism! 
Trăiască Uniunea Sovietică, patria socialismului, steag al marelui front al păcii! 
Trăiască glorioasa Armată Sovietică, eliberarea popoarelor de sub jugul fascismului! 
Slavă genialului conducător al oamenilor muncii din întreaga lume, marele 

prieten al poporului nostru, Iosif Vissarionovici Stalin! 

Ministrul Forţelor Armate 
General-colonel, 
Emil Bodnăraş 

• 
Arhivele Militare Române.fond Direcţia Secretariat. dosar 1611950.f 38-41. 
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66. 1950 august, Bucureşti. Scrisoare adresată de C.C. al 
P.MR. şi Guvernul R.P.R. domnului S.I. Kavtaradze, 
ambasador extraordinar şi ministru plenipotenţiar al U.R.S.S., 
prin care îl înştiinţează de propunerea cetăţenilor oraşului 
Braşov de a schimba denumirea localităţii lor în Oraşul Stalin; 
decretul Prezidiului R.P.R. în acest sens, cu rugămintea de a.fi 
remisă Guvernului UR.S.S. 

Tovarăşe AMBASADOR, 
La iniţiativa muncitori/or CFR-işti din Braşov, cetăţenii oraşului Braşov au 

exprimat Comitetului Central al Partidului Muncitoresc Român şi Guvernului 
Republicii Populare Române dorinţa lor fierbinte ca oraşului lor să i se acorde 
înalta cinste de a purta numele marelui geniu al omenirii muncitoare, 
conducătorul poporului sovietic, eliberatorul şi prietenul iubit al poporului român 
IOSIF VISSARIONOVICI STALIN 

Satisfăcând dorinţa exprimată de cetăţenii oraşului Braşov şi Comitetului 
Central al Partidului Muncitoresc Român a Consiliului de Miniştri al Republicii 
Populare Române, în semn de adâncă dragoste şi recunoştinţă pentru marele 
Stalin, au luat hotărârea ca acest oraş să poarte de acum înainte numele de oraţul 
Stalin. 

Avem onoarea de a vă emite alăturat scrisoarea cetăţenilor oraşului Braşov 
precum şi hotărârea Guvernului Republicii Populare Române şi Decretul 
Prezidiului Republicii Populare Române prin care oraşul Braşov este numit oraşul 
Stalin, cu rugămintea de a le transmite Guvernului Uniunii Republici/or Socialiste 
Sovietice. 

PREŞEDINTELE CONSILIULUI DE MINIŞTRI AL REPUBLICIJ 
POPULARE ROMÂNE 

Dr. Petru Groza 
SECRETAR GENERAL AL COMITETTJLVI CENTRAL AL PARTIDULUI 

MUNCITORESC ROMÂN 
Gheorghe Gheorghiu-Dej 
DOMNULUI 
S.I. KA.J'TA.RADZE AMBASADOR EXTRAORDJN,tR ŞI MI.VISTRU 

PLENIPOTENŢIAR AL U.R.S.S. 

Prezidiul Marei Adunări Naţionale a Republicii Populare Române 
În temeiul art. 44 pct. 2 şi art. 45 din Constituţia Republicii Populare Române; 
Văzând Hotărârea Consiliului de Miniştri cu nr. 930 din 22 august 1950; 
Emite următorul 

DECRET No. 211 
pentru schimbarea numelui oraşului Braşov în acela de Oraşul Stalin. 

Art. unic. - Cu începere de la data publicării prezentului Decret, oraşul 
Braşov va purta numele Oraşul Stalin, în cinstea marelui geniu al omenirii 
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muncitoare, conducătorul poporului sov1et1c, eliberatorul şi prietenul iubit la 
poporului nostru, Iosif Vissarionovici Stalin. 

Dat în Bucureşti, la 22 august 1950 

♦ 

D.A.NI.C.Jond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 179/1950.f 6. 

67. 1950 septembrie 1. Proces-verbal al şedinţei Biroului 
Organizatoric în care s-au dezbătut schemele de organizare ale 
comitetelor de partid regionale, orăşeneşti şi raionale. 

Tov. Luca: Directivele venite de la guvern au fost de multe ori schimbate jos. 
Asta se datoreşte faptului că este foarte slabă şi disciplina de partid şi disciplina de 
stat. 

În ce priveşte problema de a se izola Bucureşti de Ilfov, ar fi fost uşor a se lega 
Bucureşti direct de C.C. şi Ilfov la fel cu C.C., dar ar fi fost păgubitor şi pentru 
Ilfov şi pentru Bucureşti fără acest secretar unic. Colaborarea însă între cele două 
organe este absolut necesară. Colaborarea nu exclude ca fiecare comitet să se 
ocupe de problemele sale, e datoria Partidului să ajute şi să conducă aplicarea 
planului economic etc. Organul de partid este răspunzător pentru bunul mers a 
problemelor atât cele ale regiunii şi ale oraşului, chiar dacă oraşul este de 
importanţă republicană şi se supune din punct de vedere administrativ guvernului. 
Trebuie explicat acest lucru. Trebuiesc coordonate toate lucrările şi mobilizate 
toate forurile de răspundere pentru rezolvarea tuturor problemelor comune. 

De obicei preşedintele Sfatului orăşenesc a fost în U.R.S.S. în Comitetul de 
Partid Regional şi supus Comitetului Regional şi aşa Comitetul Regional 
înlocuieşte C.C. şi aplică în practică această legătură. Secretarul comitetului 
orăşenesc a fost membru în comitetul sovietului şi activitatea de partid a fost strâns 
legată de activitatea sovietuiui. 

La noi, secretarii de partid sunt nişte funcţionari de partid şi nu sunt bogaţi în 
problemele concrete, în asemenea organe cum sunt sovietele, ei sunt străini de toate 
problemele administrative, gospodăreşti, ceea ce a dus la călcarea disciplinei de 
stat şi de partid. 

De aceea problema organizării structurii partidului în noua structură 
administrativă are o importanţă hotărâtoare asupra întregii noastre vieţi de partid şi 
de stat, asupra construirii socialismului. Este foarte importantă această schemă şi, 
în general, este bine întocmită. În general, cuprinde problemele şi nu putem spune 
că această schemă este definitivă, prima noastră experienţă ne va arăta dacă 
corespunde pentru aplicarea hotărârii Plenarei noastre din ianuarie. 

Dacă pe baza vechii scheme am fi creat aceste organe şi secţii atunci n-am fi 
avut 11-13.000 membri, ci de 3 ori mai mult. Noi de fapt prin introducerea 
raionării şi a noii scheme facem economii mult mai mari. 

Desigur dacă analizăm mai adânc situaţia constatăm că unele organe sunt prea 
menajate, altele prea strânse. De fapt noi am dat prea puţin. Care este sarcina 
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principală a statului? Construirea socialismului, ceea ce înseamnă fabrici, comerţ, 
plan, finanţe, înseamnă din ce în ce mai multe sarcini statului, înseamnă sarcini 
economice, sarcini culturale şi de aici izvorăşte şi sarcina partidului care conduce 
statul şi toate celelalte probleme care sunt legate de suprastructură. Chiar lupta 
noastră pentru pace este de a apăra această construcţie socialistă. 

La noi în realitate se întâmpla ca organizaţiile de partid, toată structura noastră 
de ordin administrativ şi de partid erau rupte tocmai de aceste sarcini. Problemele 
importante s-au rezolvat numai sporadic prin campanii, ba campania pentru recoltă, 
ba pentru colectare, am început să creăm organe izolate de Sfaturi care nu puteau 
să rezolve problemele economice şi administrative în mod just, mobilizarea 
maselor în aceste chestiuni totdeauna provoacă ruptură între mase şi partid ceea ce 
înseamnă slăbirea regimului, înseamnă ciocniri, pe care duşmanul a putut să le 
folosească din lipsa organizării noastre. Nu întâmplător a venit Plenara prin crearea 
diferitelor secţii, ca să fie cuprinsă munca nu sporadic la fiecare campanie, ci 
trebuie să fie o preocupare pennanentă a Sfaturilor şi Partidului pentru realizarea 
planului, mobilizarea clasei muncitoare şi a întregului activ, propaganda şi totul 
trebuie pus în slujba construirii socialismului. Toate acestea vechea schemă de 
organizare nu le pennitea. Numai când am creat la C.C. secţiile, chiar aşa slabe 
cum sunt încă, au dat un fonnidabil ajutor, dacă nu altceva, dar numai infonnarea 
tovarăşilor de răspundere din fruntea ministerelor a fost deja un ajutor enonn şi 
rezolvarea problemelor le pare mai uşor. 

Acum avem situaţia că împărţim regionalele în 4 categorii, dar în viitor toate 
regionalele trebuie să se dezvolte şi au toată perspectiva. Sarcina este de a le 
dezvolta pe toate. 

Fiecare judeţ trebuie studiat concret, nu mecanic împărţite cadrele, ci pe sar
cini concrete, după conţinutul, după caracterul regiunii în perspectiva dezvoltării ei. 

Astfel trebuie să aplicăm schema, însă cu îmbunătăţiri şi trebuie dată 
importanţă mai mare pentru problemele economice. 

La noi, când este vorba de munca politică la sate, de problemele agricole ca 
atare, este socotită ca o chestie de ordin secundar. Dar aceste probleme nu sunt 
problema de ordin secundar. Pentru raioane acestea sunt problemele principale. 

Oraşele din raioane însă aparţin mai mult regiunii, de ex. Reşiţa nu poate să fie 
supus Oraviţei. Când asemenea oraşe au caracter central, va fi altfel bugetul lor 
decât dacă este băgat in bugetul regiunii. lJin aceasta privi11µ1 t11c i111pu111111ţa. 

Oraşele centre industriale trebuie să aparţină regiunii, nu raionului, ca să nu fie 
împiedicat în dezvoltare de raionul respectiv. 

Raionul în primul rând se ocupă cu probleme agricole, mecanizarea agricul
turii, organizarea agriculturii, organizarea colhozurilor, transfonnarea socialistă a 
agriculturii. Aceasta este sarcina principală a raionului. Aceasta exprimă toate 
sarcinile şi felul cum trebuie constituit Comitetul raional. Acolo cea mai mare 
atenţie trebuie dată agriculturii, vorbesc de secţii economice, agrare, cooperaţie, 
comerţ, plan-finanţe. 

Cu secţiile să nu mergem prea mecanic, ci să ţinem cont de sarcina economică 
a raionului studiat în parte. 

244 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Cu oraşele republicane şi conducerea regiunii am lămurit problema. 
Va fi asigurat de a nu fi călcată disciplina de partid şi de stat, ceea ce este cel 

mai important şi trebuie neapărat întărit şi agitaţia şi propaganda. Nerespectarea 
disciplinei de stat şi de partid trebuie să aibă ca urmare severe condamnări, de 
asemenea manifestările anarhice mic-burgheze care nu ţin cont de importanţa 
întăririi statului şi care prin anarhie subminează regimul democraţiei populare a 
dictaturii proletariatului, care este instrumentul cel mai puternic şi important. 

Dacă este vorba de descentralizare operativă, descentralizarea sarcinilor, totuşi 
centralismul democratic rămâne în vigoare în toată puterea lui, adică organele 
inferioare se supun faţă de organele superioare. 

În ceea ce priveşte problema de a se izola Bucureşti de Ilfov discuţiile s-au 
clarificat. Este vorba de o lipsă în metoda de activitate, care desigur trebuie 
discutată. Tov. Stoica trebuie lămurit, ajutat. Dar alta este aici problema. 

La Bucureşti alta este situaţia pentru că şi din punct de vedere industrial şi din 
punct de vedere economic şi din punct de vedere comercial, toate centrele sunt aici, 
însă Bucureşti nu poate fi izolat de regiunea sa de aprovizionare, de hinterlandul 
său, dimpotrivă regiunea a crescut, să aibă sarcini şi mai mari şi faţă de Bucureşti, 
nu numai faţă de satele şi oraşele şi este absolut necesar să fie două comitete. Unul 
pentru Bucureşti şi unul pentru Ilfov. Important este însă că aceste două comitete să 
aibă legătură nu numai prin C.C. dar este necesară o coordonare şi de aceea am pus 
un om care conduce ambele comitete. Asta înseamnă că metoda de lucru trebuie să 
fie că fiecare secretar care urmează şi la regiune şi la Bucureşti trebuie să aibă 
caracterul de prim secretar în comitetul său, deci trebuie să aibă această răspundere, 
îi trebuie dată această răspundere. 

Este foarte just că tov. Stoica se ocupă şi de problema cartofilor, însă depinde 
cum. Dacă singur vrea să rezolve şi chestiunea cartofilor, planul, industria, 
gospodăriile locale sunt milioane de chestiuni în care se va pierde definitiv pentru 
că nu mai este elementul coordonator, îndrumător. El trebuie să reprezinte aceste 
două comitete în C.C., care 1-a trimis acolo ca să nu fie două legături şi aceste două 
comitete au importanţă şi centrală şi regională pentru că trebuie să fie strâns legate 
din toate punctele de vedere. 

Metoda trebuie să fie astfel ca munca şi răspunderea să fie împărţită. Cel mai 
rău merg acele ministere unde miniştrii fac toate treburile singur şi nu împart 
sarcinile. Ei primesc directive şi răspund deplin pentru munca lor. 

Şi secretarul care se ocupă direct cu regionala Ilfov trebuie să aibă deplină 
răspundere pentru munca, pentru activitatea Comitetului Regional. Tov. Stoica are 
răspundere pentru amândoi. Întregul comitet trebuie să simtă că secretarul are 
răspunderea. 

Cel mai important lucru este că noi trebuie să atragem elemente din sectorul 
economic, elemente din diferite sectoare culturale, administrative, de sănătate etc. 
să fie atrase în munca de răspundere de partid. Dealtfel hotărârea noastră nu este ca 
aceşti oameni să fie simplu luaţi şi salariaţi toţi, ci în birou intră şi oameni care 
lucrează în altă parte, primesc salariu la instituţia respectivă, iar la partid fac muncă 
obştească. Astfel se leagă munca de partid cu activitatea din întreprindere. Nu se 
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lucrează în felul ca fiecare are legături printr-un om oarecare pe care nu-l cheamă 
la şedinţe de partid pentru că este preşedintele Sfatului Popular sau Vice
Preşedintele unde problemele gospodăreşti trebuie discutate foarte serios. Legătura 
individuală ca în ilegalitate trebuie complet schimbată ca metodă de lucru şi trebuie 
mobilizare cât mai largă. Chiar adunări mari cu întregul activ de partid pentru a 
rezolva o sarcină de partid sau de stat, însă în timpul lor liber. Trebuiesc mobilizaţi 
membri de partid la munca obştească de partid, la îndeplinirea sarcinilor de partid, 
flră a fi salariaţi ai partidului. Nu există să fie membri de partid care să nu aibă şi 
sarcini obşteşti de partid. 

La noi, cu această schemă, aşa cum este făcută şi cu atenţie la punerea ei în 
aplicare ţinând cont de condiţiunile reale, cred că va fi o cotitură foarte serioasă în 
activitatea noastră de partid şi de stat. 

Desigur trebuie să vedem de cadre. Am văzut lista secretarilor regionali. Să 
ştiţi că stăm mizerabil. 

Trebuie să spun că este tendinţa de a lua tot ce este bun de jos şi de a lua la 
centru. De multe ori am pus oameni la centru în posturi unde se putea aduce 
oameni mai puţin pregătiţi, mai ales dacă este vorba de chestiuni administrative şi 
chiar probleme politice. Dacă ai o parte bună, se dezvoltă alături şi elemente mai 
slabe, dar dacă iei pe cei buni de jos şi laşi numai pe cei slabi n-ai făcut nimic. Mă 
tem că vom îndeplini foarte greu aceste sarcini care ni le dau organizarea Partidului 
şi Sfaturilor Populare, dacă menţinem şi continuăm cu asemenea metode de cadre. 
Dimpotrivă trebuie văzut să trimitem elemente de la centru în centrele importante. 
Trebuie terminat cu această politică de a concentra totul la centru. Pentru centru 
putem să ridicăm de aici, fabricile din Bucureşti pot să ne dea cadre, şi trebuie să 
dea cadre nu numai pentru centru dar chiar şi pentru regiune. La noi s-a întâmplat 
invers. Proletariatul din Bucureşti este cel mai revoluţionar, de aici trebuiesc 
ridicate cadre. 

Singuri simţiţi aceste lipsuri mari şi pe linie sindicală şi pe linie de partid, 
organizaţiile de masă, femei, tineret etc. Noi nu am dat importanţă suficientă de a 
ridica, de a da partidului din ce în ce mai multe cadre din Bucureşti şi n-am 
apreciat la valoarea justă valoarea proletariatului din Bucureşti. 

Bucureşti a dat foarte multe cadre pentru aparatul de stat, poate chiar prea 
mult, pentru că am fi găsit în provincie cadre care nu sunt conducători de partid şi 
n-au muncă importantă în provincie, dar din punct de vedere administrativ, 
economic, sunt superiori multor tovi din Bucureşti care au venit in aparatul 
superior al ministerelor şi care nu ştiu ce este în ţară. Noi scoatem strungari din 
fabrici pentru a-i face directori în ministere, iar pe de altă parte cheltuim bani să 
facem strungari. S-au scos strungari pentru a face din ei miliţioneri. Pentru aceasta 
trebuiesc luaţi ţărani, muncitori necalificaţi, să fie trimişi să facă şcoală, ei sunt 
buni pentru miliţioneri. În posturi de conducere desigur să fie elemente 
muncitoreşti. Desigur şi la „Scânteia" şi la Propagandă trebuie să fie şi 
metalurgişti, dar nu luaţi simplu de la strung şi băgaţi acolo, ei trebuiesc trimişi în 
şcolile noastre de partid. Deci trebuie văzut unde ridicăm muncitori în posturi. 

Tov. Petrescu: Ce ar fi să scoatem această parte din stenogramă, şi să dăm la 
toate ministerele? 
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Tov. Luca: Sunt de acord. 
Când schimbi funcţionari cu muncitori îi schimbi drepturile, de plecare în 

odihnă, tratăm funcţionarii noi aşa cum am tratat funcţionarii din vechiul aparat de 
stat. Este o atitudine absolut justă. Nu se poate despărţi azi aşa funcţionarii de 
muncitori. Şi din vechii funcţionari nu se poate spune că toată lumea a rămas 
bandit şi trebuie înlocuit cu elemente muncitoreşti. Nu este just. Trebuiesc creaţi 
funcţionari prin şcoli, tineretul ţărănesc care intră în şcoli se ridică, să facem din ei 
funcţionari. La posturi de conducere am pus de nevoie elemente muncitoreşti 
calificate scoase din fabrică, dar acum când creşte fiul muncitorului, devenind 
student, învaţă, despre el nu putem să spunem că este mic burghez pentru că n-a 
fost la strung. Noi trebuie să luăm acest lucru şi să-l scoatem la lumina zilei, să ne 
dezorganizăm întreprinderile. 

Propun ca la aplicarea acestor scheme să ne uităm la politica noastră de cadre 
şi să întărim regionalele şi raioanele şi să nu ridicăm mereu cadre de acolo pentru 
ca apoi să nu trimitem pe nimeni înapoi. Prin şcolile noastre trimiţi cât mai mulţi 
după o activitate practică pentru că înţelege mult mai bine când avem şi ceva 
pregătire practică. 

Deci schema este aprobată de Biroul Organizatoric şi aplicarea schemei 
trebuie studiată în fiecare raion pentru a întări sectorul care suferă. 

Şedinţa s-a ridicat la ora 14 . 

• D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 55/1950.f 11-16. 

68. 1950 septembrie 2. Stenograma şedinţei cu secretarii 
judeţeni cuprinzând dezbaterile pe problema transformării 
socialiste a agriculturii. 

Tov. Moghioroş: Tovarăşi, cu ocazia numirii tovarăşilor secretari de regiuni a 
partidului n.s., credem, că e necesar de la început să punem în faţa tovarăşilor 
secretari unele probleme de bază, de cea mai mare importanţă a partidului nostru, 
problema transformării socialiste a agriculturii, în domeniul căreia organele noastre 
de partid au obţinut succese foarte frumoase, numărul gospodăriilor noastre 
colective se apropie de I OOO, numărul ţăranilor muncitori din gospodării colective 
este un număr apreciabil, suprafeţele arabile ale ţării, care trec în sector socialist 
sunt mereu în creştere, prin urmare sectorul socialist creşte şi se întăreşte în aşa fel, 
încât creează condiţii favorabile în anii ce vor veni, pentru a pune problema la sate, 
cine pe cine. 

Dar în activitatea organizaţiilor noastre de partid, s-a comis o serie de greşeli, 
alături de lipsurile obiective izvorâte din greutăţile în muncă. Ceea ce este mai 
gravă este aceea, că în cursul executării hotărârii Comitetului Central şi guvernului, 
organizaţiile de partid au denaturat linia politică a partidului, au comis greşeli 
stângiste, care favorizează pe duşmanii, care vor să slăbească regimul nostru de 
democraţie populară. 
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De aceea tovarăşi, cum am spus, avem nu numai lipsuri, avem judeţene, care 
au lucrat bine, respectând linia Partidului, aplicând şi nonnele economice pentru 
înfiinţarea gospodăriilor colective, dar pentru ca să punem capăt unor manifestări, 
care s-au făcut, este nevoie să punem la ordinea de zi aceasta problemă şi tovarăşii 
secretari de regiune, care au muncit în diferite judeţe, este de dorit să facă un scurt 
raport concret, mai ales în ceea ce priveşte metodele de muncă folosite de organele 
de partid, de Comitetul Judeţean al Partidului, de organizaţia de partid de plasă şi 
mai cu seamă de organizaţiile de bază din comună, de asemenea asupra felului 
metodei folosite de organizaţia de partid în privinţa controlului muncii de partid, în 
aşa fel, ca să scoatem la suprafaţă toate lipsurile, toate greşelile cu curaj, să nu le 
acoperim, să nu ne lăsăm legănaţi de iluzii false, că am muncit bine şi putem fi 
mulţumiţi. Ce am muncit bine, este un bun al nostru, dar ce este greşit, trebuie 
îndreptat. Dacă vom acoperi mai departe greşelile, aceasta va avea repercusiune 
serioasă în munca noastră în viitor. Să facă un scurt raport tov. Niculescu de la 
fosta judeţeană Ilfov. 

Tov. Niculescu: Conform planului de muncă a judeţenei Ilfov întocmit de la I 
aprilie-I septembrie 1950, noi am inaugurat 30 de gospodării colective, în afară de 
cele 3, care au fost inaugurate anul trecut şi în primăvara acestui an. În această 
muncă Comitetul şi Biroul Judeţean a procedat în felul următor: în primul rând ne
am consultat cu birourile plăşilor, care sunt posibilităţile, şi unde s-a dus muncă 
mai temeinică în organizaţiile de bază pentru crearea gospodăriilor colective. 
Avem o serie din aceste gospodării colective, care putem spune au perspective 
frumoase de dezvoltare, însă în această muncă noi am făcut greşeli grave, prin 
faptul, că în loc să adâncim munca politică în rândul ţărănimii mijlocaşe, care să 
aducă pământul în colectiv, pentru ca media pe gospodărie a terenului adus de 
gospodari să fie 4,5 ha, s-a mers pe linia de a lua pământ de la chiaburi. Mai mult 
tov. secretar Durluţ, secretar pe linie agrară, fără ca să ne întrebe pe noi, a chemat 
pe preşedintele Tribunalului Ilfov şi primul procuror şi împreună au făcut un plan, 
pe care chiaburii să judece, să-l condamne, fie că există motive sau nu, numai 
pentru a lua pământul, ca să avem terenul necesar pentru gospodăria colectivă. 
Vina nu e numai a lui, ci şi a noastră, fiindcă nu l-am controlat, astfel ne-am trezit 
la unele fapte, ca de ex. la Curcani a fost condamnat un chiabur de 80 ani, pe 
motivul, că nu a dezmiriştit la timp, la o lună de zile închisoare şi confiscarea 
averii. În mai multe părţi s-au comis astfel de greşeli, la care a contrihuit ~i 
preşedintele Tribunalului, care a făcut acestea fără nici o opoziţie şi fără să se 
sesizeze, din contră după ancheta făcută s-a stabilit, că dacă aşa îi zice judeţeana, el 
aşa face. Desigur noi am deviat de la linia Partidului, am dat apă la moara 
reacţiunii, în unele comune, ţărănimea săracă compătimind pe chiaburi. În loc să 
atragem masa, am prilejuit, că o bună parte din ţărănimea săracă să se solidarizeze 
cu chiaburii de ex. la Drăgoeşti, Moviliţa. Acestea sunt greşeli izvorâte din lipsa de 
control şi lipsa de orientare. 

În ceea ce priveşte metodele de convingere, n-aş putea spune, că s-a 
întrebuinţat metode tari, s-a dus muncă de lămurire prin organizaţia de bază, prin 
agitatorii, care s-au dus la ţară. A lăsat impresia, că se întrebuinţează metodă de 
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forţă, prin faptul că ţăranii au fost pe pământ şi numai seara am putut sta de vorbă 
şi omul a fost adus la 9, 10 seara la Comitetul Provizoriu. Alte cazuri eu nu cunosc. 

Tov. Reznicenco: În judeţul Constanţa s-a făcut în ultimul timp un număr mai 
mărişor de gospodării colective, aceasta ca rezultat al muncii în general, de 
propagandă a partidului nostru şi mai puţin pe linia organizaţiilor de bază. Care 
sunt motivele, că jud. Constanţa are succese în munca de masă? Este, că are şi alte 
condiţii obiective: pământul e sărac, e pământ mult, dar n-au cu ce lucra. Ţăranii au 
fost de mai multe ori mutaţi de la haturile lor, nu mai ţin aşa de mult de pământul 
propriu. Aici este pământ cam uniform. Acestea sunt condiţii găsite, gata create. 
Judeţeana a muncit, un secretar nu s-a ocupat cu altceva şi încă un instructor 
judeţean. Un alt secretar s-a ocupat numai de celelalte. Acestea sunt cauzele 
rezultatelor. Lipsurile muncii au fost în problema deschiaburirii necorespunzătoare 
liniei partidului. Până acum una şi jumătate, două luni, s-a mers pe linia 
împăciuitorismului, stăteau nopţi întregi şi cereau pe chiaburi să semneze 
documente de donaţii. S-a folosit preoţi să se înscrie, ca după ei să vină masa. Tot 
aşa şi cu învăţătorii. După ce s-a găsit această lipsă cu chiaburii; ceea ce este lipsa 
mea personală s-a mers pe panta cealaltă, şi anume eu fiind instructor a Comitetului 
Central pe acea vreme, am urmărit să se schimbe situaţia de împăciuitorism, fiind 
unele cazuri, când trebuiau să fie deschiaburiţi câţiva. Comitetul Provizoriu, n-a 
avut curaj, atunci eu personal neorientat, am pornit în sat şi am luat măsuri pentru 
deschiaburire. După aceasta s-a pornit în judeţ la acţiuni anarhice, ceea ce n-a fost 
uşor de oprit, degeaba am încercat prin diferite metode. În 5-6 cazuri s-a 
deschiaburit peste lege. A trebuit în mod special să chemăm secretarii şi în ultimul 
timp s-a intrat în legalitate. Un caz vreau să arăt cu împărţirea recoltei. În jud. 
Constanţa este recoltă slabă şi 15% avans a fost puţin. Aici n-am avut spiritul de 
prevedere să pregătim aceste adunări, activiştii soseau la faţă locului numai la 11 
seara, dar chiaburii până atunci pregăteau terenul pentru ei. Dar această situaţie s-a 
schimbat, deoarece acum, cu 45 zile înainte merg echipele formate din activişti ai 
organizaţiilor de masă. O altă lipsă că plasa nu am fost antrenaţi, nu am putut 
cuprinde astfel munca, iar pe urmă, când plăşile au primit munca de organizare a 
gosp. colective, la început nu erau bine antrenate, şi astfel le scăpa munca. 
Organizaţiile de masă sunt iarăşi insuficient de antrenate, ceea ce e de asemenea o 
lipsă. În ultimul timp este o lipsă, că am neglijat gospodăriile, pe care le-am 
inaugurat, astfel la aducerea vitelor în unele locuri sunt greutăţi. S-a făcut şedinţă 
de birou pentru îndreptarea acestor lipsuri. 

Tov. Petrescu: Câte gospodării aveţi? 
Tov. Rezuicenco: 60 şi acuma vom inaugura încă 4. 
[ ... ]° În jud. Trei-Scaune, în timp de 3 luni s-au organizat 23 gospodării 

colective, aici la început s-a simţit o rezistenţă puternică din partea ţărănimii în 
întregime. După o muncă mai organizată în această privinţă şi după antrenarea 
organizaţiilor de bază, am reuşit ca să începem să organizăm comisii de iniţiativă la 
mai multe comune, care au dus munca în acest sens. În judeţul nostru am avut o 

Aşa în text. 
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comună Lemia, după care se orienta tot judeţul. Până nu făceam aici gospodărie, n
am putut organiza decât o singură gospodărie colectivă. După ce am reuşit să 
facem aici, după aceasta am putea spune, că a mers mai uşor, după aceasta 
orientându-se mai multe comune. Aici am avut greşeala, că noi am lucrat direct cu 
comune, fără antrenarea comitetelor de plasă. După ce am analizat metodele de 
muncă, am reorganizat forţele noastre. În judeţul nostru, cu toate că am făcut 
organizarea de gosp. colective în mare măsură prin muncă de lămurire, dar avem şi 
aici lipsuri serioase. S-a întâmplat, că un mijlocaş, care era om de bază în comună, 
dacă n-a fost convins, a fost chemat la Securitate, şi ţinut acolo 1-2 zile la Aita
Mare şi după ce s-a dus acasă s-a angajat că se va înscrie în gospodăria colectivă, 
bine înţeles n-a fost convins sută la sută. Nu numai că n-a fost convins n-a refuzat 
să se înscrie, aici este şi lipsa mea, că n-am putut să descopăr această problemă, că 
a fost dus la Securitate, şi când a venit timpul să semneze, el a luat cuvântul şi a 
arătat, că intră fiindcă nu vrea să se putrezească în închisoare. Altă metodă, care nu 
e justă în această privinţă a fost că tovarăşii, ca să aibă mai mare rezultat în muncă, 
atunci când abia aveau I 0-12 ţărani care au vrut să se înscrie în gospodăria 
colectivă, s-au dus în hotarul comunei arătând unde vor comasa, prin care exercitau 
influenţă asupra acelora, care aveau teren în acel loc şi astfel decât să i se schimbe 
pământul, s-au înscris în gosp. colectivă. La schimb de pământ s-a folosit metoda 
că seara târzie şi noaptea au chemat ţăranii să iscălească schimbul. Nu am cunoscut 
mult timp această metodă, dar era suspect că tov. secretar şi ceilalţi tovi, care erau 
cu dânsul venea noaptea la orele 3-4 şi chiar la 5 acasă. Şi aşa am aflat că chemau 
noaptea la schimb pe ţărani, chiar îi sculau din pat, chemaţi la Comitetul 
Provizoriu, şi fiind speriaţi semnau actul de schimb, alte cazuri: la comuna Leţ, 
unde cu toate că era deja un chiabur ridicat de acolo, totuşi chiar tov. Denes, care 
era responsabilul Secţiei agrare, dădea dispoziţie. ca să mai ridice încă vreo 3 
chiaburi din comună rară ca să ne anunţe, rară ca să ştie biroul de aceasta. Am luat 
cunoştinţă numai că venea comandantul Miliţiei şi întreba dacă avem cunoştinţă. 
Şeful de post de Miliţie se bucura dacă primea astfel de dispoziţie, fiindcă atW1ci 
când ridica pe chiaburi, a spus că partidul şi Sfatul Popular a dat ordin, astfel a 
antrenat toate rudele lui împotriva regimului. O altă lipsă importantă este, că n-am 
reuşit şi aceasta este în primul rând slăbiciunea mea, ca colectivul, care se ocupă cu 
organizarea gosp. colective să fie compus din elemente corespunzătoare, astfel 
profesorul Vecsei, fost conducător l'.S.D., cel mai mare instigator impotnva 
Partidului Comunist şi azi e folosit în această muncă, care el însuşi după căsătorie 
este chiabur. În comunele unde el este trimis. numeşte mijlocaşi pe chiaburi şi îi 
face să intră în gospodăria colectivă. Am avut slăbiciunea să nu-l pot convinge pe 
secretarul adjunct să nu se folosească de asemenea elemente, care nu sunt ataşate 
partidului, pe care putem considera ca duşmani. La început, mai ales, am avut 
încredere în tovarăşii mei de acolo, mai multă decât trebuia, am crezut cele spuse şi 
nu m-am dus să mă conving personal de munca lor, dar după ce am văzut că e un 
fel de împăciuire faţă de chiaburi chiar din partea activiştilor noştri, atunci am 
început să mă uit mai adânc în această problemă., dar până atunci s-a strecurat în 
G.A.C. şi elemente duşmănoase. 
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Tov. Petrescu: Cum se face că Comitetului Judeţean Trei-Scaune i s-a atras 
atenţia de mai multe ori faţă de împăciuitorism, de ce n-aţi luat măsuri mai rapide. 
Şi cum se face că până acum 3 săptămâni n-au fost în acest judeţ aproape deloc 
gospodării colective şi în ultima lună au început să intre sate întregi. Şi ce QOZiţie a 
luat Comitetul Judeţean faţă de aceste lipsuri? 

[ .. .]° 
In primul rând am analizat această problemă şi am căutat să eliminăm aceste 

elemente, care aveau influenţă asupra Comitetului Judeţean în acest sens. În 
comuna Peteni, Siiteni, spune, că un chiabur organizează gospodăria comunală. 
După ce am eliminat pe chiabur, trebuia să depunem o muncă de 3-4 luni până am 
organizat gosp. colectivă. Chiar în sânul Comitetului Judeţean a fost atitudine de 
împăciuitorism, care se reflecta până jos la org. de bază., nu puneau problema 
despre chiaburi, că e chiabur, ci că este un gospodar bun. Chiar am întâlnit glasuri 
în comune: ,,dacă am avea noi mulţi gospodari, ca aceştia". După ce am reuşit ca în 
oarecare măsură să antrenăm masele împotriva chiaburilor, chiaburul şi-a schimbat 
atitudinea şi în mod deschis nu mai venea împotriva gosp. colective, avea aspect, 
că s-a retras, dar şi-a schimbat tactica, lăsând să facem gospodărie colectivă şi 

trimitea elementele lui, cu scopul de a se submina mai târziu. Dacă am reuşit să 
facem gospodăria colectivă să intre tot satul, este un motiv şi acesta pe de altă parte 
sunt comune, unde au fost ridicaţi chiaburii şi scoşi de locuitori, unde erau săraci, 
aveau pământ puţin, şi ca să pună mâna pe pământ, tot aşa în mai multe locuri s-a 
tăcut promisiune că toţi chiaburii vor fi ridicaţi în comună. 

Tov. Teohari Georgescu: Tovarăşii secretari regionali, se găsesc în ajunul 
instalării lor în funcţiunea lor, în ajunul multor probleme, care au cu aceasta 
reorganizare. Totuşi e bine că s-a ridicat în faţa tovarăşilor o problemă importantă: 
cum se aplică hotărârile Comitetului Central în privinţa creării gospodăriilor 
agricole colective. 

Trebuie să spunem un lucru, că în ultimul timp mai accentuat s-au provocat 
nemulţumiri în ţara oamenilor muncitori, care merg alături de noi, toţi avem datoria 
să ne apropiem, nemulţumiri datorate fărădelegilor săvârşite de organele de stat, 
chemate să apară cetăţenii cinstiţi. La Cancelaria Comitetului Central vin zilnic 
zeci şi zeci de scrisori de plângere din partea cetăţenilor din toată ţara, reclamând 
abuzuri. Aceste scrisori dovedesc, că oamenii au încredere în partidul nostru, dar 
arată şi aceea, că tovarăşii noştri, care aveau funcţia de secretar şi aveau munci de 
răspundere în aparatul de stat, nu-şi făceau datoria, prin faptul, că se petreceau în 
faţa lor abuzuri. Aceasta este o notă proastă pentru ei şi pentru noi toţi. Oamenii au 
venit din fundul ţării la noi, ca să ceară scăpare. Au fost amestecaţi preşedinţi de 
Comitet Provizoriu, secretari de partid, instructori judeţeni. Atunci când în funcţia 
de răspundere s-au strâns zeci de mii de oameni, în aparatul de stat şi în partid, s-a 
putut întâmpla că unii sunt elemente, a căror trecut îi împing să facă asemenea 
fărădelegi. Dar problema este mai serioasă şi lucrurile capătă alt caracter, atunci. 
când tovarăşi de răspundere din org. de partid patronează direct sau indirect 

• Aşa în text. 
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fărădelegi. Eu consider, că nu e vorba numai de lipsă, dar trebuie să facem 
deosebire între lipsuri şi abuzuri. de călcarea grosolană a directivelor Partidului, 
fiindcă nu putem afirma, că nu s-au dat directive clare în diferite probleme. În felul 
acesta au început să devină lucrurile mai serioase şi toate abuzurile au fost 
îmbrăcate în ascuţirea luptei de clasă. în lupta împotriva elementelor duşmănoase. 
Un aspect foarte periculos, aici am putut asculta un tovarăş, care arată că în judeţ 
sunt elemente duşmănoase şi este firească măsura împotriva lor, deschiaburirea etc. 
Noi ştim destul de clar, că linia partidului şi guvernului şi toate legile Republicii 
noastre populare sunt de aşa natură, încât apără regimul nostru de democraţie 
populară. Aceste legi trebuie să asigure mersul nostru liniştit mai departe. Că legile 
acestea se aplică acolo unde au fost grupuri de spioni, până la moarte, la bande, la 
confiscarea averii. Nu suntem deci în situaţia să nu avem legi şi apa~at care să 
apară regimul nostru împotriva uneltirilor duşmanului. Cu toate acestea noi ne-am 
găsit la un moment dat cu călcări grosolane, care s-au transformat în abuzuri şi 
consider aceasta problemă foarte serioasă. A spus tov. Moghioroş, că tot ce e bun, e 
frumos şi e succesul partidului nostru, dar noi trebuie să vedem lucrurile la timp, să 
oprim asemenea metode şi trebuie să avem garanţii că linia partidului va fi aplicată 
aşa cum trebuie. 

Dacă vom ajunge la concluzie, că s-a făcut o greşeală aici şi în altă parte, 
greşeală la Turda, greşeală la Ilfov, greşeală la Constanţa, noi vom fi convinşi în 
conştiinţa noastră, că avem de a face cu greşeli, nu mergem mai adânc şi ne vom 
pomeni cu situaţii mai grele, unde va fi descoperit duşmanul. Fără îndoială în 
acţiunile petrecute în ţară, trebuie să vedem, unde e duşmanul, indiferent unde s-a 
greşit. Tovarăşii au vorbit despre metodele nejustificate în privinţa gospodăriilor 
colective. Vă punem întrebarea, această problemă, care atât s-a discutat, nu e clară? 
e permis să facem greşeli atât de grosolane, încât în gospodăriile colective, pe care 
le creăm, să nu mai avem încrederea, că acestea sunt modele, care să fie urmărite 
de ceilalţi ţărani muncitori. Atunci, când din organizaţia de partid din comună nu 
intră decât o parte din membrii de partid, aceasta arată, că nu merge bine munca. 
Mă întreb, de ce dau acum năvală în gospodăriile colective? Să vedem dacă ei vor 
crea gospodării colective viabile, care vor merge sau creăm gospodării colective pe 
nisip? 

Iată de ce. tovarăşi. cele petrecute în ţară. trebuie să ne facă să privim lucrurile 
serios. La un moment dat am râs în cursul şedinţei, dar problema e foarte serioasă. 
Dau exemplul din Ilfov. Pornim la crearea de gosp. colectivă şi avem neapărat 
nevoie să ridicăm o serie de locuitori dinainte stabiliţi după un tablou, ţinem 
conferinţă, unde atragem organele de stat. punând sarcina să ne ajută la crearea 
gospodăriilor colective şi începem să facem plan, nu 1-2 locuitori, ci 10-12 cazuri, 
din fiecare comună 2-3 inşi. Motivele a arătat tov. Niculescu, au fost motive, care 
nu aveau nimic cu legile noastre, care pedepsesc pe cei care comit infracţiuni. Au 
fost trimişi oameni în judecată nu pentru infracţiune, ci pentru ca ţăranii să intre în 
gospodărie colectivă. Aşa se explică amenda de 200 lei şi confiscarea averii. 
Locuitorul are chitanţă de predare a cotei şi totuşi condamnaţi pentru că nu a dat 
cota, pentru confiscarea averii. Am avut plan pentru crearea gospodăriilor 
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colective, nu am pus accent pe munca de lămurire, ci a face dinainte o zestre, de a 
face pământ, inventar şi casă pentru sediul gospodăriei. Anumitor locuitori, cu care 
s-au întâmplat asemenea lucruri. nu trebuie să căutăm mult şi vom găsi între ei şi 
ţărani mijlocaşi. Trimitem în judecată oamenii cu 5 ha şi 3-4 copii. Dar ce s-a 
întâmplat? Nu mai avem de a face cu abuzurile unui secretar din comună, ci din 
partea organelor de partid, organelor de stat, Justiţie, Miliţie, a unor elemente 
responsabile din munca de conducere, şi tov. de la Trei Scaune spune că a făcut 
greşeală prim procurorul fiindcă a ascultat de tov. secretar adjunct şi nu s-a 
informat. A făcut o crimă şi organele de Justiţie şi Miliţie, dar ca responsabil a 
organizaţiei de partid, trebuie să punem întrebarea, oare aruncăm cu piatra, după ce 
noi i-am adunat în conferinţă şi i-am dat impresia că acestea sunt directivele 
Comitetului Central. Pe oamenii aceştia îi tragem la răspundere, nu trebuia să 
aplice măsurile acestea. dar oamenii au fost împinşi, fiindcă tovarăşii noştri au 
înţeles greşit colaborarea între organizaţiile de partid şi organele de stat. Să vedem, 
în ce situaţie ne găsim noi azi cu măsurile luate în foarte multe judeţe, cu măsuri 
complet abuzive. care n-are nimic cu linia partidului şi legile noastre. Transformăm 
Justiţia, instituţie socialistă într-o parodie, punem să dea sentinţe, care nu ştie ce 
este. Tovarăşii bine ar face să adâncească acest lucru. Sigur acum nu ne găsim 
numai în faţa secretarilor regionali. Sunt unii care au muncit în aceasta direcţie şi 
sunt alţii care vin din şcoală, dar totuşi vorbim de această problemă, pentru ca să 
revizuiască munca tovarăşii care au muncit şi a înarma ceilalţi tovarăşi de felul, 
cum trebuie să lucreze. În ce situaţie punem Comitetul Central care dă directive şi 
guvernul, care dă legi. În ce situaţie punem, când organele Guvernului sunt jos 
modelate aşa cum un tovarăş jos crede de bine. În ce măsură mai are garanţie 
Comitetul Central şi guvernul că vor fi aplicate legile ţării, atunci când legile se 
aplică după dorinţa secretarului judeţean. Prin faptul, că sunt membrii de partid în 
aparatul de stat în funcţie de răspundere, cred secretarii, că au dreptul să dea 
directive şi împing pe oameni să facă abuzuri cu mâna altora. E complet greşit 
înţeles colaborarea. Secretarii nu pot să dea directive aparatului de stat, aceste 
directive se primesc de la Guvern. Astfel în multe locuri aparatul de stat începe să 
se ocupe de condamnări, şi ala călcăm noi autoritatea Guvernului, deconspirăm 
legile noastre şi pe urmă spunem, că măsurile erau necesare, pentru că sunt 
duşmani. Aceasta înseamnă să ascundem lipsurile noastre. Da, e adevărat, sunt 
duşmani în ţară şi aici e pericolul dacă noi o să ne ocupăm de oameni în felul 
acesta, numai ca să luăm fără motiv pământul, atunci ne va scăpa duşmanul. Ştim, 
că avem duşmani în ţară, şi lucrează şi nu unul, ci în bandă. Da, organizaţiile de 
partid sunt chemate să dea ajutor aparatului de stat. Să cheme acolo, dacă nu aplică 
legile şi este o delăsare în acţiunile împotriva bandiţilor. Comitetul Judeţean să 
sesizeze Comitetul Central. unde vede, că nu se aplică directivele guvernului. Dar 
dacă noi începem să dăm directive la judeţ, este acesta just? Iată ce se întâmplă, 
când lucrurile sunt luate superficial. Tovarăşii au vrut numai să realizeze planul, 
spunând că chiaburii sunt duşmani. Dar ia să vedem, dacă a spus Comitetul Central 
să lichidăm chiaburimea. Dar deschiaburirea în nici un caz nu se face aşa. Atunci 
când se pune problema, poate să fie numai acţiune de masă, nu acţiunea a 2-3 inşi 
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de la Miliţie. Alături de Miliţie trebuie să fie solidaritatea ţărănimii muncitoare. S
au întâmplat cazuri, când au fost ridicaţi chiaburii, familia scoasă din casă şi lăsaţi 
pe marginea drumului, trezind compătimirea ţăranilor muncitori, care s-au 
solidarizat astfel cu chiaburii. Avem asemenea cazuri în jud. Odorhei, unde această 
solidarizare cu chiaburii a devenit acţiunea comunei întregi, au venit cu I 00 căruţe 
la capitala de judeţ, să ceară dreptate. Astfel s-a creat atmosfera grea, ţărănimea 
săracă nu este de acord cu aceste metode. În loc ca tovarăşii să vadă, ca locuitorii 
de acolo să ridice problema, că nu mai vor să fie chiaburul cutare în comună, atunci 
să ia chiaburul bagajul şi să plece. Cu aşa măsuri nepolitice, ce s-au luat, dăm apa 
la moara reacţiunii. Să vedem, cum am creat gospodăriile colective, dacă nu 
respectăm linia partidului, să vedem, dacă poate să meargă treaba aşa, sau nu. La 
Constanţa a fost o perioadă de timorare a chiaburilor, o echipă de instructori, 
secretari de partid, pornesc la o metodă, care sunt legionare, dacă verifici, să vezi 
că sunt legionari activi între ei. Oare noi asistăm pasiv, când se sare peste cal? Noi 
credem, că aceştia sunt revoluţionari? Aici e greşeala, băgăm totul într-o oală, nu 
vedem, care e greşeala. Un chiabur, dacă nu îndeplineşte legea, să fie scos în faţa 
satului şi arătat în faţa satului întreg ce a făcut. Altfel ne trezim, că măsurile nu mai 
cunoşti, directivele sunt denaturate şi tovarăşii nu vin să spună, cum s-au întâmplat 
aceste lucruri. Să analizaţi, trebuie să fie până la sfârşit mâna duşmanului. Prin 
denaturarea directivelor guvernului se întâmplă, că oamenii cinstiţi nu mai vor să 
fie preşedinte la Comitetul Provizoriu, fiind tocmai din aceste motive obiectul 
atacurile din partea ţăranilor săraci şi mijlocii. Fiindcă în Sfatul Popular se petrec 
lucruri, prin care este transformat Sfatul în Miliţie. Dacă vrem să mergem la 
transformarea socialistă a agriculturii, nu trebuie să mergem cu ciomagul, 
asemenea metode nu ne învaţă partidul. 

Fără îndoială sunt încă lipsuri în aparatul de stat, sunt lipsuri în justiţie, în 
organele de Miliţie şi te întrebi de multe ori, dacă unele elemente din aparatul de 
stat n-au interesul să aplice întocmai directivele nejuste primite de la organizaţiile 
judeţene. Sunt prea disciplinaţi, sunt ceruţi să calce legea şi o calcă în picioare. Nu 
e întâmplător, că fac, ei pot să râdă în barbă, căci fără să apare ca duşmani, face 
jocul duşmanului. 

Iată de ce problema ridicată azi în ajunul instalării, este o problemă serioasă. 
Tovarăşii să intre în legalitate în măsura socialistă. Legile nu este permis să le calce 
nimeni, dar care calcă linia Comitetului Central, să nu calce uşor. Cele petrecute la 
Turda nu poate să rămână fără urmări serioase. Prin asemenea metode nu facem 
serviciu clasei muncitoare, partidului, ci duşmani. Să fim aspri cu noi. Să facem în 
aşa fel munca, ca oamenii să aibă dragoste de sediile de partid din regiune, să ştie, 
că pot să se adreseze la judeţene, nu e nevoie să fugă la Bucureşti. Ar fi bine ca to
varăşii să aplece urechea la ei. Să descopere abuzurile, să ia măsuri necesare pe loc. 

Ne bucurăm de succesele, ce avem în munca de partid, în munca de 
transformare socialistă a agriculturii, sunt succese împotriva duşmanului extern şi 
intern, dar nu trebuie ca succesele să ne îmbete căci dacă nu le facem bine, vom 
avea de furcă mai târziu cu gospodăriile colective. Tovii secretari, instructori 
plecaţi pe teren, vor înţelege, de ce înaintea problemelor organizatorice, să se pună 
această problemă în faţa tovarăşilor. 
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Se dă citire unui material documentar asupra unor metode nejuste folosite de 
unele judeţene de partid. 

Tov. Reznicenco: Am aflat mai târziu de această chestiune, de la organele de 
stat. Am cercetat cazul şi cauzele sunt tocmai cele arătate de Comitetul Central. 
Am raportat dar erau fapte consumate. Aceştia, care au făcut abuzurile, sunt legio
nari. Plasa, de asemenea, are asemenea elemente, care trebuie să fie scoşi de acolo. 

Tov. Moghioroş: Nu numai, că n-aţi ştiut la timp. A-ţi trimis tovi din partea 
Colegiului de Partid, care a făcut anchetă, iar Comitetul Judeţean n-a luat nici o 
măsură serioasă. 

Tov. Reznicenco: Este adevărat. 
Tov. Petrescu: Nu a-ţi luat măsuri hotărâte împotriva abuzurilor. 
Tov. Moghioroş: Aceasta înseamnă, că aceste lucruri s-au făcut cu aprobarea 

tacită a Comitetului Judeţean. Cred că toate metodele posibile şi imposibile, ce 
poate închipui un om bolnav sau duşman, au fost folosite: ameninţări, bătăi, 
exerciţii militare metode, care au luat un caracter foarte răspândit, de aceea aş fi de 
părere, că tovarăşii, care sunt acum în faţa unei sarcini noi, şi majoritatea din voi nu 
sunteţi străini de cele petrecute, unii dintre voi aţi cunoscut aceste fărădelegi, 
ceilalţi s-au rupt de organizaţia de partid, şi masele de muncitori, n-au făcut datoria 
de comunist de a controla munca. 

Cine dintre voi are ceva de spus despre aceste fapte, ce le-am citit aici. Să 
vedem, care e poziţia voastră. 

Tov. Reznicenco: Cauzele au fost arătate aici. Asemenea cazuri s-au mai 
întâmplat. O femeie din aceeaşi plasă, mic-negustor a fost luată, pentru a ne 
confisca aparatul de radio. Secretarul Comitetului de Plasă, împreună cu 
preşedintele sindicatului au făcut intimidări. Scopul era să ia radio pentru sfat sau 
sediul partidului, pe unnă aparatul a ajuns la GAS. Nu s-a anchetat până la sfârşit 
cazul, secretarul n-a luat măsuri, zicând „ce să mai facem, aparatul e deja luat". 
Cazul de faţă, deşi sesizat de autorităţi, colegiul a anchetat, totuşi, nu s-a rezolvat şi 
sunt încă o serie de cazuri şi Comitetul Judeţean n-a găsit timp să rezolve aceste 
probleme, acesta nu numai că nu e vreme, dar n-am dat importanţa suficientă. Cu 
ocazia acestor verificări s-a constatat, că în aparatul de partid s-au strecurat 
elemente cu trecut neverificat, birjari, vânzători de vin. Ceea ce înseamnă, că au 
fost verificaţi în mod superficial. În momentul de faţă 40 activişti de partid trebuie 
să fie puşi la o parte. Chiar avem două cazuri cu pedeapsa penală. Faptul, că nu ne
am sesizat la timp de prezenţa acestor elemente, înseamnă lipsă de răspundere. 
Deşi am făcut unele măsuri, însă numai într-o măsură oarecare am rezolvat 
problema. Cu ocazia verificărilor şi curăţirii, încă nu am făcut suficient pentru a 
asigura curăţirea rândurilor partidului şi elementelor duşmănoase. 

Tov. Albu: Noi am ascultat lipsurile, care s-au văzut în munca noastră şi vreau 
să arăt şi originea lor în ceea ce priveşte înfiinţarea gospodăriei colective de la 
Maxeni. Şi anume: n-a fost antrenat întreg Comitetul Judeţean şi de Plasă, care 
trebuia să verifice cine sunt membrii gospodăriei colective, dacă sunt salariaţi sau 
nu, dacă vor putea să muncească în gospodăria colectivă şi dacă este lipsa mea. 
Când am adâncit problema, am observat, că pătrundeau elemente, care nu aveau ce 
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căuta în gosp. colective. Au pătruns şi chiaburi. Nu era întreprins control serios, 
care să ajute la închegarea unei gospodării. Am descoperit târziu, că a intrat un 
chiabur, şi când l-am scos, acesta a scos cu sine 8 ţărani muncitori şi s-a stricat în
chegarea gospodăriei colective. Munca de lămurire, care trebuia să se ducă în rân
durile ţărănimii muncitoare, nu se baza pe muncă de la om la om, eram mulţumiţi 
să tragem câte un discurs şi să uităm. că munca trebuie continuată demonstrând 
practic, care sunt avantajele muncii colective. Aşa se explică pătrunderea în gos
podăriile colective a unui număr însemnat de salariaţi, prin lipsa de control al mun
cii, prin lipsa de antrenare a Comitetului Judeţean, a comitetelor de plasă şi a orga
nizaţiilor noastre de bază. N-am pregătit organizaţia de bază şi organizaţia de masă 
în vederea constituirii unei gospodării colective în comună. Eu consider această 
şedinţă, ca un mare ajutor din partea Comitetului Central şi sper, că în viitor munca 
noastră trebuie să fie mai temeinică, mai bine organizată, controlul să fie asigurat şi 
să ne gândim mai bine. Astfel vom reuşi să aplicăm linia partidului nostru. 

La întrebările puse, tov. arată, că în judeţ are 23 gosp. colective. Compoziţia 
membrilor gosp. n-a fost controlată temeinic. Nu s-a mers pe munca de lămurire, ci 
au forţat pe salariaţi, ca să intre, aceştia intrând chiar, de frică să nu piardă salariile. 

Tov. Petrescu: Înainte de a cere aprobarea Comitetului Central, Biroul 
Judeţean a discutat în şedinţă câţi inşi vor să intre în gosp. colective, ce situaţie au 
aceştia, cine sunt ei? 

Răspuns: Nu s-a făcut. 
Tov. Petrescu: De ce tov. Moghioroş şi tova Ana pierd nopţi întregi şi Biroul 

Judeţean nu controlează situaţia. Ce garanţie mai are Comitetul Central, dacă în 
viitor se va aplica linia partidului? 

Tov. Moghioroş: Ce a spus tov. Teohari despre greşeli în munca noastră, 
despre unele devieri, călcări de disciplină a partidului şi a directivei. Să vedem 
unde începe greşelile şi unde începe activitatea duşmanului. E un fapt de netă
găduit, că avem de a face cu o călcare grosolană a hotărârii Plenarei Partidului, ho
tărârilor Comitetului Central şi Guvernului, ceea ce priveşte organizarea gospo
dăriilor agricole colective. Plenara noastră subliniază, că constituirea gospodăriilor 
colective trebuie să fie o operă a partidului bazat pe convingere, bazat pe metoda 
de a convinge ţărănimea, că numai această cale scapă pe ei de sărăcie. Dar aceasta 
se face numai prin metode de convingere. Intrarea ţărănimii muncitoare în gospo
dăriile colective trebuie să fie o intrare liber consimţită pe baza politicti de masă 
făcută de partid. Este aşa de simplu şi de clar, că aceasta este singura metodă justă 
ce avem, dar care n-a fost aplicată de unele organizaţii de partid din judeţele 
respective. 

În al doilea rând noi am spus, că gospodăriile colective înfiinţate trebuie să fie 
modele pentru întreaga ţărănime, pentru milioanele de ţărani individualităţi, care 
încă nu s-au hotărât asupra drumului, ce trebuie să aleagă. Deci trebuie să 

organizăm de la început cu aşa metode, cu gospodăriile colective să fie trainice. 
Orice gospodărie colectivă, care este bazată pe constrângere, pe silnicie, este bazată 
pe nisip şi primul vânt o răstoarnă. Nu a fost înţeles însă pretutindeni acest lucru. 
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În al treilea rând n-a fost aplicată învăţătura leninist-stalinistă, că în lupta 
noastră împotriva chiaburilor, trebuie să ne sprijinim pe sărăcimea satului şi să 

strângem alianţa cu mijlocaşul. Tendinţa de deschiaburire nu e numai tendinţa de a 
merge pe linia mai uşoară şi de a înzestra gospodăria colectivă cu inventar mai 
mult, ci această tendinţă izvorăşte din atitudinea greşită faţă de mijlocaşi, pentru că 
dacă noi am fi muncit mai mult cu mijlocaşii, unde nu avem pământ destul, fără 
îndoială în condiţiile noastre şi pe baza experienţei se dovedeşte, că unde Comitetul 
Judeţean a avut atitudine justă faţă de ei, am fi atraşi u_n număr mai mare. În 
prezent este 36-37 media mijlocaşului în gosp. colective. lnsă tendinţa de a intra 
mijlocaşii în gosp. colectivă pe zi ce trece este în scădere. Dacă nu schimbăm 
metoda de muncă, numărul lor are să scadă şi mai mult. 

Noi am mai discutat sub toate aspectele problema chiaburimii. Şi rândul trecut 
a fost subliniat, chiaburul este duşman de clasă, este adevărat, dar lichidarea lui nu 
poate să fie sarcina unui sau altui judeţ. Dar Plenara subliniază: în perioada, în care 
suntem, atitudinea faţă de chiaburi, este aceea de a limita, de a-l îngrădi, de a nu le 
da posibilitate de exploatare, de îmbogăţire. Pentru aceasta avem legi, legi fiscale, 
legea colectărilor, avem o serie de mijloace, care reglementează, atunci când e 
aplicat în mod just. 

Noi nu de dragul chiaburului, nu mergem la lichidarea lui, dar nu suntem încă 
pregătiţi economiceşte. Chiaburul are încă un rol în privinţa producţiei de mărfuri. 
Gospodăriile noastre încă nu pot şi încă nu vor putea un timp prelua această 
misiune. Prin urmare lichidare înainte de vreme, e o lovitură puternică împotriva 
noastră. Tovarăşul Teohari a spus, că lichidarea chiaburilor trebuie să fie pregătită 
sub toate aspectele ei, e o sarcină extrem de grea şi mare, pentru care noi nu suntem 
pregătiţi, deci metoda folosită de tovarăşii noştri, nu poate fi caracterizată altfel, 
decât o metodă, care împing pe chiaburii în masă în munte, care se întorc cu arme 
împotriva noastră. Şi creăm şi greutăţi politice şi economice astfel, singuri. Unde s
au aplicat aceste metode, fie împinşi de duşmani, fie din superficialitate, lipsă de 
control, simţ de răspundere. Dacă ar fi făcut o mie, zece mii contra-revoluţionari, 
n-ar fi putut face fiecare dintre ei, n-ar fi făcut atâta pagubă, cât au făcut tovarăşii 
noştri. Suntem convinşi totuşi că majoritatea tovarăşilor noştri, sunt devotaţi 
partidului şi regimului, dar felul cum s-a muncit, nu poate fi caracterizat altfel, 
decât o muncă contrarevoluţionară. 

Nu poate fi îngăduit, că după atâtea discuţii, la centru şi la judeţe, să mergem 
mai departe pe linia greşită, ca să spunem, că băieţii sunt buni, dar slab pregătiţi. 
Am căutat să îi menajăm, aceasta e vina noastră. Pentru că ar fi trebuit să vedem, 
că bunăvoinţa nu este totul. Cu bunăvoinţă poţi să spargi capul omului, şi să spui, 
că n-am vrut, dar capul s-a spart. Tovarăşii au muncit cu bunăvoinţă, însă nu a 
reuşit să pătrundă simţul de răspundere în adâncul conştiinţei lor. De multe ori cu 
uşurinţă condamnabilă au trecut nepăsători lângă manifestări, care aveau urmări. 
Este un proces de a trece şi la înrăutăţirea calităţii, dacă nu vom lua măsuri 
serioase. S-au întâmplat călcări de disciplină de partid, de stat, care trebuie să fie 
temelie înspre bazele construirii socialismului. De aceea, suntem decişi, Comitetul 
Central este decis, că unde va constata devieri, denaturări de linie şi directivele 
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partidului, vor fi luate măsuri statutare, care merg până la excludere din partid la 
tovarăşii de răspundere, care nu iau măsuri la timp, nu controlează munca şi 

dezinformează Comitetul Central. Ne-aţi trimis o serie de sinteze cu cerere 
stăruitoare, dar cu datele false. Tovarăşii noştri fie din lipsă de conştiinţă, din lipsă 
de răspundere, din neglijenţă criminală, nu le-a controlat şi a pus Comitetul Central 
în situaţia să aprobe înfiinţarea gospodăriei colective pe bază de date false. În viitor 
asemenea fapte vor fi aspru sancţionaţi. Tovarăşii, care vor conduce regiunile şi 
raioanele, trebuie să depună o muncă stăruitoare de educare de partid în spiritul 
disciplinei comuniste, liber consimţită, în aşa fel, ca tovarăşii să pretindă de la 
organele inferioare, tot aşa cum pretinde Comitetul Central de la dvs. 

S-au întâmplat o serie de fărădelegi, abateri grosolane, unde împleteşte 
activitatea slabă a noastră cu activitatea susţinută a duşmanului. Tovarăşii noştri să 
ia măsuri neîntârziat, să pună capăt la aceste stări de lucruri, unde au fost asemenea 
manifestări. 

O sarcină imediată este aceea, de a întări gospodăriile colective înfiinţate, 
gospodăriile colective existente şi această întărire se înţelege în totalitatea ei. Se 
pune problema organizării activităţii ţăranilor, care au intrat în gospodăriile 
colective, să nu-i lase nici o secundă în părăsire, pentru că noi ştim, că aceste 
gospodării colective, unde ţăranii individuali s-au asociat, în viaţa lor au lucrat 
fiecare petecul lor de pământ. Nu sunt obişnuiţi cu noul fel de a munci. De aceea 
trebuia ajutaţi să organizăm brigăzile, să activizăm pe ei, să ajutăm în pregătirea 
planului pentru însămânţări, construcţii de grajd, de muncă comună în afara 
gospodăriei, dar în mod organizat. Trebuie controlat de aproape activitatea 
organelor de stat, care au sarcina de a ajuta aceste gospodării, de a-i împinge ca 
sarcinile lor să fie duse până la capăt în bune condiţiuni. Această campanie, care 
urmează acuma este una dintre cele mai grele: aducerea inventarului, seminţei. Ştiţi 
ce greutăţi au avut anul trecut, când femeile plângeau după viţel mai mult, ca după 
fiul lor. Pe această chestiune au fost despărţiri în familie, au fost certuri familiare. 
Prin urmare trebuie să pregătiţi foarte serios atât organizaţiile de bază, ca partidul 
să fie în frunte, şi prin ele toţi colectiviştii în aşa fel, încât această acţiune de mare 
importanţă să fie asigurată. 

Pe de altă parte, la acele gospodării colective, care sunt în curs de organizare, 
învăţând din greşelile comise, să trageţi concluziile în mod categoric: organizarea 
temeinică hazată pe principiile stabilite de Comitetul Central şi să luaţi măsuri 
împotriva oricui, care calcă aceste principii şi să organizaţi gospodării puternice, 
unde există unitate între ţărani, în aşa fel ca Comitetul Central să aibă certitudinea, 
că datele sunt bine verificate, cu care răspundeţi cu calitatea de membru de partid. 
Aşa învăţăm noi să lucrăm şi să învăţăm a lucra şi alţii. 

Alături de ceea ce a spus tov. Teohari atât am vrut să spun: trebuie să ne fie 
clar, că aparatul de stat nu e menit să fie folosit aşa cum a fost folosit de multe ori 
de noi, chiar întocmite cu ei liste, încheiat procese verbale cu şef de miliţie, în care 
procurorul se obligă ca 15 chiaburi cu sau fără vină să fie confiscaţi de avere. 

Când plecaţi acuma la o muncă nouă, cu mai mare răspundere, veţi lua măsuri, 
şi avem încredere, că lipsurile, alături de munca bună, le veţi lichida. 
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Tov. Petrescu: Acum o să trecem la unele îndrumări, care va da tov. 
Moldovan, pentru instalarea comitetelor regionale. Rugăm pe tovarăşul 
Goldberger, care e delegat să plece la Baia Mare, tov. Vass la Mureş, Gavriliuc la 
Timiş, Dalea la Caeansebeş, Negoiţă la Vâlcea, Florescu Gheorghe la Argeş, 
Nichită la Buzău, Fericeanu la Focşani, Bene la Bacău, Manole la laşi, şi 

instructorii Secţiei Organelor Conducătoare şi secretarii să rămână. Din celelalte 
secţii dacă vor să rămână, tovarăşii să rămână, de asemenea tovarăşii de la Comisia 
Controlului de Partid, tov. Haber de la CGM, Petre Delea de la Comisia de Stat. 
Restul tovarăşilor sunt liberi. 

În continuare, tov. Petrescu citeşte lista acelor tovi care iau parte la instalarea 
Comitetelor Regionale, şi arată, că tov. Moldovan va da instrucţiuni, cum se va 
proceda la aceste instalări. Instrucţiunile privesc pe tovarăşii secretari şi instructori. 

Tov. Moldovan: În legătură cu instalarea comitetelor regionale s-au luat până 
acum unele măsuri pregătitoare şi am să vă informez asupra acestor măsuri, ca 
dvs., să fiţi la curent şi să aveţi în vedere în acţiunile următoare. Astfel ieri s-au dat 
indicaţii comisiilor pe regiuni, care au lucrat acum pentru pregătirea aparatului 
Comitetului Regional şi Raionale, s-au dat indicaţii în vederea întocmirii tabelelor 
de tovarăşi care au fost selecţionaţi pentru a face parte din activul Comitetelor 
Regionale şi Raionale şi aceste tabele să fie trimise Comitetelor Judeţene, pentru a
i convinge la adunările, ce vor avea loc la reşedinţele de regiune, după masă la 
raioane, în ziua de luni. Deci mobilizarea tuturor celor care vor intra în secţiunile şi 
Biroul Comitetelor Regionale s-a dat în sarcina Comitetului Judeţean prin această 
listă pregătirea de comitetele de regiune. Aceasta este o măsură. 

O a doua măsură luată este aceasta: În vederea preluării muncii de către 
Comitetele Regionale, pentru a se asigura continuitatea în acţiunile iniţiate de 
partid, pentru a nu se rupe de executarea problemelor, azi se ţin şedinţele birourilor 
Comitetelor Judeţene, în care şedinţa fiecare şef de secţie prezintă un raport asupra 
problemelor, pe care le-a avut de rezolvat şi stadiul în care se află. Despre aceste 
probleme se dresează procese verbale, pentru a asigura continuitatea lucrărilor 
necesare. Procesul verbal împreună cu raportul tovarăşului secretar va fi predat 
Comitetului Regional. De asemenea din partea Comitetului Central, se vor dau 
indicaţiuni asupra problemelor celor mai urgente, care trebuiesc avute în vedere de 
comitetele regionale. Aceste indicaţii vor primi tovarăşii prim secretari. 

lată două măsuri luate acum în vederea instalării şi efectuării predării. Aceste 
măsuri se cunosc, care sunt în legătură cu selecţionarea şi pregătirea. Când ajung~ţi 
la reşedinţă de regiune, mâine dimineaţă se ţine şedinţa Comisiei pe Regiune. ln 
această şedinţă, Comisia va trebui să-şi întocmească un scurt plan în vederea 
pregătirii Comitetului Regional, a Biroului şi aparatului său, în vederea instalării 
Comitetelor raionale şi începerea funcţionării lor. Planul, pe care va trebui mâine 
dimineaţă să facă comisiile pe regiune, va trebui să cuprindă în linii mari 
următoarele: în primul rând măsuri pentru instalarea Biroului Regional şi aparatului 
său. Un control asupra mobilizării. Cine trebuie să fie luni dimineaţă la instalarea 
Biroului: primul secretar, secretarii Comitetului Regional, ceilalţi membri ai 
Biroului Regional, care vor fi desemnaţi de aici, care sunt aprobaţi şi numiţi de 
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secretariatul Comitetului Central. Vor fi încă în birou: şeful Secţiei Organelor 
Conducătoare, şeful secţiei de propagandă şi agitaţie, şi viitorul preşedinte al 
Comitetului Provizoriu Regional, căruia nu i se va comunica, de ce a intrat în 
birou. În afară de aceasta biroul urmează să fie completat ulterior, trebuie să fie 
prezenţi ceilalţi şefi de secţie ai Comitetului Regional, numiţi de Comitetul Central, 
şefii sectoarelor celor mai importante din aparatul regional, membrii Colegiului de 
Partid, care încă n-au fost convocaţi şi vor trebui să fie convocaţi şi prim secretari 
ai comitetelor raionale. Aceştia vor participa la şedinţa de luni dimineaţa la 
reşedinţa Comitetului Regional, şi afară de aceştia şi instructorii Comitetului , 
Regional. : 

Un alt obiectiv, care trebuie trecut în plan este pregătirea sediului Comitetului : 
Regional, de văzut dacă sediul este amenajat, dacă se poate instala imediat 
Comitetul şi aparatul său, împărţirea camerelor pe secţii, pe acele reşedinţe de 
regiune vă atragem atenţia, care n-au fost până acum reşedinţă de judeţ. În 
asemenea situaţii, unde e sediu nou, tovarăşii trebuie să vadă imediat condiţiunile 
de asigurare a Comitetului Regional şi a aparatului său. Dispoziţiuni s-a dat, însă să 
controleze tovarăşii. De asemenea, mai ales, în aceste comitete regionale e o 
problemă asigurarea mesei şi cazarea tovarăşilor. Pentru acest grup de probleme 
gospodăreşti la regiune şi raioane va fi însărcinat un membru al Comisiei, care se 
ocupă de aceste chestiuni, începând de duminică. Planul va cuprinde măsuri pentru 
instalarea birourilor comitetelor raionale şi aparatului lor. Aici obiectivele sunt 
aceleaşi, ca şi la instalarea Comitetului Regional şi aparatului său. Comisia pe 
regiune va trece în plan: controlul mobilizării la instalarea la reşedinţă de raion. 
Şedinţele vor avea loc luni după masă. Acolo unde din anumite motive nu se ţin, se 
ţine marţi dimineaţă, de dorit însă totuşi să fi luni după masă. Cine va participa la 
instalarea raională: membrii Biroului Raional: prim secretar al Comitetului Raio
nal, numit de Comitetul Central, ceilalţi: 1-2 secretari şi ceilalţi membri de birou au 
fost selecţionaţi de comisia pe regiune. Ei au tabelul definitiv. În Biroul Raional 
vor intra ca şi la regiune: primul secretar al Comitetului Raional, al doilea, al 3-lea, 
dacă este, şefii secţiei organizaţiilor de partid, şeful secţiei de propagandă şi 
agitaţie şi viitorul preşedinte al Comitetului Provizoriu Raional, care a fost selec
ţionat tot de Comisia Regională. Pentru moment este o formaţie restrânsă. În afară 
de aceştia vor participa ceilalţi şefi de secţie ai Comitetului Regional, selecţionaţi 
de corniste, instructorii, şefii de sectoare. şi n:stul aparatului Cumitctului Rosional, 
aşa cum au fost definitivaţi de Comisia pe Regiune. Comisia pe Regiune în cursul 
duminicii va definitiva aceste tabele. pentru fiecare raion în parte să aibă pregătire, 
pentru ca luni, când vor pleca la şedinţă de raioane, să se dea în mână tabelul 
definitiv al Biroului Raional. Să facă copie şi pentru regiune. Se face câte un dosar 
pentru fiecare raion în parte, care va fi ţinut în evidenţa secţiei organelor condu
cătoare şi fiecare prim secretar de raion va avea o mapă. La raion, în aceeaşi seară 
va avea loc o adunare cu secretarii organizaţilor de bază din raion, pentru ca după 
ce va avea loc şedinţa de instalare la raion, după aceasta se va trece cu secretarii 
org. de bază la şedinţă, pentru ca aceştia să cunoască conducerea raionului, ca să 
preia legăturile, ca în acea zi să poată să conducă efectiv comitetele de raioane. 
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O corectură: să fie o singură şedinţă. Să se facă în prezenţa secretarilor 
organizaţiilor de bază instalarea Biroului Raional. 

Comisia pe Regiune, în absenţa dvs. a dat comitetelor judeţe'}e tabele, care 
trebuie să fie convocaţi luni înainte de masă şi după masă. lnsă secretarii 
organizaţiilor de bază din raioane încă n-au fost convocaţi. Este sarcina comisiilor 
pe regiune, de a lua contact cu Comitetul Judeţean, ca mâine dimineaţă să 

convoace secretarii organizaţiilor de bază, care vor intra în raionul respectiv. Aici 
vă atragem atenţia asupra faptului, ca să existe o cunoaştere precisă despre 
comunele, care vor intra în raioane, veţi primi tabele precise. Precizaţi Comitetului 
Judeţean, care comune şi sate să vină la şedinţă. În orice caz mobilizarea trebuie să 
fie făcută de mâine dimineaţă, ca să aibă timp, ca luni după masă să vină la şedinţă. 

Comisiile pe regiune vor fixa orele, când vor avea loc şedinţele de instalare în 
fiecare raion în parte. Ţineţi seama de locul şi ora din tabel. Membrii Comisiei în 
absenţa dvs. au fixat ora şi locul şi în funcţie de aceasta stabiliţi precis şi 
convocarea secretarilor organizaţiilor de bază din cuprinsul raionului. Dacă într-o 
comună sunt mai multe organizaţii de bază, cu comitet de partid, atunci numai 
secretarul comitetului de partid va fi convocat. 

La raion problemele sunt şi mai delicate în ce priveşte asigurarea hranei, 
dormitului etc. Sunt reşedinţe de raioane, care n-au fost reşedinţa de plasă. A fost 
sarcina comisiei pe regiune să se intereseze pentru sediul comitetului raional. Este 
posibil, ca nu peste tot să fie problema rezolvată. Este în sarcina comisiei să 
meargă tovarăşii în control la raioane, să verifice măsurile de pregătire. Dacă nu 
vor exista condiţiuni de a caza toată lumea, o parte a aparatului de raion, să vină a 
doua zi, de dormit însă să vină deodată. În plan să puneţi controlul în faţa locului. 
Acest control are şi scopul: comisiile raionale trebuiesc de asemenea mobilizate, 
antrenate în vederea pregătirii instalării comitetelor raionale, de aceea câte un 
membru al comisiei va lua parte cu comisia de raion şi acolo, de asemenea va 
împărţi sarcinile pentru instalarea Comitetului Raional. 

Acestea sunt în linii mari măsurile urgente, ce trebuiesc luate de duminică. În 
plan să fie trecute şi treburile din ziua de luni, la reşedinţă de regiune. Propunem, 
ca dimineaţa la ora 9 să aibă loc şedinţa de instalare a Biroului Regional. Şedinţa ca 
va conduce delegatul Comitetului Central, care va explica în câteva cuvinte impor
tanţa acestui act, va vorbi de hotărârea secretariatului de trecere la instalarea Comi
tetelor Regionale şi Raionale şi pe baza hotărârii Secretariatului C.C., citeşte nu
mele tovarăşilor, care sunt numiţi în Biroul şi şefii de secţii şi aparat, primi 
secretari de raioane şi preşedintele de colegiu. În câteva cuvinte tov. va explica şi 
pe baza schemelor ce veţi primi în câteva cuvinte se va arăta, cum funcţionează. 
Prim secretarii primesc schema, datele, anexe, indicaţiuni cu privire la împărţirea 
atribuţiunilor secretarilor, după aceasta vor lua cuvânt şi tovarăşii. Biroul 
Comitetului Regional va ţine şedinţă o constituire, când se va face împărţirea 
atribuţiilor înaintea şedinţei, prim secretarii se vor sfătui cu instructorii C.C. asupra 
împărţirii atribuţiilor. 

Tov. Petrescu: Împărţirea atribuţiilor va fi provizorie, deoarece secţiile vor da 
aviz, în ce măsură corespunde împărţirea atribuţiilor. 
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Tov. Moldovan: După aceasta biroul va lua primele măsuri pentru treburile 
ulterioare. Un secretar va instrui pe primii secretari raionali asupra pregătirii şi 
desfăşurării instalării biroului comitetului raional şi începerea muncii comitetului 
raional. În ce priveşte funcţionarea comitetului raional sunt aici scheme aprobate 
pentru comitetul raional. Un alt secretar va ţine şedinţă cu şefii de secţii pentru a 
repartiza camerele, a lua primele măsuri pentru constituirea secţiilor şi începerea 
funcţionării lor. Secretarul însărcinat cu probleme gospodăreşti, îşi continuă 
activitatea. După terminarea şedinţelor, primii secretari ai Comitetelor Raionale şi 
membrii Biroului Comitetului Regional, care au fost desemnaţi în şedinţa de birou 
se fixează cine asistă la instalarea birourilor Comitetelor Raionale pentru a lua 
parte la instalarea raioanelor şi au primit lista Comitetelor Raionale, primeşte 
indicaţiuni asupra schemei, şi cum să se preia primele legături de muncă. Cine nu 
pleacă pe teren, şefii secţiilor iau măsuri pentru constituirea secţiilor, de 
problemele, care trebuiesc rezolvate etc. 

În reşedinţa de raion, aceleaşi măsuri se prevăd. Şedinţa va conduce delegatul 
Comitetului Regional. În Biroul Regional să se precizeze ce să vorbească ei, să nu 
fie discurs lung, să fie măsuraţi în cuvinte, să arate importanţa acestei acţiuni şi 
apoi va trece propriu zis în numele Comitetului Regional la numirea celor din 
Biroul Raional, instructorii şi celelalte aparate a Comitetului Raional. 

Pentru marţi, 5 septembrie planul prevede şedinţa de birou al Comitetului 
Regional şi raionale, şi şedinţe pe secţii, unde se încep studierea problemelor 
primite de la judeţe şi definitivarea acţiunilor, care trebuiesc continuate. Comitetul 
Raional va trebui ajutat să facă primul plan de muncă al său. Încă în acea seară va 
fi ajutat. 

Am arătat cum se face predarea muncii. Mai adaug: în regiunile, care se 
constituie din mai multe judeţe, ca de ex. Suceava, cine va fi numit şeful Secţiei 
Organelor Conducătoare de Partid, preluând tot materialul de la judeţe şi nu are 
toate lămuririle, va putea la nevoie să convoace pe fostul resp. a secţiei org. 
conducătoare în vederea unei mai bune predări a lucrărilor. În vederea rezolvării 
tuturor problemelor de la judeţ, s-a dat sarcină, ca din biroul actual să rămână un 
tovarăş pentru continuarea problemelor, până când va fi în stare noul comitet să 
facă munca. Sunt unii tovarăşi neplasaţi încă, ei vor ţine legătura cu Comitetul 
Central şi cu Comitetul Regional. Sunt în curs acţiuni, care nu pot fi trecute 
imt:uhu. A1,;t:sl luv,ua:;, vu u,,cu cu sm·cinii sii uşureze Comitetului Regional 

prelucrarea lucrărilor. Dar aceasta numai în timp de 2-3 zile. La fel Comitetele 
Judeţene au primit sarcina să asigure un tovarăş la biroul de plasă, care va ajuta 
Comitetul Raional pentru rezolvarea problemelor. Apoi când primeşte dispoziţie că 
poate pleca, atunci va pleca. Se va comunica la plasă, să rămână acolo un timp 
aceşti tovarăşi. La fel la Comitetul Judeţean rămâne încă cel puţin zece zile 
tovarăşii, care au lucrat la carnet şi dosare. Şefii sectorului de carnet au primit 
instrucţiuni speciale în vederea predării documentelor de partid. 

Rugăm, ca tovarăşii să fie ajutaţi pentru a îndeplini indicaţiile, care le-au 
primit. Ei au primit indicaţiile şi nu pleacă nicăieri, până când n-au predat toate 
documentele. Să vegheaţi la securitatea predării dosarelor, arhiva Comitetului 
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Judeţean, inclusiv arhiva comitetelor de plasă, şi toate ştampilele vor fi date 
Comitetului Regional, unde cade reşedinţa Comitetului Judeţean. Până la 1 
noiembrie să fie trimis cu inventar la Comitetul Central. Nu e chestie urgentă, dar 
măsurile să fie luate în timp. În ce priveşte ştampilele Comitetului Regional, 
acestea nu primesc încă ştampile. Vi se vor trimite ştampile, să nu faceşi voi. 
Acelaşi lucru e valabil şi pentru raioane. Nu faceţi nici hârtie cu antet propriu. Veţi 
primi indicaţii în această privinţă. 

Şedinţa începută la ora 11, s-a tenninat la ora 15, 15 şi la ora 16 fără un sfert s-a 
continuat pentru da unele explicaţii în amănunt. 

• 
D.A.NI.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 56/1950,f 2-29. 

69. 1950 septembrie 19. Referat asupra unor abateri de la 
linia partidului În legătură cu organizarea gospodăriilor 
agricole colective. 

În munca de organizare a gospodăriilor colective, pe lângă rezultatul pozitiv, 
într-o serie de judeţe, pentru a putea detennina înscrierile în gospodăriile colective, 
s-au folosit metode şi mijloace străine de linia partidului şi s-au comis abuzuri 
serioase de la linia trasată de conducerea de partid. 

Cele mai frecvente abateri sunt: 
- deschiaburirea fără baze legale serioase; 
- folosirea aparatului de stat pentru schimbul terenurilor şi înscrierea în 

gospodăriile colective; 
- tocirea luptei de clasă, prin primirea de chiaburi în gospodăriile colectiv; 
- declararea mijlocaşului drept chiabur; 
- favorizarea celor înscrişi în gospodăriile colective sau determinarea înscrie-

rilor prin favorizări ilegale. 
Cele mai multe cazuri de încălcări s-au constatat în unnătoarele judeţe: 
ILFOV. S-a trecut la deschiaburirea în masă. Exemplu: în Dudeşti-Cioplea, 12 

lăptari au fost propuşi la deschiaburire pe motivul că au falsificat laptele, că n-au 
executat planul însămânţărilor de primăvară., constatat prin proces verbal încheiat 
în luna august. La fel în comunele Izvoarele, Moviliţa ş.a. S-a folosit miliţia pentru 
a detennina înscrierile. De exemplu în comuna Târguşor, organizatorul de partid a 
ţinut chiaburii în beci toată noaptea şi dimineaţa, şi i-a pus să cânte Internaţionala. 

În comuna Valea Stânii, activistul de partid Bologhin Stan a lovit un muncitor 
pentru că nu a vrut să semneze schimbul de teren. Ţăranii individuali au fost chiar 
mutaţi în judeţul vecin în unna comasării. 

FĂGĂRAŞ. S-au inaugurat gospodăriile fără a se fi făcut comasarea şi semnat 
actul de schimb (comuna Lovnic). Astfel preşedintele, după trei săptămâni de la 
inaugurare, umbla din casă în casă pentru a strânge semnături la schimb de teren, 
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iar în comunele Văleni, Sercăiţa, umbla noaptea pe la casele ţăranilor şi îi cita la 
Comitetul Provizoriu. Ca urmare, un număr mare de ţărani muncitori (50-60) au 
fugit în pădure, între ei fiind şi membri de partid. 

În comuna Arpaş, chiaburul a fost scos cu miliţia şi securitatea din casa lui, 
îară nici o bază legală. Toate acestea nu s-au arătat de către Judeţeana de partid 
Comitetului Central, ci întotdeauna s-a raportat că atât schimbul cât şi semnăturile 
sunt terminate. 

TREI SCAUNE. S-au folosit miliţia şi securitatea aproape în toate comunele 
unde s-a înfiinţat gospodăria colectivă, de exemplu în Baraolt şi Micfalău. S-au 
executat presiuni prin Comitetul Provizoriu oglindind, pe cei care nu vroiau să se 
înscrie, la executarea diferitelor transporturi (piatră, lemne etc.). De exemplu, în 
Ghidfălău, Leţ, Zălan etc. 

Cetăţenii erau chemaţi noaptea la Comitetul Provizoriu pentru a semna actul 
de schimb, între orele 11 şi 4. S-au exercitat presiuni în special asupra ţăranilor 
mijlocaşi, prin ameninţarea cu eliminarea copiilor de la şcoală în caz de refuz, 
eliminarea din funcţiile de stat a membrilor de familie şi altele. 

S-au primit chiaburi în gospodăria colectivă, de exemplu, în comunele Zedna, 
Ghidfalău, unde chiar preşedintele este chiabur. S-au făcut deschiaburiri fără 

motive serioase (exemplu comuna Călina), unde s-a trimis în judecată un chiabur şi 
s-a confiscat averea pentru că n-a plivit buruienile din grădina de zarzavat, n-a 
executat dezmiriştitul etc.; a fost condamnat la o lună închisoare şi confiscarea 
averii; la fel şi în comuna Păpăuţi. 

DOLJ. S-a trecut la deschiaburiri fără baze legale şi în masă. De exemplu în 
comunele Şipot, Dobreşti, Bistreţ şi altele, s-au scos chiaburii din casă şi li s-a 
confiscat averea, chiar fără sentinţă legală. 

S-au forţat salariaţii să se înscrie în gospodăriile agricole. De exemplu, în 
Băileşti, 47 de salariaţi care au refuzat să iasă la muncă; s-a folosit miliţia pentru a 
strânge semnături. În comuna Moţăţeni, miliţia umbla pe câmp după cetăţeni 
pentru a-i aduce la Comitetul Provizoriu. 

S-au făcut promisiuni pentru a se înscrie în gospodăria colectivă, cei înscrişi au 
luat terenul cel mai bun. Aşa, în comuna Stâna, 200 de cetăţeni au atacat inginerul 
cadastral şi au împiedicat măsurarea perimetrului. La fel şi în comuna Poiana de 
Sus. 

ALBA. În comunele Căpud, Obreja şi Benic, cetăţenii au fost chemaţi noaptea 
în prezenţa şefului de miliţie şi forţaţi să semn~ze. 

Tot în aceste comune au intrat în gospodărie şi chiaburi, fiind forţaţi de 
secretarul organizaţiei de bază şi Comitetul Provizoriu. În comuna Şoimuş şi 
Odverem nici până azi nu s-a făcut schimbul de teren şi nu s-au luat semnăturile 
pentru schimb. 

SIBIU. În comunele Apoldul de Jos, Ungureni, Noul şi Bod s-au forţat 
înscrierile în gospodăriile colective prin arestări şi chemarea noaptea a ţăranilor la 
Comitetul Provizoriu, unde au fost bătuţi de securitate şi miliţie. 
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CLUJ. În comuna Mesteacăn au fost daţi afară din gospodăria agricolă de stat 
nişte ţărani pentru că nu s-au înscris în gospodăria colectivă. De asemenea, un tânăr 
a fost forţat să intre în colectiv, reţinându-i-se calul la Comitetul Provizoriu. 

ARAD. S-a folosit miliţia şi securitatea la înscrieri în gospodăriile colective în 
comunele Buteni, Chişineu-Criş ş.a. S-au falsificat semnăturile cetăţenilor la 
tabelul de schimb în comuna Buteni; s-au primit chiaburi în gospodăria colectivă în 
comuna Pescari, unde au intrat preotul şi un chiabur; preorului i s-a promis că va fi 
făcut episwp. 

TÂRNAVA MICĂ. S-a folosit miliţia şi securitatea pentru a detennina 
înscrierile în gospodăria colectivă. De exemplu, în comuna Ghendul Mic au fost 
arestaţi chiaburi şi mijlocaşi; în comuna Cristeiul, un chiabur cu batoză şi tractor a 
intrat în gospodăria colectivă. 

VLAŞCA. S-au folosit miliţia şi securitatea pentru a face ca oamenii să se 
înscrie în gospodăria colectivă. Membrii de partid şi nemembrii de partid au fost 
chemaţi la sediul plăşii şi ţinuţi nopţi întregi, spunându-li-se că sunt puşi la citit (să 
studieze problemele leninismului). Această metodă s-a extins pe întreg judeţul, 
fiind iniţiată de către tovarăşul secretar Dinulescu. 

SA TU MARE. În comuna Vetiş - Satu Lung Comitetul Provizoriu dă lemne şi 
eliberează diferite acte numa_i cetăţenilor care se înscriu în gospodăria colectivă. De 
asemenea, se ameninţă mijlocaşii că, dacă nu se înscriu în gospodărie, vor fi 
consideraţi chiaburi. Pe de altă parte au fost primiţi chiaburi în gospodăria 
colectivă. 

BAIA. Marfă de la cooperativă nu primesc decât cei înscrişi în gospodăria 
colectivă; de altfel, această problemă este aproape generală. În comuna Antoceni s
a întrebuinţat miliţia ca să vină cetăţenii pentru semnarea schimbului de teren, iar 
în comuna Ruginoasa au fost arestaţi mijlocaşi pentru a-i forţa să se înscrie în 
colectiv. 

VASLUI. Comitetul judeţean de partid a dat dispoziţiuni ca în comunele Valea 
Hogii şi Doagele toţi cetăţenii să fie scutiţi de cota de colectare. 

TELFORMAN. La Storobăneşti şi Tufeni s-a luat averea de la chiaburi, fără 
sentinţă 

MAR A MUREŞ. S-a mers, în general, pe linia de a lua pământurile cele mai 
bune, din care cauză semnarea actelor de schimb a întâmpinat mari greutăţi. De 
2se:menea. s-au înscris în primul rând salariaţii, pentru a avea numărul cât mai 
mare. 

19 septembrie 1950 Secţia Agrară a C.C. al P.M.R. 
P. Chiriţoaia 

• 
D.A.N.1.C..fond C.C. al !'.C.R., Cancelarie. dosar 170/1950.f 15-17. 
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70. 1950 septembrie 22. Memoriul adresat ministrului 
Afacerilor Interne de Sofia Cihoski, prin care solicită să i se 
redea pensia so/ului său. 

Nr. 8.863/22 septembrie 1950 

""\ Ministrului Afacerilor Interne 

Subsemnata Sofia Cihoski, domiciliată în str. Nerva Traian nr. 48, în urma 
cererii mele nr. 6.055 şi răspunsului Dvs. de a prezenta un memoriu, vă aduc la 
cunoştinţă următoarele: 

Soţul meu, general Henri Cihoski, s-a născut în 1871 la Tecuci; este fiul 
Eugeniei şi al inginerului Alexandru Cihoski, fost funcţionar de stat timp de 40 ani 
la Ministerul Domeniilor, în care timp a făcut prima împărţire a moşiilor în 1864 
sub Alexandru Ioan Cuza, lucru de pe urma căruia a avut mult de suferit din partea 
latifundiarilor, fiind de o cinste exemplară, cu toate că avea numai leafa pentru 
susţinerea unei case cu 7 copii. 

Din cauza acestor mijloace reduse, Henri Cihoski, care avea vocaţie pentru 
cariera militară, nu a putut intra în şcoala militară, taxele fiind prea mari, decât ca 
bursier. 

A ieşit ofiţer de geniu la 19 ani, şef de promoţie, urcând treptele carierei în 
minimum de timp, graţie capacităţii sale, neavând nici un sprijin sau protector, 
fiind de origine străină - polonez, lucru care i s-a imputat mereu într-un timp când 
favoarea juca un rol atât de mare. 

Cu un memoriu excepţional a ajuns inspector de armată şi pentru câteva luni, 
contrar voinţei lui, ministru de război din ordin comandat de regenţă, care voia ca 
acest post să nu fie un post politic, ci ocupat de un militar de carieră de merit 
deosebit. 

În timpul războiului [din 1916-1918] pe care l-a făcut în întregime pe front, a 
comandat Divizia I O, aceea care a oprit ofensiva germană şi a determinat victoria 
de la Mărăşeşti. 

În timpul acelei campanii, Henri Cihoski a fost grav rănit lângă şira spinării, 
rană care a determinat în ultimul timp, odată cu înaintarea în vârstă, tulburări 
importante la coloana vertebrală, ducând până la osificarea ei, dureri care mai toata 
ziua îl obligau să stea culcat. 

De-a lungul carierei sale a fost decorat cu toate ordinele străine şi române, iar 
dupâ victoria de la Mărăşeşti, cu [Ordinul] «Mihai Viteazul». 

Faptele de mai sus, care oglindesc o viaţă dedicată în întregime muncii şi 

patriei, viaţă de cinste, dreptate şi ajutorarea celor in nevoi, ocupundu-se cu 
deosebită grijă de generaţia tânără militară, ale căror mijloace reduse de trai nu le 
dădeau posibilitatea să se îngrijească şi să se odihnească pe cont propriu, a creat 
sanatoriul militar T.B.C. de la Lăculeţe (desftin,at de Antonescu), a înzestrat 
Spitalul Militar Bucureşti cu toate aparatele modeme care şi azi sunt singurele de 
care se serveşte, a înfiinţat casa de odihnă Ia Păltiniş şi la Sinaia. 
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Lucruri îndeobşte cunoscute care i-au atras aprecierea şi recunoştinţa celor 
care l-au cunoscut şi pe care i-a ajutat. 

Azi eu, soţia lui, care timp de 40 de ani am împărtăşit această viaţă, sunt 
aruncată din casă (casă făcută cu bani împrumutaţi la Casa Construcţiei, datorie 
amortizată timp de 15 ani), cu lucrurile confiscate, cu pensia soţului meu, general 
Henri Cihoski neplătită, sunt lăsată muritoare de foame împreună cu fiul meu grav 
bolnav, cum dovedesc cu certificatul medical nr. 2.641 din 23 martie 1950 al 
Spitalului de Stat nr. 9 (Central). 

Tovarăşe ministru, cunoscând reputaţia dumneavoastră de dreptate am făcut 
acest memoriu pentru ca să puteţi judeca singur faptele şi situaţia disperată în care 
mă aflu. 

Vă rog, respectuos, să dispuneţi, să mi se redea pensia soţului meu, generalul 
Henri Cihoski, fără de care nici eu, nici fiul meu nu avem nici un mijloc de 
existenţă, el fiind bolnav, iar eu având o vârstă la care nu pot munci. 

Sofia Cihoski 

• 
A.S.R.1.fond „P", dosar nr. 9.572, voi. 12,f 131; publ. de Florica Dobre şi 

Alesandru Duţu, op. cit., p. 200. 

71. 1950 octombrie 7. Proces-verbal al consfătuirii cu primii 
secretari regionali, preşedinţii Comitetelor Provizorii regionale 
pe tema regimului pâinii (fragmente). 

Conferinţa este prezidată de tovarăşii 
Petrescu D-tru, preş. Comit. St. Aprovizionare, 
Vinţe I., min. Ind. Alimentare 
Chivu Stoica, vicepreş. Consiliului Minis. Metalurgiei 
şi Ind. Chimice 
Voitec Şt., min. Educ. Naţionale 
Tudorache L. · 

Tov. Petrescu: Conferinţa a fost convocată la Hotărârea C.C. şi are ca scop 
discutarea unei serii de probleme în legătură cu fabricarea şi aprovizionarea cu 
pâine a populaţiei din întreaga ţară. 

Conferinţa va decurge în felul următor: 
O scurtă expunere va face tov. Chivu Stoica. Va fi un raport asupra miezului 

problemei, şi care vor fi expuse concret, în amănunţime de tov. Vinea Emanoil de 
la Ministerul Ind. Alimentare. 

După aceea vor urma, în lumina acestor expuneri, întrebări şi discuţii. 
Prin unnare începem cu un cuvânt introductiv a tov. Chivu Stoica, membru în 

C.C., vicepreşedinte al Consiliului de Miniştri şi ministru al Industriei Metalurgice. 
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Tov. Chivu Stoica: Tovarăşi, ne-am adunat aici în baza Hotărârii C.C. pentru 
a prelucra măsurile organizatorice în legătură cu desfiinţarea cartelelor la pâine, cu 
organizarea întreprinderilor care se vor ocupa cu fabricarea pâinii, în legătură cu 
măsurile de organizare a întreprinderilor care se vor ocupa cu aprovizionarea cu 
făină şi cu desfacerea pâinii, în aşa fel ca această problemă să dea rezultate cât mai 
bune. (Aplauze puternice) 

Tovarăşi, problema pâinii în ţara noastră, pentru clasa muncitoare, pentru 
oamenii muncii, constituie o preocupare prea mare şi o frământare, nu numai prin 
faptul că este elementul principal în ce priveşte hrana şi traiul oamenilor, dar este şi 
un element de care se leagă duşmanul regimului nostru, de el se leagă duşmanul 
clasei muncitoare, speculând această problemă, căutând să arate pe toate căile şi 
sub diferite forme, acolo unde poate să compromită regimul nostru, că nu este 
capabil să asigure după atâţia ani de conducere guvernul clasei muncitoare 
condiţiunile de trei mai bune populaţiei. 

Nu ne vom ocupa în amănunt de cauzele care au făcut că nu a putut să venim 
de mai mult cu desfiinţarea cartelelor de pâine. Cauzele au fost în primul rând anii 
de secetă, recoltele puţine. În anii trecuţi şi încă multe probleme care au fost legate 
de tratamentul de pace, obligaţiunile care a avut statul nostru şi pe care a trebuit să 
le satisfacă. Toate acestea ne-au pus în imposibilitate de a rezolva această 
problemă. 

Suntem, aş putea spune, ultimii dintre statele de democraţie populară care 
venim cu rezolvarea acestei probleme, adică cu desfiinţarea cartelelor de pâine, a 
restricţiunilor în această privinţă. Nu am putea spune că anul acesta avem o recoltă 
excepţională, care să se asigure complet sau să ne scoată în afară de orice 
preocupare, în sensul că putem satisface complet toate nevoile şi consumul de 
pâine şi obligaţiile externe în cadrul angajamentelor faţă de statele cu care am 
contractat furnizarea de grâne. Totuşi conducerea partidului nostru a dat o atenţie 
deosebită acestei probleme şi a dat sarcini concrete tuturor organelor de stat de a 
studia problema desfiinţării cartelelor de pâine, problema consumului liber al 
pâinii, de a face balanţa producţiei de cereale, de a studia condiţiunile în care s-a 
consumat pâinea la liber în trecut, de a studia posibilităţile, ca noi acum, cu 
posibilităţile care avem, cu stocurile de cereale care avem, să putem trece la 
desfiinţarea cartelelor. Înlăturarea cartelelor la pâine va avea un ecou foarte mare şi 
un răsunet pozitiv în rândul oamenilor muncii din ţara noastră. dacă noi vom şti să 
organizăm această problemă, dacă vom şti să mobilizăm nu numai aparatul de stat, 
nu numai aparatul partidului şi organizaţiile de masă, dar să organizăm 

întreprinderile care fac această gospodărie, că le ajutăm, să le controlăm, să le 
îndrumăm. 

Cantităţile de grâu pentru panificaţie sunt restrânse; nu avem cantităţi aşa mari 
care să ne scoată în afară de orice grijă. Faţă de 193 8, producţia de cereale este 
numai jumătate, adică faţă de anul când consumul pâinii era la liber şi se vinde în 
cantităţi necontrolate. Dar nu numai producţia de grâu. dar şi de secară, de orz şi 
ovăz este pe jumătate şi la fel producţia de porumb este mai puţin decât jumătate 
faţă de 1938. 
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Afară t-k aceasta avem consacrate cantităţi destul de importante pentru export 
pe, 11ru a putea acoperi anumite necesităţi de mărfuri, şi tocmai de aceea se pune ca 
o sarcină deosebită pentru economia noastră, de a gospodări cu chibzuinţă, de a 
lupi.a împotriva risipei, de a controla cum se întrebuinţează, cum se consumă 
pâinea, şi alte bucate de grâu, secară şi porumb. Problema gospodăririi, a înlăturării 
risipei este în funcţie de felul cum noi suntem lămuriţi, e felul cum noi ne 
organizăm, depinde mai ales de oamenii care punem să gospodărească, să 

organizeze, să conducă întreprinderile care vor fabrica pâine şi care vor desface 
pâinea Tocmai de aceea problema pâinii este o problemă a partidului, este o 
problemă a guvernului, o problemă a noastră celor care conduc, care gospodăresc 
ţara. Răspundem de această problemă pentru că oamenii care muncesc, noi trebuie 
să le asigurăm şi hrana în cantităţi mai mari. Şi pentru aceasta conducerea 
partidului a convocat pe tov. primsecretari ai comitetelor regionale de partid, a 
convo-::at pe tov. preşedinţi ai Comitetelor Provizorii regionale, a convocat 
preşedinţii uniunilor cuoperatiste regionale, a convocat pe directorii întreprinderilor 
[ ... ] 

Tov. Vinea: (Ministerul Industriei Alimentare) 
Tovarăşi, trecerea la noul regim al pâinii, la pâinea liberă, nu numai că va 

cons1itui unul din marile succese ale partidului nostru şi al regimului de democraţie 
populară, ci înseamnă în acelaşi timp încă un pas în ridicarea nivelului de trai al 
clasei muncitoare. Desfiinţarea cartelelor de pâine va fi unul din marile aspecte ale 
intensificării legăturilor între oraş şi sat şi pentru asigurarea dezvoltării 
economice ... ( citeşte în continuare) 

Întrebări 

Tov. Vaşcbevici - Preş. Comit. Prov. Suceava. Morile existente vor putea 
să satisfac} toate nevoile? Delegatul Sfaturilor Populare va fi salariat? El trebuie să 
se ocupe doar efectiv de această problemă. 

Tov. Vinea: S-a spus tot ce este în legătură cu capacitatea morilor. Sunt 
destul. 

în cc priveşte delegatul Sfatului Popular, el va fi membră al Comitetului 
Executiv al Sfatului Popular. Poate să aibă şi alte funcţiuni. Toate acestea se vor 
preciza :itunci când se vor alege Sfaturile Populare. 

Tov. Voiculescu: Dacă în centrele aglomerate nu se vor asigura mijloace de 
tran.sporr pc linia Ministerului, nu se va putea face nici în ce priveşte 
apr:wine:·,:tr-::a nici în ce priveşte distribuirea. 

Tov Vinea: În legătură cu transporturile s-au prevăzut sarcini şi obligaţiuni 
perruu :, :'.':: tu,;l;3 Populare. Bineînţeles se vor folosi în primul rând mijloacele de 
tra;·;•;pori · (iS":.::nte, la nevoie chiar rechiziţionate. Ministerul ca organ central nu 
ooat:: :,{: trnLporte pâinea. El dă directive ::;f„turilor Populare, respectiv: trusturilor 
de c. 0rga::1c'.i:: aceste transporturi şi t1Jc;ti;rile la rândul lor vor cere sprijinul 
;;fa,::-;~, .• ''; :,1ilare şi Sfaturile Populare sunt obligate să le dea acest sprijin. 
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Tov. Voiculescu: Mijloacele de transport pe care eventual le vom putea 
concentra, nu sunt amenajate, nu sunt igienice şi se ştie care este situaţia azi cu 
mijloacele de transport. O mare parte sunt concentrate la Sovrom-Transport şi vom 
rămâne cu făina în depozite. 

Tov. Vinea: La Bucureşti este o problemă mai grea, dar şi la Bucureşti vor 
trebui folosite nu numai maşini, ci şi tracţiunea animală. Se vor găsi destule 
camioane particulare care lucrează pe piaţă şi care vor fi plătite la un preţ unitar. În 
ce priveşte amenajarea căruţelor, s-a prevăzut în regulament că vor fi amenajate aşa 
cum se poate, să fie acoperite cu rogojine etc. Alte posibilităţi în momentul actual 
nu există. 

Tov. Voiculescu: Care va fi forma de preluare a simigeriilor; nu au fost 
naţionalizate până acum. 

Tov. Vinea: Care a fost forma de preluare a brutăriilor, care au fost preluate 
fără naţionalizare? Aici se va lucra după aceleaşi norme. 

Tov. Petrescu: Să nu ne pomenim că odată cu preluarea simigeriilor să dea 
afară pe omul şi din casă. 

Tov. Voiculescu: Ţinând cont că nu mai este mult până la l nov., dacă s-a 
prevăzut că vor putea fi puse în funcţiune toate brutăriile care n-au funcţionat şi 
dacă s-a prevăzut materialul necesar pentru reparaţii? 

Tov. Petrescu: Asta e treaba voastră. 
[ ... ] 
Tov. Stancu - Hunedoara - Secţia comercială: Se îngrădeşte 

aprovizionarea cu pâine a elementelor exploatatoare? 
Tov. Vinea: Vor avea posibilitate să mănânce pâine, însă o vor plăti bine. 
Tov. Roman: (CGM) Noi avem câteva mii de cantine în ţară unde se face o 

risipă foarte mare, unii mănâncă numai miezul şi invers. Întrucât s-a pus problema 
economiei, ar trebui studiat dacă nu s-ar putea stabili o anumită cotă, de pildă l 00 
gr. şi care sunt mai mâncăcioşi să-şi procure încă pâine. Ar fi un stimulent ca să nu 
facă risipă. Vă spun acest lucru din experienţă. Dacă s-ar face un control s-ar vedea 
că la o cantină numai sunt aruncate zeci de gr. pâine. 

Tov. Vinea: Credem că noul regim de vânzare va reglementa şi asta, nu pot 
spune cu exactitate cum. 

Tov. Vorosciuc - Botoşani: În legătură cu amenajarea brutăriilor ar trebui 
provăzut 11ă intro în planificarea materinlelor de construcţie, ca să-şi poatli procura 
ciment şi altele. 

Tov. Vinea: Nu trebuie să se înţeleagă o amenajare a brutăriilor în stil mare. 
Nici fondurile care se vor da pentru aceasta nu vor fi decât modeste. Trebuie trasă o 
văruială, reparată o covată, cuptorul, numai atât ca să fie pusă în stare de 
funcţionare. Pentru aceasta se vor da fonduri. Nici nu ar fi bine să dăm de la centru 
ciment, ca să fie folosit nu ştiu pentru ce. Şi materialele necesare pentru aceste 
investiţii mici de care am vorbit, vor fi procurate din posibilităţile locale care există 
în fiecare regiune. În nici un caz să nu vă aşteptaţi să primiţi materiale la care 
există restricţii de la centru. 

Tov. Mazilu - Iaşi: Trusturile se fac numai pe regiune sau şi pe oraş? 
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Tov. Vinea: Depinde; în orice caz în momentul de faţă se face pe regiune, 
când se va simţi nevoie se vor face şi pe oraş. 

[ ... ] 

♦ 

D.A.NlC..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 5811950.f 2-4, 10-11, 17. 

72. 1950 octombrie 11. Proces-verbal al şedinţei prezidate de 
Gheorghe Gheorghiu-Dej cu instructorii Secţiei Agrare şi 

membri ai aparatului de partid din judeţul Trei Scaune, în 
legătură cu modul de organizare a gospodării/or agricole 
colective. · 

Au luat parte tovii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Teohari 
Georgescu, I. Chişinevschi, D. Petrescu, L. Răutu, P. Chirtoagă, A. Bunaciu, N. 
Goldberger, tovi instructori ai Secţiei Organelor Conducătoare, ai Secţiei Agrare şi 
tovii din aparatul de partid ai Corn. Jud. Trei Scaune. 

Tov. Gheorghiu-Dej prezidează. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşi, conducerea partidului vrea să cunoască de la voi 

cum s-au petrecut lucrurile în regiunea unde au avut loc manifestările cunoscute şi 
vrea să asculte un raport scurt, o descriere asupra modului cum s-a pornit la 
organizarea gospodăriilor colective, o expunere pe care s-o facă tov. Nagy Mihai, 
fost secretar de Trei Scaune, acum la Mureş. Şi apoi să-l completeze tov. Toth 
Geza. Vom pune apoi întrebări fiecăruia dintre cei prezenţi. 

Vă atragem atenţiunea să nu înfrumuseţaţi lucrurile. Oricât de neplăcute vor fi 
lucrurile pe care trebuie să le spuneţi aici, trebuie să arătaţi tot adevărul. 

Tov. Nagy Mihai: 
Eu am fost însărcinat în mijlocul lunii martie să preiau conducerea judeţului 

Trei Scaune. În ce priveşte problema organizării gospodăriilor colective, judeţeana 
avea deja un plan pentru organizarea lor. Nu-mi aduc aminte precis câte comune au 
fost prevăzute în acest plan. După o şedinţă plenară, pe care am avut-o la C.C. au 
fost analizate aceste planuri şi am trecut la revizuirea lor. Am constatat că s-au luat 
cam multe comune şi am redus numărul comunelor prevăzute pentru înfiinţarea de 
gospodării colective. Nu-mi aduc aminte exact, am definitivat 14 sau 17 comune. 

În ce priveşte împrejurările în care au pornit la organizarea gospodăriilor 
colective, aş putea spune că a fost o atmosferă în care chiaburimea se opunea cu 
mult curaj oricărei manifestări democratice. 

Un caz concret: la Uzon cu ocazia unei nunţi au strigat: ,,Trăiască lupta 
chiaburilor''. 
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Sau un alt caz: într-o comună am trimis o echipă culturală de ,.,., . , iil 
timpul cât aceştia cântau imnul R.P.R. un grup de tineri în stare de eh~il"tah: m la\a 
căminului cultural cântau un imn fascist. imnul secuiesc. 

Astfel de manifestări se observau şi în alte părţi. S-au observat ·,rnniiestări 
şovine în şcoli, mai ales la Tg. Secuiesc, unde elevii cu ocazia zilei de J ~- ,nariic au 
apărut cu cocarde cu cele trei culori maghiare. Astfel de manifestări eT"lu mui dese. 
În tot cazul analizând situaţia am constatat. că există în judeţe un şovir,t ,:, magl1i,'ir 
şi un curaj din partea duşmanului de clasă 

Analizând situaţia am aflat chiar că şeful secţiei învăţământului pub•ic de pe 
lângă Comitetul Provizoriu era unul care privea toate aceste manifest~ri ::t' ap:i.reau 
în cadrul şcolilor, pe de o parte, ca ceva spontan, pe de altă parte, spur:' , :• aceasta 
se datoreşte faptului, că pe ici pe colo încă nu sunt profesori sau cG1, didactic 
educat. 

În ce priveşte gospodăriile colective, noi am discutat în cadrul i ,·c .:lc;i cum 
trebuie să ne apucăm. În luna martie erau deja pregătite lucrările in comuna 
Angheluş, era trimis chestionarul şi toate documentele. Am văzut că merge greu, 
am constatat că parcă comuna Lemna ar fi un centru în judeţ spre care se orientează 
şi comunele celelalte. De aici parcă ar fi fost îndrumată rezistenţa în ce priveşte 
organizarea gospodăriilor colective. Noi am hotărât atunci să pornim o muncă mai 
strânsă şi chiar dacă durează mai mult, chiar dacă trebuie să băgăm mai mulţi 
activişti în comună, vom sparge acest centru şi vom organiza acolo gospodăria 
colectivă. Aici trebuie să spunem că într-adevăr a mers greu au trebuit trimi5i :nai 
mulţi activişti un timp mai îndelungat, însă credem că constatărik noastre 
anterioare au fost juste, prin aceea că după ce am organizat gosp. colect. iri ~umu,1a 
Lemnia, într-adevăr rezistenţa ce a fost până atunci s-a spart şi într-o serie de 
comune s-a început o interesare mai intensă în privinţa gospodăriilor colective. 
Până atunci foarte greu am putut aduce oameni la Turia să vadă gospodăria 
colectivă de acolo. De aici încolo i-am putut duce mai uşor, ba mai mult, chiar din 
multe comune cereau ţăranii să fie duşi acolo să vadă şi ei. Un alt aspect care ne-a 
dovedit că această comună era un centru de orientare pentru celelalte comune: Pe 
când în corn. Angheluş cu greu am putut la inaugurare aduce câţiva delegaţi. când 
am făcut adunarea în corn. Lemnia. fără să facem un efort mai mare în privinţa 
mobilizării. aproape toate comunele cu ciiteva zile înainte cereau "ă fie trimişi 
delegaţi în corn. Lemnia. Aspectele acestea dovedesc că acolo a fost într-adevăr un 
centru de greutate. 

Greşeala noastră şi la Angheluş, şi la Lemnia constă în aceea că am tăcut 
gospodării colective fără să întrebăm comitetele de plasă. Noi am făcut aceasta 
direct de la judeţeană, peste capul ccmitetelor de plasă. Analizând această greşeală 
am hotărât că vom antrena comitetelor de plasă. Au fost convocaţi secretarii 
comitetelor de plasă şi activul şi am prelucrat această greşeală şi am dat sarcina 
comitetelor de plasă să treacă la organizare. Noi să dăm numai ajutorul necesar. 
După această hotărâre s-a lărgit munca de organizare a gospodăriilor colective şi au 
fost antrenate şi plăşile. Plasa Tg. Secuiesc, Sf. Gheorghe, au început o muncă mai 
intensă. Mai greu au pornit plăşile Covasna, Baraolt şi Uzon. Plăşile au început să 
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organizeze şi într-adevăr comunele acestea au fost pregătite, pe de altă parte şi alte 
comune, unde deja anterior corn. jud. avea colective de iniţiativă şi care duceau 
muncă acolo, au fost întărite mai mult şi prin plasă. Şi corn. de plasă la început au 
comis aceiaşi greşeală că a ns., că au început să organizeze în comune fără să 
antreneze org. de bază. Au luat câte un om-doi din comune, care credeau că sunt 
oameni de bază şi i-au antrenat, fără să antreneze organizaţiile de bază. Noi această 
problemă am prelucrat-o că în această privinţă trebuie să fie motorul organizaţiilor 
de bază în comună. După aceea tovarăşii aduceau chestionarele, raportau că în 
comuna cutare sunt condiţiuni create şi după documentele şi după constatările 

tovilor care se duceau pe teren am început o muncă mai lărgită în această privinţă. 
În ce priveşte activitratea biroului judeţean în privinţa organizării gospodăriilor 

colective, nu putem spune că aceasta a fost totdeauna armonică. Uite, semnez 
fiindcă sunt bun cetăţean şi om care respectă legile şi nu vreau să putrezesc în 
puşcării. N-am ştiut că fusese arestat, altfel făceam altfel cu acest element şi tovii 
care au lucrat acolo nu mi-au amintit că au recurs la metoda de a aresta. Cu toate că 
era seară am stat la 1,30 noaptea şi discutasem cu o seară înainte, nu a amintit 
nimic despre aceasta, ci numai atunci. Eu aşa ştiam că la noi nu se folosesc metoda 
de a aresta şi de a duce la Securitate sau Miliţie pentru gospodăriile colective. Noi 
chiar discutasem această chestiune, ca în nici un caz să nu se folosească metode de 
constrângere. Am discutat aceasta în cadrul colectivului. Chiar a fost prelucrat şi cu 
activul ca metodele de constrângere să nu fie folosite. Totuşi s-a întâmplat. 

După ce s-a aflat acest caz, încă odată am prelucrat atât în cadrul conducerii, 
cât şi cu activul, să nu se mai folosească astfel de metode, că nu aceasta este linia 
partidului. Acum presupun că aceste metode au fost folosite şi în altă parte. În ce 
priveşte comandantul miliţiei, am discutat problema cu el şi el a spus: Eu am dat 
directive în această privinţă organelor inferioare să nu recurgă pentru aceste cazuri 
la arestări şi să nu facă nici un fel de arestări fără ştirea mea. După aceea a venit de 
vreo 2-3 ori să-mi spună că în comuna cutare vrea să aresteze pe cineva. Pentru 
gospodăriile colective nici el nu a dat voie să se aresteze. Cu Securitatea a fost mai 
greu, fiindcă ea are şi directivele ei, însă comandantul Securităţii cel puţin aşa mi-a 
spus că în această privinţă nu se ating de nimeni. Eu aveam toată încrederea în el. 
Şi aceasta a fost o greşeală a mea că n-am căutat să fac un control mai adânc asupra 
muncii lor. 

Acum o serie de greşeli care poate au mai existat: de ex. s-au trimis elevii de la 
şcoli acasă ca să convingă pe părinţi şi să nu vină înapoi până nu-i conving să intre 
în gospdăriile colective. Aici cred că a fost iniţiativa tov. Toth. După ce am 
observat această chestiune, am discutat cu tov. Toth că nu-i just şi apoi nu s-au mai 
trimis alţi elevi. Aici este iar greşeala mea, că nu imediat cum am luat cunoştinţă 
despre aceasta am luat măsuri, ci numai după câteva zile, după ce a venit la mine şi 
tov. şef al învăţământului public nou pe care l-am pus acolo şi mi-a sesizat că 
aceasta se întâmplă tocmai înaintea examenelor şi că există pericolul că aceşti elevi 
nu vor putea să depună examenele. 

Era o altă situaţie care a contribuit iar la aceste greşeli: chiar atitudinea tovilor 
faţă de chiaburi şi faţă de elementele nesănătoase şi în multe cazuri au pătruns 
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chiaburi în gosp. col., după părerea mea, aceasta se datoreşte faptului că unii dintre 
noi erau influenţaţi de nişte elemente pe care eu îi consider duşmani de clasă, 
elemente care erau folosite în această măsură. Astfel era de ex. unul Becsei, care a 
fost şi membru în corn. jud. Soţia lui e chiaburoaică, el a fost preot. Atunci când 
existau cele 2 partide, el a fost cel care a organizat ţărănimea în PSD sun lozinca că 
PSD apără dreptul la proprietatea individuală, unul care a făcut cele mai multe 
greutăţi Partidului Comunist. Acest element era în Comitetul judeţean Trei Scaune. 
Apoi mai era un inspector g-ral la Ministerul Invăţământului Public. Tot aşa şeful 
Secţiei Învăţământului public, unul Mico, un alt profesor, la fel fost soc. dem. fost 
preot în timpul ungurilor. Pe lângă că sub conducerea sa, s-a dat posibilitatea 
manifestărilor şovine în şcoli ... A rămas membru de partid şi după verificare. Pe 
învăţătorii progresişti care vroiau să vie cu noi, căuta să-i depărteze ascunzându-i 
în satele cele mai depărtate. Aceste elemente aveau influenţă şi în corn. jud. I-am 
arătat şi tov. Toth că acest Becsei şi Mico sunt elemente periculoase. Am încercat 
să-l conving şi tov. Toth despre aceasta, dar n-am reuşit. Tov. Toth susţinea că ei 
ştiu să vorbească frumos, vorbeau de marxism minunat într-adevăr. 

Folosind aceste elemente în organizarea gospodăriilor colective, desigur că ele 
au contribuit să caracterizeze chiaburii la sate drept mijlocaşi, dându-le astfel 
posibilitatea să intre în gospodării colective. Şi în multe alte probleme au tras o 
perdea în faţa Comitetului judeţean în ce priveşte problema naţională. 

Noi am sesizat C.C., ministerul, s-au făcut cercetări, Mico a fost scos din 
funcţie şi exclus din partid, iar Becsei a fost schimbat din postul lui. Pe tov. Toth 
n-am avut timp suficient să-l conving, am fost poate şi slab, dar Toth pe lângă că-l 
preamărea pe Becsei, dar chiar atunci când a fost scos Mico din partid, Toth n-a 
primit această excludere în mod tovărăşesc, ci era revoltat că un element cu atâta 
ştiinţă este exclus. Desigur că această influenţă s-a reflectat şi asupra activităţii. De 
ex. viaţa imorală care a fost trăită chiar de responsabilul de cadre al Comitetului 
Judeţean Tov. Pascu, era reflectată până jos la organizaţia de plasă. Tovii activişti 
nu făceau mare problemă din aceea că responsabilul cu agitaţia de masă are relaţii 
cu tova de la bucătărie. Aceasta nu era nu ştiu ce problemă, fiindcă aşa s-a văzut 
chiar de la conducere. Vreau să arăt că această influenţă mic burgheză asupra 
Comitetului Judeţean a adormit vigilenţa în multe probleme. 

În co privoşto colaborarea cu tov. Toth, ou cred că n-a fost sincer. Poate \'lid eu 

prea nereal problema. Foarte greu am putut noi amândoi să stăm jos să discutăm 
anumite probleme. Aici e şi lipsa mea că nu trebuie să aştept totdeauna să vină el la 
mine, trebuia mai energic să pretind de la tov. Toth ca în fiecare dimineaţă să 
vedem ce facem, care e situaţia şi cum stăm. Aceasta nu a fost, şi numai din când în 
când am discutat problemele. Prezenţa mea în această judeţeană nu era tocmai 
dorită din partea tovilor şi nu ştiu de ce au văzut un pericol în mine, dar cred că n
am primit ajutorul necesar din partea tovilor. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dar nu ne-ai explicat cum a început treaba acolo. La 
început spuneai că în aprilie ati avut un plan de organizare a gospodăriilor 
colective. Ar fi important de cunoscut în ce constă acest plan, despre câte colhosuri 
era vorba, dacă acest plan a fost pus în discuţia Comitetului Judeţean, dacă au fost 
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luate anumite hotărâri în legătură cu realizarea acestui plan, în ce constau aceste 
hotărâri, dacă metodele necesare pentru aplicarea în practică a acestor hotărâri de 
organizare a gospodăriilor colective au fost minuţios analizate în şedinţe, dacă au 
fost date îndrumări, dacă a fost clar pentru Comitetul Judeţean, pentru biroul 
Comitetului Judeţean ce metode trebuiesc folosite, dacă în discuţie au fost şi păreri 
faţă de unele greutăţi în organizarea gospodăriilor putem aplica şi metode mai tari, 
concret sub ce formă, dacă s-a făcut o analiză serioasă a planului însuşi, câte 
gospodării vă propuneţi, unde să le faceţi, ce condiţiuni să îndeplinească, ce trebuia 
să faceţi pentru a îndeplini aceste condiţiuni, dacă puteţi realiza atâtea sau mai 
puţine .... Când porneşti să faci o casă te îngrijeşti de materiale, de meşteri zidari, 
tâmplari, dulgheri, îţi faci un plan dinainte cam cum are să fie casa, cam în cât timp 
o să fie gata, şi casa o să arate la urmă cum e meşterul. Aceste lucruri ne 
interesează. Dacă planul acesta v-a fost trimis de sus sau vi s-a cerut de jos, ce 
discuţii s-au purtat, ce modificări au fost aduse şi de ce? 

Tov. Nagy Mihai: Comitetul Judeţean Deva avea un plan pentru organizare, 
cu comunele fixate dinainte. Nu ştiu cam câte comune, dar cred că în jurul a 17-20. 
Aceasta a fost în martie-aprilie. Tot în acest timp a fost prelucrată aici hotărârea. 
Eu am plecat de acolo în 9 august. 

După ce s-a prelucrat aici că unele judeţene care au făcut planuri nereale, şi noi 
mergând acasă am discutat această problemă, noi am propus să facem în 14 sau 17 
comune, nu mi-aduc aminte exact, dar mi se pare că 14. Am discutat aceasta în 
cadrul biroului. Pe baza aceasta s-a făcut un plan nou, pe care l-am trimis aici. 

Tov. Luca: Cum aţi ajuns la 30? 
Tov. Nagy: O să vorbim şi despre aceasta, cum a fost mai departe. La acea 

discuţie a luat parte întreg biroul şi s-a prelucrat şi în faţa activului. Toţi au fost de 
acord. Propunerile se făceau pe baza că acolo se pot crea condiţiuni, că acolo erau 
organizaţii de bază, erau membri de partid pe care se putea conta, că şi înainte ne 
ocupasem cu aceste comune şi am continuat să rămânem pe lângă ele. 

Tov. Gheorghiu: Cam în cât timp vă gândeaţi să organizaţi şi care erau acele 
comune? 

Tov. Gheorghiu: Ce atitudine aţi hotărât să luaţi faţă de chiaburi? 
Tov. Nagy: Au fost formate colectivele şi îndrumările au fost date de tov. Toth 

care ţinea cu ele şedinţe regulate, unde se analiza situaţia comunelor şi mersul 
organizării. 

Tov. Gheorghiu: Ce hotărâri a luat biroul Comitetului Judeţean cu privire la 
metodele de muncă? Cum făceaţi cu chiaburii? Cum procedaţi, îi strângeţi pe toţi 
ţăranii şi venea cineva, fie un om bine pregătit de la Judeţeană şi le vorbea despre 
gospodăria colectivă, ce este aceasta, de ce e mai bine decât gosp. individuală 
ş.a.m.d. Aceasta pentru a lămuri pe ţărani de necesitatea îmbrăţişării ideii 
gospodăreşti. Sau mergeaţi din casă în casă, întâi la săraci, apoi la mijlocaşi, 
pregăteaţi astfel atmosfera favorabilă pentru o adunare mare, stăteaţi de vorbă cu 
oamenii, le arătaţi necesitatea de a intra în colhoz? De aceste probleme v-aţi 
preocupat? 

Tov. Nagy: Da, şi tocmai acesta a fost rolul colectivelor, să organizeze în 
fiecare comună agitaţia, munca de lămurire de la om la om. 
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Tov. Gheorghiu: Dar cum aţi discutat în birou să vă organizaţi munr.J. de 
agitaţie şi propagandă, să faceţi munca de pregătire. Aţi pus problema ca cei ce vin 
în colhoz să intre de bună voie, sau puteaţi să daţi şi astfel de instrucţiuni: să 
lămuriţi, fără alte explicaţii. Aţi luat hotărârea de a lămuri membrii de partid. de a 
instrui cum să facă munca de agitaţie propagandă, munca politică de masa. 

Tov. Nagy: S-au pregătit agitatori pe lângă colective şi afară de munca de 
agitaţie de zi de zi a tovilor din comună mergem în fiecare Duminică cc1 'l.gitatori 
din oraş. Era un corp de agitatori care şi în cursul săptămânii mergeau in comună 
de 2-3 ori după posibilităţi şi duceau muncă de la om la om. Deci ne-am ocupat cu 
problema aceasta. N-am dat nici un fel fel de directive să folosească n=:toda de 
constrângere, sau să forţeze pe oameni. 

Tov. Răutu: Aceşti agitatori v-au sesizat că la faţa locului s-a constatat că s-au 
comis măsuri de presiune? 

Tov. Nagy: Eu personal n-am fost sesizat. 
Tov. Gheorghiu: Dar Comitetul sau biroul judeţean când a discutat problema 

organizării gospodăriilor colective n-a luat o hotărâre de a exercita un control 
permanent asupra comunelor unde se vor crea colhozuri? Şi Concret. cine din 
membrii biroului Comitetului Judeţean răspundea de controlul muncii depuse pe 
teren? pe ceilalţi (aceasta era în comuna Valea Crişului). 

Tov. Gheorghiu: Câtă populaţie e acolo şi câţi arătau dispoziţia de a se 
înscrie? 

Tov. Nagy: Sunt vreo 200 familii, dintre care 145-150 vroiau să se înscrie. 
Noaptea după şedinţă s-a văzut că solidaritatea dintre ei s-a spart. 

Locţiitorul politic al Miliţiei auzind că a doua zi se face inaugurarea, a venit şi 
el să vadă cum e situaţia şi am plecat împreună acasă. Pe drum i-am spus să aibe 
grijă ca nu cumva să se întâmple în comună ceva. Erau mobilizaţi câţiva membri de 
partid pentru pază, dar totuşi credeam că e bine să fie şi ei mobilizaţi. Eu m-am dus 
şi m-am culcat. Dimineaţa a venit cineva la mine şi mi-a spus că s-a rib~flt de către 
Miliţie vreo 3 ţărani din Valea Crişului fiindcă ei fuseseră instigatorii 11 "".' înrr~bat 
de ce au mai ridicat când situaţia nu mai era gravă. 

Tov. Gheorghiu: Aceasta înseamnă că în altfel de caz ar fi putu1 r.ă trea,ă la 
ridicări. Deci aţi discutat şi asemenea lucru în cadrul biroului. 

Tov. Nagy: Nu prea am discutat, fiindcă nu era cazul. 
Tov. Gheorghiu: Ce erau cei ridicaţi'! 
Tov. Nagy: Erau mijlocaşi. 

Tov. Gheorghiu: Cine a dat ordin de arestare, tu nu te-ai interesat? 
Tov. Nagy: Nu m-am interesat prea mult. 
Tov. Goldberger: Tov. a spus că i-a zis secundului politic să aibc> grijă în sat 

să nu se întâmple ceva. Despre ce a crezut că trebuie să aibe grije de la 2 noaptea 
până la 8 dimineaţa? 

Tov. Nagy: Au mai fost cazuri, de ex. cu ocazia întrecerilor culturale într-o 
comună era pregătită o scenă. Fiindcă n-a fost organizată paza, noaptea toată 
decoraţia a fost trasă jos de elemente necunoscute. Mă gândeam ca nu cumva 
instigatorii, dacă au văzut că solidaritatea ţăranilor s-a dezbinat, să tragă jos 
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drapelele şi placardele. Dimineaţa a venit la mine un Gm special din Bucureşti 
pentru această serbare şi mi-a spus: ,,Uite că fratele meu e la Miliţie". Eu l-am 
întrebat pe secund şi el mi-a spus că aşa a văzut el că e bine, că aceşti 3 au fost 
instigatori, el i-a descoperit, ba mai mult şi tov. Toth a fost de acord. Eu i-am spus 
că dacă nu sunt cazuri grave, nu trebuie ţinuţi. Când m-am dus în comună au venit 
la mine oamenii şi mai ales fratele unuia dintre arestaţi şi mi-a spus: ,,Uite, ştiu că 
fratele meu a făcut o prostie mai mare decât el, dar daţi-i drumul". 

Tov. Gheorghiu: De ce a fost arestat? 
Tov. Nagy: Era unul din instigatori. A avut legături cu un alt chiabur la târg şi 

venind acasă a influenţat pe ţăranii de acolo. 
Tov. Gheorghiu: Şi ai intervenit să fie puşi în libertate? 
Tov. Nagy: Da şi au fost eliberaţi. Secundul a făcut arestarea din iniţiativa lui 

şi a spus că şi tov. Toth. a fost de acord cu el. M-am mirat, fiindcă ştiam că Toth 
este în altă comună, dar secundul mi-a spus că a venit astă noapte acasă. Nici eu n
am cercetat mai mult, şi aceasta datorită faptului că am putut folosi politiceşte acest 
lucru. Nu mi-a părut tare rău că a făcut că a făcut această prostie, pentru că în 
comună am putut folosi politiceşte acest lucru. N-am făcut problemă mare din 
aceasta şi nici nu m-am interesat prea mult. După cât aud acum, au fost astfel de 
metode şi în alte părţi. Noi însă nu am discutat niciodată ca să luăm hotărâre 
administrativă. 

În privinţa chiaburilor am discutat, că acolo unde nu e pământ să fie ajutată 
gospodăria cu ceva din pământul chiaburului. Şi am arătat în sinteze care este 
situaţia cu pământul. 

Tov. Gheorghiu: Şi cu chiaburul ce faceţi? 
Tov. Nagy: Ne gândeam să-l ducem la oraş, să lucreze ca orice muncitor. 
Tov. Gheor~hiu: Şi cum să-l trimiteţi, cu Miliţia? 
Tov. Nagy: In ceea ce priveşte chestiunea chiaburului, aceasta e mai largă. 
Tov. Gheorghe: Dar cum vă gândeaţi să faceţi treaba aceasta, în bună 

înţelegere cu el? 
Tov. Nagy: Nu. în nici un caz. Am făcut şi noi dosare, de comun acord cu 

judecătorii, la fiecare chiabur unde era necesar să se ia pământul. 
Tov. Gheorghiu: Câţi chiaburi trebuiau să plece în judecată? 
Tov. Nagy: Vreo 28-30. 
Tov. Gheorghiu: Dar nu v-aţi gândit ce o zice mijlocaşul, săracul, nu or 

plânge după chiabur? Ce situaţie avea chiaburul în sat? Nu era oare mai legat decât 
organizaţia de partid de ţărănimea săracă şi mijlocaşă? 

Tov. Nagy: Am căutat mai întâi să-i demascăm, să-i rupem. 
Tov. Nagy: Nu peste tot. 
Tov. Gheorghiu: Şi evenimentele au mers înainte. Au arătat măsura în care aţi 

izolat pe chiabur de mijlocaşi şi săraci. Aceste directive le-aţi discutat în birou? N-a 
fost nimeni contra? 

Tov. Gheorghiu: Aici era armonie deplină! 
Tov. Nagy: Aici trebuie să legăm şi problema numărului de 30 gospodării. 

Când am ajuns să vedem că într-un timp scurt am putut realiza planul propus de 14 
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comune, cu mult înainte de termen, ne-am gândit să facem un pas şi să mergem 
mai departe. Ba spuneam chiar şi eu în multe rânduri că acest plan îl vom dubla. 

Tov. Gheorghiu: La C.C. s-a aprobat acest plan? 
Tov. Nagy: N-am făcut un plan despre aceste 30. Noi am rămas la planul 

nostru şi ne-am pus sarcina să-l depăşim. Conducerea Partidului ştia de aceasta. 
Tov. Gheorghiu: Tovii care erau acolo ştiau? 
Tov. Nagy: Da, instructorul, tov. Fehervari. 
Tov. Gheorghiu: (către tov. Petrescu) Voi aţi ştiut? 
Tov. Petrescu: (către tov. Nagy) De la C.C. cineva v-a dat directiva să 

confiscaţi pământul chiaburilor? 
Tov. Gheorghiu: Am întrebat dacă aţi ştiut de dublarea planului. 
Tov. Petre Lupu: N-am ştiut, însă pe măsură ce veneau sinteze pentru cereri 

de aprobare, aflam. 
Tov. Gheorghiu: Secţia agrară ştia? 
Tov. Chirtoaci: Cei care se ocupau cu asta nu sunt acum aici. Eu lipseam. 
Tov. Vaida: Eu nu participam în perioada aceea la şedinţe. 
Tov. Nagy Dezideriu: Am primit planul lor pe 14 comune. N-am ştiut de 

dublare. Tov. Fehervâry spunea că tovii au tendinţa să depăşească planul, dar plan 
concret aveam pentru 14 comune. 

Tov. Chirtoacă: La Secţia agrară este trecut că în plan au fost 14, din care au 
inaugurat 11 şi 1 O peste plan. 

Tov. Gheorghiu: Biroul judeţean a păstrat secret acest lucru? 
Tov. Luca: Dar veneau toate sintezele la C.C. 
Tov. Chirtoaci: Sintezele veneau pentru analiză şi după aceea se dădea 

aprobarea de inaugurare. 
Tov. Gheorghiu: Şi aţi dat aprobare? 
Tov. Chirtoaci: Se vede că da, pentru 21 gospodării, afară de cele 3 dinainte, 

Turla, Lemnia şi Angheluş. 
Tov. Nagy Mihai: Noi nu am luat aşa categoric. 
Tov. Luca: Cum nu? Aţi trimis şi sinteze şi aţi cerut aprobare. 
Tov. Nagy: Noi aşteptam aprobare pentru comasare şi după ce o făceam, 

cerem aprobare pentru inaugurare. 
Tuv. GheurghJu: Deci a~i discutat despre comasare cum o faceţi. 
Tov. Nagy: Nu prea. 
Tov. Gheorghiu: S-a dus inginerul pe teren. Aici aveam greutăţi că era numai 

un inginer şi aceasta ne împiedica în muncă. Inginerul agronom cadastral încadrat 
la Sfat, el era acela care făcea măsurătorile şi dădea indicaţii tehnice. 

Tov. Petrescu: S-a dat libertatea să se facă comasări pe răspunderea 

comitetelor judeţene. 
Tov. Nagy: Colectivul de iniţiativă ieşea şi căuta locul potrivit pentru 

comasare. În ce priveşte pe cei ce nu intrau în gosp. şi fiindcă a fost tendinţa să se 
ia numai pământ bun, am discutat că nu se poate face aceasta, căci trebuie să ne 
gândim şi la producţia pe viitor. 
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Tov. Gheorghiu: S-au dat directive celor care se ocupă cu comasarea, cum să 
facă aceasta? Biroul a discutat comasările, cum să se orienteze cu cei care nu intră, 
unde să le dea pământ? 

Tov. Nagy: Inginerul, împreună cu comitetul de iniţiativă, căuta locul potrivit 
pentru comasare şi pe urmă socotea câţi oameni intră în acest perimetru. Din acest 
moment începea munca şi agitatorii, să spună ţăranilor: Uite că pământul tău cade 
în perimetru, vei primi pământ în altă parte. Şi desigur că şi aceasta avea efect 
asupra ţăranilor, căci după aceasta intra un număr însemnat de ţărani. Din 
momentul când am primit aprobarea pentru comasare şi până la terminarea 
comasărilor, a crescut numărul celor înscrişi, în mod rapid. Mulţi ţărani, în loc să 
părăsească pământul, mai bine se înscriau şi ei. 

Tov. Gheorghiu: Aveţi cazuri când după comasare se înscriau şi ei. 
Tov. Nagy: Nu ştiu de aceasta. 
Tov. Gheorghiu: Sau li s-au dat loturi pe munte, pe deal ... 
Tov. Nagy: Loturi mai rele, da. 
Tov. Luca: Dar nemulţumiri în această privinţă din partea celor care au 

căpătat în altă parte pământ? 
Tov. Nagy: Desigur nici unul nu-i bucuros că i s-a schimbat pământul, mai 

ales la o depărtare mai mare. Chiar dacă nu şi-a manifestat această nemulţumire, nu 
cred că am putut duce aşa o muncă de lămurire ca să fie mulţumiţi că au primit 
pământ la o distanţă mai mare. 

Tov. Luca: Ce relaţii erau între ţăranii care au intrat şi cei care nu au intrat? 
Tov. Nagy: Imediat după inaugurare nu prea s-au observat relaţii rele, cu toate 

că li se comunicase despre comasare, dar nu o luau prea în serios. Aceasta se 
dovedeşte şi în regiunile celelalte, în jud. Târnava Mică. Până s-a ajuns la 
însămânţări, oamenii au trecut aşa pe lângă această problemă, mai uşor. Acum, 
când trebuie în mod categoric să lucreze alt pământ, se ivesc divergenţe între cei 
intraţi şi cei din afară. Şi nici acolo nu s-a manifestat imediat această divergenţă, ci 
după aceea. De ex. atitudinea aceasta că „Nu cumva să te bagi în pământul meu, că 
te tai! Aceasta a ascuţit relaţiile între cei înscrişi şi cei rămaşi afară. După comasare 
s-a făcut act legal de schimbarea pământului. 

Tov. Gheorghiu: La Măgura (?) au fost arestaţi cei cărora li s-a luat pământul 
şi au fost trimişi în altă parte? Aceasta făcea parte din metoda de pregătire a 
condiţiunilor? 

Tov. Nagy: În plan nu era prevăzut însă acolo unde avem 60-80 înscrişi şi 
mai trebuia pământ, atunci recurgem şi la astfel de măsuri. Arătăm în sinteză că 
aici trebuie arătat, altfel nu putem face. 

Tov. Gheorghiu: După ce criterii v-aţi ocupat cu stabilirea numărului 
chiaburilor. Cum îi distingeţi de mijlocaşi? Aşa puteaţi aresta şi un mijlocaş şi să 
spuneţi că e chiabur. Aţi analizat în cadrul biroului Comitetului Judeţean această 
problemă? 

Tov. Nagy: N-am analizat în cadrul biroului ci am lăsat la aprecierea tovilor 
care se ocupau cu această problemă. 

Tov. Gheorghiu: Şi aveţi certitudinea că printre cei ridicaţi ca chiaburi erau 
într-adevăr toţi chiaburi? 
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Tov. Nagy: Noi nici nu ne-am gândit la o greşeală în această privinţă, să nu fie 
apreciat bine din partea tovilor care se ocupă cu fixarea lor. 

Tov. Gheorghiu: Pe cine consideri chiabur? 
Tov. Nagy: Care e însuşi exploatator. Dacă prin diferite metode şi forme 

exploatează. Dacă are o gospodărie care îi aduce un venit nu prin munca lui. 
Mijlocaşul foloseşte produsul pentru el, trăieşte mai bine, poate avea şi unelte mai 
bune, dar ce produce foloseşte pentru familia lui. Vinde şi el. Chiaburul vinde mai 
mult şi lucruri obţinute nu numai prin munca lui. El ţine încontinuu alte braţe de 
muncă ca să-şi poată întreţine casa sa. Sau mai are şi alte mijloace, o cârciumă, are 
vite mai bune cu care poate ara şi pământul celor care au vite mai slabe şi pentru 
care pretinde un preţ de jaf, sau obligă pe aceştia ca pentru un preţ mic să-i lucreze 
lui. Aceasta se observă şi în comunele colonizate. 

Tov. Luca: De la Turia a fost arestat un chiabur, care a fost exclus din colectiv 
ca chiaburi, pe urmă achitat şi dus acasă, şi tatăl său a fost primit în colectiv. Apoi 
a fost unul cu 15 ha şi 9 copii, care a fost arestat şi acum pus în libertate. Ce 
gospodărie aveau ei? e vorba de Giobot. 

Tov. Nagy: Nu cunosc gospodăria lui, dar atitudinea lui. 
Tov. Luca: Şi un sărac poate avea atitudine contrarevoluţionară. 
Tov. Gheorghiu: Deci şi mijlocaşul duce marfă la piaţă. Poate are şi el nevoie 

de braţe de muncă străine? 
Tov. Nagy: Depinde, de la caz la caz. Sunt unele munci de aşa natură că 

trebuie să le facă imediat şi atunci foloseşte şi braţe de muncă. străine. Chiaburul le 
foloseşte în alt scop şi în alt fel. 

Tov. Gheorghiu: Lucrurile acestea le-aţi discutat în birou? Aţi luat cazuri 
concrete? 

Tov. Nagy: În cadrul biroului n-am discutat. Numai cu tovii care lucrau aici. 
Tov. Gheorghiu: Câte hectare trebuie să aibă? 
Tov. Nagy: Aceasta nu se poate aprecia. Nu aceasta îl determină. Determină 

condiţiunile lui materiale şi de trai. 
Tov. Gheorghiu: Aşa v-aţi preocupat de analiză, de studierea raporturilor de 

clasă, de aspectul gospodăriei chiabure, de deosebirile dintre gospodăria chiabură şi 
cea mijlocaşă? Aici e sursa principală a tuturor greşelilor săvârşite de tovi şi aici ne 
împinge duşmanul să săvârşim greşelile. Crezi că e suficient dacă luăm din 
Problemele Leninismului sau alte materiale teoretice şi le înveţi pe dinafară., tără să 
analizezi pe teren lucrurile acestea .. N-aţi aprofundat, nu v-aţi preocupat de aceste 
chestiuni. 

Tov. Luca: Totuşi între voi erau de multe ori discuţii, acuzaţii reciproce că 
unul sprijină pe chiaburi şi-i bagă în colhoz, şi altul face pe toţi mijlocaşii chiaburi. 
Au fost asemenea discuţii între Toth şi mata. De ex. lui lzsak din Valea Zalam i-ai 
luat arma pentru că e chiabur. De unde scoţi că e chiabur? Din ordinul d-tale i s-a 
luat arma! 

Tov. Gheorghiu: În rapoartele voastre se indică prezenţa chiaburilor în 
gospodăriile colective organizate, că au pătruns acolo. Dacă aceasta nu forma 
obiectul unei preocupări. cum puteaţi să ne indicaţi că e aşa sau nu. Sunt într-
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adevăr chiaburi pătrunşi acolo sau nu? Acesta e un mare semn de întrebare. Dta 
spuneai că pământul nu-i hotărâtor, dar în unele regiuni joacă un mare rol. E 
pământ mult, bun face acumulare capitalistă mai mare. Are vitele cele mai bune, şi 
nu câteva, are boi, cai, face cărăuşie, are vacă, vinde lapte, are mai multe produse 
pentru piaţă decât mijlocaşul, are şi fructe, are şi vie, o serie de elemente care 
caracterizează pe chiabur. Şi poate avea şi un singur hectar, dar se ocupă cu 
creşterea de porci, de păsări ... De asemenea probleme v-aţi ocupat? 

Tov. Nagy: În acest sens n-am discutat să mergem acolo şi să identificăm 
dinainte ce va trebui să facem. Am discutat după inaugurare că acolo s-au strecurat 
chiaburi şi s-a solidarizat tot satul cu ei. 

Tov. Luca: Nu cunoaşteţi listele chiaburilor pe baza impunerilor făcute de 
Sfatul Popular local? Aţi văzut dacă aceasta s-a făcut în mod just? Câţi chiaburi 
aveţi pe baza impunerilor agricole în Trei Scaune? 

Tov. Gheorghiu: Mata afirmi că aţi discutat de metodă, aţi atras atenţia aţi 
subliniat necesitatea de a nu constrânge ţăranii să intre în colhoz. Cum îţi explici 
totuşi că s-au aplicat în practică metode străine Partidului ns., cele mai variate, 
începând de la invitarea la Miliţie sau la Sfat, sau la Partid, cu promisiuni dacă 
intră, sau cu presiuni dacă nu vrea, cu Canalul, arestări, lista neagră, punerea cu 
faţa la perete, bătăi, ameninţări, mergi din casă în casă cu registru, cine semnează o 
să fie bine de el, cine nu vrea să intre în colhoz va fi socotit duşman al Republicii ... 
Cum îţi explici asemenea metode folosite, deşi aţi discutat în biroul comitetului 
judeţean să nu fie aplicată constrângerea? Dacă nu biroul judeţean a dat asemenea 
indicaţii, atunci cine le-a dat? 

Tov. Nagy: Cel puţin nu-mi amintesc ca noi să fi dat asemenea indicaţii. 
Tov. Gheorghiu: Dar mai exista încă un alt birou judeţean? Cine dacă nu voi? 

De ce s-au mai aplicat şi alte metode, au mai primit oamenii şi din altă parte 
instrucţiuni? 

Tov. Nagy: Eu cred că la aceasta a contribuit faptul că s-a ţinut să se creeze un 
fel de întrecere în organizare. Asemenea instrucţiuni însă n-au folosit. 

Tov. Gheorghiu: Atunci ori Comitetul Judeţean era absent la ce se petrecea, 
ori era de acord. Instructorii, agitatorii, protagoniştii, comitetele de plasă, toţi 

procedau aşa. Voi eraţi obligaţi să aflaţi şi să opriţi. 
Tov. Nagy: Noi eram rupţi, în sensul că totdeauna aflam după ce se întâmpla 

un fapt oarecare, la un timp destul de îndelungat. Şi apoi prelucram. 
Tov. Gheorghiu: Aţi luat vreo sancţiune? 
Tov. Nagy: Au fost vreo I O, dar nu ştiu dacă din aceste motive. 
Tov. Luca: Vorbim de călcarea liniei partidului prin aceste metode. 
Tov. Nagy: Cred că fiecare tov. ca să ajungă la un rezultat, căuta tot felul de 

metode. Aici e chestiunea de disciplină. 
Tov. Gheorghiu: De ce nu a făcut alte lucruri din lipsă de disciplină? Crezi că 

sunt întâmplătoare asemenea devieri? Instructorii de la centru au cunoscut aceste 
metode? Ce măsuri au luat? 

Tov. Nagy: Dezideriu: În parte da. Când am observat, imediat am strâns tovii 
şi am prelucrat. Am observat o parte din aceste metode. Au fost prelucrate la CC, 
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am fost trimis apoi înapoi şi am prelucrat acolo cu corn. jud. Am observat acestea 
la începutul lui iulie. Planul a fost aprobat în luna mai, la sfârşit. În cursul lunii 
iunie, la sfârşit, a venit tov. Fehervari şi a spus că în faţa anumitor mijlocaşi se fac 
presiuni şi promisiuni. Cazuri concrete n-a avut. Dar au venit mai multe propuneri 
de inaugurare a unor gospodării colective. Ne-a fost suspect că au venit deodată 5-8 
şi tov. Moghioroş m-a trimis pe teren. Am controlat 5 comune propuse. Numai într
una, la Mărcuşa, am găsit 2 mijlocaşi, care mi-au arătat că au fost puşi să care 
lemne şi piatră în cantităţi care nu le puteau duce, punându-i în situaţia de a nu-şi 
putea îndeplini ce li s-a dat. 

Tov. Lupu: În Trei Scaune mergea în general foarte greu şi un timp . 
Tov. Nagy: Nu, ei făcea sinteze. După aceea urma aprobarea şi inaugurarea. 

Pentru a îndeplini aceasta probabil recurgeau la orice metodă, cu orice preţ. 
Tov. Gheorghiu: Aşa aţi dat indicaţii? 
Tov. Gheorghiu: Nu. 
Tov. Gheorghiu: Metodele aplicate au fost străine? 
Tov. Nagy: Au fost şi străine, dar nu peste tot. 
Tov. Gheorghiu: Cele petrecute cu tov. Deneş le-ai cunoscut? 
Tov. Nagy: Acum le-am auzit. 
Tov. Gheorghiu: Dar despre tov. Abraham? 
Tov. Nagy: Nu. 
Tov. Gheorghiu: Atunci cine a dat instrucţiuni? 
Tov. Nagy: Eu n-am dovada că le-ar fi dat cineva. 
Tov. Gheorghiu: Dar problema a fost pusă foarte categoric de noi în plenară 

şi în toate documentele. Cum califici aceste mnetode? 
Tov. Nagy: Metode huliganice, străine. 
Tov. Gheorghiu: I-a prins bine duşmanului nostru aplicarea practică a acestor 

metode? 
Tov. Nagy: Da. Eu nu am avut cunoştinţă. 
Tov. Gheorghiu: Dta parcă eşti un birou de informaţiuni. Dar, ce duşmanul 

are interes să te pună pe dta. în cunoştinţă? Dta. ca secretar, de ce nu te-ai 
interesat? 

Tov. Nagy: Ţăranii cu care am discutat nu spuneau nimic. 
Tov. C.h"orghiu: Dta trehuia si'i ve7i cum se desfăşoară munca pe h.'ren, care 

e starea de spirit, atmosfera. 
Acum să ne spună ce ştie tov. Toth Gheza. 
Tov. Toth Gheza: 
Am primit instrucţiuni în oraşul Stalin referitor la muncile de iarnă. Am făcut 

un plan şi am împărţit în corn. jud. muncile şi am dat câte o comună fiecăruia. Ne-
am propus ca în timpul iernii să întărim munca politică. 

Cu mare greutate am putut înfiinţa la 28 mai a doua gospodărie în corn. 
Angheluş, şi la 11 iunie a 3-a la Lemnia. Între timp venise tov. Nagy Dezideriu de 
la C.C. în judeţ. El ne-a ajutat ca să putem inaugura cele 3 gosp. Noi. ne-am luat în 
plan pentru 3 luini, 3 gosp. Însă între timp tov. Nagy Mihai a venit de la Bucureşti, 
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care primise instrucţiuni nu ştiu câte gospodării să facem. Ne-a spus: Cum credeţi, 
noi punem în plan 3 gosp., pe când Odorhei face 24, Ciuc 20, Tg. Mureş 30 ... 
Atunci am făcut şi noi plan şi lângă celelalte 3 am pus încă 15. De aici ne-am 
pierdut capul., Ştiam că în Trei Scaune nu-i situaţie politică bună, nici economică, 
căci avem 136.000 suflete şi abia 72.000 ha pământ. Noi munceam zi de zi, fără să 
analizăm greşelile. Între timp fusesem la Mureş şi la Odorhei la muncă şi 
experienţă şi am văzut în Mureş într-o comună că au fost făcute 9 arestări numai 
ca să se creeze gospodărie colectivă. Aceasta cam prin iulie. După aceea am văzut 
că e teren muntos şi foarte greu se lucrează cu tractorul. Am venit înapoi, am strâns 
colectivul gospodăriei şi am arătat că şi la Mureş sunt 16 gospodării. Eu aveam 
răspunderea să organizez gospodării colective. Le-am arătat că acolo e teren mai 
prost, şi la noi e şes, putem lucra mai bine. De aici am făcut greşeala că în iulie am 
inaugurat 15 gosp. col. În 23 iulie a inaugurat deodată 7 gosp. Era un număr prea 
mare, nu-l puteam cuprinde, nu puteam evita să nu se strecoare chiaburi şi să nu se 
ia măsuri de forţare. cu unele am fost în cunoştinţă, însă de ex. cazul cu revolverul 
tov. Deneş l-am aflat mai târziu. I-am spus că nu-i bine că se duce cu revolverul, că 
o să-l omoare cum au vrut să-l omoare în 45 pe şeful Miliţiei. I-am spus că aceasta 
nu-i metoda ns. El spunea că l-a ţinut numai în buzunar. În cursul lui iulie, când a 
venit Nagy Dezideriu, aproape toate greşelile erau făcute. Am mers cu ei cu maşina 
pe teren. M-au întrebat ce metode folosim. Eu le-am expus că seara şi noaptea 
trebuie să chem pe oameni pentru a face schimb de pământ, pentru că ziua sunt în 
muncă. Şi că eu am fost în comuna Comolău până la ora 5 dim. şi am chemat 
oamenii. Apoi s-a aflat că într-o comună 2 ţărani au fost forţaţi. Însă toate aceste 
lucruri care au fost apoi prelucrate în şedinţa de birou, noi nu le-am luat că sunt 
abateri de la linia partidului, că sunt aşa grave, care pot întoarce pe urmă tot 
judeţul. Nici măcar în şedinţa din Oraşul Stalin că sunt greşeli aşa grave. Tov. 
Petrescu a prelucrat cu noi, dar nu aşa adânc ca oamenii intraţi în prăpastie să vadă. 
Şi tocmai discutam care secretar de plasă e mai bun, Abraham sau Pikler. Eu 
susţineam pe tov. Abraham şi tov. de la C.C. susţineau pe Pilker. Dar să ni se arate 
în ce prăpastie suntem, nu s-a făcut aceasta. Noi am făcut două feluri de greşeli, de 
dreapta şi de stânga. De ex. în corn. Ghitfalău în comitetul de conducere au fost 
băgaţi 5 membri de partid, unul cu 8 ha care apoi a reieşit că e chiabur. În corn. 
Macşa, preşed. gosp. col. are 4,80 ha şi a ieşit că e chiabur. În corn. Leţ unde am 
fost cu tov. Nagy Dezideriu discutam dacă e chiabur sau nu preşedintele. Eu 
susţineam că nu, căci avea 12 ha şi a fost 20 ani slugă el cu familia, a muncit 
pământul şi n-a ţinut slugi. 

O parte rea a fost că linia critică şi autocritică n-a fost trează între noi şi nu 
s-au arătat greşelile. 

[ ... ] 

• 
D.A.Nl.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 60/1950, p. 2-46. 
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73. 1950 octombrie 14. Proces-verbal al şedinţei Biroului 
Politic prezidate de Gheorghe Gheorghiu-Dej, pe tema 
electrificării ţării. 

Au fost prezenţi tovii: Gh. Gheorghiu-Dej, V. Luca, Georgescu, L. Rădăceanu, 
I. Chişinevschi, E. Bodnăraş, M. Constantinescu, Gh. Apostol, T. lordăchescu, Gh. 
Vasilichi, Şt. Voitec, Chivu Stoica, M. Moraru, I. Rangheţ şi V. Vaida. 

Tov. Gheorghiu: Am convocat şedinţa Biroului Politic pentru a-i supune o 
lucrare în legătură cu electrificarea ţării. 

Această problemă a format obiectul preocupărilor partidului nostru, mai corect 
al Partidului Comunist, însă cu mulţi ani înainte. Astfel la Conferinţa Naţională a 
Partidului din 1945 în raport şi în rezoluţie se punea ca o sarcină de perspectivă pe 
lângă industrializarea ţării, mecanizarea agriculturii şi problema electrificării. 
Nimeni nu-şi închipuia atunci că vor fi posibile de realizat acele obiective măreţe 
puse de Conferinţa Naţională a P.C.R. în condiţiunile în care ne găseam, când 
partidul nostru era o minoritate în guvern, când stăpâneau reprezentanţii burgheziei 
care lucrau pentru consolidarea poziţiilor lor. 

Potrivit liniei stabilite de conducerea partidului de răsturnare a burgheziei, 
înlăturarea principalelor cauze care stau piedică în calea sarcinilor care se puneau 
atunci, a fost rezolvat şi s-au creat condiţiuni pentru a se putea trece la înfăptuirea 
problemei mari de reconstrucţie a ţării. 

În cadrul reconstrucţiei ţării era şi problema electrificării ţării. Lucrările au 
început mult înainte. Oameni de ştiinţă, specialişti s-au preocupat de această idee. 
Atunci li se spunea că încă nu a sosit timpul, nu avem încă condiţiunile favorabile. 
Totuşi ei s-au orientat şi au fost orientaţi în sensul de a strânge datele necesare în 
legătură cu problemele multilaterale ale electrificării. Astfel cam 2 ani în urmă a 
început un grup mai restrâns de specialişti. Din ce în ce cercul lor s-a lărgit, sunt 
atraşi specialişti pe diferite domenii de activitate, se munceşte zi şi noapte, astfel că 
la sfărşitul lucrărilor însuma circa 200 de specialişti. 

Lucrarea a fost văzută în repetate rânduri de conducerea partidului nostru, s-au 
dat îndrumări în sensul de a se îmbrăţişa întreg complexul de electrificare, toate 
aspectele, şi problema creării rezervelor de acumulare. regularizare de cursuri, 
navigaţie. trnnsport. irigaţii. asanări. recuperare de terenuri degradate. cu alte 
cuvinte folosirea completă a forţei hidraulice a ţării noastre. 

Lucrarea a fost dată Academiei a R.P.R. cu scopul de a strânge în sesiune 
extraordinară specialiştii cei mai pregătiţi, oameni de ştiinţă, de a mişca Academia. 
de a-i da ca preocupare această problemă. 

Trebuie să spun că acele 5 zile în care au urmat dezbaterilor în cadrul 
Academiei şi la care au luat parte 300 persoane, a produs un entuziasm de 
nedescris în rândul oamenilor noştri de ştiintă. 

În ce constă problema? Am aici si~teza expunerii tehnico-economice a 
problemelor legate de electrificare şi pe care aş vrea s-o citesc pentru a vă putea 
face un tablou mai complet a celor ce urmează, ca partidul nostru, de aici încolo, să 
se preocupe în mod concret, pentru a mişca poporul, clasa muncitoare pentru 
realizarea acestor sarcini. 
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Dacă sunteţi de acord aş putea să dau citire. pentru a vă face observaţiile, 
anumite indicaţii, întrucât propun ca să mergem cu această lucrare la Plenara C.C., 
dată fiind importanţa ei. 

Aş propune să nu citim introducerea, pentru că abia unnează partea politică, 
care trebuie să fie alcătuită. Biroul Politic să însărcineze câţiva tovarăşi care să 
redacteze introducerea politică. 

( citeşte lucrarea). 
Cam acesta este în linii mari cadrul proiectului în legătură cu electrificarea 

ţării. 

Ce trebuie să facem noi? 
Să însărcinăm câţiva tovi care să întocmească partea politică a acestui material 

documentar. Partea politică va trebui să se sprijine pe acest material în expunerea 
care trebuie făcută în faţa Plenarei C.C. şi să întocmească un proiect de hotărâre a 
C.C., scurt, însă cu sarcini. în care să se facă o scurtă apreciere a importanţei 
problemei. 

În al doilea rând să se aprobe proiectul. 
În al treilea rând să dea sarcini diverselor departamente, instituţii, pe linie de 

Partid, de mase, pentru a fi prezentat în guvern şi apoi început campania, munca 
politică de masă. 

Va veni tocmai bine în ajunul alegerilor. 
Lucrarea aceasta pusă în faţa Biroului Politic, poate fi considerată ca făcând 

parte din programul partidului nostru. Cred că nu vom greşi dacă vom spune acest 
lucru, pentru că noi ne-am preocupat foarte multă vreme de acest lucru. 

Dacă a fost în stare să entuziasmeze oameni în vârstă la Academie, intelectuali 
care mai au încă multe rămăşiţe străine nouă şi care se mai uită puţin înapoi, 
închipuiţi-vă ce entuziasm poate să producă tineretului, poporului nostru. Iată 

obiectivele măreţe pe care le preconizăm şi mobilizăm forţele spre a le realiza. 
Sunt convins că o prelucrare temeinică în presă, în discursurile de la diferitele 

împrejurări ale noastre. prin măsurile concrete care vor fi luate, va găsi nu numai 
ecou, dar şi energia suficientă de forţe care să ducă la realizarea acestui obiectiv 
aşa de frumos. 

Personal trebuie să spun că pe noi de multă vreme ne-a preocupat acest lucru, 
chiar în închisoare schimbăm păreri asupra posibilităţilor multilaterale în legătură 
cu electrificarea ţării, la ce nivel multilateral poate să ducă. 

Pentru culturalizarea generală a populaţiei înseamnă foarte mult electricitate. 
Dacă azi facem comparaţie, cu trecutul vedem ce aflux spre şcoli tehnice este şi, în 
special spre electricitate. Este un semn de încredere în regim şi politica partidului 
nostru. 

Supun aprobării Biroului Politic acest material. 
Datele vor suferi schimbări în plus sau în minus. Acesta este cadrul general. 
Dacă aveţi observaţiuni. 

Tov. Luca: Eu aş vrea să subliniez că chestiunea electrificării pusă atunci la 
Conferinţa Naţională n-a rămas că abia acum începem să facem plan. Tov. 
Gheorghiu personal şi de atunci încoace a depus muncă şi interes în această 

285 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



direcţie. De atunci se lucrează la planul acesta, şi aceasta mulţumită perseverenţei 
tov. Gheorghiu-Dej. 

Noi am mai discutat în legătură cu această problemă, am ştiut că se lucrează. 
Luat în general este în concordanţă cu industrializarea ţării. În afară de unele 
amănunte din unele locuri, altă critică n-aş putea aduce. De ex. în unele locuri 
vorbeşte despre locuri industriale, care încă nu există, de ex. siderurgia din 
Moldova, care încă nu este fixată unde este. Aceasta să nu enunţăm aici. 

Tov. Gheorghiu: Să spunem „pentru necesităţile impuse de industrializare". 
Tov. Luca: Aş face o propunere. Încă nu am studiat şi nu este un plan general 

de dezvoltare a fiecărei regiuni. Noi mergem cam pe apucate. Ar trebui să pregătim 
la Plan un plan de industrializare a ţării a fiecărei regiuni, pentru a se şti concret 
unde instalăm, ce materii prime ai acolo etc. 

Oltenia din punct de vedere industrial a fost nedreptăţită şi trebuie ţinut cont de 
faptul că nu putem merge pe linia ca să avem regiune înapoiate şi să dezvoltăm 
industria nwnai într-o parte. 

Deci a-şi propune să facem un plan de industrializare. 
Tov. Miron: Se pregăteşte deja. 
Tov. Luca: Electrificarea ţării are o importanţă extraordinară şi din punct de 

vedere politic, pentru mobilizarea maselor, a forţelor locale. 
Eu sunt pentru propunerea ca să fie o comisie pentru redactarea părţii politice, 

pentru convocarea Plenarei şi discutarea apoi în Consiliul de Miniştri. 
Tov. Chivu: Vreau să subliniez importanţa acestui plan de electrificare a ţării, 

mai ales în legătură cu industria că acum ne lipseşte energia electrică peste tot. 
Industria este mult înainte faţă de capacitatea de producţie energetică. 

Va trebui să ajutăm acest sector de energie electrică şi din punct de vedere al 
cadrelor şi a fumizării de materiale, ca să reuşească să treacă înaintea altor sectoare 
şi apoi să le tragă după sine. Aşa că în hotărârea care se va da ar trebui să se 
prevadă sarcina şi obligaţia pentru toate departamentele ca acest sector să-şi poată 
îndeplini sarcinile. 

Pe de altă parte vreau să spun că începerea acestui plan constituie şi un mare 
eveniment politic pentru ţara noastră, pentru partidul nostru. Este una din sarcinile 
sale de program şi trebuie subliniat că acela care a pus prima dată electrificarea 
tării este clasa muncitoare rrnrti<l11l11i 

Eu voi participa cu tot elanul la această măreaţă lucrare. 
Tov. Miron: Tov. Chivu a subliniat importanţa acestui plan pentru industrie şi 

este foarte just. Vreau să subliniez însă că acest plan, felul cum a fost elaborat 
conform directivelor tov. Gheorghiu-Dej, este o lucrare complexă, care priveşte 
atât industria, cât şi mecanizarea agriculturii şi dezvoltarea transporturilor cele mai 
modeme şi dezvoltarea culturală. Nu putem construi nici centru cinematografic nici 
radiofonic etc. fără a dezvolta energia electrică. Transporturile prin electrificare vor 
fi mult mai rapide, mărite etc. Pentru agricultura experienţa practică făcută ne-a 
arătat rezultatele excelente în rapiditate şi randament. Tov. Gheorghiu insistă de 
mult asupra faptului că trebuie în lucrările de electrificare privite toate aspectele şi 
nu tratat izolat, şi irigaţiile şi agricultura şi silvicultura şi piscicultura etc. 
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Din punctul acesta de vedere consider că raportul corespunde indicaţiilor date 
şi este un raport complex. 

Sunt complect de acord cu raportul şi consider că este necesar să fie pus în faţa 
Plenarei. 

Noi am venit în trecut cu mai multe programe, manifest politice în diferite 
momente. Acesta este tot un program şi un manifest al Partidului nostru. 
Deosebirea între acesta şi celelalte este tocmai faptul că el are un caracter concret şi 
ştiinţific, pe când alte programe şi manifeste aveau tocmai un caracter principal. 
Erau juste însă aveau un caracter principal. 

Aprecierea făcută de tov. Gheorghiu că electrificarea face parte din programul 
nostru este foarte just. 

În privinţa unor formulări şi stilistic trebuie ameliorat, însă în general este un 
raport foarte bun. 

Tov. Vasilichi: Aş vrea să insist asupra creşterii prestigiului partidului nostru 
în legătură cui electrificarea. În urma expunerii tov. Gaston a făcut foarte bine, s-au 
văzut academicieni bătrâni care erau foarte emoţionaţi. Aceasta dovedeşte cu cât 
creşte prestigiul partidului nostru când venim cu astfel de fapte în faţa poporului. 

Desigur că electrificarea va avea o importanţă foarte mare. Va pune în valoare 
bogăţiile noastre. Sute de mii de tone de combustibil se pierde nefiind folosit. 
Extracţia cărbunelui ne va costa mult mai puţin pentru că azi folosim 70-80% 
combustibil lichid. Vom putea scădea preţul de cost, aşa că deschide perspective 
mari şi pe acest tărâm. 

Cred că ceea ce trebuie făcut acum pentru ca să putem crea un curent în 
legătură cu electrificarea, va trebui ca Plenara să fie cât mai repede, ca pe urmă şi 
prin guvern, să înceapă o prelucrare în masa oamenilor, ca fiecare pionier, elev, 
ţăran, să se intereseze de electrificare şi să fie convins ca să participe la această 
măreaţă operă. 

Tov. Gheorghiu: Cine are de făcut propuneri în legătură cu comisia care să 
întocmească partea politică a expunerii. 

Tov. Miron: Tov. Gheorghiu, Bodnăraş şi eu. 
Tov. Iordăchescu: Secretariatul să hotărască. 
Tov. Chişinevschi: Poate să fie însărcinat şi Secretariatul să redacteze. 
Tov. Gheorghiu: Bine, Secretariatul, pentru a da şi mai multă greutate 

documentului. 
Cu privire la data Plenarei când să convocăm? 
Tov. Chivu: N-ar fi bine ca la această Plenară să punem şi planul cincinal în 

mare? 
Tov. Miron: Cred că din punct de vedere al importanţei ambelor probleme nu 

este bine să venim cu două lucrări aşa mari deodată. 
Tov. Teohari: Propun convocarea plenarei pentru luni 23 octombrie 1950. 
Tov. Gheorghiu: Să se facă partea politică şi să se pregătească rezoluţia. 
Tov. Miron: Rezoluţia trebuie să cuprindă o scurtă parte principală şi însăşi 

materialul acesta se anexează la rezoluţie. Poate trebuie dat sarcină ca proiectul de 
rezoluţie a Plenarei să fie pregătit de cineva. 
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Tov. Gheorghiu: Tot Secretariatul. 
Se primeşte propunerea ca Plenara să fie luni 23 octombrie. 
Considerăm planul aprobat în unanimitate . 

• 
D.A.NI.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 6111950,f 2-7. 

74. 1950 octombrie 16. Ordin general nr. 31 al ministrolui 
apărării naţionale privind Înfiinţarea Cenzurii Militare. 

STRICT-SECRET 

Pentru asigurarea Secretului de Stat şi Militar în publicaţiunile militare cu 
caracter nesecret, emisiunile radio cu conţinut militar. expoziţiile militare, filmele 
de documentare militară, conferinţele, rapoartele şi lecţiile publice cu tematică 
militară ţinute de militari precum şi în cântecele militare, 

ORDON: 

I. Cu începere de la data de O I. 11.50, se instituie la Ministerul Forţelor 
Armate ale R.P.R., Cenzura Militară. 

2. Nici o publicaţiune militară cu caracter nesecret, emisiune radio cu conţinut 
militar, expoziţie militară, filme de documente militară, conferinţe, rapoarte şi lecţii 
publice cu tematică militară ţinute de militari, precum şi cântecele militare, nu vor 
putea fi publicate, emise sau expuse fără avizul favorabil al Cenzurii Militare. 

3. Cenzura Militară va avea următoarele organe: 
- Secţia de Cenzură Militară pe lângă Marele Stat Major; 
- Biroul de Cenzură Militară la: Regiunile Militare, la Editura Militară de pe 

lângă Direcţia Superioară Politică a Armatei şi la „Glasul Armatei•'. 
Încadrarea Secţiei şi Birourilor de Cenzură Militară se va face cu personal 

numit de Ministrul Forţelor Armate ale R.P.R. ' 
- Cenzori Militari la: 
-Comandamente de Armă (similare); 
- Oirectii (similare): 
- M.U. (C.A., Divizii şi Brigăzi independente).; 
- Nave Militare; 
- Academii şi Şcoli Militare; 
- Centre de Instrucţie; 
- Unităţi şi Formaţiuni Militare (numai la acelea care editează periodice 

militare). 
Cenzorii Militari vor fi numiţi dintre ofiţerii statului major al Comanda

mentului, Direcţiei, Şcolii sau unităţii respective, care, pe lângă funcţia lor normală 
vor îndeplini şi pe aceea de Cenzori Militari. Pentru munca suplimentară, ei vor fi 
retribuiţi, pe lângă drepturile lor normale, a 2500 lei lunar. 
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4. Organele de Cenzură ce au funcţionat la diferite Comandamente, Direcţii şi 
Instituţii Militare se desfiinţează. 

5. Marele Stat Major va întocmi şi difuza instrucţiunile necesare pentru 
instituirea Cenzurii Militare. 

MINISTERUL FORŢELOR ARMATE ALE R.P.R. 
General-Colonel, 
(ss) EMIL BODNĂRAŞ 

♦ 

pentru conformitate: 
ŞEFUL DIRECŢIEI SECRETE 

Colonel, 
I. Moisescu 

Arhivele Militare Române.fond Direcţia Secretariat, dosar 18/1950.f 228. 

75. 1950 octombrie. Fişă biografică privind activitatea 
revoluţionară a Anei Pauker, vicepreşedintă a Consiliului de 
Miniştri şi ministru al afacerilor externe. 

Tovarăşa Ana Pauker. 
Viaţa şi lupta revoluţionară a tovarăşei Ana Pauker de mai bine de 30 de ani 

sunt strâns legate de lupta Partidului Comunist Român, de însuşi drumul de luptă a 
poporului nostru muncitor pentru libertate. 

În 1918: prima arestare. Tipografia clandestină în care tânăra învăţătoare, în 
fruntea unui grup de socialişti, scotea manifeste prin care chema pe muncitori la 
luptă pentru pace, împotriva războiului imperialist, a căzut în mâinile poliţiei. La 
13 decembrie în acelaşi an, înfruntând focul mitralierelor stăpânirii reacţionare, 
tovarăşa Ana participă la demonstraţia muncitorească de la 13 decembrie. 

De la înfiinţarea Partidului Comunist Român, tovarăşa Ana face parte din 
organele sale de conducere. 

Arestată, schingiuită, condamnată la ani grei de temniţă, tovarăşa Ana Pauker 
continuă neînfricată lupta ei revoluţionară. 

În 1933, la procesul ce i s-a însemnat, ea se transformă din acuzat în acuzator 
nînduplecat al regimului burghezo-moşieresc. 

„Sunt acuzată că am luptat contra războiului. Da, comuniştii sunt împotriva 
războiului imperialist. Iar statele fasciste pregătesc războiul imperialist şi aruncă 
lumea într-un măcel îngrozitor". 

Sunt 20 de ani de când tovarăşa Ana a rostit aceste cuvinte. Cu aceeaşi 
dragoste de popor, cu aceeaşi ură împotriva duşmanilor ca şi acum 20 de ani, când 
se află pe banca acuzaţiilor, tovarăşa Ana Pauker reprezintă azi, ca ministru de 
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externe al R.P.R. de apărare a politicii partidului şi guvernului şi independenţei 

naţionale a ţării. 
Ca secretar a Partidului Muncitoresc Român, tovarăşa Ana Pauker munceşte 

pentru educarea zecilor de mii de activişti şi întărirea continuă a partidului. Alături 
de tovarăşul Gh. Gheorghiu-Dej, secretarul general al C.C. al P.M.R. şi de ceilalţi 
conducători ai partidului, ea îndrumă activitatea partidului în toate marile probleme 
ale clasei muncitoare şi ale statului de democraţie populară, în lupta pentru 
construirea socialismului, pentru pace. 

De la 15 aprilie 1949, tovarăşa Ana Pauker a fost numită vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri. 

Tovarăşa Ana Pauker este cunoscută şi iubită nu numai de oamenii muncii din 
ţara noastră, dar şi de cei de dincolo de hotărâre, ca o dârză şi curajoasă luptătoare 
comunistă, credincioasă marei cauze a lui Lenin şi Stalin . 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 160/1950,f 1-2. 

76. 1950 noiembrie 8. Stenograma adunării delegaţiilor venite 
din ţară cu ocazia zilei de naştere a secretarului general al 
partidului, Gheorghe Ghorghiu-Dej. 

Tov. Vasile Luca: 
[ ... ] 
Omenirea nu este condamnată la războaie fără de sfârşit, că războaiele nu sunt 

ale naturii, că războaiele sunt făcute de clasa parazitară, clasa dominantă. care 
pentru scopul de îmbogăţire, pentru scopuri străine de interesele celor ce muncesc, 
dezvoltă ura de rasă, ura naţională. 

Omenirea poate să trăiască în pace, poate să trăiască în colaborare frăţească 
între naţiuni. 

Omenirea nu trebuie distrusă prin războaie, pentru că ar fi mulţi oameni şi nu 
este loc pentru ei şi pământ. Aceasta este teoria exploatatorilor, a importatorilor. 

Marile ~enii ale omenirii, Marx, Engels, Lenin şi Stalin, au arătat drumul de 
izbăvire al popoarelor de război, izbăvire de mizerie, izbăvire de foamete şi au 
deschis drumul colaborării, fericirii omenirii, -- acest drum este socialismul, 
comunismul. 

Dar această teorie socialistă - comunistă nu poate fi rezolvată, decât prin 
dărâmarea stăpânirii claselor stăpânitoare, dărâmarea puterii politico-economice a 
capitaliştilor, pentru care şi oamenii muncii trebuie să ia soarta, destinul lor în 
mâinile lor proprii. 

Acest lucru l-a făcut clasa muncitoare din fosta Rusie ţaristă, care a unit în 
jurul ei toate popoarele asuprite de ţarism, toate naţiunile care trăiau în temniţa 
fostei Rusii ţariste, - sub conducerea Marilor Lenin şi Stalin. 
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Ideile măreţe ale lui Marx şi Engels, nu numai că au fost dezvoltate, ci au 
arătat calea saltului celor care muncesc, contra capitalismului. În a 6-a parte a 
globului pământesc, au dărâmat capitalismul şi au creat o nouă ţară, care nu se 
asemăna cu vechea ţară, şi au clădit o viaţă îmbelşugată, o viaţă cu cultură ridicată, 
în care se organizează munca colectivă din fabrici, uzine, sub conducerea noului 
stat, statul care nu mai este statul exploatatorilor, ci statul celor ce muncesc, în care 
gospodăriile agricole colective sunt înzestrate cu tehnica modernă că această 
organizare uriaşă a celor ce muncesc să dea posibilitatea fiecărui om să trăiască 
omeneşte să nu fie exploatat, să nu fie sărăcie, fără posibilitatea de a trăi şi să nu fie 
bogaţi pe spinarea sărăcimii, ci tot statul, toţi oamenii în luptă şi muncă comună să 
trăiască în stare bună din ce în ce mai bună, până când vom ajunge la comunism, 
când fiecare munceşte după capacitatea sa şi fiecare primeşte după nevoile sale. 

Aceasta nu înseamnă un vis de nerealizat. Aceasta înseamnă un adevăr care se 
realizează în Marea Uniune Sovietică, unde acum s-a trecut la construirea 
comunismului, când această idee că fiecare munceşte după capacitatea sa şi 

primeşte după nevoile sale, va fi aplicată în practică. 
Deci ideile mari ale lui Marx şi Engels, au fost dezvoltate şi realizate de Lenin 

şi tov. Stalin iar tov. Stalin, continuă şi conduce construirea comunismului, 
construirea acestei societăţi unde va fi nevoie de războaie, nu va fi nevoie de 
ciocniri între om şi om, nu va fi nevoie de ciocniri între naţiuni, pentru că în 
această mare familie comunistă, toţi oamenii au împreună capacitatea de a asigura 
o viaţă fericită şi îmbelşugată, pentru toţi oamenii fără deosebire de rasă şi fără 
deosebire de naţionalitate. (aplauze şi se strigă lozinci în sală). 

În Uniunea Sovietică trăiesc diferite naţiuni într-o mare familie unită. În 
uniunea Sovietică nu mai există ura naţional-şovinistă, nu există deosebire de rasă, 
nu există deosebire între femeie şi bărbat în ceea ce priveşte drepturile, dreptul la 
muncă, la cultură, la ştiinţă, în ceea ce priveşte ridicarea generală a oamenilor şi 
această realitate este realizată de marele popor sovietic sub conducerea Marelui 
Partid Comunist (b), în cei 33 de ani de la Marea Revoluţie Socialistă din 
Octombrie. 

Astăzi, nu mai este o realitate numai din această ţară ci au apărut noi şi noi 
ţări, popoare care au păşit pe acest drum, au păşit spre desfiinţarea exploatării 
omului de către om, folosind din experienţa Uniunii Sovietice, au pornit să 
construiască o viaţă nouă. 

Familia ţărilor sovietice şi adevărat democratice sunt ţările de democraţie 
populară, formează astăzi puterea de neînvins al cărei drum a fost deschis de Marea 
Revoluţie Socialistă din Octombrie. 

Între aceste multe ţări, şi noi tovarăşi, sub conducerea partidului nostru, am 
păşit şi noi pe drumul construirii unei vieţi noi, construirea acelor realităţi care 
există astăzi pipăibile; sute de milioane de oameni simt fericirea dată de această 
viaţă nouă socialistă. Din munca, din lupta uriaşă realizată zi de zi de poporul 
nostru condus de partid, de Comitetul Central şi de iubitul nostru tovarăş Gheorghe 
Gheorghiu-Dej, pe acest drum noi avem realizări foarte serioase şi importante. 
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Nu de mult când noi eram încă împreună, când conducerea ţării mergea cu o 
parte din burghezie, noi încă sufeream în urma războiului, a secetei, a 
dezorganizării care exista. Aici noi am realizat succese mari, clasa muncitoare în 
frunte cu partidul. 

Noi avem mari succese, mari realizări şi nimeni nu poate să spună că avem o 
situaţie mai proastă decât în trecut. Nivelul de trai al clasei muncitoare este mult 
mai ridicat, să vorbim de salariul muncitorilor, de salariul social, trimiterea în 
concediu, aceasta la oraş. 

La sate putem spune că sărăcimea care a existat dispare din ce în ce mai mult, 
dispare definitiv. 

Şomajul a dispărut, noi nu numai că nu avem şomaj, dar nu ne ajung braţele de 
muncă. Avem maşini care stau şi nu lucrează pentru că nu avem braţe de muncă 
calificate. Cine vrea să muncească are unde să muncească. Muncitorul are cel mai 
scump lucru ce nu l-a avut în trecut, libertate, nu este exploatat, nu este jefuit. 

Nu putem arunca asupra nimănui dacă noi mai avem lipsuri, mai avem 
neajunsuri. Dar ce sunt aceste lipsuri, aceste neajunsuri? Sunt lucruri trecătoare, 
există astăzi vreo familie care nu poate să-şi trimită copilul la şcoală? nu există. 

Chestiunea este de organizare, de pricepere, toate nu putem fi mulţumiţi. 

Trebuie să muncim mai bine, să întărim şi mai mult disciplina de stat, disciplina de 
partid, să întărim disciplina în întreprinderi, să mobilizăm forţele comune a celor ce 
muncesc, şi vom înlătura toate lipsurile şi neajunsurile care le mai avem d~ 
înlăturat. 

De aceea, nu trebuie să fim plângăreţi şi trebuie să fim conştienţi de ce noi 
avem cutare şi cutare lucru. 

Tot noi vom fi acei care înlăturăm aceste lipsuri şi suntem în stare să-l 

înlăturăm pentru că am rezolvat probleme mult mai grele decât aceste lipsuri. 
Avem şi o serie de slăbiciuni, aşa cum este şi copilul când începe să meargă, 

mai cade, se ridică şi începe din nou, până când aleargă bine. 
Şi noi avem greutăţi serioase. Noi în primul rând ar trebui să întărim industria 

noastră. 

Noi până acum am fost tributarii ţărilor capitaliste, noi trebuie să creăm o 
industrie proprie, independentă, capabilă ca să producă maşini-unelte ca să întărim 
industria uşoară de larg consum. Să importăm maşini pentru industria noastră 
proprie, şi nni am mer<. pe lini;:i înt:'iririi industriei noastre proprii. 

Noi astăzi producem lucruri minunate care altă dată a trebuit să le importăm 
din alte ţări. 

Noi putem produce din ce în ce mai mult cu propriile noastre forţe, cu indus
tria noastră socialistă. 

Noi încă suntem tributarii străinătăţii. Ca să producem mai mult îmbră
cămintea avem nevoie de a importa lână. Nu ne ajunge ce producem în ţara noastră, 
nu.avem bumbac suficient. 

Acestea sunt lucruri trecătoare. Prin faptul că ţărănimea a devenit stăpână 
asupra pământului, prin faptul că clasa muncitoare stăpâneşte fabricile şi uzinele, 
prin faptul că toate ramurile noastre de activitate merg pe drumul planificării. 
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putem pune aici sarcini ca acelea că în 5 ani nu numai să nu importăm bumbac, dar 
în loc de grâu, grăsime să exportăm bumbac. 

Noi vom realiza aceste sarcini, deci aceasta înseamnă că noi din propria 
noastră producţie putem satisface nevoile complecte de îmbrăcăminte ale 
populaţiei în ceea ce priveşte produsele din bumbac. Lână putem avea posibilităţi 
să producem prin GAS, GAC, pe calea cooperaţiei să creştem şi să schimbăm rasa 
oilor, pentru a nu avea nevoie să ne ducem în Argentina pentru lână. 

Vom avea produse textile şi din lână şi din bumbac suficiente pentru 
îmbrăcarea întregii populaţii. 

Pentru a nu folosi pielea vom putea folosi talpa sintetică. Vom putea rezolva şi 
această problemă, să nu cheltuim zeci de mii de dolari pentru import de piei, de 
lână, de bumbac. 

Planul nostru cincinal venea acum şi dezvoltă în această direcţie a industriei şi 
agriculturii noastre, ca să nu fim tributari străinătăţii, ci să avem un schimb bine 
organizat între sat şi oraş. 

Satul să satisfacă oraşul în pâine, plante industriale, materii prime iar oraşul să 
satisfacă satul în produse industriale. Noi avem posibilitatea să realizăm acest lucru 
şi avem posibilitatea de a-l realiza într-un timp scurt. Noi avem posibilitatea 
datorită existenţei Uniunii Sovietice, ajutorul Uniunii Sovietice, să realizăm repede 
dezvoltarea industrială a ţării, o rapidă dezvoltare a agriculturii noastre. 

Agricultura noastră este astăzi înapoiată, noi lucrăm încă cu mijloace 
primitive, noi n-avem suficiente braţe de muncă, pentru că tehnica înapoiată la sate, 
reţine braţele de muncă la sate. Rezultatul este mic şi forţa de muncă este mare care 
o folosim în agricultură. 

De aceea trebuie să convingem ţărănimea muncitoare de calea colectivizării, 
de calea unirii gospodăriilor mici într-o gospodărie mare şi folosirea tractoarelor, a 
maşinilor, a îngrăşămintelor chimice, ca pământul ce-l avem să ne dea recolte 
bogate, îmbelşugate şi pentru ridicarea nivelului de trai al ţărănimii muncitoare, 
pentru satisfacerea nevoilor de hrană ale populaţiei, satisfacerea nevoilor industriei 
noastre. 

Şi acest lucru noi putem realiza, noi cunoaştem drumul pentru realizarea 
acestor lucruri. 

Acest drum a fost arătat de experienţa a 33 ani de la Marea Revoluţie 
Socialistă din Octombrie. 

Pentru realizarea acestor sarcini, noi avem nevoie de pace. Duşmanii noştri 
încearcă să ne intimideze cu zvonuri despre război, cu diferite minciuni şi calomnii, 
cu supra preţuirea forţelor războiului. 

Noi, tovarăşi, nu supraapreciem forţele duşmanului, dar nu subapreciem 
forţele necesare. 

Forţele păcii, forţele socialismului, democraţiei, sunt mult superioare forţelor 
imperialiste. Dacă noi înţelegem lucrul acesta şi dacă noi vom fi conştienţi, război 
nu va fi. Dacă nu ne vom lăsa intimidaţi de diferite zvonuri şi muncind cu râvnă 
vom întări puterea politică şi economică a ţării noastre, şi dacă vom fi un stâlp 
puternic cum este fiecare ţară de democraţie populară, care formează o singură ţară 
unită în jurul Uniunii Sovietice, care conduce lagărul păcii, războiul nu va fi. 
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Provocările imperialiştilor nu trebuie să ne înspăimânte. Pentru ce au pornit 
idioata aventură din Coreea? 

China cu 500 milioane de oameni, Vietnam, Malaya, Insulele Filipine, 
Indochina, peste tot uriaşe forţe populare se ridică împotriva imperialiştilor. 

Am vrut imperialiştii să intimideze aceste forţe, am vrut să creeze în Coreea un 
cap de pod împotriva Chinei, împotriva Uniunii Sovietice, crezând că lumea o să se 
sperie de zgomotele lor - dar au intrat într-o afacere din care nu ştiu cum să iasă. 

Pentru că dacă o ţară ca America se luptă cu Coreea cu 7-8 milioane de 
oameni, poate să aibă anumite succese militare locale. 

Dar ce înseamnă acest succes, faţă de eliberarea a 500 de milioane de oameni 
şi puterea acestor oameni pentru apărarea păcii. Dar ce înseamnă aceste succese 
vremelnic obţinute în Coreea prin distrugerea oraşelor, a satelor, prin ucideri în 
masă? Au căpătat americanii nu stima ci ura tuturor popoarelor şi aceasta nu se 
poate termina decât prin înfrângerea agresiuni americane. (aplauze) 

Nici o forţă din lume nu poate să împiedice mişcarea sutelor de milioane de 
oameni chemaţi la luptă de către Marea Revoluţie Socialistă din Octombrie, care ca 
o avalanşe a pornit la eliberarea socială şi, mai ales, când mişcarea a sute de 
milioane de oameni din coloniile asuprite de imperialişti este condusă nu de 
burghezie, care ca întotdeauna a căutat să împace şi capra şi varza, ci este condusă 
de clasa muncitoare, pe baza învăţăturilor lui Marx, Engels şi Stalin, pe baza 
experienţei Marii Revoluţii din Octombrie, pe baza experienţei construirii 
socialismului din Uniunea Sovietică. 

Nu este putere care să stea în calea acestei mişcări, care formează cea mai 
mare rezervă a luptei pentru eliberarea omenirii de asuprire, de exploatare şi pentru 
realizarea definitivă a acestei epoci staliniste în care toate drumurile merg spre 
comunism. 

Ajutorul dat de către Republica Populară Chineză., poporului coreean, a 
schimbat deja situaţia şi acele succese vremelnice militare obţinute de americani, se 
transformă într-o înfrângere ruşinoasă pentru imperialiştii americani. 

Noi trebuie să fim încrezători în forţele noastre, forţele uriaşe, organizate şi 
unite ale păcii, cum niciodată nu poate să existe în lagărul imperialist. 

Cine este cu imperialiştii? Burghezia ţărilor capitaliste. Lagărul lor este 
măcinat de contraziceri. Anglia merge cu America, dar dacă pierde relaţiile cu 
China, dacă pierde coloniile, merge din ce în ce spre prăbuşire. 

Cu încredere în forţele noastre să stăm hotărâţi în jurul partidului nostru. sa 
formăm un zid de nepătruns de duşmani, un zid în jurul Comitetului Central al 
Partidului, care ferm hotărât merge pe drumul lui Marx şi Engcls, care conduce 
clasa muncitoare, care a condus-o până acum la toate succesele şi victoriile 
obţinute, care o conduce la victoria definitivă asupra rămăşiţelor trecutului. care v
a conduce poporul muncilor din ţara noastră spre victorie definitivă în construirea 
socialismului. (aplauze şi lozinci). 

Aşa cum clasa muncitoare face un zid de oţel în jurul partidului şi al 
Comitetului Central al Partidului, aşa păzim noi unitatea conducerii făcând un zid 
în jurul primului nostru secretar, iubitul nostru tovarăş, tovarăşul Gheorghe 
Gheorghiu Dej. (aplauze şi ovaţii) 
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Dar unitatea clasei muncitoare în jurul Partidului Muncitoresc Român unitatea 
conducerii ideologice marxist-leniniste şi mersul hotărât pe drumul deschis de 
Marea Revoluţie Socialistă din Octombrie, pe baza experienţei construirii 
socialismului în Uniunea Sovietică, pe baza învăţăturii marilor dascăli conducători 
ai oamenilor muncii din lumea întreagă, pe drumul arătat, iluminat de urmaşul cel 
mai genial al ideilor lui Lenin, mergând hotărât pe drumul iluminat de acest far, cel 
mai luminos, mai puternic din lume care iluminează drumul omenirii progresiste, 
pe drumul tovarăşului Stalin, nu numai noi ci o omenire întreagă va scăpa definitiv 
de mizerie, de foamete, de şomaj, de război, de exploatare şi de asuprire şi va fâlfâi 
pe tot globul pământesc steagul roşu al comunismului. (aplauze) 

Trăiască unitatea clasei muncitoare din ţara noastră . 
Trăiască solidaritatea naţională a celor ce muncesc din lumea întreagă. 
Trăiască P.M.R. 
Trăiască mulţi ani cu sănătate şi putere de muncă iubitul nostru tovarăş 

Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
Trăiască Marele Conducător, îndrumător al întregii omeniri progresiste în 

lupta pentru pace, libertate şi socialism, conducătorul şi învăţătorul muncitoare din 
lumea întreagă, IOSIF VISSARIONOVICI STALIN. 

Eu, în numele tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej, mulţumesc pentru această 
manifestare spontană izvorâtă din dragoste şi încredere în faţa tovarăşului 
Gheorghiu-Dej, izvorâtă din dragoste şi încredere faţă de Partidul Muncitoresc 
Român, încredere şi voinţă de lupta pentru înfăptuirea marei cauze a clasei 
muncitoare, construirea socialismului în ţara noastră. (aplauze) 

În numele tovarăşului Gheorghiu-Dej, vă mulţumesc pentru darurile care le-aţi 
adus ca simbol al dragostei şi încrederii voastre şi a celor ce muncesc din ţara 
noastră, faţă de tovarăşul Gheorghiu-Dej. (aplauze) 

Vă urez noi succese în lupta şi munca voastră, sub conducerea Partidului, sub 
conducerea Comitetului Central şi a tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

ANGAJAMENTE: 

- Filatura Românească -

Tovarăşi, noi am ascultat expunerea tov. ministru Vasile Luca, şi în numele 
muncitorilor de la Filatura Românească urăm ani mulţi şi fericiţi tovarăşului 
Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

Trăiască Partidul Muncitoresc Român, în frunte cu tovarăşul nostru drag, 
tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

Tov. Ştefănescu Const. -Regiunea Vâlcea 
Tovarăşi, în numele muncitorilor, al ţăranilor şi intelectualilor din Regiunea 

Vâlcea, urăm tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej, secretar general şi cel mai 
scump fiu al clasei muncitoare din ţara noastră, ani mulţi şi fericiţi pentru a putea 
să ne conducă spre noi şi noi victorii în lupta pentru construirea socialismului în 
ţara noastră şi îl asigurăm că nu vom precupeţi nici un efort pentru a putea construi 
socialismul în ţara noastră. 
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Trăiască Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Român în frunte cu 
iubitul nostru secretar general, tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

Tovarăşul Ghiţă Trandafirescu - Regiunea Argeş 
În numele muncitorilor, tehnicienilor, ţăranilor muncitori intelectualilor şi 

funcţionarilor din Regiunea Argeş, astăzi, în această măreaţă zi, zi de naştere a 
iubitului nostru tovarăş Gheorghe Gheorghiu-Dej, luăm angajamentul de a lupta şi 
munci pentru construirea socialismului şi comunismului în ţara noastră, pentru a da 
o lovitură de moarte imperialismului englez şi american. 

Tovarăşi, astăzi când lagărul imperialist trosneşte din încheieturi, când lagărul 
păcii şi democraţiei se întăreşte, lagăr în fruntea căruia stă marele popor sovietic şi 
tovarăşul STALIN, noi strânşi în jurul partidului vom îndeplini planul nostru de 
stat pe 1950, îl vom depăşi şi vom primi cu încredere planul expus de tovarăşul 
Gheorghe Gheorghiu-Dej, planul pentru electrificarea Republicii dragi populare. 

Tovarăşi şi tovarăşe, noi muncitorii, ţărănimea şi salariaţii din Regiunea 13 
Argeş, ne luăm angajamentul de a fi vigilenţi, de a descoperi duşmanul de clasă, 
pentru ca să instaurăm pentru totdeauna socialismul şi fericirea oamenilor muncii 
în ţara noastră. 

Ne luăm angajamentul de a citit necontenit şi a învăţa pentru ca ridicându-ne 
nivelul politic şi ideologic, însuşindu-ne învăţătura marxist-leninistă, să putem da 
dovadă de marea încredere în partidul nostru şi urăm tovarăşului Gheorghe 
Gheorghiu-Dej, ani mulţi şi fericiţi, să ne conducă spre socialism şi spre 
comunism. 

Trăiască R.P.R., Trăiască P.M.R. 
Trăiască Marea Uniune Sovietică, bastionul păcii şi libertăţii popoarelor, 
Trăiască marele, iubitul nostru părinte, tovarăşul IOSIF VISSARIONOVICI 

STALIN. 
Tov. Stanciu Ion-Dinamo-Bucureşti 
În numele muncitorilor, tehnicienilor şi funcţionarilor fabricii Dinamo

Bucureşti, urăm tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej spor la muncă, ani fericiţi 
pentru a ne conduce la construirea socialismului în ţara noastră. 

Ne luăm angajamentul să nu precupeţim nici un minut pentru a înfăptui 
măreţele sarcini necesitând construirea socialismului în ţara noastră, aşa cum au 
fost expuse de tovarăşul Gheorghiu-Dej în expunerea asupra electrificării ţării. 

Pe marginea acestui raport, al tovarăşului Gheorghiu-Dej întreprinderea 
Dinamo joacă un rol deosebit, şi muncitorii. tehnicienii şi funcţionarii îşi iau 
angajamentul de a îndeplini sarcinile ce le stau în faţă ştiind că numai astfel vom 
ajunge cu un ceas mai devreme la construirea socialismului în ţara noastră. 

Trăiască Partidul Muncitoresc Român, în frunte cu primul secretar iubitul 
nostru tovarăş Gheorghe Gheoghiu Dej. 

Tov. Puiu Simion - Şcoala Jdanov 
În numele studenţilor şcolii Jdanov, urăm tovarăşului Gheorghe Gheorghiu

Dej, prim secretar al Partidului Muncitoresc Roman. scumpul nostru conducător 
ani mulţi pentru a ne sprijini şi conduce înspre constituirea socialismului. 

Ne luăm angajamentul de a ne însuşi ştiinţa lui Marx, Engels, Lenin şi Stalin, 
de a ne forma educaţia noastră comunistă pentru a deveni buni conducători 
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ideologici, pentru a răspândi ştiinţa marxist-leninistă în rândurile membrilor de 
partid şi în rândul muncitorilor nemembri de partid din ţara noastră. 

Dorim tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej să ne conducă spre noi victorii, 
spre socialism. 

Tovarăşa Abagiu Neaoşa - ţesătoria Roşiorii de Vede Teleorman 
Cu ocazia zilei de naştere a tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej, care ne-a 

condus fără precupeţire până astăzi, am venit în numele muncitorilor, tehnicienilor, 
intelectualilor şi ţesătoarelor din fabrica noastră să urăm ani mulţi şi fericiţi pentru 
a conduce P.M.R. şi clasa muncitoare spre noi victorii şi o viaţă mai bună, pentru a 
construi cu un ceas mai devreme socialismul în ţara noastră. 

Trăiască P.M.R. în frunte cu tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
Tov. Banu Petre- Regiunea Gorj 
Tovarăşi, ascultarăm expunerea tov. ministru Vasile Luca în care astăzi în ţara 

noastră această zi este cea mai mare sărbătoare care poate exista în rândurile clasei 
muncitoare. 

Tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej, secretar general al P.M.R., este cunoscut 
încă din timpuri grele în lupta care o ducea - şi lupta nu convenea exploatatorilor 
- pentru răsturnarea burgheziei de la putere. 

Astăzi la noi în ţară, la noi în regiune, este o dezvoltare uriaşă industrială, cu 
exploatări de mine, la noi esţe o perspectivă de dezvoltare bogată, datorită luptei 
partidului în frunte cu iubitul nostru tovarăş Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

În numele regiunii noastre eu îmi iau angajamentul să păşim mai hotărâţi, mai 
fermi, să zidim un zid de granit în jurul partidului, şi al Comitetului Central, să 
lovim fără frică în duşman, să fim vigilenţi, să demascăm la timp codiţele de topor 
care mai sunt în mijlocul nostru. 

Tov. Creţu Augustin - Regiunea Mureş 
Tovarăşi, în numele membrilor G.A.C. din regiunea Mureş aduc cel mai 

călduros salut tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej şi urăm mulţi ani fericiţi pentru a 
putea conduce clasa muncitoare şi ţărănimea muncitoare, pentru a putea construi 
gospodării agricole colective unde ţărănimea muncitoare va găsi fericirea pentru ea 
şi copii ei. 

Trăiască Partidul Muncitoresc Român, în frunte cu scumpul nostru tovarăş 
Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

Trăiască Marele Geniu şi conducător al popoarelor Iosif Vissarionovici Stalin. 
Tov. Craiu Constantin - Regiunea Iaşi 
Delegaţia trimisă aici din partea Regionalei de Partid Iaşi a oamenilor muncii 

din regiunea noastră, compusă din reprezentanţi ai partidului, a industriei, a 
sectorului socialist din agricultură şi oamenilor de ştiinţă suntem fericiţi, avem 
mare bucurie că avem cinstea să participăm la marea sărbătorire de împlinire a 49 
ani a celui mai drag fiu al poporului român, cel mai neînfricat luptător al clasei 
muncitoare, tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

În numele întregii omeniri muncitoare din regiunea Iaşi rugăm să primiţi cele 
mai sincere felicitări precum şi urarea să trăiască la mulţi ani şi să ne conducă pe 
drumul construirii socialismului şi apoi al comunismului după învăţătura marxist
leninistă, după experienţa Marii Uniunii Sovietice. 
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Oamenii muncii din regiunea Iaşi îşi iau angajamentul că nu vor precupeţi 
nimic pentru construirea socialismului pentru fericirea tuturor oamenilor muncii, 
pentru întărirea lagărului păcii împotriva imperialismului anglo-american, aţâţător 
la război. 

Oamenii muncii din regiunea Iaşi au simţit din plin ajutorul P.M.R. în frunte 
cu tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej. De aceea ca şi altă dată în această zi măreaţă 
oamenii muncii din regiunea laşi îşi îndreaptă recunoştinţa către cel mai vaşnic 
luptător către tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej, prim secretar al P.M.R. 

Trăiască Comitetul Central al P.M.R. în frunte cu tov Gheorghe Gheorghiu
Dej. 

Tov. Negrea Profir-Regiunea Severin 
Tovarăşi, sunt mândru că în numele celor peste 100 mii cooperatori din 

regiunea Severin am posibilitatea să transmit spor la muncă şi mulţi ani fericiţi 
iubitului nostru tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej pentru a conduce mai departe clasa 
muncitoare din ţară. 

Tov. Stănculescu Constantin - Regiunea Constanţa 
În numele muncitorilor şi tehnicienilor care construiesc Canalul Dunăre-Marea 

Neagră, dorim tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej împlinirea a 49 ani, ani mulţi şi 
fericiţi pentru a duce o luptă mai dârză pentru construirea socialismului în ţara 
noastră. 

Trăiască Partidul Muncitoresc Românesc în frunte cu tov Gheorghe 
Gheorghiu-Dej. 

Tov. Ionescu Ştefan -Regionala Prahova 
Iubitul nostru conducător, oamenii muncii din Prahova vă aduc urări de viaţă 

lungă şi fericită. 

Muncitorii din Valea Prahovei vă transmit hotărârea lor neclintită de a lupta 
pentru îndeplinirea planului de stat pentru a întâmpina planul cincinal cu noi 
succese în muncă, folosind bogata experienţă a muncitorilor sovietici. 

Vă asigurăm că vom lupta sub conducerea partidului şi a guvernului şi vom fi· 
strâns uniţi în jurul partidului pe care Comitetul Central şi Dvs. personal îl I 

conduceţi. Vom dezvolta dragostea oamenilor muncii faţă de Uniunea Sovietică şi I 

faţă de tovarăşul Iosif Vissarionovici Stalin. J 

Ne mai luăm angajamentul să ţinem trează şi neclintită vigilenţa oamenilor 
rnum;ii pculrn Jc:s..:upcri1·ca uncllirilur ..:ri111i11alc ale aţâţătorilor la război împotriva 

păcii. 

Trăiască scumpul nostru conducător tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
Trăiască Partidul Muncitoresc Român. 
Tov. Tecai Martin - Regionala Cluj 
Muncitorii, tehnicienii şi funcţionarii din regiunea Cluj, prin delegaţia trimisă, 

dorim tovarăşului Gheorghe Gheorghiu Dej mulţi ani cu sănătate înainte, iar 
muncitorii din oraşul Dej prin mine, trimit multe urări de acolo unde a plecat 
tovarăşul Gheorghiu-Dej din suferinţele cele mai g1ele. Noi tovarăşii CFR-işti, ştim 
ce a suferit tovarăşul nostru cel mai scump şi urăm mulţi ani înainte tov. Dej să ne 
conducă în fruntea Comitetului Central al Partidului Muncitoresc Român. 
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Tov. Căpraru Rozalia - Regiunea Rodna 
În numele clasei muncitoare şi a ţărănimii muncitoare urăm spor la muncă şi 

mulţi ani înainte în conducerea poporului muncitor, tovarăşului Gheorghe 
Gheorghiu-Dej o armată care într-adevăr să apere interesele clasei muncitoare; pe 
baza sarcinilor trasate de către Gheorghiu-Dej, vom duce cu hotărâre la 
îndeplinirea angajamentelor că vom fi demni de încrederea care ne-a acordat-o 
partidul. Vom fi adevăraţi luptători pentru apărarea păcii. Tov. Gheorghe 
Gheorghiu-Dej să aibă toată încrederea că armata de astăzi, a pornit lupta pentru a 
transforma toate concepţiile învechite din trecut, pentru apărarea scumpei noastre 
patrii Republica Populară Română. 

Tov. Lupu Petre 
Întrucât este timpul înaintat şi toţi tovarăşii doresc să ia cuvântul, noi 

propunem dacă sunteţi de acord să închidem discuţiile, iar tovarăşii care doresc pot 
să lase în scris pentru tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

Tovarăşul Vasile Luca: 
Încă o dată în numele tovarăşului nostru drag, tovarăşul Gheorghiu-Dej, 

exprim mulţumirile pentru toate urările aduse şi voi preda tovarăşului Dej toate 
aceste urări, voi preda dragostea exprimată prin dvs. de muncitorii, ţăranii şi 
intelectualii din toate colţurile ţării şi desigur şi cuvintele care n-au fost pronunţate 
pentru că timpul este înaintat şi aţi hotărât să închidem discuţiile, şi pot să vă asigur 
în numele tovarăşului Gheorghiu-Dej că el şi de acum înainte cu toată puterea sa de 
muncă va sta în fruntea Comitetului Central, va munci pentru cauza mare a lui 
Marx, Engels, Lenin şi Stalin care este cauza oamenilor muncii din întreaga lume. 
Noi împreună cu dvs. şi acei pe care îi reprezentanţi în această adunare de aducere 
de omagii şi urări tov. Dej vom îndeplini sarcinile istorice care stau în faţa noastră 
în acest colţ al lumii în ţara noastră cu un ceas mai devreme ca să înlăturăm cât mai 
repede lipsurile care le mai avem, să ridicăm cât mai repede nivelul de trai şi 
cultural al celor ce muncesc, să întărim patria noastră scumpă, să întărim puterea ei 
de apărare împotriva orişicărei tendinţe de agresiune, să fim în cadrul familiei mari 
a ţărilor doritoare de pace şi libertate un stâlp puternic. Voi preda toată dragostea, 
toate urările tov. Gheorghiu-Dej şi rog ca în numele lui să predaţi celor care v-au 
trimis, muncitorilor, ţăranilor, intelectualilor, ostaşilor, sergenţilor, tuturor gradelor 
care le avem în scumpa noastră armată, pentru că astăzi pentru prima dată şi la noi 
în ţară omul cinstit, omul muncitor nu se mai sperie de omul cu puşca, ci omul cu 
puşca apără interesele omului muncitor. (aplauze) 

Urăm în numele tovarăşului Gheorghiu-Dej, armatei noastre să ţină bine 
armele, să-şi însuşească tehnica care o pune ţara noastră în mâinile armatei sale, 
pentru apărarea scumpei noastre patrii, să fii gata totdeauna, pentru că a fi gata 
înseamnă a ţine în şah duşmanul, înseamnă că poporul poate să muncească liniştit 
cu încredere în pace, să construiască o viaţă nouă fericită. 

În numele tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej, vă rog să predaţi salutul 
pentru toţi cei ce muncesc din întreaga ţară . 

• 
D.A.NlC.Jond C.C., al P.C.R., Cancelarie, dosar 64/1950,f 2-1 l; 14; 16; 19-20. 
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77. 1950 noiembrie 16. Proces-verbal al şedinţei Secre
tariatului CC. al l'.M.R., care a dezbătut problema îmbună
tăţirii structurii organizatorice a mişcării sindicale din R.P.R., 
în condiţiile noii reorganizări administrative (fragmente). 

Au fost prezenţi tovii: Ana Pauker, V. Luca, T. Georgescu, L. Rădăceanu, I. 
Chişinevschi şi Al. Moghioroş. 

A fost invitat la şedinţă tov. Gh. Apostol. 
Prezidează tov. Ana Pauker. 

Tov. Ana: Ordinea de zi: propuneri făcute de către C.G.M. privitoare la 
restructurarea pe baza noii împărţiri administrative, a muncii sindicale. 

Tov. Luca: Fără îndoială că după noua reorganizare administrativă, raionarea, 
este necesar ca şi sindicatele să facă o anumită regrupare, reorganizarea şi anumite 
îmbunătăţiri, pentru ca sindicatele să-şi îndeplinească rolul pe care-l au în 
construirea socialismului. 

Aşa cum este proiectul făcut, eu mă tem că va periclita puţin unitatea 
conducerii mişcării sindicale. Am impresia că acum C.G,M. vor să facă legăturile 
sale sus chiar prin uniuni. Comitetul Regional stă oarecum în aer, şi C.G.M. n-are 
vreo legătură justă. Importanţa Consiliului General Sindical este micşorată, care 
tocmai trebuie să asigure unitatea pe linia sindicală. Pe două căi trebuie să fie legă
tura şi asigurată linia C.G.M. şi anume 1) care merge prin uniuni şi 2) care merge 
prin comitetele regionale, a căror compunere nu trebuie să fie abstractă ca azi. 

De aceea aş propune să nu creăm comitete separate, ci ca să putem asigura 
unitatea de linie a C.G.M. cu ajutorul acestor organe care nu sunt alese, ci compuse 
din reprezentanţii sindicatelor respective, un fel de mic comitet, care formează o 
unitate de control al întregii mişcări sindicale. În regiune trebuie să existe un singur 
organ, consiliul regional, compus din 3-5 membri (depinde de dezvoltarea 
indistrială), care formează grupe, care au legătură cu sindicatele şi care reprezintă 
ramurile sale de producţie. Deci eu sunt pentru un singur consiliu şi nu comitete 
regionale ale uniunilor. 

Nu este clar aici ce se face cu grupurile mai mici de 50 salariaţi. Cine conduce 
pe ei? Unde se formează sindicat? 

Tov. Apostol: Ei au un comitet orăşenesc, care cuprinde pe cei care lucrează 
la particulari. Comitetul ora.şenesc are direct legatura cu raioanek pe ramuri lle 
producţie. 

Tov. Luca: Apoi văd aici că toţi salariaţii dintr-o comună, salariaţii Sfatului 
Popular, sanitari, învăţători, salariaţi agricoli, ale cooperativelor săteşti. f01mează o 
singură organizaţi sindicală pe comună. 

Tov. Apostol: Dacă sunt mai puţini de 15 oameni într-o ramură. 
Tov. Luca: Ce fel de sindicat o să fie dacă băgaţi pe toţi împreună cu 

muncitorii agricoli? De ce izolezi muncitorii acolo unde sunt gospodării de stat şi 
de ce să bagi în alte parte acolo unde există SMT? După părerea mea ar trebui 
împreunat. 
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Iar în ceea ce priveşte salariaţii Sfaturilor Populare, sanitari, învăţători, de la 
cooperativele săteşti, trebuie gândit bine. Practic ce se întâmplă? Sanitarii, 
învăfătorii o să fie izolaţi de sindicatul lor, de toate sarcinile lor care le revin pentru 
îndeplinirea Planului. Dar într-un asemenea sindicat amestecat habar n-are de 
problemele faţă de învăţământ etc. 

Cred că totuşi e mai bine să lăsăm şi acolo unde nu sunt mulţi, să se poată 
forma un sindicat, să fie legat de sindicatul lor, formând un grup oricât de mic. 
Pentru că altfel călcăm principiul că fiecare ramură trebuie să fie cu ramura sa. 

Tov. Chişinevschi: În ce măsură a fost folosit material sovietic în aplicare la 
condiţiile noastre şi de ce lipseşte din material propunerea organizatorului sindical? 
În URSS există peste tot. 

Tov. Luca: La Canal de ce trebuie să fie un Comitet Central al sindicatului? 
Tov. Apostol: Noi studiem de mult problema organizării. Am trimis anul 

trecut 15 oameni în URSS care au avut ca sarcină să studieze această problemă, 
pentru a o adapta la noi la realităţile noastre. Felul în care funcţionează azi uniunile 
la noi, îngreunează foarte mult activitatea, n-au posibilitatea să controleze 
activitatea comitetelor de fabrică. 

Cu raionarea toate organizaţiile sindicale au rămas ca unităţi, dar activitatea lor 
este paralizată şi nu văd nici o perspectivă. 

Desigur că ne-am gândit că este bine să trecem la folosirea experienţei 

sovietice. În URSS există Vetzespres. 
Tov. Luca: Cea mai mare parte a muncitorilor agricoli sunt din SMT sau 

lucrează periodic. 
Tov. Ana: Primul element la sate este elementul proletar în lupta împotriva 

chiaburului. 
Tov. Apostol: Stăm foarte slab în privinţa cadrelor pentru sindicatele 

salariaţilor agricoli. 
Tov. Ana: Prin neglijarea salariatului agricol îi facem unelte ale chiaburului, 

în loc să fie primul element de luptă. 
Tov. Moghioroş: Experienţa noastră din ultimii 2 ani a arătat că salariaţii 

agricoli care au lucrat la diverşi chiaburi, au fost în grupe sindicale. Nici o 
organizaţie de partid n-a reuşit să apere interesele lor, au fost chiar diverse tendinţe 
de a fi izolaţi. Acum situaţia s-a schimbat. Noi acum în aparatul de stat avem 
clemente muncitoreşti. elemente bune. Dacă nu-i mai lăsăm aşa părăsiţi, dacă acum 
ei vor face parte din grupul sindical pe comună, ei ar fi primul sprijin împotriva 
chiaburului. Noi n-am putut să-i educăm cum trebuie şi oamenii aceştia au rămas 
extrem de înapoiaţi. 

Tov. Ana: În primul rând proletariatul agricol şi apoi sărăcia satelor. 
Tov. Moghioroş: În condiţiile actualei reorganizări administrative, dacă avem 

sub 15 oameni, să formăm grupe uniunile poate să ţină legătură cu grupele care în 
forma propusă de tov. Luca. Să facem un consiliu de coordonare, legat cu raionala. 
La sindicatul salariaţilor agricoli fiecare ar~ raion a!:,Ticol. 

Noi cunoaştem acest material, am şi făcut câteva observaţiuni şi tovii au ţinut 
seama de ele. 
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Problema salariaţilor agricoli cred că este bine. Susţin, este bine să legăm cuc 
unitate, să nu-i lăsăm răzleţiţi, pentru că şi nivelul şi numărul lor variaz.ă şi 
conducerea şi ajutorul de către partid este mai bine asigurat. 

În ceea ce priveşte celelalte probleme, sunt de acord. 
Tov. Chişinevschi: Deşi am răsfoit numai materialul, sunt de acord. Propun 

câteva complectări: cred că trebuie concentrată atenţia asupra organizării 
muncitorilor agricoli. Este o masă uriaşă, este o bază la sate. 

Organizarea lor pe grupe sindicale este o chestiune. Să fie un singur 
conducător al grupului respectiv, sau să facem un comitet, depinde de numărul lor. 
Dar asta o să fie organizaţia noastră temeinică foarte serioasă atunci când problema 
lichidării chiaburilor va fi la ordinea de zi. Cred că de această problemă trebuie 
ţiW,Jt seamă. 

În al doilea rând, în URSS sindicatele au Comitete Centrale pentru sudul 
URSS, pentru petrol, cărbuni etc. însă acolo este un teritoriu imens şi cred că nu 
este cazul să facem un Comitet Central la Canal. Nu ar fi just. Să fie sindicat la 
Canal, Regiunea respectivă pentru oraşele unde trece canalul. Aţi vrut să daţi 
importantă, asta e clar, dar în loc de importanţă putem că creăm o birocraţie. Şi 
problema electrificării este o problemă mult mai mare, înseamnă că o să creăm 
C.C. şi acolo? Sau pentru Hunedoara? 

Tov. Apostol: Am dat importanţă Canalului, pentru că o să ajungem la 100 
mii de oameni. 

Tov. Teohari: Singura problemă care nu-mi este clară este cu comunele, adică 
cu propunerea de a se crea sindicate în care să intre tot ce este salariat. Trebuie bine 
gândit. Când se va pune problema unei noi organizări, restructurări, poate ar fi bine 
să se revadă tot ce s-a considerat ca nejust din punct de vedere organizatoric până 
acum. În această legătură ridic problema Uniunii Tipografilor şi Artiştilor: dacă nu 
este cazul să mergem şi aici la separare. În Uniune se găsesc şi tipografi, maşinişti, 
linotipişti etc. şi alţi oameni de cultură, artişti. În oraşe unde sunt puţini, sunt 
împreună. 

Tov. Chişinevschi: Asta nu este bine. 
Tov. Moghioroş: Propun acum să nu facem. Sunt nepotriviri. La noi alegeri, 

la Congres să facem toate îndreptările după un studiu serios. 
Tov. Ana: Din discuţii au reieşit următoarele: 
I) Admitem schema senerală de organizare pre7entată cfe c-iltre f'.G.M .. cu 

adausul, că în ceea ce priveşte corn itetele raionale, să ţină seamă de muncitorii! 
agricoli, acolo unde este un număr important de muncitori agricoli. I 

2) Ce priveşte sindicatele pe comune: în nici un caz muncitorii agricoli nu potl 
fi puşi laolaltă cu ceilalţi salariaţi din comună. Trebuie mers pe drumul ca 
muncitorii agricoli să-şi aibe organizaţia lor. 

3) Nepotrivirile, lucrurile greşite care sunt, lipsurile în organizarea alegerilor şi 
a congresului. În timpul alegerilor să se discute, pentru că trebuie să fie un mijloc 
de critică şi autocritică dintre cele mai serioase şi să fie clar care sunt problemele 
care trebuiesc îndreptate şi ca în timpul alegerilor să poată masa mare a alegătorilor 
sindicali să-şi spună părerea. 
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4) Nu un comitet central la Canal, ci un comitet. 
Tov. Apostol: ,,Comitetul Sindical Dunăre-Marea Neagră". 
Tov. Ana: Trecem materialul în discuţie la Biroul Organizatoric. Cine 

participă din partea Secretariatului? 
Tov. Chişinevschi: Tov. Moghioroş. 
Tov. Teobari: Şi tov. Luca. 
Tov. Ana: Atunci tov. Luca şi tov. Moghioroş . 

• 
D.A.NI.C..fond C.C. al P.C.R. Cancelarie, dosar 65/1950.f 2-10. 

78. 1950 noiembrie 18. Stenograma şedinţei cu primii secretari 
ai comitete/or de partid regionale, în legătură cu stadiul de 
pregătire a campaniei electorale la oraşe şi sate (fragmente). 

Şedinţa este prezidată de tov. Teohari Georgescu 
Petrescu Dumitru 
Răutu Leonte 

Sunt prezenţi tovarăşi diri partea secţiilor C.C.; şefii de grupe de regiuni, şefii 
de sectoare şi instructorii C.C.; tovarăşi din partea organizaţiilor de masă: 

Ghels - Comitetul Antifascist German; Juhasz - U.P.M.; Tiţă Florea - F.P.; 
Aneta Ştefănescu U.F.D.R.; Paul Cornea - U.T.M.; Haber - C.G.M.; col. Agafitei 
şi col. Bantea din partea M.F.A.; tov. de la Scânteia. 

Tov. Petrescu: 
Tovarăşi, şedinţa a fost convocată cu scopul de a asculta conducerea partidului 

rapoartele tovarăşilor primi secretari ai comitetelor de partid regional, asupra 
felului cum merge campania electorală. 

S-au fixat şase rapoarte şi şase coraportori. Tovarăşii să spună în câteva 
cuvinte ce au făcut până acum, cum stau cu partea tehnică organizatorică în 
pregătirea alegerilor, cum desfăşoară munca politică de masă, ce lipsuri au şi de ce 
au lipsuri, ce măsuri vor să ia pentru îmbunătăţirea grabnică a muncii. 

Tov. Dănoiu - Corn. de Partid Reg. Stalin, raportează: 
desfăşurarea campaniei electorale a început după indicaţiile Comitetului 

Central la data fixată, aşa cum au fost date indicaţiile de C.C., de constituire a 
consiliilor regionale, raionale F.D.P., a comisiilor electorale şi a birourilor de 
circumscripţii electorale. 

Pentru buna funcţionare a aparatului electoral s-a format şi colective de control 
care au început de la regiune, fiecare raion a făcut colective de câtre trei tovarăşi 
pentru control. 

Instructajul s-a făcut pe raioane, oraşe şi centre de comune. 

303 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Propunerile de candidaţi s-au început la data de 14 octombrie şi propunerile au 
fost făcute în cadrul adunărilor populare, a organizaţiilor de bază şi organizaţiilor 
de masă. 

Avem 3189 candidaţi pe întreaga regiune, pe raioane, oraşe şi comune. Am 
respectat procentajul dat la candidaţi. 

În cadrul propunerilor noi am avut şi cazuri de respingeri de candidaţi propuşi. 
Până la data când am centralizat toate cazurile am avut 34 cazuri de respingeri 
pentru că nu s-au respectat întotdeauna instrucţiunile date de C.C. 

Am avut şi 18 cazuri de refuzuri de primire de candidatură, datorită faptului că 
nu am selecţionat bine elementele: un doctor a spus că el este bătrân şi nu are darul 
vorbiri, - din rândul saşilor 3 tineri au refuzat să candideze fiind împiedicaţi de 
părinţi. 

Am avut şi cazuri de nerespectarea propunerilor de a fi candidatul din aceeaşi 
circumscriţie -- în total 120 cazuri, din care 40 la regiune. Aparatul Sfatului Popular 
nu era din aceeaşi circumscripţie unde candida şi alţii erau fruntaşi în producţie 
care nu locuiau în circumscriţia unde candidau. 

În ceea ce priveşte înscrierile în Registrul electoral, dacă prevederile noastre 
aveau 338.803 şi s-au înscris 354. I 83 cetăţeni, deci au fost depăşite prevederile 
noastre. În marea lor majoritate s-au înscris cetăţenii, un număr mic a fost înscris 
din oficiu. 

Avem 324 „Casa Alegătorului" în întreaga regiune., am avut grijă să 
repartizăm la „Casa Alegătorului" tovarăşi mai corespunzători, însă nu în toate 
locurile aceştia s-au dovedit într-adevăr cei mai buni. In multe locuri datorită lor 
nici nu prea sunt vizitate aceste Case. 

Putem arăta ca exemple bune, la Sandomini unde am fost în control, în acea zi 
au vizitat 60 de cetăţeni, de asemenea la Armăşeni, Răuleni, vizitează „Casa 
Alegătorului" între 40-60 cetăţeni zilnic. În schimb la Sâncrăeni sau Sânmartin, nu 
fusese în acea zi nici un vizitator. 

Agitatorii nu au fost mobilizaţi de la început şi putem spune că chiar întregul 
aparat a mers greoi. 

Agitatorii au avut rolul de a mobiliza cetăţenii pentru a se înscrie în Registrul 
electoral şi pentru antrenarea lor în munci de folos obştesc, mai ales după chemarea 
la fntrecere din Oraşul Stalin, care s-a imim, în toata regiut1t::a. 

În corn. Lunca de Sud, prin muncă voluntară s-au pus stâlpi pentru lumină 
electrică în sat şi în scurt timp vor avea lumină electrică. S-a mobilizat pentru; 
acţiuni sanitare, cinci medici a vizitat 90% din locuinţe, care în acelaşi timp au fost 1 

propagandă electorală. La Estelnic aceeaşi situaţie. S-a pus sarcina să se termine 
repararea unei mori prăpădite, care astăzi este aproape pusă în funcţiune. 
Asemenea cazuri avem şi la Boghizi, Sercaia, Covasna la fabrica de tâmplărie, şi la 
pietruirea unei străzi din centrul oraşului, şi încă o serie întreagă de comune unde 
ţăranii au ieşit voluntar la muncă. 

În Oraşul Stalin prin muncă voluntară, s-au curăţat diferite terenuri rămase de 
la bombardament, s-au curăţat bătăliile, s-au curăţat locuinţe distruse de pe urma 
bombardamentelor, s-au amenajat străzi, s-au aranjat două pieţe, dându-le aspect 

304 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



mai frumos şi s-au curăţat o serie de canaturi, iar acţiuni de felul acesta se 
desfăşoară şi în prezent. Oamenii muncii răspund cu însufleţire la chemarea 
partidului. 

În toate acţiunile noi am mobilizat organizaţiile de masă care ne-au dat un 
sprijin efectiv. 

U.T.M. la 29X., a mobilizat I .OOO tineri care au curăţat piaţa şi au lipsit 3.000 
afişe. Tineretul şi în întrecerile socialiste din întreprinderi a avut rezultate bune. 
Avem 8.000 tineri în întreceri dintre care 5.000 de bază pe proces verbal. 

U.F.D.R., a mobilizat 2.200 femei cu I I .OOO ore voluntare. Frontul Plugarilor 
a mobilizat ţărănimea muncitoare. 

Ceea ce estre demn de remarcat este că în satele care sunt mai depărtate de 
comune sunt mai greu de mobilizat. La Zăbrădău, comuna Baba Buzăului, unde 
organizaţia de bază a mobilizat satul, au fost rezultate frumoase. 

Acţiunea de popularizare a alegerilor şi acţiunea de mobilizare a maselor în 
cinstea zilei de 3 decembrie s-a extins nu numai la oraşe şi sate, dar a pătruns şi în 
întreprinderile din regiunea noastră. 

Comitetul Regional de partid a convocat organele de conducere din 
întreprinderi unde s-a făcut o analiză pe baza planului de stat pe trimestrul III. 

Şedinţe am avut la începutul lunei noiembrie şi s-au luat o serie de 
angajamente ca mare parte din ele să-şi îndeplinească planul în cinstea zilei de 3 
decembrie. 

Secţia Maşini-unelte, de la Steagul Roşu, luna trecută nu ş-a îndeplinit planul 
şi-a luat angajamente că va recupera timpul din urmă şi vor îndeplini planul. S-a 
făcut şedinţe pe schimburi, s-au luat angajamente sănătoase şi propuneri din partea 
muncitorilor pentru a asigura îndeplinirea planului pentru 3 decembrie. 

De asemenea s-a pus accentul pe reeducarea rebuturilor de la 8 la 5% pe uzină. 
La „Temelia" unde fabrica de ciment mergea prost a atins o cifră pe care fabrica nu 
a mai cunoscut-o, depăşind planul cu 7%. 

Îşi vor îndeplini planul în cinstea zilei de 3 decembrie: la „Vlahiţă" avem peste 
90% din plan şi până la 3 decembrie au toate posibilităţile să îndeplinească planul. 
La „Strungul" până la 3 decembrie îndeplineşte planul şi încă o serie de 
întreprinderi. 

In legătură cu campania electorală, legat de sarcinile campaniei electorale, am 
legat şi planul de electrificare a ţării. Aci într-o serie de întreprinderi am prelucrat 
cu conducerile întreprinderilor, am iniţiat o chemare din partea întreprinderii 
,,Metrom", care lucrează cupru, după ea „Mina Bălan". 

Fabricile din Regiune au început chiar de a doua zi să răspundă la chemarea 
,,Metrom-ului". 

În industria grea, într-o parte din întreprinderi vom avea îndeplinit planul până 
la 3 decembrie, iar o parte până la 21 decembrie. 

În industria uşoară dacă nu se rezolvă unele chestiuni de materie primă, nu 
ştim dacă se va îndeplini planul, în special la fabricile mai mici. La Sovromtractor 
sunt greutăţi în ceea ce priveşte piesele de schimb pentru tractoare, deşi pe întregul 
trimestru cantitatea de tractoare a fost depăşită. Pentru 3 decembrie s-au luat 
angajamente, însă planul a fost încărcat între timp. 
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Legat de aceasta a fost şi aplicarea nonnelor juste, deoarece o serie de 
într:eprinderi nu au trimis lucrările de nonne juste. În cinstea zilei de 3 decembrie 
toate secţiile vor trimite. 

Pe linie culturală s-a întocmit un plan detaliat, deşi din lipsa noastră cu 
întârziere. 

S-a fixat pentru fiecare „Casa Alegătorului" câte o conferinţă săptămânală, 
urmată de câte un festival artistic. O lipsă a fost că în unele „Casei ale alegătorului" 
era şi biroul circumscripţiei electorale. În unna sesizărilor făcute de către tov. 
Onescu şi a controlului nostru, am luat măsuri de îndreptare. 

Noi am căutat să antrenăm în muncă aceasta şi echipele culturale şi în acelaşi 
timp şi orchestra care o avem în localitate. S-au dat 17 concerte, la fiecare Casă a 
Alegătorului, câte un concert. Teatrul de Stat în nouă comune a dat piesa 
,,Deputata". 

Pe baza telegramei care am primit-o noi am complectat planul nostru de 
muncă pentru repartizarea tuturor echipelor culturale din regiunea noastră cu un 
responsabil care să fie în acelaşi timp şi agitator şi un conferenţiar pentru fiecare 
echieă. S-a tăcut un colectiv de pregătire a materialului şi de control. 

In această campanie în unna instructajului şi a controlului slab făcut, la raioane 
şi la sate în special, s-au făcut o serie de greşeli în ceea ce priveşte fixarea listelor 
de nedemni. 

În Cristia chiar şeful de gară actual a fost trecut pe lista nedemnilor. La 
Ghimpani, un pensionar, un învăţător au fost trecuţi la început pe lista nedemnilor. 

O altă serie de abateri a fost cum într-o organizaţie de bază au căutat să 
convingă că un proprietar a 18 ha pământ arabil este demn de a vota. 

Au fost lipsuri în munca tovarăşilor în ceea ce priveşte propunerea 
candidaţilor. 

În unele comune birourile organizaţiilor de bază au muncit izolat. Au tăcut 
propuneri din biroul organizaţiilor de bază sau numai cu conducerea organizaţiilor 
de masă. 

În legătură cu popularizarea candidaţilor nu s-a înţeles cum trebuie tăcută 
afişarea candidaţilor. In afişe era trecut că cutare cetăţean a propus ... şi nu că 
organizaţia a propus pe cutare candidat. 

În legătură cu popularizarea şi activizarea „Casei Alegătorului" au fost 
slablciuni dc::slul de:: IIIW'i. În Raionul Stalin peste tot au pus învăţători în „Casa 

Alegătorilor" care aveau o atitudine de îngâmfare sau nemulţumiţi că trebuie să 
stea acolo de dimineaţa până seara şi acolo au intrat fel de fel de elemente 
dubioase, pensionari, deblocaţi, care umpleau sediile acestor case. 

În multe locuri „Casa Alegătorului" nu era deschisă. 
În ceea ce priveşte lipsurile în domeniul agitaţiei, în mod evident au fost 

lipsuri în Oraşul Stalin. 
La 16.X încă nu erau confirmaţi agitatorii, era o lipsă de activitate şi nu erau 

bine lămuriţi. 
Presa de la început a fost slab activizată. 
Cea mai accentuată slăbiciune a tovarăşilor este neactivizarea organizaţiilor de 

masă şi în special la sate, şi în multe locuri aceste org. au ajuns sub influenţa 
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duşmanilor. Reacţiunea s-a ocupat în special cu U.T.M. şi caută demobilizarea 
U.T.M.-iştilor la Cătălina, secretarul U.T.M. ajută în timpul liber Miliţiei să aducă 
chiaburii din 3-4 sate la Miliţie. În Raionul Stalin, reacţiunea a căutat să provoace 
ura de rasă între români şi saşi, în comunele Vulcan, Feldioara, Hlechin. Au fost 
cazuri când saşii au fost bătuţi de români. 

Reacţiunea folosind slăbiciunile noastre la depunerea candidaţilor, în multe 
locuri ori au venit cu lozinci false, ori chiar în timpul adunării au spart geamurile. 

În ceea ce priveşte greutăţile întâmpinate de Biroul Comitetului Regional, 
trebuie să spunem că în multe locuri majoritatea activiştilor la raioane sunt tineri 
fără experienţă. Pe de altă parte, a fost şi este o greutate în ceea ce priveşte 
regruparea organizaţiilor de bază la sate. Pe de altă parte la Comitetul de Partid 
Regional Stalin, vin zilnic zeci de vizitatori şi diferite delegaţii din diferite ţării, 
care neapărat vor să stea de vorbă cu primul secretar, sau vin instructori de la noi, 
timp de 3 zile am văzut că tov. Dănoiu nu a putut face altceva decât să stea de 
vorbă cu ei. 

Tov. Cogut - Comitetul de Partid Reg. Galaţi, raportează: 
Conform instrucţiunilor primite de la C.C., de la începutul campaniei s-au ţinut 

şedinţe de instructaj cu secretarii comitetelor de partid raionale şi delegaţi ai 
oraşelor, punându-se accentul la început asupra muncii de recrutare a agitatorilor. 
Aci au fost deficienţe. Instructajul nu a mers până jos, din cauza lipsei de control a 
aparatului comitetului de partid regional. Au fost 14.169 agitatori pe hârtie, şi 

8.023 găsiţi efectiv în muncă. 
În ceea ce priveşte înscrierile în listele electorale s-a înţeles să se pună accentul 

pe înscrierea din oficiu. Această stare a durat până în ziua de 12 octombrie şi au 
rămas majoritatea cetăţenilor înscrişi din oficiu. 

În privinţa nedemnilor ne-am trezit cu sute de nedemni în comune, şi au trebuit 
refăcute listele, am trimis tovarăşi bine instruiţi de la Regiune care au pregătit 

tovarăşii de la raioane. 
Au intervenit unele schimbări încă înainte de 15 noiembrie. Acum avem o 

situaţie care credem că este mai reală şi am mai trimis să se cerceteze amănunţit. 
Candidaturile s-au depus la noi în regiune cam jumătate în adunări, iar restul 

de către FDP. 
Avem o serie de contestaţii, în majoritatea lor contestaţii juste. 
La raioane din 461 candidaţi, am avut 21 contestaţii. În general s-a respectat 

procentajul dat de CC. 
La început tovarăşii din organizaţiile de bază, din diferite munci din comune 

nu au fost suficient lămuriţi asupra felului acestor alegeri şi cine trebuie să între ca 
candidat şi ne ridică cei mai mulţi problema, de ce în comuna noastră apare cutare 
şi cutare. În privinţa această noi am reuşit să convingem că trebuie să susţină aceşti 
candidaţi. 

A I 

1n privinţa agitatorilor aceştia nu au fost de la început instruiţi temeinic. 
Noi am fost sesizaţi şi de Agitaţia de la C.C. şi am trecut la măsuri care au dus 

la îmbunătăţirea muncii. Am luat măsuri să ţinem o şedinţă cu toţi activiştii apara-
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tului regional. Activiştii din celelalte secţii nici nu cunoşteau măcar problema ale
gerilor. Au pus Biroul regional în situaţia că nu poate cunoaşte situaţia de pe teren. 

Agitaţia vizuală, afişajul nu au fost făcute politic. Materialul primit nici nu a 
fost în cantitate prea mare dar nici nu a fost bine planificat. 

În ultimul timp s-au luat măsuri de a se lipi pe perete, pe garduri afişe, lozinci, 
care să atragă atenţia cetăţenilor că sunt în companie electorală. Agitaţia vizuală în 
ultimul timp s-a îmbunătăţit. 

În total avem 319„Casa Alegătorului" din care 225 la sate, la toate acestea sunt 
activişti care stau prin rotaţie. Acolo unde s-au făcut colective sunt rezultate mai 
bune. În Port frecventează zilnic „Casa Alegătorului" 200-400 alegători. 
Insuficienta instruire a tovarăşilor de la „Casa Alegătorului" a dus la o serie de 
confuzii, ei nu ştiu câţi candidaţi are circumscripţia respectivă. 

În casele alegătorului din Galaţi şi Brăila, s-au făcut scurte programe artistice, 
în comune nu s-au făcut decât foarte puţine. 

În privinţa îmbinării cu campania electorală a muncii din întreprinderi, la 
Industria Sârmei şi după 7 noiembrie întrecerile solicitate s-au intensificat ş1 

producţia este în creştere. Până la 7 noiembrie a fost depăşit planul de 7% la 
laminoare. La Progresul a fost cea mai mare producţie la oţelărie. 

În întreprinderile din Galaţi nu este planul defalcat până la fiecare muncitor. Şi 
la S.M.T. avem unele angajamente ceea ce dovedeşte că a pătruns munca în 
privinţa alegerilor. 

Nu putem spune că am reuşit să antrenăm toţi muncitorii în privinţa muncilor 
edilitare. N-au fost suficient extinse în regiunea noastră. S-a început însă lucrări la 
Brăila, La Tg. Bujor se va instala lumină electrică. 

În privinţa aprovizionării populaţiei avem deficienţe mari. 
Ceea ce s-a dat mărfurilor raţionalizate a mulţumit cetăţenii, însă lipseşte 

mălai, cartofi, ceapă. 
O altă deficienţă a fost că n-am antrenat suficient organizaţiile de masă. Dacă 

sindicatele au lucrat pentru întrecerile socialiste, acestea nu au fost suficient legate 
de compania de alegeri. 

Frontul Plugarilor a lucrat slab. 
În privinţa întâlnirilor între candidaţi şi alegători, noi am început abia în 

ultimele zile, şi am făcut un plan amănunţit în această privinţă. Avem o serie de 
meetinguri cu date precise. 

Manifestări duşmănoase au apărut in cartiere, pe străzi întregi au fost rupte 
afişele. Am avut într-o fabrică ruperea tablourilor şi chiar a drapelelor, din cauză că 
n-am organizat din timp controlul. 

Întrebări: 
Tov. Petrescu: 
Cum se face că aveţi un număr mare de muncitori în fabrici care nu cunosc 

data alegerilor? 
Răspuns: 

A fost această situaţie pentru că nu în toate locurile munceau agitatorii. 
La S.R.T. din 120 nu s-a prezentat decât 40 agitatori într-o zi. 
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Tov. Petrescu: 
Cum aţi legat compania electorală de celelalte acţiuni? 
Răspuns: 
La început nu a fost făcută însă în unnă s-a făcut. 
Toţi deputaţii raionali sunt programaţi pentru întâlniri cu alegătorii de două 

ori. Deputaţii orăşeneşti de trei ori. 
Deputaţii comunali fac schimbul la casele alegătorului din comune. 
Tov. Teohari: 
Cum suntprivite alegerile, în general, şi în special, la sate? 
Răspuns: 

Nu sunt privite cu toată seriozitatea. Au fost privite chiar cu oarecare uşurinţă 
datorită faptului că nu au avut de-a face cu un duşman deschis, pentru că duşmanul 
este camuflat, spuneau oamenii că nu aveam cu cine lupta. 

[ ... ] 
Au fost trimise echipe culturale la sate, cu subiecte legate de problema 

titoismului unnate de conferinţe, care s-au bucurat de succes, cum a fost de 
exemplu la Satu Mare. Noi folosim radioamplificatoarele, unde s-a făcut program 
legat de alegeri mai ales pentru oraşe, şi care zilnic popularizează candidaţii. 

Afişele dacă la început au fost împărţite neproporţional între comune şi s-au 
făcut greşeli că s-au trimis în unele comune cu populaţie română afişe în limba 
maghiară şi invers, în comune cu populaţie maghiară sau trimis în limba română, în 
urma contractului s-a revenit şi se ţine seama, se trimit manifeste în raport cu 
(situaţia) populaţia care se găseşte în comuna respectivă. 

Trebuie să spunem că dacă în mare parte munca noastră de desfăşurare a 
propagandei vizuale s-a făcut, au fost şi greşeli. A căzut ploi şi au rupt afişele, 
nefinid ferite, ori s-au concentrat afişe prea multe într-un cartier. Acum sunt puse la 
unităţi economice, la cooperative. 

Festivalul filmului sovietic care a rulat săptămâna aceasta a fost precedat de 
conferinţe legate de campania alegerilor. 

Cu aceste mici începuturi în munca largă politică de mobilizare a maselor 
trebuie să spunem că am avut şi lipsuri destul de serioase. 

Una din aceste mari lipsuri constă în faptul că noi nu am legat la timp 
problema alegerilor de producţie, de campania de însămânţări, de arături, de GAC, 
de îndeplinirea sarcinilor de S.M.T. 

Unităţile socialiste în agricultură au avut angajamente frumoase luate în 
cinstea zilei de 7 noiembrie. Nu ne-am grăbit la timp ca acestea să fie canalizate 
spre ziua alegerilor. Aşa se explică de ce în momentul de faţă noi nu avem o 
situaţie a angajamentelor, deşi peste capul comitetului regional şi peste capul 
Consiliului F.D.P., mai multe colective în întreprinderi, brigăzi de tineret, au luat 
iniţiativa şi şi-au luat angajamente în cinstea zilei de 3 decembrie. 

Deşi în ultimele zile s-au făcut eforturi mari în regiunea Arad, pentru 
terminarea însămânţărilor de toamnă, nu peste tot am legat aceasta, nu am politizat 
cu campania electorală. 

[ ... ] 
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Privind alegerile de la 3 decembrie, dacă noi legăm de situaţia din ţ.ara noastră, 
de sarcinile mari cari stau în faţ.a noastră, dacă noi privim ce se petrece în afara ţării 
noastre, dacă noi privim alegerile nu numai aci, ca o problemă a noastră, un bun al 
nostru, şi privim mai departe, că asupra noastră sunt aţintite privirile prietenilor şi a 
neprietenilor să vadă cum merg lucrurile la noi, prin faptul că sunt alegeri pentru 
prima dată în ţ.ara noastră în timp scurt de două săptămâni să schimbăm, şi trebuie 
să schimbăm situaţia: Că aceste alegeri au caracterul cel mai profund democratic; 
aduc participarea maselor largi la treburile statului; la început organizarea 
alegerilor nu s-a tăcut în grup restrâns aşa cum se tăcea pe timpuri. În Comisiile 
Electorale au intrat zeci de mii de oameni şi avem peste 100 mii candidaţi, iată 
sensul profund democratic al regimului nostru. Desigur că are foarte mare 
importanţă de a ajunge ca masele largi să cunoască caracterul alegerilor de la 3 
decembrie, să cunoască important.a Sfaturilor Populare, rolul lor în sfaturi, să 
arătăm realizările regimului, să arătăm politica ţării atât înăuntru cât şi în afară. 

Din rapoarte au reu__şit lipsuri despre care s-a vorbit aci. Nu se poate spune că 
nu s-a depus activitate. Insă nu pentru aceasta ne-am adunat aci, pentru a vedea şi 
părţile bune, dar mai cu seamă să vedem unde sunt lipsuri şi dacă multe lucruri s-au 
tăcut, şi a fost o muncă uriaşă, muncă grea, lucrurile care par cele mai simple, cele 
mai uşoare, numai faptul că pentru prima dată avem principiul care stă la baza 
Sovietelor, când este vorba în practică să delimitezi circimscripţiile sigur că vezi că 
lucrurile acestea nu sunt aşa uşor de făcut. 

Toate lipsurile constatate şi mai cu seamă lipsa de mare importanţă a 
subaprecierii politice a alegerilor de la 3 decemrie, au reflectat mentalitatea care au 
avut-o tovarăşii de la regiune sau de la raioane. 

Prima problemă care stă în faţ.a org. de bază, a org. de masă, este problema 
alegerilor. De ea să legăm toate celelalte probleme. Alegerile de la 3 decembrie 
însemnează într-adevăr întărirea regimului de democraţie populară, întărirea 
partidului nostru, strângerea mai puternică în jurul politicii partidului nostru a noi 
şi noi forţe. 

Să însemne o lovitură puternică dată duşmanului dinăuntrul, duşmanului din 
afara ţării. Să însemne un nou succes în munca partidului nostru, în munca clasei 
muncitoare din ţara noastră. 

♦ 

D.A.N.I.C.,Jond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar ()71/YJUJ 3-32. 

Dragă Lionea. 

79. 1950 noiembrie 21. Scrisoare adresată lui Gheorghe 
Gheorghiu-Dej de Valter Roman (prin intermediul lui leonte 
Răutu) prin care solicită lămuriri privind adevăratele motive 
ale îndepărtării sale din armată. 

Alături vei găsi o scrisoare adresată tovarăşului Gheorghiu-Dej. Te rog a-i 
transmite. 
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Mult m-am gândit până m-am decis la aceasta. Vezi, Lionea, prea multe 
lucruri neplăcute mi se întâmplă fără să ştiu de ce. Sunt tratat de prea mulţi oameni 
ca „nedemn". Îşi permit atitudini care mă jignesc profund şi care dăunează şi bunul 
mers al societăţii. Nu pot suporta această situaţie falsă. 

Eu, Lionea, sunt mulţumit de actuala mea muncă şi lucrez cu tragere de inimă. 
Sunt deosebit de mulţumit ca munca mea depinde de tine. Departe de mine ideea 
de a cere o altă muncă sau de a mă cere înapoi în armată. Nu! Ceea ce cer însă este 
ca să se pună capăt acestei situaţii echivoce. 

Eu nu sunt nici trădător nici spion. Nimeni nu-mi poate reproşa, în ceea ce 
priveşte principialitatea mea în atitudini, absolut nimic. Totuşi sunt ţinut ca şi cum 
aş avea (cel puţin) pete serioase în trecut. Eu vreau să mi se spuie adevărul. Rog, ca 
într-un fel sau altul, să afle şi tovarăşii ca partidul nu mă considera nedemn. 

Îmi vine foarte greu de înţeles cum oameni, pe departe de a fi trecut prin grele 
încercări, să ocupe posturi de deosebită încredere, timp ce eu să fi fost îndepărtat 
din armată. 

Dragă Lionea, te rog nu te supăra dar cred că procedez just dorind a cunoaşte o 
situaţie, care prea multe ape a răscolit şi care atât pentru partid cât şi pentru mine e 
bine să fie clarificată. 

Te îmbrăţişează cu drag, 
Valter. 

Dragă Tovarăşe Gheorghiu-Dej 

După frământări îndelungate m-am hotărât să mă adresez D-voastră personal. 
De la scoaterea mea din armată mă găsesc într-o situaţie morală deosebit de 

grea. Nu faptul trecerii mele la o nouă muncă a fost şi este cauza principală a 
frământărilor mele ci felul cum aceasta a fost făcută cât şi atmosfera care s-a creat 
ulterior în jurul meu. 

Nu cunosc nici până astăzi motivul măsurii luate. În această privinţă nu mi-a 
comunicat nimeni nimic. 

Faptul că trecerea mea la o altă muncă a fost efectuată într-un moment când 
războiul mondial bate la uşa, când este lipsă aşa de mare în cadre militare şi când 
partidul a trimis şi trimite în armată tovarăşi fără experienţă şi cunoştinţe militare 
dar devotaţi, m-a făcut să ajung la fel de fel de presupuneri, a făcut ca fragmentarea 
mea sufletească să ajungă la fel de fel de presupuneri, a făcut ca fragmentarea mea 
sufletească să ajungă la disperare. 

Eu nu mai ştiu să mă fi făcut vinovat cu ceva care să fi impus măsura luată., 
afară de comisia de verificare mi-am făcut eu singur, în ultimele luni, de 
nenumărate ori examenul vieţii şi activităţii în cadrul partidului, din care fac parte 
iată aproape douăzeci de ani, fără să fi putut găsi ceva, care să fi justificat scoaterea 
mea din armată. 

Considerând, până la urmă, că schimbările intervenite în armată au fost dictate 
de interese superioare de partid am trecut cu elan la noua mea muncă. Am făcut 
aceasta cu atât mai mult cu cât tovarăşii, cu cari urma să lucrez, mă cunoşteau bine 
şi eram şi sunt mulţumit că pot lucra cu ei şi sub îndrumarea lor. 
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Nu la aceleaşi concluzii au ajuns prieteni, tovarăşi şi cunoscuţi ai mei. Mulţi, 
chiar din prietenii mei apropriaţi, au început să mă ocolească, să se uite la mine cu 
ochi suspecţi. Ei nu şi-au putut închipui că eu singur nu cunosc motivele 
îndepărtării mele din armată şi fiind în perioada verificărilor au ajuns la concluzia 
că măsura luată ar fi în legătură cu trecutul meu. 

S-a creat în acest fel izolarea mea şi, parcă, există un boicot social tacit în 
contra mea şi al familiei mele. Sunt deosebit de afectat din cauza atitudinii ce s-a 
adoptat de un timp încoace faţă de nevasta mea, care a luptat încă în 1936 pe 
baricade, în Spania. Dar chiar şi copii mei, dintre cari doi s-au născut în Spania şi 
care de mici au suferit toate grozăviile războiului şi ale lagărelor de concentrare din 
Franţa, au început să simtă şi ei efectul acestui boicot. Iar micul meu Petrişor">, de 
patru ani, mi s-a adresat acum nu demult cu următoarele cuvinte: ,,tăticule, de ce ai 
fost dat afară din Statul Major''? 

Desigur, toate acestea au zdruncinat adânc moralul şi elanul meu, neatins de 
situaţiile şi greutăţile cele mai mari în trecut. Prea mult sufăr în ultimul timp fără să 
ştiu pentru ce. 

Rog partidul să-mi permită să aflu motivele măsurii şi să-mi dea posibilitatea 
(dacă va fi cazul) să dau toate lămuririle necesare privind trecutul meu, pentru ca în 
acest fel să dispară atmosfera încărcată ce dăunează atât partidului cât şi mie 
personal. 

Cu cele mai sincere salutări comuniste, 

• 
V. Roman 

D.A.NlC..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 170/1950,f 1-3. 

80. 1950 noiembrie 28, Bucureşti. Notă informativă privind 
manifestări ale „ duşmanului de clasă" În timpul campaniei 
electorale. 

Cu cât se aproprie ziua alegerilor, duşmanul de clasă îşi intensifică activitatea 
tot mai mult, folosind pentru acest scop diferite metode: 

1. - Prin lansarea de zvonuri duşmănoase reacţiunea caută să intimideze pe 
cetăţeni, sd creeze confuzii, neîncredere fată de partid şi guvern, iar prin 7vonuri în 
legătură cu războiul caută să abată atenţia alegătorilor de la alegeri. lată câteva 
exemple: 

a. Stan Nicolae de la Canal a lansat zvonul că în ziua alegerilor vor veni 
americanii cu jandarmii internaţionali şi guvernul va cădea; 

b. Chiaburii din regiunea Dolj, au lansat zvonul că coreenii au fost învinşi; 
c. În comuna Dejoinisip din Vâlcea s-a lansat zvonul că guvernul a căzut. A 

doua zi dimineaţă, ţăranii din comună s-au adunat în faţa Comitetului Provizoriu 
să-şi primească pământurile înapoi din gospodăria colectivă. 

"> Petre Roman, prim-ministru al României I 990-1991, preşedinte al Senatului 1996-1999, 
ministru de externe 1999-2000, senator, preşedintele Partidului Democrat până în anul 2000. 
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d. În regiunea Suceava, comuna Hânţeşti, s-a lansat zvonul că deputaţii vor fi 
salariaţi şi că dările se vor mări; 

e. În regiunea Bacău, raionul Piatra Neamţ, şi în regiunea Timişoara s-a lansat 
zvonul că alegerile se fac pentru colhoz, iar în raionul Târgu Neamţ, că numai 
bărbaţii vor vota, femeile nu au acest drept; 

f. În regiunea Bihor, s-a răspândit zvonul că cine nu votează la 3 decembrie va 
fi pedepsit şi nu va primi cartelă. 

2. - cea mai răspândită formă de manifestare a duşmanului de clasă, este aceea 
că rup şi mâzgălesc afişele, scriu lozinci duşmănoase pe pereţi. 

a. Astfel ruperi de afişe se semnalează din toate regiunile. În regiunea Vâlcea, 
de ex: oraşul Drăgăşani, într-o noapte au fost rupte toate afişele; 

b. În comuna Hănţeşti (regiunea Suceava) afişele şi publicaţiile candidaţilor au 
fost şterse noaptea, iar în comuna Cănceşti (Botoşani) publicaţia cu candidaţii a 
fost mânjită cu noroi; 

c. În regiunea Stalin (raionul Racoşi) în multe comune au apărut desene şi 
lozinci provocatoare, ,,Chiaburi cu burta mare la spânzurătoare", iar sub desen 
următorul text: ,,Ţine-ţi gura că o s-o păţeşti". 

d. În raionul Cluj, comuna Apahida, a fost scris în 3 locuri pe gard „Trăiască 
Tito". În comuna Izvorul Crişului şi satul Saula, raionul Huedin s-a scris pe gard: 
,,Votaţi cu reacţiunea". 

În comuna Sânicolau, raionul Salonta, înaintea lozincei „Votăm pentru Sfaturi, 
votăm pentru pace" s-a scris în mod organizat cuvântul „Nu". Tot aici un candidat 
s-a şters de pe listă. 

În raionul Beiuş au apărut „ochiuri", dar în mod izolat. În comuna Redin în 
seara zilei de 22.XI. au fost rupte afişele după câteva ore de la lipsirea lor. 

e. În comun Bolintinul din Vale, raionul Crevedia, sunt rupte afişele. 
f. La Oradea, Săcuieni, Marghita, Salonta, se rupeau afişele în mod organizat. 
În raionul Şimleul-Silvaniei, comuna Recea, duşmanul agitând problema 

războiului a reuşit să influenţeze un mare număr de cetăţeni ca să nu scoată 

certificatele de alegători. 
g. În regiunea Constanţa, duşmanul răspândeşte zvonul că buletinele cu 

candidaţii F.D.P., trebuie să aibe semnul „soarele". 
h. În Cenad, Timişoara, copiii de şcoală rup afişele în mod organizat. Afişele 

sunt rupte şi în comunele Calavale, Gelu. 
3. Duşamnul recurge chiar la acţiuni deschise. 
a. În regiunea Rodna, raionul Vişeu, secretarul U.T.M. a fost grav rănit de 

către un chiabur; 
b. În regiunea Stalin, în comuna Lunca de Jos, raionul Ciuc, cu ocazia unei 

adunări de propunere a unui candidat, trei persoane din adunare au turburat 
adunarea, strigând: ,,Nu mai faceţi atâtea adunări, atâtea promisiuni, mai bine 
aduceţi porumb, zahăr şi undelemn". 

În comuna Jimbor din raionul Racoşi cu ocazia muncii de lămurire a 
agitatorilor unii ţărani s-au exprimat, că nu vor vota pentru că candidaţii au fost 
propuşi de raion şi nu de ei. 
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În comuna Racosul de Sus, un individ a aruncat o piatră prin geam în sală, 
unde s-a ţinut adunarea de propunere a candidaţilor. În comuna Hoghiz, raionul 
Racoş, un individ cu numele Halmaghi Iosif, a rupt drapelul din faţa Casei 
Alegătorului şi l-a aruncat în şanţ. 

În oraşul Sf. Gheorghe, la fabrica de tutun, cu ocazia propunerii candidatului s
a ridicat o muncitoare şi a spus că nu e de acord cu atâţia muncitori maghiari din 
fabrică să fie propusă o româncă. 

În comunca Vulcan, raionul Stalin, preşedintele Frontului Plugarilor a spus că 
de ce se propun nemţi candidaţi când ei nu activează în nici o organizaţie de masă 
şi de ce propun 50% membri de partid, când Frontul Plugarilor este o organizaţie 
mult mai largă. 

În comuna Zăbala, raionul Tg. Secuiesc, în dimineaţa zilei de 15 noiembrie 
a.c., s-a găsit pe stradă afişe mici, pe care era scris cu mâna: ,,Sus Maniu". 

În oraşul Tg. Secuiesc, tovarăşul Csomoş Andrei, care este scos din producţie 
şi activează în cadrul F.D.P. a primit o scrisoare, cu următorul text: ,,Vor dispare 
stelele şi va fi întuneric. Cel care se închină va vedea". I s-a propus să fie mai 
domol în muncă, dacă vrea să vadă în întuneric. 

În comuna Plăieşii de Sus, raionul Tg. Secuiesc, a devastat casa secretarului 
organizaţiei de bază şi au tras focuri de armă, spărgând uşa şi geamurile de la casă. 

c. În comuna Negreşti (regiunea Argeş) a fost descoperită o şedinţă cu caracter 
subversiv, la care a luat parte şi salariaţii Comitetului Provizoriu. 

d. În comuna Todiseni (regiunea Suceava) mai mulţi cetăţeni, în stare de 
ebrietate, au cântat „Trăiască regele". 

- În comuna Toliş (regiunea Suceava) 4 indivizi înarmaţi au convocat o 
şedinţă a organizaţiei de bază, în care au analizat desfăşurarea campaniei 
electorale., când au plecat au lăsat un bilet pe care scria: ,,Noi suntem patrioţii lui 
Dragalina". 

e. În comuna Moineşti (regiunea Bacău) în ziua de 12 noiembrie, preoţii 
catolici au organizat un hram bisericesc, împiedicând pe muncitori să meargă la 
lucru. 

f. În comuna Ianca (regiunea Dolj) în noaptea de 8 noiembrie, un grup de_ 
legionari, au spart sediul partidului din comună, devastând şi distrugând tot· 
materialul de partid, tabelele cu membrii, cotizaţii, etc. 

g. În regiunele Arad, Stalin etc., sunt manifestări cu caracter şovin la adresa 
candjdaţilor de naţionalitate conlocuitoare şi invers. 

h. La adunarea care a avut loc la Constanţa în 19.XI. la care a vorbit tovarăşul 
Gr. Preoteasa, s-a întrerupt curentul electric 5 minute. 

i. În ziua de 5 noiembrie în raionul Alba-Iulia, camionul care transporta 
agitatorii, condus de un căpitan deblocat din armată cu o viteză de 90 km pe oră, s
a răsturnat în şanţ. A murit o agitatoare, iar ceilalţi 9 sunt răniţi, dintre care 5 grav. 

j. Chiaburii Popovici Ioan din Miorcani, Gubernicu Ilie din Bucecea (regiunea 
Botoşani) încearcă să împiedice pe cetăţeni să se înscrie în listele electorale. 

k. În raionul Turda, raionul Luncani, chiaburii Nagy Samoilă şi Popa Andrei, 
au încercat să influenţeze cetăţenii, spunând că tot vor fi aleşi acei pe care îi vrea 
partidul şi nu acei pe care îi vor cetăţenii. 
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În comuna Cristea, raionul Câmpeni, plutonierul deblocat, Popa Marin, a 
încercat să ponegrească pe candidatul Gurban Nicolae, spunând că el, plutonierul, 
ar fi mai capabil şi că poporul l-ar vrea pe el. 

O manifestare generală a duşmanului de clasă este problema creionului, 
încercând să infuenţeze pe cetăţeni să şteargă numele acelora pe care nu-i vor. 

l. La Telcuş-Aleşd (Bihor) Frontul Plugarilor a cerut să aibe mai mulţi 
candidaţi ca partidul deoarece are mai mulţi membri. Asemenea manifestări au fost 
şi din partea U.P.M. în raionul Şimleul-Silvaniei. 

În regiunea Bihor au fost tăiate unele fire telefonice. 
La Oradea, la Casa Alegătorului nr. 1, la întâlnire cu alegătorii, când un 

candidat a vorbit româneşte a fost zgomot şi unele femei spuneau tare „de ce 
vorbeşte dacă nu-l înţelegem". 

m. În comuna Romoli, raionul Năsăud la o adunare, unde s-a prelucrat planul 
de electrificare, cetăţenii au început să strige că lor nu le trebuieşte electrică, radio, 
ci mălai, că noi mergem numai cu promisiuni şi ei n-au ce mânca, că li s-a luat 
mălaiul şi lână. 

În comuna Nepos, raionul Năsăud, agentul încasator Gondos Ervin, luând 
hainele ţăranilor (pentru cote nepredate, pentru că au fost prea mari spune ţăranilor 
că „el e vinovat, că el aplică doar legea făcut de Vasile Luca candidatul lor". 

În comuna Ilva Mică, încasatorul Cirea Toader, fost legionar, fost activist în 
1947 exclus din partid, a vrut să ia hainele văduvei Magiu Lucreţia. Aceasta s-a 
împotrivit şi atunci încasatorul a bătut-o pe ea şi copilul ei, spunând că aşa spune 
legea. 

n. La uzina „Steagul Roşu" din oraşul Stalin s-a descperit o acţiune 

duşmănoasă, sub masca prelucrării Chemării P.M.R. Printre altele se spunea în 
această prelucrare că „muncitorii din ţara noastră au muncit şi au făcut mii de 
închisori". Comitetul Regional nu cunoştea cuprinsul tezei. 

♦ 

D.A.NI.C..fond CC al P.C.R., Cancelarie, dosar 195/1950.f 1-6. 

81. 1950 noiembrie. Notă informativă semnată de G. 
Dănălache prin care face cunoscute diferite manifestări 
potrivnice regimului comunist din regiunea Teleorman. 

În noaptea de 23-24 noiembrie 1950, pe mai multe străzi ale oraşului 
Alexandria s-au găsit manifeste potrivnice regimului nostru, calomnii la adresa 
partidului, guvernului şi Uniunii Sovietice, cât şi la adresa conducătorilor noştri şi 
asupra votărilor. 

Manifestele a fost ridicate de activiştii raionului de partid şi ai organizaţiilor de 
masă raională. În conţinutul acestor manifeste erau şi injurii vulgare. 

În ziua de 24 noiembrie 1950 s-a prezentat la Raionul P.M.R. Alexandria, la 
prim secretar, tovarăşa Şerbănescu Elena care este soră la Spitalul Alexandria şi a 
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adus un plic ce conţinea manifeste duşmănoase precum şi instrucţiuni de difuzarea 
lor. 

Plicul a fost lansat în timpul nopţii în curtea lui Nicolae Ologeanu din strada 
Proletari Nr. 85, unde tovarăşa locuieşte cu chirie. Plicul l-a găsit dimineaţa la orele 
5 când pleca spre serviciu. 

Individul menţionat mai sus a intrat în naţionalizarea imobilelor prin care i s-a 
luat magazinul şi casa, iar în câteva rânduri a calomniat partidul şi guvernul faţă de 
tovarăşa soră. 

Aceste manifeste au fost predate tov. Şef al Securităţii, care conduce 
cercetările. În legătură cu această chestie s-a făcut 2 arestări: 1. Mărăşescu, fost 
comisar în Siguranţa burgheză, a doilea Vălu Ion, fost activist UTM care la 
cercetări a început să furnizeze date în legătură cu lansarea manifestelor. 

Tot în raionul Alexandria s-a găsit zvastica pe sediul Miliţiei. Se fac cercetări. 
Prin investigaţiile tăcute de Securitate tot în raionul Alexandria au fost arestaţi 

şi depuşi următorii infractori: Ulmeanu Ştefan, fost negustor cu 2 prăvălii 

naţionalizate la care s-au găsit 155 cocoşei aur diferiţi, 2.265 dolari şi un C.E.C. 
californian căruia urmează să i se stabilească valoarea. 

Mihai Manole, fost depozitar de cherestea în Alexandaria la care s-a găsit 258 
cocoşei de aur diferiţi. Lazăr Davidescu din Bucureşti, la care s-a găsit 8 cocoşei de 
aur diferiţi şi 4 medalii comemorative de aur. Florea Sfrateu, fost comerciant în 
Alexandria la care s-au găsit 3 cocoşei de aur diferiţi. Au mai fost operate mai 
multe percheziţii pe la domiciliile a diferiţi negustori expropriaţi. Cercetările 

continuă. 
În cursul acestei săptămâni în comuna Măgura, raionul Alexandria a apărut 

deghizat în vânzător de mărgele, învăţătorul Neaţă din comuna Orbeasca, care la 
alegerile din 1946 a tăcut cele mai mari greutăţi şi este căutat de organele 
Securităţii de mai mulţi ani, recunoscut de cetăţeni el a afirmat că se ascunde în 
munti şi nu are frică de nimeni. Nu a putut fi prins, dispărând. 

In cursul acestei săptămâni prin comuna Lăceni, raionul Alexandria a trecut o 
maşină în plină viteză de culoare albastră închis, de tip turism din care au fost 
lansate manifeste ce corespundeau ca text celor lansate în Alexandria. Nu i s-a 
putut lua numărul, dar s-a identificat a fi proprietatea unui avocat din Bucureşti 
care este fiul fostului proprietar 111 imnhilului ce serveşte ca secii11 la G A (' 
„Progresul" din comuna Lăceni. În maşină a fost recunoscut de tov. Nicu 
Voiculescu care este pădurar în comuna Lăceni pe fiul acestui avocat împreună cu 
un căpitan de aviaţie. Securitatea face cercetări. 

Într-un stufiş de plopi pe şoseaua Alexandria-Lăceni a fost găsită o cruce cu 
zvastică ce era cioplită pe tulpina unui plop, iar alta înspre uzina de apă din pădurea 
Lăceni. Se fac cercetări. 

În noaptea de 23-24 decembrie 1950 la sediul de partid din comuna Grosu, 
raionul Alexandria se prelucra Chemarea Comitetului Central şi se organiza planul 
de lucru cu membrii celorlalte organizaţii de masă. În acest timp sediul a fost 
atacat, spărgându-i-se geamurile de către indivizi: Mihai Oprică, Ion Biolan, Ion D. 
Iacob şi Marin D. Vasile care e şi membru de partid, toţi din comuna Grosu, fiind 
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loviţi câţiva tovarăşi. Fiind arestaţi s-au manifestat că le pare bine pentru că o să fie 
trimişi la Canal şi acolo se întâlnesc cu liberalii lor. 

În noaptea de 19 spre 20 noiembrie a.c. chiaburul Scarlat Ionescu din Găleteni, 
raionul Vida a intrat în Casa alegătorului, unde a rupt afişele, tabloul tov. Stalin şi a 
tov. Teohari Georgescu. Sora lui care este învăţătoare la şcoala din comună a 
învătat copii să rupă afişele de pe garduri. Miliţia a luat măsuri pentru arestarea lor. 

1n mai multe comune din Regiune s-au trimis certificatele de alegător la 
cetăţeni acasă. S-au luat măsuri ca prin agitatori, cetăţenii să fie mobilizaţi de a 
veni să şi le ridice ei. 

În raionul Zimnicea în mai multe comune s-au prins copii de chiaburi şi 
oameni săraci care rupeau afişele. Se fac cercetări de miliţie pentru a stabili cine i-a 
învăţ_at. 

ln oraşul Zimnicea în ziua de 23 noiembrie s-a convocat o întrunire publică, 
mobilizându-se circa 1.500 cetăţeni unde trebuia să vorbească tov. Anderco Iosif. 
Preşedintele Uniunii Sindicatelor Agricole, care este candidat de regiune şi a fost 
programat de Bucureşti. El nu s-a prezentat şi nici regiunea nu a fost anunţată că va 
lipsi. 

În oraşul Zimnicea în noaptea de 23-24 noiembrie a.c., tov. Dimitriu Ion, 
consilier la Cooperaţie, candidat al oraşului Zimnicea în momentul când făcea 
controlul pazei de noapte a fost bătut de miliţianul Grindeanu Ion cu patul armei, 
ce se afla în patrulă. Se fac cercetări de către miliţie. La unele comune materialul 
nu se afişase tot, spunând că-l va afişa în preajma alegerilor. S-au luat măsuri 
pentru afişarea lui. 

În comuna Crăciunei din raionul Drăgăneşti, în dreptul Casei alegătorului 
seara un grup de cetăţeni a strigat „Jos Coreea, sus America", după care au 
dispărut. Se fac cercetări pentru identificarea lor. Aceasta s-a întâmplat în seara 
zilei de 21-22 noiembrie a.c. 

♦ 

G. Dănălache. 

D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R .. Cancelaria, dosar 195/1950.f 7-9. 

82. 1950 noiembrie. Notă informativă privind activitatea 
Academiei R.P.R. 

În legătură cu şedinţa Prezidiului Academiei R.P.R. de la 24 noiembrie a.c., au 
avut loc anumite discuţii în cadrul acesteia cărora cred că trebuie să li se acorde o 
atenţie specială. Academicianul Macovei, care lucrează în cadrul Institutului de 
Geologie, a prezentat o declaraţie semnată de L.Constantinescu, conducătorul uneia 
dintre secţiile importante ale institutului. Atât în declaraţie, cât şi verbal, Macovei a 
subliniat că există un obicei al schimbului de informaţii între diferite ţări în 
problema mişcării magnetice a pământului. O asemenea informaţie a fost cerută de 
un institut american, care a trimis, de asemenea, materiale, în schimbul cărora 
acesta solicită informaţii de la noi. 
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În ţara noastră, în vecinătatea mănăstirii Căldăruşani, există un observator care 
efectuează cercetarea mişcărilor magnetice în P.P.R„ Acest observator a fost 
construit de germanul Bock şi a fost folosit în timpul războiului (al Ii-lea mondial) 
de germani, cu toate că, după declaraţiile lui Săvulescu, aceştia l-ar fi făcut cadou 
României. Din discuţii reiese că Săvulescu este bine informat asupra situaţiei 

acestui institut în perioada aflării germanilor în ţară şi activităţii sale. 
În numele Institutului geologic, Macovei a fost de acord că noi trebuie să 

punem la dispoziţia americanilor aceste date. 
In sprijinul opiniei sale el a prezentat declaraţia lui L.Constantinescu, în care 

se arată că Uniunea Sovietică, de asemenea, a expediat informaţii de acest gen 
acestui institut american. 

Din informaţiile adunate de noi, reiese că, încă începând din anul 1945, 
Uniunea Sovietică nu mai pune la dispoziţia acestui institut asemenea informaţii. 

Importanţa mişcărilor magnetice pentru apărarea naţională este de netăgăduit. 
Drept dovadă, după cum a reieşit din discuţii, germanii au falsificat anumite date 
obţinute de acest observator, astfel încât alte state să nu cunoască informaţii 
amănunţite şi exacte asupra amplasării câmpurilor magnetice în ţara noastră. 

Se pare că aceste activităţi din cadrul Institutului de Geologie sunt legate de 
elaborarea hărţii «câmpurilor magnetice». In ce priveşte poziţia lui L. 
Constantinescu a lui Macovei, aceasta este vădit filoamericană. 

Exemplul pe care îl voi oferi mai jos poate, de asemenea, părea folositor: 
vorbind despre una dintre revistele institutului, Macovei a insistat asupra faptului 
că aceasta trebuie neapărat să fie editată în limba franceză. În faţa afirmaţiei 
conform căreia revistele Academiei trebuie editate în limba română, cu un sumar în 
alte limbi, în special în rusă, Macovei a obiectat, arătând că textul trebuie publicat 
în întregime în limba franceză, sub pretextul că anumite precizări nu pot fi redate în 
formă prescurtată în limba franceză. Cu toate aceasta, el a susţinut, totodată, că în 
limba rusă aceste date pot fi redate în formă prescurtată. 

Luând în considerare faptul că în cadrul Institutului de Geologie se elaborează 
probleme importante pentru interesele statului nostru şi că conducători ai 
institutului sunt filoamericani, socot drept necesar să aduc aceasta la cunoştinţa 
organelor corespunzătoare . 

• 
D.A.N.l.C.fond CC. al P.C.R., Cancelarie. dosar 123/1950,f 1-3. 

83. 1950 noiembrie. Hotărârea Secretariatului CC. al P.M.R. 
privind măsurile ce urmează a.fi luate in cazurile de confiscări 
ale averii chiaburilor. 

Pe baza propunerilor tacute de către comisia formată din tov. N. Bota din 
partea Secţiei Organelor Conducătoare de Partid, Sindicale şi de U.T.M. a C.C. al 
P.M.R., - tova. Mihalca din partea Secţiei Agrare a C.C. al P.M.R. -- tov. Dwnitru 
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Cumpănaşu din partea M.A.I., tov. Mihai Bona din partea Ministerului Justiţiei, 
pentru a verifica toate cazurile de confiscări sub diferite forme de la 1 mai 1950 şi 
până în prezent, secretariatul C.C. al P.M.R. hotărăşte: 

1) Să se definitiveze confiscările de bunuri, care au fost preluate de 
gospodăriile agricole colective. 

2) Să se revină asupra confiscărilor de bunuri, care n-au fost preluate de 
gospodăriile agricole colective, în afară de cazurile, când confiscările sunt 
justificate. 

3) Să se ia măsuri de înlăturare a abuzurilor în toate cazurile de confiscări 
făcute de organele locale, legalizându-se cazurile unde bunurile au fost preluate de 
gospodăriile agricole colective. 

4) Să se revină asupra confiscărilor de bunuri ale ţăranilor mijlocaşi şi 
revizuirea sentinţelor date fără bază temeinică. 

5) Să se revizuiască aceste condamnări deoarece în unele cazuri s-au pronunţat 
condamnări exagerate (5-1 O ani închisoare) nejustificate de infracţiuni grave, pe 
caleajudecării fondului în recurs,. 

6) Să fie îndepărate din comune familiile chiaburilor cărora li s-a confiscat 
averea. 

Sarcina aducerii la îndeplinire a acestor hotărâri revin Ministerului de Justiţie 
şi M.A.I. 

REFERAT 

Cu privire la rezultatul verificării făcute de comisa constituită conform 
hotărârii conducerii partidului în cazuri de confiscări ale averii chiaburilor 

Conform hotărârii conducerii partidului, s-a constituit o comisie formată din: 
- Tov. Bot Nicolae din partea Secţiei Organelor Conducătoare de Partid, 

Sindicale şi de U.T.M. a C.C. al P.M.R. 
-Tov. Mihalca Eliza, din partea Secţiei Agrare a C.C. al P.M.R. 
- Cumpănaşu Dumitru, din partea M.A.I. 
- Bona Mihai, din partea Ministerului Justiţiei - având sarcina de a verifica şi 

prezenta propuneri de rezolvare a confiscărilor de proprietăţi chiabureşti, sub 
diferite forme, de la I mai 1950 şi până în prezent. 

Pentru îndeplinirea acestor sarcini, în cadrul comisiei s-au format 4 colective 
de muncă compuse din delegaţi ai secţiei agrare, secţia organelor conducătoare de 
partid, M.A.I. şi Ministerul Justiţiei. 

Rezultatul cifric al constatărilor, este concretizat în următoarea situaţie: 
1. Infracţiuni grave cu hotărâri juste: 
a. Elemente burgheze a căror ocupaţie principală nu a fost agricultura .......... 12 
b. Chiaburi ..................................................................................................... 22 
2. Condamnări cu confiscări injuste: 
a. Elemente bJ!!gheze a căror ocupaţie principală nu a fost agricultura ....... 125 
b. Chiaburi ................................................................................................... 338 

319 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



c. Mijlocaşi ....................................................................................................... 5 
3. Condamnări şi confiscări nejustificate de infracţiuni reale 
a. Elemente burgheze a căror ocupaţie principală nu a fost agricultura .......... 11 
b. Chiaburi .................................................................................................... 128 
c. Mijlocaşi ....................................................................................................... 3 
4. Confiscări tlră hotărâri judecătoreşti: 
a. Elemente burgheze a căror ocupaţie principală nu a fost agricultura ......... 33 
b. Chiaburi .................................................................................................... 111 
c. Mijlocaşi ....................................................................................................... 1 
5. Atribuirea averilor confiscate: 
a. Gospodăriile Agricole Colective ............................................................... 509 
b. Comitetelor Provizorii .............................................................................. 111 
c. Gospodăriilor Agricole de Stat .................................................................... 11 
d. În custodia familiilor inculpaţilor ............................................................. 158 
6. Unde se găsesc cei a căror avere a fost confiscată: 
a. Arestaţi ...................................................................................................... 271 
b. La vechile domicilii ................................................................................. 276 
c. În alte localităţi .......................................................................................... 181 
d. Dispăruţi ...................................................................................................... 61 
7. Unde se găsesc familiile celor În cauză: 
a. La vechiul domiciliu .................................... • ............................................. 452 
b. În alte localităţi ......................................................................................... 272 
c. Dispăruţi ........................................................................................................ 8 

Din analiza rapoartelor prezentate de colective, în ceea ce priveşte metodele 
folosite, se constată: 

Pentru complectarea suprafeţei de teren a gospodăriilor colective şi asigurarea 
clădirilor s-a folosit sub diferite forme măsura confiscării. 

Această măsură s-a iniţiat în majoritatea cazurilor de către organele judeţene 
de partid, iar comitetele provizorii, organele M.A.I. şi ale Ministerului de Justiţie, 
au procedat la traducerea în fapt. 

S-au făcut „confiscări" şi de organele locale, comitetele provizorii comunale. 
În cele mai multe cazuri, directivele de confiscare au fost trasate în cadrul unor 

şedinţe de lucru la care au participat organele de partid, comitetele provizorii, 
organele M.A.I. şi ale Ministerului de Justiţie (Cluj, Alba, Bucureşti, Argeş, 
Muscel etc.). 

În alte cazuri, s-au trasat sarcini direct, fie Parchetului, fie Miliţiei. 
Pentru exemplificarea metodelor, dăm câteva cazuri: 
În fostul judeţ Suceava, cu ocazia şedinţei ţinute la Judeţeana P.M.R. în 

prezenţa tov. Cristescu, instructor al C.C. tov. secretar al Judeţenei, a cerut Miliţiei 
şi Parchetului ca indiferent de ce motive şi de materialul existent, să ridice pe cei 3 
chiaburi din satul Călinceşti - Cuparencu şi să confişte averea acestora necesară 
gospodăriei agricole colective. ,, 
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În această situaţie, tov. lt. Major Bacalu, din Securitate a refuzat să participe la 
asemenea acţiuni, în schimb comandantul Miliţiei lt. major Neci şi procurorul de 
serviciu, au executat operaţiunea ridicării celor 3 chiaburi. 

La cererea Comitetului de iniţiativă pentru organizarea gospodăriei colective 
din comuna Serbănuţi, s-a procedat la arestarea ţăranului mijlocaş Maciuc Leon, 
care dăduse adeziune de înscriere în gospodăria colectivă, dar era socotit element 
recalcitrant. Pentru a găsi motiv arestării, s-a introdus în casa acestuia o armă 
retezată şi 3 cartuşe. Acest ţăran se află în Penitenciarul Suceava. 

În fostul judeţ Alba, procurorul şef, Comei David, a primit sarcină pentru 
confiscări prin Comandantul Miliţiei, tov. căp. Bănuţă, care în acest scop, l-a 
chemat în cabinetul său. 

Sunt şi cazuri, puţine la număr, în care iniţiativa confiscărilor, a aparţinut 
direct justiţiei. Aşa este cazul Tribunalului Ialomiţa şi Tribunalului Carei, unde s-a 
procedat la confiscarea parţială a averii celor nouă chiaburi din comuna Săcăşeni 
(fostul judeţ Sălaj), conform indicaţiilor agentului agricol din comună. 

Datorită acestor metode, se explică faptul că în marea majoritate a 
confiscărilor hotărâte prin Justiţie, gravitatea faptelor nu justifică măsura 
confiscării, iar în multe cazuri la baza hotărârilor nu există infracţiuni reale. 

De asemenea, sunt cazuri în cari nu s-a respectat nici măcar sentinţa deoarece 
în realitate s-au confiscat, contrar sentinţei şi bunurile de uz casnic. 

S-au pronunţat confiscări parţiale, prin cari s-a ajuns la transformarea 
chiaburilor în mijlocaşi, ca de exemplu cazul celor nouă chiaburi din comuna 
Secăşeni, fostul judeţ Sălaj, cărora li s-a lăsat casa, câte 3-4 ha pământ şi inventarul 
agricol şi cazul celor patru chiaburi din comuna Colacu, regiunea Bucureşti 
confiscându-li-se numai terenul intrat în perimetrul gospodăriei agricole colective. 

Sunt şi cazuri, puţine, în cari ţăranii mijlocaşi au fost consideraţi chiaburi 
aplicându-li-se şi lor măsura confiscării: Agneta Szasz, din comuna Sânzăeni din 
fostul jud. Trei Scaune, proprietară a 9 ha pământ, cu 3 copii, necăsătoriţi, cu care 
locuieşte în gospodărie şi cazul lui Beta Vasile din corn. Drăgeşti, (fostjud. Bihor) 
fost cantonier CFR şi în prezent pensionar, având 5 ha şi 2 copii, despre cari, însuţi 
organele Comitetului Provizoriu comunal au declarat că nu a fost considerat 
chiabur niciodată şi numai cu ocazia înfiinţării gospodăriei colective a fost trecut în 
categoria chiaburilor. 

Organele locale au transformat în confiscări, sechestrele asigurătoare înfiinţate 
de Parchet, fără a aştepta hotărârea de confiscare, ca de ex. în fostele judeţe Brăila, 
Mureş etc. 

De asemenea, tot organele locale au procedat la confiscări fără intervenţia 
justiţiei, punând în vedere chiaburilor să părăsească localitatea, cum s-a întâmplat 
în fostele judeţe: Trei Scaune, Ciuc, Mureş etc. sau să doneze averea gospodăriei 
agricole colective, cum s-a întâmplat în fostele judeţene Roman, Covurlui etc. fără 
ca chiaburii să plece din comună. 

S-au făcut şi confiscări în comune unde nu există gospodărie colectivă. Aceste 
bunuri au fost preluate de Comitetele provizorii. Şi gospodăriile agricole de Stat 
(ex. Sinaia, Valea Călugărească). 
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S-a constatat că în această perioadă, pentru înfiinţarea gospodăriilor colective 
în multe cazuri nu s-a respectat linia trasată de C.C. al P.M.R. 

Propuneri: 
I. Să se definitiveze confiscările de bunuri, cari au fost preluate de 

gospodăriile colective. 
2. Să se revină asupra confiscărilor de bunuri care n-au fost preluate de 

gospodăriile agricole colective în afară de cazurile când confiscările sunt 
justificate. 

3. Să se ia măsuri de înlăturarea abuzurilor în toate cazurile de confiscări 
ficute de organele locale, legalizându-se cazurile, unde bunurile au fost preluate de 
gospodăriile agricole colective. 

4. Să se revină asupra confiscărilor de bunuri ale ţăranilor mijlocaşi şi 
revizuirea sentinţelor date fără bază temeinică. 

Propunerile de la punctele 1., 2. şi 3. însumează cifric: 
a. Definitivarea confiscărilor totale ........................................................... 530 
b. Definitivarea confiscărilor parţiale (în cazurile, când foştii proprietari rămân 

chiaburi) ............................................................................................................ 21 
c. Revenire asupra confiscărilor (bunuri aparţinând ţăranilor mijlocaşi şi 

bunuri necomasate) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23 8 
Total: ............................................................................................................. 789 
5. Deoarece în unele cazuri s-au pronunţat condamnări exagerate (5-10 ani 

închisoare) nejustificate de infracţiuni grave, propunem ca pe calea judecării 
fondului, în recurs, să se revizuiască aceste condamnări. 

6. Să fie îndepărtate din comune familiile chiaburilor cărora li s-a confiscat 
averea . 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie. dosar 111/1950.f 1-6. 

84. 1950 decembrie 12-13. Stenograma discuţii/or Plenarei 
C.C. generate de raportul prezentat de Miron Constantinescu 
privitor la Planul Cincinal de dezvoltare a economiei naţionale 
a R PR P<' anii J()5J-JQ55 (fragrrwnte). 

Tov. Gheroghe Gheorghiu-Dej. are cuvântul tov. Miron la întrebările care au 
fost puse. 

Tov. M. Constantinescu: La întrebarea tov. Chivu privitoare la centre noi 
siderurgice putem spune pentru informarea Dvs. că hotărârea pentru construirea 
centrului siderurgic la începutul Planului Cincinal s-a luat de fapt săptămâna 
trecută, în sensul că s-a prevăzut pentru ultimii ani ai Planului Cincinal 12 miliarde 
în plus. 

Ministerul metalurgiei printr-o adresă trimisă astăzi, cere 15 miliarde, noi cum 
am spus am prevăzut 12 miliarde. Urmează să mai discutăm. 
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În ceea ce priveşte producţia, nici ministerul şi nici noi nu putem elabora cifre 
exacte în câteva zile, pentru că ele să fie introduse în lege. Însă în investiţii este 
prevăzut. 

În legătură cu întrebarea tov. Chivu Stoica şi Vasilichi privitoare la locuinţe, 
consider foarte justă această propunere şi conducerea partidului şi guvernul 
prevede chiar acordarea unui credit special muncitorilor şi salariaţilor care vor voi 
să-şi construiască anumite locuinţe din rezerve proprii; dacă are un fond de câteva 
zeci de mii de lei, i se va acorda şi un împrumut din partea statului pentru a-şi putea 
construi această locuinţă. Va fi chiar încurajată iniţiativa muncitorilor în această 
privinţă. 

Cu privire la întrebarea tov. Vasilichi referitoare la producţia de lemn în 
general şi de cherestea, este adevărat că dintre toate graficele de producţie acesta 
este singurul grafic care merge foarte lent, adică creşterea producţiei de cherestea 
în cursul Planului Cincinal este prevăzută cu 12%. Situaţia lemnului, tovarăşi, este 
următoarea: în urma exploatării prădalnice care s-a făcut de către regimul 
burghezo-moşieresc, fondul lemnos la noi în ţară este foarte scăzut, mai ales la 
răşinoase şi trebuie deci în anii următori să ne ocupăm foarte serios de regenerarea 
pădurilor şi de împădurirea locurilor care au fost devastate de regimul prădalnic 
burghezo-moşieresc. Se pune accent în mod deosebit pe exploatarea fagului. În 
înţelegerea cu Sovromlemn şi întreprinderile de stat s-a prevăzut pentru cherestea 
şi ră~inoase maximum şi se va studia şi aici o majorare. 

In legătură cu producţia hârtiei, aceasta este strâns legată de producţia de lemn. 
Ea va creşte de la 29 mii ha în I 951 la I 08 mii hectare în 1953, de altfel s-a atras 
atenţia asupra acestei chestiuni şi în legătură cu construirea Casei Scânteii, s-au 
coordonat cu acest plan de producţie a hârtiei. 

Tov. Gheorghiu-Dej: În ce priveşte producţia de hârtie, este şi o problemă 
economică care priveşte toate compartimentele de stat şi culturale. 

Tov. Miron: Întrebarea tovarăşului Vinţe cu privire la fabricile de zahăr, este 
exact că s-a prevăzut pentru Planul Cincinal construirea unei singure fabrici şi 
începerea construcţiei celei de a doua fabrici. În urma studiilor am ajuns la 
concluzia că ambele fabrici - una la Livezeni Oltenia şi una la Ripiceni Moldova 
- pot fi terminate chiar în cursul Planului Cincinal. 

În legătură cu întrebarea tov. Apostol, suma totală pe care o vor primi 
Asigurările Sociale este de I 07 miliarde în raport a fost prevăzută cifra de I 06 
miliarde, investiţii pentru boli şi naşteri. 

Tov. Drăgoescu a întrebat ce se înţelege sub aparatajul şcolar. Este vorba de 
laboratoare pentru institute de învăţământ, de materiale didactice necesare şcolilor. 

Tov. Solomon a întrebat dacă este prevăzută în Planul Cincinal opera de 
legiferare, adică modificarea legilor. Credem că nu este cazul să figureze în plan, 
este o chestiune a conducerii partidului şi guvernului, care se ocupă de aceste 
probleme. O serie de măsuri au fost deja luate. De altfel nu ne ocupăm de 
planificarea jurisprudenţei. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Vechile legi au fost înlocuite de dictatura proletaria
tului, care nu este îngrădită de nici o lege. 
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Tov. Miron: Tov. Pârvulescu a întrebat ceva în legătură cu lunca şi Delta 
Dunării. Sunt prevăzute trei etape. În prima etapă se va studia această problemă şi 
trebuie spus că este o problemă foarte complexă care atinge agricultura zootehnică, 
apicultura, piscicultura etc. Se cere deci un studiu temeinic, care se va face cwn am 
spus în prima etapă. Pe baza acestor studii se va întocmi în a două etapă un plan 
special care va fi supus conducerii Partidului şi după ce va fi aprobat de conducerea 
partidului, se va trece la lucrările pregătitoare. Aceasta în primul Plan Cincinal, iar 
grosul lucrărilor vor începe în al doilea Plan Cincinal. 

Tov. Iordăchescu a întrebat de ce nu s-a prevăzut în proiectul de plan concret 
eşalonarea gospodăriilor colective pe ani şi pe regiune. Noi credem că formularea 
din proiectul de plan este cea mai justă - "Sectorul socialist în agricultură trebuie 
să devină precumpănitor'', credem că nu este cazul să se dea procente în plan. Fără 
îndoială partidul va trasa sarcini concrete pe linia organizaţiilor de partid. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tov. Iordăchescu se referea şi la o serie de abateri în 
privinţa organiz.ării colhozurilor. Noi avem experienţa în ce priveşte planificarea 
gospodăriilor colective. În diferite locuri tovarăşii noştri au încercat să planifice ca 
la anumite date să aibe atâtea colhozuri şi chestia a ieşit cu cucu ie. 

Tov. Miron: Tov. Iordăchescu a mai întrebat dacă la stabilirea circulaţiei 
mărfurilor s-a ţinut seama de creşterea populaţiei. Fără îndoială că s-a ţinut seama 
stabilindu-se ca în 1955 populaţia să ajungă la peste 17 milioane şi în conformitate 
cu aceasta s-a prevăzut şi producţia pe cap de locuitor. În legătură cu normele de 
desfacere în comerţ şi cu plata unui acord salariaţilor din comerţ, considerăm că 
este just acest punct de vedere şi a fost exprimat şi înainte de către conducerea 
partidului pentru că există nemulţumiri din partea populaţiei cu privire la 
funcţionarea magazinelor şi cu serviciul în acest sector. De aceea se vor introduce 
norme de desfacere şi plata de acord după volumul desfacerii pentru a stimula 
salariaţii în comerţ, să fie mai conştienţi, mai serviabili faţă de clienţi. 

Tov. Doncea a pus o întrebare în legătură cu producţia de medicamente în 
cursul planului cincinal. S-a prevăzut o fabrică de medicamente la Iaşi de ........ .* 
miliarde lei şi care va produce 21 O tone medicamente. S-a mai prevăzut şi 
construcţia unei fabrici de penicilină în valoarea de 316 mii. lei şi care va produce 
200 miliarde unităţi penicilină. Apoi în cadrul ......... :• s-a mai prevăzut o uriaşă 
fabrică unde se vor scoate foarte mari cantităţi de medicamente în a doua parte a 
Planului Cincinal şi în sfârşit s-a mai prevăzut importul de medicamente pentru 16 
mii. ruble, medicamente pe care nu le vom putea încă produce în ţara. 

În legătură cu televiziunea nu s-a prevăzut ca sarcină de plan. Se poate însă că 
va forma o preocupare a institutelor ştiinţifice, urmând să fie dată ca sarcină peste 
plan la momentul oportun de către conducerea partidului. 

Tov. Popa Emil întreabă dacă s-a prevăzut un pod peste Dunăre care să lege 
R.P.R. cu Dobrogea. S-a prevăzut peste Dunăre un singur pod însă nu locul. Va fi 
probabil în apropiere de Giurgiu. Proiectul este de abia în studiu. Acest pod nu va 
lega R.P.R. cu Dobrogea. 

• Aşa în text. 
.. Aşa în text. 
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Tov. Moraru a întrebat dacă s-a prevăzut un număr de cadre în domeniul 
medicinei. Da, s-au prevăzut cinci mii cinci sute medici şi 13.300 cadre medii 
medicale, subchirurgi, sanitari, surori. 

Tov. Crăciun a pus o întrebare în legătură cu spitalele pentru copii; pentru 
toată ţara s-au prevăzut 7500 paturi noi din care 500 paturi pentru o clinică specială 
la Bucureşti. Asta peste ceea ce avem. Desigur aceste 7500 paturi pot fi folosite în 
cursul anului de sute de mii de copii. 

Tov. Mateescu a întrebat dacă sunt prevăzute rezerve de materiale de 
construcţii. S-au prevăzut chiar două poziţii: un capitol pentru servicii de stat, 
pentru depozite şi clădiri şi alte construcţii s-au prevăzut diferite materiale în 
valoare de 30 miliarde; şi o altă poziţie, tot o sumă foarte importantă pentru 
materiale care vor forma masa de rezerve; este o cifră care cred că nu este cazul s-o 
punem aici. 

Tov. Coliu a întrebat dacă se va publica ceva material tehnic. Este o directivă a 
conducerii partidului dată încă înainte şi unde se accentuează că se va da o atenţie 
specială publicării materialului tehnic. De altfel au fost traduse şi până acum lucrări 
importante din limba rusă şi din literatura sovietică ştiinţifică şi material intern a 
fost publicat de către oamenii ştiinţei din ţara noastră. În cursul planului cincinal s
a prevăzut dezvoltarea masivă a tipăriturilor materialului tehnic. 

În legătură cu Institutul de Petrol suntem de acord cu toţii că va trebui să fie la 
Ploieşti. Pentru moment nu s-a prevăzut constituirea unei clădiri speciale. De altfel 
tov. Manea Mănescu spune că este acolo un local foarte mare care aparţine unui 
liceu comercial şi care ar fi foarte potrivit pentru Institutul de Petrol. În legătură cu 
construcţia oraşului se prevăd anumite forme în special în a doua parte a planului; 
se vor face treptat începând cu primul an din plan. 

( ... ] 
In timpul expunerii am simţit odată mai mult că toate suferinţele cadrelor 

noastre, ale clasei muncitoare n-au fost degeaba. 
Daţi-mi voie acum să vorbesc de unele chestiuni în legătură cu Bucureştiul, 

chestiuni care sunt strâns legate de plan. 
Din expunere reiese clar că este vorba că industrializarea ţării noastre merge în 

primul rând pentru a dezvolta industria noastră grea şi s-a arătat care anume ramuri, 
care parte a industriei grele va fi pusă pe picioare şi care va ridica întreaga 
economie a ţării. Alt drum nu există. Acelora care ar căuta alt drum decât 
industrializarea noastră, prin dezvoltarea industriei grele, tovarăşa Ana a răspuns 
printr-un minunat exemplu la întrunirea de la I.T.B. cu alegătorii ei. Ce se face acel 
cetăţean care a strâns multe bunuri dar îşi ia prietenii şi familia într-un cort? Atâta 
timp, cât vremea este bună, poate consuma în linişte bunurile adunate, dar ce se 
face când începe vijelia? Noi trăim în asemenea condiţii istorice, nu avem dreptul 
să nu vedem pericolul ce apasă omenirea. Este clar ca bună ziua că singurul drum 
just este acela expus în raport şi trasat de către partidul nostru pe baza indicaţiilor 
marelui Stalin. 

Tovarăşi, vor trebui deci toate eforturile şi noi suntem conştienţi de eforturile 
pe care le cere dezvoltarea industriei grele, realizarea Planului Cincinal. 
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Este clar că Bucureşti are obligaţii deosebite de a fi în frunte pentru a mobiliza 
oamenii muncii, pentru a realiza planul pentru a învinge greutăţile care stau în faţa 
noastră. Sunt însă o serie de chestiuni. 

Tov. M. Constantinescu (în continuare) Tov. Borilă a întrebat ce investiţii se 
fac? Investiţiile dvs. în cursul cincinalului sunt de 75 de miliarde 900 de milioane 
eşalonate astfel: (vezi raportul). La această sumă noi intenţionăm să propunem să 
se mai adauge circa 2 miliarde în ultimii ani ai cincinalului pentru a stimula mai 
mult producţia de materiale de construcţii. Investiţia de 75 de miliarde este foarte 
mare, numai să fie bine folosită. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Numai să faceţi economii, risipiţi foarte mult. 
Tov. M. Constantinescu (în continuare): Tovarăşul Vaida s-a referit tot la 

problema investiţiilor. Probabil că tov. Vaida n-a reţinut un cuvânt pe care l-am 
spus atunci când am vorbit de 25 de miliarde, am vorbit de utilaje productive la 
care se mai adaugă 4,7 miliarde locuinţe muncitoreşti şi restul până la I 36 miliarde 
diferite construcţii sociale. Deci în total sunt 136,3 de miliarde. 

Tov. Borilă a atras atenţia asupra centralelor telefonice. În privinţa centralelor 
telefonice se vor construi centrale automate cu 20.000 de linii şi manuale cu 15.000 
de linii. În pagina 15 se spune că se pot construi şi centrale cu I O.OOO de dinii 
pentru ca să evităm însă orice confuzie, vom scoate pasagiul unde vorbim de 
1 O.OOO de linii. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, sunteţi mulţumiţi cu răspunsurile date de 
tovarăşul Miron Constantinescu? Dacă da, propun să trecem la discuţii. Cine cere 
cuvântul? 

Tov. Gheorghe Stoica: Tovarăşi, este în tradiţie ca primul orator care ia 
cuvântul să facă considerente de ordin general. Trebuie să mărturisesc că sunt 
copleşit de o serie de sentimente şi-mi este greu să-mi exprim acele considerente în 
legătură cu primul nostru plan cincinal. Mi se pare că formularea scurtă, precisă şi 
clară, că peste cinci ani ţara noastră va fi o ţară industrială, cu o agricultură în cea 
mai mare parte socialistă, cu un nivel de trai aproape ridicat, cu analfabetismul 
terminat, cu ridicarea în general a nivelului cultural al maselor şi în condiţiile 

istorice în care trecem la reclădirea ţării prin planul cincinal, este clar că nu numai 
muncitorii, ţărănimea muncitoare, intelectualii care privesc Bucureştiul şi nu numai 
ating linia de industrializare, de dezvoltare a industriei grele, ci sunt chiar în strânsă 
legatura cu ea. 

Tovarăşul Gheorghiu-Dej ne-a pus ca sarcină să trecem la planul de 
sistematizare a Bucureştiului. În proiectul de lege care va fi expus Marii Adunări 
Naţionale, se pune ca sarcină pentru multe oraşe şi în special pentru Bucureşti de a 
trece la această sistematizare. Noi ne-am apucat de această treabă şi am şi ajuns la 
rezultate, dar trebuie spus următorul lucru: În capitală există tendinţa de a se clădi 
fără plan, fără a se ţine socoteală de ceea ce trebuie să se dezvolte în special în 
capitala republicii noastre. Să cred că este timpul să se pună capăt acestei 
situaţiuni. Să se ia ca bază planul de sistematizare făcut de noi. A fost un colectiv 
care l-a văzut şi colectivul în frunte cu tov. Bodnăraş a dat ideea de a se opri să se 
mai clădească anarhic. A existat chiar ideea de a se crea un fel de organ de stat care 
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să pună stavilă acestei anarhii şi să se clădească ceea ce trebuie clădit. Aceasta este 
chestiunea pe care vroiam s-o pun. 

Prin cifre în al doilea rând, prin cifrele de control, s-a dat Bucureştiului 14 
miliarde şi ceva în tot cursul Planului Cincinal. Desigur ne dăm seama de greutăţi 
şi aş vrea să ilustrez cu unele exemple şi situaţia Bucureştiului, care se îngreunează 
şi care ne costă din punct de vedere economic mult acum, iar mâine, la realizarea 
Planului Cincinal şi mai mult va costa. lată de exemplu problema transporturilor: 
Toţi tovarăşii ştiu că este o mizerie, că se întârzie cu duiumul la întreprinderi. Din 
ce cauză? Populaţia Capitalei a crescut cu 400.000, iar mijloacele de transport 
aceleaşi ca în 1939. În 1939 erau 450 şi ceva de tramvaie şi astăzi avem 400 şi 
ceva. Au fost peste 500 de autobuze, nu mai vorbesc de alte lucruri. Vă daţi seama 
deci de această mizerie care duce la întârzieri. 

Tov. Ana: Câte autobuze sunt acum? 
Tov. Stoica: I I 6 de abia în ultimul timp, faţă de 600 în 1939. Au fost 480 de 

tramvaie în 1939 şi acum sunt 427. Trebuieşte făcut ceva, lucrurile nu pot rămâne 
astfel. Mai mult de un sfert din populaţia Capitalei şi în industria noastră se bea apă 
din puţuri infecte care aduc fel de fel de boli ce se răsfrâng asupra muncitorilor şi 
care se vor răsfrânge în măsură mai mare în plan cincinal. Cred că şi aici trebuieşte 
flcut ceva. 

De asemenea, există problema străzilor. Ştiţi că 2300 străzi în Bucureşti sunt 
flră nici un fel de pietriş? Mai bine de un sfert din populaţie stă fără lumină 
electrică. 

Mai vreau să atrag atenţia asupra acestei chestiuni că suma dată Bucureştiului 
prin cifrele de control este cu mult sub minimum necesar şi va fi nevoie să se dea 
mai mult, având în vedere numai această necesitate elementară care stă în strânsă 
legătură cu faptul de a da posibilitate marea masei de muncitori de a participa 
efectiv şi cu toată energia la muncă pentru a consuma cele 8 ore de muncă. 

Bucureşti joacă un rol în frontul păcii şi din ce în mai mult proletariat 
internaţional îşi va îndrepta privirile spre noi. Şi cine nu ştie că în prima piatiletcă 
în Uniunea Sovietică s-a dat o atenţie deosebită Moscovei, şi că în această perioadă 
s-au flcut o serie de lucrări mari printre care şi Metroul. 

Am regretat că deşi în procesul de lege se pomeneşte de Bucureşti, în raport nu 
s-a pomenit nimic. Cred că începerea proiectării Canalului Dunăre-Marea Neagră 
- un vis de trei generaţii a tot ce a fost mai bun de la constituirea statului modem 
al României, va trebui trecut în realizare. Desigur că posibilităţile noastre nu ne 
permit acum acest lucru, dar problema de a crea toate mijloacele de circulaţie, de 
apărare pentru Bucureşti, problema Metroului este o problemă pe care nu trebuie să 
o pierdem din vedere. 

Aşadar vorbesc cu toată inima pentru plan şi noi vom depune toate sforţările 
lui. 

Tov. Gheorghiu-Dej: N-ai vorbit absolut nimic despre posibilitatea 
mobilizării resurselor interne ale Bucureştiului, a mijloacelor proprii pentru 
completarea acestor 14 miliarde. 

Tov. Stoica: Aveţi dreptate. 
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Tov. Gheorghiu-Dej: Cum consideri chestiunea, avem sau nu posibilităţi? Ai 
putea să ne serveşti câteva exemple în această privinţă, dacă bineînţeles a constituit 
obiect de preocupare pentru Comitetul Organizaţiei de Bucureşti. 

Tov. Stoica: Problema creării şi posibilitatea mijloacelor locale ne-a 
preocupat, dar n-am atins această chestiune, pentru că avem această problemă încă 
în studiu. Noi ne-am pus o serie de sarcini care să fie rezolvate prin posibilităţi 
locale. Chiar în timpul campaniei electorale am apelat la aceste posibilităţi, am 
făcut câte ceva în această chestiune şi nu suntem dispuşi să ne oprim la ceea ce am 
început. Nu cunoaştem încă în de amănunt problema aceasta a posibilităţilor locale. 
Noi am dat sarcină în această direcţie. Până acum Sfaturilor li s-a luat toate 
posibilităţile şi deabia acum începe să se pună această problemă care n-a luat încă 
forme concrete. 

Tov. Gheorghiu-Dej: De aceea ţi-ai aţintit privirile asupra cifrei de 14 
miliarde. 

Tov. Stoica: Da tovarăşe, pentru că cele 20 şi ceva de miliarde pe care le 
cerem sunt puţine. De exemplu Bucureştiul are 2.31 O străzi în noroi şi pentru 
aceasta ne este necesar 60 de milioane. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Unui bun gospodar, nu aceste 14 miliarde ar hotărî 
pentru Bucureşti, ci mobilizarea populaţiei. A mobiliza populaţia nu înseamnă 
miliarde ci o forţă extraordinară. Şi ştii ce importanţă politică are pentru partid 
acest lucru. Exemple am putea cita nenumărate. Păcat că în raport nu se subliniază 
tocmai aceasta. 

Sunt de acord că sunteţi în curs de stabilire mai precisă a sarcinilor de 
mobilizare a resurselor. 

Tov. Stoica: Nu avem încă un inventar. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie întocmit şi ajutat să-şi întocmească un plan 

special pentru mobilizarea resurselor interne care sunt necesare pentru îndeplinirea 
planului. 

[ ... ] 
Tov. Gheorghiu-Dej: Atrag atenţiunea să nu ne repetăm unul pe altul. Să fim 

concişi. Are cuvântul tov. Florescu. 
Tov. Gh. Florescu: Tovarăşi, măreţul Plan Cincinal va schimba faţa patriei 

noastre, va schimba şi oamenii şi va schimba sute de mii de oameni care vor fi 
atraşi în îndeplinirea acestui plan cincinal. Cred cii a fo„t timpul ca acei care mai 
trăiesc din vânzarea unor farfurii sau a altor porcării, să treacă în câmpul muncii. 
Sunt unii care trăiesc din vânzarea farfuriilor pictate la consignaţie şi trăiesc destul 
de bine încă. Acum cu grandiosul plan cincinal se va găsi treabă şi pentru aceşti 
bandiţi care trăiesc încă din vânzarea farfuriilor şi bijuteriilor pe care n-am putut să 
le luăm odată cu naţionalizarea fabricilor. 

Tineretului nostru i se dă perspective uriaşe în domeniul calificării, ridicării 
nivelului de trai şi învăţământului. Noi ne angajăm să ducem o bătălie şi să luptăm 
cu toate forţele noastre, în special să ne îndreptăm spre industria petroliferă şi 
carboniferă. Începutul o să-l facem cu Valea Jiului, ca tineretul nostru să primească 
Planul Cincinal cum se cuvine, să lichidăm orice lipsuri în Valea Jiului. Dacă nu 

328 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



vom avea petrol, cărbune, nu vom putea construi nici industria grea nici altă 
industrie, adică nu vom putea construi tocmai baza. 

Se vorbeşte de atragerea a sute de mii de oameni în câmpul muncii, noi am 
propune a se înfiinţa cât mai multe şcoli după timpul F.Z.U. din Uniunea Sovietică. 
lnceputul l-am făcut cu Ministerul Minelor şi Petrolului şi sperăm că va da 
rezultate cu reducerea calificării la şase luni, unde tinerii de 18 ani vor învăţa 
meserie şi astfel vom putea avea un număr mare de muncitori care se califică, 
pentru îndeplinirea planului cincinal. 

Tovarăşi, Comitetul nostru General al Tineretului, va face o plenară în care va 
analiza întregul plan, ca să-şi ia angajamente. Noi am putea deocamdată, după 
cunoaşterea forţelor noastre, să cerem partidului să ne încredinţeze conducta de gaz 
metan Stalin-Bacău, Centrala Termoelectrică Ovidiu II, de la Canalul Dunăre
Marea Neagră, să ni se dea o fabrică în care să lucrăm cu tineret, linia ferată Ciceu
Odorhei. Şi în privinţa electrificării, pe lângă planul pe care noi l-am înaintat C.C. 
să ni se dea 200 sate pentru electrificare. De asemenea ne angajăm să trimitem 1 O 
mii de tineri pentru numărul de 60 mii tractorişti care-l cere planul cincinal. 

Tov. Ana: Să mobilizaţi şi tinerii din colhozuri. 
Tov. Florescu: Tov. Ana, vom mobiliza tot tineretul şi dacă partidul va 

analiza că munca voluntară a dat rezultate, vom mobiliza şi elevii şi studenţii ca în 
vacanţă să contribuie unde e nevoie. Fiindcă noi întotdeauna când a fost vorba de 
munca voluntară ne-am ciocnit de chestiunea unei haine, unui pantalon ... dar 
munca voluntară a dat rezultate. Cei mai buni brigadieri la ţară sunt foşti voluntari. 
Dacă vreun minister crede că a pierdut vreun milion, să şie că n-a pierdut nimic, 
fiindcă am putut ridica din clasa muncitoare elemente minunate. Noi avem destule 
forţe pentru această muncă. Este încă o chestiune: Noi avem o mare criză în 
învăţământ, cu învăţătorii. Aici, în afară că noi o să ne sfătuim să mobiliz.ăm cât 
mai mulţi, chiar din muncitori cu câteva clase de liceu vom face învăţători, dar cred 
că partidul trebuie să analizeze situaţia lor materială. Ei au între 4-6.000 lei pe lună 
şi cam fug de la Şcoala Pedagogică, găsesc alte meserii. Şi în Uniunea Sovietică s-a 
făcut o serie de revizuiri în privinţa învăţătorilor. Ştiu că sunt multe nevoi, dar 
trebuie multă atenţie în privinţa situaţiei lor. Noi vom face din muncitori învăţători, 
fiindcă ei fac educaţia copiilor noştri. 

Aici în Bucureşti vom transforma vara aceasta Parcul Naţional, într-un parc de 
cultură, cume parcul Gorki. Avem un plan pe care-l vom spune partidului. Noi cu 
tineretul vom contribui la m unea aceasta. Şi mai avem un parc unde joacă acum 1 O 
fotbalişti dar unde ar putea juca 1 O.OOO: Parcul Staicovici. 

Tov. G. Stoica: Poate vreţi să faceţi un al doilea plan, fiindcă planul este 
făcut! 

Tov. Florescu: Noi vom munci, nu spunem că am făcut noi planul. Cred că în 
Planul Cincinal ar trebui să se vorbească de studierea şi simplificarea formelor de 
stat a hârtiilor. 

Tov. Gheorghiu: Numai cooperaţia câtă hârtie consumă, şi armata ... 
Tov. Florescu: Şi cât timp de muncă se pierde. 
Tov. Luca: La magazine nu ajunge hârtia. 
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Tov. Florescu: Vorbesc de timpul de muncă, de birocraţie, fiindcă multe hârtii 
merg la 20 de semnături şi fac numai încurcătură. 

Tov. Luca: Altfel cum ar justifica existenţa lor? 
Tov. Florescu: În Planul Cincinal se prevede o masivă împădurire. Aş putea 

spune că pionierii noştri, chiar în toamna aceasta, ajutaţi de fraţii lor mai mari 
UTM-iştii au reuşit să planteze peste 600.000 de puieţi. Tot tineretul va fi antrenat 
masiv în această muncă. 

Şi pentru că veni vorba de pionieri, eu am o propunere: în planul acesta 
grandios se vorbeşte de multe miliarde. Aş ruga C.C. să ne dea I miliard care să fie 
trecut pentru Oraşul Copiilor în Regiunea Stalin. Dacă vom reuşi să construim în 
Regiunea Stalin un oraş al copiilor unde în timpul iernii şi în tot timpul anului 
pionierul care învaţă bine şi e debil, să fie trimis acolo să înveţe, ca în Artekul 
Sovietic, să se însănătoşească! Vara vom putea trimite aici din toată ţara zeci de 
mii de tineri. Să fie aşezat într-o poziţie frumoasă, cu păduri şi apă. 

[ ... ] 
Tov. Ceauşescu: Tovarăşi, Planul Cincinal pune sarcini deosebit de mari în 

toate domeniile de activitate. 
Eu aş vrea să mă opresc asupra unei sarcini puse în domeniul agricol. Deşi 

într-o formă scurtă planul pune sarcini ca la sfârşitul Planului Cincinal în 
agricultura noastră să predomine sectorul socialist, dar aceasta cere o atenţie 
deosebită mai ales dacă ţinem seama de experienţa primului an în munca de 
organizare a gospodăriilor colective, unde am obţinut o serie de succese însemnate, 
dar am avut şi o serie de lipsuri. Realizarea acestor sarcini, ca o sută de mii de 
gospodării ţărăneşti individuale să ne unească în gospodării colective, a însemnat o 
muncă deosebit de importantă a întregului nostru partid. Aceasta va însemna că va 
trebui un sprijin uriaş şi permanent şi o atenţie mult mai mare în acest domeniu 
decât s-a dat până acum. Cred că în această privinţă ar trebui prevăzut în lege, -
ceea ce este prevăzut în raport - că statul va da credite de 29 miliarde, tocmai 
pentru a arăta ajutorul pe care statul îl dă ţărănimii muncitoare, care este hotărâtă să 
meargă pe drumul colectivizării. Al doilea, legat de aceasta, cred că este nevoie să 
se întărească munca în sectorul agricol. Trebuie să se dea un ajutor mai eficace, 
întrucât cred că în această privinţă există o lipsă în munca noastră. În al treilea 
rând, cred că dacă se vorbeşte de birocraţie este cazul să se pună sarcini de a reduce 
numărul fonctinnarilnr, pentru di în general avem prea mulţi funcţionari şi încli 
există tendinţa de a umfla numărul lor şi nu de a-l reduce. În al patrulea rând, deşi 
se vorbeşte în general de ridicarea specialiştilor, ar trebui pus şi în lege ca sarcină 
pentru toţi care lucrează în domeniul economic de a-şi însuşi mai multe cunoştinţe 
pentru a fi în stare să stăpânească domeniul în care lucrează. Avem foarte mulţi 
activişti de partid care stau sub influenţa tehnicienilor, de multe ori duşmani, dar 
care ştiu să vorbească frumos, să pună mai bine problemele şi astfel reuşesc să 
saboteze munca noastră. Trebuie deci pusă ca o sarcină în plan ca în cel mai scurt 
timp toţi acei tovarăşi care ocupă posturi de răspurdere - în domeniul economic, 
în toate domeniile aparatului de stat, să-şi însuşească cunoştinţele necesare. În 
această privinţă trebuiesc luate măsuri şi din partea Comitetului Central. 
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În fine, cred că în lege şi în raport este o lipsă după cât îmi dau eu seama, că nu 
se vorbeşte nici un cuvânt despre sarcinile care revin partidului în realizarea unui 
asemenea uriaş plan de stat. Acest lucru nu poate fi făcut fără mobilizarea 
întregului partid, fără a se pune sarcini tuturor membrilor de partid. De aceea 
propun ca plenara noastră să elaboreze o rezoluţie sau hotărâre în care să se traseze 
precis sarcini organizaţiilor de partid în realizarea acestui plan. 

Al doilea să se pună sarcini care vor reveni organizaţiilor de masă. 
Şi în al treilea rând să se prevadă sarcini pentru Sfaturile Populare. Am făcut 

alegeri, avem un aparat nou de stat, dar în plan şi în raport nu se vorbeşte nimic 
despre sarcinile care revin acestui aparat nou, şi fără de care nu poate fi realizat 
planul. Fără mobilizarea Sfaturilor Populare nu vom putea realiza planul. Consider 
deci că este necesar ca şi în plan şi în rezoluţie să se pună acest lucru. 

Tov. Suder: Tovarăşi, nu vreau să repet importanţa pe care o are acest plan, 
vreau să ating problemele care mă interesează mai mult. 

După 7 luni, de când sunt în armată, am avut ocazia acuma cu campania 
alegerilor să plec în Valea Jiului şi acolo mi-am dat seama că problema mineritului 
trebuie să fie privită altfel, de când este privită în plan. În Valea Jiului s-a realizat 
în cw-sul anului acesta numai 76-85% din plan. În proiectul de plan se arată că în 
cursul planului cincinal mecanizarea în domeniul mineritului va fi sporită cu 77%. 
Se arată că în 1951 producţia va fi mărită cu 25% peste cele 1 O mii tone care se fac 
astăzi în Valea Jiului. Dacă ne gândim că în 1947 partidul a lansat un apel pentru 
ridicarea randamentului în domeniul mineritului şi dacă în urma acestui apel am 
avut anumite succese în 1949, ajungându-se de la 680 în cursul anului 1949 de la 
680 la 960, ca astăzi să fim iar la 620 şi dacă adăugăm procentajul prevăzut în 
proiectul de plan la cele 620 tone pe cap de om vom atinge abia 680 tone pe cap de 
om. Aceasta va însemna nemulţumiri în sânul minerilor pentru că nu vor putea în 
felul acesta realiza câştiguri destul de mari. Dacă nu vom putea ajuta creşterea 
randamentului va rămâne şi preţul de cost acelaşi, cheltuielile pentru fiecare tonă 
neputându-se reduce. Vom ajunge acolo ca muncitorii mineri să nu poată obţine 
salariu mai mare decât muncitorii din celelalte întreprinderi. Deci ridic încă o dată 
problema pe care am ridicat-o la şedinţa mai restrânsă, să facem ceva pentru 
recompensarea acestor muncitori. Avem astăzi situaţia că la 16.000 muncitori nu 
avem decât 3.000 muncitori calificaţi. Deci pe lângă fiecare muncitor calificat se 
dat cinci ani necalificaţi din surplusul contingentelor. Sunt oameni care nu sunt 
interesaţi să dea randament mai mare. Nu rămân acolo decât 2 ani de zile şi după ce 
termină milităria pleacă. Poate vor rămâne 15-20% din ei. Deci în felul acesta este 
exclus să creăm o bază de mineri calificaţi, băştinaşi. Tovarăşul Florescu şi-a luat 
angajamentul şi cred că este momentul s-o facă - că UTM să ia măsuri serioase 
pentru a ne ajuta în Valea Jiului, să creăm cadre care sunt stabile şi care au timp să 
se califice. Nu cum este cazul acuma, unde pe lângă I muncitor calificat lucrează 
cinci necalificaţi şi care pleacă după 2 ani de zile. Acel calificat în asemenea 
condiţiuni nu poate să fixeze o normă pentru întreaga echipă. El este interesat să 
scoată norme înalte dar cu aceşti oameni nu pot s-o facă şi din cauza aceasta se 
ridică o serie de nemulţumiri. Trebuiesc luate măsuri în această privinţă o dată cu 
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aplicarea planului cincinal, să se deschidă porţile larg în această ramură de 
producţie. Aceasta cu atât mai mult că acum vor începe lucrări mari în toate 
colţurile ţării şi vom fi expuşi situaţiei ca muncitorii să nu vrea să plece în Valea 
Jiului în moment ce găsesc de lucru pe loc. De aceea se impune ca oamenii de 
acolo să fie cointeresaţi. 

În ce priveşte respectarea indicatorilor în legătură cu încadrarea oamenilor, am 
mai ridicat această problemă şi tov. Luca a atras atenţia asupra lipsurilor în această 
privinţă. Nu este întâmplător că avem o serie de instituţii şi întreprinderi unde 
oamenii au fost încadraţi fără a se ţine cont de dispoziţiunile cu privire la încadrare. 
Nu există un program conform căruia să se supravegheze încadrarea oamenilor 
după indicatorii tarifari. Organizaţiile sindicale şi de partid n-au dus o muncă cum 
trebuie şi astăzi sunt unele întreprinderi unde sunt salarii umflate pentru că suntem 
încă pătrunşi de această indolenţă că este treaba numai a administraţiei şi nu s-au 
luat măsuri pentru încadrarea justă. Ar trebui stabilite condiţiuni de control. 

Tov. Luca: Controlul din partea ministerului s-a stabilit. S-a cerut Ministe
rului Sănătăţii să reducă salariile la 5.000 funcţionari, încadraţi greşit. Deci contro
lul există, se ştie unde s-au făcut încadrări greşite, numai că ar trebui daţi în jude
cată acei care au făcut acest lucru şi pedepsiţi oamenii care calcă disciplina de stat. 

Tov. Suder: Nu vom putea realiza, dacă nu vom înfiinţa pe lângă CGM un 
organ, sau pe lângă un alt minister, care să fie anunţat atunci când nu se respectă 
dispoziţiunile guvernului şi partidului. 

[ ... ] 
Totodată trebuie să spun că în dosul iniţiativelor Sfaturilor Populare mai stau o 

serie de oprelişti. Ştiu că am fi putut realiza mult mai multe lucruri cu mijloace 
locale, dacă n-ar fi existat aceste oprelişti. Noi am fi realizat o serie de şcoli, dar 
construcţiile existente nu au acoperiş, suntem în pericol ca aceste construcţii să se 
distrugă în timpul iernii. Trebuiesc create condiţiile materiale în cadrul disciplinei 
de stat, ca Sfaturile Populare să-şi poată desfăşura iniţiativele. 

În ceea ce priveşte capitolul cheltuielilor şi investiţiilor cu caracter social şi 
cultural, nu avem în această privinţă revendicări suplimentare, dimpotrivă socotim 
că planul oglindeşte grija specială a partidului pentru problemele de cultură. 
Trebuie să spun că aceste cheltuieli în nici un caz nu trebuiesc socotite excesive, 
pentru că avem o moştenire mai grea ca în orice domeniu. 

Tov. Doncea a ridicat problema televiziunii. Este un fapt că la sfărşitul 
planului cincinal în Cehoslovacia, în Ungaria, vor avea televiziune proprie, ru• cân<l 
la noi, nu. Ceea ce se face prin acest plan cincinal va fi mult, dar sunt lucruri 
neapărat necesare. Ceea ce este prevăzut în Planul Cincinal pe linia culturii este 
absolut necesar. 

Tov. Gheorghiu: Poate mai găsim în cursul cincinalului unele lucruri. 
Tov. Răutu: În mod deosebit trebuie să spun că este importantă crearea bazei 

materiale pentru dezvoltarea mijloacelor depăşite a culturii. Situaţia noastră în 
domeniul teatrului şi a operei, în domeniul cadrelor, este grea pentm că lipseşte 
baza materială de activitate a ei. Avem mulţi buni cântăreţi, artişti, regizori, dar nu 
avem baza materială pentm activitatea lor şi acest capitol este cel mai important în 
domeniul cultural al planului cincinal. 
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Fără îndoială că planul cincinal va pune în faţa membrilor de partid, a 
activiştilor de partid, care lucrează pe tărâmul culturii, o serie de sarcini noi. Vreau 
să subliniez că o sarcină deosebit de importantă este problema unei mai strânse 
legături a activităţii ştiinţifice din ţara noastră, cu munca practică de înfăptuire a 
Planului Cincinal. Delegaţia de academicieni care a fost în Uniunea Sovietică, a 
stat de vorbă cu preşedintele Academiei Sovietice, care a declarat că ei aleg 
problemele. 

Tov. Apostol: Tovarăşi, raportul tov. Miron arătat realizările obţinute de 
partidul nostru, conducătorul clasei muncitoare şi celorlalte pături muncitoare. 

În cei doi ani de planificare am acumulat o experienţă mare în toate 
compartimentele activităţii noastre. Realizările obţinute dovedesc capacitatea de 
organizare de mobilizare şi conducere a partidului nostru, dovedesc şi maturitatea 
clasei noastre muncitoare. Cei doi ani de planificare ne dau astăzi posibilitatea, prin 
crearea condiţiunilor necesare, la trecerea planului cincinal. V edem în fiecare 
ramură de activitate prevăzute cifre la care nu s-a gândit nimeni până astăzi. 

Însă în ajunul trecerea la Planul Cincinal, este necesar ca fiecare organizaţie să 
vadă nu numai laturile pozitive în activitatea sa, dar mai cu seamă, aşa cum ne 
învaţă Partidul, să vedem şi lipsurile noastre în toate domeniile. Şi în domeniul 
industriei şi în domeniul agriculturii şi a comerţului, dar şi în ce priveşte 

organizaţiile de masă, noi nu am reuşit să prevedem în mod profund felul în care 
trebuiesc mobilizate masele pentru realizarea sarcinilor care stau în faţa noastră. 

Se vorbeşte de măsuri organizatorice, de lupta pentru lichidarea birocraţiei, ori 
această problemă nu este o problemă care există numai în aparatul de stat, şi în 
general în unităţile economice, ea este o problemă care a molipsit toate 
organizaţiile noastre şi în special organizaţiile sindicale. 

Tovarăşi, noi am promovat o serie întreagă de elemente în toate ramurile de 
activitate a statului nostru. Părerea mea personală este că nu întotdeauna am reuşit 
să promovăm elementele cele mai bune. Pe linie sindicală noi am hotărât să 

scoatem un număr însemnat de muncitori din producţie pentru munca sindicală şi 
astăzi am ajuns în situaţia că toţi cei scoşi din producţie au făcut să stagneze 
activitatea sindicală în întreprinderi. Ei nu se bazează pe un activ numeros, nu 
lucrează cu grupele sindicale, ci lucrează sectar. Există sectarism în munca 
organizaţiilor sindicale şi în majoritatea lor tovarăşii scoşi din producţie sunt rupţi 
de masele muncitoare. Este o afirmaţie gravă, dar cred că este justă şi acest lucru 
trebuie să ne dea serios de gândit. În întreprinderi organizaţiile de partid nu ştiu ce 
face sindicatul într-o săptămână sau într-o lună, nu ştiu nici ce trebuie să facă şi ce 
interesează conducerea întreprinderii. Nu este clarificată încă care trebuie să fie 
activitatea organizaţiilor de partid în întreprinderi. Ori organizaţiile de partid ar 
trebui să cunoască în adâncime planul de ~ctivitate al direcţiei, să ştie ce are de 
făcut direcţia într-o lună, ce are de făcut sindicatul, UTM-ul să cunoască planurile 
acestor organizaţii din întreprindere şi acesta să fie planul organizaţiei de partid în 
întreprinderea respectivă. În loc să se ocupe de problemele producţiei, tovarăşii din 
conducerea organizaţiilor de partid stau tot timpul la şedinţe. Am fost la Uzinele 
"Nicolae Cristea" din Bucureşti. Toţi muncitorii au sărit pe capul meu că n-au fost 
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bine încadraţi, n-au fost întrebaţi atunci când s-au făcut încadrările; încadrarea s-a 
făcut de către directorul întreprinderii împreună cu secretarul organizaţiei de partid 
şi preşedintele Sindicatului. Acum aproape 2 ani, după ce s-a făcut încadrarea, l-am 
întrebat pe secretarul org. de partid dacă s-a discutat greutatea, problema aceasta în 
grupe şi am aflat că nici în organizaţiile de partid şi nici în cea sindicală problema 
n-a fost discutată. Deci problema încadrării a fost rezolvată numai de cei trei 
factori, sus, fără a antrena pe cei de jos. Este firesc că încadrările n-au fost bine 
realizate. Totuşi muncitorii au realizat planul pe 1950 până la I noiembrie. Deci 
grija faţă de oameni nu există şi aceasta tocmai din cauza spiritului birocratic care 
domneşte peste tot. Se lucrează numai la suprafaţă, dar oamenii noştri nu se ocupă 
în mod concret de toate problemele care trebuie să contribuie la îmbunătăţirea 
producţiei şi la îndeplinirea planului; şi totuşi dacă luăm de la începutul anului 
până acuma câte hotărâri au fost date de către Partid şi Consiliul de Miniştri cu 
privire la producţie, câte notări au fost din partea CGM-ului, unde s-au arătat 
măsurile organizatorice, care erau menite să ajungă până jos! Trebuie să se ia 
măsuri împotriva acelora care calcă hotărârile partidului şi guvernului pentru că 
aceasta înseamnă că se calcă însăşi baza conducerii noastre. Nu se înţelege încă ce 
rol are dictatura proletariatului şi dacă sus nu se respectă hotărârile partidului şi 
guvernului, nu se poate cere acest lucru jos. Să luăm de exemplu problema 
normelor şi a evidenţei. Dacă hotărârea respectivă ar fi fost luată în studiu imediat 
de către ministere şi Uniunile noastre, nu am avea astăzi situaţia că în mai toate 
ramurile de producţie să se lucreze astăzi după norme vechi. Este adevărat că în a 
doua jumătate a anului acesta, - şi nu vreau să spun că este meritul CGM-ului, -
dar am luat această problemă în mână împreună cu Ministerul Industriei, am luat 
măsuri concrete, s-au studiat normele la faţa locului şi astfel în foarte multe 
întreprinderi au început să intre în viaţă norme noi şi s-au obţinut rezultate 
minunate. Era la început această tendinţă că introducerea normelor noi se va 
însemna ridicarea muncitorilor împotriva noastră pentru că introducerea lor va 
însemna şi reducerea salariilor. Ori rezultatele sunt tocmai invers. Salariile sunt 
astăzi mai mari decât atunci când muncitorii au lucrat cu norme umflate. Trebuie 
văzut rezultatele ce s-au obţinut de pildă la "Timpuri noi", după introducerea 
normelor noi şi puteţi să vă închipuiţi cât de umflate au fost normele vechi dacă 
cele noi sunt de două ori mai mari. 

În legătură cu problemo premierii nici organizaţiile do partid, nici 0010 

sindicale n-au înţeles că ele (premiile) să constituie un stimulent pentru ingineri, 
tehnicieni şi maiştri în vederea organizării mai bune a producţiei, a ridicării 
productivităţii, a îmbunătăţirii calităţii producţiei, a reducerii preţului de cost. 
Acest sistem premial se introduce prin călcarea dispoziţiunilor în unele 
întreprinderi, iar în alte întreprinderi, din cauza că nu există nici o evidenţă nu se 
poate aplica. Aşa de pildă am fost la "Fusul" din Galaţi şi am văzut că muncitorii, 
în urma iniţiativei CGN-ului, au realizat asemenea economii încât timp de 8 ore au 
lucrat numai cu material economisit. Am întrebat pe director şi pe preşedintele 
sindicatului ce stimulent se dă oamenilor pentru asemenea economii. Mi-au 
răspuns că n-au dat nici un stimulent, şi la întrebarea de ce, mi-au răspuns că n-au 
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făcut acest lucru pentru că n-au reuşit să aibe cifre de control pentru reducerea 
preţului de cost cu toate că cantitatea şi calitatea producţiei a fost depăşită peste 
plan. Aceasta înseamnă stagnarea stimulentului pentru economii, demobilizarea 
maselor pentru economie. Nu vor putea înţelege masele care este rostul 
economiilor. Nu este de conceput, că în moment ce se obţin asemenea economii, să 
nu se obţină reduceri de preţ. Intâlnim cazuri când se ridică productivitatea, se fac 
economii, şi cu toate acestea preţul de cost nu se reduce. 

Vreau să mai ridic în această plenară problema inovaţiilor şi a raţionalizării 
muncii. Este o problemă despre care se vorbeşte numai, dar de fapt nu se face 
nimic serios. Trebuie să existe pe lângă Consiliul de Miniştri un organ care să dea 
dezlegare ce să se facă cu aceste inovaţii. Există astăzi multe inovaţii care se 
folosesc de acum în întreprinderi dar pentru care inovatorii n-au primit nici măcar 
10% ce ar fi trebuit să primească şi desigur că aceasta duce la demobilizarea oame
nilor. Am arătat şi rândul trecut ceea ce s-a întâmplat la Sovromtransport Galaţi 
unde un muncitor a făcut o inovaţie prin care norma a fost redusă de la 300 la 33 
ore. Omul a fost băgat la spital, l-au făcut nebun, dosarul a ajuns la prim-secretarul 
regional de partid şi de acolo a dispărut de pe masă., numai ca să nu se descopere 
mâna criminală a duşmanului. Şi aceasta numai pentru a demobiliza oamenii. 
Acelaşi lucru se întâmplă şi cu cărbunii în Valea Jiului. Şi aici este o mână 
criminală. Se vede că duşmani-i încearcă să compromită mai ales Sovromurile. 

Şi aşa cum a arătat tov. Suder se face experienţe pe spatele liniei partidului. În 
Valea Jiului unde trebuie o atenţie deosebită din partea conducerii partidului, se 
întâmplă aceste dese mutări a celor din conducerea organizaţiei de partid. Este o 
problemă principală., problema organizării. Au fost trimişi acolo, o serie de oameni 
ridicaţi, dar în loc de a se acorda o grijă deosebită faţă de oameni, în loc ca ei să 
capete experienţă, sunt mereu scoşi şi mutaţi în altă parte. Nu se poate să nu facem 
sacrificii şi pe linia de partid şi sindicală, să trimitem înapoi oamenii care au 
crescut acolo şi care au lucrat acolo ca să-i terminăm cu situaţia care există în 
Valea Jiului. Este acolo o situaţie gravă, mai proastă decât în 1947. Părerea mea 
este că este o lipsă a Ministerului Minelor şi Petrolului. Nu avem un ministru 
adjunct care să se ocupe de toate aceste probleme. Parcă ar fi un minister mai mult 
al petrolului decât al minelor. Şi aceasta este situaţia la ministere cât şi la uniunile 
noastre. 

Acum tovarăşi, vorbind despre conştiinţa faţă de muncă, cred că este timpul să 
studiem serios această problemă. Am fost în multe întreprinderi şi am constatat că 
conştiinţa muncitorilor este în unele locuri încă atât de înapoiată încât consideră 
maşina la care lucrează proprietatea directorului, şi unii muncitori înapoiaţi chiar 
proprietatea patronului; nu au ajuns să înţeleagă că este proprietatea lor şi din cauza 
aceasta, maşina şi locul de muncă nu sunt îngrijite. Uneltele sunt aruncate de colo 
în colo. De aceea m-am gândit că ar fi timp să dăm muncitorului maşina cu care 
lucrează. Acest lucru este neapărat necesar în cadrul întrecerilor socialiste. Atâta 
timp cât conducătorul locomotivei nu se va simţi stăpân pe locomotiva pe care o 
conduce, atâta timp cât muncitorul nu va fi stăpân de maşina la care lucrează nu 
vom putea începe gospodăria chibzuită. 
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Se constată subaprecierea în ce priveşte ridicarea elementelor calificate prin 
şcoli cum avem astăzi nu vom asigura cadre calificate. Tovarăşul Gheorghiu-Dej a 
spus încă la plenara trecută că însăşi întreprinderile să devină şcoli pentru 
calificare. Se impune ca ministerele noastre să aplice în practică măsuri încât 
întreprinderile să devină şcoli de calificare. Trebuiesc mobilizate resursele interne 
ale întreprinderilor în această direcţie. Să devină o preocupare a partidului şi a 
ministerului. 

De asemeni în ce priveşte contractele colective aceasta nu trebuie să fie o 
problemă care să preocupe numai sindicatul. Direcţia administrativă consideră că 
asta este numai o sarcină a sindicatelor. Tovarăşul Răutu a spus că întrecerea 
socialistă este o problemă a sindicatelor şi că sindicatele n-au iniţiativă în această 
privinţă. Este adevărat, nu am reuşit să conducem operativ această muncă. Nu 
putem spune că nu a existat iniţiativă dar nu a fost îndeajuns îndrumată. Însă nu 
este just să considerăm că direcţiunea şi partidul nu trebuie să se ocupe de această 
problemă a întrecerilor socialiste pentru că ele sunt legate de munca noastră 
politică de zi cu zi în producţie în vederea îndeplinirii planului. Întrecerea 
socialistă, cu toate lipsurile, a dat rezultate bune. Avem astăzi în ţară 700 
întreprinderi care lucrează în contul anului 1951. Aceasta fără întreceri socialiste n
ar fi fost posibil, oricât de superficial au fost ele organizate. 

Trebuie studiată de asemenea la noi problema mişcării stahanoviste. Noi până 
acuma am considerat că este prea devreme să abordăm această problemă. Am citit 
cele 40 de condiţiuni' pe care le pune tovarăşul Stalin ca absolut necesare pentru 
mişcarea stahanovistă. La noi astăzi conform acestor indicaţii a tovarăşului Stalin 
putem trece la dezvoltarea mişcării stahanoviste. Avem astăzi în toate ramurile de 
producţie realizări minunate, şi în industria siderurgică şi în industria metalurgică, 
în industria prelucrătoare şi în cea textilă unde unele muncitoare au început să 
lucreze la 48 de războaie şi la 8-1 O războaie care nu sunt automate. Deci propunem 
plenarei noastre să hotărască asupra acestei probleme, să se introducă mişcarea 
stahanovistă la începutul anului care vine. Să se convoace o conferinţă cu 
inovatorii şi cu raţionalizatorii de către conducerea partidului unde tov. 
Gherorghiu-Dej ca secretar general al partidului să vină şi să dea o linie în munca 
noastră de intrecere, să se stabilească linia in problema stahanovistă. Astfel vom 
crea condiţiuni noi, baze noi pentru construirea socialismului la noi în ţară. 

În legătură cu birocratismul, am mai arătat că şi pe linia sindicală avem aici 
foarte mult de făcut. Sindicatele vor avea un rol imens în vederea realizării Planului 
Cincinal. Ele vor trebui să mobilizeze masele şi acest lucru nu va fi posibil da.că nu 
vom ataca cu tot curajul problema organizării mai bune a muncii, a deZ\oltării 
spiritului de răspundere . 

• 
D.A.NI.C.,fond CC. al P.C.R., Cancelarie, dosar 69/1950,f 15-113. 
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85. 1950 decembrie 20. Notă informativă semnată de V. Em. 
Galan la adresa mitropolitului Moldovei, Sebastian Rusan, 
catalogat drept un element duşmănos şi periculos. 

În ziua de 20 decembrie 1950 am călătorit în automotorul Bucureşti-Iaşi cu 
Sebastian Rusan, mitropolitul Moldovei, fost delegat la Congresul de la Varşovia. 
A crezut că sunt inginer, şi eu, lăsând câteva ceasuri această confuzie, l-am 
ascultat. Mi-a spus între altele: 

I. Că ungurii ne-au fost, ne sunt şi ne vor rămâne duşmani cât o fi lumea. Că 
ei sunt iredentişti dar că noi ne vom lupta cu dânşii până la capăt, atunci când vor 
ridica din nou problema Ardealului; şi aceasta se va întâmpla neapărat, şi nu peste 
multă vreme. El personal, mitropolitul, declara că într-un asemenea caz ar fi în 
stare să ia toporul aşa cum l-au luat şi pe vremuri preoţii din Ardeal, care de fapt au 
condus şi în trecut toate revoluţiile românilor. 

2. Mitropolitul e antisemit. După părerea lui nici un popor din lume nu s-a 
purtat mai bine cu ,jidanii" decât poporul nostru, iar ei ne sunt şi ne rămân 
duşmani. Acuma ,jidanii" pleacă din ţară ca să ne facă rău. Povestea răzând 
duşmănos că la Bucureşti a fost obligat, la o adunare, să stea alături de „şeful 
jidanilor", rabinul. 

3. Impresiile lui dominante asupra Congresului se referă la prezenţa 

sălbăticiunilor aduşi de prin Africa şi din Coreea şi la sluţenia nemai pomenită a 
delegaţiei coreene. 

4. Mitropolitul e indignat de faptul că numeroase secte religioase au căpătat 
acum drept de existenţă legală, şi căuta să-mi insufle mie, inginer pravoslavnic, 
această indignare. (Mie şi lui L. Schinderman, fotograful de la Agerpres, care era 
cu mine şi pe care îl credea de asemeni drept credincios ortodox). 

5. I-am povestit despre creşterea natalităţii şi scăderea mortalităţii infantile în 
ţara noastră. Mitropolitul susţine că statisticile „lor" sunt neexacte, că de fapt acum 
ţăranii nu mai fac copii, şi că „neamul nostru e în primejdie să se piardă." 

Când a aflat (de la Schinderman) că sunt ziarist, şi-a încheiat comunicările 
bucurându-se că din fericire „ţara noastră e condusă de oameni înţelepţi, aşa că ... " 
(Efectiv, după „aşa că'' nu a mai spus nimic). În fond nu se simţea prea stingherit. 

În concluzie, cred că ori de câte ori va merge în străinătate, cu orice delegaţie, 
va comunica duşmanilor cu care va putea intra în legătură tot felul de bazaconii 
duşmănos ticluite. Cred că şi în legăturile lui cu preoţii lui şi credincioşii lui face 
agitaţie duşmănoasă. 

V. Em. Galan 

• 
D.A.NI.C..fond C.C. al P.C.R., Cancelarie dosar 165/1950.f 16. 
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86. 1950 decembrie. Rechizitoriu privind trimiterea în judecată 
a generalului David Popescu. 

R.P.R. 
Parchetul Curţii Bucureşti 
Cabinet Crime Război 
Dosar nr. 2.274/1946 

Rechizitoriu de urmărire nr. 60/1950 

Noi, procurorul şef al Parchetului Curţii Bucureşti; 
Având în vedere dispoziţiunile Legii nr. 291/I947, modificată prin Decretul 

prezidial nr. 207/1948. 
Având în vedere dispoziţiunile art. 8 şi art. 228, 230 pr. pen. 
Având în vedere actele şi lucrările dosarului nr. 2274/1948 privind pe: 
Popescu David, de 64 ani, de profesiune pensionar, născut în comuna 

Comarnic, jud. Prahova şi domiciliat în Bucureşti, str. Traian nr. 198, 
Expunem următoarele: 

Învinuitul David Popescu, în anul 1940, pe cand era general activ, a îndeplinit 
funcţiunea de ministru de interne de la 4 iulie - 6 septembrie, făcând parte din 
guvernului Ion Gigurtu. 

Acest guvern, fără nici o consultare a voinţei maselor largi populare 
muncitoare şi a ţărănimii muncitoare şi contrar voinţei acestora, prin actul de tristă 
amintire, denumit „Arbitrajul de la Viena", a cedat o bună parte din ţinutul 

Ardealului guvernului horthist-fascist de la Budapesta. 
Această cedare a marcat începutul celor mai grele suferinţe pentru clasa 

muncitoare şi ţărănimea muncitoare din partea fasciştilor şi hitleriştilor germani, pe 
lângă celelalte suferinţe create de clasa exploatatoare de la noi. 

Guvernului Gigurtu a încurajat prin această cedare pe hitlerişti şi a susţinut 
politica lor de agresiune, contribuind în acelaşi timp la aservirea vieţii economice a 
ţlrii. 

Învinuitul recunoaşte că în calitatea lui de ministru de interne a luat hotărârea 
dimproună cu alţii caro făcoau parte din acest guvern, de a ceda o bună parte din 
Ardeal şi a semnat „Arbitrajul de la Viena". Această cedare nedreaptă şi vexatorie 
intereselor maselor largi populare din ţara noastră, învinuitul caută s-o motiveze, 
arătând că neacceptarea cedării ar fi avut drept consecinţă atacarea ţării de către 
toate armatele, care în acel moment se găseau la frontierele ţării noastre, atac în 
faţa căruia ţara nu avea nici o posibilitate de a rezista efectiv şi risca o distrugere 
totală. 

Această susţinere este absolut neîntemeiată fiindcă dacă învinuitul David 
Popescu, pe atunci ministru de interne şi alţii, care au semnat actul de cedare prin 
care au înfeudat ţara politicii agresive hitleriste, ar fi urmat voinţa maselor largi 
populare, ar fi găsit un real sprijin în politica de pace a Uniunii Sovietice şi voinţa 
acesteia de neclintit de a lupta în caz de agresiune până la completa lichidare a 
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bandelor hitleriste invadatoare ale Europei, aşa cum marea ţară a socialismului, a 
dovedit-o până la urmă în faţa lumii întregi. 

Aşa fiind, rămâne bine stabilit că învinuitul dimpreună cu alţii, semnând actul 
de cedare a unei părţi din Ardeal, a cauzat tocmai acea distrugere totală a ţării 
noastre despre care afirmă că s-ar fi produs, în caz de nesemnare a arbitrajului şi 
prin fapta sa a contribuit la realizarea scopurilor politice hitleriste şi la aservirea 
vieţii economice a ţării. 

Deci învinuitul se face culpabil de a fi comis crima contra păcii prevăzută de 
art. 2 Iit. a şi pedepsită de art. 4 din Legea 291/1947, modificată prin Decretul 
prezidial nr. 207 /1948, pentru care urmează să fie trimis în judecata Curţii 

Bucureşti 
Pentru acest motive, 

Dispunem: 
Trimiterea în judecata Curţii Bucureşti a învinuitului Popescu David, de 64 

ani, pensionar, născut în comuna Comarnic, jud. Prahova şi domiciliat în Bucureşti, 
str. Traian nr. 198, pentru faptul prevăzut de art. 2 lit. a şi pedepsit de art. 4 din 
Legea nr. 291/1947, modificată prin Decretul prezidial nr. 207/48. 

Judecata se va face în stare de arest, împotriva învinuitului emiţându-se 

mandatul de arestare nr. 2.274 din 21 decembrie 1950. 
Dar în cabinetul nostru. 

Procuror [Indescifrabil] 

• 
A.S.R.l, fond„ P ", dosar nr. 1.339, voi. l f 190; publ. de Florica Dobre şi 

Alesandru Duţu, op. cit., p. 207-208. 

87. 1950. Scrisoarea semnată de Ilie Zaharia şi adresată lui 
Miron Constantinescu, membnt al Biroului Politic al C. C. al 
P. C.R., prin care critica lipsurile constatate în activitatea 
acestuia. 

Într-un din şedinţele din aprilie-mai, menţionate mai sus, aţi făcut unele 
afirmaţii inexacte care, după părerea mea, aveau drept scop o autoevidenţiere faţă 
de conducerea partidului. Aţi vorbit de politica dv. de promovare în colegiu a 
cadrelor tinere şi de faptul că nu aţi adus cu dv. oameni de la Ministerul Minelor şi 
Petrolului. Vom menţiona numai doi oameni aduşi de la M.M.P. şi introduşi în 
colegiu: Răzvan Penescu şi Sergiu Saniţchi. Tov. Răzvan Penescu, de 60 de ani, 
din care vreo 20 de ani i-a petrecut în Occident, poate fi un om cinstit, dar cred că 
după experienţa din alte ţări de democraţie populară, ar trebui, din prudenţă, să fie 
într-o situaţie de unde poate afla mai puţine secrete de stat. Cât priveşte tov. 
Ganiţchi, care s-a arătat a fi un element încă destul de slab şi a trebuit să-i retrageţi 
conducerea diviziunilor de balanţe, socotesc că după cele întâmplate la verificarea 
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lui, ar fi trebuit, tot din prudenţă, să nu-l însărcinaţi cu conducerea grupei care se 
ocupă cu legătura cu Consiliul de asistenţă economică mutuală. Nu mai vorbesc de 
faptul că l-aţi introdus în colegiu pe tov. Şerbescu, deşi ştiaţi că este un fost moşier 
şi industriaş. Dacă aţi vrut să arătaţi conducerii partidului cum aţi constituit 
colegiul, cred că era cazul să arătaţi în spirit autocritic şi lipsurile pe care le are 
cole~iul în compoziţia sa. 

lntr-o convorbire particulară, mi-aţi spus că voi fi probabil chemat la partid în 
legătură cu chestiunile din aprilie-mai şi „nu vreau să te influenţez... dar te 
sfltuiesc ... să vorbeşti cinstit în faţa partidului". Nu ştiu de ce n-aţi vrut să mă 
influenţaţi să vorbesc cinstit la partid, dar, vă spun deschis, impresia mea a fost că 
vă temeţi că vă vom critica aspru la partid, dar n-aţi putut să mi-o spuneţi. N-am 
fost chemat la partid. La comisia de verificare am socotit că este cazul să vorbesc 
despre mine - şi atunci autoflagelându-mă, exagerând, spunând inexactităţi, 
asupra cărora vom reveni la o a doua şedinţă. Dar părerea mea despre unele lipsuri 
ale dv. v-o spun acum. 

Eu cred că rădăcina lipsurilor dv. constă în următoarele: aţi fost promovat de 
tânăr ca membru al al Biroului Politic. Pentru trecutul dv. politic şi pentru calităţile 
deosebite ce le aveţi. Trebuia să faceţi efortul ca să corespundeţi acestui post foarte 
important. Şi aţi reuşit, cred, să arătaţi aceasta conducerii partidului. Dar, pe de o 
parte, postul acesta înalt v-a dat puţină ameţeală; aţi pierdut din simplicitatea şi din 
modestia necesară unui conducător comunist, pe de altă parte, înclin să cred că 
pentru a căpăta o bună apreciere din partea conducerii partidului aveţi tendinţa de 
a vă acoperi lipsurile şi de a nu susţine un punct de vedere înainte de a şti că va fi 
acceptat; iar dacă ştiţi că nu va fi acceptat, sau aveţi îndoială, am impresia că 
ocoliţi, că evitaţi să puneţi problema. 

Se poate, tovarăşe Miron Constantinescu, să mă înşel şi să nu fie aşa cum 
spun. M-ar bucura aceasta. În orice caz, socotesc de datoria mea să vă aduc la 
cunoştinţă unele păreri ce mi le-am racut din contactul cu dv. 

Cu salutări tovărăşeşti, 
Ilie Zaharia 

• 
D.A.NI.C.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie. dosar 170/1980, p. 1-23. 

88. 1950. Raport asupra curentului anrisemit. Informaţii 
referitoare la provocările antiromâneşti din Transilvania şi 

antiortodoxe dezlănţuite de Securitate la mănăstirile din 
judeţele Neamţ şi laşi (fragmente). 

Antisemitismul este adâncit în toate păturile sociale de evreii sioniştii care au 
pătruns în tot aparatul de stat de unde provoacă permanent pe români. Prin aceste 
provocări au reuşit să creeze o convingere, aproape generală, că ţara este condusă 
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numai de evrei. Credinţa aceasta a cuprins şi minţile şi inimile multor membri de 
partid. Disproporţia, atât de izbitoare, în aparatul de stat, între elementul românesc 
şi cel evreiesc, fac ca şi mai mult să se adâncească antisemitismul în rândurile 
membrilor de partid români. 

De peste tot vin ştiri cum că elementul românesc în aparatul de stat este în 
minoritate şi în unele locuri, pe cale de lichidare, fiind împinşi afară de elementele 
evreieşti sioniste. 

Din convorbirile cu chiriarhii şi clerul din Transilvania, acolo situaţia este şi 
mai tragică. Maghiarii şovini şi evreii sionişti, lucrând mână în mână, sub 
adăpostul Uniunii Populare Maghiare, nu acceptă pe români, ori câte drepturi ar 
avea, să ocupe posturi în administraţia de stat. Celor ce sunt în funcţiune lui se 
inventează, de altfel ca şi celor din administraţia de stat din restul ţării, de către 
evreii sionişti, dosare pentru a-i scoate din posturile ce ocupă. În acelaşi timp însă 
se promovează elementele sioniste şi maghiare şovine, care prin trecutul lor de 
foşti mari negustori, mari industriaşi, mari comercianţi, mari proprietari etc., nu ar 
avea dreptul să fie promovaţi. De aici credinţa că toate uşile sunt deschise evreilor, 
indiferent că sunt membri de partid sau sionişti, cât şi tuturor maghiarilor. 

În universităţi: toate posturile administrative de conducere, Comitetele 
studenţeşti, conduceri de cantine, conduceri de cămine etc., cuprind în componenţa 
lor, majoritate evrei, românii fiind lăsaţi într-un număr infim sau chiar de loc. 
Aceste comitete, exercită asupra studenţimei române hărţuieli cu scopul de a-i 
împiedica să-şi urmeze cursurile să-şi prepare examenele şi de a-i ocupa cu şedinţe 
interminabile şi cu îndeletniciri incomparabile cu demnitatea unui student. Ca să 
poată să fie prezenţi şi să scape de toate ameninţările, studenţii români sunt nevoiţi 
să se lipsească, aproape zilnic, de câte o masă, pricinuidu-le o proastă dezvoltare 
fizică, tocmai în momentul creşterii lor. Dormind ore puţine şi silindu-se prin 
eforturi mari să-şi însuşească cunoştinţele studiilor, în majoritatea lor au ajuns într
o slăbiciune revoltătoare. 

De la Râmnicu Vâlcea a fost adus de maiorul Filip şi predat Securităţii 
Ministerului de Interne. Nu ştim ce s-a întâmplat cu el, bănuim însă că n-a primit 
nici o sancţiune. În orice caz, faptele lui n-au făcut bine nici mănăstirilor şi nici 
guvernului. 

[ ... ] 

În Moldova, teroarea deslănţuită de Securitate, din Târgu Neamţ şi Piatra 
Neamţ, este destul de cunoscută Ministerului Afacerilor Interne, din desele plângeri 
ce s-au adresat chiar de Patriarh. Agenţii securităţii - toţi evrei - s-au dedat la tot 
felul de ameninţări în mănăstirea Neamţu, Secu, Agapia, Văratec, Bistriţa, Durău 
etc., adâncind prin aceasta antisemitismului, vom raporta ultima provocare a 
Securităţii asupra mănăstirilor Durău, Agapia, Văratec, Secu, Neamţu şi Iaşi. 

Într-una din zile, dl. maior Ceia, şeful Securităţii din laşi, s-a prezentat 
părintelui Vicar Teoctist Arapaş, la Mitropolia Iaşului şi i-a cerut găzduire pentru o 
condamnată la moarte, Silvia Nedelcovici, nepoată a d-lui prim ministru Dr. Petre 
Groza, de care ştie şi dl. Vice Preşedintele Vasile Luca. Găzduirea trebuia să se 
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facă în mănăstirile pomenite mai sus. Vicarul a refuzat, sub pretext că asemenea 
găzduiri nu sunt permise în mănăstiri. Maiorul Ceia a stăruit câteva seri la rând să-l 
convingă pe vicar la această găzduire pe care o socotea ca un ajutor ce se dă 
guvernului, care doreşte să acopere pe dl. prim ministru şi să o ţină ascunsă pe 
Silvia Nedelcovici până apare un decret de amnistie. Maiorul refuza însă să dea în 
scris. Vicarul s-a convins să maiorul îi întindea o cursă, mai cu seamă că-l sfătuia 
să nu comunice nimic Patriarhului sau altor persoane fie chiar de la partid. Totuşi, 
maiorul a luat contact cu Exutul mănăstirilor - Hrisostom Asavei - pe care l-a 
convins să ducă pe Silvia Nedelcovici în mănăstoirea Durîu, Jud. Neamţ unde a stat 
aproape 5 luni de zile. Aci au pus la cale o serie de delicte, vârând în casele 
călugărilor diferite corpuri delicte, pentru ca apoi să fie arestaţi pentru aceste 
corpuri delicte şi pentru adăpostire de partizani, fiind deţinuţi şi astăzi. Apoi dl. 
maior Ceia a înscenat arhimandritului Varahil Moraru, legături nepermise cu Silvia 
Nedelcovici, pretextând că a rămas însărcinată cu el şi că el a dorit să se 
căsătorească cu ea, dar n-a putut fiind a fost arestat. Din luna mai şi până în 
decembrie 1949, dl. maior Ceia a colindat mănăstirile amintite mai sus, cerând 
găzduire pentru Silvia Nedelcovici, care a rămas însărcinată cu acest călugăr şi că 
aceste măsuri sunt luate şi pentru apărarea prestigiului bisericii. Este dusă întâi la 
mănăstirea Agapia, apoi în luna sept. la mănăstirea Văratec. Descoperită de stareţă 
că este ascunsă în casa călugăriţei Eva Olaru, unde fusese adusă de către dl. maior 
Ceia şi de dl. Schiller, şeful Securităţii din Târgu Neamţ, sub ameninţarea cu 
revolverul de a o întreţine şi de a nu spune nimănui. Stareţa a anunţat pe Patriarh, 
după ce anunţase Miliţia locală şi pe secretarul Comitetului Provizoziu din sat. 
Patriarhul, dimpreună cu directorul Patriarhiei, s-au deplasat la mănăstirea Văratec, 
în ziua de 15 Nov. 1949, unde au găsit pe Silvia Nedelcovici, pe care o mai găsise 
şi dl. Sadoveanu la mănăstirea Agapia. 

Directorul patriarhiei a anunţat oficial Miliţia locală, cu care au vizitat-o pe 
Silvia Nedelcovici, găsind acolo pe dl. Schiller, şeful Securităţii din Târgu Neamţ, 
dimpreună cu un domn ce s-a dat drept medic, pretextând că i-au făcut o vizită 
medicală, întrucât peste o lună urmează să nască, motiv pentru care dânşii nu pot s
o ia din mănăstire acum ci numai după ce naşte. Schiller s-a prezentat patriarhului, 
susţinând acelaş lucru. Când patriarhul i-a comunicat că aceasta este o minciună şi 
c.11 Silvia Nedekovki nu este însărcinată, dl. Sd1illcr a lăsat capul în jos spunând: 
,.Eu execut ordinele speriorului meu" şi a plecat. După masă, Silvia Nedclcovici a 
vrut să vorbească cu Patriarhul, dar n-a fost primită ci a fost îndrumată la directorul 
patriarhiei, dl. Ion Modoran căruia i-a povestit, de faţă fiind şi stareţa şi directoarea 
seminarului monahal, aceeaşi poveste pe care o repeta de un an de zile: că este 
nepoata d-lui prim ministru dr. P. Groza, orfană de mamă, că a făcut parte din 
Grupul Partizanilor de la Timişoara unde au tipărit ziarul „România Mare" şi fiind 
prinsă a fost condamnată la moarte, însă, înainte de execuţie a fugit de sub escortă, 
povestind o serie de peripeţii, până a ajuns la Iaşi sub protecţia d-lui maior Ceia; 
fiind dusă de dânsul la Durău, s-a îndrăgostit de Arhimandritul Varahil Moraru, cu 
care a rămas însărcinată. Întrebată când naşte, dânsa a spus că pe la începutul lui 
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martie 1950, deci la o dată mult mai îndepărtată decât cea susţinută de dl. Schiller 
etc. vezi declaraţia anexată rap. Nr. 563/1949 al mănăstirii Văratec jud. Neamţ. 

I s-a pus în vedere că în 48 de ore să părăsească mănăstirea, contraru a fi 
anunţat Ministerul Afacerilor Interne. Ţinem să apreciem că toate anunţările făcute 
de mănăstire Miliţiei şi Securităţii, n-au avut nici un curs. 

În supărarea sa dl. Schiller a spus că i-a scăpat de data aceasta din mână 
stareţa şi directoarea seminarului monahal, pe care a vurt să le bage la puşcărie, 
pentru că adăposteau o partizană, dar nu le va ierta cât este el şeful Securităţii din 
Neamţ. 

În ziua de 18 noiembrie mănăstirea a anunţat Ministerului de Interne printr-o 
telegramă iar în seara zilei de 21, dl. Schiller a venit cu o trăsură cu un cal, au 
urcat-o pe Silvia Nedelcovici în trăsură, el făcând pe vizitiul, părăsind mănăstirea 
în văzul tuturor maicelor. 

În ziua de 22 noiembrie a chemat la securitate pe călugăriţa Eva Olaru, gazda 
Silviei Nedelcovici. 

După tot felul de insulte şi înjurături la adresa bisericii şi Patriarhului a 
pălmuit-o în faţa celorlalţi funcţionari, pentru declaraţia pe care a dat-o călugăriţa 
directorului Patriarhiei. Apoi a ţinut-o arestată două zile. 

Silvia Nedelcovici a fost dusă de dl. Schiller la mănăstirea de călugări, după 
24 de ore. Apoi, dl. Schiller a dus-o în gazdă la un călugăr din mănăstirea Neamţu. 
Aflând stareţul cu călugării ceilalţi, ajutaţi de şeful de post, au izgonit-o după două 
zile de şedere acolo. Unde au dus-o după aceasta deocamdată noi nu ştim. Dl. 
maior Ceia a arestat pe exarhul mănăstirilor, preotul Hrisostom Asavei şi şi-a 

manifestat toată supărarea pe vicarul Mitropoliei Moldovei, Teoctist Arapaş, că nu 
l-a ajutat în această chestiune. 

Ecouri din Armată 
Mitropoliţii şi episcopii ortodoxi, întruniţi în Sinod în zilele de 25-28 februarie 

a.c., au raportat patriarhului despre ecoul pe care l-au produs în lumea satelor şi 
craşelor, cele povestite de soldaţii veniţi în concediu de sărbătorile Crăciunului, 
asupra educaţiei antireligioase ce se face în Armată. Răniţii ostaşilor sunt revoltaţi 
că în armată se încearcă determinarea soldaţilor de a-şi lepăda credinţa lor 
religioasă iar soldaţii reîntorşi au venit şi mai întăriţi în credinţa lor religioasă, 
majoritatea lor spovedindu-se la duhovnici pentru a fi asiguraţi în cunoştinţa lor de 
păcatul de a fi luat parte la şedinţe unde Dumnezeu a fost insultat, bârfit şi ocărât. 

Părerea noastră este ca şi în armată să înceteze acţiunea antireligioasă în 
rândurile soldaţilor şi totodată să li se dea libertatea celor care cred, să frecventeze 
bisericile în Duminici . 

• 
D.A.NI.C.Jond CC. al P.C.R., Cancelarie, dosar 156/1950.f 18-20. 
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89. 1950 decembrie. Scrisoarea adresată ministrului de Interne 
prin care este denunţat generalul Ion Ilcuşu. 

Strict personal 
[Decembrie 1950] 

Tovarăşe Ministru, 

Vă semnalăm prin aceste rânduri că generalul în rezervăp Ilcuşu Ion, din strada 
Dr. Tumescu 13, fost ministru al Apărării Naţionale, se plimbă liber pe Calea 
Victoriei, sfidând opinia publică. 

Este singurul ministru din guvernele reacţionare care a scăpat să nu fie arestat 
şi este surprinzător cum a putut să fie trecut cu vederea. Din informaţii, el s-ar fi 
găsit la o vie a sa din Buftea, în noaptea când au fost arestaţi toţi colegii săi de 
tristă memorie şi acum a fost uitat de organele chemate a-l supraveghea. Se zice că 
s-ar bucura de protecţia D-lui Dr. Groza, fiind bine cunoscuţi şi prieteni din Ardeal. 
Aşa afirmă el în cercul său de prieteni. 

Vă rugăm luaţi măsuri în consecinţă pentru arestarea acestui „fost ministru", 
cunoscut prin activitatea sa reacţionară din vremurile apuse pentru totdeauna. 

Trăiască Republica Populară Română! 

Victor Ştefănescu 

Strada Mareşal Tolbuhin 93 Loco. 

Tovarăşului Teohari Georgescu, ministru al afacerilor interne 

Rezoluţie: 

Tov. Birtaş. 
Care este cauza că nu a fost pus pe tablou? 
22.XIl.1950. 

D.O. [Indescifrabil] 

• 
A.S.R.I., fond „P", dosar nr. 10.351, f 105; publ. de Florica Dobre şi 

Alesandru Duţu, op. cit., p. 208-209. 

90. 1950. Raport înaintat de Direcţia Superioară Politică a 
Armatei Comitetului Central al P.R.M, în legătură cu 
verificarea membrilor de partid din armată. 

Direcţia Superioară Politică a Annatei 

Către 

Comitetul Central al P.R.M. 

Verificarea membrilor de Partid din Armată şi în special a cadrelor 
permanente a constituit un prilej de temeinică cunoaştere şi a Aparatului Politic 
care în majoritate se compun din membrii de partid. 
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Faţă de importanţa sarcinilor pe care Aparatul Politic trebuie să le rezolve, faţă 
de calitatea muncii care i se cere, acest organ militar, mai mult decât oricare altul al 
Armatei, a fost supus unei permanente verificări şi primeniri. 

Ca rezultat al acestei selecţionări. în ultimii doi ani au fost scoşi din Aparatul 
Politic şi chiar din Armată, peste 400 ofiţeri şi subofiţeri. 

În plus, Aparatul Politic ţinând cont de compoziţia socială nesănătoasă a 
cadrelor de la comisia şi de toate lipsurile legate de această situaţie - a dat 
celorlalte organe ale Armatei, peste 1.900 de ofiţeri şi subofiţeri. 

În acest fel, Aparatul Politic - deşi a avut permanent ajutorul C.C. P.M.R. 
numericeşte a crescut foarte încet şi atinge o încadrare de 4 7% faţă de necesar. 

Situaţia numerică a Aparatului Politic este următoarea: 
Treceţi pe linie de comandă: prin această încadrare, Aparatul Politic se va 

reduce la circa 33% faţă de necesar. 
Problema completării Aparatului Politic necesită o rezolvare cât mai urgenţă, 

întrucât Armata, conform planului aprobat de C.C. P.R.M. şi de guvern, se va 
dezvolta şi se va pune destul de urgent sarcina încadrării unor unităţi noi. 

Posibilităţile noastre de încadrare a Aparatului Politic sunt destul de reduse şi 
se mărginesc în special la cadre pentru eşaloanele inferioare, companie (şi 

similare), astfel: 
- În august 1950 vor absolvi cursurile Şcoalei Militaro-Politica Nr. 3 - cu 

gradul de sublocotenent un număr de 800 elevi, din care numai 300 sunt membri de 
partid, iar 500 U.T.M.-işti. 

- În cursul anului 1951 vor absolvi Şcoala Militaro-Politică Nr. 1 şi Nr. 2 cu 
gradul de locotenent un număr de circa 1.600 elevi, din care 800 membri de partid 
şi 800 U.T.M.-işti. 

- De asemenea, în 1951 vor absolvi Academia Militaro-Politică, circa 100 
elevi membri de partid. 

- Din rândul ostaşilor membri de partid ctg. 1948, care um1ează să fie lăsaţi la 
vatră în octombrie 1950, vor putea recruta un număr de 3-400 membri de 
partid/care vor corespunde şi vor dori să devină ofiţeri. (vezi anexa Nr. 1 situaţia pe 
funcţii). 

Întrucât ei sunt absolvenţi ai şcolilor Regimentare de un an, deci au o pregătire 
militară şi politică., vom putea organiza un curs de 4 luni, după care - pe cei 
corespunzători - îi vom avansa la gradul de sublocotenent. 

- Din ostaşii ctg. 1949/1950 membrii de partid, vom recruta un număr de 4-
500 membri de partid, mai mulţi nu vom putea recruta pentru Aparatul Politic, 
având în vedere nevoile altor şcoli militare. Vom organiza cu aceştia un curs de 6 
luni după care - pe cei crespunzători - îi vom avansa la gradul de sublocotenent. 

Cu aceste elemente vom reuşi să încadrăm, aşa cum am arătat mai sus, numai 
eşaloanele inferioare ale Aparatului Politic. În privinţa funcţiilor de răspundere la 
eşaloanele mijlocii şi superioare, avem posibilităţi foarte reduse. 
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În plus, trebuie să încadrăm şi Comisiile de Partid (circa 40 tovarăşi), funcţii 
care nu au fost până în prezent în organizarea Aparatului Politic. 

Faţă de această situaţie propunem următoarele: 
1. - Să se aprobe chemarea în Armată a 95 tovarăşi din cei 124 tovarăşi civili, 

cari au verificat membri de partid în Armată. Ei vor fi folosiţi în primul rând pentru 
completarea comisiilor de partid şi a instructorilor de partid. 

2. - Să se aprobe selecţionarea şi recrutarea cu ajutorul Birourilor Judeţene 
P.R.M. a 200 tovarăşi cari au absolvit Şcoala Medie de Partid, pentru a putea 
încadra funcţiile de conducere ale Aparatului Politic ca: locţiitor politic Div., Rgt., 
şefi Secţie Politică de la Regiuni şi instructori de partid S.D.P.A., Regiuni şi 

Comandamente. 
3. - Să se aprobe în acelaşi condiţiuni selecţionarea şi recrutarea a I .OOO 

membri de partid, muncitori între 25-35 ani, cu care putem încadra o parte din 
funcţiile mijlocii ale Aparatului Politic (locţiitori la Batl, Secţiile Politice de la 
Regiuni şi Comandamente, Secţiile M.U. şi Aparatul Politic la Regiment etc.). 

Propunem ca tovarăşii de mai sus să urmeze un curs de 3 luni, după care să fie 
avansaţi la gradul corespunzător capacităţii lor. 

4. - Să se aprobe pe timp de 1-2 ani încadrarea funcţiilor de locţiitor politic de 
campanie cu membrii U.T.M., luându-se sarcina ca în această perioadă să realizăm 
numărul necesar de membrii de partid. 

5. - Propunem recunoaşterea calităţii de candidat de partid pentru cei 705 
absolvenţi ai Şcoalei Politice Nr. I promoţia 30 Decembrie 1949, pentru cei 228 
absolvenţi ai Şcoalei Politice Nr. 2 promoţia 9 Mai 1950 (pentru care am avut 
aprobarea recrutării lor din partea Comitetului Central). 

Desfiinţarea situaţiei lor se va face îndeplinind riguros hotărârile Plenarei a 
VI-a C.C. P.R.M. 

6. - Să se aprobe primirea în partid (în calitate de candidat) a elevilor Şcoalei 
Politice Nr. 3, care absolveau şcoala la data de 23 August 1950 şi sunt pregătiţi 
pentru munci politice în cadrul Aparatului. 

Primirea lor se va face aplicând riguros hotărârile Plenarei a VI-a a C.C. 
P.R.M. 

În caz de aprobare a propunerilor făcute, vom putea încadra până în toamnă 
Aparatul Politic în proporţie de circa 70% iar în 1951, cu absolvenţii din şcolile 
militare politice, vom putea realiza o încadrare de 80-85% faţă de necesarul actual. 

Rugăm Comitetul Central să realizeze de urgenţă propunerile de mai sus şi a 
le aproba, pentru a putea îmbunătăţi încadrarea Aparatului Politic şi compoziţia sa 
socială, sprţ a putea face faţă sarcinilor ce ne stau în faţă. 

♦ 

Arhivele Militare Române,fond Microfilme, roiai A.S.l, 20/9, c. 84-87. 
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91. 1950. Raport al Direcţiei Superioare Politice a Armatei 
privind munca politică şi de partid în armată. 

Munca politică şi de partid în armată are drept scop: 
„Unirea ostaşilor de toate gradele din Armata Republicii Populare Române în 

jurul clasei muncitoare, Partidului Muncitoresc Român şi Guvernului Republicii 
Populare Române; 

- educarea ostaşilor de toate gradele în sprijinul devotamentului faţă de patrie, 
al credinţei faţă de jurământul militar şi respectării neşovăitoare a disciplinei 
militare; 

- întărirea puterii de luptă şi ridicarea nivelului politico-moral al Armatei 
Republicii Populare Române; 

- educarea ostaşilor pentru a înţelege scopul şi caracterul războiului, 

înarmându-i cu voinţa neînduplecată de a obţine victoria asupra duşmanului"; 
(Reg.Întreb. în Luptă M.U.); 

- educarea ostaşilor de toate gradele în spiritul prieteniei şi dragostei faţă de 
Uniunea Sovietică şi Armata sa eliberatoare, faţă de marele Stalin - conducătorul, 

învăţătorul şi prietenul oamenilor muncii de pretutindeni. 
„Munca politică în Armata Republicii Populare Române se organizează pe 

baza hotărârilor Comitetului Central al Partidului Muncitoresc Român şi a 
Guvernului Republicii Populare Române, a ordinelor şi directivelor Ministerului 
Forţelor Armate şi Direcţiei Superioare Politice a Armate şi se realizează de către 
candidaţi, locţiitorii politici ai comandanţilor, cadrele aparatului politic, 
organizaţiile de partid şi de tineret". (Reg.Întreb. în Luptă de M.U.) 

I. Organizarea aparatului politic, a organizaţiilor de partid şi de tineret in 
Armată 

A. Pentru a conduce, îndruma şi controla activitatea politică de partid şi tineret 
din Armată, D.S.P.A. are în organizarea sa următoarele direcţii şi secţii centrale: 

- Direcţia Propagandă şi Agitaţie care îndrumează şi controlează munca de 
pregătire politică-ideologică, culturală şi sportivă a ostaşilor de toate gradele şi 

învăţământul politic şi de partid din Armată; 
- Direcţia Organizare şi Instructaj care arc ca sarcină organizarea şi controlul 

muncii organelor politice şi a organizaţiilor de partid din Armată; 
- Direcţia Cadre care se ocupă cu recrutarea, cunoaşterea, creşterea şi 

promovarea aparatului politic; 
- Secţia Muncii U.T.M. care îndrumează şi controlează activitatea 

organizaţiilor U.T.M. din Armată; 
- Secţia Direcţiilor Centrale din M.F.A. care coordonează, îndrumează şi 

controlează munca politică şi de partid din Direcţiile Centrale M.F.A.; 
- Secţia Administrativă; 

- Secţia Contabilitate; 
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D.S.P.A. conduce direct: ziarul „Glasul Armatei", Casa Centrală a Armatei, 
Academia Militro-Politică, 3 şcoli militaro-politice, Şcoala Militară de Muzică şi 
Liceul Militar. 

D.S.P.A. conduce munca politică, de partid şi U.T.M. de pe teritoriu prin 
locţiitorii politici şi direcţiile (secţiile) politice de la cele 3 Regiuni Militare şi 7 
Compartimente de Armată. 

Direcţiile (secţiile) politice ale Regiunilor Militare şi Comandamentelor de 
Armată au în subordine directă pe locţiitorii politici şi secţiile politice de la M.U. 

Secţiile politice ale M.U. conduc direct munca politică, de partid şi U.T.M. din 
unităţi prin locţiitorii politici şi aparatului politic al unităţilor. 

La subunităţi sunt locţiitori politici. 
Locţiitorii politici de unităţi conduc şi îndrumează munca organizaţiilor de 

partid şi tineret. 

B. Forma de organizare a partidului în Armată cuprinde: comitete de partid (în 
comandamentele şi unităţile unde numărul membrilor de partid trece de I 00), 
organizaţiile de bază (în unităţile şi formaţiuni independente), organizaţii de 
companie, grupe de partid (de plotoane) şi grupe mixte de partid şi U.T.M. (în 
unităţile şi formaţiunile unde nu sunt 3 membri de partid sau candidaţi). 

Cei 17 .204 membri de partid şi 820 candidaţi de partid sunt organizaţi în 12 
organizaţii de partid şi 493 organizaţii de bază care cuprind 260 organizaţii de 
companie şi 1.654 grupe de partid. 

Din cele 493 de bază, 91 au birourile descompletate şi 20 nu au secretari. 
Aceasta se datoreşte trimiterii la şcolile militare a celor mai buni membri de partid 
ostaşi, mutării masive de cadre şi rezultatelor verificării. S-au luat măsuri pentru 
completare. 

Pe categorii, membrii de partid sunt repartizaţi astfel: 
- ofiţeri .................................................. 3.833 
- subofiţeri ............................................. 1.865 
- maiştri militari .................................... 262 
- elevi şcoli militare .............................. 1.697 
- funcţionari civili ................................. 9 I 9 
-- oc;taşi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ......................... K1i2B 

Total: 17.204 

Membrii de partid, cadre, elevi şi funcţionari civili au următoarea origină 
socială: 

- muncitori ............................................ 2.268 
- ţărani săraci ......................................... 2.626 
- ţărani mijlocaşi .................................... 1.284 
- chiaburi................................................ 169 
- mic-burghezi ........................................ 2.202 
- burghezi .............................................. ___],]_ 

Total: 8.576 
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Originea socială a secretarilor organizaţiilor de bază este următoarea: 
- muncitori ................................................ 128 
- ţărani muncitori ....................................... 248 
- mic-burghezi ............................................ 85 
- chiaburi.................................................... 9 
- burghezi . .. .. . . . . . .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . . .. . .. .. . .. .. 3 

Din totalul de 3.833 ofiţeri membri de partid, 2.095 sunt din cadrele vechi 
armatei (55%) şi numai 1.738 (45%) sunt proveniţi din câmpul muncii, cu 
următoarea apartenenţă socială: 724 muncitori, 76 ţărani muncitori, 240 mic
burghezi şi 1 O chiaburi. 

Membrii de partid nu au putut fi încă just repartizaţi pe arme şi unităţi din 
cauza fluctuaţiilor intervenite prin lăsarea la vatră a contingentului 1947, mutărilor 
masive de cadre şi a necunoaşterii precise a numărului membrilor de partid din 
contingentele 1949 şi 1950. S-au început lucrările pentru o justă repartiţie a 
membrilor de partid pe unităţi. 

C. Organizaţiile U.T.M. din Armată au un număr de 58.849 membrii şi 7.836 
candidaţi. Din aceştia 35% sunt muncitori, 55% ţărani muncitori şi 10% 
intelectuali. 

Membrii şi candidaţii U.T.M. din Armată sunt organizaţi în 154 organizaţii 
U.T.M. de unităţi şi 1.167 organizaţii de bază care cuprind 3.248 grupe. 

II. Încadrarea aparatului politic şi politica de cadre 
a. Din necesarul de 6.326 ofiţeri şi subofiţeri pentru munca politică, în prezent 

există un număr de 2. 761, adică 43,6%. 
Aceştia sunt repartizaţi astfel: 
- 1.121 locţiitori politici. din care 961 ofiţeri şi 160 subofiţeri; 
- în restul aparatului politic sunt 920 ofiţeri şi 720 subofiţeri (vezi anexa Nr. l 

şi 3). 
Subofiţerii din aparatul politic sub folosiţi în majoritate în muncile tehnice, de 

birou. 
Din punct de vedere al apartenenţei politice, aparatul politic se prezintă astfel: 
- membrii de partid ............................... 1 . 729 
- candidaţi .. .. .. .. ... ... .. .. .. .. .. .. ... .. .. ... .. .. .. ... . 322 
- nemembrii de partid . .. .. . .. .. .. .. . . .. .. .. . .. .. . 71 O 

Aceşti ofiţeri şi subofiţeri provin; 
- din câmpul muncii ............................... 1.351 
- din diviziile de voluntari....................... 619 
- ofiţeri şi subofiţeri activi ...................... 791 

Din cei 619 ofiţeri şi subofiţeri proveniţi din diviziile de voluntari, 42 au fost 
ofiţeri activi, 55 subofiţeri activi, 83 ofiţeri de rezervă, 47 ofiţeri rezervă, iar restul 
ostaşi. 
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De asemenea. din cei proveniţi din câmpul muncii numai un număr de 796 au 
fost muncitori, 219 ţărani şi 336 intelectuali şi funcţionari. 

Cu origina socială Aparatul Politic se prezintă astfel: 
- muncitori . .. . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6 I 7 
- ţărani muncitori .................................... 1.533 
- mic-burghezi .. . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . 5 I 8 
- chiaburi................................................. 85 
- burghezi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 
b. Munca de cadre şi-a îndreptat efortul pentru: selecţionarea, cunoaşterea şi 

promovarea cadrelor Aparatului Politic; recrutarea şi cunoaşterea elementelor 
corespunzătoare ca pregătire şi origină socială pentru academii, şcoli şi diferite 
cursuri; urmărirea creşterii elevilor academiilor şi şcolilor militro-politice pentru 
justa lor repartizare după absolvire. 

În anul 1949 s-au intensificat măsurile de crearea condiţiilor necesare ridicării 
din mijlocul ostaşilor a elementelor apte şi corespunzătoare pentru a fi întrebuinţate 
în Aparatul Politic din Armată. 

În acest scop s-au înfiinţat două şcoli militaro-politice şi Academia Militaro
Politică. 

Pe baza experienţei din trecut metoda de recrutare a elevilor pentru aceste 
şcoli s-a îmbunătăţit simţitor, reuşindu-se ca în anul 1950 să se selecţioneze pentru 
şcolile militaro-politice elemente corespunzătoare din punct de vedere al originii 
sociale, apartenenţei politice şi al posibilităţilor de dezvoltare. 

Pentru îmbunătăţirea compoziţiei sociale a aparatului politic, cu sprijinul C.C. 
al P.M.R., au fost aduşi din câmpul muncii şi promovaţi din ostaşi în cursul anului 
1949, 963 ofiţeri şi 224 subofiţeri. 

De asemenea, pentru curăţirea Aparatului Politic de elementele necorespun
zătoare, D.S.P.A. a îndepărtat din Aparatul Politic - de la 1 iulie 1949 şi până 
acum - 404 ofiţeri şi subofiţeri. 

În anul 1948 şi 1948 nu au fost recrutate pentru şcolile militaro-politice 
elementele cele mai potrivite. Recrutările s-au făcut în pripă (8-20 zile) şi numai în 
baza cunoaşterii sumare a activităţii prezente. 

La sfârşitul şcolarităţii, când fiecare elev a fost supus verificării din nou, s-a 
constatat că un procent destul de important sunt necorespunzători de a duce muncă 
politică, unii trebuind să fie chiar îndepărtaţi din Annntii. 

Deşi în ultimii doi ani s-au depus eforturi pentru a se îmbunătăţi compoziţia de 
clasă a aparatului politic, totuşi până acum nu s-a reuşit să se asigure o compoziţie 
satisfăcătoare. 

Din analiza pe funcţiuni a cadrelor Aparatului Politic se constată că în 
funcţiunile superioare predomină elementele din vechea annată sa din diviziile de 
voluntari. 

Datorită lipsei de organizare a muncii de cadre, începând de la D.S.P.A., a 
nepregătirii instructorilor de cadre, precum şi a folosirii unor metode nejuste în 
cunoaşterea cadrelor (cunoaşterea oamenilor după dosare, care în general sunt 
incomplete şi nu sunt întocmite în spirit partinic), nu am reuşit să cunoaştem 
suficient cadrele Aparatului Politic. 
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Nu s-a urmărit strict principiul ca cei aduşi în Aparatul Politic să fie membri 
de partid, cu situaţia clară, promovându-se uneori nemembri de partid. 

Nu s-a urmărit creşterea sistematică şi justa repartiţie şi promovarea cadrelor 
aparatului politic, precum şi a absolvenţilor şcolilor militaro-politice. 

Direcţia Cadre a avut o organizare necorespunzătoare, care nu asigură o 
legătură uşoară şi permanentă între D.S.P.A. şi organele în subordine, nu s-a dus cu 
fermitate acţiunea de curăţire a aparatului politic de elemente necorespunzătoare. 

ID. Cum se desfăşoară munca politică, de partid şi U.T.M. În Armată 
a. Obiectivele întregii activităţi a organelor politice ale Armatei, a 

organizaţiilor de partid şi de tineret sunt: 
- educarea şi mobilizarea ostaşilor de toate gradele pentru însuşirea unei 

temeinice pregătiri de luptă; 
- educarea ostaşilor de toate gradele în spiritul dragostei de Patrie, cultivarea 

bărbăţiei, dârzeniei şi iniţiativei, dezvoltarea capacităţii lor de a rezista la toate 
încercările; 

- ridicările nivelului politico-moral al ostaşilor de toate gradele şi întărirea 
disciplinei militare în unităţile Armatei; 

- educarea ostaşilor în spiritul urii faţă de duşman şi al dorinţei de a-l nimici 
fără cruţare; în spiritul hotărârei de a lupta în orice condiţiuni cu bărbăţie, dârzenie, 
dispreţuind moartea pentru a câştiga victoria asupra duşmanilor Patriei şi de a apăra 
cu cinste interesele de stat ale Republicii Populare Române. 

- educarea ostaşilor de toate gradele în spiritul unei deosebite divergenţe 
politice, pentru a feri Armata Republicii Populare Române de activitatea spionilor, 
trădătorilor şi diversioniştilor; 

- insuflarea în rândurile ostaşilor de toate gradele a năzuinţii de a deveni 
maiştri în specialitatea lor, de a cunoaşte la perfecţie folosirea materialului şi 
mijloacelor de luptă, de a iubi şi păstra cu grijă materialul de luptă şi a nu-l lăsa 
inamicului în orice împrejurare; 

- organizarea muncii de propagandă şi agitaţie politică de masă, organizarea 
raţională a repausului ostaşilor de toate gradele, precum şi asigurarea unităţilor cu 
publicaţii (reviste, ziare etc.). 

b. Pentru atingerea acestor obiective, organele politice, organizaţiile de partid 
şi U.T.M. din Armată folosesc următoarele metode de muncă: directiva muncii 
politice, de partid şi U.T.M. în Armata, care se elaborează anual; instrucţiuni scrise 
în legătură cu desfăşurarea şi îndrumarea muncii; convocări ale aparatului politic, 
de partid şi U.T.M.; şedinţe periodice ale activului politic, de partid şi U.T.M. 
pentru analiza muncii şi instructajului verbal începând de la D.S.P.A. şi până jos la 
unităţi; seminarii lunare pe M.U. cu secretarii organizaţiilor de bază şi organizatorii 
de partid de companie; control şi îndrumare în muncă prin instructorii de partid din 
comisii. 

Pentru educaţia politico-indeologică a ostaşilor de toate gradele se folosesc 
următoarele mijloace; lecţiile politice cu ostaşii; pregătirea marxistă leninistă a 
ofiţerilor şi subofiţerilor; informaţiile politice; agitaţia politică de masă; munca 
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cultural-sportivă prin cluburilor ostăşeşti şi Casele Annatei de garnizoană, presă 
ostăşească, reţeaua învăţământului de partid. 

c. În ce priveşte activitatea organizaţiilor de bază se desfăşoară după un plan 
lunar care în principiu se leagă de sarcinile şi activitatea generală a unităţii. 

Adunările organizaţiilor de bază se ţin o dată pe lună, având la ordinea de zi o 
problemă principală şi una sau două probleme secundare. Adunările organizaţiilor 
de partid de companie se ţin deodată pe lună şi adunările grupelor de partid de două 
ori pe lună. 

Începând cu luna februarie 1950, au loc şedinţe cu activul de partid la 
marile unităţi o dată la două luni şi seminarii cu secretarii 0.8., la divizii, şi cu 
organizaţiile de partid de companie, la unităţi, odată pe lună. 

Din analiza muncii organizaţiilor de partid din Annată rezultă că activitatea 
lor a constituit elementul principal în mobilizarea cadrelor şi ostaşilor pentru 
obţinerea de rezultate bună în pregătirea de luptă şi politică. 

Adunările activului de partid de la divizii au constituit un imbold în activitatea 
de partid în Annată scoţând din delăsare şi autoliniştire o bună parte din 
organizaţiile şi membrii de partid. 

d. Munca organizaţiilor U.T.M. în Annată se desfăşoară pe baza sarcinilor 
trase de C.C. al P.M.R., C.C. al U.T.M., prin Direcţia Superioară Politică a 
Armatei. 

Organizaţiile de bază U.T.M. îşi desfăşoară activitatea după un plan de muncă 
lunar, iar planul de muncă este legat în mare parte de sarcinile unităţii. 

În unna unei susţinute activităţi de organizare şi educaţie comunistă a 
utemiştilor, s-a reuşit ca o mare part din aceştia să devină elemente de bază ale 
muncii politice şi de partid din Annată. 

Astfel, 78% din instructorii ctg. 1948 sunt utemişti. De asemenea, 275 
utemişti au fost numiţi ajutori ai conducătorilor de lecţii politice. În şcolile militare 
75% din totalul elevilor sunt utemişti, iar în şcolile militari-politice întregul efectiv 
de elevi este încadrat în organizaţiile U.T.M. În cadrul organizaţiilor de bază circa 
20.000 utemişti participă la cercurile politice. 

În munca de partid şi U.T.M. au fost o seamă de lipsuri serioase. 
Planificarea muncii nu a fost făcut după obiectivele, sarcinile şi nevoile 

utemiştilor. 
Astfel se mai întocmesc planuri de muncă generale, rupte de realitate, care 

deseori sunt inaplicabile. 
Din această cauză planurile de muncă ale organelor politice, de partid şi 

U.T.M. nu prin sprijinul ridicării pregătirii de luptă şi politice a unităţilor. 
La unele organizaţii de bază, birourile sunt formate din elemente 

necorespunzătoare, nefiind asigurată o majoritate muncitorească. 
Ordinea de zi a adunărilor organizaţiilor de bază se desfăşoară în unele unităţi 

după vechiul sistem al rapoartelor. Chiar în acele unităţi unde s-a trecut la aplicarea 
noilor instrucţiuni ( ca ordinea de zi să fie pe probleme) problemele discutate nu 
sunt legate de viaţa şi sarcina unităţilor, iar hotărârile luate nu sunt concrete. 
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Unii membrii de partid nu-şi îndeplinesc sarcinile, birourile organizaţiilor de 
bază necontrolând cum aceştia îşi respectă angajamentele luate. 

În multe unităţi nu s-a înţeles importanţa organizaţiilor de partid de companie. 
Nu toate organizaţiile de bază au înţeles sarcina ce le revine de a îndruma şi 

sprijini munca U.T.M.-ului. 
Unele organizaţii de bază U.T.M. sunt rupte de viaţa unităţilor şi subunităţilor 

din care fac parte. Aceasta se datoreşte faptul că însăşi organizaţiile din Annată ale 
U.T.M.-ului nu sunt fonnate în cadrul campaniei, subunitate în care se hotărăşte în 
mod practic succesul pregătirii de luptă; există organizaţii de bază care au cuprins 
utemişti din mai multe subunităţi adesea dintr-un batalion întreg. 

Comitetele U.T.M. pe unitate în mare parte nu funcţionează nonnal, datorită 
însăşi formei lor organizatorice, fiind fonnate din toţi secretarii organizaţiilor de 
bază, ele s-au transfonnat în colective ale muncii şi nu în organe de conducere. 

Organizaţiile U.T.M. nu sunt pretutindeni conduse şi îndrumate în mod efectiv 
de direcţiile şi secţiile politice şi de locţiitorii politici din unităţi, lăsându-se această 
muncă importantă numai asupra instructorilor U.T.M., care nefiind suficient de 
pregătiţi nu reuşesc să facă faţă în condiţiuni mulţumitoare sarcinilor ce le au. 

Aceasta se datoreşte şi faptului că atât Secţia U.T.M. din D.S.P.A., cât şi 
direcţiile şi secţiile de la M.U. nu au suficienţi instructori pentru munca U.T.M. 

Lipsurile muncii de partid şi U.T.M., în ultimul timp, au fost analizate de 
D.S.P.A. şi s-au luat măsuri pentru înlăturarea lor. 

IV. Munca de propagandă şi agitaţie. 
Munca de propagandă şi agitaţie a avut importante lipsuri: nu s-au folosit cele 

mai potrivite metode şi fonne de muncă, nu a extins o serioasă preocupare de a se 
asigura în mod sistematic ridicarea nivelului politic şi ideologic al ostaşilor de toate 
gradele în vederea îndeplinirii cu succes a sarcinilor pregătirii de luptă, care trebuie 
să fie scopul întregii activităţi a organelor politice, organizaţiilor de partid şi de 
tineret din annată; s-a elaborat mult material de propagandă şi agitaţie, care a fost 
difuzat în unităţi, dar nu s-a controlat modul cum este primit şi însuşit acest 
material de către ostaşi, subofiţeri şi ofiţeri; unele materiale de propagandă şi 
agitaţie elaborate de D.S.P.A. au căpătat un conţinut şablon, sărăcăcios, rupt de 
nevoile muncii de pregătire de luptă şi politică, nesprijinit pe date concrete din 
viaţa unităţilor; cadrele Aparatului Politic au neglijat forma principală a muncii 
politice contractul personal, viu, cu subofiţerii, pentru cunoaşterea şi ajutorarea lor 
în muncă; organele politice nu au înţeles importanţa planificării muncii lor, nu s-au 
orientat asupra sarcinilor care au stat în faţa unităţilor, întocmind planuri de muncă 
cu caracter general, rupte de realitate, neaplicabile, care nu sprijineau pregătirea de 
luptă şi politică a ostaşilor şi cadrelor. 

Organele politice din unităţi n-au reuşit încă să înţeleagă rolul şi importanţa 

presei ostăşeşti în munca de pregătire de luptă şi politică. Munca cultural-sportivă a 
avut de asemenea neajunsuri destul de mari. 

Toate acestea au arătat necesitatea de a se trece la metode şi fonne noi de 
muncă, adâncind educaţia politico-ideologică a ostaşilor de toate gradele pentru a 
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face din ea un învăţământ politic. În acest scop, începând din luna martie 1950, s-a 
schimbat sistemul muncii de propagandă şi agitaţie în Armată, introducându-se: 

Lecţiile politice cu ostaşii şi grupele de pregătire marxist-leninistă a 
cadrelor 

a. Lecţiile politice care au fost introduse ca metodă principală a educării 
politico-ideologice a ostaşilor se deosebesc de „convorbirile" din trecut, atât prin 
tematică., cât şi prin metodică şi felul de organizare a muncii. Ele dezbat două 
categorii de probleme: probleme politice 70% şi probleme de educaţie ostăşească 
30%. 

Fiecare lecţie politică cuprinde trei etape: expunerea (2 ore), studiul individual 
(2-4 ore), seminarizarea (2-4 ore). 

Spre deosebire de trecut, când convorbirile se ţineau pe companie şi erau 
predate numai de cadrele Aparatului Politic, lecţiile politice se ţin în principiu pe 
plotoane şi sunt predate atât de ofiţerii şi subofiţerii Aparatului Politic, cât şi de 
către comandanţii de plotoane şi companii. 

Îmbunătăţirea muncii prin introducerea lecţiilor politice constă în faptul că: 1. 
Munca de propagandă devine cui adevărat un învăţământ politic, legat de sarcina 
principală a ostaşilor - pregătirea de luptă; 2. Asigură o sistematică însuşire a 
cunoştinţelor politice de către ostaşi prin mărirea timpului destinat predării unei 
teme, prin introducerea studiului individual şi al seminariilor şi prin micşorarea 
numărului audienţilor dintr-o grupă; 3. Permite o cuprinzătoare tratate a 
problemelor ce se predau; 4. Antrenează şi cadrele de comandă în munca de 
educaţie politico-ideologică a ostaşilor; 5. Ridică nivelul ideologic şi politic al 
lecţiilor, prin sistematica pregătire ce se face conducătorilor de lecţii politice. 

b. La ofiţeri şi subofiţeri, în locul cercurilor de studii, s-au organizat grupe de 
pregătire marxist-leninistă, având la bazp studiul Istoriei Partidului Comunist 
(bolşevic) al U.R.S.S. Pregătirii marxist-leniniste îi sunt destinate 10 ore lunar, 
prevăzute în programul de activitate zilnică. Ofiţerii şi subofiţerii sunt organizaţi în 
grupe de studiu de circa 30 oameni, după funcţiunea şi gradul de pregătire politico
ideologică. 

În prezent sunt în armată 1.148 grupe de pregătire marxist-leninistă a cadrelor. 
Conducătorul grupei de studiu este în principiu un ofiţer din Aparatul Politic. 

Însemnătatea introducerii pregătirii marxist-leniniste stă în faptul că: I. 
Asigură o sistematică ridicare a nivelului politico-ideologic al ofiţerilor şi 
subofiţerilor, pe baza studiului organizat al teoriei şi istoriei Partidului Bolşevic şi 
legată mai strâns pregătirea politică de probleme care stau astăzi în faţa armatei 
noastre; 2. Asigură referatelor ce se ţin un conţinut politic just şi un nivel ideologic 
mai ridicat, datorită faptului că ele sunt expuse acum numai de către conducătorii 
grupelor de studiu; 3. Asigură însuşirea cunoştinţelor predate prin aceea că s-au 
introdus seminarii în care se face un control al felului în care cadrele studiază şi îşi 
însuşesc materialul predat. 

Introducerea noului sistem de educaţie politică şi ideologică a ostaşilor de 
toate gradele întâmpină o serie de greutăţi, printre care: I. Lipsa de pregătire şi 
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experienţă a celor care predau lecţiile politice (nu avem propagandişti calificaţi); 2. 
Pregătirea conducătorilor de lecţii politice ca şi a conducătorilor de grupe de studiu 
se face superficial în unele unităţi; 3. Lipseşte în mare parte materialul de agitaţie 
vizuală, ajutător pentru o mai bună însuşire a lecţiilor predate. 

Agitaţia politică de masă 
Şi în domeniul muncii de agitaţie au fost necesare însemnate schimbări. 
Controlurile executate în unităţi au arătat că organele politice nu cunoşteau 

conţinutul, rolul şi importanţa muncii şi de agitaţie şi ca atare, formele şi rezultatele 
muncii de agitaţie nu era legată de sarcina pregătirii de luptă şi politică a ostaşilor 
de toate gradele. 

Aproape pretutindeni munca de agitaţie a fost înţeleasă doar sub aspectul 
mobilizării nu şi al educaţiei politice de masă - iar mobilizarea s-a redus deseori la 
anunţ sau ordin. 

De asemenea, tot ca urmare a neînţelegerii conţinutului muncii de agitaţie, 
folosirea mijloacelor de agitaţie s-a făcut mecanic (mijloacele de agitaţie vizuală nu 
erau explicate şi popularizate în rândul ostaşilor). 

Pentru lichidarea acestor lipsuri, cu ocazia convocării instructorilor de 
propagandă şi agitaţie de la M.U. şi prin instrucţiunile elaborate şi difuzate pe 
teritoriu s-a precizat conţinutul, rolul şi importanţa muncii de agitaţie şi modul de 
recrutare, selecţionare, pregătire şi folosire a agitatorilor. 

În acelaşi timp, pentru îndrumarea concretă a muncii de agitaţie s-a trecut la 
folosirea largă a ziarului „Glasul Armatei" şi revistei „Armata", în care se dau 
norme practice pentru desfăşurarea muncii de agitaţie şi se populează experienţa 
culeasă în unităţi. În acelaşi scop s-a îmbunătăţit, totodată, calitatea şi conţinutul 
publicaţiei „Carnetul Agitatorului din Armată''. 

Activitatea A.R.L.U.S. 
În prezent sunt în armată 474 cercuri A.R.L.U.S., fiecare unitate având un 

singur cerc A.R.L.U.S. în care este cuprinsă aproape totalitatea efectivelor unităţii. 
Şi în sectorul muncii A.R.L.U.S. se impune o schimbare, deoarece organele 

politice nu au înţeles pe deplin scopul acestei munci de cunoaştere şi adâncire a 
prieteniei şi devotamentului faţă de U.R.S.S. 

În ultimul timp D.S.P.A. şi-a îndreptat eforturile şi în această direcţie, 
lămurind scopurile muncii A.R.L.U.S. şi conducând prin instructaje, controluri, 
instrucţiuni şi cu ajutorul „Carnetului Agitatorului", revistei „Armata" şi ziarului 
,,Glasul Armatei", munca practică a organelor politice, a organizaţiilor de partid, 
cercurilor A.R.L.U.S. şi agitatorilor. 

Tot în sectorul muncii A.R.L.U.S. s-a păşit la restructurarea cursurilor de 
limba rusă pentru a li se da un caracter de masă, legat de specificul activităţii 
militare şi practice. 

Activitatea cultural-sportivă 
În domeniul muncii cultural-sportive există 545 cluburi ostăşeşti de regiment. 

25% din totalul acestor cluburi funcţionează cu toate resoartele (propagandă şi 
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agitaţie, militar, cultural şi sportiv); 65& funcţionează numai cu resoartele 
propagandă şi agitaţie, cultural şi sportiv, iar I 0% funcţionează numai cu resoartele 
cultural şi sportiv. 

Din februarie 1950 s-a păşit la organizarea cluburilor de companie. Până în 
prezent s-au înfiinţat 205 de astfel de cluburi. Faptul că ele nu au fost generalizate 
în toate unităţile se datoreşte în mare măsură lipsei de încăperi necesare activităţii 
lor. 

În unităţile armatei există în prezent 641 biblioteci, cuprinzând o dotare 
mulţumitoare în material ideologic, beletristic şi ştiinţific. 

În armată funcţionează 387 şcoli de alfabetizare şi 125 şcoli de limba română, 
având 23 .178 participanţi. 

Casele Armatei de garnizoană 
În 52 de garnizoane există Case ale Armatei care au scop de a da posibilitate 

subofiţerilor şi ofiţerilor, precum şi familiilor lor, de a-şi întrebuinţa în mod just 
timpul liber, iar pe de altă parte de a contribui în mod activ, prin mijloace variate, 
la munca de educaţie politică, culturală şi militară. 

Cea mai bine organizată este Casa Centrală a Armatei din Bucureşti, care 
cuprinde. 

a. Un sector al muncii de propagandă şi agitaţie şi al muncii culturale cu: 
Universitatea de marxist-leninism a Armatei, cursul seral mediu de partid, cursul 
special militar (pentru pregătirea ofiţerilor veniţi din câmpul muncii), cabinete de 
consultaţii politice, militare, cultură generală, artistică etc.... bibliotecă, 

cinematograf, săli de sport etc. 
b. Un sector artistic cu: teatru de dramă şi comedie, teatrul de operă şi comedii 

muzicale, ansamblul de cântece şi dansuri, echipele artistice. 
Dintr-o nejustă înţelegere a rolului celor două sectoare, în anul 1949 s-a dat o 

dezvoltare mai mare sectorului artistic, în care s-au realizat succese importante, în 
detrimentul sectorului de propagandă şi agitaţie. 

În timp util s-au luat măsuri pentru dezvoltarea şi îndrumarea muncii de 
propagandă, agitaţie, culturală şi pregătire militară de pe lângă Casele Armatei. 

Învăţământul politico-ideolo2ic şi de partid 
Începând din toamna anului 1948, învăţământul politico-ideologic din şcolile 

armatei a fost reorganizat pe baza experienţei sovietice. 
În şcolile şi cursurile ce pregătesc şi perfecţionează cadre de comandă şi cu 

funcţiuni de spate, începând cu şcolile reglementare şi sfârşind cu Academia 
Militară, învăţământul politico-ideologic cuprinde de la 7%-20% din totalul 
timpului de pregătire, şi se desfăşoară în cadrul disciplinelor stabilite în baza 
indicaţiunilor C.C. al P.M.R. (Direcţia Propagandă şi Agitaţie). 

În cadrul fiecărei discipline, materia de predat este organizată de lecţii: fiecare 
lecţie cuprinde o anumită structură (predare, studiu, seminar) după nivelul şi 

importanţa şcolii respective. 

356 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Rezultatele obţinute până în prezent nu sunt însă satisfăcătoare din 
următoarele cauze: 

- materialul întocmit de D.S.P.A. nu a fost de la început corespunzător 
nivelului elevilor şi scopurilor fiecărei şcoli; a fost nevoie ca la sfârşitul Junei 
februarie să se restructureze acest material pentru a-l pune în corespondenţă cu 
nivelul elevilor şi caracteristicile şcolilor; 

- mare parte a cadrelor de învăţământ - lectori şi şefi de seminar - nu 
corespund nici ca nivel teoretic şi, mai ales, din punct de vedere metodic
pedagogic; cele două serii de absolvenţi ai şcolii de lectori de pe lângă D.S.P.A. în 
anul 1949 şi în deosebi organizarea pregătirii metodologice a cadrelor de 
învăţământ în cursul acestui an, au îmbunătăţit oarecum pregătirea lor; 

- organele politice ale eşaloanelor ce au în subordine şcolile, nu au organizat 
şi efectuat controlul şi îndrumarea justă a acestor şcoli; în cursul acestei luni s-au 
trasat organelor politice responsabilităţi precise faţă de controlul şi îndrumarea 
şcolarilor, iar rezultatele obţinute sunt bune. 

Pentru fonnarea ofiţerilor cu munca politică în armată, funcţionează trei şcoli 
militaro-politice care sunt conduse direct de D.S.P.A. Învăţământul politico
ideologic din aceste şcoli cuprinde între 40%-60% din timpul pregătirii şi se 
desfăşoară în cadrul disciplinelor stabilite pe baza indicaţiunilor C.C. al P.M.R. 

Rezultatele obţinute nu sunt satisfăcătoare din cauza slabei pregătiri teoretice 
şi pedagogice a unei mari părţi a lectorilor şi şefilor de seminar din aceste şcoli, 
precum şi a slabei lor încadrări. 

O realizare importantă a fost 
Rezultatele obţinute pana acum 
nesatisfăcătoare din cauză că elevii 
învăţământului de academie. 

înfiinţarea Academiei Militaro-Politice. 
de Academia Militaro-Politică sunt 

selecţionaţi nu au nivelul corespunzător 

Învăţământul de partid din annată a început să funcţioneze prin înfiinţarea 
Universităţii serale de marxism-leninism şi a cursurilor medii serale. Universitatea 
serală de marxism-leninism cu 350 studenţi şi audienţi (plus 155 din M.A.I.), 
funcţionează pe lângă Casa Centrală a Armatei, în condiţiunile stabilite de C.C. al 
P.R.M. (organizare, programe etc.). 

Rezultatele obţinute sunt în general bune. 
Au fost înfiinţate şi funcţionează pe lângă Casele Armatei de garnizoană 7 

cursuri medii serale de partid în principalele garnizoane din ţară: Bucureşti 

(103+124 dim M.A.I.), Craiova (76+36 din M.A.I.), Sibiu (116+32 M.A.I.), Cluj 
(31+32 M.A.I.), Braşov (57+34 M.A.I.), Iaşi (26+42 M.A.I.), Constanţa (56+6 
M.A.I.). În total cursurile medii serale ale annatei au 485 studenţi din M.F.A. şi 
309 din trupele M.A.I., la un loc 794. 

Lectorii acestor cursuri sunt asiguraţi de comitetele judeţene de partid 
respective. 

Cursul mediu seral din Bucureşti se găseşte la a doua serie. 
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Presa ostăşească 
În prezent apar în annată un ziar central „Glasul Armateii" (zilnic) şi 6 gazete 

ostăşeşti (săptămânale) cu unnătorul tiraj: 
- Glasul Armatei ................................. 61.000 
- Răsăritul ........................................... 13.000 
- Înfrăţirea ........................................... 22.000 
- Apărătorii Patriei .............................. 28.000 
- Înainte ............................................... 9.500 
-Aripi Noi .......................................... 5.500 
- Marina Nouă..................................... 5.600 
Apar lunar revistele ,,Annata", ,,Imagini Militare" şi „Educaţia Artistică". 
Tirajul gazetelor ostăşeşti este calculat în mediu astfel încât să asigure o 

gazetă la trei ostaşi, iar „Glasul Armatei" la un număr de 10 ostaşi (ofiţerii şi 
subofiţerii sunt abonaţi individual). ,.Glasul Annatei" este difuzat şi în rândurile 
trupelor M.A.I. 

Citirea şi comentarea ziarelor se face la ora de bilanţ şi citire a presei şi în 
timpul liber din programul zilnic. 

Organul central al armatei este un sprijin însemnat al muncii politice cu 
ofiţerii şi al pregătirii de luptă prin variatele articole şi materiale care au orientat 
cadrele, atât în problemele de politică curentă cât şi în cele teoretice. Ziarul a 
folosit pe larg traducerile din presa şi publicaţiile ideologice sovietice. ,,Glasul 
Annatei" a participat la principalele companii politice iniţiate de partid şi a orientat 
în articolele sale desfăşurarea în annată a acestor companii. Ziarul a avut însemnate 
realizări în domeniul propagării ideologiei militare staliniste, sprijinind intens 
munca pentru combaterea teoriilor militare burgheze, în 6prijinul cărora s-au 
fonnat cadrele vechii armate. Desbaterea procedeelor practice de instruire a 
trupelor, oglindirea procesului pregătirii de luptă pe diferite perioade - a fost de 
asemenea îmbunătăţită în paginile ziarului. 

Dat fiind însă nivelul ideologic şi politic scăzut al multor elemente din 
personalul redacţiei, au fost cazuri când în ziar s-au strecurat greşeli politice. În 
unele cazuri acestea s-au datorat şi sabotajului elementelor duşmănoase care se 
găseau în redacţie şi tipografie. Ofiţerii din redacţie care sunt înscrişi la şcoli de 
partid pentru ridicarea nivelului lor ideologic, nu pot participa în bune condiţiuni la 
aceste cursuri deoarece redaqia este incadrata cu circa 30% din 11c:cc:sa1 :;;i este 

nevoită să reţină de multe ori pe cursanţi la lucru. 
Secţia militară a ziarului, slab încadrată, nu a cuprins suficient problemele 

diferitelor arme. . 
Rubrica vieţii de partid şi U.T.M. nu a reuşit să trateze probleme la nivelul 

cerinJelor puse în faţa organizaţiilor de partid şi U.T.M. din armată. 
In general, ziarul, căruia i s-a fixat sarcina de a fi un organ ce se adresează 

îndeosebi cadrelor, nu s-a ridicat la nivelul necesar, nu a cuprins toate problemele 
legate de creşterea şi pregătirea cadrelor. 

Gazetele de Regiuni Militare şi Comandamente de Armă au reuşit în mare 
măsură să publice materialul la nivelul de înţelegere a ostaşilor; până în anul 1948 
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aceste gazete erau scrise la niveluJ ofiţerilor: ostaşii nu aveau gazetele lor, la care 
majoritatea corespondenţilor şi colaboratorilor să fie recrutaţi din ostaşi. 

Gazetele ostăşeşti au reuşit să oglindească mulţumitor problemele pregătirii de 
luptă a trupelor, popularizând realizările deosebite ale ostaşilor şi subunităţilor. 

Problemele politice sunt însă tratate cu numeroase lipsuri, confuzii şi 
slăbiciuni. Reacţiile nu se orientează just şi nu au iniţiativă suficientă. Gazetele 
ostăşeşti nu oglindesc îndeajuns viaţa şi lupta oamenilor muncii din regiunea 
respectivă. Nu s-a pus accentul pe problemele muncii politice şi de partid din 
companie. De asemenea, nivelul tehnic al unora din gazetele ostăşeşti este scăzut. 

• 
Arhivele Militare Române, fond Direcţia Superioară Politică a Armatei, 

dosar 3430, f 207-224. 

92. 1950. Raport susţinut in cadrul şedinţei Biroului Informativ 
al P.C.R., privind rezultatele acţiunilor organizate de partid 
împotriva „ bandei titoiste de spioni şi asasini", care îşi 
desfăşoară activitatea în R.P.R. şi măsurile luate la frontiera 
româno-iugoslavă. 

După consfătuirea Biroului Informativ din noiembrie 1949, conducerea 
partidului nostru a hotărât să studieze temeinic toate problemele în legătură cu 
activitatea bandei fasciste de la Belgrad în R.P.R. şi mai cu seamă problemele 
referitoare la frontiera româno-iugoslavă. Pe baza studierii acestor probleme a fost 
elaborat un plan de acţiune cu scopul de a se intensifica lupta comună împotriva 
bandei lui Tito şi de a se lua măsuri speciale în regiunea de frontieră româno
iugoslavă privitor la populaţia sârbo-croată. 

Rezoluţia Biroului Informativ a fost prelucrată în toate organizaţiile de partid 
şi de masă. Conţinutul acestei Rezoluţii a devenit un bun al oamenilor muncii din 
R.P.R. Întreaga muncă politico-ideologică din ţara noastră a fost împletită cu lupta 
pentru demascarea şi zdrobirea bandei fasciste-titoiste, toate acţiunile şi manifes
tările noastre au constituit o mărturie a hotărârii de luptă şi a urii împotriva acestor 
mârşavi trădători şi spioni. Lupta pentru construirea socialismului pentru apărarea 
păcii, condusă de Partidul Muncitoresc Român, a fost permanent şi organic legată 
cu lupta împotriva bandei fasciste de asasini a lui Tito şi a agenţilor săi. 

Folosind învăţămintele proceselor spionilor imperialişti titoişti din Ungaria şi 
Bulgaria, partidul nostru a luat măsuri pentru adâncirea verificării membrilor de 
partid, izgonind din rândurile sale elementele străine şi duşmănoase care au pătruns 
în partid, pentru curăţirea rândurilor partidului şi a aparatului de stat de persoane cu 
trecut dubios, de carierişti, de elemente naţV,naliste şi nemulţumite .şi a ocupat o 
poziţie intransigentă faţă de orice tendinţe străine intereselor clasei muncitoare. 

Presa, radio, agitaţia prin viu grai şi propaganda, întreaga muncă a 
învăţământului de partid şi munca de lămurire în mase, condusă de P.M.R., au 
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ascuţişul îndreptat împotriva acestei agenturi de spionaj imperialist. Presa şi radio 
şi-au îmbunătăţit munca. 

În momentul de faţă radio şi presa din R.P.R. demască pe fasciştii titoişti cu 
fapte noi şi concrete, publicate pentru prima oară de organele noastre de presă. 

Măsurile politice luate de partidul nostru pe cuprinsul R.P.R. pentru 
demascarea bandei titoiste de spioni şi asasini, descoperirea şi nimicirea agenţilor 
ei pe teritoriul ţării noastre, cât şi cele care vor fi prevăzute în cadrul unui plan de 
acţiune întocmit pe baza unui studiu privind regiunea de frontieră, constau în 
următoarele: întărirea organizaţiilor de partid, intensificarea muncii de masă; 
intensificarea propagandei şi agitaţiei de partid; întărirea aparatului de stat; unele 
măsuri cu caracter economic. 

Toate aceste măsuri trebuie ca împreună., în cursul dezvoltării lor, să creeze o 
astfel de stare de spirit în populaţia muncitoare din această regiune, încât ea să 
devină o forţă activă de luptă, un obstacol viu prin care să nu poată pătrunde agenţii 
trimişi de Tito în R.P.R. şi să creeze o atmosferă imposibilă pentru existenţa şi 
influenţa agenţilor titoişti camuflaţi, aflaţi pe teritoriul R.P.R. 

Aceste măsuri se referă la populaţia din judeţele de frontieră: Timiş, Caraş, 
Severin, Mehedinţi şi mai ales la populaţia sârbo-croată, pe care trebuie s-o 
atragem în lupta activă pentru pace şi socialism, în lupta pentru lichidarea bandei 
fasciste a lui Tito. 

Aceste măsuri trebuie să contribuie la educarea maselor în spiritul vigilenţei 
revoluţionare, vigilenţă care trebuie să devină un bun nu numai al membrilor de 
partid, ci şi al celor mai largi mase ale oamenilor muncii. 

Conducerea Partidului Muncitoresc Român, apreciind succesele realizate în 
lupta noastră împotriva bandei hitleriste de spioni şi asasini a constatat că în 
activitatea noastră din această perioadă există câteva lipsuri serioase: 

a) Cu toate că în lupta împotriva clicii Tito au fost realizate succese serioase, 
noi n-am elaborat la timp un plan de muncă special pentru regiunile de frontieră ale 
ţării. 

Încă în timpul războiului şi în primii ani de după război, Tito şi Rancovici, 
bazându-se pe elemente duşmănoase Republicii Populare Române: chiaburi, 
dragişti, legionari, hitlerişti, şovinişti români şi unguri, agenţi ai Vaticanului, 
speculanţi, ofiţeri deblocaţi etc., au organizat în aceste judeţe o reţea de agenturi de 
spionaj în slujba putorilor imperialiste şi aţâţând cu făţărnicie sentimentele 
naţionale, desfăşoară o activitate criminală îndeosebi de largă în rândurile 
populaţiei sârbo-croate şi îndeosebi în regiunea de graniţă. 

b) De asemenea, cu mare întârziere s-a trecut la întocmirea unui plan de 
acţiune, privind cetăţenii străini din diferite ţări capitaliste şi îndeosebi cetăţeni 
iugoslavi, care trăiesc pe teritoriul Republicii Populare Române cu paşaport, cu 
bilete de liberă trecere, sau aşa zişi apatrizi. Aceşti cetăţeni străini, în marea lor 
majoritate neavând o profesiune determinată, sau ocupând diferite posturi de 
răspundere chiar şi în aparatul de stat, răspândiţi prin întreaga ţară. reprezintă o 
primejdie reală, deoarece numărul lor mare favorizează pătrunderea influenţei 

imperialiste şi a spionilor imperialişti sau a agenturii lor titoiste. 
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b) Munca noastră de informare şi documentare cu privire la activitatea 
elementelor titoiste a fost nesatisfăcătoare, fapt care a avut drept rezultat o 
verificare insuficientă a cadrelor sârbeşti, cu care lucrăm în regiunile de frontieră. 
Această împrejurare s-a reflectat în întreaga noastră muncă în direcţia zdrobirii 
agenturii clicii fasciste titoiste. 

Planul de acţiune în regiunile de frontieră constă în următoarele: 
A. Măsuri politico-organizatorice pe linie de partid în regiunea frontierii 

româno-iugoslave 
Pentru complectarea şi întărirea comitetelor de partid judeţene şi de plasă, au 

fost mobilizate cadre verificate de partid. 
În aparatul comitetelor judeţene şi de plasă au fost atraşi instructori speciali 

care au legături cu populaţia de la frontieră şi care posedă curent limba sârbă. 
A fost întărită conducerea diferitelor unităţi ale sectorului socialist al 

agriculturii din aceste judeţe. S-au luat măsuri pentru îndepărtarea elementelor 
duşmănoase din gospodăriile agricole de stat şi S.M.T. şi au fost puse la posturi de 
răspundere elemente muncitoreşti din producţie şi ţărani muncitori. 

În urma muncii desfăşurate în rândurile ţărănimii muncitoare de naţionalitate 
sârbă şi croată, se manifestă din zi în zi tot mai mult ascuţirea ciocnirilor de clasă 
dintre ţăranii muncitori şi chiaburi. Noi mergem pe linia lichidării vechii poziţii a 
aşa numitei "unităţi naţionale", sub masca căreia elementele chiabureşti 
naţionaliste titoiste îşi urzeau de mult planurile, încercând să împingă masele 
sârbeşti pe calea „armoniei de clasă" după chipul şi asemănarea "Frontului 
Popular" titoist. Din ce în ce mai hotărât ţăranii muncitori ocupă poziţii de 
demascare a elementelor titoiste şi chiabureşti. 

Se dezvoltă cu putere interesul ţărănimii muncitoare pentru organizarea de 
gospodării agricole colective. Perspectivele colectivizării sunt favorabile în această 
regiune. Pe lângă cele 7 gospodării agricole colective, care se află în imediata 
apropiere a frontierei, s-a întreprins organizarea altor I O gospodării agricole 
colective. Numai în judeţul Timiş din 36 plăşi cu populaţie sârbo-croată s-au primit 
cereri de organizare a încă 28 gospodării agricole colective. 

În scopul asigurării desfăşurării acestor acţiuni au fost luate măsuri speciale 
pentru ridicarea de cadre organizatorice şi propagandice, specializate în lupta 
împotriva clicii fasciste a lui Tito. De pildă, 2500 de oameni au terminat cursuri şi 
şcoli de partid, precum şi şcoli de cadre de partid. În luna aprilie a fost deschisă o 
şcoală de cadre centrală de 6 luni cu limba de predare sârbă, frecventată de I 00 de 
elevi şi condusă direct de C.C. al P.M.R. 

Acest sistem de învăţământ care urmăreşte educarea de cadre speciale pentru 
lupta împotriva bandiştilor hitlerişti cuprinde un program complectat cu teme 
ideologice şi politice în legătură cu lupta împotriva agenturii de spionaj de la 
Belgrad. 

Munca de agitaţie şi propagandă întărită cu cadrele noi ridicate reduce tot mai 
mult sfera manifestărilor şovinisto-naţionaliste. Editura P.M.R. are o secţiune 
specială pentru editarea de broşuri şi cărţi în limba sârbă. Aici au fost editate în 
primul rând documentele Biroului Informativ în legătură cu lupta împotriva clicii 
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fasciste a lui Tito. Au fost editate 44 de broşuri într-un tiraj de 11 O.OOO exemplare 
pentru populaţia sârbă din R.P.R. A fost de asemeni editat un Almanah în limba 
sârbă într-un tiraj de 4500 de exemplare. 

"Carnetul Agitatorului" este editat regulat în limba sârbă într-un tiraj de 1000 
de exemplare. Apelurile şi tezele P.M.R., gazetele, fotogazetele, afişele şi lozincile, 
tipărite în limba sârbă constituie un sprijin în lupta împotriva lui Tito. 

Ziarele care apar în regiunile de frontieră se ocupă permanent cu problemele 
ce decurg din vecinătatea bandei fasciste a lui Tito. Însemnătate deosebită are 
ziarul "Pravda" care apare la Timişoara în limba sârbă într-un tiraj de 5000 de 
exemplare. 

Uniunea societăţilor culturale democratice slave din R.P.R. conduse direct de 
C.C. al P.M.R desfăşoară o muncă deosebită cultural-politică de masă în rândurile 
populaţiei sârbo-croate din Banat cu ajutorul celor 8260 de membri. 

Până la publicarea Rezoluţiei în conducerea acestei Uniuni au fost multe 
elemente chiabureşti după modelul „Frontul Popular" titoist. Această linie de 
împăcare între clase a dus la ascunderea feţii partidului, a dus aproape la dizolvarea 
lui în aceste organizaţii şi în acest fel prin intermediul chiaburilor a pătruns o 
puternică influenţă titoistă în aceste organizaţii. Conducerea societăţilor a fpst 
epurată de chiaburi şi agenţi ai lui Tito. Devenind organizaţii de clasă ale ţărănimii 
muncitoare de origină slavă, aceste societăţi au început să se bucure de o autoritate 
şi influenţă din ce în ce mai mare. 

Sărbătorirea celei de a 70-a aniversări a tovarăşului Stalin în toate satele de la 
frontieră, sutele de scrisori individuale şi colective trimise tovarăşului Stalin din 
satele sârbeşti, larga mobilizare a maselor sârbo-croate din Banat în campania de 
alegere a comitetelor de luptă pentru pace, îmbinarea acestei activităţi cu campania 
de demascare a agenturii imperialiste a aţâţătorilor la război de la Belgrad, au 
dovedit că lupta împotriva clicii Tito dă rezultate pozitive, că alături de poporul 
muncitor român şi de celelalte naţionalităţi, populaţia muncitoare sârbo-croată din 
R.P.R. este de partea frontului păcii, democraţiei şi socialismului împotriva 
aţâţătorilor la un nou război şi împotriva agenturilor imperialiste. 

Întărind şi în Banat legăturile organizaţiilor de masă ale sindicatelor, Uniunii 
Tineretului Muncitor, Uniunii Femeilor Democrate din România, Frontului 
Plugarilor, cu masele, Partidul a îmbunătăţit munca lor şi a îndreptat-o împotriva 
bandei de spioni titoişti. Frontul de luptă împotriva aţâţătorilor la război titoişti, a 
11u;;r\.'.c:t1arilu1 i111pc:1 iali:;,lilu1 a11glu-a111cri..:a11i se Jargc:;,lc în u1mu a..:li\ illlţii 

comitetelor de luptă pentru pace. 
O sarcină deosebit de importantă în lupta împotriva dicii fasciste titoiste şi a 

tuturor agenturilor titoisto-imperialiste a fost întărirea pazei la frontiera româno
iugoslavă şi întărirea măsurilor în vederea asigurării suveranităţii şi securităţii de 
stat a R.P.R. Astfel au fost prevenite o serie întreagă de încercări de pătrundere a 
agenţilor titoişti pe teritoriul R.P.R. Au fost luate măsuri împotriva pătrunderii 
agenţilor titoişti prin căile de comunicaţie, folosite fără îndoială de aceşti lachei ai 
imperialiştilor. (Denunţarea convenţiei feroviare din 1946; interzicerea accesului 
vaselor iugoslave în Canalul Bega. măsuri restrictive faţă de cetăţenii iugoslavi 
aflaţi în porturile dunărene etc.) 
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În domeniul învăţământului public au fost luate măsuri speciale în regiunea de 
frontieră cu Iugoslavia: personalul pedagogic a fost selecţionat după criterii 
politice, pentru învăţătorii şi profesorii sârbi au fost organizate cursuri de pregătire 
politică şi profesională, posturile libere au fost complectate cu elemente noi şi bine 
verificate, au fost deschise şcoli noi de toate gradele cu limba de predare sârbă, au 
fost editate manuale în limba sârbă. Şcolile sârbeşti au fost aprovizionate cu cărţi în 
limbile sârbă, română şi rusă. 

Au fost deschise noi cămine culturale, care ca şi cele vechi sunt înzestrate cu 
biblioteci, aparate de radio şi de proiecţie. În căminele culturale sunt organiz.ate 
conferinţe săptămânale, mai cu seamă în baza materialelor din revista 
„Îndrumătorul cultural", care apare în limba sârbă în 2.000 exemplare. Conferinţele 
sunt însoţite de program artistic în cadrul cărora se execută cântece şi jocuri 
sovietice, româneşti, sârbeşti şi ungureşti. 

În regiunile de frontieră şi mai cu seamă în satele sârbeşti sosesc regulat 
caravane cinematografice cu jurnale şi titluri în limba sârbă. 

Postul de radio „România Liberă" şi radio Timişoara au zilnic 2 emisiuni în 
limba sârbă. 

Hotărârile conducerii partidului nostru în legătură cu datoria noastră 
internaţională, ca şi a celorlalte partide comuniste şi muncitoreşti, de a acorda 
ajutor de tot felul clasei muncitoare şi ţărănimii muncitoare din Iugoslavia care 
luptă pentru readucerea I ugoslaviei în lagărul socialismului, sunt legate de 3 
principale sectoare de muncă. 

a) Munca cu emigranţii politici revoluţionari iugoslavi aflaţi în R.P.R. 
b) Pregătirea şi trecerea peste graniţa noastră în Iugoslavia a materialului de 

propagandă scrisă împotriva dictaturii fasciste a lui Tito şi fumizarea acestui 
material în cantităţile necesare partidelor frăţeşti. 

c) Creşterea de cadre capabile pentru lupta hotărâtă împotriva bandei fasciste 
de spionaj a lui Tito. 

Astfel noi vom contribui la intensificarea luptei active a elementelor 
revoluţionare atât înăuntrul Partidului Comunist Iugoslav cât şi în afara lui, pentru 
reînvierea adevăratului partid comunist al Iugoslaviei. 

A. Munca cu emigranţii politici revoluţionari iugoslavi in R.P.R. 
Munca partidului nostru cu emigranţii politici revoluţionari iugoslavi a obţinut 

o serie de succese. Chiar de la început s-a făcut o primire caldă emigranţilor politici 
revoluţionari. Li s-au pus la dispoziţie toate posibilităţile de a se organiza şi de a 
lua parte activă la lupta împotriva bandei de trădători titoişti. 

Cu ajutorul P.M.R. emigranţii politici revoluţionari au desfăşurat o activitate 
politică prin presă, radio, conferinţe şi diferite acţiuni culturale. 

A fost organizată şi întărită organizaţia de bază P.M.R. a emigranţilor. Ei au 
început să trăiască o viaţă de partid, ceea ce a exercitat o influenţă nu numai asupra 
acelora care au intrat în partid, ci şi asupra tuturor celorlalţi emigranţi poiitici 
revoluţionari. La mulţi se mai resimt importante rămăşite ale educaţiei titoiste, 
rămăşite care trebuiesc îndepărtate. Printre ei au avut loc certuri, manifestări 
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nesănătoase, atitudini neprincipiale, bârfeli. Cauza acestor manifestări nesănătoase 
este după părerea noastră prezenţa în rândurile emigraţiei a câtorva elemente 
titoiste (în parte încă nedescoperite şi prin urmare, nearestate) trimişi de Rancovici 
în R.P.R., tocmai cu scopul de a împiedica organizarea emigraţiei, de a semăna 
neîncredere reciprocă printre emigranţi şi neîncredere în P.M.R., precum şi de a 
crea o reţea de spionaj şi diversiuni. Emigranţii cei mai energici, care s-au 
evidenţiat în demascarea cliicii fasciste a lui Tito, asigură emisiunile radiofonice în 
limba sârbă şi redactarea ziarului emigranţilor politici revoluţionari „Sub steagul 
internaţionalismului". Cercurile de lectură, şcolile de cadre îi înarmează cu teoria 
marxist-leninistă pentru lupta împotriva fasciştilor şi asasinilor titoişti. 

Munca de agitaţie care se desfăşoară, ca şi acţiunea cultural-educativă de 
masă, prin conferinţe, manifestări artistice, etc. adâncesc ura faţă de trădătorii şi 
spionii iugoslavi. 

Fără îndoială că munca între emigranţi a dat multe rezultate pozitive. Dar sunt 
şi lipsuri, dintre care cele mai importante sunt următoarele: 

a) Vigilenţa revoluţionară în munca politică printre emigranţii politici n-a fost 
ridicată la nivelul necesar, pentru a descoperi şi demasca la timp pe agenţii şi 

spionii titoişti. 
b) Organizaţia de bază a emigranţilor n-a desfăşurat o muncă de lămurire de

ajuns de organizată, pentru a asigura baza politică a măsurilor luate pe linie de stat. 

B. Răspândirea materialului de propagandă scris împotriva agentuni de 
spioni titoişti. 

Răspândirea ziarului emigranţilor politici revoluţionari iugoslavi din U.RS.S. 
„Pentru o Iugoslavie socialistă", a ziarului „Sub steagul internaţionalismului'• din 
R.P.R. şi a celorlalte ziare ale emigranţilor politici revoluţionari iugoslavi, care 
apar în alte ţări, ca de pildă „Napred" şi „Nova Barba", precum şi răspândirea de 
broşuri şi manifeste, tipărite în timpul aşa numitelor alegeri din Iugoslavia, special 
pentru munca ilegală, a fost îngreuiat în ultimul timp în urma măsurilor represive. 

Canalurile de răspândire ca şi cantitatea globală a materialului de propag1J1dă 
răspândit, material de propagandă îndreptat împotriva lui Tito, s-a micşorat în 
mare măsură. 

În afară de materialul tipărit înainte de noiembrie 1949. în noiemhr;e şi 
decembrie 1949, am tipărit broşuri (rapoarte şi rezoluţii ale Consfătuirii Birwlui 
Informativ din noiembrie 1949, raportul tovarăşului Malencov de la 7 noierr.brie 
1949 etc.) în 375.500 de exemplare. 

În decembrie şi ianuarie am tipărit broşuri (materialele consfătuirii Bircului 
Informativ, articolele tovarăşilor Molotov, Malencov, ludin, Rossi, Poptonov, 
Popivoda, Golubovici etc.) în 283.000 de exemplare. 

În februarie am tipărit broşuri (a tov. Pospelov, Garo, Cogniot, etc.) în toni în 
35.000 de exemplare. 

Din februarie n-a mai fost tipărită nici o broşură, deoarece încă n-au fost 
răspândite broşurile tipărite în ianuarie. 
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În afara acestui material am mai răspândit şi materialele tipărite la Moscova şi 
transmise nouă pentru împrăştiere şi răspândire. În această perioadă au sosit din 
U.R.S.S. broşuri (Rezoluţiile Biroului Informativ, actul de acuzare în procesul lui 
Traicio Kostov), manifeste electorale etc., într-un tiraj total de 29.300 exemplare, 
iar ziaml „Pentru o Iugoslavie socialistă" a fost difuzat până la no. 33, tirajul 
fiecărui număr atingând 11.900 până la 15.000 de exemplare. 

Am reţinut manifestele electorale în 60.000 de exemplare. Ziarul emigranţilor 
politici revoluţionari iugoslavi din R.P.R. apare în I I .OOO exemplare şi au apărut 
21 numere. Noi împărţim şi expediem acest material în zona de frontieră a R.P.R., 
în R.P. Bulgaria, în R.P. Ungară, în R.P. Albania, Austria, Cehoslovacia şi Polonia, 
pentru a fi trecut în Iugoslavia. 

În Cehoslovacia şi Polonia expediem material numai pentru emigranţii care 
locuiesc acolo. 

În Austria expediem neregulat şi cu întreruperi. 
Transportul materialului de propagandă antititoist în R.P. Albania întâmpină în 

ultimele luni mari dificultăţi. Pe baza indicaţiilor primite din partea partidelor 
frăţeşti din ţările respective am redus în măsură importantă cantitatea de material 
expediat în R.P. Ungară şi în R.P. Bulgaria. Ungaria de la 15.000 broşuri primite în 
noiembrie şi-a redus cererile la 9.000. În R.P. Bulgaria după rugămintea lor nu mai 
trimitem nici o broşură. 

Transportul materialului peste frontiera româno-iugoslavă a întâmpinat 
deasemeni mari dificultăţi. Astfel în luna noiembrie am difuzat 50.000 broşuri, în 
decembrie 60.000, în ianuarie 53.000, în februarie I I .OOO. 

La aceste cantităţi se mai adaugă 72.600 de exemplare din material tipărit în 
U.R.S.S. şi 32.000 de exemplare din ziarul „Sub steagul internaţionalismului". 

~pre marea noastră părere de rău trebuie să constatăm, că în genere 
răspândirea materialului antititoist s-a redus în măsură importantă. De aceea am 
fost siliţi să reducem şi tirajul broşurilor tipărite special pentru munca ilegală în 
Iugoslavia. Nu ştim încă precis, dacă materialul ajuns în Iugoslavia se răspândeşte 
bine în masele largi populare. 

Concluzii: 
În legătură cu această problemă partidul nostru îşi pune în faţă următoarele 

sarcini principale: 
I. Întărirea generală a campaniei împotriva clicii fasciste a lui Tito şi a 

agenţilor ei, împotriva uneltirilor imperialiste. 
Întărirea activităţii organizatorico-politice a partidului, adâncirea muncii de 

masă pentru strângerea legăturilor partidului cu masele, pentru dezvoltarea 
patriotismului în rândurile maselor muncitoare şi a urei împotriva lumii 
imperialiste şi a regimului terorist din Iugoslavia; pentru intensificarea vigilenţei 
revoluţionare faţă de orice manifestări duşmănoase, împotriva elementelor 
dăunătoare naţionaliste, fasciste, care încearcă să pătrundă chiar şi în rândurile 
partidului; înlăturarea lipsurilor şi a slăbiciunilor principale în lupta împotriva 
activităţii duşmănoase a spionilor fascişti iugoslavi. Toate organele noastre de 
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partid şi de stat trebuie să se socoată în pennanenţă mobilizate în frontul luptei 
împotriva spionilor fascişti, duşmani ai libertăţii şi păcii. 

2. În special în regiunea de frontieră poporul nostru muncitor trebuie să fie 
gata la orice jertfă în lupta împotriva bandei titoiste, care ameninţă pennanent 
libertatea, independenţa şi suveranitatea patriei noaste. 

Toate măsurile luate vor fi întărite prin toate mijloacele pe linie de partid şi de stat. 
3. Măsuri speciale vor fi luate pentru întărirea regiunii de frontieră şi mai cu 

seamă în legătură cu problemele populaţiei sârbo-croate din R.P.R. Iugoslavia 
titoistă a fost transfonnată într-o bază militară a agresorilor imperialişti americani -
noi întărim ţara noastră, pentru ca ea să fie o bază cât mai puternică a frontului 
păcii şi a socialismului. 

4. Lupta împotriva bandei titoiste şi a dictaturii fasciste, întronată de ea, 
trebuie să cuprindă toate domeniile activităţii Partidului. Nu trebuie să dăm 
fasciştilor nici un răgaz, nu trebuie să le dăm nici o zi de odihnă. 

C.C. va conduce nemijlocit această luptă şi o va coordona. În acest scop va fi 
întărit sectorul special. 

Măsuri în legătură cu sarcinile luptei pentru elementele revoluţionare din 
Iugoslavia. 

1. Măsurile în legătură cu emigranţii politici revoluţionari din Iugoslavia: 
Va fi întărită organizaţia de bază a emigranţilor, care le va asigura conducerea 

nemijlocită a emigraţiei. 
2. Măsurile în legătură cu răspândirea materialului, pregătiţi pentru lupta 

împotriva bandei titoiste de spioni şi asasini. 
Se propune: 
a) Imbunătăţirea muncii de răspândire a materialului peste graniţa româno

iugoslavă. În acest scop se· elaborează un proiect care va conţine indicaţii în 
vederea reorganizării cu scopul asigurării difuzării şi controlului folosirii 
materialului, răspândit pe teritoriul iugoslav. 

b) Partidele frăţeşti din ţările, prin care a fost efectuată munca de răspândire, 
trebuie să organizeze aparatul necesar în vederea intensificării activităţii de 
răspândire. 

c) Orice legătură a regimului fascisto-titoist cu străinătatea, orice contact inter
rn1~iu1111l ln::buic sll fie tn111sfun1111t într-un ~1111111 pentru răspândirea materialului de 
demascare a bandei Tito-Rancovici, trebuie să fie transfonnat într-un ajutor acordat 
revoluţionarilor iugoslavi care conduc masele la luptă împotriva monştrilor fascişti. 

Înfăptuirea acestor propuneri va atrage partidele comuniste din Europa la 
acţiuni concrete şi va intensifica tot mai mult munca de răspândire a materialelor, 
extinzând-o asupra întregului teritoriu al Iugoslaviei, vândută de Tito imperialiştilor. 

Materialul trebuie să ajungă în mâinile oamenilor muncii din Iugoslavia, ca să 
fie folosit pentru răsturnarea regimului dictatorial fascist al lui Tito . 

• 
D.A.NI.C.fond CC al P.CR., Cancelarie, dosar 132/1950.f 1-14. 
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93. Notă informativă asupra activităţii Academiei de Ştiinţă a 
Republicii Populare Române. 

Strict secret 

La şedinţa C.C. a P.M.R. din 8 decembrie 1949, în cadrul căreia a intrat în 
discuţie problema Academiei de Ştiinţe a R.P.R., prof. Traian Săvulescu a expus 
principiile de organizare a Secretariatului Academiei. Aceste principii au fost 
apreciate <de noi> ca fiind corecte. Ele constituie rezultatul conştientizării şi 
însuşirii măreţei experienţe sovietice. În cadrul şedinţei conducătorilor, care a avut 
loc la Academie, prof. T. Săvulescu a răstălmăcit aceste principii, schimbând 
aproape în întregime conţinutul şi forma lor. 

Aceasta s-a întâmplat nu mai târziu decât la câteva zile de la şedinţa C.C. a 
P.M.R. 

Este evident că prof. T. Săvulescu şi-a schimbat atitudinea nu din proprie 
iniţiativă. 

Atunci când, în urma unei argumentări logice, câţiva tovarăşi (Constantinescu
Iaşi, Nicolau, Mârza ş.a.) au expus principiile corecte, prof. T. Săvulescu a rugat pe 
un ton plângăcios, să se procedeze altfel decât înainte, deşi, formal, s-a declarat de 
acord cu formulareajustă. 

Este clar că o „forţă externă" l-a determinat să-şi schimbe poziţia. 
Această părere este confirmată şi de faptul că, după întoarcerea sa din Uniunea 

Sovietică, el a propus din proprie iniţiativă să se organizeze după principii corecte 
secretariatul ştiinţific. Cu toate că nu se poate susţine cu certitudine, credeau că 
elementele duşmănoase - franc masonii - l-au obligat să-şi modifice atitudinea 
corectă. Acest fapt se poate deduce şi din faptul că el a insistat ca în birou să se 
poată include, pe lângă el însuşi, care, bineînţeles, va face parte, şi în conformitate 
cu varianta iniţială a lui Profiri şi Sadoveanu, urmărind înlăturarea prin diferite 
mijloace a lui Constatinescu-laşi, credincios liniei partidului. 

Profiri şi Sadoveanu sunt cunoscuţi ca <fiind> francmasoni. Presupunem că şi 
Săvulescu este francmason. 

Se pare că Săvulescu are un grad inferior în loja francmasonică, faţă de alţi 
membri ai Academiei şi, <de aceea> pe el îl obligă <ei> să acţioneze în acest mod. 
Săvulescu s-a plasat însu;i într-o situaţie ridicolă atunci când a apărat teze pe care 
înainte le respingea. 

Cu toate că noi urmărim cu atenţie activitatea Academiei, niciodată nu a fost 
atât de limpede ca în acest caz faptul că Săvulescu a fost impus de cineva din afară 
să-şi schimbe punctul de vedere. 

Astfel, se ridică două întrebări: 
1) din cine se compune grupul francmasonic din cadrul Academiei (unii dintre 

ei sunt cunoscuţi)? 
2) cine este răspunzător de legătura externă şi cum se realizează legătura? 

• 
D.A.NI.C,fond CC al P.CR., Cancelarie, dosar 123/1950,f 4. 
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94. 1950. Raport statistic privind compoz1ţra socială a 
membrilor de partid, fn perioada noiembrie 1948 --- aprilie 
1950. 

RAPORT ST A TISTIC 
A ACŢIUNII DE VERIFICARE LA ÎNCHEIEREA LUCRĂRILOR 

În cadrul întregei acţiuni de verificare, din noiembrie 1948 până în aprilie 
1950, a fost verificat un număr de 913 .027 membri de partid din întreaga ţară. 

Compoziţia socială a celor verificaţi a fost următoarea: 
351.695 sau 38,52% reprezintă elementul muncitoresc din care 1,40% erau 

salariaţi agricoli. Restul de 61,48% îl reprezintă elementul ţărănesc, iar 26,23% 
elementul mic burghez de la oraşe. 

Marea majoritate a celor verificaţi 81,37% sunt români, urmează I O. 98% 
maghiari, 3,75% evrei 2,09% slavi, 1,8% alte naţionalităţi. 

Cea mai mare parte din membrii de partid verificaţi, au fost încadraţi în Partid 
după 6 martie 1945, ei reprezintă 98,24% faţă de totalul celor verificaţi. 

Membrii de partid din ilegalitate reprezintă numai 626 adică 0,07%. 
Numărul celor care au sprijinit în ilegalitate mişcarea noastră fără a fi încadraţi 

în partid reprezintă 4.089 adică 0,53% faţă de totalul celor verificaţi. 
Deci totalul celor care au avut legături cu mişcarea noastră, reprezintă numărul 

de 5.435 sau 0,60% din.totalul celor verificaţi. 
Din numărul total al membrilor de partid verificaţi 78,60% provin din Partidul 

Comunist Român, iar 21,40% din Partidul Social Democrat. 
Din totalul de 913.027 membri de partid verificaţi, au fost excluşi 192.881 

adică 21, 13% din care excluşi pentru activitate duşmănoasă şi diferite abateri grave 
112.901 sau 12,27%, iar 79,980 adică 8,76% pentru refuz de calitate de membru de 
partid prin neprezentare. 

Majoritatea celor excluşi (în total) au fost elemente nemuncitoreşti în număr de 
144.373 sau 8,67% faţă de totalul celor verificaţi, iar restul de 45.508 sau 3,70% îl 
reprezintă elementul muncitoresc. 

Motivele de excludere se prezintă în felul următor: 
(Procentele sunt raportate la total verificaţi) 
Foşti informatori şi provocatori .............. 6.001 = 0.66% 
Cei cari au comis crime şi jafuri pe teritoriul U.R.S.S ..... 7.309 = 0,81 % 
Foşti Legionari ........ 19. 798 = 2, I 7% 
Alte categorii de fascişti activi ............. 10.555 = I, 16% 
Foşti exploatatori, speculanţi şi uneltele lor ............ 22.473 ·""' 2,46%i 
Descompunere morală (furt, beţie, imoralitate .............. 11.240 == 1,23% 
Cei care au avut abateri grave de la linia partidului (agitaţie şovină, 

naţionalistă, antisovietică etc.) .................. 9 I 39 = 1,00% 
Activitate duşmănoasă după 23 August ........... 15 .264 = 1,6% 
Fugiţi din U.R.S.S ............ 2.880 ·= 0,32% 
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Cei cărora li s-a anulat calitatea de membri de partid din cauza trecutului lor 
dubios ............ 8.181 = 0,89% 

Dintre cei excluşi pentru refuz de calitate de membrii de partid din cele ce s-au 
putut stabili majoritatea o reprezintă cei cari au fost înscrişi din oficiu, în masă, în 
urma unor promisiuni ce li s-au făcut - ei reprezintă 2,64% din totalul acelor 
verificaţi. 

Urmează acei cari având un trecut dubios şi ştiind că vor fi excluşi, nu s-au 
mai prezentat la verificare, ei reprezintă 2,34%. 

Cei care se află sub influenţa duşmanului de clasă, a diferitelor secte religioase 
etc. constituie 2,24%. 

Cei care au avut activitate duşmănoasă, atât înainte cât şi după 23 August 1944 
-0,44%. 

Foşti legionari şi membri ai altor organizaţii fasciste şi reacţionare - 0,33% 
Diferite categorii de nemulţumiţi - O, 13% 
Mai există un număr de foşti membri de partid care între timp au fost arestaţi, 

demenţi, grav bolnavi - cari reprezintă 0,64% 
Majoritatea celor excluşi în total au fost încadraţi în partid după 6 Martie 1945 

- reprezintă 20,86% din totalul celor verificaţi. 
Din numărul total de excluşi, au fost şi unii membri de partid din ilegalitate 

cari reprezintă un număr de 49 sau 0,0 I% faţă de totalul celor verificaţi. 
Au mai fost excluşi din Partid şi un număr de 21 O sau 0,02% din cei cari au 

sprijinit în ilegalitate mişcarea noastră. 
Deci au fost excluşi din Partid 259 sau 0,03% din acei care în trecut au avut 

legături cu mişcarea noastră. 
Din numărul celor excluşi, acei proveniţi din Partidul Comunist Român 

reprezintă 19,86% faţă de totalul membrilor de partid verificaţi proveniţi din acest 
partid, iar 25, 71 % reprezintă pe acei proveniţi din Partidul Social Democrat faţă de 
totalul membrilor de partid verificaţi provenind din acest partid. 

* 
* * 

Situaţia după verificare se prezintă astfel: 
În partid au rămas 720.146 membri de partid. 
Compoziţia este următoare: 
Elementul muncitoresc reprezintă 42,51 % din care 1,51 salariaţi agricoli. 
Elementul nemuncitoresc 57,49% din care cel ţărănesc 33,20%, iar elementul 

mic-burghez de la oraşe 24,29% - 57,5 
Compoziţia naţională: români 81 ,68%, maghiari 11,34%, evrei 3,54%, slavi 

2,05%, iar alţii 1,39%. 
Din membrii de partid cărora li s-a confirmat calitatea de membri 80,94% sunt 

bărbaţi iar 19,06% femei. 
Membrii de Partid din ilegalitate reprezintă un număr de 577 sau 0,08% din cei 

confirmaţi, iar 4.599 sau 0,64% sunt acei care au avut legături cu Partidul în 
ilegalitate fără a fi încadraţi. 
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Deci avem în partid 5.176 sau O, 72% tovarăşi care în trecut au avut legături cu 
mişcarea noastră. 

Membrii de partid proveniţi din Partidul Comunist Român reprezintă 79,84 iar 
20,16% reprezintă pe acei care provin din Partidul Social Democrat (cifre raportate 
la totalul confirmaţi). 

Din cei 720.146 membri de partid confirmaţi 84.391 sau 11,72% au fost 
identificaţi că în trecut au făcut parte din diferite partide sau organizaţii fasciste şi 
reacţionare, după cum urmează: 

Foşti membri ai organizaţiilor legionari ............ 20.724 = 2,88% 
Foşti simpatizanţi legionari .................. 6.460 = 0,90% 
Foşti membri în Partidul Naţional Ţărănesc ....... 20.019 = 2,78% 
Foşti membri în Partidul Naţional Liberal ............... 13.760 = 1,91% 
Foşti membri în Partidul Naţional Cuzist .............. .4.601 = 0,64% 
Foşti membri în Partidul Naţional Szalaist ........... 6 I 8 = 0,09% 
Foşti membri în Partidul Naţional Imredist ............. 777 = O, 11 % 
Acei care au făcut parte din organizaţii sioniste J.124 = 0,43% 
Acei care au făcut parte din diferite organizaţi fasciste germane (Grupul Etnic 

German, D.A.R. etc.) 4.459 = 0,61% 
În diferite alte organizaţii fasciste şi burgheze (F.R.N. Partidul Naţiunii, 

organiuţii paramilitare din Ardeal etc. au făcut parte ........... 9.849 = 1,37% 
84.391 

* 

* * 

În concluzie în urma verificării, compoziţia socială în Partid s-a îmbunătăţit 
prin eliminarea elementelor duşmănoase şi străine strecurate în Partidul nostru cu 
4%. 

Din celelalte puncte de vedere (naţională, sexe etc.) situaţia în general a suferit 
puţine schimbări. 

♦ 

Arhivele Militare Române,Jond Microjilme, rola A.S.l, 2019, c. YY-JU2. 

95. 1950. Raportul Anei Pauker privind pregătirea planului 
cincinal„ al construcţiei socialiste a ţării noastre". 

După împlinirea şi desfăşurarea cu succes a Planului pe 1949 şi a celui pe 
1950, pregătim acum Planul Cincinal al construcţiei socialiste a ţării noastre. 
Aplicând directivele date de Biroul Politic al Comitetului nostru Central, acest plan 
cuprinde mari sarcini de dezvoltare a industriei noastre petrolifere, siderurgice, 
metalurgice, electrice, precum şi a industriei uşoare şi a agriculturii. 
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Planul Cincinal cuprinde sarcini importante pe tărâmul transformării socialiste 
a agriculturii, a schimbului de mărfuri între oraş şi sat, a îmbunătăţirii continue a 
traiului celor ce muncesc. 

Dezvoltarea şi întărirea noastră pe calea construcţiei socialiste în industrie şi 
începuturile de transformare socialistă a agriculturii, care a îngrădit elementele 
exploatatoare de la oraşe şi de la sate, înteţesc ura duşmanilor regimului nostru şi 
ascut lupta de clasă la sate şi oraşe. 

Noi construim socialismul, adică viaţă înfloritoare şi fericită pentru cei ce 
muncesc, în strânsă prietenie şi alianţă cu mereu tot mai puternica Uniunea 
Sovietică şi cu ţările de democraţie populară, în timp ce în ţările capitaliste criza, la 
braţ cu foamea, şomajul şi mizeria intră tot mai îndesat în viaţa trudită a oamenilor 
muncii din aceste ţări. 

Deşi criza ascute contradicţiile dintre ţările capitaliste, imperialiştii Statelor 
Unite se străduiesc să strângă sub stăpânirea lor ţările marşalizate, pe care cu 
ajutorul guvernelor trădătoare vor să le pregătească pentru războiul împotriva 
Uniunii Sovietice şi a ţărilor de democraţie populară. 

Lagărul păcii, democraţiei şi socialismului, lagărul de luptă împotriva 
aţâţătorilor la război, creşte, înregistrează noi succese, se întăreşte şi cu toată furia 
războinică a imperialiştilor, el poate da peste cap planurile criminalilor neo
hitlerişti, a războinicilor atomişti, prin lupta neîntreruptă împotriva lor şi a 
complicilor lor. 

Partidul nostru a mobilizat şi mobilizează masele cele mai largi în ura şi lupta 
contra imperialiştilor aţâţători la război şi a agenturii lor de ucigaşi şi spioni titoişti, 
ale căror fapte nelegiuite le demască zi de zi. 

Acţiunea de semnături pe Apelul de la Stockholm al Partizanilor Păcii, care a 
ajuns la peste 8 milioane iscălituri, acţiune dusă de la om la om, a ridicat 
combativitatea împotriva aţâţătorilor la război, a mărit numărul activiştilor fără de 
partid şi a închegat mai strâns legătura Partidului nostru cu masele - şi ceea ce 
este deosebit de important - cu masele ţărănimii muncitoare. 

Partidul nostru conduce pe cei ce muncesc la luptă împotriva duşmanilor 
dinăuntrul ţării, elemente exploatatoare şi uneltele lor de la oraşe şi sate, care 
lovesc pe faţă şi pe ascuns în interesele poporului, încercând în mod nebunesc să 
întoarcă roata istoriei la negrele zile trecute pentru ·totdeauna ale exploatării, 
asupririi şi înrobirii către imperialişti a poporului şi a ţării noastre. 

Ultimele două procese ale unor trădători şi spioni în slujba imperialismului 
anglo-american, au arătat poporului nostru încă odată faţa hidoasă a duşmanilor săi 
şi au făcut să-i fie mai trează vigilenţa faţă de acei care încă nu sunt descoperiţi şi 
judecaţi, dar care nu trebuie să scape ochiului ager al oamenilor muncii şi pedepsei 
pe care o merită. În aceste procese s-a vădit şi activitatea criminală a trădătorilor 
fugiţi înstrăinate. 

Partidul nostru, avangardă a clasei muncitoare şi conducător al întregei 
construcţii socialiste, îşi îndeplineşte sarcinile sale în lupta împotriva aţâţătorilor la 
război şi sarcinile de construire a socialismului în ţara noastră, datorită elanului 
revoluţionar, devotamentului faţă de popor, muncii entuziaste şi pricepute a clasei 
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muncitoare, care îşi întăreşte tot mai mult alianţa cu masa milioanelor de ţărani 
muncitori. Noi ne putem îndeplini sarcinile noastre datorită ajutorului Uniunii 
Sovietice, dragostei celor ce muncesc pentru Uniunea Sovietică şi hotărârii 
partidului şi a activiştilor fără de partid, de a urma mereu şi a învăţa din ştiinţa 
marilor noştri dascăli - Marx, Engels, Lenin şi Stalin - de a urma şi învăţa din 
experienţa falnicului Partid bolşevic al lui Lenin şi Stalin. 

Învăţătura leninist-stalinistă ne arată că condiţii neapărat necesare pentru a 
îndeplini cât mai bine marile sarcini care stau în faţa noastră sunt principialitatea, 
unitatea, coeziunea şi justa compoziţie socială a partidului nostru. 

Noi însă am comis abateri de la principiile leniniste de primire a membrilor în 
partidul nostru, în avangarda clasei muncitoare. Am comis greşeala de a lăsa să 
între în rândurile partidului nostru elemente străine de cauza clasei muncitoare. 

Precum a constatat Hotărârea Plenarei din ianuarie a C.C. al P.M.R., 
elementele mic-burgheze intrate în partid, au adus cu sine influenţe străine de clasa 
muncitoare, tendinţe oportuniste, anarhice, manifestări de indisciplină, lipsă de 
răspundere şi combativitate. 

,,Efectul compoziţiei sociale nejuste - arată Hotărârea Plenarei a C.C. al 
P.M.R. - a fost resimţită prin manifestările anarhice mic-burgheze ale unor 
membri de partid, prin abateri de la linia partidului, prin introducerea de către 
elemente străine de partid, a unor metode de muncă antipartinice ca: înăbuşirea 
criticii şi autocriticii, atitudini dictatoriale, călcarea disciplinei de partid şi de stat, 
neexecutarea directivelor Comitetului Central, călcarea democraţiei interne de 
partid, familiarism". 

Datorită gravelor abateri în primirea membrilor de partid, au putut să fie 
întinate rândurile partidului cu un număr de elemente provenite din rândurile active 
fasciste, foşti informatori ai Siguranţei, criminali de război, de exploatatori, 
carierişti, oportunişti, afacerişti, aventurieri. 

Verificările de partid au curăţat partidul de aceste elemente duşmănoase. 
Verificarea a dus la înlăturarea a numeroase lipsuri în munca organelor, a 

organizaţiilor şi a membrilor de partid. Ea a ridicat gradul de conştiinţă şi nivelul 
politic al membrilor de partid, a întărit spiritul revoluţionar şi vigilenţa de clasă, a 
contribuit la înlăturarea unor influenţe străine din rândurile partidului. 

Noi putem constata că verificarea - prin excluderea din partid a elementelor 
duşmane şi străine de cau7a proletariatului --- a dus la o serioasă întărire a 
partidului. Dar putem oare spune că în partidul nostru n-au mai rămas elemente cu 
concepţii şi apucături străine clasei muncitoare. străine socialismului şi 
comunismului? Fără îndoială că nu putem spune aceasta. 

În urma verificării a mai rămas în rândurile partidului nostru un oarecare 
număr de elemente înfumurate, birocratice, carieriste, naţionalişti-şovini, sionişti, 
antisemişti. Lenin a arătat în repetate rânduri că: 

„Carieriştii şi ariviştii se străduiesc neapărat să se vâre sub pielea partidului de 
guvernământ". 

,,De noi s-au lipit - spune Lenin - în unele locuri, carierişti, care s-au numit 
comunişti şi ne-au păcălit, care s-au vârât la noi pentru că comuniştii sunt acum la 
putere". 

372 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



De hrăpăreţii aventurişti, de aşa-zişii membri de partid, de aceia care vor 
numai să se folosească de avantagiile situaţiei de membri ai Partidului de guver
nământ, de acei care nu vor să ducă greutatea muncii devotate în folosul comunis
mului, de astfel de indivizi - ne învaţă Lenin - trebuie să se cureţe partidul. 

Noi întărim partidul nostru curăţindu-I, zi cu zi, de elementele înfumurate, 
birocratice, carieriste, naţionaliste, oportuniste de elementele legate de exploatatori, 
de chiaburi, elemente străine de concepţia comunistă. 

Partidul nostru trebuie să-şi cureţe mereu rândurile sale, să ridice educaţia 
marxist-leninist a membrilor de partid, să conducă masele muncitoare şi să lege tot 
mai strâns Partidul de ele, prin munca şi comportarea membrilor de partid. 

Membrii de partid trebuie să lucreze astfel oriunde muncesc, în sindicate, în 
U.T.M., în U.F.D.R., în comitetele provizorii ale Sfaturilor Populare, în aparatul de 
stat, în întreprinderi, instituţii şi la sate, încât să crească încrederea şi dragostea 
pentru partidul şi statul nostru. 

În întreaga sa muncă, în îndeplinirea sarcinilor grele care au stat în faţa sa şi pe 
care le-a rezolvat, partidul nostru s-a sprijinit mereu pe muncitorimea organizată în 
sindicate, în fruntea căreia se află comuniştii. 

Pentru că sindicatele să fie realmente şcoala comunismului, muncitorii trebuie 
să înveţe de la comuniştii din sindicate preţuirea omului muncitor ca cel mai scump 
capital. Aceasta înseamnă că comuniştii trebuie să fie primii în lupta pentru 
îmbunătăţirea condiţiunilor de trai al celor ce muncesc, să se ocupe de locuinţe, de 
hrana, de îmbrăcămintea muncitorilor, să aibă grijă de copiii muncitorilor, de 
protecţia muncii lor. 

Ei trebuie să înveţe de la comunişti că viaţa celor ce muncesc se poate 
îmbunătăţi mereu în regimul socialist, numai datorită muncii depusă cu râvnă 
pentru creşterea mijloacelor de producţie şi a bunurilor de conswn. Aceasta se 
realizează prin ridicarea productivităţii muncii, prin disciplina în muncă, printr-o 
justă atragere în muncă a tehnicienilor, maiştrilor, inginerilor, prin iniţiativă, prin 
folosirea criticii şi autocriticii. 

Muncitorii organizaţi în sindicate trebuie să înveţe de la comuniştii din 
sindicate cum trebuie dusă munca pentru permanenta ridicare a nivelului politic, 
cultural, al celor ce muncesc, pentru ridicarea combativităţii lor în lupta pentru 
descoperirea duşmanilor strecuraţi în întreprinderi şi aparatul de stat, împotriva 
birocratismului. De la muncitorii comunişti ei trebuie să înveţe atenţia deosebită 
care se dă părerilor sănătoase ale tovarăşilor de muncă, respectul pentru democraţia 
muncitorească. De la ei, de la comunişti, muncitorii şi muncitoarele trebuie să 
înveţe cum trebuie întărită legătura cu ţărănimea muncitoare. 

Tovarăşul Stalin spune: 
„În Rusia, spre deosebire de Apus, eliberarea ţărănimii de asuprirea 

moşierească s-a făcut sub conducerea proletariatului. Pe această bază s-a format în 
Rusia alianţa dintre proletariat şi ţărănimea muncitoare. Datoria comuniştilor este 
să preţuiască această alianţă şi s-o întărească". 

Clasa muncitoare şi partidul nostru au acelaşi plus de partea lor: eliberarea 
ţărănimii de asuprirea moşierimii s-a făcut sub conducerea proletariatului. 
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Muncitorimea noastră trebuie în permanenţă, în munca de zi cu zi, să înveţe tot mai 
bine să preţuiască şi să întărească alianţa sa cu ţărănimea muncitoare, mai cu seamă 
acum, când ţărănimea muncitoare face primii paşi pe drumul greu, dar singurul 
izbăvitor din înapoiere şi sărăcie, drumul de transformare socialistă a satului, prin 
formarea de gospodării agricole colective. 

Activitatea sindicatelor s-a îmbunătăţit simţitor în ultimul timp. Dar putem noi 
oare spune că toţi membrii de partid activişti sindicali îşi îndeplinesc cum trebuie_ 
sarcinile lor? Nu! Avem numeroase cazuri când membri de partid activişti sindicali 
se birocratizează, se rup de mase, nu conduc şi nu-şi pleacă urechea la critica 
~uncitorilor şi sau dovedesc o complectă lipsă de grijă de condiţiunile de trai a 
celor ce muncesc, sau se târăsc în coada elementelor celor mai înapoiate, cu porniri 
anarhice individuale. 

De asemeni în aparatul de stat, în comitetele provizorii ale Sfaturilor Populare, 
mai cu seamă la sate, la direcţia Gosp. de Stat sunt membri de partid, care în loc de 
muncă perseverentă, grea, pe teren decretează măsuri care uneori lovesc, în cei ce 
muncesc şi slăbesc alianţa proletariatului cu ţărănimea muncitoare. Despre astfel de 
elemente a spus Lenin că suferă de „înfumurare". Această înfumurare, Lenin a 
nwnit-o „cel mai mare duşman intern al partidului". 

„Înfumurarea comunistă - spune Lenin - înseamnă că omul care e în 
rândurile Partidului Comunist şi n-a fost încă curăţat de acolo, îşi închipuie că 
poate soluţiona toate problemele care îi stau în faţă, prin decretari. ...... De aceşti 
duşmani noi trebuie să ne curăţăm, şi cu ajutorul tuturor muncitorilor şi ţăranilor 
conştienţi, noi vom face aceasta". 

În partid trebuie să rămână numai elementele conştiente şi în mod sincer 
devotate comunismului. În partid trebuie să intre numai cei cinstiţi, devotaţi 
statului de democraţie populară numai adevăraţi reprezentanţi ai maselor care au 
fost asuprite sub capitalism. 

Pe lângă marea majoritate a membrilor de partid, comunişti devotaţi cauzei 
proletariatului, internaţionalismului proletar, muncind cu spirit de jertfire de sine la 
locul lor de muncă, ştiind să învingă greutăţile ce le stau în cale, se mai găsesc 
numeroşi muncitori şi muncitoare, ţărance şi ţărani săraci, demni însă de a fi în 
rândurile partidului nostru. 

În ultimii ani s-au evidenţiat mii de muncitori şi muncitoare, nemembri de 
partid, în munca sindicală, în acţiunile de naţionalizare a intreprinderilor şi de 
expropriere a moşierilor, în demascarea şi lupta împotriva duşmanilor poporului, 
împotriva spionilor şi sabotorilor, în lupta pentm pace, în munca la ţară pentru 
întărirea alianţei dintre clasa muncitoare şi ţărănimea muncitoare, care au dat 
dovadă de activitate şi elan în producţie, care şi-au dovedit internaţionalismul 
proletar. Pe aceştia noi trebuie să-i primim în partid. 

Primirea de candidaţi în partid trebuie să ducă, odată cu curăţirea permanentă a 
rândurilor partidului nostru de elementele străine, la îmbunătăţirea muncii noastre, 
la întărirea Partidului, la o m-ai bună compoziţie socială a partidului. 

Noi avem azi în partidul nostru 42% muncitori. Trebuie să ajungem la cel 
puţin 50% muncitori. Creşterea numărului muncitorilor în partidul nostru trebuie 
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să fie făcută prin recrutare a adevăraţilor muncitori, cu concepţii proletare. Sunt 
printre muncitorii care stau cu un picior în fabrică, uzină, mină sau pe schelă, şi cu 
altul pe petecul lor de pământ, unii care aduc o mentalitate străină, hrăpăreaţă în 
rândurile muncitorilor, oameni care nu sunt legaţi de interesele întreprinderii în 
care lucrează. Noi trebuie să primim în partid muncitori care prin existenţa lor, prin 
munca lor, prin stagiul lor îndelungat în marile întreprinderi sunt legaţi cu toate 
firele de gândirea şi simţirea proletară. Trebuie să primim în partid muncitori care 
au dragoste şi respect faţă de muncă şi de bunul statului nostru de democraţie 
populară care sunt fruntaşi şi inovatori în producţie, combativi, cu iniţiativă, 

vigilenţi, devotaţi cauzei socialismului, care urăsc de moarte şi luptă cu hotărâre 
împotriva aţâţătorilor la război, împotriva duşmanilor clasei muncitoare, care luptă 
cu hotărâre împotriva oportunismului, a naţionalismului, a influenţelor mic
burgheze în rândurile partidului. Aceşti muncitori trebuie să formeze procentul 
hotărâtor al celor care vor intra în partid. 

Trebuie să primim în partid muncitori de la SMT, tractorişti şi mecanici, 
muncitori agricoli de la gospodăriile agricole de stat, ţărani muncitori şi în special 
ţăranii săraci care iau parte la lupta împotriva chiaburilor şi la toate campaniile 
iniţiate şi conduse de partid, şi mai cu seamă ţărani dintre aceia care au intrat în 
gospodăriile agricole colective şi care activează pentru formarea de noi gospodării 
colective. 

Dintre funcţionari şi intelectuali trebuie primiţi aceia care prin munca lor de zi 
cu zi dau dovadă că şi-au însuşit concepţia marxist-leninistă şi sunt activi pentru 
cauza celor ce muncesc. 

O atenţie deosebită trebuie dată primirii în partid a femeilor muncitoare, care 
s-au evidenţiat în câmpul muncii, în acţiunile organizate de partid, care lucrează 
activ în organizaţiile de masă şi sunt devotate regimului nostru. Femeile 
muncitoare şi ţărancele muncitoare au fost încătuşate în dezvoltarea lor de 
asuprirea burghezo-moşierească şi ţinute în întuneric şi ignoranţă. Cu atât mai 
importantă este sarcina organizaţiilor de partid de a le ridica conştiinţa de clasă, de 
a le lumina şi a le atrage în viaţa politică activă. 

Mulţi U.T.M.-işti au participat cu elan în producţie şi în activitatea de masă a 
partidului nostru. O atenţiune deosebită va trebuie s-o dăm primirii în rândurile 
partidului, celor mai destoinici U.T.M.-işti. 

Tovarăşi, 

La primirea de candidaţi nu trebuie să repetăm în nici un caz greşelile trecute. 
Trebuie să fie observate cu stricteţe principiile leninist-staliniste ale partidului. 
Primirea va trebuie făcut individual, verificând cu grijă pe fiecare dintre cei care 
fac cerere de intrare în partid. Primirea de candidaţi de partid nu trebuie în nici un 
caz dusă ca o campanie de masă, ci ca o muncă continuă, perseverentă şi de mare 
răspundere. 

Cel care cere să intre în partid, va trebui să aibe recomandaţia a unui număr de 
membrii de partid care urmează să fie stabilit prin instrucţii ale Comitetului 
Central. Cel care recomandă, va purta întreaga răspundere pentru cel pe care îl 
recomandă, răspundere care merge până la excluderea din partid, în cazul unei 
recomandări lipsite de simţul responsabilităţii. 
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Primirea în partid se face cu respectarea democraţiei interne de partid. 
Organizaţia de bază trebuie să judece şi să hotărască asupra primirii în partid. 
Membrii de partid din organizaţia de bază răspund în faţa conducerii de partid, în 
cazul unei primiri uşuratice, pe care îl trec noii înscrişi. Stagiu de candidat, este un 
stagiu de pregătire şi verificare în care cei înscrişi trebuie să dovedească dacă sunt 
demni să fie primiţi membri de partid. Acest stagiu e diferenţiat pentru diferitele 
categorii sociale ale candidaţilor. 

Curăţirea permanentă a partidului, ca şi primirea de candidaţi de partid e bine 
să fie tăcută în şedinţe deschise, cu participarea nemembrilor de partid dintre 
muncitori, muncitori agricoli şi ţărani săraci. Critica constructivă, nu numai a 
membrilor de partid, ci şi a maselor fără de partid devotate regimului, este de un 
ajutor de care membri de partid n-au dreptul să lipsească partidul, ci trebuie să o 
stimuleze mereu. 

Organele de partid, inclusiv Comitetul Central, trebuie să verifice în mod 
sistematic organizaţiile locale, aducând îndreptări şi îmbunătăţiri în muncă, acolo 
unde acest lucru e necesar. Rezultatele acestei munci, aduse la cunoştinţa maselor 
celor mai largi, prin viu grai şi prin presă, vor contribui la întărirea partidului şi la o 
tot mai bună legătură a partidului cu masa muncitorilor. 

Hotărârea pe care Plenara Comitetului nostru Central o va lua cu privire la 
sarcina continuă a curăţirii rândurilor partidului nostru şi de primire de candidaţi de 
partid, călăuzindu-se de învăţătura lui Lenin şi Stalin, va face mai puternic partidul 
nostru, chezăşie a noi succese în construcţia socialismului în ţara noastră şi a 
contribuţiei poporului nostru în întărirea lagărului păcii şi socialismului, în fruntea 
căruia stă Uniunea Sovietică . 

• 
D.A.NlC.,fond C.C. al P.C.R., Cancelarie, dosar 74/1950.f 1-11. 
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V alea V inului - 41 
Valea-Zalam - 280 
Variaş (Iugoslavia)- 238 
Varşovia - 337 
Vaslui - 265 
Vatican - 360 
Văleni (Făgăraş)- 264 
Văratec, m-re - 341-343 

Vâlcea- 138; 171; 259; 295; 312; 313 
Vetiş (Satu Mare) - 265 
Vicla-317 
Vidra- 95 
Viena- 338 
Vietnam - 48; 240; 294 
Vingard-Alba - 122 
Vişeu - 313 
Vlaşca - 209; 210; 265 
Vulcan - 307; 314 

z 
Zăbala - 314 
Zăbrădău - 305 
Zălan (Trei Scaune) - 264 
Zedna (Trei Scaune) - 264 
Zimnicea - 317 

Tiparul executat la 
S. C. LUMINA TIPO s.r.L 

str. Luigi Galvani nr. 20 bis, sect. 2, Bucureşti 
Tel./Fax 211.32.60; Tel. 212.29.27 
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